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ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ

Τα σκάνδαλα
δεν είναι στα ΜΕΔ
της λίστας 

Τα χαρτιά του γύρω α-
πό τη λίστα Γιωρκάτζη
και τη διαχείρισή της α-
πό τη Βουλή ανοίγει
στην «Κ» ο πρόεδρος

της Βουλής των Αντιπροσώπων. Θε-
ωρεί πως το πρόβλημα δεν είναι τα
μη εξυπηρετούμενα δάνεια, αλλά οι
απάτες των τραπεζών που δεν έχουν
ακόμα αποκαλυφθεί και βάζει το χέ-
ρι του στη φωτιά για το ήθος της
πλειοψηφίας των βουλευτών. Εξηγεί
τους λόγους που διαφωνεί με τη δη-
μοσιοποίηση της λίστας και απαντά
αν αυτό αποτελεί συγκάλυψη. Σελ. 7

Πιο βαρύ από ότι αναμενόταν θα είναι
φέτος το πλήγμα στον τουρισμό και
στην οικονομία γενικότερα. Οπως το-
νίζει ο υφυπουργός Tουρισμού Σάββας
Περδίος, αναμένεται να χάσουμε έσοδα
τουλάχιστον δύο δισ. ευρώ. «Κάναμε
ό,τι μπορούσαμε αλλά η μάχη είναι ά-
νιση», τονίζει. Επισημαίνει ότι πρώτος
στόχος είναι να σωθεί ό,τι σώζεται και

να παραμείνουν οι επιχειρήσεις εν
ζωή. Για τη Βρετανία αναφέρει ότι υ-
πάρχει ενδιαφέρον αλλά δεν γίνονται
κρατήσεις και υπογραμμίζει τη σημασία
της διενέργειας του τεστ στην Κύπρο.
Τονίζει ότι και το 2021 θα είναι δύσκολη
χρονιά, αλλά πολύ καλύτερη από φέτος.
Δεν θα φθάσει όμως τα επίπεδα του
2019. Οικονομική, σελ. 5

Εσοδα τουλάχιστον δύο δισ. θα 
χάσουμε φέτος από τον τουρισμό
Σάββας Περδίος: Προσπαθούμε αλλά η μάχη είναι άνιση

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Περί απαξίωσης
Την εβδομάδα που πέρασε, τα βλέμματα
όλων στράφηκαν στη Bουλή για όλους
τους λάθος λόγους. Η Χρυστάλλα Γιωρ-
κάτζη προφανώς και απέτυχε να επιτελέσει
τη θεσμική αποστολή της με τη λίστα
που παρέδωσε και για τον ρόλο της θα
κριθεί από τους ιστορικούς του μέλλοντος.
Οι κινήσεις εντυπωσιασμού, όμως, οι αλ-
ληλοκατηγορίες και το κακό θέατρο που
παρακολουθήσαμε την περασμένη Πα-
ρασκευή στην Ολομέλεια της Βουλής, α-
ποδεικνύουν ότι το κοινοβουλευτικό σώμα
απέτυχε να στείλει στους πολίτες μήνυμα
σοβαρότητας. Ιδιαίτερα την ώρα που η
Τουρκία εντείνει τις προκλήσεις της, τα
σενάρια για κλιμάκωση της κρίσης ολοένα
και αυξάνονται, το τελευταίο που χρεια-
ζόμαστε είναι η Πολιτεία να αναλώνεται
σε συζητήσεις καφενειακού τύπου, οι ο-
ποίες δείχνουν τη ρίζα της απαξίωσής
της από την κοινωνία. 

ΓΡΑΦΟΥΝ ΣΤΗΝ «Κ»

ΛΙΣΤΑ ΓΙΩΡΚΑΤΖΗ

Βάλτωσε το θέμα
στον εντυπωσιασμό
Τα όσα διαδραματίστηκαν το τελευ-
ταίο διάστημα γύρω από την περι-
βόητη λίστα Γιωρκάτζη ήγειραν ερω-
τήματα κατά πόσο η λίστα αποτελεί
πυροτέχνημα, έγγραφο που καίει
τους βουλευτές και γι’ αυτό επιχει-
ρείται συγκάλυψη ή ένα κακό κατα-
σκεύασμα με ελλείψεις. Άνοιξε τον
ασκό του Αιόλου και στα κόμματα τα
οποία πλέον ρίχνουν το μπαλάκι στον
Πρόεδρο της Δημοκρατίας. Σελ. 6

ΜΟΥΤΛΟΥ ΤΣΙΒΙΡΟΓΛΟΥ

Τραμπ και Ερντογάν
στο τάσι των εκλογών
Ο δημοσιογράφος Μουτλού Τσιβίρο-
γλου, ανταποκριτής της «Φωνής της
Αμερικής», μιλώντας στην «Κ», ανα-
λύει την «ειδική σχέση» της ηγεσίας
του Ντόναλντ Τραμπ με το Προεδρικό
του Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν και εστιά-
ζει σε ζητήματα όπως τον αντίκτυπο
των αμερικανικών προεδρικών εκλο-
γών στα αμερικανοτουρκικά. Σελ. 9

ΝΤΙΒΕΛΟΠΕΡ

Τα διαβατήρια θα
φέρουν επενδυτές
Αισιοδοξία ότι η ψήφιση στο τέλος
του μήνα των νέων κανονισμών για
το κυπριακό επενδυτικό πρόγραμμα,
θα οδηγήσει στην αύξηση του ενδια-
φέροντος των ξένων για επενδύσεις
στην Κύπρο εκφράζουν οι ντιβέλο-
περς. Ετοίμασαν προτάσεις για στήρι-
ξη του κλάδου. Οικονομική, σελ. 4

Στόχος η οικονομία 
για Κ. Μητσοτάκη
Οι 14 στόχοι του Πισσαρίδη

Στα βαθιά νερά της πραγματικής οικο-
νομίας επιστρέφει ο πρωθυπουργός
της Ελλάδας μετά την ιδιαίτερα επίπονη
διαπραγμάτευση στη Σύνοδο Κορυφής
των Βρυξελλών για το ευρωπαϊκό Ταμείο
Ανάκαμψης. Στην κορυφή της ατζέντας
του πρωθυπουργού θα βρεθούν οι τε-
λικές αποφάσεις αναφορικά με τα α-
ναδρομικά, μετά την απόφαση του Συμ-
βουλίου της Επικρατείας. Σελ. 19

Ο Τραμπ τα βάζει
με τον δρα Φάουτσι
Βρήκε νέο πολιτικό αντίπαλο

O Αμερικανός πρόεδρος δεν κρύβει την
αντιπάθειά του για τον δρα Αντονι Φά-
ουτσι, λοιμωξιολόγο και σύμβουλο του
Λευκού Οίκου σε θέματα πανδημίας,
τον οποίο αντιμετωπίζει ως πολιτικό
του αντίπαλο. Ο δρ Φάουτσι διατρα-
νώνει την έντονη ανησυχία του για
την έξαρση της πανδημίας στις ΗΠΑ,
αλλά και την αδυναμία του να προσεγ-
γίσει τον Ντόναλντ Τραμπ. Σελ. 23

Η Αγκυρα συνεχίζει να παίζει το παιχνίδι της στη Λιβύη την ώρα που η Αίγυπτος πήρε το πράσινο φως να επέμβει αν χρειαστεί. Εν τω μεταξύ η Τουρκία προσπαθεί να εμφανίσει τον
Τούρκο πρόεδρο Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν σε στενή συνεργασία με τον Ντόναλντ Τραμπ στη Λιβύη, η Ουάσιγκτον κρατά χαμηλούς τόνους για τις στρατιωτικές ενέργειες της Αγκυρας
στην περιοχή, ειδικά μετά το ναυτικό επεισόδιο της χώρας με τις γαλλικές φρεγάτες. Ο σύμβουλος εθνικής ασφαλείας του Αμερικανού προέδρου, Ρόμπερτ Ο’ Μπράιεν, εξέφρασε τη
συμπαράστασή του στη Γαλλία για τη διένεξη στη Μεσόγειο, σε μία ένδειξη ότι δεν θέλει να πάρει σαφή θέση στην αντιπαράθεση μεταξύ των δύο χωρών-μελών του ΝΑΤΟ. Σελ. 18

Στη Λιβύη μεταφέρεται ο συριακός εφιάλτης

Τα σενάρια κορύφωσης της έντασης 
Αθήνα και Λευκωσία συγκλίνουν πως το επόμενο διάστημα η Άγκυρα δεν αποκλείεται να περάσει τις κόκκινες γραμμές 

Συγκεκριμένα, στη Λευκωσία εκτιμάται πως το αμέσως
επόμενο χρονικό διάστημα, μέχρι τέλη Ιουλίου ενδε-
χομένως, θα εκδηλωθεί θερμό επεισόδιο πιθανότατα
στην περιοχή του Καστελόριζου. Η αξιολόγηση της Α-
θήνας τοποθετεί χρονικά ένα επεισόδιο τον ερχόμενο
Σεπτέμβριο στην περιοχή της Κρήτης. Σε ό,τι αφορά

την Κύπρο, περίπτωση δημιουργίας τεχνητής έντασης
από τουρκικής πλευράς θεωρείται λ.χ. η αντίδραση
που υπήρξε και ο θόρυβος που δημιουργήθηκε στα
τουρκικά ΜΜΕ για έργα συντήρησης της ΕΦ σε θέσεις
στον Πύργο Τηλλυρίας. Από πλευράς Άγκυρας η προσοχή
της τουρκικής διπλωματίας και των τουρκικών ενόπλων

δυνάμεων στρέφεται σε τρία πεδία: Λιβύη, Συρία και
ελληνοτουρκικά. Και στα τρία ζητήματα, οι τελευταίες
πληροφορίες της «Κ» θέλουν την τουρκική πλευρά να
ενορχηστρώνει νέα σχέδια, που κορυφώνουν την
ένταση και την αγωνία σε ολόκληρη την Αν. Μεσόγειο.
Τα φιλοκυβερνητικά τουρκικά ΜΜΕ επενδύουν συν-

δυαστικά με τα ελληνοτουρκικά και στις τελευταίες ε-
ξελίξεις στη Λιβύη, αφήνοντας ανοιχτά όλα τα ενδε-
χόμενα στο έδαφος και τη θάλασσα περιλαμβανομένης
και μιας αιγυπτιακής επέμβασης στη Σύρτη, ενώ οι
Κούρδοι προβληματίζονται για νέα πιθανή κίνηση της
Τουρκίας στην σκακιέρα της Συρίας. Σελ. 4, 17

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΡΑΣΧΟΣ Σελ. 2
Δεν θα γίνει πόλεμος

ΑΛΕΞΗΣ ΠΑΠΑΧΕΛΑΣ Σελ. 13
Η απόπειρα συγκάλυψης
της τραγωδίας στο Μάτι

ΝΙΚΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑΣ Σελ. 13
Επαναστατημένοι αντιδραστικοί

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ Σελ. 8
Αν δεν μπορείτε, παραιτηθείτε

ΑΜΥΝΑ

Συνεργασία με Γαλλία
ασπίδα για την Κύπρο
Η συνεργασία Κύπρου - Γαλλίας στην Αν.
Μεσόγειο είναι καθοριστικής σημασίας για
αμφότερες τις χώρες. Πέρα από τις αμυντικές
συμφωνίες που έχουν υπογράψει, η Γαλλία
συνεχίζει να έχει σημαντική συμβολή στα
εξοπλιστικά της Ε.Φ. Σελ. 6

• ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΠΟΧΑΝΗΣ: Ο νατοϊκός εμφύλιος
Γαλλίας-Τουρκίας στη λιβυκή κρίση. ΣΕΛ. 16

ΔΙΠΛΩΜΑΤΙΚΟ

Ξανά κυρώσεις
στον απόηχο
των εντάσεων 
Η κίνηση του προέδρου Νίκου Αναστασιάδηη
να ζητήσει επέκταση των κυρώσεων της
Ε.Ε. έναντι φυσικών και νομικών προσώπων
που εμπλέκονται στο παράνομο γεωτρητικό
πρόγραμμα της Τουρκίας στην ΑΟΖ της
Κυπριακής Δημοκρατίας δεν προκάλεσε
έκπληξη. Εδώ και καιρό γίνονται διεργασίες
στο παρασκήνιο για επέκταση των κυρώ-
σεων με την κυβέρνηση να επιδιώκει κυ-
ρώσεις σε τρία νομικά πρόσωπα και σε
πέντε φυσικά πρόσωπα. Σελ. 3

ΑΡΧΑΙΟΛΟΓΙΑ

Περιδιαβαίνοντας
ψηφιακά στις Μυκήνες 

Το πλούσιο αρχείο του Αλαν Γουέις ψη-
φιοποιείται από το Πανεπιστήμιο του Κέ-
μπριτζ και τη Βρετανική Σχολή Αθηνών.
Τα τεκμήρια διατίθενται στον ιστότοπο
cudl.lib.cam.ac.uk/collections/mycenae,
τιμώντας τα εκατό χρόνια από την πρώτη
παρουσία του Βρετανού αρχαιολόγου
στις Μυκήνες. Ζωή, σελ. 1

ΘΕΑΤΡΟ

Τρεις συντελεστές από
τους Αχαρνείς στην «Κ»

Ο μουσικός Κώστας Κακογιάννης, ο ποι-
ητής Πάμπος Κουζάλης και ο χορογρά-
φος Παναγιώτης Τοφή μιλάνε στην «Κ»
για τη συμβολή τους στο ανέβασμα της
αριστοφανικής κωμωδίας «Αχαρνείς» α-
πό τον ΘΟΚ, σε σκηνοθεσία Βαρνάβα Κυ-
ριαζή. Ζωή, σελ. 4

Τετρακόσια και πλέον προσφυγόπουλα από την Κύπρο φιλοξενήθηκαν στο οικοτροφείο
Αγία Φιλοθέη στο Πύργο Ηλείας, από τη Μητρόπολη Ηλείας, μετά τα τραγικά γεγονότα του
καλοκαιριού του 1974 και την τουρκική εισβολή. Στη συνέχεια τα περισσότερα παιδιά τα
φιλοξένησαν οικογένειες της περιοχής. Στην «Κ» οι ιστορίες τριών από τα παιδιά που φι-
λοξενήθηκαν από οικογένειες της Γαστούνης. Σελ. 10

Μια ζεστή φωλιά για 400 ψυχές
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Eκδίδεται σε συνεργασία και μετά από άδεια της εταιρείας
ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΕΣ ΕΚΔΟΣΕΙΣ Α.Ε. Διευθυντής: ΑΛΕΞΗΣ ΠΑΠΑΧΕΛΑΣ • Διεύθυνση συντάξεως: ΚΩΣΤΗΣ ΦΑΦΟΥΤΗΣ - ΝΟΤΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ

ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΠΑΡΕΛΑΣΗ: Η πρώτη μεραρχία του Βερολίνου και Βραδεμ-
βούργου έκαμε σήμερον την θριαμβευτικήν της είσοδον,
διελθούσα διά της Πύλης του Βραδεμβούργου υπό τους
ήχους της μουσικής και των κωδώνων όλων των εκκλη-
σιών οι οποίοι εκρούοντο χαρμοσύνως. Την μεραρχίαν επι-

στρέφουσαν εκ
Πολωνίας και Γαλ-
λίας δαφνοστεφή
εχαιρέτισεν ο
υπουργός δρ.
Γκαίμπελς, ευχη-
θείς αυτήν εξ ονό-
ματος του Φύρερ.
Η μεραρχία παρή-
λασε διά της ιστο-
ρικής λεωφόρου

των Φιλυρών. Είναι η έκτη φορά εις την ιστορίαν καθ’ ην
γερμανικά στρατεύματα διέρχονται την Πύλην του Βρα-
δεμβούργου, αλλά εις καμμίαν άλλην περίπτωσιν δεν εγέ-
νετο τόσον λαμπρά υποδοχή όσον σήμερον. Αι οδοί διά
των οποίων διήλθον τα στρατεύματα είχον κατακλυσθή
υπό πλήθους. Εξέδραι είχον στηθή ένθεν και ένθεν της
Πύλης του Βραδεμβούργου, η οποία ήτο διακεκοσμημένη.
Εις το βάθος υψούτο εις πελώριος αετός του Ράιχ. Παρί-
σταντο οι αντιπρόσωποι του στρατού και του κόμματος, κα-
θώς και οι συγγενείς των πεσόντων Βερολινέζων, οι τραυ-
ματίαι, οι εργάται της βιομηχανίας εξοπλισμού και οι αντι-
πρόσωποι του γερμανικού και του ξένου Τύπου.

ΥΠΟΧΡΕΩΤΙΚΗ ΘΗΤΕΙΑ: Η νορβηγική κυβέρνησις απεφάσι-
σε να καταγράψη εις στρατολογικούς καταλόγους όλους
τους Νορβηγούς τους υπερβάντας το 18ον έτος της ηλικίας
των προς εκπλήρωσιν υποχρεωτικής θητείας.

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

80 χρόνια πρίν στην «Κ»
19.VII.1940

Μια σειρά από σενάρια
περί ανάφλεξης στην
Ανατολική Μεσόγειο
επεξεργάζονται οι χώ-
ρες της περιοχής μας.
Αφορμή για την ανησυ-

χία αλλά και την ένταση μεταξύ των
κυβερνήσεων είναι δύο εμφύλιοι πό-
λεμοι που ευρίσκονται σε εξέλιξη την
τελευταία δεκαετία : της Λιβύης και
της Συρίας. Τώρα που οι δύο χώρες
έχουν ισοπεδωθεί και έφτασε η ώρα
οι ύαινες να μοιραστούν τα λάφυρα
του πολέμου, που δεν είναι άλλα από
τα χρυσοφόρα συμβόλαια της ανοι-
κοδόμησης αλλά και τον διαμοιρασμό
των ενεργειακών πηγών, τα σαρκο-
βόρα άρχισαν να δοκιμάζουν τα νύχια
τους, με πρώτη την μεγαλύτερη στρα-
τιωτική δύναμη της περιοχής, την
Τουρκία. Πριν οι άλλοι παίκτες καθί-
σουν στο τραπέζι της μικρής Γιάλτας
της Μεσογείου, η Άγκυρα φρόντισε
να εξασφαλίσει μερικά ατού που θα
της επιτρέψουν να έχει το πάνω χέρι.
Ξεκίνησε επιδεικνύοντας την ισχύ
της επί της μικρής και ανίσχυρης Κύ-
πρου, χώρας μέλους της Ε.Ε. ωστόσο,
καθότι η Λευκωσία τόλμησε να κάμει
συμφωνίες με ενεργειακές εταιρείες
για εκμετάλλευση των υδρογοναν-
θράκων στην ΑΟΖ της και συμπράτ-
τοντας με χώρες γείτονες. Μέσα σε
μερικά χρόνια αγόρασε ερευνητικά
και γεωτρητικά σκάφη και μπήκε αυ-
θαίρετα στα θαλάσσια οικόπεδα της
ΚΔ. Οι εταιρείες αυτονόητα έφυγαν
και οι εταίροι μας στη ΕΕ που έχουν
σημαντικά συμφέροντα στην τουρ-
κική αγορά των 80 εκατ. ανθρώπων
εξέδωσαν κάτι ανακοινώσεις για την
τιμή των όπλων. Στη συνέχεια η Άγ-
κυρα υπέγραψε με την Τρίπολη το
περιβόητο μνημόνιο, ρίχνοντας το
γάντι στην Αθήνα κι αφού προηγου-
μένως εκτόξευσε διά της πλαγίας
άλλη μία απειλή, στέλνοντας στον
Έβρο πρόσφυγες πολέμου για να πε-
ράσουν στην Ευρώπη! Μετά το τουρ-
κικό «κάνω ό,τι θέλω στην Κύπρο»,
εκκρεμεί πλέον και η απειλή ότι από
το Καστελόριζο μέχρι την Κρήτη έχει
δικαιώματα η Άγκυρα και ζητεί «δίκαιη
μοιρασιά», διαφορετικά… θα συνεχίζει
λέει να ασκεί πιέσεις προς την Αθήνα
για να την αναγκάσει ως ισχυρίζεται
να κάτσει στο τραπέζι των διαπραγ-
ματεύσεων. Αν όμως αυτή ήταν η

πρόθεση της τουρκικής πλευράς, ο
Μεβλούτ Τσαβούσογλου δεν θα απο-
κάλυπτε τηνπαρασκηνιακή προσπά-
θεια στο Βερολίνο μεταξύ των δύο
κορυφαίων συμβούλων Μητσοτάκη
και Ερντογάν. Διότι ένα ενδεχόμενο
έναρξης συνομιλιών Αθήνας-Άγκυρας
θα αφαιρούσε από τα χέρια Ερντογάν
το επικοινωνιακό εργαλείο έξαρσης
του εθνικισμού και του θρησκευτικού
φανατισμού που δημιούργησε με την
επαναλειτουργία της Αγίας Σοφίας
ως τεμένους και τον βοηθά να ανα-
κτήσει την εκλογική δύναμη που έχα-
σε σε Κωνσταντινούπολη και Σμύρνη.
Κι αυτό, να έχει δηλαδή εργαλείο
εναντίον Ελλάδας και Κύπρου, τον
βοηθά τώρα που πάει να χάσει το πλε-
ονέκτημα στη Λιβύη, με την Αίγυπτο
να δηλώνει έτοιμη να μπει στη Σύρτη
και την Τουρκία να έχει προηγουμένως
δεχθεί ντροπιαστικό πλήγμα στην
αεροπορική βάση Αλ Βατίγια. Με αυτά
τα δεδομένα εκτιμώ ότι η Τουρκία εί-
ναι δύσκολο να χτυπηθεί με την Αί-
γυπτο στη Λιβύη γιατί θα μπει σε ένα
πολύ αιματηρό πόλεμο από τον οποίο
ουδείς γνωρίζει πως θα βγει. Εκτός
των άλλων θα έχει και απώλειες στον
αντικειμενικό στόχο που είναι ένα
σημαντικό μερίδιο στη μοιρασιά της
Λιβύης. Για τούτο πολύ πιο βατό θα
είναι για τον τουρκικό ηγεμονισμό
να συνεχίσει να παίζει επικοινωνιακό
παιχνίδι εκεί που ακόμα μπορεί χωρίς
να κοντράρεται ούτε στη διεκδίκηση
της ηγεσίας του Ισλάμ ούτε και της
περιοχής με χώρες όπως το Ισραήλ
που αλωνίζει στο Ιράν βομβαρδίζοντας
κατά το δοκούν. Η Άγκυρα έχει πεδίο
δόξης λαμπρόν, εποικίζοντας τα Βα-
ρώσια και θάλασσα κάμποση γύρω
από την Κύπρο και έξω από τα 12
ναυτικά μίλια της Κρήτης για να πα-
ριστάνει τον σουλτάνο ο κ. Ερντογάν.
Απλώς υπενθυμίζω ότι τον Μάρτη
έγραφα σε αυτή τη στήλη ότι «όσοι
δεν κατανόησαν ό,τι ελέχθη στο συ-
νέδριο που έκανε η Άγκυρα στα Κα-
τεχόμενα (15/02/20), με 5-6 υπουργούς
και τον αντιπρόεδρο Φουάτ Οκτάι να
δηλώνει ότι «η Αμμόχωστος είναι γη
των Τουρκοκυπρίων και η Τουρκία
θα προστατεύσει τα δικαιώματά τους»,
τότε βρίσκονται σε βέρτιγκο». Αυτό
θα γίνει και όχι πόλεμος.

Δεν θα γίνει πόλεμος

ΠΟΛΙΤΕΙΕΣ ΑΝΘΡΩΠΩΝ
Γράφει ο ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΡΑΣΧΟΣ

paraschosa@kathimerini.com.cy
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Δεν είναι εκπληκτικό; Η Ολομέλεια της Βου-
λής, ύστερα από την ασφυκτική πίεση που
δέχθηκαν όλα τα κόμματα για το μπάχαλο που
δημιουργήθηκε με την καταραμένη λίστα
Γιωρκάτζη, αποφάσισε κατά πλειοψηφία αυ-
τή να δοθεί άμεσα στη δημοσιότητα. Μια από-
φαση που λήφθηκε με κωμικοτραγικό τρόπο,
αποχωρήσεις από την αίθουσα και εντάσεις.
Ταυτόχρονα σχεδόν όλοι οι βουλευτές των
οποίων τα ονόματα καταγράφονται στη λίστα
έκαναν δηλώσεις διευκρινίζοντας είτε ότι δεν
διαθέτουν ΜΕΔ, είτε ότι τα δάνειά τους έχουν
αποπληρωθεί, είτε ότι δεν υπήρξαν ποτέ δά-
νεια και από λάθος βρέθηκαν στη λίστα.
Και ενώ η απόφαση της Βουλής, δηλαδή ο νέ-
ος νόμος προνοεί ότι η λίστα θα δημοσιοποι-
ηθεί άμεσα κάθε άλλο από αυτό συμβαίνει
στην πράξη. 

Η απόφαση θα σταλεί τη Δευτέρα από τον
Συλλούρη στον Νίκαρο. Ο Νίκαρος για να απο-
φασίσει εάν θα την υπογράψει ή θα την ανα-
πέμψει θα πρέπει να συμβουλευτεί τον γενι-
κό εισαγγελέα. Κάτι που θα χρειαστεί χρόνο.
Εάν ο Νίκαρος αποφασίσει τελικά να την υπο-
γράψει η λίστα θα δοθεί στη δημοσιότητα αλ-
λά κανείς δεν ξέρει πότε θα γίνει αυτό. Ούτε
και τι θα ακολουθήσει. Κάποιοι μιλούν για το
ενδεχόμενο μαζικών αγωγών, αφού στη λί-
στα βρίσκονται πέραν των 3.000 ατόμων που
φέρονται να έχουν ΜΕΔ. Αν ο Νίκαρος απο-
φασίσει να μην υπογράψει την απόφαση της
Βουλής το ανέκδοτο θα μεγαλώσει. Θα δοθεί
και άλλη παράταση και η καταραμένη λίστα θα
επιβεβαιώσει για άλλη μία φορά τον χαρα-
κτηρισμό που της απέδωσα. Δεν άκουσα. 

Παράλληλα την Τετάρτη αναμένεται νέο
επεισόδιο στο σήριαλ στην AdHoc επιτροπή η
οποία θα συζητήσει το θέμα ενώπιον του γε-
νικού εισαγγελέα, του διοικητή της Κεντρικής
Τράπεζας, της γενικής λογίστριας και του
Χρηματοοικονομικού Επίτροπου.Και όλα αυτά
χωρίς να λαμβάνεται υπόψη το άγριο παρα-
σκήνιο. Γιατί υπήρξε παρασκήνιο και πριν και
μετά την ψηφοφορία. 

Στο ΑΚΕΛ όπως σας είχα γράψει την Παρα-
σκευή και επιβεβαιώθηκα ξανά, η Ειρήνη
Χαρλαμπίδου όντως ήρθε σε αντιπαράθεση
με την κοινοβουλευτική ομάδα του κόμματός
της αλλά και την ίδια την Κεντρική Επιτροπή.
Όπως μου αποκάλυψε η κυρία Γιαννούλα, η
οποία ως γνωστόν ακούει όλα όσα ψιθυρίζον-
ται στους διαδρόμους του κόμματος και ακό-
μα περισσότερα, «υπήρξαν έντονες αντιδρά-
σεις, βροντές και αστραπές από ηγετικά στε-

λέχη κατά της Ειρήνης». Κάποιοι δεν της συγ-
χωρούν με τίποτα την απόφασή της να παρα-
μείνει στην αίθουσα και να ψηφίσει υπέρ της
δημοσιοποίησης της λίστας, ενώ όλοι οι βου-
λευτές του κόμματος με τον Άντρο επικεφα-
λής έβγαιναν από την αίθουσα διαμαρτυρόμε-
νοι και ζητώντας να μη δημοσιοποιηθεί η λί-
στα. Μάλιστα, ο Άντρος Κυπριανού «στόλισε»
με πολλά επίθετα όσους ψήφισαν υπέρ της
δημοσιοποίησης της λίστας.

Όπως είπε: «Αποφασίσαμε ότι σε αυτή τη
διαδικασία δεν συμμετέχουμε και ο καθένας
από μας θα αναλάβει τη ευθύνη του. Με τη
μεγαλύτερη ευκολία επιχειρούμε να ισοπε-
δώσουμε συνειδήσεις, να ισοπεδώσουμε
ανθρώπους απλώς για να εξυπηρετήσουμε
σκοπιμότητες», συμπεριλαμβάνοντας εκ των
πραγμάτων σε όσους κινούνται με «σκοπιμό-
τητες» και τη βουλεύτρια του Ειρήνη Χαρα-
λαμπίδου. Η κυρία Γιαννούλα επιμένει πως
το θέμα δεν πρόκειται να μείνει ως εδώ πα-
ρά τις εξηγήσεις που έδωσε η Ειρήνη ότι
όφειλε να στήριξη τη θέση της για δημοσιο-
ποίηση της λίστας «μέχρι τέλους». «Κάποιοι
εξακολουθούν να είναι πολύ θυμωμένοι μα-
ζί της» μου είπε.

Η χημεία Νίκαρου-Μακρόν φάνηκε για ακόμη
μία φορά στην πρώτη διά ζώσης Σύνοδο του
Ευρωπαϊκού Συμβουλίου μετά την πανδημία
του κορωνοϊού.

Όπως πληροφορούμαι από πηγή μου που
γνωρίζει, ο Μακρόν κάλεσε εντελώς φυσικά
και σχεδόν «αυθόρμητα» τον Νίκαρο στο Πα-
ρίσι και μάλιστα «χωρίς καθυστέρηση». Η συ-
νάντησή τους θα πραγματοποιηθεί την ερχό-
μενη εβδομάδα και στην ατζέντα βρίσκονται
τρία πολύ σημαντικά θέματα για τη
Λευκωσία. «Περισσότερα θα γίνουν γνωστά
στις δηλώσεις των δύο ηγετών και κάποια
στην πράξη», όπως μου λέχθηκε.

ΚΟΥΙΖ: Ποιος είναι ο δεύτερος Ανδρέας Κυ-
πριανού που διαθέτει μη εξυπηρετούμενο
δάνειο σύμφωνα με την καταραμένη λίστα
Γιωρκάτζη; Ο Ανδρέας Κυπριανού του ΔΗΣΥ
ξεκαθάρισε πως ένα δάνειο που καταγράφε-
ται στη λίστα ως «Ανδρέας Κυπριανού» δεν
είναι δικό του. Ίσως να ανήκει σε κάποιον άλ-
λον Ανδρέα ή Άντρο Κυπριανού σχολίασε δη-
μοσιογράφος, «αναμένοντας εξηγήσεις για
να μην υπάρχουν παρεξηγήσεις». 

Τι θα κάνει ο Νίκαρος με την καταραμένη λίστα; 

- Νομίζεις πως τελικά μόνο εμείς βγάλαμε τις μάσκες από όλους στη Σύνοδο;

1 Στο θέατρο. Επειδή είδαμε πολλές
φορές αυτό το έργο, κρατάμε μικρό

καλάθι με τις «πιθανές» κυρώσεις στον
Ερντογάν. Εκτός βέβαια αν πείραξε κι
άλλα χωράφια. Γαλλικά και ελληνικά. 

2 Στη σοφία. Τώρα που τελειώσαμε
τους δικούς μας καβγάδες με του

Τούρκους είπαμε να τα βάλουμε μαζί
τους και για την Αγία Σοφία. Όταν τσα-
κώνονται οι ελέφαντες πατούν τα πε-
ραστικά ποντίκια. 

3 Στη λίστα. Η σοβαρότητά μας ως
χώρα είναι όση επιδεικνύουμε σε

τέτοια ζητήματα. Η σε διάσταση με τον
άντρα της δικηγόρο του Βγενοπούλου
τέως διοικήτρια της Κεντρικής Χρυ-
στάλλα στην προσπάθειά της να μην
την διώξουν, επειδή είχε πλαστογρα-
φήσει το συμβόλαιό της, μάζεψε σε
μια λίστα όσους έχουν επώνυμο ανα-
γνωρίσιμο και χρωστούσαν σε τράπε-
ζες, και τα έριξε σαν καπνογόνο μπας
και μπορέσει να διαφύγει. Διέφυγε,
πήρε όλα της τα ωφελήματα και τους
μισθούς, κι ακόμη το καπνογόνο καπνί-
ζει τη Βουλή και τη χώρα. 

4 Στις ευθύνες. Αν δημιούργησε μια
λίστα παραπλανητική, εκθέτοντας

κόσμο και κοσμάκη, δεν είναι η ώρα να
ασκηθεί και καμία ποινική δίωξη εναν-
τίον της; Λέμε τώρα, επειδή έφυγε και
ο Κωστάκης που την είχε ξεπλύνει με
ειδικό λευκαντικό. 

5 Στη μαφία. Η λεγόμενη «λίστα
Γιωρκάτζη» ρίχνει νερό στον μύλο

όλων όσοι επιχειρηματολογούν πως η
πολιτικοοικονομική ζωή της χώρας κι-
νείται με τους όρους των γκάνγκστερ:

Με κρατάς, σε κρατώ κι εγώ, άρα δεν
μπορεί να με κυνηγήσεις. 

6 Στον εφιάλτη. Αν ισχύει πως είναι
από Κύπρο που ξεκινά η υπόσκαψή

μας στα μάτια του Κολωνακίου «πως οι
Κύπριοι μας έμπλεξαν με την Τουρκία
με τις φιλοδοξίες τους να γίνουν σεΐχη-
δες», θα το σκίσω το μαγιό μου, που
έλεγε και η Ναστάζια. Μάλλον, θα το
φορέσω να κολυμπήσω στο «Άνασσα». 

7 Στη δικαίωση. Σιγά σιγά ο νέος
«σκληρός» της κυβέρνησης Νίκος

Νουρής, δικαιώνεται με τη στρατηγική
του για φιλοξενία των αιτητών ασύλου
σε κλειστούς χώρους. Από πλευράς
κοινής γνώμης ήταν πάντα στο πράσι-
νο, τώρα έχει υπέρ του και τους επιδη-
μιολόγους. 

8 Στην απορία. Στα Κατεχόμενα λένε
δεν έχουν κορωνοϊό, την ίδια ώρα

εμάς ο ιός μας έρχεται από μετανάστες
που περνούν από τα τυφλά σημεία της
Πράσινης Γραμμής. Από που κολλούν
τον ιό, σιορ; Από τα χόρτα της γραμμής
κατάπαυσης του πυρός; 

9 Στα όνειρα. Τώρα που μας τελεί-
ωσε οριστικά το όνειρο με τα αέρια

και τα πετρέλαια, είναι η ώρα να προσ-
γειωθούμε και για το άλλο όνειρο, πως
η Λεμεσός θα γίνει Ντουμπάι. Σφυρίξτε
και έρχεται και εκεί το χαμπάρι.

1 0 Στη μνήμη. Όσοι από το εξωτε-
ρικό μας ρωτούν συχνά - πυκνά

πώς τα καταφέρνουμε και επιβιώνου-
με και ξαναγεννιόμαστε σ’ αυτόν τον
τόπο, αύριο είναι η ημέρα που δίνει την
απάντηση, ξημερώνει η χειρότερη μέ-
ρα στην ιστορία του κυπριακού ελληνι-
σμού. Τιμή και δόξα σε όσους έπεσαν
υπέρ πατρίδας. Τα παθήματα να συνε-
χίσουν να παραμένουν μαθήματα. 

ΣΤΑΘΕΡΑ ΒΗΜΑΤΑ ΜΠΡ ΟΣΤΑ / Γράφει Ο ΣΠΟΝΔΟΦOΡΟΣ

Με άριστα 
το 10

«Η μνήμη όπου και να την αγγίξεις πονεί». Γιώργος Σεφέρης 
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Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

Η κίνηση του προέδρου της Δημο-
κρατίας να ζητήσει την περασμένη
Παρασκευή επέκταση των κυρώσε-
ων της Ε.Ε. έναντι φυσικών και νο-
μικών προσώπων που εμπλέκονται
στο παράνομο γεωτρητικό πρόγραμ-
μα της Τουρκίας στην ΑΟΖ της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας, όπως επίσης
και η έκκλησή του για στήριξη του
Ευρωπαϊκού Συμβουλίου στην από-
φαση που ήδη έχει ληφθεί στο Συμ-
βούλιο Εξωτερικών Υποθέσεων, για
ετοιμασία δέσμης περαιτέρω μέτρων
που θα επιβληθούν στην Τουρκία,
δεν προκαλούσε έκπληξη στους πο-
λιτικούς διαδρόμους. Εδώ και καιρό
γίνονται διεργασίες στο παρασκήνιο
για επέκταση των κυρώσεων, με
την κυβέρνηση να επιδιώκει κυρώ-
σεις σε τρία νομικά πρόσωπα
(TPAO,και δύο θυγατρικές) και σε
πέντε φυσικά πρόσωπα (γενικός δι-
ευθυντής της TPAO,και ενδεχομένως
του υφυπουργού Ενέργειας). Η επι-
δίωξη για επιπλέον κυρώσεις γίνεται
σε μία περίοδο που οι εντάσεις και
οι τουρκικές προκλήσεις εντείνονται
με τα σενάρια και τις πιθανότητες
πραγματοποίησης ενός επεισοδίου
στη, νοτιοανατολική Μεσόγειο να
αυξάνονται μέρα με τη μέρα. Το εν-
διαφέρον βεβαίως, είναι ότι εντός
της Ε.Ε. οι απόψεις διίστανται για
το  πώς θα τύχει διαχείρισης η τουρ-
κική προκλητικότητα. Αν δηλαδή
θα πρέπει να σκληρύνει τη στάση
της η Ε.Ε. ή αν θα πρέπει να επιχει-
ρήσει αποκλιμάκωση του ήδη τε-
ταμένου κλίματος. 

Η Λευκωσία είδε με ιδιαίτερη δυ-

σφορία τις «χλιαρές» δηλώσεις του
ύπατου αρμοστή της Ε.Ε. Ζοζέπ
Μπορέλ στην Άγκυρα και ο υπουργός
Εξωτερικών Νίκος Χριστοδουλίδης
φρόντισε να το δείξει με τη δήλωσή
του ότι ο κ. Μπορέλ θα μπορούσε
να είναι πιο ξεκάθαρος στις δηλώσεις
του. Από πλευράς Λευκωσίας εκ-
φράστηκε και έντονα η δυσφορία
για την πρόταση Τσαβούσογλου
ώστε η Κυπριακή Δημοκρατία να
συνομιλήσει με τον Κουντρέτ Οζερ-
σάι για το θέμα των υδρογονανθρά-
κων στις επαφές με την Ε.Ε. Στις
Βρυξέλλες ο Νίκος Χριστοδουλίδης
συναντήθηκε με τον Ζοζέπ Μπορέλ
και τον Νίκο Δένδια, συζήτησαν διε-

ξοδικά το θέμα στο περιθώριο του
Συμβουλίου Εξωτερικών Υποθέσεων.
Υπήρξε και σχετική συνεννόηση με
τον Γάλλο υπουργό Εξωτερικών για
το πώς θα αντιδράσουν στη συνεδρία
του Συμβουλίου Εξωτερικών Υπο-
θέσεων στο περιθώριο. Η Λευκωσία
είχε επισημάνει πως η τουρκική
προκλητικότητα πρέπει να τύχει
απάντησης, κάνοντας αναφορά στη
στάση της Ε.Ε. κατά της Ρωσίας
λόγω της κρίσης στην Ουκρανία. Η
Γερμανία, πάντως, μέσω του Γερ-
μανού υπουργού Εξωτερικών Χάικο
Μάας, έθεσε τις επιφυλάξεις της για
το πώς θα τύχει απάντησης η τουρ-
κική προκλητικότητα δεδομένου

και του μεταναστευτικού που απο-
τελεί το μείζον ζήτημα για τη χώρα.
Το τι θα γίνει τελικώς, είναι ένα ζή-
τημα που παραμένει ανοικτό καθώς
εδώ και ένα χρόνο συζητούνται κυ-
ρώσεις τη στιγμή που η Τουρκία εν-
τείνει τις προκλήσεις της. 

Η γερμανική προσέγγιση
Η θέση της Γερμανίας, που προ-

εδρεύει του Συμβουλίου της Ε.Ε.για
το πώς θα πρέπει να αντιμετωπιστεί
η τουρκική προκλητικότητα, είναι
σε πλήρη γνώση της κυβέρνησης.
Όπως αναφέρουν διπλωματικές πη-
γές στη Λευκωσία, η Γερμανία επι-
διώκει θετικότερη προσέγγιση σε

ό,τι αφορά την Τουρκία θεωρώντας
τις κυρώσεις αναποτελεσματικές.
Σύμφωνα με εκτιμήσεις διπλωμα-
τικών κύκλων, δεδομένων και των
οικονομικών προβλημάτων που αν-
τιμετωπίζει η Τουρκία, θα πρέπει
αντί να «προκαλείται» από την Ε.Ε.
με κυρώσεις να δοθούν οικονομικά
κίνητρα στην Τουρκία ως αντάλ-
λαγμα με την αποκλιμάκωση των
εντάσεων στην περιοχή.

Καθόλου τυχαίο ότι ανέλαβε την
πρωτοβουλία που αποκάλυψε προ
ημερών ο Μεβλούτ Τσαβούσογλου
για συνάντηση στο Βερολίνο, Γερ-
μανίας-Ελλάδας-Τουρκίας ούτως
ώστε να επιχειρήσει αποκλιμάκωση
της κρίσης μέσω του διαλόγου. Στο
Βερολίνο βεβαίως παρευρέθηκαν
τεχνοκράτες της κυπριακής κυβέρ-
νησης το ίδιο διάστημα. Οι εκτιμή-
σεις διπλωματικών κύκλων στη Λευ-
κωσία είναι πως το Βερολίνο θέλει
με κάθε τρόπο να αποφύγει ένα θερ-
μό επεισόδιο κατά τη διάρκεια της
προεδρίας της και με δεδομένο μά-
λιστα ότι οι ΗΠΑ βρίσκονται εντελώς
απούσες από την όλη διαδικασία
λόγω των προεδρικών εκλογών, αλλά
και της εσωτερικής κρίσης που διέρ-
χονται. Και η Ελλάδα, ωστόσο, φαί-
νεται να επιθυμεί τον διάλογο. Δεν
είναι μόνο το ότι απέφυγε να συζη-
τήσει το θέμα οριοθέτησης της ΑΟΖ
με την Κύπρο ούτως ώστε να μη δώ-
σει αφορμές στην Τουρκία. Η Τουρ-
κία έχει αναφέρει πολλές φορές ότι
θα στείλει ερευνητικά σκάφη ανοικτά
της Κρήτης και νοτίως του Καστε-
λόριζου και αυτό σίγουρα δεν υπο-
τιμάται καθόλου από την κυβέρνηση
Μητσοτάκη. 

Στο περιθώριο του Συμβουλίου Εξωτερικών Υποθέσεων υπήρξε μεγάλη συ-
ζήτηση μεταξύ των υπουργών για το πώς θα τύχει χειρισμού η τουρκική προ-
κλητικότητα, με τον Νίκο Χριστοδουλίδη να επιμένει στο θέμα κυρώσεων.

Αναθερμαίνονται
οι σχέσεις 
Η συνάντηση του προέδρου
της Δημοκρατίας με τον Έλλη-
να πρωθυπουργό στο Μαξί-
μου, είναι κάτι το οποίο προ-
ετοιμαζόταν εδώ και καιρό.
Στη Λευκωσία παραδέχονται
πως οι σχέσεις ήταν ιδιαίτερα
ψυχρές το τελευταίο διάστη-
μα. Ήταν τα ΜΜΕ που έκαναν
λόγο για πολιτική μαξιμαλι-
σμού που ακολουθεί η Κύ-
προς, με την Ελλάδα να την
ακολουθεί πιστά, ήταν και η
φημολογία ψύχρανσης στις
σχέσεις των δύο πολιτικών αν-
δρών, μετά την κίνηση Ανα-
στασιάδη να στηρίξει τον Αλέ-
ξη Τσίπρα στη συμφωνία των
Πρεσπών. Πέραν τούτου, η
αλήθεια είναι πως στα διπλω-
ματικά πηγαδάκια της Αθήνας
πολλές φορές έθεσαν θέμα
ότι η κυβέρνηση Μητσοτάκη
δεν γνωρίζει τελικώς τι θέλει
η κυβέρνηση Αναστασιάδη σε
ό,τι αφορά την εξωτερική πο-
λιτική. Γι’ αυτό ακριβώς τον
λόγο υπήρξαν το προηγούμε-
νο διάστημα επισκέψεις για
εξομάλυνση του κλίματος,
πρώτα με την επίσκεψη Αβέ-
ρωφ Νεοφύτου και Χάρη Γε-
ωργιάδη και στη συνέχεια η
επίσκεψη Νίκου Χριστοδουλί-
δη. Από τις συναντήσεις βγήκε
το συμπέρασμα πως μπροστά
σε αυτή την κρίση και την έν-
ταση της τουρκικής προκλητι-
κότητας, οι δύο χώρες δεν
πρέπει να παρουσιάζονται χω-
ρίς κοινό βηματισμό. Όπως
σημειώνουν κυβερνητικές πη-
γές, η συνάντηση Αναστασιά-
δη-Μητσοτάκη έγινε σε εξαί-
ρετο κλίμα. Σε εκείνη ακριβώς
τη συνάντηση, ο Έλληνας
πρωθυπουργός ενημέρωσε
τον πρόεδρο Αναστασιάδη για
τη συνάντηση στο Βερολίνο, η
οποία δεν ήταν μέχρι τότε σε
γνώση της Λευκωσίας.

Νέα προσπάθεια κυρώσεων
στον απόηχο των εντάσεων
Να συμπεριληφθούν πέντε φυσικά και τρία νομικά πρόσωπα θα ζητήσει η Κυπριακή Δημοκρατία ως απάντηση

<<<<<<

Οι απόψεις στις Βρυξέλ-
λες διίστανται για
το πώς θα πρέπει να
τύχει απάντησης η τουρ-
κική προκλητικότητα
με τη Γερμανία να επι-
διώκει αποκλιμάκωση.

<<<<<<

Λίγη ώρα πριν να αποκα-
λυφθεί η συνάντηση στο
Βερολίνο, διά στόματος
Τσαβούσογλου, ενημέ-
ρωσε ο  Κ. Μητσοτάκης
τον N. Αναστασιάδη.
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Των ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ
και ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Είναι κοινός τόπος ότι η Ανατολική
Μεσόγειος, πλην του καύσωνα που
την ταλανίζει με τα σαραντάρια της
ζέστης, ζει κι έναν πολιτικο-διπλω-
ματικό καύσωνα ο οποίος ενδεχο-
μένως να οδηγήσει σε ανάφλεξη,
βασικός άξονας της οποίας είναι η
Τουρκία. Το ερώτημα είναι πού θα
υπάρξει ανάφλεξη: Ελλάδα, Κύπρο,
Λιβύη, βόρεια Συρία; Η κάθε πλευρά
έχει επεξεργαστεί τα δικά της σε-
νάρια τα οποία η «Κ» και παραθέτει. 

Η μετάβαση του προέδρου Ανα-
στασιάδη στην Αθήνα, την περα-
σμένη εβδομάδα, πραγματοποιήθη-
κε εν μέσω έκδηλων ανησυχιών σε
Κύπρο και Ελλάδα, για τις επόμενες
μέρες, λόγω των σκληρών μηνυμά-
των που εκπέμπονται από την Τουρ-
κία. Μηνύματα που έχουν δημιουρ-
γήσει πρωτόγνωρο κλίμα κινητο-
ποιήσεων που άγγιξε αισθητά και
τον ευρωπαϊκό χώρο σε σημείο που
να προεξοφλείται θερμό επεισόδιο
οσονούπω. Ζήτημα που αυτονόητα
απασχόλησε τον πρωθυπουργό Κυ-
ριάκο Μητσοτάκη και τον πρόεδρο
της Δημοκρατίας ΝίκοΑναστασιάδη.
Στη γεωπολιτική εξίσωση που έχει
δημιουργήσει στην περιοχή η τουρ-
κική επιθετικότητα,  βασικοί παρο-
νομαστές είναι, ο χρόνος, ο χώρος,
το εύρος ενός επεισοδίου και τα
όρια εμπλοκής των δύο χωρών. Θέ-
ματα που ταλανίζουν την αθέατη
πλευρά του συστήματος εξουσιών
Αθήνας-Λευκωσίας , εδώ και αρκετό
καιρό. Όπως έχει γράψει η «Κ» επα-
νειλημμένως το τελευταίο διάστημα,
οι αρχές ασφαλείας εδώ και έναν
χρόνο επιδίδονται σε αγώνα δρόμου,
συλλέγοντας και αναλύοντας πλη-
ροφορίες ώστε να δώσουν απαντή-
σεις για τις πιθανές τουρκικές κι-

νήσεις στην περιοχή. Ως εκ τούτου,
φαίνεται να έχουν καταλήξει σε ένα
κοινό πλαίσιο, με επιμέρους διαφο-
ροποιήσεις κυρίως χρονικές. Το
συμπέρασμα που διαμορφώνεται,
σύμφωνα με πληροφορίες της «Κ»,
είναι πως η Τουρκία ετοιμάζεται
να κορυφώσει την κρίση που έχει
προκαλέσει στην περιοχή,  θέτοντας
σε παρατεταμένο συναγερμό Κύπρο
και Ελλάδα, από τα βόρεια χερσαία
σύνορα στον Έβρο, το Αιγαίο έως
και την ανατολική Μεσόγειο, δυτικά
της Κύπρου.

Η οπτική της Λευκωσίας
Στο παζλ της ανατολικής Με-

σογείου το μέγα ερώτημα της Λευ-
κωσίας είναι τα σενάρια που δυ-
νατόν να αγγίξουν την Κύπρο,  στην
περίπτωση που δεν υπάρξει ο «από
μηχανής» παράγοντας εκτόνωσης
και τα πράγματα ολοκληρώσουν
την διαφαινόμενη πορεία τους.
Στις ασκήσεις επί χάρτου που γί-
νονται τον τελευταίο χρόνο, επι-
χειρείται να δοθούν απαντήσεις
στο ερώτημα αν έχει βάση η εκτί-
μηση πως η περιοχή της ανατολικής
Μεσογείου και η Κύπρος είναι ο
αδύναμος κρίκος εκτόνωσης της
τουρκικής επιθετικότητας στην
ευρύτερη περιοχή. Ένα ερώτημα
που πηγάζει από τα ουκ ολίγα σε-
νάρια που φαίνεται να είναι υπό
επεξεργασία,  όσο ακραία και αν
αυτά φαντάζουν σε κοινά ώτα. Στην
αξιολόγηση, το πρωταρχικό ζήτημα
που επιχειρείται να προσδιοριστεί,
με το μεγαλύτερο βαθμό εγγύτητας,
είναι ο χρόνος. Εδώ φαίνεται να
καταγράφονται οι πρώτες διαφο-
ρετικές εκτιμήσεις σε Αθήνα και
Λευκωσία. Όλες οι πληροφορίες
που υπάρχουν δείχνουν πως στην
ελλαδική πλευρά,  η επικρατούσα
άποψη τοποθετεί κάποιας μορφής

επεισόδιο τον ερχόμενο Σεπτέμβριο
εν αντιθέσει με την κυπριακή που
βλέπει μια όξυνση της κατάστασης,
το επόμενο διάστημα ακόμα και
έως το τέλος του τρέχοντος μηνός.

Το Καστελόριζο 
Χωρίς να επηρεάζεται στο ελά-

χιστο ο παράγοντας αντιμετώπισης
πιθανών  αιφνιδιαστικών κινήσεων
από πλευράς Τουρκίας, Λευκωσία
και Αθήνα φαίνεται να διαφοροποι-
ούνται και στον χώρο των πιθανών
κινήσεων. Η Αθήνα με βάση τα όσα
βγαίνουν προς τα έξω θέλει την πε-
ριοχή της Κρήτης ως τον πιθανότερο
χώρο στον οποίο η Τουρκία θα επι-
χειρήσει να κορυφώσει την ένταση
με πρόσχημα το τουρκο-λιβυκό μνη-

μόνιο. Η κυπριακή πλευρά εμφανί-
ζεται έντονα ανήσυχη από ενδε-
χόμενη εκδήλωση κάποιου συμ-
βάντος, ανατολικότερα και πλησίον
του Καστελόριζου. Εκτίμηση που
εξάγεται: 1) από την ανάλυση της
επίσκεψης Μπορέλ στην Άγκυρα,
2) από τα όσα φέρεται να είπε ο
τούρκος ΥΠΕΞ στον Ευρωπαίο συ-
νομιλητή, 3) υπό το πρίσμα του ότι
η συμπεριφορά της Τουρκίας δείχνει
πως προσπαθεί να προλειάνει το
έδαφος,  με προφάσεις για τα όσα
απεργάζεται προκειμένου να απο-
τελέσουν το υπόβαθρο στη λογική
της δράσης και αντίδρασης. Το σε-
νάριο του Καστελόριζου θεωρείται
ως το σοβαρότερο, εκτός κυπριακής
επικράτειας,  μιας και αυτό που
φαίνεται να προκαλεί προβλημα-
τισμό είναι ο βαθμός αξιολόγησης
μιας ενδεχόμενης μετατόπισης της
κρίσης,  που στην προκειμένη πε-
ρίπτωση συγκεντρώνει αυξημένες
πιθανότητες.

Ανοιχτά της Κρήτης
Το σενάριο εκδήλωσης της τουρ-

κικής επιθετικότητας ανοιχτά της
Κρήτης και εντός περιοχής που η
Τουρκία ισχυρίζεται ότι εμπίπτει

στις πρόνοιες του τουρκο-λιβυκού
μνημονίου,  δεν μειώνει τις ανησυ-
χίες που υπάρχουν σε περίπτωση
που το θερμόμετρο της περιοχής
θα ανέβει κατακόρυφα με ενδεχό-
μενη εμπλοκή και άλλων δυνάμεων,
πέραν των ελληνικών. Αυτό που επί
του παρόντος δεν μπορεί να προσ-
διορισθεί με σχετική ασφάλεια και
είναι ένας λόγος που παρακολου-
θείται από κυπριακής πλευράς είναι
αν μια ενδεχόμενη σύγκρουση Ελ-
λάδας και Τουρκίας βάλει στο παι-
χνίδι τρίτες χώρες, εξέλιξη που εν-
δεχομένως να σπρώξει την Τουρκία
προς ανατολάς σε μια προσπάθεια
να δείξει αποτελέσματα. Εν προ-
κειμένω, ο απροσδιόριστος παρά-
γοντας είναι η αντίδραση των κρα-
τών μελών της Ε.Ε. στην επίσημη
τοποθέτηση της Αθήνας, διά στό-
ματος του ΥΠΕΞ Νίκου Δένδια,  ότι
η Ελλάδα στο σενάριο που θα δεχθεί
επίθεση θα ζητήσει την ενεργοποί-
ηση της ευρωπαϊκής συνδρομής
στη βάση του άρθρου 42. Ένας δεύ-
τερος παράγοντας είναι η γαλλική
στάση,  στον απόηχο της έντασης
με την Τουρκία, αλλά και συνδρομή
στη βάση συμφωνίας με την Ελλάδα
περί αμοιβαιότητας.

Θερμά σενάρια 
από τις οπτικές 
Κύπρου, Ελλάδας 
και Τουρκίας
Αθήνα και Λευκωσία συγκλίνουν πως 
η Αγκυρα θα κορυφώσει την ένταση 

<<<<<<

Περίπτωση δημιουργίας
τεχνητής έντασης από
τουρκικής πλευράς θεω-
ρείται η αντίδραση που
υπήρξε για έργα συντή-
ρησης της Ε.Φ. σε θέσεις
στον Πύργο Τηλλυρίας.

Μετά από πολύ καιρό, οι ελληνο-
τουρκικές σχέσεις εισήλθαν και πάλι
δυναμικά στο προσκήνιο της τουρ-
κικής επικαιρότητας. Με αφορμή
τις τελευταίες εξελίξεις στην Λιβύη,
την Ανατολική Μεσόγειο και το ζή-
τημα της Αγίας Σοφίας, τα τουρκικά
μέσα ενημέρωσης, τα οποία στην
πλειοψηφία τους ελέγχονται από το
τουρκικό Προεδρικό, στρέφονται
κατά των ελληνικών θέσεων, ασκών-
τας κριτική στην Αθήνα την οποία
κατηγορούν ότι σε πληθώρα ζητη-
μάτων επιλέγει να επενδύσει στην
ένταση και όχι στην διπλωματία. 

Παράλληλα με τα ελληνοτουρκι-
κά, τα τουρκικά ΜΜΕ επενδύουν
συνδυαστικά και στις τελευταίες
εξελίξεις στη Λιβύη, αφήνοντας
ανοιχτά όλα τα ενδεχόμενα στο έδα-
φος αλλά και τη θάλασσα της Λιβύης.
Την ίδια στιγμή, οι Κούρδοι προ-
βληματίζονται για νέα πιθανή κίνηση
της Τουρκίας στη σκακιέρα της Συ-
ρίας. Αυτά προκύπτουν κυρίως από
το γεγονός ότι η προσοχή της τουρ-
κικής διπλωματίας και των τουρκι-
κών ενόπλων δυνάμεων (TSK) στρέ-
φεται σε τρία πεδία: Λιβύη, Συρία,
και ελληνοτουρκικά. Και στα τρία
ζητήματα, οι τελευταίες πληροφορίες
μας από την Άγκυρα θέλουν την
τουρκική πλευρά να καταστρώνει
νέα σχέδια, που κορυφώνουν την
ένταση και την αγωνία σε ολόκληρη
την Αν. Μεσόγειο. 

Tα ελληνοτουρκικά
Στην περίπτωση των ελληνο-

τουρκικών οι πληροφορίες που διαρ-
ρέουν από την Άγκυρα είναι όχι
μόνο περιορισμένες αλλά και ελεγ-
χόμενες από την συντηρητική κυ-
βέρνηση του ΑΚΡ, η οποία διαιωνίζει
την πολιτική ηγεμονία της στο εσω-

τερικό της Τουρκίας με βάση την
συνεργασία και την υποστήριξη
των Γκρίζων Λύκων και των εθνι-
κιστικών και συντηρητικών πολι-
τικών δυνάμεων. Στα τουρκικά
ΜΜΕ, «πέφτουν» με το σταγονό-
μετρο οι πληροφορίες, τις οποίες
έτσι κι αλλιώς «φιλτράρει» το τουρ-
κικό Προεδρικό σε πολιτικό και δι-
πλωματικό επίπεδο. Αυτό συνέβη
και στην περίπτωση της νέας δι-
πλωματικής προσπάθειας του Βε-
ρολίνου να γεφυρώσει το χάσμα
στον άξονα Αθήνας-Άγκυρας. Συγ-
κεκριμένα ο Τούρκος Υπουργός
Εξωτερικών επέλεξε να αποκαλύψει
λεπτομέρειες της συνάντησης που
πραγματοποιήθηκε εκτός των φώ-
των της δημοσιότητας για να δη-
μιουργηθεί υπόβαθρο σοβαρού και
συνεχούς διαλόγου. Καλά ενημε-
ρωμένες πηγές της «Κ», οι οποίες
για ευνόητους λόγους δεν επιθυμούν
να κατονομαστούν, σχολιάζοντας
τα πρόσφατα δεδομένα στα ελλη-
νοτουρκικά μετά την εν λόγω διαρ-
ροή και τα όσα συνέβησαν στο πε-
ριθώριο των συναντήσεων του Βε-
ρολίνου, υπογραμμίζουν ότι ο βα-
σικός στόχος της Τουρκίας σε ό,τι
αφορά το γεωστρατηγικό και ενερ-
γειακό πεδίο της Αν. Μεσογείου,
παραμένει ένας: μέσα από την προ-
βολή στρατιωτικής και διπλωματικής
ισχύος, η Άγκυρα επιχειρεί να οδη-
γήσει τους «ανταγωνιστές» της στην
περιοχή στο τραπέζι των διαπραγ-
ματεύσεων. Με τον όρο «ανταγω-
νιστές», οι ίδιες πηγές αναφέρονται
σε σειρά χωρών όπως η Γαλλία, η
Αίγυπτος, η Ελλάδα και η Κύπρος:
«Αν στο Βερολίνο ο εκπρόσωπος
του Προεδρικού, Ιμπραχίμ Καλίν,
και ο υπουργός Εξωτερικών, Με-
βλούτ Τσαβούσογλου, κατόρθωσαν

να ξεκινήσουν μια διαδικασία δια-
λόγου με την Ελλάδα για το ενερ-
γειακό και τα ελληνοτουρκικά, αυτή
είναι μια εξέλιξη που σίγουρα ικα-
νοποιεί την τουρκική πλευρά. Ο βα-
σικός στόχος της Τουρκίας είναι η
«δίκαιη μοιρασιά». Με τον όρο «δί-
καιη μοιρασιά», η τουρκική πλευρά,
σημειώνουν  οι ίδιες ενημερωμένες
πηγές, «αναφέρεται στο Κυπριακό,
στα ενεργειακά κοιτάσματα της Αν.
Μεσογείου, στα ελληνοτουρκικά
και σε όλα τα ζητήματα που αφορούν
τις διμερείς σχέσεις Τουρκίας-Ελ-
λάδας». Στη βάση του συγκεκριμέ-
νου σκεπτικού η Άγκυρα θεωρεί
πολύ πιθανή την αποφυγή της πε-
ραιτέρω αύξησης της έντασης στα
ελληνοτουρκικά. Επίσης, το ενδε-
χόμενο ενός ανεπιθύμητου συμ-
βάντος με την έναρξη των εργασιών
για τη νέα γεώτρηση της Τουρκίας
στην Αν. Μεσόγειο, δηλαδή «σε μια

περιοχή που δεν δημιουργεί μεγάλα
προβλήματα» με βάση πάντα το λε-
γόμενο σύμφωνο Τουρκίας-Τρίπο-
λης, κρίνεται ως αμφίβολο. Εντός
αυτού του πλαισίου, η πηγή μας το-
νίζει ότι δεν πρέπει να μας εκπλή-
ξουν πιθανά «θετικά μηνύματα» εκ
μέρους της Τουρκίας, όπως λ.χ. στο
ζήτημα της επαναλειτουργίας της
Θεολογικής Σχολής της Χάλκης που
πιθανόν να συζητηθεί στον απόηχο
της επαναλειτουργίας της Αγίας Σο-
φίας ως τέμενος.

Το δεύτερο σημείο, που επιση-
μαίνουν οι πηγές μας, αφορά τον
βαθμό επιτυχίας του διαλόγου και
πιθανών διαπραγματεύσεων Ελλά-
δας-Τουρκίας. Σε περίπτωση που
τελικά, παρά τη διαμεσολάβηση τρί-
των χωρών (βλ. Γερμανία), η διπλω-
ματία δεν αποδώσει, τότε η Τουρκία
«θα συνεχίσει στην τροχιά που γνω-
ρίζει πολύ καλά», «να σπρώχνει»

την ελληνική πλευρά στο τραπέζι
των διαπραγματεύσεων ή της «δί-
καιης μοιρασιάς», όπως για παρά-
δειγμα μια γεώτρηση σε περιοχή η
οποία αναμένεται να δημιουργήσει
πρόβλημα στην Αθήνα. 

Κρίσιμη η κατάσταση
Την ίδια στιγμή η αγωνία κορυ-

φώνεται στο μέτωπο της Λιβύης.
Τη βδομάδα που πέρασε, το λιβυκό
κοινοβούλιο κάλεσε τον πρόεδρο
και τις Ένοπλες Δυνάμεις της Αιγύ-
πτου να υπερασπιστούν τη Λιβύη
απέναντι στην τουρκική επιθετικό-
τητα και εισβολή. Κι αυτό λίγο μετά
τη δήλωση του προέδρου της Αιγύ-
πτου ότι η χώρα του είναι αποφα-
σισμένη να προασπίσει την εθνική
ασφάλεια της ίδιας και της Λιβύης.
Συνοδευόμενος από εκπροσώπους
των φυλών της Λιβύης, ο πρόεδρος
Αλ Σίσι γνωστοποίησε ότι η Σύρτη,
την οποία πολιορκούν οι δυνάμεις
που υποστηρίζει η Τουρκία, αποτελεί
την«κόκκινη γραμμή» της Αιγύπτου
κι αν η Τουρκία εισβάλει στη Σύρτη,
η οποία αποτελεί το κλειδί πλούσιων
ενεργειακών κοιτασμάτων, η Αίγυ-
πτος θα επέμβει στρατιωτικά στη
Λιβύη. Η προειδοποίηση της Αιγύ-
πτου βρίσκεται υπό το μικροσκόπιο
της τουρκικής διπλωματίας, τη στιγ-
μή που η Τουρκία πραγματοποιεί
εντατικές προετοιμασίες σε διπλω-
ματικό και στρατιωτικό επίπεδο για
κατάληψη της Σύρτης. Η Τουρκία
δείχνει να επούλωσε τις πληγές που
άφησε πίσω της η πρόσφατη αερο-
πορική επίθεση στην αεροπορική
βάση Αλ Βατίγια, αναπτύσσοντας
νέα πυραυλικά συστήματα στην
περιοχή. Ταυτόχρονα συνέχισε και
τον διάλογο με διάφορους παράγον-
τες του λιβυκού εμφυλίου.

Στη Λευκωσία εκτιμάται πως το αμέσως επόμενο χρονικό διάστημα θα εκδηλωθεί θερμό επεισόδιο πιθανότατα στην
περιοχή του Καστελόριζου. Εκτιμήσεις που δεν συμπίπτουν με την αξιολόγηση της Αθήνας που τοποθετεί χρονικά ένα
επεισόδιο τον ερχόμενο Σεπτέμβριο στην περιοχή της Κρήτης.

Το τρίτο 
και πλέον 
ανεπιθύμητο 
σενάριο

Στο τραπέζι βρίσκεται και
το ανεπιθύμητο σενάριο,
εμπλοκής της Κύπρου με
τον ένα ή άλλο τρόπο και
είναι αυτό που έχει θέσει
σε εγρήγορση πολιτική
ηγεσία και αρχές ασφαλεί-
ας. Όπως έγραψε την πε-
ρασμένη Κυριακή η «Κ»,
αυτό που φαίνεται να προ-
καλεί έντονο σκεπτικισμό
είναι η δημιουργία τεχνη-
τής έντασης επί του εδά-
φους. Στην ανάλυση των
δεδομένων που υπάρχουν
η συνέχιση ή και η αύξηση,
ακόμα, της τουρκικής προ-
κλητικότητας εντός κυ-
πριακών υδάτων,  δεν ανα-
μένεται να διαφοροποι-
ήσει σημαντικά την υφι-
στάμενη κατάσταση που
επικρατεί με τα τουρκικά
γεωτρύπανα εντός της
ΑΟΖ, λένε στρατιωτικές
πηγές. Εκ των πραγμάτων
η προσοχή πέφτει στη συ-
νήθη ύποπτη τακτική των
Τούρκων, σε τέτοιες περι-
πτώσεις, που είναι η γραμ-
μή αντιπαράταξης και κά-
ποια αδύνατα σημεία. Για
τις αρχές ασφαλείας, οι
οποίες διά στόματος του
προέδρου της Δημοκρα-
τίας στη συνέντευξή του
στην «Κ», κάνουν εξαιρετι-
κή δουλειά, μεμονωμένα
περιστατικά δημιουργίας
έντασης δεν θεωρούνται
τυχαία και παρακολου-
θούνται με ιδιαίτερη προ-
σοχή. Ένα τέτοιο συμβάν,
πρόσφατο, ήταν η έντονη
ενόχληση των κατοχικών
αρχών για έργα συντήρη-
σης αμυντικών θέσεων της
Ε.Φ. στην περιοχή Πύργου
Τηλλυρίας. Άλλη περίπτω-
ση που προβάλλεται είναι
οι κινήσεις των Τούρκων
κατά διαστήματα σε άλλα
σημεία της πράσινης γραμ-
μής όπως στα Στροβίλια,
όπως και οι κατά καιρούς
εντάσεις με την είσοδο κα-
τοχικών δυνάμεων εντός
της νεκρής ζώνης και εκ-
δίωξης Ε/κ γεωργών από
περιουσίες τους.

Το πολύπτυχο πολεμικό παιχνίδι της Aγκυρας Οι Κούρδοι
αναμένουν
νέα επίθεση
Tο κουρδικό αυτονομιστικό κί-
νημα στο βόρειο τμήμα της Συ-
ρίας προβληματίζεται για το εν-
δεχόμενο να αποτελεί πλέον ζή-
τημα χρόνου νέα τουρκική ει-
σβολή στη Συρία. Παράλληλα,
ενώ συνεχίζονται οι προετοιμα-
σίες της Τουρκίας, οι ΗΠΑ στέλ-
νουν τα γνωστά αμφιλεγόμενα
μηνύματα στην κουρδική πλευρά,
αποφεύγοντας να δεσμευτούν
για την υπεράσπιση των εδαφών
που απελευθερώθηκαν πριν από
λίγα χρόνια από την κατοχή του
«Ισλαμικού Κράτους». Ακόμα, η
ρωσική πλευρά εντατικοποιεί τις
πιέσεις προς τους Κούρδους, ενώ
την ίδια στιγμή στο διπλωματικό
παρασκήνιο Μόσχα και Τεχερά-
νη, για μια ακόμη φορά, δεν φέ-
ρουν την όποια ένσταση στις
νέες στρατιωτικές κινήσεις της
Τουρκίας κατά μήκος των συνό-
ρων Τουρκίας-Συρίας-Ιράκ. Με
βάση τα προαναφερόμενα, κουρ-
δικές πηγές δεν αποκλείουν το
ενδεχόμενο μιας νέας, τουρκικής
εισβολής στα σύμβολα της κουρ-
δικής αντίστασης στη Συρία: «Πα-
ράλληλα με τις νέες περιπέτειες
στην Λιβύη και τα ελληνοτουρ-
κικά, και λίγο πριν τις αμερικα-
νικές εκλογές, ο Ερντογάν ενδέ-
χεται να δοκιμάσει την τύχη του
στην βορειοανατολική Συρία, με
στόχο να αναχαιτίσει την πτώση
των ποσοστών του και να απο-
σιωπήσει τα αληθινά προβλήματα
της τουρκικής κοινωνίας, δηλαδή
την οικονομική κρίση και την
ανεργία», συμπληρώνει έγκυρη
κουρδική πηγή.

Δεν πρέπει να εκπλήξουν πιθανά θετικά μηνύματα εκ μέρους της Τουρκίας,
λέει πηγή της «Κ» στην Άγκυρα, όπως λ.χ. στο ζήτημα της επαναλειτουργίας
της Θεολογικής Σχολής της Χάλκης που πιθανόν να συζητηθεί στον απόηχο
της επαναλειτουργίας της Αγίας Σοφίας ως τεμένους. 
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Με τη διπλωματία να παραμένει η
εμπροσθοφυλακή των προσπαθειών
ανακοπής της άκρατης τουρκικής
επιθετικότητας στην περιοχή της
Μεσογείου, η έντονη ανησυχία για
πιθανή αποτυχία, εκ των πραγμά-
των, στρέφει την προσοχή σε
ακραία και ανεπιθύμητα σενάρια
εμπλοκής, με ορατό το ενδεχόμενο
να ξεφύγουν από κάθε έλεγχο. Ένα
ζήτημα που εκτός από την Ελλάδα
και την Κύπρο προκαλεί αρνητικούς
συνειρμούς και σε άλλες χώρες της
περιοχής. Η προσοχή που επιδει-
κνύεται, όλο και πιο έντονα το τε-
λευταίο διάστημα, νομοτελειακά
έχει θέση σε κατάσταση ετοιμότη-
τας και παράλληλες διαδικασίες,
εάν και εφόσον η όλη κατάσταση
εκτραχυνθεί. Με τις Ηνωμένες Πο-
λιτείες Αμερικής να αποτελούν έναν
παράγοντα αποτροπής, όχι τον κα-
θοριστικό του παρελθόντος, οι πο-
λεμικές τουρκικές ιαχές στη Με-
σόγειο, προκαλούν ανακατατάξεις
στο ισοζύγιο των αμυντικών συ-
νεργασιών, σε διμερές επίπεδο αλλά
και στα εξοπλιστικά. Δύο ζητήματα
στα οποία η Κύπρος δείχνει, τα τε-
λευταία χρόνια, ιδιαίτερη προσοχή,
η Ελλάδα δραστηριοποιείται έντονα
το τελευταίο διάστημα ενώ από την
εξίσωση δεν απουσιάζουν τρίτες
χώρες με ισχυρά πολιτικά και οι-
κονομικά συμφέροντα στην περιο-
χή. Η περίπτωση της τουρκικής
επιθετικότητας, ανοιχτά της Λιβύης
κατά γαλλικής φρεγάτας, υπό να-
τοϊκή ομπρέλα, έχει διαφοροποιήσει
αισθητά τη στάση της Γαλλίας, πε-
ρισσότερο στο στρατιωτικό κομμάτι
τόσο προς την πλευρά της Λιβύης
όσο και στα νερά της Μεσογείου.
Ως ένα σημαντικό μέρος του γενι-
κότερου πάζλ της περιοχής, οι κι-
νήσεις δείχνουν πως η Γαλλία δεν

φαίνεται ότι θα είναι αμέτοχη, με
τον ένα ή άλλο τρόπο, εάν η κρίση
κορυφωθεί. Κάτι που παρακολου-
θείται με ιδιαίτερη προσοχή από
τη Λευκωσία. 

Η γαλλική ασπίδα
Για την περίπτωση της Κύπρου,

η σύσφιξη των στρατιωτικών σχέ-
σεων και συνεργασιών είναι ένα
ζήτημα το οποίο βρίσκεται σε εξέ-
λιξη εδώ και αρκετά χρόνια και έχει
προκαλέσει ουκ ολίγες συζητήσεις

κατά διαστήματα. Με αιχμή τα ενερ-
γειακά, η Λευκωσία σε ανύποπτο
χρόνο ενίσχυσε, τα μέγιστα, τις
σχέσεις της και με το Παρίσι σε ση-
μείο μάλιστα που δημοσίως να αμ-
φισβητείται η γαλλική συμπεριφορά
σε περίπτωση ανεπιθύμητων κα-
ταστάσεων. Απόψεις που επί της
αρχής μπορεί να θεωρηθεί ότι έχουν
βάση πλην όμως αν μελετηθούν οι
κινήσεις που έγιναν ή γίνονται, σε
επιτελικό επίπεδο και μακριά από
τα φώτα της δημοσιότητας, δίνουν
την πραγματική διάσταση της αμοι-
βαιότητας, βασικό παράγοντα στη
σύναψη συμφωνιών. Το ίδιο ισχύει
και για την περίπτωση της Ελλάδας
η οποία από τότε που το τουρκο-
λυβικό μνημόνιο ενέτεινε την κρίση,
αναβαθμίζει περισσότερο τους δε-
σμούς της με τη Γαλλία. Η κεφα-

λαιοποίηση των κινήσεων της Αθή-
νας φαίνεται ξεκάθαρα το τελευταίο
διάστημα, με το Παρίσι να μην κρύ-
βει την έκδηλη ανησυχία του. Μά-
λιστα, ο υπουργός της Γαλλίας Ιβ
Λε Ντριάν ενώπιον της γαλλικής
Γερουσίας ήταν ενδεικτικός. «Η
Γαλλία ανησυχεί, γιατί η Τουρκία
έχει ξεκινήσει γεωτρήσεις στην
Κύπρο και προετοιμάζεται να κάνει
το ίδιο και στην Ελλάδα. Πάνω σε
αυτό το θέμα θα πάρουμε κάποιες
πρωτοβουλίες, αλλά δεν μπορώ να
σας πω περισσότερα».

Made in France
Η τακτική της κυβέρνησης Ανα-

στασιάδη στην πολιτική σύσφιξης
των σχέσεων με την Γαλλία, κινή-
θηκε σε δύο άξονες. Τα εξοπλιστικά
προγράμματα της Εθνικής Φρουράς,

αλλά και τη σύναψη αμυντικών συ-
νεργασιών. Και στα δύο ζητήματα
η Λευκωσία εμφανίζεται να έχει
κάνει αρκετά βήματα, ιδιαίτερα τα
δύο τελευταία χρόνια. Σε διμερές
επίπεδο η σύναψη στρατιωτικής
συνεργασίας που έχουν υπογράψει
τα ΥΠΑΜ των δύο χωρών, έχει θέσει
το πλαίσιο εκείνο στο οποίο η κυ-
πριακή πλευρά δίνει ιδιαίτερη προ-
σοχή. Ακρογωνιαίος λίθος αποτελεί
η συμφωνία για αναβάθμιση της
ναυτικής βάσης στο Μαρί, η οποία
υλοποιείται με τη συμβολή Γάλλων
στρατιωτικών τεχνοκρατών και ου-
σιαστικά θα χρησιμοποιείται και
από γαλλικά πολεμικά πλοία. Για
το λόγο αυτό τα σχέδια που έχουν
ετοιμασθεί προβλέπουν επέκταση
των χερσαίων υποδομών, προκει-
μένου η βάση να μπορεί να φιλο-

ξενήσει μεγάλα πολεμικά πλοία,
που ως γνωστόν το ναυτικό της
Ε.Φ. δεν διαθέτει. 

Γαλλικά μάτια
Τα γαλλικά στρατιωτικά μέσα

μπορεί να μην κάνουν πόλεμο στην
περιοχή για λογαριασμό της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας, όπως υπο-
στηρίζεται απ’ όσους διαφωνούν
με το κλίμα που καλλιεργείται κατά
διαστήματα, όμως τα πολεμικά
πλοία της Γαλλίας που πλέουν ή
περιπολούν στην περιοχή, με βάση
τις διμερείς συμφωνίες συνεργασίας
δίνουν εικόνα, σε πραγματικό χρόνο
στην ΕΦ. Γαλλικά πολεμικά πλοία
που κινούνται σε απόσταση 70 ναυ-
τικών μιλίων από τις κυπριακές
ακτές, συνεργάζονται με τις παρά-
κτια συστήματα επιτήρησης, δί-

νοντας εικόνα επιφανείας κάτι που
από στρατιωτικής πλευράς θεωρεί-
ται σημαντικό στοιχείο. Στο κομμάτι
της επιτήρησης σημαντική επίτευ-
ξη, από στρατιωτικής απόψεως, θε-
ωρείται ο εκσυγχρονισμός του Κέν-
τρου Αεροπορικής Επιτήρησης
(ΚΕΑ). Εκσυγχρονισμός με γαλλική
υπογραφή και σφραγίδα που έκλεισε
ένα διαχρονικό κενό που υπήρχε
στο κομμάτι τις αεράμυνας. Η γαλ-
λική συμβολή στο νέο ΚΕΑ πέτυχε
να «νοικοκυρεύσει», όπως λέγεται
χαρακτηριστικά από στρατιωτικές
πηγές, την αεράμυνα και να ελέγχει
ανάγκες και αντιαεροπορικά συ-
στήματα της Ε.Φ. Η ύπαρξη ενός
εξελιγμένου ΚΕΑ, εκτός των άλλων,
αυξάνει τη συνεργασία της ΕΦ από
αέρος με μέσα που χρησιμοποιούν
την περιοχή, ευθύνης της Δημο-
κρατίας κάτι που στο παρελθόν δεν
υπήρχε η δυνατότητα συνεργασίας,
ακόμα και με φίλια μέσα, όπως της
Ελλάδας, τα οποία παρακολουθούν-
το από το ΑΤΑ Λάρισας.

Αέρος - αέρος
Μια σημαντική ενίσχυση των

οπλικών μέσων της Ε.Φ. που φέρει
γαλλική σφραγίδα, είναι το σύστη-
μα βλημάτων, στην ορολογία του
ναυτικού, των Exocet. Εδώ η Γαλλία
προχώρησε σε συντήρηση υφι-
στάμενων συστοιχιών που διαθέτει
το ναυτικό με βεληνεκές 70 χλμ.
Παράλληλα, η Ε.Φ. προχώρησε
στην αγορά 2 νέων συστοιχιών
Exocet, με βεληνεκές τα 180 χλμ.
Στο κομμάτι της αεράμυνας όπου
η Ε.Φ. επιδεικνύει ιδιαίτερη προ-
σοχή, πρέπει να συνυπολογισθεί
και η αγορά νέων αντιαεροπορικών
συστημάτων Mistral εμβέλειας 8
χλμ. που σε συνάρτηση με τα υπό-
λοιπα αντιαεροπορικά συστήματα
έχουν ενισχύσει σημαντικά την
κυπριακή αεράμυνα.

Με γαλλικό αντίδοτο στις έκνομες βλέψεις Τουρκίας 
Οι κινήσεις απέναντι σε ένα πιθανό θερμό επεισόδιο στα νερά της Μεσογείου – Tα εξοπλιστικά και οι διμερείς συμφωνίες

<<<<<<<

Οι κινήσεις που κατα-
γράφονται το τελευταίο
διάστημα από πλευράς
Γαλλίας δείχνουν 
πως είναι αποφασισμένη
να διαδραματίσει ενεργό
ρόλο στις εξελίξεις 
στη Αν. Μεσόγειο.

Στην περίπτωση της Αν. Μεσογείου η συνεργασία Κύπρου - Γαλλίας είναι καθοριστικής σημασίας και για τις δύο χώρες.
Πέρα από τις αμυντικές συμφωνίες, η Γαλλία είχε και συνεχίζει να έχει σημαντική συμβολή στα εξοπλιστικά της Ε.Φ.
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Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Όταν τον Δεκέμβριο του 2018, η
διοικήτρια της Κεντρικής Τράπεζας
Χρυστάλλα Γιωρκάτζη παρέδιδε
στη Βουλή με έτη καθυστέρησης
τη λίστα με τα μη εξυπηρετούμενα
δάνεια πολιτικά εκτεθειμένων προ-
σώπων, εξομολογείτο στην Επι-
τροπή Οικονομικών πως αν μπορεί
να πει για κάτι που αφορά τη θητεία
της mea culpa, ήταν που φοβήθηκε
να δώσει νωρίτερα τη λίστα. «Είχε
γίνει τέτοιος σάλος, υπήρχε τέτοιο
μίσος εναντίον μου», εξηγούσε,
«που από εκεί που ήμουν στα ψηλά
ως γενικός ελεγκτής, το ίδιο ακρι-
βώς πρόσωπο, χωρίς να αλλάξει
οτιδήποτε, βρέθηκα να με μισεί
μια κοινωνία. Γιατί; Γιατί θα έκανα
ελέγχους στα ΜΕΔ των ΠΕΠ και
στους όρους τους ευνοϊκούς ή αν
υπήρχαν όροι ευνοϊκοί και στα-
μάτησε εκείνη η προσπάθεια. Και
αυτό το φέρω βαρέως», έλεγε χα-
ρακτηριστικά. 

«Αν για κάποιο λόγο θα έπρεπε
να απολογείται η Χρυστάλλα Γιωρ-
κάτζη είναι για τη δημόσια βλάβη
που προκάλεσε», έλεγαν βεβαίως
στα κομματικά πηγαδάκια βουλευ-
τές, όταν διάβασαν τη λίστα. Κά-
ποιοι την χαρακτήρισαν πρόχειρη,
άλλοι σκουπίδι και άλλοι διαμήνυ-
σαν πως θα κινήσουν αγωγή στην
πρώην διοικήτρια. Και η αλήθεια
είναι πως ένας μετά τον άλλο την
εβδομάδα που πέρασε οι βουλευτές
που διαπίστωναν πως βρίσκονταν
στη λίστα προέβαιναν αυτόβουλα
σε εξηγήσεις για την οικονομική
τους κατάσταση, απορρίπτοντας
αναφανδόν ότι έχουν μη εξυπηρε-
τούμενα δάνεια και επιφυλάσσον-
ταν για τα νόμιμα δικαιώματά τους.
Άνοιξε συνεπώς η συζήτηση κατά

πόσο είναι ένα κακό κατασκεύασμα
το κληροδότημα της κας Γιωρκάτζη
στη Βουλή που θα οδηγήσει σε μα-
ζικές αγωγές, ένα έγγραφο-λαβράκι
που καίει πολλούς και κατ’ επέκτα-
ση η Βουλή επιδιώκει τη συγκά-
λυψή του όλο αυτό το διάστημα,
ή ένα πυροτέχνημα που αποπρο-
σανατολίζει από τα πραγματικά
σκάνδαλα που οδήγησαν στην οι-
κονομική κατάρρευση; Το σίγουρο
είναι πως οι διαστάσεις που έλαβε
το όλο ζήτημα με τις αδυναμίες
της λίστας, τις επεισοδιακές συνε-
δρίες, τις κατηγορίες και τις απειλές
για μηνύσεις χάθηκε το ζητούμενο:
Να αποκαλυφθεί αυτή τη φορά ποι-
οι μπορεί να συνέβαλαν στην κα-
τάρρευση του χρηματοπιστωτικού
συστήματος. 

Το γεγονός βεβαίως ότι η Χρυ-
στάλλα Γιωρκάτζη είχε αφήσει
υπόνοιες εκφοβισμού της, αλλά
και το περιβόητο «ξέρω πολλά για
πολλούς» που εκστόμισε σε μία
περίοδο που δεχόταν σφοδρές επι-
κρίσεις για το έργο της, ήταν αρ-
κετό, για να προκαλέσει σωρεία
ερωτημάτων για το τι βρίσκεται
στην εν λόγω λίστα. Κάποιοι είδαν
πως η λίστα αποτελούσε προϊόν
εκβιασμού της κεντρικής τραπε-
ζίτριας στα μέλη της Βουλής που
την επέκριναν εντόνως κατά τη
διάρκεια συζήτησης του περιβόη-
του συμβολαίου της. Άλλοι θεώ-
ρησαν πως η λίστα μπορεί να είναι
ιδιαιτέρως αποκαλυπτική και πως
σε αντίθεση με άλλες περιπτώσεις
(χρηματιστήριο, λίστα Λαγκάρντ,
κατάλογο μεταφοράς χρημάτων
κατά την κλειστή περίοδο, τραπε-
ζικό σκάνδαλο κ.ο.κ.) που έμεναν
στο συρτάρι, η αποκάλυψη αυτής
θα βοηθούσε να ικανοποιηθεί, αν
μη τι άλλο, το περί δικαίου αίσθημα. 

Το ζητούμενο, λοιπόν, που κα-
λείτο να απαντήσει η λίστα ήταν:

Ποια πολιτικά εκτεθειμένα πρό-
σωπα έχουν μη εξυπηρετούμενα
δάνεια. Δεδομένου ότι οι βουλευτές
ψηφίζουν προτάσεις νόμου που
ενδεχομένως να προκύπτει προ-
σωπικό όφελος από τη στάση που

θα τηρήσουν κατά τη διάρκεια της
ψηφοφορίας.

Ποια πολιτικά εκτεθειμένα πρό-
σωπα είχαν τύχει ευνοϊκής μετα-
χείρισης. Είχαν πάρει δηλαδή δά-
νεια με ευνοϊκούς όρους, αναδιάρ-
θρωσαν δάνεια με ευνοϊκούς όρους
ή είχαν διαγραφές δανείων. 

Δεδομένων και των δηλώσεων
των βουλευτών η διοικήτρια της
Κεντρικής Τράπεζας απέτυχε να
κάνει τον αναγκαίο ποιοτικό έλεγχο
στα στοιχεία που μάζεψε από τα
έξι τραπεζιτικά ιδρύματα ούτως
ώστε να απαντήσει στο αίτημα της
Βουλής. Αντ’ αυτού βάσει και των
δικαιολογητικών που έχουν πα-
ρουσιάσει βουλευτές που συμπε-
ριλαμβάνονται στη λίστα, διαφαί-
νεται πως η λίστα εμπεριέχει ασά-
φειες ενδεχομένως και λανθασμένα
στοιχεία. Σύμφωνα, άλλωστε, βε-
βαίως με πρακτικά της Επιτροπής
Οικονομικών κατά την οποία πα-
ραδόθηκε η λίστα και έχει στην
κατοχή της η «Κ», ο πρόεδρος της

ΕΔΕΚ ζήτησε από την κα Γιωρκάτζη
τα εξυπηρετούμενα δάνεια των πο-
λιτικά εκτεθειμένων προσώπων
να μην μπαίνουν στην ίδια μοίρα
με αυτά που είναι μη εξυπηρετού-
μενα και κατά πόσο υπάρχουν πλη-
ροφορίες για ευνοϊκή μεταχείριση
όσον αφορά τη δανειοδότηση πο-
λιτικά εκτεθειμένων προσώπων.

Στην εν λόγω Επιτροπή Οικο-
νομικών η κα Γιωρκάτζη συμφω-
νούσε με τον Μαρίνο Σιζόπουλο
πως το μεγαλύτερο κακό είναι «τα
δάνεια πολιτικά εκτεθειμένων προ-
σώπων, και κυρίως τα μη εξυπη-
ρετούμενα και αυτά που δόθηκαν
ή και αυτά που δόθηκαν με ευνοϊ-
κούς όρους». Ο βουλευτής του ΑΚΕΛ
Άριστος Δαμιανού ζητούσε από
την κα Γιωρκάτζη να περιλάβει στη
λίστα και τις διαγραφές δανείων
πολιτικά εκτεθειμένων προσώπων,
καθώς όπως έλεγε θα ήταν ακόμα
πιο χρήσιμο, με τη διοικήτρια της
Κεντρικής Τράπεζας να απαντά
πως έχει πολλά στοιχεία η λίστα.

Βάλτωσε 
η λίστα 
και χάθηκε 
η ουσία 
Ακατέργαστο υλικό τα στοιχεία που 
παρέδωσε η Χρυστάλλα Γιωρκάτζη

<<<<<<<

Η πρώην διοικήτρια της
Κεντρικής ελέγχεται για
το γεγονός ότι δεν έκανε
ποιοτικό έλεγχο στη
λίστα που παρέδωσε στη
Bουλή και δεν παρουσιά-
ζονται μέσα πολιτικά
εκτεθειμένα πρόσωπα
τα οποία έτυχαν ευνοϊ-
κής μεταχείρισης σε 
θέματα δανειοδότησης.

Παρά τα πολλά στοιχεία που δια-
βεβαίωνε η κα Γιωρκάτζη πως έχει
η λίστα, ο Δημήτρης Συλλούρης
στη συνέντευξή του στην «Κ» (σελ.
7) επισημαίνει πως «η Βουλή άλλο
ζήτησε, άλλο πήρε τελικώς». Σύμ-
φωνα με τον κ. Συλλούρη ρώτησε
τον Κωνσταντίνο Ηροδότου να του
πει κατά πόσο μπορεί βάσει της
λίστας να χωρίσει από τη λίστα
αριθμητικά πόσοι είναι οι βουλευ-
τές, πόσοι οι δήμαρχοι και πόσοι
οι κοινοτάρχες και ο ίδιος απάντησε
αρνητικά. Ο ίδιος πάντως δήλωσε
την ετοιμότητά του να προχωρήσει
–αν του ζητηθεί– σε επικαιροποί-
ηση της λίστας, ωστόσο θολό επί
του παρόντος είναι ποιος μπορεί
να προχωρήσει σε διερεύνηση ποια
πολιτικά πρόσωπα, βάσει της οι-
κονομικής τους κατάστασης, έτυ-
χαν ευνοϊκής μεταχείρισης στη δα-
νειοδότηση. 

Και γι’ αυτό ακριβώς τον λόγο
υπάρχουν διάφορες σχολές σκέψης
για το πώς θα τύχει χειρισμού η
λίστα. Υπάρχουν εκείνοι που συμ-
φωνούν ότι η λίστα εμπεριέχει
ασάφειες, ωστόσο, για να μη δοθεί
η αίσθηση της συγκάλυψης και με
δεδομένο τον σάλο που προκλή-
θηκε θεωρούν πως θα πρέπει να
δημοσιοποιηθεί. Μέλη του Κοινο-
βουλίου θεωρούν ότι όσοι δεν
έχουν κάτι να φοβούνται μπορούν
με αποδείξεις να επιβεβαιώσουν
την αθωότητά τους. Να ακολου-
θήσουν το παράδειγμα της Χρι-
στιάνας Ερωτοκρίτου, η οποία μέ-
σω επιστολής από την Τράπεζα
Κύπρου διαψεύδει τα περί από-
κτησης μη εξυπηρετούμενου δα-
νείου. Το ίδιο είχε κάνει η Ειρήνη
Χαραλαμπίδου, όταν το 2015 είχε
δημοσιοποιηθεί το όνομά της σε
λίστα πολιτικά εκτεθειμένων προ-

σώπων που έχουν μη εξυπηρετού-
μενα δάνεια, σε δημοσίευμα. Ο
πρόεδρος της Βουλής πάντως θε-
ωρεί ανήθικο, παράνομο και αντι-
δεοντολογικό κάτι τέτοιο. Όπως
αναφέρει στην «Κ» ότι στο τέλος
αυτό που θα μείνει στην κοινωνία
δεν θα είναι οι δικαιολογίες, αλλά
το «μαυρισμένο όνομα» του καθενός
που θα κληθεί να αποδείξει ότι δεν
είναι ένοχος. Θέμα προσωπικών
δεδομένων και ανάγκης να μη διαρ-
ρεύσει τίποτα είχε εγείρει στη συ-
νεδρία του περασμένου Δεκέμβρη
ο Στέφανος Στεφάνου, με τον οποίο
συμφώνησε τότε η Χρυστάλλα Γιωρ-
κάτζη. Υπάρχει βεβαίως η σκέψη
επεξεργασίας της λίστας, ωστόσο,
με αυτό ως δεδομένο θα αφαιρεθούν
τα πολιτικά πρόσωπα που είχαν μη
εξυπηρετούμενα δάνεια και που τα
διευθέτησαν μετά τον σάλο ότι θα
δημοσιευθεί η λίστα. 

Η επόμενη μέρα και οι εναλλακτικές 

Πολιτικό 
τσουνάμι
Το ερώτημα είναι ποια είναι η
επόμενη μέρα, δεδομένης και
της απόφασης της Βουλής, να
στείλει την λίστα στον πρό-
εδρο της Δημοκρατίας μετα-
κυλώντας στην ουσία στον ίδιο
την ευθύνη είτε για να τη δη-
μοσιοποιήσει είτε για να την
αναπέμψει. Σύμφωνα με μέλη
του Κοινοβουλίου πρώτη φο-
ρά στα ιστορικά δεδομένα η
Βουλή ψηφίζει πρόταση νό-
μου και αποφασίζει η ίδια να
την αποστείλει στον πρόεδρο
για να την επικυρώσει, ενώ
συνταγματολόγοι εκφράζουν
αμφιβολίες για το κατά πόσο
κάτι τέτοιο είναι νομικά κατο-
χυρωμένο. Υπάρχει το ενδε-
χόμενο ο πρόεδρος να ζητή-
σει γνωμάτευση του γενικού
εισαγγελέα, κατά πόσο είναι
αντισυνταγματικό. Το σίγουρο
είναι πως η όλη συζήτηση
προκάλεσε σωρεία αντιδρά-
σεων εντός των κομμάτων.
Στον ΔΗΣΥ είχαν πάρει από
την αρχή την απόφαση του
«όλα στο φως». Στο ΔΗΚΟ, αν
και αρχικά θεωρούσαν φρονι-
μότερη την επεξεργασία της
λίστας, στη συνέχεια λόγω
των προεκτάσεων που έλαβε
και της συμπερίληψης των με-
λών της κοινοβουλευτικής
ομάδας, λήφθηκε η απόφαση
να δημοσιοποιηθεί ως έχει.
Ενδιαφέρον προκαλεί η κατά-
σταση στο ΑΚΕΛ, δεδομένου
ότι ενώ το κόμμα αποφάσισε
να αποχωρήσει από τη Βουλή,
θεωρώντας πως με την όλη
συζήτηση ισοπεδώνονται συ-
νειδήσεις. Η Ειρήνη Χαραλαμ-
πίδου, πάντως, επέλεξε να
μείνει εντός της αίθουσας και
να υπερψηφίσει τη δημοσιο-
ποίηση της λίστας.

Μετά από μία επεισοδιακή συζήτηση στην Ολομέλεια της Βουλής, τις επεισοδιακές συνεδρίες που προηγήθηκαν για το πώς θα τύχει χειρισμού το θέμα, η Βου-
λή ψήφισε να δημοσιοποιήσει την λίστα ο Πρόεδρος.

Η Χρυστάλλα Γιωρκάτζη προειδοποιούσε πως ξέρει πολλά για πολλούς,
στέλνοντας το μήνυμα πως στην περιβόητη λίστα της υπάρχουν ΠΕΠ που συ-
νέβαλαν με τις πολιτικές τους στην οικονομική κρίση.



–Από δω και πέρα πώς τυγχάνει
χειρισμού το θέμα; 

–Την έστειλα πίσω στην Κεν-
τρική Τράπεζα για να διαπιστωθεί
αν είναι αυτό που της ζητήθηκε
από την Επιτροπή, να αποσταλεί
στη συνέχεια πίσω με τη σωστή
επεξεργασία και στη συνέχεια, η
Κεντρική Τράπεζα να μας πει ποιο
είναι το μεμπτό στη λίστα. Δεν
είναι η Βουλή που είναι σε θέση
να πει αν κάπου υπάρχει διαπλοκή
βουλευτών τραπεζών αλλά η Κεν-
τρική Τράπεζα. Αν υπήρχε μία τέ-
τοια διαπλοκή και το άφησε να πε-
ράσει η Κεντρική Τράπεζα σημαίνει
πως δεν έκανε καλά τη δουλειά
της. Ο γενικός εισαγγελέας δεν θα
έπρεπε να κάνει κάτι. Πρέπει η
Βουλή να ονοματίσει και να προ-
σβάλει άτομα με παράνομο και
ανήθικο τρόπο για να κάνουμε
πλάκα στα καφενεία; 
–Αφού τη λίστα τη ζήτησε η
Επιτροπή Οικονομικών εσείς
γιατί τη μεταφέρατε στην Ελέγ-
χου; 

–Είχα αίτημα από βουλευτές
της Επιτροπής Ελέγχου να πάει το
θέμα εκεί, δεδομένου και του φόρ-
του εργασίας που είχε τότε η Οι-
κονομικών. Με αυτό τον τρόπο θα
το εξέταζαν πιο γρήγορα. Δέχτηκα
αυτή τη λογική καθώς η Οικονο-
μικών είχε τους προϋπολογισμούς.
Αυστηρά ομιλούντες, το θέμα έπρε-
πε να πάει στην Επιτροπή Θεσμών
ως συνέχεια της παράδοσης που
δημιουργήθηκε επί της προεδρίας
μου για το θέμα των τραπεζών. 
–Γιατί θελήσατε να προεδρεύ-
σετε τότε της συνεδρίας; 

–Επειδή γίνονταν παράπονα
από βουλευτές ότι δεν προχωρά
το θέμα και παρενέβη για να προ-
χωρήσει. Εγώ συγκάλεσα τη σύ-
σκεψη αρχηγών κομμάτων και θα
πρέπει να πω ότι όλες τις ενέργειες
που έγιναν γύρω από τη λίστα τις
έκανα εγώ. Επέστρεψα πίσω τη λί-
στα, ακούγοντας του κόσμου τις
επικρίσεις. 
–Τι μπορεί να γίνει με το θέμα
των ευνοϊκών όρων δανείων

και τις διαγραφές δανείων πο-
λιτικών;

–Η Βουλή δεν μπορεί να το λύ-
σει. Είναι στους όρους εντολής
που έβαλε όμως στην Κεντρική
Τράπεζα. Θα χρειαστεί η συμβολή
εμπειρογνωμόνων. Είμαι βέβαιος
φυσικά ότι εκείνοι που δέχτηκαν
ευνοϊκή μεταχείριση μπορεί να
μην είναι πολιτικά εκτεθειμένα
πρόσωπα.
–Δεν είναι, λοιπόν, ακόμα ένας
λόγος να αποσείσουν οι βου-
λευτές τη σκιά της ευνοϊκής με-
ταχείρισης σε δάνεια;

–Δεν είμαι ούτε πατέρας, ούτε
διευθυντής ούτε αδελφός των βου-
λευτών, αλλά για τη συντριπτική
πλειοψηφία –μην πω για όλους–
μπορώ να βάλω το χέρι μου στη
φωτιά ότι δεν συνέβαλαν με κα-
νέναν τρόπο στην κατάρρευση
του τραπεζιτικού συστήματος. Άλ-
λοι έπρεπε να λογοδοτήσουν και
να πληρώσουν για το οικονομικό
σκάνδαλο. Έστω κι αν έχει βου-
λευτές που επηρεάστηκαν για κά-

ποιες ψηφοφορίες που ευνόησαν
τις τράπεζες, οι κύριοι υπαίτιοι
που επέφεραν με τις πολιτικές δρά-
σεις και τις επαγγελματικές τους
δραστηριότητες την κατάρρευση
του τραπεζιτικού συστήματος βρί-
σκονται εκτός Βουλής. 
–Υπολογίζετε μέχρι και το τέλος
της θητείας σας να διαλευκανθεί
όλο αυτό; 

–Εμένα δεν με απασχολεί πολύ
η λίστα για την οποία μιλούμε και
γι’ αυτό έβαλα χρονοδιάγραμμα
μέχρι τις 31 Ιουλίου. Από εκεί και
πέρα θα δώσω έμφαση στα υπό-
λοιπα. Έχοντας, ωστόσο, την εμ-
πειρία όσων έγιναν στην Επιτροπή
θεσμών, δεν ελπίζω πως θα βγει
τίποτα. Ίσως όμως το να ξανανοίξει
ένα κεφάλαιο και να προστεθούν
κι άλλα πάνω σε αυτό για το ποιοι
δηλαδή ευνοήθηκαν από το τρα-
πεζικό σκάνδαλο σε ποιους που-
λήθηκαν όλα αυτά τα πακέτα δα-
νείων και με ποιες διαδικασίες, η
συζήτηση να αφήσει κάτι καλό
πίσω της.
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Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Τα χαρτιά του γύρω από τη λίστα
Γιωρκάτζη και τη διαχείρισή της
από τη Βουλή ανοίγει στην «Κ» ο
πρόεδρος της Βουλής των Αντι-
προσώπων. Απορρίπτει ότι επιχει-
ρήθηκε συγκάλυψη της λίστας από
τη Βουλή και ζήτημα αδιαφάνειας
υποστηρίζοντας πως από την πρώ-
τη μέρα που εκλέχθηκε πολεμά κα-
τά της διαφθοράς. Εξηγεί για ποιους
λόγους ο ίδιος διαφωνεί με τη δη-
μοσιοποίηση της λίστας, η οποία,
όπως λέει, έχει ψευδή στοιχεία, κα-
θώς όπως σημειώνει στο τέλος δεν
θα μείνουν οι αποδείξεις αθωότητας
των προσώπων στην κοινωνία, αλ-
λά το μαυρισμένο τους όνομα. Θε-
ωρεί πως το πρόβλημα δεν είναι
τα μη εξυπηρετούμενα δάνεια,
αλλά οι απάτες των τραπεζών που
δεν έχουν ακόμα αποκαλυφθεί και
βάζει το χέρι του στη φωτιά για το
ήθος της πλειοψηφίας των βουλευ-
τών. 
–Βάσει ερευνών η πλειοψηφία
της κοινωνίας απαξιώνει τη Βου-
λή ως θεσμό. Πού το αποδίδετε; 

–Μπορεί να έγιναν πολλά λάθη
κατά τα 60 χρόνια λειτουργίας της
Κυπριακής Δημοκρατίας, ωστόσο,
οι βουλευτές είναι συχνά ο πιο εύ-
κολος στόχος, διότι είναι όλη μέρα
στη δημοσιότητα. Υπάρχει έλλειψη
γνώσης από πλευράς της κοινωνίας
σε όλα τα επίπεδα και σε ό,τι αφορά
τη λειτουργία του πολιτειακού συ-
στήματος. Αν δεν λειτουργεί ένα
υπουργείο σωστά, φταίει η Βουλή.
Αν δεν κάνει καλά τη δουλειά της
η αστυνομία, πάλι φταίει η Βουλή. 
–Στα πέντε χρόνια που βρίσκε-
στε στο πηδάλιο της βουλής δεν
εντοπίσατε λανθασμένους χει-
ρισμούς που να δικαιολογούν
εν μέρει την εικόνα που σχημά-
τισε η κοινωνία;

–Δεν θέλω να επενεργήσω ως
υπερασπιστής και δικηγόρος της
Βουλής, από την άλλη τα μισά χρό-
νια της ανεξαρτησίας της Κύπρου
ήμουν βουλευτής και θα χρειαστού-
με ώρα για να διηγηθώ πού βρι-
σκόμασταν και πού είμαστε σήμε-
ρα. Οι βουλευτές δέχονταν επικρί-
σεις ότι κάνουν τρεις μήνες δια-
κοπές. Μειώσαμε τις διακοπές στις
τρεις βδομάδες, ενώ η αλλαγή της
Ολομέλειας από το απόγευμα της
Πέμπτης στην Παρασκευή ενίσχυ-
σε την αποδοτικότητα του Κοινο-
βουλίου, καθώς προηγουμένως η
Παρασκευή ήταν μέρα διακοπών
για όλους. Υπήρξε σωρεία αλλαγών
που πέρασαν απαρατήρητες και
δεν το λέω δίκην παραπόνου, αλλά
τα πράγματα σίγουρα λειτουργούν
πολύ πιο σωστά από ό,τι στο πα-
ρελθόν. 

–Μπορεί να υπήρξε πρόοδος σε
θέματα λειτουργίας, ωστόσο,
αυτό που απασχολεί την κοινω-
νία είναι το θέμα διαφάνειας και
πάταξης της διαφθοράς. Ήδη η
Βουλή βρίσκεται στον τοίχο λό-
γω των χειρισμών γύρω από τη
λίστα Γιωρκάτζη. 

–Αυτή τη στιγμή στη Βουλή
υπάρχει πλήρης διαφάνεια. Έχω
καταργήσει τη μυστικοπάθεια και
ό,τι έρθει το ξέρει ο κόσμος την
ίδια μέρα. Σε ό,τι αφορά τη δια-
φθορά να σας θυμίσω πώς ήταν το
θέμα που ασχολήθηκα από την
πρώτη βδομάδα που εκλέχθηκα
βουλευτής. Να σας θυμίσω ακόμα
ότι το τραπεζικό σκάνδαλο το ανέ-
δειξε η ίδια η Βουλή, όταν ενέγραψα
το θέμα στην Επιτροπή Θεσμών
από το 2011. Όταν ήμασταν έτοιμοι
από τα ευρήματα που είχαμε να
εξετάσουμε την τραπεζική κατάρ-
ρευση, δεχτήκαμε σωρεία πιέσεων
ως Επιτροπή από σχεδόν όλα τα
κόμματα και από ΜΜΕ, οι οποίοι
επέκριναν την εξέταση στοιχείων

που μπορούσαν να οδηγήσουν στα
δικαστήρια. Θυμηθείτε μόνο τις
δηλώσεις του κ. Βγενόπουλου, δι-
οικητών τραπεζών, γενικών εισαγ-
γελέων κ.ο.κ. 
–Και εξαιτίας των τότε αντιδρά-
σεων για δημοσιοποίηση στοι-
χείων επιλέξατε να χειριστείτε
με αυτό τον τρόπο τη λίστα Γιωρ-
κάτζη; 

–Με διαφάνεια επέστρεψα μπρο-
στά στις κάμερες την εν λόγω λίστα
που μου δόθηκε. Και αυτό γιατί
δεν ήταν η λίστα που ζητήθηκε. Ο
κ. Σιζόπουλος ζήτησε από την κα
Γιωρκάτζη λίστα που να περιλαμ-
βάνει τα ευνοούμενα δάνεια, τα
χαριστικά δάνεια, τα δάνεια με ευ-
νοϊκούς όρους και όχι τα μη εξυ-
πηρετούμενα δάνεια. Η λίστα, έστω
κι αν αφορούσε αποκλειστικά τα
μη εξυπηρετούμενα δάνεια, δεν
εξετάστηκε από κανέναν. Δεν έπρε-
πε να είμαστε πολύ περήφανοι για
την Κεντρική Τράπεζα, όταν έρ-
χονται τέτοια κείμενα που δεν μπο-
ρούν να μελετηθούν. 

–Ζητήσατε από τον νέο κεντρικό
τραπεζίτη να επεξεργαστεί τη
λίστα; 

–Για να είμαστε δίκαιοι ο κεν-
τρικός τραπεζίτης δεν μπορεί. Η
Βουλή άλλο ζήτησε, άλλο πήρε τε-
λικώς. Προ ημερών μίλησα με τον
κεντρικό τραπεζίτη και τον ρώτησα
κατά πόσο θα μπορούσε να χωρίσει
από τη λίστα αριθμητικά πόσοι
είναι οι βουλευτές, πόσοι οι δή-
μαρχοι και πόσοι οι κοινοτάρχες
και μου είπε πως δεν μπορεί. Είναι
μια λίστα με ψευδή στοιχεία που
αναγκάζει ένα μετά τον άλλο βου-
λευτή να βγαίνει και να τη διαψεύ-
δει. Εγώ δεν μπορούσα να φαντα-
στώ πως στη λίστα υπάρχουν και
πρόσωπα που ενώ εξυπηρετούν τα
δάνειά τους, αυτά παρουσιάζονται
ως μη εξυπηρετούμενα. 
–Ο αντίλογος λέει να δοθεί στη
δημοσιότητα, να φανεί η ανε-
πάρκειά του και εκεί που στο-
χοποιούνται να παρουσιάσουν
βάσει στοιχείων πως η λίστα
ψεύδεται. 

–Είναι σοβαρός αυτός ο αντίλο-
γος; Να δημιουργήσουμε δηλαδή
την εντύπωση ότι όποιος είναι σε
αυτή τη λίστα έχει μη εξυπηρετού-
μενα δάνεια και είναι κατ’ επέκταση
ένοχος, ενώ δεν έκανε κάτι κακό
για να τους βάζουμε στη συνέχεια
να αποδείξουν ότι είναι αθώοι; Στο
τέλος τι νομίζετε πως θα μείνει
στην κοινωνία; Οι δικαιολογίες ή
το μαυρισμένο όνομα του καθενός
που θα κληθεί να αποδείξει ότι δεν
είναι ένοχος; Προσωπικά ως πρό-
εδρος της Βουλής δεν μπορώ υπεύ-
θυνα να βγω να παρανομήσω –
επειδή περί παρανομίας πρόκει-
ται– να αδικήσω πρόσωπα και να
φερθώ με ανήθικο και αντιδεον-
τολογικό τρόπο. 
–Θα μπορούσαν βεβαίως οι βου-
λευτές, ούτως ώστε να φύγουν
οι σκιές να ζητήσουν άρση των
τραπεζικών τους λογαριασμών
για να διαφανεί αν έχουν ΜΕΔ,
δάνεια με ευνοϊκούς όρους και
διαγραφές δανείων… 

–Αυτό το ζήτησε ήδη ο Μαρίνος

Σιζόπουλος και δεν το πήρε. Αυτό
που μπορεί να γίνει είναι όσοι βρί-
σκονται στη λίστα, να κάνουν σχε-
τικές δηλώσεις. Ενημέρωσα ήδη
τους βουλευτές που βρίσκονται
στη λίστα και ένας μετά τον άλλο
διαψεύδουν ότι έχουν μη εξυπη-
ρετούμενα δάνεια. Να αναφέρω
πάντως πως δεν ισχύει ο αριθμός
που λένε κάποιοι σε αναρτήσεις
τους, ότι δηλαδή 39 έχουν ΜΕΔ. 
–Τον αριθμό 39, τον ανέφερε ο
ίδιος ο τέως γενικός εισαγγελέ-
ας… 

–Τον κάλεσα την επομένη των
δηλώσεών του και του υπέδειξα
ότι είναι λάθος. Μου ανέφερε ότι
έτσι τον πληροφόρησαν. Βλέπω
όμως και πανεπιστημιακούς που
αναφέρονται σε 39 βουλευτές και
με εκπλήσσει το γεγονός ότι χωρίς
στοιχεία βγάζουν συμπεράσματα.
Εγώ, πάντως, ρωτώ όλους αυτούς
που ζητούν να δοθούν όλα τα ονό-
ματα στη δημοσιότητα ποιο είναι
το μεμπτό να έχει κάποιος μη εξυ-
πηρετούμενα δάνεια; 
–Αν ψηφίζει προτάσεις νόμου
που τον ευνοούν δεν τίθεται ζή-
τημα σύγκρουσης συμφερόντων; 

–Άρα μιλούμε μόνο για βουλευ-
τές και όχι για τους υπόλοιπους.
Επειδή ο δήμαρχος και ο κοινο-
τάρχης δεν ψηφίζουν... 
–Θα μπορούσε να γίνει η αρχή
διαφάνειας από τη Βουλή

–Θα πρέπει να είμαστε λίγο πιο
συγκεκριμένοι στο τι ψήφισε ο κα-
θένας τότε. Τα νομοσχέδια που θα
μπορούσε κάποιος να πει ότι έχουν
σχέση με τα μη εξυπηρετούμενα
δάνεια είναι αυτά των εκποιήσεων.
Τι θα πούμε για τον βουλευτή που
ενώ έχει μη εξυπηρετούμενο δάνειο
ψήφισε όλους τους νόμους για τις
εκποιήσεις; Ότι επηρεάστηκε ή
ότι παρά το δικό του προσωπικό
όφελος ψήφισε κάτι που δεν τον
συνέφερε; Όλα αυτά τα νομοσχέδια
πέρασαν και αν έπρεπε να βρούμε
την όποια ύποπτη συμπεριφορά
θα πρέπει να επικεντρωθούμε
στους βουλευτές που έχουν ΜΕΔ
και τα καταψήφισαν. Σε αυτή την
περίπτωση ο αριθμός είναι σίγουρα
μονοψήφιος. Πέραν των ΜΕΔ των
βουλευτών θα μπορούσαμε να δώ-
σουμε έμφαση και στις απάτες που
έγιναν από τις τράπεζες που είναι
καταγεγραμμένες στην Επιτροπή
Θεσμών. Κανένας δεν τιμωρήθηκε
τότε για την κρίση, όλοι πήραν
αποζημιώσεις, αναβαθμίσεις, βρί-
σκονται στις νέες εταιρείες που
δημιουργήθηκαν για να πουλούν
τώρα τα δάνεια σε εξευτελιστικές
τιμές. Εκεί είναι τα σκάνδαλα και
όχι στα μη εξυπηρετούμενα αυτής
της λίστας. Και τα μη εξυπηρετού-
μενα δάνεια δεν έπρεπε να τα συ-
ζητούμε καθόλου.

O ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ ΣΤΗΝ «Κ»

Τα σκάνδαλα είναι αλλού και όχι 
στα ΜΕΔ της λίστας Γιωρκάτζη

Βάζω το χέρι μου στη φωτιά ότι οι βουλευτές δεν συνέβαλαν στην κατάρρευση του τραπεζιτικού συστήματος, λέει ο πρόεδρος της Βουλής

Eστω κι αν έχει 
βουλευτές που 
πηρεάστηκαν για 
κάποιες ψηφοφορίες
που ευνόησαν τις 
τράπεζες, οι κύριοι 
υπαίτιοι που επέφεραν
με τις πολιτικές δράσεις
και τις επαγγελματικές
τους δραστηριότητες 
την κατάρρευση 
του τραπεζιτικού 
συστήματος βρίσκονται
εκτός Βουλής.

Eχοντας την εμπειρία
όσων έγιναν 
στην επιτροπή 
θεσμών, δεν ελπίζω 
πως θα βγει τίποτα 
[σ.σ. από το κεφάλαιο
της λίστας Γιωρκάτζη].

Αν υπήρχε διαπλοκή
[σ.σ. βουλευτών- 
τραπεζών] και το άφησε
να περάσει η Κεντρική
Τράπεζα σημαίνει 
πως δεν έκανε καλά 
τη δουλειά της. 
Ο γενικός εισαγγελέας
δεν θα έπρεπε να κάνει
κάτι; Πρέπει η Βουλή 
να ονοματίσει και να
προσβάλει άτομα με 
παράνομο και ανήθικο
τρόπο για να κάνουμε
πλάκα στα καφενεία; 

Πρέπει η Βουλή να προσβάλει άτομα για να κάνουμε πλάκα στα καφενεία; Θα πάω σπίτι μου
με το τέλος
της θητείας μου

–Πού θα βρίσκεστε με το τέλος
αυτής της θητείας; 
–Στο σπίτι μου.
–Κλείνει έτσι και ο πολιτικός σας
κύκλος; 
–Η πολιτική είναι μέρος του
εαυτού μου και δεν μπορώ να
πω ότι σταματώντας από το Κοι-
νοβούλιο θα πάω σπίτι μου και
δεν θα ασχολούμαι με την πολι-
τική. Μέχρι και την ημέρα που
μπορώ να λειτουργώ θα ενδια-
φέρομαι για το παρόν και το
μέλλον αυτού του τόπου. 
–Ακούγεται πάντως το όνομά σας
για τις προεδρικές του 2023. Σας
ενδιαφέρει κάτι τέτοιο;
–Δεν είναι κάτι που σκέφτηκα
ποτέ, ούτε έχω κάποιον σχεδια-
σμό. Θα έλεγα όμως πως με τα
σημερινά δεδομένα το απο-
κλείω απόλυτα. 

Προσωπικά ως πρόεδρος της Βουλής δεν μπορώ υπεύθυνα να βγω να παρανομήσω –επειδή περί παρανομίας πρόκει-
ται– να αδικήσω πρόσωπα και να φερθώ με ανήθικο και αντιδεοντολογικό τρόπο, λέει ο Δημήτρης Συλλούρης στην «Κ»,
αναφερόμενος στη δημοσιοποίηση ή όχι της λίστας. 
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ΠΑΡΕΜΒΑΣΗ / Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Αν δεν μπορείτε, παραιτηθείτε

Ε πιτέλους, το μαχαίρι να φτάσει
στο κόκαλο, προτού προλάβει
το νυστέρι του ιατροδικαστή

να εξετάσει την περίπτωση. Οι Υπη-
ρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας πρέπει
επιτέλους να τεθούν ως ύψιστη προ-
τεραιότητα για τη Δημοκρατία, αφού
είναι μία θεσμική και διοικητική
αναγκαιότητα για κάθε κράτος που
θέλει να λέγεται ευνομούμενο. Η
Πολιτεία οφείλει να τείνει πάντοτε
ευήκοον ους σε εκείνους που προ-
τείνουν αλλαγές και διορθώσεις σε
νευραλγικές υπηρεσίες του κράτους.
Δεν πρέπει οι προτάσεις και οι κα-

ταγγελίες να γίνονται εις ώτα μη
ακουόντων. Ευθύνες για την κατά-
σταση στην οποία έχουν περιπέσει
οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας
έχουν πολλοί, και πρωτίστως βαραί-
νουν την υπουργό Εργασίας κα Ζέτα
Αιμιλιανίδου, ως πολιτική τους προ-
ϊστάμενη. Θυμάστε ότι ως κοινωνία
και ως Μέσα ζητούσαμε την κεφαλή
επί πίνακι του πρώην υπουργού Δι-
καιοσύνης κου Ιωνά Νικολάου για
τις περιπτώσεις του κατά συρροή
δολοφόνου, αλλά και την παραίτηση
του αρχηγού της Αστυνομίας τον
Απρίλιο του 2019, ζητούσαμε ευθύνες

από την Ιερά Σύνοδο και τον μητρο-
πολίτη για την αυτοκτονία της Ελένης
Φραντζή τον Μάρτιο του 2018. Και
μετά από όλα αυτά ερχόμαστε τον
Σεπτέμβριο του 2019, οπότε και ξυ-
πνάμε από τη θερινή ραστώνη από
το χαστούκι της αυτοκτονίας του
14χρονου Στυλιανού, και σημειώναμε
τότε στο κύριο άρθρο της εφημερίδας
μας, και δεν θα κουραστώ να το επα-
ναλαμβάνω γράφοντάς το ξανά και
ξανά: «Οι ενέργειες που έγιναν φαί-
νεται ότι ήταν αποσπασματικές και
έλειπε ο ειδικός σχεδιασμός, αλλά
και η συνεργασία μεταξύ φορέων»

και συνεχίζαμε «ακολούθησε μια
σειρά από άλλες αστοχίες το Τμήμα
Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας,
πράγμα που καταδεικνύει τις δια-
χρονικές ανεπάρκειες του Γραφείου.
Επιβάλλεται αυτή τη φορά όντως το
μαχαίρι να φτάσει στο κόκαλο». 

Τίποτε το ουσιαστικό δεν έγινε,
και η υπουργός Εργασίας, Πρόνοιας
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κα Ζέτα
Αιμιλιανίδου αναμένει να μελετηθούν
σχέδια για αναμόρφωση των Υπη-
ρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας, να
προσληφθεί projectmanager, να γί-
νουν μελέτες… Δεν αμφιβάλλω για

τις ευαισθησίες της κας Αιμιλιανίδου,
δεν τη θεωρώ άκαρδο άνθρωπο, αλλά
της χρεώνω ατολμία, ίσως και αδυ-
ναμία στην ανάληψη της πολιτικής
ευθύνης. Διότι δεν γίνεται να άγεται
και να φέρεται από τη διευθύντρια
των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημε-
ρίας κα Κυρατζή, η οποία εδώ και
πόσον καιρό προβάλλει την δικαιο-
λογία-«πανάκεια» της υποστελέχω-
σης. Κανείς δεν αμφιβάλλει ότι οι
Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας
είναι υποστελεχωμένες, αλλά αυτό
θα έπρεπε να το έχετε διατρανώσει,
να το έχετε επικοινωνήσει, και όχι

οι λειτουργοί να κατεβαίνουν σε
απεργία γιατί το πόρισμα της Επι-
τρόπου Διοικήσεως και Ανθρωπίνων
Δικαιωμάτων σας επιρρίπτει ευθύνες. 

Εν κατακλείδι, κυρία υπουργέ,
δεν αρκεί να είστε αποτελεσματική
στην πληρωμή επιδομάτων, αλλά
να προνοείτε για την ευημερία και
εκείνων ακόμη των «καταραμένων»
της κοινωνίας, αλλά και των αθώων
που βρίσκονται γύρω τους. Επίσης,
κυρία Κυρατζή, επιτέλους, αντιλη-
φθείτε τη νευραλγικότητα της θέσης
σας, και αν δεν μπορείτε, απλώς πα-
ραιτηθείτε.

Της ΑΝΤΡΗΣ ΘΡΑΣΥΒΟΥΛΟΥ 

Αδυναμίες και ολιγωρία εκ μέρους
των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημε-
ρίας (ΥΚΕ) φαίνεται ότι εντοπίζονται
σε αρκετές περιπτώσεις, που αφο-
ρούν κυρίως την πρόληψη και προ-
στασία κακοποιημένων παιδιών από
τους γονείς τους, αλλά και των προ-
βλημάτων που προκύπτουν στην
ψυχοσύνθεσή τους. Οι επικεφαλής
των Υπηρεσιών δεν επιθυμούν να
δώσουν ουσιαστικές απαντήσεις σε
κρίσιμα ερωτήματα για το σύστημα,
το οποίο φαίνεται ότι χωλαίνει, επη-
ρεάζοντας τον ουσιαστικό ρόλο που
θα έπρεπε οι ΥΚΕ να διαδραματίζουν.
Επιπλέον, ο νόμος της σιωπής τη-
ρείται ευλαβικά σχετικά με τις εσω-
τερικές διαδικασίες που ακολου-
θούνται και τη διαχείριση σοβαρό-
τατων υποθέσεων.Το πρόβλημα δεν
είναι νέο. Χρονίζει και διαιωνίζεται.
Τελικά, οι Υπηρεσίες είναι έτοιμες
να αντικρύσουν τα προβλήματα, να
τα εντοπίσουν και να τα αντιμετω-
πίσουν ουσιαστικά;

Περιπτώσεις που φθάνουν ενώ-
πιον της «Κ» αναφέρουν ότι ακόμη
και σε σοβαρές περιπτώσεις καταγ-
γελιών για παιδιά, τα οποία παρου-
σιάζουν σημάδια κακοποίησης, λει-
τουργοί αδυνατούν να ανταποκρι-
θούν ειδικότερα σε ό,τι αφορά το
στάδιο της αξιολόγησης κινδύνου
στην οικογένεια όπου φαίνεται να
εντοπίζεται πρόβλημα με τα εργαλεία
που παρέχονται για παρεμβάσεις
να παραμένουν σε μεγάλο βαθμό
αναξιοποίητα.

Από τον τραγικό επίλογο με τον
θάνατο του 14χρονου Στυλιανού
μέχρι την πρόσφατη υπόθεση που
είδε το φως της δημοσιότητας και
αφορά στην κακοποίηση 19μηνου
βρέφους στη Λεμεσό, φαίνεται ότι
οι ΥΚΕ τρέχουν να μαζέψουν τα
σπασμένα με τη δικαιολογία της
υποστελέχωσης να προτάσσεται
διαρκώς. Από τη δήλωση το 2014,
της πρώην διευθύντριας του Τμή-
ματος Κοινωνικής Ευημερίας Τούλας
Κούλουμου για 150 λειτουργούς που
χειρίζονται χιλιάδες υποθέσεις μέχρι
και έξι χρόνια μετά, η αναφορά της
τωρινής Διεύθυνσης για τον ίδιο
αριθμό λειτουργών που χειρίζονται
4.000 υποθέσεις, προκαλεί προβλη-
ματισμό.

Στο ίδιο έργο θεατές
Όπως αναφέρει στην «Κ» άτομο

το οποίο εργάστηκε για πολλά χρόνια
στις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημε-
ρίας σε θέση – κλειδί, το θέμα της
υποστελέχωσης δεν είναι το πρό-
βλημα.«Είναι εύκολο κάθε φορά που
τα βρίσκουμε σκούρα να λέμε ότι
υπάρχει υποστελέχωση. Υπάρχουν
κι άλλοι τρόποι πιο σύγχρονοι για
να λυθούν θέματα», σημειώνει η
συγκεκριμένη πηγή, προσθέτοντας
ότι υπάρχει σειρά ψυχομετρικών
εργαλείων στο Τμήμα, ενώ θα έπρεπε
να γίνονται αξιολογήσεις των υπο-
θέσεων που αναλαμβάνουν οι λει-
τουργοί και να παρακολουθούνται
οι στόχοι που τίθενται. Ωστόσο, για
ακόμη μία φορά το φως της δημο-
σιότητας είδε ακόμα μία υπόθεση
η οποία ήταν γνωστή στις Υπηρεσίες
για αρκετό χρονικό διάστημα. Τυ-
χαία, διαπιστώθηκαν σημάδια κα-
κοποίησης στο 19μηνο βρέφος στη
Λεμεσό, ενώ η μητέρα του βρισκόταν
σε αστυνομικό τμήμα για συγκεκρι-
μένη υπόθεση. Εκεί κλήθηκε λει-
τουργός του Γραφείου Ευημερίας

στην Αστυνομία.Για να φθάσουμε
στο σημείο έπειτα από τη δημοσιο-
ποίηση του περιστατικού το παιδί
να δοθεί σε ανάδοχη οικογένεια και
οι γονείς να αντιμετωπίζουν σοβα-
ρότατες κατηγορίες.

Η έρευνα που διέταξε η υπουργός
Εργασίας Ζέτα Αιμιλιανίδου, σε σχέ-
ση με τις ενέργειες στις οποίες προ-
έβησαν οι αρμόδιοι λειτουργοί της
Υπηρεσίας, βρίσκεται σε εξέλιξη,
ενώ η Υπηρεσία τηρεί σιγήν ιχθύος
και επιφυλάσσεται ν’ απαντήσει το
επόμενο χρονικό διάστημα για τις
διαδικασίες που ακολουθούνται σε
τέτοιες περιπτώσεις. Πάντως, η δι-
ευθύντρια των Υπηρεσιών Κοινω-
νικής Ευημερίας Μαρία Κυρατζή
επιβεβαιώνει ότι το παιδί παρακο-
λουθείτο από τις Υπηρεσίες για έναν
χρόνο, χωρίς να θελήσει να τοπο-
θετηθεί περαιτέρω λόγω της έρευνας
που διεξάγεται. Η περίπτωση της
οικογένειας, η οποία αντιμετώπιζε
αρκετά προβλήματα, ήταν γνωστή
στις ΥΚΕ. Οι καταγγελίες για ξυλο-
δαρμό μελών της οικογένειας ήταν
επίσης γνωστές. Πληροφορίες της
«Κ» από το στενό περιβάλλον του
παιδιού αναφέρουν ότι λειτουργός
του Γραφείου Ευημερίας είχε επι-
σκεφθεί την οικογένεια, όταν γεν-
νήθηκε το παιδί, στη συνέχεια όταν
ήταν ενός έτους και αργότερα έγινε
απλώς ένα τηλεφώνημα στους 15
μήνες ζωής του παιδιού. 

Είναι άραγε αυτό αρκετό για την
παρακολούθηση μιας οικογένειας,
η οποία αντιμετώπιζε σοβαρότατα
προβλήματα; Οι ΥΚΕ έδωσαν οδηγίες
για διερεύνηση της υπόθεσης στο
πλαίσιο της αυτεπάγγελτης έρευνας
που δικαιούται να διεξάγει ο Οικο-
γενειακός Σύμβουλος, σύμφωνα με
τον νόμο; Προέβη η Αστυνομία σε
Αξιολόγηση Κινδύνου της υπόθεσης;
«Για ακόμη μια φορά, η θεσμοθετη-
μένη υποχρεωτική διατμηματική
συνεργασία των εμπλεκόμενων υπη-
ρεσιών δεν εφαρμόστηκε, με απο-
τέλεσμα την κλιμάκωση της κακο-
ποίησης ενός βρέφους, από παρα-
μέληση σε σωματική βία. Θα πρέπει
μία προβληματική οικογένεια να
παρακολουθείται συστηματικά. Κι
αυτό διότι ο βαθμός επικινδυνότητας
για το παιδί μπορεί ν’ αλλάξει, μπορεί
να μειωθεί, να αυξηθεί ή να κλιμα-
κωθεί», δηλώνει στην «Κ» η πρόεδρος
της Συμβουλευτικής Επιτροπής για

την πρόληψη και την καταπολέμηση
της βίας στην οικογένεια, Σουζάνα
Παύλου. 

Tα νομικά εργαλεία
Σύμφωνα με την επιστημονική

διευθύντρια του Συνδέσμου για την
Πρόληψη και Αντιμετώπιση της Βίας
στην Οικογένεια ( ΣΠΑΒΟ), δρα Άν-
τρη Ανδρονίκου, στις 3 Ιουνίου, τις
πρωινές ώρες, συγκεκριμένος μάρ-
τυρας κάλεσε στη γραμμή βοήθειας
1440 και αναφέρθηκε σε περιστατικό
ενδοοικογενειακής βίας και έκθεση
ανήλικου παιδιού σε κίνδυνο.Έγιναν
ενέργειες βάσει του πρωτοκόλλου
το οποίοπρονοεί σε προφορική αλλά
και σε γραπτή αναφορά την Αστυ-
νομία και τις Υπηρεσίες Κοινωνικής
Ευημερίας (ΥΚΕ). 

Στις 5/6 λάβαμε και δεύτερη ανα-
φορά, από άλλο ανώνυμο μάρτυρα,
στη Γραμμή 1440 για περιστατικό
ενδοοικογενειακής βίας, έκθεση

ανήλικου παιδιού σε κίνδυνο, κα-
κοποίηση και παραμέλησηβρέφους.
Ακολουθήθηκαν οι ίδιες διαδικασίες.
Ο ΣΠΑΒΟ δεν έχει δικαιοδοσία για
διερεύνηση περιστατικών. Ωστόσο,
σύμφωνα με τις διατμηματικές δια-
δικασίες για διαχείριση περιστατικών
βίας κατά ανηλίκων,  οι οποίες είναι
δεσμευτικές για όλους τους εμπλε-
κόμενους φορείς, η διερεύνηση ξε-
κινάει αυθημερόν και ανάλογα με
την αξιολόγηση των αρμόδιων λει-
τουργών εντός τριών ημερών θα
πρέπει να ακολουθηθούν συγκεκρι-
μένες διαδικασίες. 

Η κα Σουζάνα Παύλου, πρόεδρος
της Συμβουλευτικής Επιτροπής για
την Πρόληψη και την Καταπολέμηση
της Βίας στην Οικογένεια, (ΣΕΠΚΒΟ)
είναι ξεκάθαρη: «Οι εμπλεκόμενες
υπηρεσίες γνώριζαν, αλλά δεν ενήρ-
γησαν έγκαιρα και αποτελεσματικά».
Την ίδια στιγμή, από την ιατροδι-
καστική εξέταση που κατέδειξε ότι
τα τραύματα ήταν περίπου 20 ημε-
ρών, η Επιτροπή θεωρεί ότι η κα-
κοποίηση θα μπορούσε να αποτρα-
πεί, εάν τηρούνταν οι διατμηματικές
διαδικασίες για περιστατικά βίας
στην οικογένεια.

Όπως αναφέρει στην «Κ» η κα
Παύλου, υπάρχουν τα νομικά εργα-
λεία για να μπορούν οι υπηρεσίες
να παρέμβουν. «Υπάρχουν αδυνα-
μίες, φαίνεται ότι οι διαδικασίες δεν
ακολουθούνται με τον τρόπο που
θα έπρεπε. Εκείνο που ήταν καλό
να θέσουμε είναι κατά πόσο γίνεται

αξιολόγηση κινδύνου από τους λει-
τουργούς. Μπορεί να έχουν 4.000
περιπτώσεις, ωστόσο, τα άτομα δεν
διατρέχουν τον ίδιο κίνδυνο. Και η
Αστυνομία θα πρέπει να προβαίνει
σε αξιολόγηση κινδύνου, χρησιμο-
ποιώντας ένα εργαλείο σε περίπτωση
που ένα θύμα ενδοοικογενειακής
βίας πάει σε έναν αστυνομικό σταθμό
ώστε να διαπιστωθεί ποιες είναι οι
άμεσες ανάγκες και εάν υπάρχει αυ-
ξημένος κίνδυνος ώστε να εφαρμο-
στούν συγκεκριμένα μέτρα».

Σύμφωνα με την ίδια, μπορεί να
γίνεται αξιολόγηση κινδύνου και
αναγκών, ωστόσο, δεν είναι γνωστό
πώς εφαρμόζεται στην πράξη. «Εάν
γίνεται σωστά… Όταν βλέπεις ότι
μία οικογένεια διατρέχει κίνδυνο
πρέπει να λάβεις άμεσα μέτρα. Και
το νομικό μας πλαίσιο είναι πλήρες
σε ό,τι αφορά στις εξουσίες του κοι-
νωνικού λειτουργού ώστε να μπορεί
να παρέμβει. Ο κοινωνικός λειτουρ-
γός ή οικογενειακός σύμβουλος
έχει στη διάθεσή του νομικά εργα-
λεία για παρέμβαση. Στην πράξη
όμως φαίνεται ότι υπάρχουν τερά-
στιες αδυναμίες και δεν μπορούν
να ανταποκριθούν», σημειώνει η
κα Παύλου.

Oι διαδικασίες
«Έχουμε πολλά ερωτήματα και

γι’ αυτό θα προχωρήσουμε στην
αξιολόγηση των διαδικασιών. Προ-
φανώς υπάρχουν τεράστια κενά και
αδυναμίες εσωτερικά στις Υπηρεσίες
αλλά και στον συντονισμό των εμ-
πλεκόμενων υπηρεσιών. Θέλουμε
να καταγράψουμε ποιο ακριβώς είναι
το πρόβλημα. Είναι γιατί δεν γνω-
ρίζουν την ύπαρξη των διαδικασιών,
επειδή ίσως δεν υπάρχει ικανοποι-
ητική εποπτεία, ή επειδή έχουν όν-
τως φόρτο εργασίας; », σημειώνει
η κ. Παύλου. Μάλιστα, έχει οριστεί
ανεξάρτητος εμπειρογνώμονας ο
οποίος θα μπει στα άδυτα των Υπη-
ρεσιών στοχεύοντας να καταγράψει
τα ζητήματα που προκύπτουν με
στόχο να προταθούν λύσεις. Μέχρι
τον Οκτώβριο αναμένεται η ετοι-
μασία της σχετικής έκθεσης που θα
παραδοθεί στην υπουργό Εργασίας.

Οι πολυθεματικές ομάδων
Η έλλειψη δομών, το ζήτημα της

εξειδίκευσης του προσωπικού των
ΥΚΕ αλλά η ανάγκη μίας στρατηγικής

στη μορφή που εφαρμόζεται για την
Εθνική Στρατηγική και Σχέδιο Δρά-
σης για Καταπολέμηση Σεξουαλικής
Κακοποίησης και Εκμετάλλευσης
Παιδιών είναι οι άξονες που θα έπρε-
πε να μελετηθούν από τους αρμο-
δίους σύμφωνα με την πρόεδρο του
Συμβουλίου Εφαρμογής της Εθνικής
Στρατηγικής για Καταπολέμηση της
Σεξουαλικής Κακοποίησης και Εκ-
μετάλλευσης Παιδιών και της Παι-
δικής Πορνογραφίας, «Φωνή», Ανα-
στασία Παπαδοπούλου. Η κ. Παπα-
δοπούλου έστειλε σχετική επιστολή
στην αρμόδια υπουργό με συγκε-
κριμένη πρόταση που αφορά την
εφαρμογή στρατηγικής σε υποθέσεις
σωματικής κακοποίησης, παρόμοιας
φύσεως με την σεξουαλική κακο-
ποίηση ανηλίκων η οποία εφαρμό-
ζεται επιτυχώς με το «Σπίτι του Παι-
διού». «Για τη σεξουαλική κακοποί-
ηση παιδιών επενδύσαμε και εφαρ-
μόσαμε όλες τις δομές που αφορούν
στην εξειδίκευση. Έχουμε εξειδι-
κευμένο κλιμάκιο της Αστυνομίας
και εξειδικευμένη δομή ‘το Σπίτι
του Παιδιού’. Μόλις γίνει καταγγελία
αμέσως το εξειδικευμένο κλιμάκιο
κι όχι ο τοπικός αστυνομικός σταθ-
μός θα αναλάβει την αξιολόγηση,
το παιδί θα μεταφερθεί στο Σπίτι
του Παιδιού, θα γίνει διερεύνηση
από εξειδικευμένους αστυνομικούς,
από ψυχολόγους κτλ.», εξηγεί η κ.
Παπαδοπούλου, τονίζοντας τη ση-
μασία πολυθεματικών ομάδων που
δεν υπάρχουν στις ΥΚΕ για τον χει-
ρισμό τέτοιων υποθέσεων. Η ίδια
έχει προτείνει να υπάρξει άμεση
διασύνδεση μεταξύ του Σπιτιού του
Παιδιού και του Σπιτιού της Γυναίκας
για τις υπηρεσίες που θα χρειαστούν
τα παιδιά. 

«Νιώθω ότι έχουμε δημιουργήσει
παιδιά θύματα δύο ταχυτήτων. Τα
παιδιά θύματα σωματικής κακοποί-
ησης έχουν ακόμη την αντιμετώπιση
που είχαν παλαιότερα. Οι ιατροδι-
καστικές εξετάσεις πολλές φορές
γίνονται στους αστυνομικούς σταθ-
μούς, δεν υπάρχουν δομές ούτε εξει-
δικευμένο προσωπικό ώστε να αν-
τιμετωπίσει τα τραύματα. Θα πρέπει
να γίνει μία νέα αρχή με την Αστυ-
νομία που είναι πρόθυμη για να γίνει
ένα εξειδικευμένο κλιμάκιο και ένα
είδος στρατηγικής, όλες οι διαδικα-
σίες που έχουμε κάνει για τη σε-
ξουαλική κακοποίηση να επεκτα-
θούν και σε ό,τιαφορά στη σωματική
κακοποίηση παιδιών».

Το Σπίτι του Παιδιού παρέχει
όλες τις απαραίτητες υπηρεσίες
κάτω από την ίδια στέγη με σκοπό
να αποφύγει τον επανατραυματισμό
του παιδιού κατά τη διάρκεια της
διερεύνησης. Επίσης συντονίζει τη
συνεργασία διάφορων αρμόδιων
υπηρεσιών όπως η αστυνομία, οι
κοινωνικές υπηρεσίες, οι ιατρικές
υπηρεσίες, οι υπηρεσίες ψυχικής
υγείας και οι εκπαιδευτικές υπηρε-
σίες. Αυτό δεν ισχύει στην περίπτω-
ση χειρισμού των υποθέσεων που
καλούνται να χειριστούν οι ΥΚΕ.
Μάλιστα, φαίνεται ότι τίθεται μέχρι
σήμερα πρόβλημα μεταξύ της συ-
νεργασίας και του συντονισμού με-
ταξύ των εμπλεκόμενων υπηρεσιών,
Αστυνομίας και ΜΚΟ σύμφωνα με
τη ΣΕΠΚΒΟ. Όπως πληροφορούμα-
στε, η υπουργός Ζέτα Αιμιλιανίδου
έχει συγκαλέσει γι’ αυτόν τον μήνα
σύσκεψη των αρμοδίων υπηρεσιών
στην παρουσία της προέδρου της
«Φωνής» ώστε να συζητηθεί η πρό-
ταση.

Η υποστελέχωση δεν είναι δικαιολογία
Στην αναμονή η αναδιάρθρωση των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας - Η ασυνενοησία των αρχών στοιχίζει πολλές φορές και ζωές

Η αναδιάρθρωση στην αναμονή
Οι πολυθεματικές ομάδες που προνοεί το Σχέδιο Αναδιάρθρωσης
των ΥΚΕ που εγκρίθηκε τον Οκτώβριο του 2019, με όραμα την παρο-
χή προσβάσιμων, προσιτών, φιλικών και εξατομικευμένων κοινωνι-
κών υπηρεσιών για ολιστική στήριξη του ατόμου και της οικογένειας,
δεν έχουν ακόμη λάβει τον δρόμο της υλοποίησης. «Το Σχέδιο δίνει
έμφαση στην εξατομίκευση και στην ομαδοποίηση δηλαδή συγκεκρι-
μένες ομάδες λειτουργών για συγκεκριμένα θέματα. Αυτός είναι ο
σωστός τρόπος να εξειδικεύεις το προσωπικό σου. Δεν σημαίνει ότι
επειδή είσαι λειτουργός κοινωνικής ευημερίας μπορείς να χειριστείς
κακοποίηση», τονίζει η κ. Παπαδοπούλου. Πληροφορίες αναφέρουν
ότι οι προσφορές για πρόσληψη του project manager και της ομάδας
που θα εφάρμοζε το πλάνο δεν έχουν ακόμη προκηρυχθεί.Το Έργο
θα προωθείτο για συγχρηματοδότηση από το Ευρωπαϊκό Κοινωνικό
Ταμείο κατά 85%.Το Σχέδιο περιλαμβάνει, μεταξύ άλλων, τη σύσταση
εξειδικευμένων ομάδων όπως την Ομάδα Λειτουργών της Γειτονιάς,
την Ομάδα Χειρισμού Επειγόντων Περιστατικών και την Ομάδα Οικο-
γένειας και Παιδιού.

Aναπάντητα ερωτήματα
Eχουν οι λειτουργοί εξειδίκευση σε θέ-
ματα βίας στην οικογένεια ώστε να μπο-
ρούν να αναγνωρίσουν τον βαθμό επι-
κινδυνότητας; Σύμφωνα με τα όσα ανα-
φέρουν πηγές στην «Κ», αυτό φαίνεται
να είναι ένα από τα κύρια προβλήματα
του Τμήματος Κοινωνικής Ευημερίας κα-
θώς η εξειδίκευση είναι σχεδόν ανύ-
παρκτη.

Υπάρχει εποπτεία του χειρισμού υποθέ-
σεων; Είναι ένα τεράστιο ερώτημα για
το πώς λειτουργεί εσωτερικά η διαδικα-
σία στις υπηρεσίες ώστε να έχει ο κάθε
λειτουργός εποπτεία αλλά και να καθο-
δηγείται στην υλοποίηση και εφαρμογή
της νομοθεσίας. 

Πότε θα λυθεί το πρόβλημα της υποστε-
λέχωσης που προτάσσεται ως δικαιολο-
γία όταν εκτίθενται οι Υπηρεσίες;

Πότε θα τεθεί σε εφαρμογή η αναδιάρ-
θρωση των Υπηρεσιών η οποία παρου-
σιάστηκε το 2019;

<<<<<<

Στο στάδιο της αξιολόγη-
σης κινδύνου στην οικο-
γένεια φαίνεται να εντο-
πίζεται πρόβλημα, με τα
εργαλεία που παρέχονται
για παρεμβάσεις να πα-
ραμένουν σε μεγάλο βαθ-
μό αναξιοποίητα.

Όπως αναφέρει στην «Κ» άτομο το οποίο εργάστηκε για πολλά χρόνια στις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας
σε θέση – κλειδί, το θέμα της υποστελέχωσης δεν είναι το πρόβλημα. 
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Η Κύπρος στο πιο οριακό σημείο

Η μεγάλη κρίση της κυπριακής
πολιτείας δεν συνίσταται
μόνο στα φαινόμενα διαπλο-

κής, διαφθοράς και καταρράκωσης
αρχών και αξιών. Όπως συμβαίνει
συνήθως στην ιστορία οι περίοδοι
μεγάλης παρακμής σφραγίζονται
με κάποιου είδους μεγάλη κατα-
στροφή. Η ιστορία απέδειξε, ότι
ενώ η ίδια προσπερνά με περιφρό-
νηση τα πλούτη και τα μεγαλεία
(θεμιτά ή αθέμιτα), ενώ τα σκάν-
δαλα και η διαφθορά απασχολούν
βραχυπρόθεσμα το φιλοθεάμον
κοινό, ενώ οι προσωπικές δημοτι-
κότητες των δημοσκοπήσεων είναι
αφρός στα δάκτυλα του ναύτη, οι
εθνικές ή κρατικές καταστροφές
σημαδεύουν διαχρονικά την πορεία
ενός λαού. Κάποτε με μη αναστρέ-
ψιμα αποτελέσματα. 

Οι εξελίξεις γύρω από το Κυ-
πριακό είναι άκρως ανησυχητικές: 

α) Σε σχέση με την ουσία του
Κυπριακού δεν υπάρχουν εξελίξεις.
Ταυτόχρονα, όμως, η κατάσταση
επιδεινώνεται, αφού κάθε μέρα
που περνά η Τουρκία ενσωματώνει
τα κατεχόμενά μας εδάφη οικονο-
μικά, πολιτικά, κοινωνικά και θρη-
σκευτικά στον τουρκικό χώρο. Για
πρώτη φορά τόσο δραστικά και ξε-
τσίπωτα η ισχύς επιβάλλει και
εδραιώνει τετελεσμένα. Η κυβέρ-
νηση και ο Συναγερμός παίζουν
με τα εθνικιστικά και ρατσιστικά

αντανακλαστικά του λαού, τα οποία
ενισχύονται αντικειμενικά από την
πίεση της τουρκικής προκλητικό-
τητας και την πίεση του μετανα-
στευτικού. Διαμορφώνοντας μια
κοινωνία που τείνει να δραπετεύσει
από τη λογική.

β) Η Τουρκία αλωνίζει στην κυ-
πριακή ΑΟΖ ανενόχλητη και απε-
νοχοποιημένη. Τη στιγμή που γρά-
φονται αυτές οι γραμμές η Τουρκία
εκτελεί γεώτρηση στο «Οικόπεδο
6» της ΑΟΖ μας. Η αντίδραση της
Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι κατώ-
τερη των περιστάσεων. Οι κυρώσεις
που θα «πονούσαν την Τουρκία»
δεν ήλθαν ποτέ. Η συμπερίληψη
στις κυρώσεις δύο υπαλλήλων της
TPAO ή η προσθήκη ακόμα ενός
δύο ονομάτων δεν πρόκειται να
ανατρέψει την κατάσταση. Οι ρη-

τορείες περί «θωρακισμένης ΑΟΖ»
τελικά αποδείχτηκαν μεγάλα, αλλά
ψεύτικα λόγια. Ο ΟΗΕ δεν βρήκε
να πει ούτε μία λέξη για τις τουρ-
κικές προκλήσεις της ΑΟΖ μας σε

δύο πρόσφατες εκθέσεις του γ.γ.
του ΟΗΕ για τις εξελίξεις στην Κύ-
προ. Η ευαισθητοποίηση του γερ-
μανικού και ευρωπαϊκού παράγοντα
φαίνεται να σχετίζεται περισσότερο

με την εμπλοκή που παρουσιάζεται
στα ελληνοτουρκικά και την αντι-
κειμενική διασύνδεση με τις εξε-
λίξεις στην ΑΟΖ της Κυπριακής
Δημοκρατίας.

γ) Υπάρχει πλέον σοβαρή πιθα-
νότητα κατακόρυφης αύξησης της
έντασης μεταξύ Ελλάδας – Τουρ-
κίας. Με τον κίνδυνο ενός θερμού
επεισοδίου το επόμενο διάστημα,
με σοβαρές επιπτώσεις αντικειμε-
νικά και στην Κύπρο. Η απαράδε-
κτη τουρκική προκλητικότητα περ-
νά σταδιακά από τα δυτικά της Κύ-
πρου, νοτίως του Καστελόριζου
και ανοικτά της Κρήτης. Ελπίζουμε
η γερμανική πρωτοβουλία να οδη-
γήσει στην αποκλιμάκωση της έν-
τασης. Την ίδια στιγμή ο προσε-
κτικός παρατηρητής δεν μπορεί
παρά να διακρίνει διαφορετικές
προσεγγίσεις και εκτιμήσεις μεταξύ
Κύπρου και Ελλάδας. 

Είναι ξεκάθαρο ότι η πατρίδα
μας βρίσκεται σε μια οριακή καμπή.
Χρειαζόμαστε ευρωπαϊκή και διε-
θνή στήριξη, την οποία δεν έχουμε
στον βαθμό που θα έπρεπε. Χρει-
αζόμαστε ένα συνολικό σχεδιασμό
στην εξωτερική μας πολιτική, με
εφικτούς στόχους και υλοποιήσιμες
ενέργειες. Όχι για εσωτερική κα-
τανάλωση. Οι ψευδαισθήσεις περί
«στρατηγικών συμμάχων» και
«στρατιωτικών συμμαχιών» οδή-
γησαν στον κίνδυνο η Κύπρος να

παραμείνει χωρίς ουσιαστική στή-
ριξη στο Συμβούλιο Ασφαλείας του
ΟΗΕ και σε άλλα διεθνή φόρα. Χρει-
αζόμαστε μια κοινωνία με ξεκάθαρο
πατριωτικό προσανατολισμό, χωρίς
ακρότητες και ψευδαισθήσεις, που
και στο παρελθόν έφεραν τον όλε-
θρο και την καταστροφή. Χρειαζό-
μαστε οπωσδήποτε μια προοπτική
για το Κυπριακό. Η μόνη συνολική
και οριστική απάντηση στα αυξα-
νόμενα προβλήματα της έντασης
είναι η απελευθέρωση και επανέ-
νωση της πατρίδας και του λαού
μας με μια σωστή λύση.

Δυστυχώς, όμως, στα χρόνια
της μεγάλης παρακμής, το τρίγωνο
Προεδρικό – Υπουργείο Εξωτερικών
– Συναγερμός, ενδιαφέρονται πολύ
περισσότερο για την εικόνα, τις
δημοσκοπήσεις, τις σχέσεις με τα
ΜΜΕ.

Εάν δεν υπάρξει αλλαγή πλεύ-
σης, σοβαρότητα, συναίσθηση της
κρισιμότητας των στιγμών και δρα-
στηριοποίηση απέναντι στην τουρ-
κική προκλητικότητα (που αποτελεί
την κύρια πηγή όλων των προβλη-
μάτων), η μεγάλη μας παρακμή θα
οδηγήσει σε νέες οδύνες και κα-
τολισθήσεις την πατρίδα και το
λαό μας. Ακόμα δεν είναι αργά. 

Ο κ. Χρίστος Χριστοφίδης είναι επαρχια-
κός γραμματέας ΑΚΕΛ Λευκωσίας – Κε-
ρύνειας.

Συνέντευξη στον ΝΙΚΟ ΣΤΕΛΓΙΑ

Ο δημοσιογράφος και αναλυτής
Μουτλού Τσιβίρογλου, ανταποκρι-
τής της «Φωνής της Αμερικής», τα
τελευταία χρόνια παρακολουθεί
τις εξελίξεις στην Ουάσιγκτον και
στον άξονα ΗΠΑ-Τουρκία για λο-
γαριασμό αμερικανικών, τουρκι-
κών, και κουρδικών μέσων ενημέ-
ρωσης. Ο κ. Τσιβίρογλου, μιλώντας
στην «Κ», αναλύει την «ειδική σχέ-
ση» της ηγεσίας του Ντόναλντ
Τραμπ με το Προεδρικό του Ρετζέπ
Ταγίπ Ερντογάν και εστιάζει σε ζη-
τήματα όπως τον αντίκτυπο των
αμερικανικών προεδρικών εκλογών
στα αμερικανοτουρκικά, αλλά και
τη στρατηγική που ακολουθεί η
Ουάσιγκτον για τη Συρία και τους
Κούρδους. Ο κ. Τσιβίρογλου εστιάζει
επίσης στην υφιστάμενη ένταση
στην Ανατολική Μεσόγειο και στα
ελληνοτουρκικά.

Όπως μας σημειώνει ο κ. Τσι-
βίρογλου η αμερικανική ηγεσία,
παρά τον αρνητικό αντίκτυπο της
επιθετικής γραμμής της Τουρκίας
στην Ουάσιγκτον, επιλέγει να υπο-
βαθμίσει τη σοβαρότητα της νέας
κατάστασης, επειδή ο Λευκός Οίκος
έχει στραμμένη την προσοχή του
στις αμερικανικές εκλογές και στα
εσωτερικά ζητήματα που αναδύον-
ται μέσα σε αυτά τα πλαίσια. 

–Βρισκόμαστε λίγο πριν από τις
αμερικανικές προεδρικές εκλο-
γές. Ποια είναι η γενική εικόνα
που εκπέμπουν οι αμερικανο-
τουρκικές σχέσεις;

–Οι διμερείς σχέσεις ΗΠΑ-Τουρ-
κίας για μεγάλο χρονικό διάστημα
βιώνουν μια ιστορική κρίση. Οι
σχέσεις των ΗΠΑ με τους Κούρδους
της Συρίας δημιουργούν προβλή-
ματα στις σχέσεις των δύο συμμα-
χικών δυνάμεων. Επιπλέον, οι δύο
χώρες έχουν να διαχειριστούν τα
ζητήματα του Κινήματος Γκιουλέν,
της Τράπεζας Χαλκ, του ρωσικού
πυραυλικού συστήματος S-400 που
απέκτησε πρόσφατα η Τουρκία,
και των αμερικανικών αντίποινων
σε αυτήν την κίνηση. Καθώς συμ-
βαίνουν όλα αυτά στην Ουάσιγκτον
παρατηρούμε ότι η Άγκυρα επεν-
δύει διπλωματικά στην καλλιέργεια
σχέσεων και διαλόγου με τον πρό-
εδρο Ντόναλντ Τραμπ. Αυτό συμ-
βαίνει τη στιγμή που το Κογκρέσο,
η Βουλή των Αντιπροσώπων, η
αμερικανική κοινή γνώμη, και τα
αμερικανικά think tank στρέφονται
κατά της Τουρκίας. Ο Λευκός Οίκος
επιχειρεί να αντιμετωπίσει το με-

γάλο κύμα αντιδράσεων στις ΗΠΑ,
αλλά ο αμερικανοτουρκικός διά-
λογος συνεχίζεται με βάση την «ει-
δική σχέση» του κ. Τραμπ με τον
Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν. Όλα δεί-
χνουν ότι ο κ. Ερντογάν έχει κα-
ταφέρει να αναλύσει πολύ καλά
τον κ. Τραμπ. Μέσα σε αυτά τα
πλαίσια, η Άγκυρα παρακάμπτει
τον παραδοσιακό αμερικανικό κρα-
τικό μηχανισμό και στοχεύει σε
απευθείας διάλογο με τον κ. Τραμπ.
Αυτή η ειδική σχέση της Άγκυρας
με τον πρόεδρο Τραμπ, η οποία ξε-
κίνησε την περίοδο που ανακοι-
νώθηκε η αμερικανική απόσυρση
από τη Συρία, έχει μέχρι σήμερα
επηρεάσει την τροπή των εξελίξεων
σε διάφορα ζητήματα και έχει εμ-
ποδίσει την επιβολή αμερικανικών
κυρώσεων στην Τουρκία. 

–Τι είδους εξελίξεις θα πρέπει
να αναμένουμε στα αμερικανο-
τουρκικά μετά τις προεδρικές
εκλογές του Νοεμβρίου;

–Υπάρχουν δύο σενάρια. Εάν
επανεκλεγεί ο κ. Τραμπ, η προανα-
φερόμενη ειδική σχέση της αμε-
ρικανικής ηγεσίας με την Άγκυρα
δεν αποκλείεται να λάβει νέες δια-
στάσεις. Σε αυτήν την περίπτωση,
η «χημεία» μεταξύ Τραμπ και Ερν-
τογάν θα διαιωνιστεί και ο τελευ-
ταίος θα εξακολουθήσει να επιχειρεί
να κρατά τον Αμερικανό πρόεδρο
ευχαριστημένο. Ας σημειωθεί ότι
η επανεκλογή του κ. Τραμπ δεν εί-
ναι ένα απομακρυσμένο ενδεχό-
μενο. Ωστόσο, σε περίπτωση που
σημειώσει επιτυχία ο Τζο Μπάιντεν
τότε ενδεχομένως θα παρατηρή-
σουμε την επιστροφή (του Λευκού
Οίκου) στην κλασική νοοτροπία
του αμερικανικού κρατικού μηχα-
νισμού. Πρόκειται για τη γραμμή
Ομπάμα.

Με βάση αυτήν τη στρατηγική,
όλες οι σημαντικές αποφάσεις του

αμερικανικού κράτους λαμβάνονται
με τη συνδρομή των αρμόδιων αρ-
χών και υπηρεσιών. Στα θέματα
διπλωματίας λ.χ. οι αποφάσεις λαμ-
βάνονται από κοινού με το Υπουρ-
γείο Εξωτερικών. 

Σε αντίθεση, σήμερα βλέπουμε
ότι ο κ. Τραμπ, κατά διαστήματα,
παίρνει αποφάσεις μονομερώς, χω-
ρίς να λαμβάνει την άποψη των
αρμόδιων αρχών. Ο κ. Μπάιντεν
θα τερματίσει αυτή τη διαδικασία
και ενδεχομένως θα επαναδιεκδι-
κήσει τον ηγετικό ρόλο των ΗΠΑ
στη διπλωματία. Θα δούμε, λοιπόν,
ότι οι ΗΠΑ, όταν υπάρξει ανάγκη
προάσπισης των αμερικανικών
συμφερόντων, θα επιβάλλουν κυ-
ρώσεις (στην Τουρκία), θα διατη-
ρήσουν στρατεύματα στη Συρία,
και θα περιορίσουν τη σημερινή
προνομιακή αντιμετώπιση της
Τουρκίας από την Ουάσιγκτον. 

Στρατηγική με αναταράξεις
–Ποια είναι η τελευταία εικόνα
της γραμμής που ακολουθούν

οι ΗΠΑ για τη Συρία και τους
Κούρδους;

–Πρόκειται για μια στρατηγική,
η οποία χαρακτηρίζεται από πολλές
αναταράξεις. Όπως σε πολλά ζη-
τήματα της εξωτερικής πολιτικής,
έτσι και σε αυτό το πεδίο τίθεται
το εξής ερώτημα: Οι ΗΠΑ έχουν ή
δεν έχουν μια συγκεκριμένη στρα-
τηγική (για τη Συρία και τους Κούρ-
δους); Στην Ουάσιγκτον επικρατεί
η άποψη ότι ο πρόεδρος Τραμπ δεν
έχει μια ξεκάθαρη γραμμή για τους
Κούρδους και τη Συρία. Αναφερό-
μαστε σε έναν Τραμπ, ο οποίος αρ-
χικά ανακοίνωσε την απόσυρση
από τη Συρία, ενώ στη συνέχεια η
κυβέρνησή του υποχρεώθηκε να
εφαρμόσει αυτή την απόφαση με-
ρικώς, λόγω των πιέσεων του Πεν-
ταγώνου, της Διεθνούς Συμμαχίας,
και του Κογκρέσου. Αυτήν τη στιγ-
μή, ο κ. Τραμπ δεν φαίνεται να έχει
μια πολιτική γραμμή για τους Κούρ-
δους και τη Συρία. Πρόκειται για
τις ΗΠΑ, οι οποίες από τη μία αφο-
πλίζουν τους Κούρδους και από

την άλλη δεν αντιδρούν απέναντι
στην τουρκική κατοχή στο Ταλ Άμ-
πιαντ και στο Ρασουλάιν. Επίσης,
μιλάμε για την Ουάσιγκτον, η οποία
επιχειρεί να συνεχίσει τον αμερι-
κανοτουρκικό διάλογο με βάση τις
συνομιλίες του κ. Τραμπ με τον κ.
Ερντογάν. Την ίδια ώρα, στην Ουά-
σιγκτον και στο βόρειο τμήμα της
Συρίας επικρατεί η άποψη ότι η
Ρωσία και το Ιράν έχουν ήδη δώσει
τη συγκατάθεσή τους για μια νέα
επιχείρηση της Τουρκίας στο βο-
ρειοανατολικό κομμάτι της Συρίας.
Γι’ αυτόν άλλωστε τον λόγο, στις
ΗΠΑ, η ηγεσία του κ. Τραμπ δέχεται
κριτική για το γεγονός ότι δεν εμ-
ποδίζει ή δεν καταφέρνει να εμ-
ποδίσει την επιθετική γραμμή της
Τουρκίας. 

–Πώς αντιμετωπίζει η Ουάσιγ-
κτον την αυξανόμενη ένταση
στην Ανατολική Μεσόγειο; 

–Επαναλαμβάνω ότι στην αμε-
ρικανική πρωτεύουσα υπάρχει έν-
τονη αντίδραση στις κινήσεις της

Τουρκίας. Η Ουάσιγκτον δεν βλέπει
με καλό μάτι την επιθετική στάση
της Τουρκίας στις σχέσεις της με
τις γειτονικές χώρες, τις θρησκευ-
τικές και εθνικές μειονότητες, και
τις πιέσεις που δέχονται οι δημο-
σιογράφοι και οι διανοούμενοι. Εί-
ναι σχεδόν αδύνατον να μην πα-
ρατηρήσει κανείς ότι στην Ουά-
σιγκτον έχουν απομείνει πολύ λίγοι
φίλοι της Τουρκίας. Πριν από 7 ή
8 χρόνια πληθώρα Αμερικανών
αναλυτών συνομιλούσαν με την
Τουρκία. Σήμερα αυτή η κατάσταση
έχει αλλάξει. Η Τουρκία έχει απο-
μονωθεί διπλωματικά και έχει πολύ
λίγους υποστηρικτές. Αυτό ισχύει
σε ό,τι αφορά τη γραμμή που ακο-
λουθεί η Τουρκία στη Συρία, την
Ανατολική Μεσόγειο και τη Λιβύη.
Γι’ αυτό τον λόγο στην Ουάσιγκτον
υπάρχουν αντιδράσεις για την επι-
θετική πολιτική της Άγκυρας στις
σχέσεις της με τους Κούρδους, την
νέα έφοδο στο Ιράκ, αλλά και στα
ελληνοτουρκικά. Ωστόσο, από αμε-
ρικανικής πλευράς, υπάρχουν προ-
βλήματα σε ό,τι αφορά τη μετα-

τροπή των αρνητικών αντιδράσεων
σε πράξη.

Ο Λευκός Οίκος επιλέγει εν μέρει
να παραγνωρίσει τον αρνητικό αν-
τίκτυπο των τουρκικών στρατηγι-
κών στην Ουάσιγκτον και να πα-
ραδώσει τη σκυτάλη της διαχείρι-
σης των αμερικανοτουρκικών σχέ-
σεων στον κ. Τραμπ. Και αυτό διότι,
αυτή τη στιγμή η προσοχή στις
ΗΠΑ είναι στραμμένη στην εσω-
τερική πολιτική, και όχι στη δι-
πλωματία ή στα ζητήματα της εξω-
τερικής πολιτικής. Η ανεργία, οι
προσπάθειες να επιστρέψουν στις
ΗΠΑ οι χαμένες θέσεις εργασίας,
οι επιπτώσεις του κορωνοϊού, οι
επικείμενες εκλογές, οι διαδηλώσεις
κατά του ρατσισμού, και η διαδι-
κασία της απομάκρυνσης του Προ-
έδρου από τα καθήκοντά του, έχουν
επισκιάσει κατά το τελευταίο διά-
στημα τα θέματα της διπλωματίας
και έχουν υποχρεώσει τον Λευκό
Οίκο να ακολουθήσει μια ιδιόρ-
ρυθμη στρατηγική σε πληθώρα ζη-
τημάτων. 

<<<<<<

Χρειαζόμαστε ευρωπαϊ-
κή και διεθνή στήριξη,
την οποία δεν έχουμε
στον βαθμό που θα έπρε-
πε. Χρειαζόμαστε ένα συ-
νολικό σχεδιασμό στην
εξωτερική μας πολιτική,
με εφικτούς στόχους και
υλοποιήσιμες ενέργειες.

<<<<<<

Η Ουάσιγκτον δεν βλέπει
με καλό μάτι την επιθετι-
κή στάση της Τουρκίας
στις σχέσεις της με τις
γειτονικές χώρες, τις
θρησκευτικές και εθνι-
κές μειονότητες, και τις
πιέσεις που δέχονται οι
δημοσιογράφοι και οι
διανοούμενοι.

<<<<<<

Ο αμερικανοτουρκικός
διάλογος συνεχίζεται με
βάση την «ειδική σχέση»
του κ. Τραμπ με τον Ρε-
τζέπ Ταγίπ Ερντογάν.

Η Τουρκία αλωνίζει στην κυπριακή ΑΟΖ, ανενόχλητη και απενοχοποιημένη. Η
αντίδραση της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι κατώτερη των περιστάσεων. 

Η Αγκυρα επενδύει διπλωματικά στον Τραμπ
Ο αναλυτής Μουτλού Τσιβίρογλου θεωρεί ότι οι αμερικανικές εκλογές του Νοεμβρίου θα κρίνουν το μέλλον των σχέσεων ΗΠΑ-Τουρκίας 

Ο κ. Τσιβίρογλου, αναλύει την «ειδική σχέση» της ηγεσίας του Ντόναλντ Τραμπ με το Προεδρικό του Ταγίπ Ερντογάν.
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Το μαύρο καλοκαίρι του 1974, όταν
οι Αττίλες πάτησαν τα χώματα της
Κύπρου, μαζί με τους χιλιάδες πρό-
σφυγες εκτυλισσόταν άλλη μία τρα-
γωδία με μερικές εκατοντάδες παι-
διά που αποχωρίσθηκαν τις οικο-
γένειές τους. Πρόκειται για τα παι-
διά της προσφυγιάς που μεταφέρ-
θηκαν στην Ελλάδα και φιλοξενή-
θηκαν για έναν χρόνο από οικογέ-
νειες σε διάφορες περιοχές της χώ-
ρας, στην Πελοπόννησο, στα νησιά,
στην ηπειρωτική χώρα. Τρία πρό-
σωπα που βίωσαν τον πόνο του
αποχωρισμού ανοίγουν την καρδιά
τους στην «Κ» και γυρίζουν τον
χρόνο 46 χρόνια πίσω. Ανακαλούν
μνήμες πικρές, το ταξίδι προς την
Ελλάδα, την υποδοχή που τους επι-
φυλάχτηκε από τη Μητρόπολη
Ηλείας και τα χωριά της περιοχής,
καθώς και τις συγκινητικές, όπως
οι ίδιοι περιγράφουν, εκδηλώσεις
των κατοίκων από όποιες περιοχές
περνούσαν. Τα προσφυγόπουλα
αγκαλιάστηκαν από τον κόσμο της
Ελλάδας και για κάποιους μέχρι
σήμερα αποτελούν τη δεύτερη οι-
κογένειά τους. Τα ζευγάρια που
τους φιλοξένησαν, ο θείος και η
θεία, όπως τους αποκαλούν μέχρι
σήμερα, δεν τους ξεχώρισαν από
τα υπόλοιπα μέλη της οικογένειάς
τους, συμπεριφορά που είναι χα-
ραγμένη για πάντα στην καρδιά
τους. Η ώρα του αποχωρισμού και
της επιστροφής στην Κύπρο ήταν
μια στιγμή με ανάμικτα συναισθή-
ματα, όπως λένε οι ίδιοι. Η χαρά
για την επανένωση με τους γονείς
και αδέλφια τους, αλλά και η λύπη
που θα αποχωρίζονταν ανθρώπους
που τους στάθηκαν στην πιο δύ-
σκολη στιγμή της ζωής τους.

ΜΙΧΑΛΗΣ ΜΙΧΑΗΛ
Δημοσιογράφος

Ο αποχωρισμός 
«20 Ιουλίου φύγαμε από τα σπίτια

μας, εγώ έφυγα από τον Γερόλακο
και είχαμε πάει να μείνουμε στο
Μιτσερό. Πέρασαν μέρες και κάποια
στιγμή, αρχές Σεπτεμβρίου, ο πα-
τέρας μου μας είπε ότι εγώ και ο
αδελφός μου, θα πάμε για λίγες
μέρες στην Ελλάδα. Αντιλαμβάνεσαι,
εγώ σε ηλικία 9 χρόνων, 10 ο αδελ-
φός μου νομίζαμε ότι θα πάμε δια-
κοπές. Στις 21 Σεπτεμβρίου 1974
πήγαμε στο λιμάνι της Λεμεσού,
επιβιβαστήκαμε στο πλοίο «Πάτρα»,
ήταν αρκετά παιδιά, όλα προσφυ-
γόπουλα ηλικίας από 6 χρονών έως
17. Πολλά από τα παιδιά ήταν με
τα ρούχα που φορούσαν μόνο. Μπή-
καμε στο πλοίο χωρίς να ξέρουμε
πούπάμε και φθάσαμε στον Πειραιά.
Εκεί μας περίμεναν, αντιπροσωπεία
με τον μακαριστό Μητροπολίτη
Ηλείας Αθανάσιο, μας έβαλαν σε
λεωφορεία και ξεκινήσαμε ένα μα-

κρύ ταξίδι, σχεδόν νύχτα μέχρι να
φθάσουμε στον Πύργο Ηλείας». 

Υποδοχή ο θείος και η θεία
«Πήγαμε 415 παιδιά. Αυτό που

θυμάμαι είναι όταν μπήκαμε στο
νομό Ηλείας. Τα λεωφορεία στα-
ματούσαν στην πλατεία του κάθε
χωριού που συναντούσαμε. Μα-
ζευόταν ο κόσμος, χτυπούσαν οι
καμπάνες, ο κόσμος συγκινημένος
μας πρόσφερε γλυκίσματα και εμείς
κοιτούσαμε περίεργα, δεν είχαμε
συνειδητοποιήσει το τι γινόταν.
Το βράδυ φθάσαμε στον Πύργο,
μας έβαλαν στο οικοτροφείο «Αγία
Φιλοθέη». Εκεί μείναμε μία εβδο-
μάδα περίπου και μία Κυριακή,
μετά τη Θεία Λειτουργία άνοιξαν
οι πόρτες του εστιατορίου του οι-
κοτροφείου και μπήκε μέσα κόσμος.
Ήλθαν να πάρουν παιδιά για να
τα φιλοξενήσουν. Εγώ είχα την
τύχη να μας πάρει μια κυρία μαζί
με τον αδελφό μου.

Ένας αριθμός παιδιών από Κύ-
προ, κυρίως κοπέλες, έμειναν στο
οικοτροφείο. Μας πήρε η θεία η
Γιώτα και μας πήγε στο σπίτι της,
ήταν με το γιο της τον Γιώργο που
ήταν δύο χρόνια μεγαλύτερος από
εμένα. Από εκείνη τη στιγμή γίναμε
μέλη της συγκεκριμένης οικογέ-
νειας. Και όταν λέω μέλη, εννοώ
μέλη με τη σημασία της λέξεως.
Για παράδειγμα δεν υπήρχε καμία
διάκριση μεταξύ εμάς και του Γιώρ-
γου. Ό,τι αγόραζαν στο βιολογικό
τους παιδί αγόραζαν και σε εμάς,
ό,τι βιβλία ο Γιώργος, τα ίδια αγό-
ραζε και σε εμάς. Εκδρομές, μαζί
όλοι. Ήταν πραγματικά μια οικο-
γένεια που μας έκανε να νιώσουμε
άνετα. Μας έγραψαν στο σχολείο,
εγώ έκανα την Πέμπτη τάξη του
δημοτικού και ο αδελφός μου την
έκτη και αυτό κράτησε μέχρι τον
Ιούνιο του 1975, όταν και επιστρέ-

ψαμε στην Κύπρο με το πλοίο «Οι-
νούσσες».

Η ώρα του αποχαιρετισμού
«Δεν βίωσα τη στιγμή του απο-

χαιρετισμού, διότι η θεία και ο
Γιώργος ήλθαν μαζί μας στην Κύ-
προ. Αποχαιρετήσαμε τον θείο τον
Προκόπη. Σίγουρα δεν ήταν εύκολο
πράγμα διότι αφήναμε πίσω ένα
κομμάτι της ζωής μας, από την
άλλη ήταν η χαρά ότι επέστρεφες
στους δικού σου. Ήταν ανάμικτα
τα αισθήματα. Εκείνο που κρατώ
είναι η σύνδεση η οποία υπάρχει
μέχρι σήμερα. Και απ’ ό,τι ξέρω
αρκετά παιδιά έχουν κρατήσει επα-
φή με τις οικογένειες. Υπάρχουν
πάρα πολύ καλές σχέσεις, αδελφικές
θα έλεγα, και εγώ θεωρώ τον Γιώργο
αδελφό μου και εκείνος εμάς το

ίδιο. Αυτή η σχέση συνεχίζεται και
με τα παιδιά μας, μετά από τόσα
χρόνια. Στον Πύργο επέστρεψα το
1997. Μετά από τόσα χρόνια ο θείος
ο Προκόπης δεν ήθελε να με χάσει
από τα μάτια του. Τόσο δυνατή
ήταν η σύνδεσή μας. Ακριβώς όπως
ήταν η εποχή το 1974. Οι σχέσεις
μας έκτοτε είναι αδελφικές».

ΣΑΒΒΑΣ ΑΡΙΣΤΟΔΗΜΟΥ
Σκηνοθέτης ΡΙΚ

Από τα αντίσκηνα...
«Η οικογένεια μου ζούσε σε αν-

τίσκηνο σε ένα καταυλισμό προ-
σκόπων στο Τρόοδος. Είχαμε πάει
εκεί από τον Λάρνακα της Λαπήθου
που ήταν το χωριό μας. Εγώ ζήτησα
από τους γονείς μου να πάω στην

Ελλάδα, γιατί είχα ακούσει από το
ράδιο ότι η Ελλάδα θα φιλοξενούσε
παιδιά από Κύπρο. Στην Ελλάδα
πήγαμε με το πλοίο «Πάτρα». Στην
Ελλάδα μας είχανε πει ότι θα φι-
λοξενηθούμε σε οικοτροφεία στον
Πύργο Ηλείας. Εκεί ζήσαμε για κά-
ποιο διάστημα. Μια μέρα μας ανα-
κοίνωσαν ότι θα έλθουν κάτοικοι
της περιοχής για να μας φιλοξενή-
σουν στα σπίτια τους, όσοι από
εμάς θέλουμε. Πράγματι ήλθαν και
ζητούσαν από τα παιδιά να τα φι-
λοξενήσουν. Εγώ στην αρχή ήμουν
αρνητικός μέχρι που μια μέρα ήλθε
ο παπάς της Γαστούνης και έπεισε
έναν συγχωριανό μου, τον Πέτρο
να πάει σε οικογένεια». 

Ο Ανδρέας και η Γιώτα
«Ήλθε και ένας άλλος κύριος,

ο Ανδρέας Τσάκωνας και μου ζή-
τησε και μένα να με πάρει στο σπίτι
του. Θυμάμαι που μου έλεγε «έλα
να σε φιλοξενήσω, δεν έχω άλλα
παιδιά, έλα και θα περάσεις καλά».
Με έπεισε να πάω και μπορώ να
σου πως ότι πέρασα υπέροχα. (Συγ-
κινημένος) Κάθε φορά που το σκέ-
φτομαι συγκινούμαι, γιατί με είχαν
σαν παιδί τους.

Κάθε απόγευμα που βγαίναμε
στη γειτονιά να παίξουμε, τα παιδιά
παίρνανε μια φέτα ψωμί και πάνω
έβαζαν λάδι και ζάχαρη. Υπήρχε
φτώχια στην Ελλάδα την εποχή
εκείνη. Όταν πήγα στο σπίτι με
ρώτησαν «τι τρως για πρωινό» και
εγώ τους είπα ψωμί με μέλι. Ήμουν
ο μοναδικός στη γειτονιά που το
πρωί και το απόγευμα έτρωγα ψωμί
με μέλι και άρχισα να ντρέπομαι
να βγαίνω στη γειτονιά, επειδή τα
άλλα παιδιά δεν είχαν μέλι». 

Φιλοξενία και επιστροφή
«Η οικογένεια αλλά και τα συγ-

γενικά τους πρόσωπα, ήταν σαν

τους θείους μου δεν κατάλαβα κα-
μία διαφορά. Ήταν απίστευτη η
φιλοξενία. Στο σχολείο μας έφερναν
συνέχεια δώρα οι συμμαθητές μας.
Όχι μόνο δεν νιώσαμε ξένοι αλλά
δικοί τους. Στον Πύργο έμεινα έναν
χρόνο. Όταν έφευγα για Κύπρο πί-
στευα ότι θα επέστρεφα. Είχα συν-
δεθεί με το χώρο και τους ανθρώ-
πους. Ήλθα στην Κύπρο και πί-
στευα ότι θα πάω πίσω για να βγάλω
την τελευταία τάξη του δημοτικού
σχολείου. Όταν επέστρεψα στους
γονείς μου, στην αδελφή μου, τους
βρήκα σε σπίτι πλέον στη Λευκω-
σία. Αυτή η οικογένεια στην Ελλάδα
είναι οι δεύτεροι γονείς μου. Μετά
από χρόνια πήγα και τους είδα. Αυ-
τούς που ονομάζω εγώ ξαδέλφια
και ζουν στην Αθήνα έχω επικοι-
νωνία. Στη Γαστούνη δεν πήγα
γιατί πέθανε ο Ανδρέας και νιώθω
άσχημα. Όταν ήμουν εκεί αν δεν
ερχόταν σπίτι δεν μπορούσα να
κάτσω να φάω. Ήθελα να είμαστε
και οι τρεις.

ΚΩΣΤΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ
Δημοσιογράφος 

Ένας απίστευτος πανικός
Είμαι πρόσφυγας και όποιος δεν

έχει βιώσει αυτή την κατάσταση
δεν μπορεί να καταλάβει. Εμείς τα
παιδιά, τότε, δεν μπορούσαμε να
αντιληφθούμε τι ακριβώς συνέβαι-
νε. Ήμουν 8 χρονών την περίοδο
της εισβολής. Ο πατέρας μου όταν
έμαθε ότι η Μητρόπολη Ηλείας θα
φιλοξενούσε προσφυγόπουλα απο-
φάσισε να στείλει εμένα και τον
αδελφό μου. Μας έβαλε στο καράβι
και ξαφνικά βρεθήκαμε μακριά από
τις οικογένειές μας. Ένας απίστευ-
τος πανικός να αποχωρίζεσαι δικά
σου πρόσωπα και να σε παραλαμ-
βάνουν άγνωστοι, τότε, για εμάς
άνθρωποι. Το καράβι που μας με-
τέφερε στον Πειραιά ήταν γεμάτο
από παιδιά, μια εικόνα πολύ δύ-
σκολο να την περιγράψει (συγκι-
νημένος). Αυτό που θυμάμαι ήταν
η ανησυχία του πληρώματος. Την
δεύτερη μέρα του ταξιδιού, μεσο-
πέλαγα, πέταξαν πολεμικά αερο-
πλάνα από πάνω μας, προκλήθηκε
πανικός και άρχισαν να φωνάζουν
να πάμε στα κάτω καταστρώματα
του πλοίου. Μετά φώναζαν κάποιοι
άλλοι ότι εάν βυθιστεί το πλοίο θα
παγιδευτούμε. Όλα αυτά τα θυμά-
μαι. Κρατούσα από το χέρι τον μι-
κρό μου αδελφού, μας έβγαλαν πάλι
πάνω στο κατάστρωμα και θυμάμαι
να περνούν τα αεροπλάνα και τα
μικρά παιδιά, λόγω άγνοιας, τα χαι-
ρετούσαν. Στο Πειραιά μας περί-
μεναν τα λεωφορεία για το ταξίδι
στην Πελοπόννησο. Περνούσαμε
μέσα από χωριά και θυμούμαι έν-
τονα τις θερμές εκδηλώσεις υπο-
δοχής των κατοίκων. Ήταν μονα-
δικές στιγμές που μας έκαναν να
νιώσουμε ασφάλεια».

Μια ζεστή αγκαλιά σε παιδιά της προσφυγιάς
Τρεις αυθεντικές μαρτυρίες για μια τραγική πτυχή της εισβολής - ο αποχωρισμός η υποδοχή η παραμονή στην Ελλάδα και η επιστροφή

Τα τετρακόσια και πλέον προσφυγόπουλα από την Κύπρο μπροστά από το οικοτροφείο Αγία Φιλοθέη στο Πύργο Ηλείας στο οποίο φιλοξενήθηκαν κατά τις πρώ-
τες μέρες στην Ελλάδα. Στη συνέχεια τα περισσότερα παιδιά τα φιλοξένησαν οικογένειες της περιοχής.

Ο Σάββας Αριστοδήμου σε παιδική ηλικία με το ζεύγος Ανδρέα και Γιώτα Τσά-
κωνα που τον φιλοξένησαν για έναν χρόνο.
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Τα θύματα
Η Βουλή των Αντιπροσώπων και δεν μιλώ με
την παρούσα σύνθεση, φέρει τη μεγαλύτε-
ρη ευθύνη για το φαινόμενο λαϊκισμού που
λέγεται Γιωρκάτζη. Κάποια κόμματα οδύρον-
ται για τη λίστα της Χρυσταλλούς, κάνοντας
λόγο για μνημείο λαϊκισμού. Αν έχουν μνήμη
χρυσόψαρου να τους τη φρεσκάρω πως η
πλειοψηφία των κομμάτων ήταν που εξέ-
θρεψαν το φαινόμενο Γιωρκάτζη, όταν έπι-
ναν μονορούφι τα όσα τους σέρβιρε, κάπο-
τε, στις κοινοβουλευτικές επιτροπές. Και τό-
τε και τώρα με τη λίστα, έδινε τα μικρά «ψα-
ράκια» και οι καρχαρίες από πίσω, έκαναν
πάρτι χωρίς να τους αγγίζει ουδείς. Παλιά
αυτό δεν τους ενοχλούσε, το μόνο που εν-
διέφερε ήταν οι «συνταρακτικές» αποκαλύ-
ψεις της ελέγκτριας, προκειμένου να έχουν
μια θέση στα δελτία των οκτώ. Αγνοούσαν
όμως ότι το «πολύ το Κύριε ελέησον το βα-
ριέται και ο Θεός», τουτέστιν ότι η ηρωίδα
τους θα τους έδινε στεγνά, ακόμα και για ένα
παρατράβηγμα 10 ευρώ. Η Χρυσταλλού
γνωστή και ως «θα σε τυλίξω σε μια κόλα
χαρτί», επί θητείας της στην Κεντρική Τράπε-
ζα, τα λαμόγια των τραπεζών που κατέστρε-
ψαν την οικονομία, κατάφεραν να κυκλοφο-
ρούν στην κοινωνία με ψηλά το κεφάλι.

••••
Αποκαθήλωση
Το έχουμε ξαναπεί. Κάποιοι σοφοί για την
πανδημία του κορωνοϊού, θα πρέπει να κα-
τανοήσουν πως ο ρόλος τους είναι συμβου-
λευτικός. Την ευθύνη των αποφάσεων για
την επιδημιολογική διαχείριση την έχει η
πολιτική ηγεσία. Άρα θα πρέπει να μάθουν
τα όριά τους όταν οι εισηγήσεις τους, για
κάποιους λόγους, δεν γίνονται αποδεκτές.
Μάλλον φαίνεται να εθίστηκαν την περίοδο
του Lockdown που λόγω της κατάστασης εί-
χαν τον πρώτο και τελευταίο λόγο. Η Κύ-
προς τους οφείλει ένα τεράστιο ευχαριστώ
για τα όσα πρόσφεραν αλλά υπάρχει και ο
παράγοντας οικονομία, που δεν μπορεί να
αγνοηθεί από αυτόν που λαμβάνει αποφά-
σεις. Καμώματα και αντιδράσεις του τύπου
«θα βγω στα κανάλια» δεν αρμόζουν. Αυτό
δείχνει ότι έχουν καβαλήσει το καλάμι. Αν
ξαφνικά τους προέκυψαν πολιτικές φιλο-
δοξίες είναι θεμιτό, όχι όμως από το πόστο
του ειδικού που προσφέρει συμβουλευτι-
κές υπηρεσίες. Αν θέλει να διαπρέψει στον
πολιτικό στίβο, υποβάλλει την παραίτησή
του και ιδού πεδίον δόξης λαμπρόν. Τα υπό-
λοιπα είναι «καουμποϊλίκια» εκ του ασφα-
λούς και αν δέχεστε μια ταπεινή συμβουλή,
προς Θεού όχι ενώπιον του κ. Νίκου.

••••

To «ξανθό» γένος
Ο λαλίστατος, στα όρια παρεκτροπής σε
κάποιες περιπτώσεις, πρέσβης της Ρωσι-
κής Ομοσπονδίας στη Λευκωσία προσπά-
θησε να δικαιολογήσει την ασθματική αντί-
δραση της χώρας του στη μετατροπή της
Αγίας Σοφίας σε τζαμί. Τα όσα είπε ο κ.
Οράτσι στην ελληνική, μιας και είναι ελλη-
νόφων λέγεται «άλλα λόγια να αγαπιόμα-
στε». Ουδείς κ. πρέσβη αμφισβήτησε ότι η
ασφάλεια της Αγίας Σοφίας είναι ευθύνη
της Τουρκίας. Το ότι ο πρόεδρος της χώρας
σας μίλησε με τον Τούρκο πρόεδρο δεν
αποτελεί έκφραση δυσαρέσκειας της Ορ-
θόδοξης Ρωσικής Ομοσπονδίας. Ούτε η

επισήμανση – υπενθύμιση στον Ταγίπ Ερν-
τογάν για τον παγκόσμιο χαρακτήρα της
Αγίας Σοφίας ήταν μομφή κατά της Άγκυ-
ρας. Αν τη Μόσχα την ικανοποίησαν τα προ-
φανή για την προσβασιμότητα της Αγίας Σο-
φίας από χριστιανούς, με γεια της με χαρά
της, αλλά να μην προσπαθείτε να μας πεί-
σετε να καταπιούμε, αμάσητα, τα όσα λέει
ο Ερντογάν, επειδή η ίδια το έκανε. Θα ήταν
πιο έντιμο ο Ρώσος διπλωμάτης να μην
έλεγε τίποτα ή αν είχε κρίση ειλικρίνειας
να μας έλεγε, «συγγνώμη, παιδιά, είναι
πολλά τα λεφτά». Για την ιστορία η Αγία Σο-
φία δεν είναι ιδιοκτησία του Οικουμενικού
Πατριαρχείου, είναι σύμβολο των απαντα-

χού χριστιανών ακόμα και αυτών που φιλο-
δοξούν να γίνουν η τρίτη Ρώμη. Κάτι παρα-
πάνω φαίνεται ότι ήξερε ο Αρχιεπίσκοπος
Χρυσόστομος που έκοψε τα πολλά – πολλά
με το ξανθό γένος. Αλήθεια κάποιοι γνω-
στοί και μη εξαιρετέοι κύπριοι ιεράρχες, τι
λένε για τη στάση της Μόσχας;

••••
Η αφωνία των ΥΚΕ
Κάποιοι υψηλόβαθμα στελέχη της δημό-
σιας υπηρεσίας, πρέπει να κατανοήσουν
και αν δεν μπορούν πρέπει να τους βοηθή-
σουν οι πολιτικοί προϊστάμενοί τους, ότι

δεν είναι στην διακριτική τους ευχέρεια να
επιλέγουν που μιλούν για θέματα δημοσίου
ενδιαφέροντος. Η διευθύντρια των Υπηρε-
σιών Κοινωνικής Ευημερίας, η κ. Μαρία Κυ-
ρατζή π.χ. πρέπει να μας πει αν είναι προ-
σωπική της επιλογή να μιλά μόνο στο κρατι-
κό κανάλι ή άνωθεν εντολή. Για να ξέρουμε
πού θα αποταθούμε την επόμενη φορά.
Κυρία Κυρατζή, δεν κάνετε χάρη στον δη-
μοσιογράφο, όταν απαντάτε στα τηλέφωνα
είναι υποχρέωσή σας. Και μιας το έφερε η
κουβέντα. Έλεος, τερματίστε το παραμύθι
της υποστελέχωσης των ΥΚΕ. Το έλεγε και
η προκάτοχος της κ. Κυρατζή από το 2014.
Υπάρχει και το διαδίκτυο, αν δεν το έχετε
αντιληφθεί που τα γραπτά μένουν. Και
επειδή θέλω να είμαι δίκαιος, η προϊσταμέ-
νη της κ. Κυρατζή, Υπουργός Εργασίας Ζέτα
Αιμιλιανίδου στις εύκολες και δύσκολες μέ-
ρες είναι συνεπέστατη και σέβεται τη δου-
λειά των δημοσιογράφων. 

Ποτέ ξανά παιδιά μακριά από τα σπίτια τους

Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ

Η 46η επέτειος της τουρκικής εισβολής ανακαλεί πικρές μνήμες. Μια από αυτές, το ξερίζωμα μερικών εκατοντάδων ανήλικων παιδιών,
όπως αυτών στη φωτογραφία στη Γαστούνη, που μεταφέρθηκαν το καλοκαίρι του 1974 στην Ελλάδα. Το μεγαλείο της ελληνικής ψυχής απά-
λυνε τον πόνο των παιδικών ψυχών, δημιουργώντας ισχυρούς ανθρώπινους δεσμούς που άντεξαν στον χρόνο.

Επειδή σήμερα σας αποχαιρετώ για
τις διακοπές μου, μέχρι να συναντη-
θούμε ξανά στις 23 Αυγούστου, θα
ήθελα το τελευταίο σημείωμα της
φετινής σεζόν να είναι αφιερωμένο
σε κάτι ψυχωφελές και εποικοδο-
μητικό. Κάτι που ελπίζω να σας συγ-
κινήσει, με τον τρόπο εκείνων των
συγκινήσεων που αγγίζουν μέσα
σας την πηγή της ανθρώπινης συμ-
πόνιας, που μας κάνουν να νιώσου-
με τον άλλο και, τελικά, ίσως μας κά-
νουν και καλύτερους ανθρώπους!
(Μέχρι, βεβαίως, να ξεχάσουμε την
εμπειρία που μας ταρακούνησε και
να γίνουμε ξανά οι ίδιοι...)

Με αυτή την πρόθεση, λοιπόν, σή-
μερα το θέμα μου θα είναι ο πόνος
του μετανάστη. Δύσκολο θέμα, δυ-
σάρεστο και καταθλιπτικό, αλλά γι’
αυτό θα μιλήσω, με τον δικό μου
τρόπο. Ολως τυχαίως –συνήθως
έτσι συμβαίνουν αυτά– έπεσα πάνω
σε συνέντευξη της φλογερής Θεο-
δώρας Τζάκρη, την οποία θαυμάζω
για την εδραία αυτοπεποίθησή της,
από την πρώτη της και εξόχως δρα-
ματική εμφάνιση στη Βουλή το
2004. (Φορούσε εφαρμοστό φόρε-
μα με περίτεχνα και αποκαλυπτικά
σκισίματα, μολονότι τότε ήταν 15 κι-
λά βαρύτερη...)

Ερωτηθείσα για το ζήτημα Παππά,
η κ. Τζάκρη, με φωνή παλλόμενη
από το μένος του αδικημένου, πε-
ριέγραψε τη Ν.Δ. ως «το κόμμα-
σουπιά», που ακολουθεί «τη γνω-
στή τακτική της θόλωσης των νε-
ρών». Κατά την κ. Τζάκρη, «η οικο-
νομία βυθίζεται και στα ελληνο-
τουρκικά δεχόμαστε τη μία ήττα πί-
σω από την άλλη», ενώ συγχρόνως
οργιάζει «το παρακράτος των ΜΜΕ,
που ελέγχεται αποκλειστικά από το
Μαξίμου, μέσα από τις μίζες του κ.

Πέτσα». Προκειμένου λοιπόν η κυ-
βέρνηση να κρύψει όλα αυτά, «θυ-
μήθηκαν τον κ. Παππά από το 2016,
που είχε βγει να πιει έναν καφέ με
έναν δικηγόρο».

Διερωτάται εν συνεχεία η κ. Τζάκρη
«ποιο είναι το παρακράτος που πα-
ρακολουθεί από το 2016 τον υπουρ-
γό Επικρατείας της χώρας μας και
τον φωτογραφίζει», για να απαντή-
σει η ίδια με ένα κρεσέντο αντιδεξι-
ού μένους και ύβρεων: Είναι «το πα-
ρακράτος της Δεξιάς»· διαπιστώνει
μάλιστα ότι «ο κ. Μητσοτάκης ξεπέ-
ρασε σε παρακρατικές μεθοδεύσεις

και τον αείμνηστο πατέρα του, που
όλοι πιστεύουν ότι ήταν αξεπέρα-
στος πρωταθλητής στην πολιτική
αθλιότητα και στο πολιτικό παρα-
κράτος. Φαίνεται, δηλαδή, ότι πήρε
τα πολιτικά γονίδια του αειμνήστου
και μάλιστα στο ακέραιο».

Η κ. Τζάκρη δεν ανήκει στην κατη-
γορία εκείνων που θεωρούν, λ.χ.,
τον αποθανόντα εδώ και δεκαετίες
Αλέξανδρο Σβώλο «γνωστό υποστη-
ρικτή του Κυριάκου Μητσοτάκη»,
όπως μία άλλη βουλευτίνα του ΣΥΡΙ-
ΖΑ. Η κ. Τζάκρη έχει αρκετό μυαλό,
ώστε και στο ΠΑΣΟΚ να έχει αναρρι-

χηθεί ταχύτατα, αλλά και στον ΣΥΡΙ-
ΖΑ να έχει μεταπηδήσει ομαλότατα,
όταν το σκάφος του ΠΑΣΟΚ άρχισε
να μπατάρει επικίνδυνα. Διετέλεσε
μάλιστα και υφυπουργός στις κυ-
βερνήσεις ΣΥΡΙΖΑΝΕΛ επί 14 μήνες!
Εζησε το όνειρο, δηλαδή, γεύθηκε
την αληθινή εξουσία.

Με τέτοιες ικανότητες, λοιπόν, είναι
δυνατόν να μην καταλαβαίνει η κ.
Τζάκρη ότι η βλακεία είναι αποτελε-
σματική ως όπλο μόνον αν σκο-
πεύεις να αυτοκτονήσεις; Καταλα-
βαίνω να μην ντρέπεται και ούτε θα
το περίμενα. Αλλά να μην καταλα-

βαίνει ότι το μίσος, όταν εκφράζε-
ται με τέτοια ωμότητα, είναι σφο-
δρά απωθητικό; (Και πόσο μάλλον
αντιεπικοινωνιακό...)

Τα καταλαβαίνει όλα αυτά, είμαι
βέβαιος. Είναι όμως μετανάστρια
στον ΣΥΡΙΖΑ η καημένη και φοβά-
ται. Εφυγε από το ΠΑΣΟΚ εξαιτίας
της καταστροφής που το έπληξε,
προσπάθησε να ενσωματωθεί επί
πέντε χρόνια και τώρα φοβάται ότι
θα την αφήσουν μόνη, καθώς ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ επιστρέφει στις ρίζες του. Γι’
αυτό και προσπαθεί, ακόμη και αυ-
τοεξευτελιζόμενη, να αποδείξει τον

πατριωτισμό της στη νέα της πατρί-
δα, η καημένη...

Λουδίτες
Το νομοσχέδιο της Λίνας Μενδώνη,
με το οποίο ιδρύεται  το «Κέντρο Πο-
λιτισμού και Δημιουργίας Ακροπόλ»,
με έδρα το ομώνυμο διατηρητέο κτί-
ριο της Πατησίων, έρχεται να καλύ-
ψει ένα κενό στις δραστηριότητες
του υπουργείου Πολιτισμού. Κατ’ αρ-
χάς, λόγω του αντικειμένου του, κα-
θώς θα αναπτύσσει οριζόντια δράση
στο σύνολο του σύγχρονου πολιτι-
σμού και των δημιουργικών κλάδων.
Αυτό σημαίνει, όπως διαβάζω, «όλες
οι κλασικές μορφές πολιτισμού αλλά
και οι νεότερες και ώς σήμερα εντε-
λώς παραγκωνισμένες από την ελλη-
νική πολιτεία: μόδα, design, φωτο-
γραφία, game designing». Επειτα,
για τον λόγο ότι η δομή του εισάγει
ένα νέο πρότυπο δημόσιου φορέα,
ανοικτού στη συνεργασία με τον
ιδιωτικό τομέα και με κοσμοπολίτικο
προσανατολισμό. Τέλος, παρότι δεν
προβλέπω να εξελιχθεί σε Barbican,
ξεκινά με επικεφαλής τον απολύτως
κατάλληλο άνθρωπο: τον γενικό
γραμματέα του υπουργείου, Νικόλα
Γιατρομανωλάκη. Παρ’ όλα αυτά, η
αριστερή αντιπολίτευση το καταγ-
γέλλει περίπου ως ξεπούλημα και
ιδιωτικοποίηση του πολιτισμού, όταν
στην πραγματικότητα είναι μια προ-
σπάθεια εκσυγχρονισμού του κρά-
τους. Θα προτιμούσαν, φαίνεται, να
αφεθεί το Ακροπόλ στη μοίρα του,
δηλαδή την αναπόφευκτη κατάρ-
ρευση, όπως συμβαίνει σε κάθε τι
που δεν χρησιμοποιείται. Ο θλιβερός
λουδιτισμός αυτού του είδους της
τεμπελοαριστεράς, που καταλαβαί-
νει μόνο από αρμούς της εξουσίας...

Ο πόνος του μετανάστη
Του ΣΤΕΦΑΝΟΥ ΚΑΣΙΜΑΤΗ

ΦΑΛΗΡΕΥΣ
kassimatis@kathimerini.gr

Ο ΗΡΩΣ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΟΣ
ΧΡΥΣΤΑΛΛΑ ΓΙΩΡΚΑΤΖΗ

Σιγά μη ξεμπερδεύαμε τόσο εύκολα
με την τέως διοικήτρια της Κεντρικής
Τράπεζας, την επονομαζόμενη και
Χρυσταλλού, η οποία ακόμα και μα-
κριά από την Αγία Παρασκευή έκανε
άνω κάτω το πολιτικό σύστημα της Κύ-
πρου. Εδώ ο κόσμος καίγεται, με
Τούρκους και κορωνοϊό και αυτοί χτε-
νίζονται με τη λίστα και αν θα τη δώ-
σουν στη δημοσιότητα. 

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΔΗΜΗΤΡΗ ΧΑΝΤΖΟΠΟΥΛΟΥ
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Τα δάνεια πρέπει να αποπληρώνονται. Τα δάνεια
προέρχονται από τις καταθέσεις άλλων πολιτών
και πρέπει να εξοφλούνται στην ώρα τους, με
τον συμφωνημένο τόκο. Έτσι λειτουργεί η τρα-
πεζική διαμεσολάβηση. Παράλειψη εκπλήρωσης
των δανειακών υποχρεώσεων σε μεγάλη έκταση,

θα μπορούσε να οδηγήσει στην αποσταθεροποίηση ολόκληρης
της οικονομίας και σε δυσβάστακτη επιβάρυνση, είτε των
φορολογουμένων, είτε των καταθετών. Κάτι που στην Κύπρο,
με οδυνηρό τρόπο, έχουμε διαπιστώσει τα προηγούμενα
χρόνια. Στις περιπτώσεις πολιτικών προσώπων, η στοιχειώδης
αυτή υποχρέωση γίνεται πιο έντονη και πιο επιτακτική.

Είναι, βέβαια, γεγονός ότι μπορεί να προκύψει αντικειμενική
δυσκολία στην εξυπηρέτηση κάποιου δανείου. Αυτό, από
μόνο του, δεν είναι ούτε έγκλημα, ούτε και θα συνιστούσε
πράξη αντιδεοντολογική. Υπάρχουν μάλιστα εποπτικοί κανόνες
και διαδικασίες που καθοδηγούν και τις δύο πλευρές, του δα-
νειστή και του δανειζόμενου, προς μια αναδιάρθρωση, η
οποία όμως πάντοτε αποσκοπεί στη μεγιστοποίηση της εί-
σπραξης του οφειλόμενου ποσού. Πρόβλημα προκύπτει όταν
υπάρξει αδικαιολόγητη παράλειψη ή ευνοϊκή μεταχείριση.
Και γι’ αυτό ακριβώς προκύπτει δυνητικό ζήτημα για τα
πολιτικά πρόσωπα. 

Οι πολίτες, που πιέζονται για να εκπληρώσουν τις υπο-
χρεώσεις τους, δικαιούνται να γνωρίζουν εάν οι πολιτικοί
είναι εξίσου συνεπείς προς τις δικές τους υποχρεώσεις ή ότι
ακολουθούν, έστω, τους κανόνες αναδιάρθρωσης. Θα ήταν
αδιανόητο για τους πολίτες να εμπιστευτούν τη διαχείριση
των δημοσίων υποθέσεων σε πρόσωπα που είτε παραλείπουν
να εκπληρώσουν τις υποχρεώσεις τους, είτε έτυχαν προνομιακής
μεταχείρισης. Γι’ αυτό και πρέπει να υπάρξει δημοσιοποίηση,
όπως εξάλλου συμβαίνει με τα περιουσιακά στοιχεία και τα
εισοδήματα των πολιτικών προσώπων που, σε τακτική βάση,
δημοσιεύονται. Εξάλλου, για τους περισσότερους πολιτικούς,
είναι υπέρμετρα αυστηρή η μεταχείριση που επιφυλάσσεται
εκ μέρους των τραπεζών, συνεπώς, η δημοσιοποίηση θα ήταν
καλοδεχούμενη.

Σε αυτό το πλαίσιο, εδώ και μήνες διεξάγεται μια δημόσια
συζήτηση για τον έλεγχο των πολιτικά εκτεθειμένων προσώπων
στη βάση μιας μάλλον ανεπαρκούς και πρόχειρης λίστας που
είχε ετοιμάσει η Κεντρική Τράπεζα. Οι χειρισμοί δεν ήταν οι
καλύτεροι. Χάθηκε χρόνος, αμφισβητούνται προθέσεις, αμ-
φισβητούνται στοιχεία. Συνεπώς, επιβάλλεται μια σειρά κι-
νήσεων, χωρίς άλλη καθυστέρηση ή υπεκφυγή.

Πρώτο, πρέπει να ξεκαθαριστεί ότι τον έλεγχο δεν μπορεί
να τον διεξάγουν ούτε οι ελεγχόμενοι, ούτε ο όποιος στιγ-
ματισμένος και αναξιόπιστος εσωτερικός θεσμός. Πρέπει
να διασφαλιστεί η αντικειμενική αμεροληψία και η τεχνο-
κρατική επάρκεια που μόνο ένας εξειδικευμένος οίκος του
εξωτερικού μπορεί να φέρει. Αυτή ήταν η εισήγηση του Δη-
μοκρατικού Συναγερμού από την πρώτη στιγμή. Δεύτερο,
πρέπει να αναζητηθούν τα σωστά στοιχεία. Σε βάθος του-
λάχιστο δεκαπενταετίας, να αναζητηθούν τα αρχικά υπόλοιπα
κάθε δανείου, να καταγραφεί το σύνολο των πληρωμών που
έχουν γίνει και να καταγραφεί επίσης, το τελικό υπόλοιπο.
Έτσι θα διαπιστωθεί η ανταπόκριση του δανειολήπτη στις
υποχρεώσεις του αλλά και η έκταση τυχόν διαγραφών. Το
ζήτημα των διαγραφών είναι ιδιαίτερα σοβαρό. Πρόσωπα
μπορεί να απουσιάζουν από τη λίστα της Κεντρικής Τράπεζας
επειδή, πιθανώς, το δάνειό τους να είχε διαγραφεί. Πρέπει,
επίσης, να υπάρξει καταγραφή και αξιολόγηση των επιτοκίων,
της διάρκειας αλλά και των εξασφαλίσεων. Τέλος, τα στοιχεία
αυτά δεν πρέπει να περιοριστούν στα πολιτικά πρόσωπα
αλλά να συμπεριλάβουν συγγενικά πρόσωπα πρώτου βαθμού
και ασφαλώς, πολιτικά κόμματα και συνδεδεμένες εταιρείες
και οργανώσεις. Πιθανώς να ενδείκνυται η συμπερίληψη
και άλλων αξιωματούχων του κράτους ή και των Μέσων
Ενημέρωσης που διαμορφώνουν την κοινή γνώμη. Αυτά τα
στοιχεία, μαζί με την αξιολόγησή τους, βεβαίως και πρέπει
να δημοσιοποιηθούν. Δημοσιοποίηση χωρίς έρευνα ή έρευνα
χωρίς δημοσιοποίηση οδηγεί στην ίδια προβληματική κα-
τάσταση.

Μόνο έτσι θα αποκατασταθεί η εμπιστοσύνη στο πολιτικό
σύστημα, θα καθαρίσουν οι σκιές και θα κοπεί η φόρα όσων,
μέσα από την ισοπέδωση, προσπαθούν να εκθρέψουν τον
λαϊκισμό. Και μόνο έτσι θα δείξουμε ότι μπορούμε να θέσουμε
νέες βάσεις και να γυρίσουμε σελίδα τόσο στην πολιτική όσο
και στην οικονομική ζωή του τόπου μας.

Τα δάνεια
των πολιτικών

Tου ΧΑΡΗ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗ

Δεν ήταν τίποτα περισσότερο από μια
βόλτα, ένα σούρουπο με ζέστη και υγρα-
σία στην παλιά Λευκωσία. Είχα καιρό
να κάνω μια τέτοια βόλτα, παρότι ζω
στην παλιά πόλη και μ’ αρέσει να κυ-
κλοφορώ τα βράδια στους παραδρόμους

της, παρατηρώντας τις παραδοξότητες που τη συν-
θέτουν και οι οποίες αποτελούν τη νέα μας πραγμα-
τικότητα. Μια πραγματικότητα που μόνο αν είσαι υπο-
ψιασμένος μπορείς να την αναγνώσεις ώστε να ψάξεις
για ερμηνείες πολύ πιο βαθιές από τα ενσταντανέ των
ίνσταγκραμ ζωών μας. Μια πλατεία μισοτέλειωτη να
χωρίζει την πόλη στο παλιό και στο καινούργιο χωρίς
τίποτα από τα δύο να έχει συμπαγή ταυτότητα ή έστω
την ανάγκη να ψάξει για μια τέτοια και ένας πύργος
στο βάθος φωταγωγημένος να υποδηλοί τη δήθεν σύγ-
χρονη εποχή. Ένα σωρό μετανάστες να αράζουν στα
«ντηζαϊνάτα» παγκάκια της πλατείας και να χάσκουν
ράθυμοι πίνοντας μπύρες, «λεκιάζοντας» την αρχον-
τοχωριάτική μας ματαιοδοξία όπως αυτή συμπυκνώνεται
σε ένα έργο σκανδαλωδώς μισοτέλειωτο, το οποίο φω-
νάζει στην κάθε του λεπτομέρεια πως είναι για το φαί-
νεσθαι και όχι για το ευ ζην. Και παρά πέρα ένα σωρό
παλιά αρχοντικά, αφημένα στον χρόνο και στην αδια-
φορία, να κρεμάνε από τα ετοιμόρροπα μπαλκόνια
τους τη φτώχια και τη μιζέρια του πλανήτη σε μια ανι-
σορροπία που μυρίζει ξένα μπαχαρικά.

Ένα σωρό ξένες φάτσες που κυκλοφορούν τις με-
τέωρες ζωές τους και τις μυστήριες συναλλαγές τους
μέσα σε στενά, τα οποία ακόμα κουβαλούν ίχνη από
ένα παρελθόν στο οποίο οι άνθρωποι ήξεραν να λιά-
ζονταν στους ηλιακούς και να κεντούν στα καλντερίμια.
Ένας αστυνομικός πάνω στο ποδήλατο με προσπερνά,
δύο άλλοι έρχονται από απέναντι, η παρουσία τους
κι αυτή επιτηδευμένη, προκειμένου να συντηρούμε
τις ψευδαισθήσεις μας ότι όλα είναι υπό έλεγχο, ότι
ξέρουμε τι κάνουμε και προς τα πού πάμε παρότι δεν
έχουμε την παραμικρή ιδέα, δεν μας ενδιαφέρει να
έχουμε ιδέα, μας ενδιαφέρει μόνο να παριστάνουμε
πως έχουμε κάποια ιδέα.

Δεν μας ενδιαφέρουν οι παράδρομοι, μας αρκούν
οι λεωφόροι, αυτό μας νοιάζει, να τις κάνουμε ξανά
καινούργιες ώστε να εξυπηρετούν κι αυτές το φαί-
νεσθαι και να ταιριάζουν με τους γυαλιστερούς φω-
ταγωγημένους πύργους, προκειμένου να θεμελιωθεί
αργά και σταθερά το επίπλαστο σαν η νέα μας ταυ-
τότητα και να βολευτούμε έτσι μέσα στις επιτηδευμένες
μας ευαισθησίες που μας επιτρέπουν να προσπερνούμε
τις αλήθειες των παραδρόμων.

Εκεί όπου άνθρωποι, με ξένες μετέωρες ζωές ζούνε
σε συνθήκες που ούτε να τις φανταστούμε δεν θέλουμε,
μέσα σε τρώγλες που τις ενοικιάζουμε για σπίτια,
εμείς οι σύγχρονοι, και μέσα σε παλιά αρχοντικά που
τα αφήνουμε ετοιμόρροπα λες και δεν έχουνε μέσα
τους την παλιά ψυχή μας. Και κάπως έτσι βολευόμαστε
με δύο τρεις αστυνομικούς να βολτάρουν ανάμεσα
σε ένα σωρό αντιφατικές έννοιες προδίδοντας την
ανικανότητα των όποιων προϊσταμένων τους, να κα-
τανοήσουν πως σ’ αυτό το οξύμωρο είναι κρυμμένη
όλη η επιδερμικότητα με την οποία διαχειριζόμαστε
τις πραγματικότητες μας. Και η πραγματικότητα είναι
μια Ασιάτισσα, γύρω στα τριανταπέντε, που από την
άλλη άκρη της γης, βρέθηκε εδώ για να ζει σε ένα
μαγαζί το οποίο κάποιος «δικός» μας μετέτρεψε σε
σπίτι, χωρίς παράθυρο, χωρίς τίποτα που να κάνει
ένα άνθρωπο να ελπίζει σε λίγη αξιοπρέπεια και με
τους ιθύνοντες να κλείνουν τα μάτια σ’ αυτή την
αθλιότητα, παριστάνοντας πως είναι απασχολημένοι
να φροντίζουν τις προσόψεις και τις λεωφόρους. Αλλά
η αλήθεια παραμένει πίσω από αυτές, εκεί όπου ζει
μια γυναίκα –τη βλέπω στο τέλος της βόλτας μου–
που μαγειρεύει με την πόρτα ανοιχτή, σε ένα δωμάτιο
που ούτε ποντίκι δεν μπορεί να μείνει, και στο βάθος
σε ένα άθλιο ντιβάνι, ένα μικρό παιδάκι διαβάζει ένα
βιβλίο μέσα στην άπνοια της νύχτας. Και λίγο πιο
κάτω ο πύργος φωταγωγημένος. Και λίγο πιο πέρα
ένας καθεδρικός που ετοιμάζεται μεγαλόπρεπα για
να στεγάσει την πίστη μας στο... βοηθάτε αλλήλους.

Εκεί στην άκρη
της πόλης

Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

elenixenou11@gmail.com

«Το πουλί το μουττάτο ο Θεός
προυμουττάτω», δηλαδή το
αλαζονικό πουλί, ο Θεός το
αφήνει να πέσει και να κτυ-
πήσει στο έδαφος, λέει η κυ-
πριακή παροιμία. Δεν διαφέρει

καθόλου από την αρχαιοελληνική φιλοσοφική
ρήση περί «ύβρις» και «θείας δίκης», όπου
ο άνθρωπος και τα έθνη χάνονται, όταν συμ-
περιφέρονται με αλαζονεία. Ο Ταγίπ Ερντογάν
κυριολεκτικά «παίζει» με τα νεύρα των δυ-
τικών συμμάχων της χώρας του, οι οποίοι,
παρά τα τεράστια οικονομικά τους συμφέ-
ροντα στην Τουρκία, δεν φαίνεται να αντέ-
χουν τα «παιχνίδια» του ανθρώπου, ο οποίος
ζηλεύει τη δόξα του Μωάμεθ του Πορθητή,
ανατρέποντας ακόμη και τον θεμελιωτή της
σύγχρονης Τουρκίας τον Κεμάλ Ατατούρκ.
Εξάπτει τα θρησκευτικά αισθήματα των
μουσουλμάνων σε όλο τον κόσμο, προκαλεί
εκδηλώσεις παροξυσμού από φανατικούς
και επιχειρεί να καταστεί ένας νέος ηγέτης
του Ισλάμ. Και αυτά, κάτω από το πονηρό
σύνθημα για την «γαλάζια πατρίδα», την με-

γάλη Τουρκία, το οποίο παραπέμπει στο γα-
λάζιο του Αιγαίου και της Ελλάδας.

Ο νεοσουλτάνος της Άγκυρας, όπως εύ-
σχημα αποκαλείται ο Ερντογάν, εδώ και λίγα
χρόνια, «παίζει» ένα γεωπολιτικό παιχνίδι
υψηλού ρίσκου, «παίζοντας στα ζάρια» και
την παραπαίουσα οικονομία της χώρας του.
Εισέβαλε στη Συρία και κατέλαβε ένα κομμάτι
της χώρας, εξυπηρετώντας σιωπηλά τόσο
τους Ρώσους, όσο και τους Αμερικανούς.
Αγόρασε τους πυραύλους S-400 από τη Ρωσία
και πυρηνικά εργοστάσια παραγωγής ηλε-
κτρικής ενέργειας από τη Μόσχα, εξοργί-
ζονταν την Ουάσιγκτον. Αρμενίζει αδιάφορα
και κάνει γεωτρήσεις στην κυπριακή Απο-
κλειστική Οικονομική Ζώνη, σε περιοχή ευ-
ρωπαϊκών συμφερόντων, έστω και αν κάνουν
την «πάπια» οι Βρυξέλλες. Μετέφερε όπλα
και στρατό στη Λιβύη και με αυθαίρετο
τρόπο και επιχειρεί να καταστήσει αμφι-
σβητούμενη περιοχή τις θαλάσσιες ζώνες
της Ελλάδας, κονιορτοποιώντας τα νεύρα
πολιτικών και στρατιωτικών στην Αθήνα.
Και ως κερασάκι στην τούρτα, προχώρησε

και στην κίνηση υψηλής συμβολικής αξίας,
τη μετατροπή της Αγιάς Σοφιάς σε τζαμί. 

Ο Ερντογάν φαίνεται ότι αυτή την φορά
«πάτησε στην Αγία Τράπεζα», εξοργίζοντας
τα πλήθη των αδιάφορων χριστιανών και
όχι μόνο. Πάτησε τον «κάλο» (το πληγωμένο
πόδι) των Δυτικών και δύσκολα θα τη «βγάλει
καθαρή». Η απόφαση να μετατρέψει σε τζαμί
την εκκλησία, Της Του Θεού Σοφίας, θεο-
λογικά και πρακτικά δεν έχει και τόση μεγάλη
σημασία. Οι μουσουλμάνοι είναι και αυτοί
άνθρωποι και τον Θεό τους υμνούν. Οι εικόνες
από την Κωνσταντινούπολη με τους πιστούς
μουσουλμάνους έξω από την Αγία Σοφία και
οι ειδήσεις ότι προστρέχουν μωαμεθανοί
από πολλές χώρες, για να λάβουν μέρος στην
προσευχή της 24ης Ιουλίου, ανήμερα της
υπογραφής της συνθήκης της Λοζάνης, ήδη
προκάλεσαν τη δυσφορία των ισχυρών του
κόσμου. Η θεολογική ερμηνεία των πραγ-
μάτων καταδεικνύει ότι η αλαζονεία ενός
ανθρώπου, ενός λαού, ενός έθνους, ακολουθεί
τη φυσική πορεία των πραγμάτων και οδηγεί
στην καταστροφή με τον ένα ή τον άλλο

τρόπο. Η γεωπολιτική ερμηνεία των πραγ-
μάτων είναι ανάλογη, αφού τα συμφέροντα
των ισχυρών είναι πάνω από φαινομενικές
φιλίες και συμμαχίες. Δεν πέρασαν πολλά
χρόνια, από τότε που ο πάλαι ποτέ αγαπη-
μένος των δυτικών Σάνταμ Χουσεΐν, παγι-
δεύτηκε από τους άσπονδους φίλους του,
εισέβαλε στο Κουβέιτ και τελικά εξοντώθηκε
φυσικά και ο ίδιος και διαλύθηκε και το Ιράκ.
Ανάλογες ιστορίες είχαμε με τον Σλόμπονταν
Μιλόσεβιτς, ο οποίος ήθελε όλη την Γιουγ-
κοσλαβία, παρά την βούληση των δυτικών.
Του Μουαμάρ Καντάφι, ο οποίος έκλεισε τε-
ράστιες συμφωνίες με τους Κινέζους, χωρίς
να ρωτήσει κανένα. Ακόμη τον Γεώργιο Πα-
πανδρέου, πρωθυπουργό της Ελλάδας, ο
οποίος αρνήθηκε, λέγεται τον ανεφοδιασμό
των αμερικανικών αεροσκαφών στην Κρήτη,
κατά τον πόλεμο των επτά ημερών στο Ισ-
ραήλ, με αποτέλεσμα να επακολουθήσει το
πραξικόπημα και η επάρατος εφταετία. Αλλά
και τα δικά μας κατορθώματα, με τον Μακάριο
και τους αδέσμευτους, τις κουτοπονηριές
με το Σύνταγμα και άλλα πολλά, τα οποία

τα πληρώσαμε με την εισβολή και την κατοχή,
με την ανοχή βεβαίως των ισχυρών και από
τις δύο πλευρές, του τότε, σιδηρούν παρα-
πετάσματος. Σε ελληνικά μέσα ενημέρωσης,
έγινε πρώτο θέμα η προφητεία του Αγίου
Παϊσίου: «όταν οι Τούρκοι μετατρέψουν την
Αγία Σοφία σε τζαμί, τότε θα είναι η αρχή
του τέλους της Τουρκίας...». Ανάλογες προ-
φητείες για τριχοτόμηση της Τουρκίας και
παράδοση του ευρωπαϊκού κομματιού της
Μικράς Ασίας, στην Ελλάδα, από τους ισχυ-
ρούς της γης, διατυπώθηκαν κατά καιρούς
από πολλούς αγίους, ενώ επαναλαμβάνονται
συχνά πυκνά και από πολλούς σύγχρονους
ποιμένες της Εκκλησίας. Σε αυτή την εξίσωση
μπαίνει και η Κύπρος, η οποία θα απελευ-
θερωθεί, σύμφωνα πάντα με τις προφητείες,
με την αποχώρηση του τουρκικού στρατού
και χωρίς να πέσει ούτε μια σφαίρα. «Περι-
μένοντας τους βαρβάρους» κατά τον Καβάφη,
αλλά και αναμένοντας το Χριστός Ανέστη
για την πατρίδα μας. 

Ο Ερντογάν παίζει, η Κύπρος ελπίζει
Tου ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ 

Πωλήτρια σε υπαίθρια αγορά της επαρχίας Καντάλ στην Καμπότζη. Η κυβέρνηση της χώρας έχει ζη-
τήσει από τους πολίτες της να επικεντρωθούν στον αγροτικό τομέα, ώστε να μειωθούν οι εισαγωγές
προϊόντων από τις γειτονικές χώρες.

Oταν πριν από περίπου έξι χρόνια
ο πρόεδρος ανακοίνωνε πως η
γενική ελέγκτρια Χρυστάλλα
Γιωρκάτζη θα διαδεχόταν τον
Πανίκο Δημητριάδη στη διοίκηση
της Κεντρικής Τράπεζας, πολλοί

ήταν εκείνοι και στο Προεδρικό, αλλά και στη
Βουλή που θεωρούσαν πως ήταν το ιδανικότερο
άτομο στην κατάλληλη θέση. Ήταν όπως έλε-
γαν εχέγγυο εντιμότητας και ακεραιότητας,
σε ένα πόστο που πέρασε από πολλές φουρ-
τούνες. Φουρτούνες που θα έπαυαν με την
ανάληψη των καθηκόντων της. Και η εντύπωση
αυτή δεν ήταν καθόλου τυχαία. Ήταν το αγα-
πημένο παιδί των ΜΜΕ και μερίδας των βου-
λευτών που επωφελούνταν με μικροσκάνδαλα,
τα οποία η ίδια με ευκολία τους διέρρεε. Τόσα
ήταν τα ζήτω και τα μπράβο που κέρδιζε από
την ετήσια έκθεση που παρουσίαζε, κάνοντας
κάποιους να σκέφτονται ότι ίσως να ήταν
ακόμα και ιδανική υποψηφιότητα για την προ-
εδρία. 

Ένα όμως είναι να αποκαλύπτεις τα λάθη
των άλλων, να τους κατακεραυνώνεις στη
Βουλή, άλλο να αποκαλύπτεσαι εσύ και στη
συνέχεια να αποκαθηλώνεσαι διά μαγείας.
Χρειάστηκε να περάσουν μόλις λίγοι μήνες
στη θέση της διοικήτριας της Κεντρικής Τρά-
πεζας ώστε να αποδομηθεί πλήρως και να
απαξιωθεί ακόμα και από βουλευτές, οι οποίοι
λίγο καιρό πριν την αποθέωναν. Ήταν η κα-
ραμπινάτη υπόθεση σύγκρουσης συμφερόν-
των, ήταν όμως και το κεφάλαιο αλλαγής του
συμβολαίου της.  

Η ίδια που δημοσιοποιούσε με ευκολία μι-
κροσκάνδαλα δημοσίων υπαλλήλων και κα-
κοδιαχειρίσεις, δεν θεώρησε πως προκαλεί
το δημόσιο αίσθημα, προσθέτοντας κάποιες
χιλιάδες στο συμβόλαιό της. Και δεν έμεινε
βεβαίως εκεί. Με τα «ξέρω πολλά για πολλούς»,
τις μικροδιαρροές λιστών, εκείνη την πολύωρη
συνάντησή της με τον πρόεδρο στο Προεδρικό,
που ενώ θα εξαναγκαζόταν σε παραίτηση
εξαιτίας της οργής του Προέδρου, περιέργως
παρέμεινε στη θέση της μέχρι την αφυπηρέ-
τησή της, έδειξε πως η εικόνα μπορεί να τσα-
λακωθεί, μπροστά σε μία διασφαλισμένη θη-
τεία. Με αυτά, λοιπόν, ως δεδομένα δεν θα
έπρεπε να προκαλέσει σε κανέναν εντύπωση
ότι η λίστα που έχει αφήσει ως παρακαταθήκη
στη Βουλή βρίθει ανακριβειών, ελλείψεων και
στοχοποίησης μελών του Κοινοβουλίου. 

Το θέμα είναι τώρα τι γίνεται. Αν μπορεί η
Βουλή να μάθει κάτι από το κεφάλαιο που λέ-

γεται Χρυστάλλα Γιωρκάτζη είναι πως από
την αποθέωση μπορείς πολύ εύκολα να οδη-
γηθείς στην αποκαθήλωση, όταν αφήνεις λε-
κέδες να καταβάλουν την εικόνα σου. 

Και επειδή τόσο οι βουλευτές όσο και τα
πολιτικά κόμματα δεν θέλουν να τύχουν της
ίδιας απαξίωσης που έτυχε η τέως διοικήτρια,
επειδή δεν θέλουν να πάνε σπίτι τους με το
τέλος της θητείας τους, θα πρέπει να βρουν
ένα τρόπο να χειριστούν την περιβόητη λίστα.
Μακριά από θεατρινισμό και λαϊκισμό του
χειρίστου είδους. Και επειδή τα τελευταία γε-
γονότα έχουν ενισχύσει την άποψη ότι η
Βουλή επιχειρεί να συγκαλύψει κάτι και κά-
ποιον, τα ίδια τα κόμματα θα πρέπει μέσω
διαφάνειας να επανακτήσουν την εμπιστοσύνη
του κόσμου στο πολιτικό σύστημα. 

Ας υποχρεώσουν τους βουλευτές, τους κομ-
ματικούς αξιωματούχους, τους δημάρχους και
κοινοτάρχες τους, στο όνομα της διαφάνειας
να άρουν τους τραπεζικούς τους λογαριασμούς
ούτως ώστε να διαπιστωθεί από κάποιον ανε-
ξάρτητο ελεγκτικό οίκο ότι δεν εμπλέκονται
σε ευνοϊκά δάνεια και διαγραφές δανείων. Ας
πιέσουν για ένα σωστό πόθεν έσχες που θα
παρουσιάζει και τα μη εξυπηρετούμενα δάνεια. 

Είναι ένας τρόπος να σώσουν τη δημόσια
εικόνα τους. Και όταν ακριβώς αποδείξουν
πως οι ίδιοι είναι καθαροί, τότε θα μπορέσουν
να ασχοληθούν σοβαρά με το ποιοι οδήγησαν
το χρηματοπιστωτικό σύστημα στην κατάρ-
ρευση. Γιατί εμάς μας αφορά, αν μάθαμε κάτι
από το πλιάτσικο που στήθηκε μέχρι και το
2013. Το σκάνδαλο του χρηματιστηρίου το
ξεχάσαμε ήδη, τη λίστα Λαγκάρντ την παρα-
γράψαμε, όπως και τη λίστα όσων έβγαλαν
χρήματα κατά την κλειστή περίοδο. Θα απαι-
τούμε όμως απονομή δικαιοσύνης για το
μεγάλο σκάνδαλο της οικονομίας. Απαντήσεις
για το ποιοι έπαιξαν τον δικό τους ρόλο στο
κλείσιμο δύο συστημικών τραπεζών, το κού-
ρεμα καταθέσεων, ποιοι έτυχαν ευνοϊκής με-
ταχείρισης λόγω της θέσης τους. 

Ας μας πιστώσουν με το ότι αντιλαμβανό-
μαστε πως το παρατράβηγμα της πιστωτικής
κάρτας του Σιζόπουλου και της Ερωτοκρίτου
δεν είναι το ζητούμενο. Περισσότερο μας απο-
προσανατολίζουν από την πραγματική λίστα
των ενόχων της κατάρρευσης. Και αν δεν το
κάνουν για την απονομή της δικαιοσύνης και
τη λογοδοσία, ας το κάνουν έστω για τη δική
τους δημόσια εικόνα. 

Tης ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

economidoum@kathimerini.com.cy

Στο όνομα της δημόσιας εικόνας
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Ο κ. Χάρης Γεωργιάδης είναι αναπληρωτής πρόεδρος του ΔΗΣΥ.
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«Να μην επιτρέψουμε
στην επιστήμη να μας
εμποδίσει», δήλωσε
πριν από λίγες ημέρες
η εκπρόσωπος του
Ντόναλντ Τραμπ, μι-

λώντας για τη θέληση του προέδρου
να ανοίξουν τα σχολεία παρά τις
προειδοποιήσεις των ειδικών ότι
αυτό θα συμβάλει στην περαιτέρω
διασπορά του κορωνοϊού στις ΗΠΑ.
Η δήλωση αυτή δεν αποκαλύπτει
μόνο επικίνδυνη αδιαφορία για τις
συνέπειες της πολιτικής του Τραμπ,
αλλά και ότι ο πρόεδρος και το επι-
τελείο του πιστεύουν ότι αυτό το
μήνυμα θα έχει την πρέπουσα απή-
χηση στους ψηφοφόρους του ενόψει
των εκλογών του Νοεμβρίου. Οι δη-
μοσκοπήσεις δείχνουν ότι ο Δημο-
κρατικός υποψήφιος Τζο Μπάιντεν
προηγείται του Τραμπ με μεγάλη
διαφορά· όμως, ουδείς μπορεί να
είναι σίγουρος για το αποτέλεσμα
τον Νοέμβριο. Ο Τραμπ, πάντως,
επενδύει με ολοένα μεγαλύτερη επι-
μονή στο κύμα οργής και μισαλλο-
δοξίας που τον έφερε στην εξουσία
το 2016.

Η πανδημία και οι οικονομικές
επιπτώσεις της, καθώς και οι δυνα-
μικές αντιρατσιστικές εκδηλώσεις

των τελευταίων μηνών, δίνουν την
εντύπωση ότι δύσκολα θα μπορέσει
ο Τραμπ να αποφύγει την ήττα. Αν,
όμως, κερδίσει, θα είναι επειδή με-
γάλη μερίδα των ψηφοφόρων που
τον έφερε στην εξουσία θα συνεχίσει
να πιστεύει στην πολιτική που αυτός
ακολουθεί σήμερα. Οχι επειδή έχει
κάποια ουσιαστική πολιτική πρό-
ταση, πέρα από το να φροντίζει τους
πολιτικούς του φίλους και να λοι-
δορεί τους αντιπάλους του με τον
πιο πρωτόγονο τρόπο, αλλά επειδή
αυτό που εκπέμπει εκφράζει πολλούς
ψηφοφόρους. Αυτούς που μέσα στη
γενική αναστάτωση είναι οι πιο
«επαναστατημένοι», οι πιο αντιδρα-
στικοί. Είναι αυτοί που δεν εμπι-
στεύονται τους επιστήμονες και κά-
θε μορφής ελίτ (στο κράτος, την πο-
λιτική, τα μέσα ενημέρωσης), που
διαδηλώνουν οπλισμένοι σε δημό-
σιους χώρους, που εξοργίζονται με
την αποκαθήλωση συμβόλων του
παρελθόντος (κυρίως όσων έχουν
να κάνουν με τη δουλεία), που θε-
ωρούν προσωπική προσβολή και
περιορισμό της ελευθερίας τους την
οδηγία να φορούν μάσκες για να
διακοπεί η πορεία της πανδημίας.

Ο Τραμπ γνωρίζει ότι αυτοί είναι
οι πιο φανατικοί οπαδοί του. Δεν

τολμάει να τους χάσει. Γι’ αυτό, η
φαινομενικά αλλόκοτη συμπεριφορά
του δεν είναι μόνο προϊόν ιδιοσυγ-
κρασίας και συνήθειας, αλλά ίσως
και η μόνη του ελπίδα: θέλει να κο-
λακεύει τους πιο ακραίους οπαδούς
του εις βάρος άλλων ψηφοφόρων.
Η πονηρή πτυχή της πολιτικής του
Τραμπ αποκαλύπτεται από το γε-
γονός ότι ενώ ενθαρρύνει αυτούς
που πιστεύουν είτε ότι ο ιός δεν
υπάρχει, είτε ότι είναι ακίνδυνος,
την ίδια στιγμή προσβλέπει στην
εξεύρεση εμβολίου πριν από τις
εκλογές, για να μπορεί να παρου-
σιάσει εαυτόν ως σωτήρα των Αμε-
ρικανών. Γι’ αυτό η κυβέρνησή του
έχει ρίξει τεράστια ποσά στην υπο-
στήριξη της έρευνας, ενώ επιχειρεί
να εξασφαλίσει το εμβόλιο και φάρ-
μακα για τη θεραπεία αποκλειστικώς
για τους Αμερικανούς. Κατά τα άλλα,
η επιστήμη εμποδίζει την πολιτική
του.

Οι «επαναστατημένοι» αντιδρα-
στικοί θεωρούν πως απειλούνται,
πως πρέπει να προστατεύσουν αυτά
που έχουν. Θεωρούν εχθρικά τα κι-
νήματα κατά του ρατσισμού, της
αστυνομικής βίας και κάθε μορφής
διακρίσεων που εξαπλώθηκαν μετά
τη σαδιστική δολοφονία του Αφρο-

αμερικανού Τζορτζ Φλόιντ από αστυ-
νομικό. Θεωρούν εχθρό και όποιον
τους προειδοποιεί για τους κινδύνους
της πανδημίας. Το αποτέλεσμα είναι
μια κοινωνία σε συνεχή αναστάτω-
ση, όπου οι μεν δεν εμπιστεύονται
τους επιστήμονες, και οι δε δεν εμ-
πιστεύονται θεσμούς (όπως αυτόν
της αστυνομίας). Στην κορυφή, ο
πρόεδρος ενισχύει την καχυποψία
και των δύο πλευρών – υπονομεύει
τους επιστήμονες, και, με το να μην
καταδικάζει την αστυνομική βία,
υπονομεύει και τους θεσμούς. Στη
χώρα μας γνωρίζουμε την παγίδα
τέτοιου διχασμού, πως όταν εδραι-
ωθεί διευρύνεται συνεχώς· κάθε κί-
νηση της μιας πλευράς δικαιολογεί
την καχυποψία της άλλης, προκα-
λώντας συνεχείς αντιδράσεις. Μόνο
δίκαιη και αποφασιστική πολιτική
μπορεί να σπάσει αυτό τον κύκλο.
Σήμερα, η καταστροφική επέλαση
του κορωνοϊού αλλά και η κοινωνική
ταραχή δεν είναι αυτό που φαίνεται
–αποτέλεσμα της απουσίας πολιτι-
κής– αλλά μια συνειδητή προσπά-
θεια να προκληθεί τέτοια αναστά-
τωση ώστε να υπερισχύσει η πιο
οργανωμένη ομάδα. Αυτή του
Τραμπ, των επαναστατημένων αν-
τιδραστικών.

Επαναστατημένοι αντιδραστικοί
Του ΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑ

Με όσα συμβαίνουν στα ελληνο-
τουρκικά γίνεται σαφές ότι ο Ερν-
τογάν –καθόλου απρόβλεπτος τε-
λικά– έχει βάλει πλώρη, μέσω ενός
θερμού επεισοδίου ή κάποιας άλ-
λης επικίνδυνης ακροβασίας μέσα
στο καλοκαίρι, να σύρει την Ελ-
λάδα στο τραπέζι των διαπραγ-
ματεύσεων. Στόχος: η αναθεώ-
ρηση του status quo στο Αιγαίο
και η διεύρυνση των κυριαρχικών
δικαιωμάτων της Τουρκίας στην
Ανατολική Μεσόγειο.

Χαρακτηριστικό της πρόθεσής
του να σπρώξει τα πράγματα στα
άκρα ήταν η απροκάλυπτη διαρ-
ροή από τον Tσαβούσογλου της
μυστικής –με πρωτοβουλία της
γερμανικής πλευράς– συνάντησης
στο Βερολίνο εκπροσώπων της
Ελλάδας, της Τουρκίας και της
Γερμανίας. 

Μια διαρροή που μαζί με τη
μετατροπή της Αγίας Σοφίας σε
τζαμί δείχνει και ότι ο Ερντογάν
έχει «εκτροχιαστεί» και δεν νοι-
άζεται ούτε καν να κρατά τα προ-
σχήματα ακόμη και με τη Μέρκελ
ή τη χριστιανική Δύση. Ενδιαφέ-
ρεται μόνο να αναδειχθεί ο ίδιος
και ο ρόλος της Τουρκίας ως πε-
ριφερειακής δύναμης στην πε-
ριοχή, εκπροσωπώντας όλα τα
ισλαμικά κράτη της Μεσογείου.
Εξάλλου οι προκλητικές έως τώρα
πολεμικές παρεμβάσεις του στη
Συρία, τη Λιβύη και η ταραχοποιός
δράση του στην Ανατολική Με-
σόγειο δεν έχουν προκαλέσει κα-
μία σοβαρή αντίδραση στην Ευ-
ρώπη, ενώ έχει καταφέρει να κερ-
δίσει τον σεβασμό του Τραμπ και
του Πούτιν, οι οποίοι φαίνεται να
τον υπολογίζουν ως σοβαρό παί-
κτη στη γεωπολιτική σκακιέρα.

Η μοναδική ουσιαστική αντί-
δραση στα καουμποϊλίκια Ερντο-
γάν προήλθε από τον πρόεδρο
Μακρόν, μετά το επεισόδιο μεταξύ
γαλλικού πολεμικού και τουρκικών
πολεμικών πλοίων κατά τη διάρ-
κεια νηοψίας εμπορικού πλοίου
της Τουρκίας που πήγαινε στη
Λιβύη. Ο Γάλλος πρόεδρος ζήτησε
να υπάρξει μία ευρωπαϊκή πολι-
τική για τη Μεσόγειο, σημειώνον-
τας ότι «η Μεσόγειος δεν μπορεί
να οικοδομήσει διαρκή ειρήνη

χωρίς εμάς και δεν μπορούμε να
δεχτούμε το μέλλον να οικοδο-
μηθεί από άλλες δυνάμεις».

Στο ίδιο πλαίσιο τα τελευταία
χρόνια –ιδιαίτερα μετά το (ελεγ-
χόμενο από τον ίδιο κατά πολλούς)
πραξικόπημα στην Τουρκία– ο
Ερντογάν με συστηματικό τρόπο
επιχειρεί να φέρει σε δύσκολη
θέση την Αθήνα και να επιβάλει
την ατζέντα του μέσω της έντα-
σης. Οι υπερπτήσεις ελληνικών
νησιών, οι προσπάθειες εμβολι-
σμού σκαφών του Λιμενικού, η
επιθετική ρητορική κατά της Ελ-
λάδας είναι σχεδόν καθημερινό
φαινόμενο. Και όλα δείχνουν ότι
ο Τούρκος πρόεδρος έχει πάρει
τις αποφάσεις του, δεν ακούει
από διπλωματικές πιέσεις, και θα
κορυφώσει τις προκλήσεις του
προχωρώντας, πριν από τις αμε-
ρικανικές εκλογές του Νοεμβρίου,
σε έρευνες και γεωτρήσεις στην
ελληνική ΑΟΖ νοτίως της Κρή-
της.

Η Αθήνα θα πρέπει να αποφα-
σίσει –γιατί όχι και μέσα κι από
ένα συμβούλιο πολιτικών αρχη-
γών– πώς πραγματικά θα πρέπει
να αντιδράσει εάν η Τουρκία κάνει
πράξη τις απειλές της. Και είναι
σαφές ότι δεν έχει άλλη επιλογή
παρά να εμποδίσει –με κάθε τρό-
πο– τα τουρκικά γεωτρύπανα να
τρυπήσουν στην ελληνική υφα-
λοκρηπίδα. 

Είναι ξεκάθαρο ότι κανενός εί-
δους διαπραγμάτευση δεν μπορεί
να ξεκινήσει εάν εκ προοιμίου το
ένα από τα δύο μέρη εμφανίζεται
ισχυρότερο και ικανό να επιβάλει
τις απόψεις του.

Τις προθέσεις της απέναντι σε
μία τουρκική παραβίαση της ελ-
ληνικής κυριαρχίας θα πρέπει να
γνωστοποιήσει η ελληνική κυ-
βέρνηση σε συμμάχους, εταίρους,
αλλά και στην ελληνική κοινή
γνώμη. Και να το συνειδητοποι-
ήσουν φίλοι και εχθροί στο εξω-
τερικό για να πάρουν τα μέτρα
τους. Το «Βυθίσατε το “Χόρα”»
του Ανδρέα Παπανδρέου –σε συ-
νεννόηση με τον Κωνσταντίνο
Καραμανλή– που σημάδεψε την
κρίση του 1976 γίνεται και πάλι
επίκαιρο.

Του ΝΟΤΗ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥ

Οταν μια κοινωνία ζει με εντυπώσεις,
όχι με πληροφόρηση, οι συνέπειες
δεν είναι βλαβερές, δυσφορικές,
ψιλοτυραννικές, είναι κυριολεκτικά
ανθρωποφαγικές. Οι εντυπώσεις
υποκαθιστούν και ακυρώνουν τις
λειτουργίες της σκέψης, της κρίσης,
του εμπειρικού ελέγχου, αλλοτριώ-
νουν τον νοήμονα άνθρωπο σε μι-
κρονοϊκό, άκρως βουλιμικό κατα-
πότη. Ευκολότατα (και δολιότατα)
οι εντυπώσεις κατασκευάζονται,
προκειμένου να υπηρετηθούν ορέ-
ξεις, συμφέροντα, ναρκισσισμοί.
Συνιστά η κατασκευή τους έντεχνη
παραπληροφόρηση, α-νόητες «πε-
ποιθήσεις», τυφλές «βεβαιότητες»,
σκληρυμένες εμμονές.

Για χάρη των εντυπώσεων η συλ-
λογικότητα χάνει την επαφή με την
πραγματικότητα, γίνεται άθυρμα
των επαγγελματιών κατασκευής
ψευδαισθήσεων. Το εμπόριο, η πο-
λιτική, οι δοσοληψίες, το Δίκαιο, οι
θεσμοί, η θρησκευτικότητα υπο-
τάσσονται στα επινοήματα και στις
πρακτικές του εντυπωσιασμού. Την
εξουσία σήμερα (πολιτική, οικονο-
μική, ιδεολογική) τη μονοπωλούν
οι ιδιοκτήτες «μέσων πληροφόρη-
σης»: τους εξαγοράζει οποιαδήποτε
κυβέρνηση (με 8 εκατομμύρια ευρώ,
λ.χ., για επικαιρική ενημέρωση αυ-
τοπροστασίας του πληθυσμού από
τον «κορωνοϊό»)! Και οι ιδιοκτήτες
ΜΜΕ με τη σειρά τους αγοράζουν
εξαθλιωμένη από την ανεργία νε-
ολαία, ανατριχιαστικά αγράμματη,
άγλωσση (άρα και άσκεφτη) που
εναλλάσσει, αναγκασμένη από το

φάσμα της πείνας, το «ντελίβερι»
με τη δημοσιογραφία.

Από το νηπιαγωγείο και ώς το
τέλος της ζωής μας, το τι «πρέπει»
να πληροφορηθούμε και να εμπε-
δώσουμε, το αποφασίζουν κάποιοι
μανιακοί της εξουσίας δικηγορίσκοι
ή με όποιο άλλο συμβατικό πτυχίο
λανσάρονται για πρόκληση εντυ-
πώσεων και μόνο, φανερά απαί-
δευτοι, προκλητικά αμοραλιστές,
αδιάντροπα μηδενιστές. Ομως επι-
δέξιοι στο να προκαλούν εντυπώ-
σεις. Να εξαγγέλλουν διθυραμβικά
«Ριζικές αλλαγές στα ΑΕΙ», «νέο το-
πίο στην τριτοβάθμια εκπαίδευση»,
«εισαγωγή νέων επιστημονικών
πεδίων» – και ούτε λέξη για τον πα-
γιωμένο αναχρονισμό «παραδό-
σεις-εξετάσεις», τα μηχανεύματα
της κυρίαρχης αντιγραφής, τα κραυ-
γαλέα σκάνδαλα αναξιοκρατίας στις
καθηγητικές εκλογές.

Μια κοινωνία που ζει σαν μονό-
δρομο την παγίδευση στις εντυπώ-
σεις, με έντεχνα κατασκευασμένη
την «πληροφόρηση», χάνει «ανε-
παισθήτως» την επαφή με την πραγ-
ματικότητα, τη συνείδηση-επίγνωση
τι είναι πραγματικό και τι πλαστό
και ψεύτικο. Διαβάζει δημόσιους
κομπασμούς περιώνυμων διαχει-
ριστών δοτής εξουσίας για τον εύδιο

ομόφυλο γάμο τους – και λογαριάζει
φυσικό το αφύσικο ονομάζοντάς
το: «δικαίωμα». Απονέμει σωρηδόν
βραβεία σε δήθεν ποιητές και τάχα
λογοτέχνες, τους καταξιώνει στις
«πανελλήνιες» εξετάσεις των εφή-
βων σαν πρότυπα σκέψης και έκ-
φρασης, αλλ’ όταν ξεμπροστιάζονται
οι «επιφανείς» ως λογοκλόποι πα-
ραχαράκτες, δεν παραιτείται κανέ-
νας, δεν λογοδοτεί κανένας δημό-
σιος λειτουργός.

Αλλο παράδειγμα («εικονικό»
αυτό, κάθε συσχετισμός με υπαρκτά
πρόσωπα και ενεργήματα αποκλεί-
εται): Δήμαρχος μεγαλούπολης «πε-
ζοδρομεί» αιφνίδια τις κεντρικές
κυκλοφοριακές αρτηρίες της πόλης
«του». Χωρίς δημοψήφισμα (γιατί
να έχει γνώμη η πλεμπάγια;), αλλά
και χωρίς στοιχειώδη προετοιμασία
εναλλακτικών μέτρων προστασίας
του κοινωνικού αγαθού της συγ-
κοινωνίας. Τα ΜΜΕ θριαμβολογούν
(συντεταγμένα) για την «επιτυχία»
του δημάρχου, ενώ η ζωή εκατον-
τάδων χιλιάδων πολιτών γίνεται
κόλαση. Ούτε που ξεμύτισε το ερώ-
τημα ή ο καγχασμός για την επο-
νομασία της τερατωδίας «μεγάλος
περίπατος»: Ποιος δημότης, με σώας
τας φρένας, θα επιλέξει για την ανα-
ψυχή του σαν «περίπατο» έναν μπο-
γιατισμένο διάδρομο κεντρικής λε-
ωφόρου, δίπλα σε εκατοντάδες φρα-
καρισμένα οχήματα, με κόλαση
εξατμίσεων;

Είπαμε: οι εντυπώσεις υποκαθι-
στούν στεγανά την πραγματικότητα
της ζωής μας. Είναι το πιο δυσδιά-

κριτο εφεύρημα επιβολής κάθε ολο-
κληρωτισμού. Ωχριούν οι πανηγυ-
ρισμοί και οι αυτοδιαφημιστικές
επιδείξεις μικρονοϊκών στρατιωτι-
κών δικτατόρων, σε σχέση με τους
κρετινικούς κομπασμούς των χρυ-
σοπληρωμένων ΜΜΕ που εξυμνούν
τον «μεγάλο περίπατο» της τριτο-
κοσμικής ξιπασιάς. Από τότε που
έγινε δεκτή και η Ελλάδα στην Ε.Ε.,
και ξεριζώθηκαν αναρίθμητα λιό-
δεντρα ή τεμαχίστηκαν εκατοντάδες
υπέροχα ψαροκάικα για να «συν-
τονιστούμε» με τον κεντρικό σχε-
διασμό παραγωγικής πολιτικής των
Βρυξελλών, από τότε οι ρεαλιστές
διέβλεπαν ευκρινέστατα: «Σε είκοσι
χρόνια οι Ελληνες θα ζουν μόνο
από τον τουρισμό, Ελληνας θα ση-
μαίνει γκαρσόνι: αυτόν που νοικιάζει
και το κρεβάτι του, εκδίδει και τη
γυναίκα του»!

Χρειάστηκαν τα διπλάσια χρόνια
για να πεισθούμε οι μωροί και τυφλοί
Ευρωμανιακοί ότι εκείνη η πρόβλε-
ψη ήταν ένας στημένος σχεδιασμός.
Σε χρόνο ρεκόρ έκλεισαν ή πουλή-
θηκαν σε ξένους όλες (και ήταν
πολλές) οι βιομηχανίες και βιοτε-
χνίες της χώρας, όλα τα αεροδρόμια,
τα λιμάνια, το οδικό δίκτυο, τα τρένα
– βάλαμε ενέχυρο για 99 χρόνια και
όλα τα «τιμαλφή» της χώρας. Κρα-
τήσαμε μια κωμική καύχηση για
το απώτατο παρελθόν μας, εντελώς
απρόσιτο στη δική μας καλλιέργεια
και κωμικά περιθωριοποιημένο στα
σχολειά μας.

Οταν εκραγεί ο πανικός, θα είναι
πολύ αργά για οτιδήποτε.

Οταν εκραγεί ο πανικός...

Βυθίσατε το «Χόρα»

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΧΡΗΣΤΟΥ ΓΙΑΝΝΑΡΑ

Η απόπειρα συγκάλυψης
της τραγωδίας στο Μάτι

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Ενα παλιό και δοκι-
μασμένο ρητό μας
διδάσκει ότι η από-
πειρα συγκάλυψης
είναι συνήθως χει-
ρότερη από το ίδιο

το έγκλημα, όποιο και αν είναι
αυτό. Κάνει στο τέλος μεγαλύτερη
πολιτική ζημιά και σπρώχνει τους
χειριστές της επιχείρησης συγ-
κάλυψης σε έναν πολύ ολισθηρό,
επικίνδυνο κατήφορο.

Παράδειγμα κλασικό και πρό-
σφατο η τραγωδία στο Μάτι. Η
καταστροφική πυρκαγιά θα μπο-
ρούσε να έχει συμβεί οπουδήποτε,
με οιαδήποτε κυβέρνηση. Ενδε-
χομένως και η εκατόμβη των νε-
κρών. Εχουμε δει αντίστοιχα
ακραία φαινόμενα σε πολλές άλλες
χώρες.

Στην Ελλάδα υπήρχαν ασφα-
λώς οι δικές μας ιδιαιτερότητες.
Τα Σώματα Ασφαλείας έγιναν στα-
διακά ΔΕΚΟ της παλιάς αμαρτω-
λής περιόδου, ειδικά κατά την πε-
ρίοδο της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ.
Χάθηκε κάθε έννοια πειθαρχίας,
αξιοκρατίας, συνεχούς και αυ-
στηρής προετοιμασίας. Κουμάντο
έκαναν συνδικαλιστές ή «νονοί»
που επιβίωναν σε όλες τις κατα-
στάσεις. Και την κρίσιμη ώρα επι-
κρατούσε το μπάχαλο.

Οταν κάποιοι εγκέφαλοι συ-
νειδητοποίησαν το μέγεθος της
τραγωδίας, κατέφυγαν στα κλα-
σικά εργαλεία. Εξέθεσαν τον τότε
πρωθυπουργό όταν τον έβαλαν
μπροστά σε μία κάμερα να παρι-
στάνει τον επιχειρησιακό προ-
ϊστάμενο σε ένα τραπέζι με άσχε-
τους γύρω γύρω, δίνοντας την ει-
κόνα μπουλουκιού. Αν ο κ. Τσί-
πρας είχε απλώς πάει στο Μάτι
εκείνη την ώρα και έλεγε μία συγ-

γνώμη για ό,τι συνέβη, η πολιτική
ζημιά θα ήταν πολύ μικρότερη.
Ακολούθησαν επιθέσεις στα μέσα
ενημέρωσης, μία ημιτελής προ-
σπάθεια εξεύρεσης βολικών θε-
ωριών συνωμοσίας βάσει δορυ-
φορικών στοιχείων και μία συ-
νέντευξη Tύπου που διδάσκεται
πλέον σε ειδικά σεμινάρια για το
πώς να μη χειρίζεσαι μία κρίση.
Την ώρα της κρίσης φάνηκε η έλ-
λειψη επαγγελματισμού, πειθαρ-
χίας και όλοι έμειναν με την εν-
τύπωση του χάους, του μπάχαλου.
Μετά άρχισε το «καφενείο», η
επιχείρηση συγκάλυψης με βάση
τα κόλπα του αμφιθεάτρου.

Η «υπόθεση Μάτι» με συγκλό-
νισε προσωπικά. Κάποιοι θεώρη-
σαν ότι η έρευνα στο ζήτημα αυτό
είχε κομματική στόχευση. Δεν θα
καταλάβουν ποτέ τι είναι η δη-
μοσιογραφία. Με συγκλόνισε γιατί
από τη μία άκουγα απίστευτες
προσωπικές ιστορίες από θύματα
και ανθρώπους που έχασαν τα
πάντα, και τις οικογένειές τους.
Και από την άλλη συνειδητοποι-
ούσα πως το ελληνικό κράτος λιώ-
νει σε μία κρίση, ειδικά όταν αντί
για επαγγελματίες έχεις σε κρί-
σιμες θέσεις κυνικά κτήνη. Συγ-
γνώμη για την έκφραση αλλά δεν
υπάρχει άλλος τρόπος να περι-
γράψεις τον κυνισμό, το αδίστακτο
της συμπεριφοράς, την παλιαν-
θρωπιά.

Τρομάζει και εξοργίζει το γε-
γονός ότι σε τέτοιους ανθρώπους
ανέθεσαν Ελληνες πολιτικοί την
ασφάλεια των Ελλήνων πολιτών.
Ευτυχώς που υπάρχουν στη χώρα
μας δικαστικοί λειτουργοί και
κρατικοί υπάλληλοι που σέβονται
τον όρκο τους και έψαξαν την
αλήθεια. Τους ευχαριστούμε.

<<<<<<

...και το γλεντοκόπι 
των εντυπώσεων 
καταρρεύσει...
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Π οια «κακοδαιμονία» συνοδεύει
την ε/κ κοινωνία ώστε να οδηγείται
σταδιακά στην περιθωριοποίηση;

Πέρασε πάνω από ένας αιώνας όταν δύο
ιεράρχες, ο Κιτίου Κύριλλος («Κιρίλλα-
τσος») και ο Κυρηνείας Κύριλλος («Κυ-
ριλλούιν») συγκρούστηκαν τη δεκαετία
1900-1910 για τον αρχιεπισκοπικό θρόνο,
«ο Κιτίου ήταν υπέρ της άμεσης Ένωσης
της Κύπρου με την Ελλάδα, ενώ ο Κυρη-
νείας ήταν πιο μετριοπαθής» μάς ενη-
μερώνει η Wikipedia. Μετά από περιπέ-
τειες κέρδισε ο «Κιρίλλατσος». Τι μεσο-
λάβησε από τότε και πώς εξελίχθηκαν
τα πράγματα; Η Εκκλησία και το σχολείο
ανέδειξαν ως κυρίαρχη ιδεολογία στην
ε/κ κοινωνία την αναφορά στο «δίκαιο»
και τις «ιστορικές μας παρακαταθήκες».
Με αυτά ως κύρια επιχειρήματα η ε/κ
κοινότητα μπήκε στο στίβο των διεθνών
ανακατατάξεων και διεκδίκησε «εθνική
αποκατάσταση» με υλικό από τον κόσμο
του Πλάτωνα. Η αναφορά στο «δίκαιο
του αγώνος» την έκανε να πιστεύει πως
ήταν ικανή συνθήκη για να αλλάξει τα
δεδομένα και να γυρίσει την στρόφιγγα
της ιστορίας υπέρ της. Άλλες οι βουλές
του Πλάτωνα και άλλες οι βουλές της
πραγματικότητας. Έννοιες όπως συσχε-
τισμοί δύναμης, τοπικοί και ευρύτεροι,
ισορροπίες συμφερόντων, κοινά και απο-
κλίνοντα συμφέροντα, κατάλληλος, ή
όχι, χρόνος, διεθνείς εμπειρίες, μακρο-
πρόθεσμο πλάνο, ήταν όλα ψιλά γράμματα
για την ε/κ ηγετική ομάδα. Η απόλυτη
πεποίθηση ότι το δίκαιο παράγει αυτόματα
θετικά αποτελέσματα προερχόταν από
την παντελή άγνοια του τρόπου λειτουρ-
γίας του διεθνούς συστήματος, άγνοια
πλήρως δικαιολογημένη καθότι το υλικό
αυτό δεν διδασκόταν στις ιερατικές σχολές
της νήσου. Έτσι, Ακολούθησαν οι «κα-
πετάνιοι». Τοπάρχες που απέκτησαν
εξουσία μετά τον αγώνα του ’55-59, με-
θυσμένοι από την άσκηση της εξουσίας,
τοπάρχες που έχοντας μηδενική γνώση
γύρω από για τους συσχετισμούς δύναμης
και, κυρίως, απαίδευτη περί την εξωτερική
πολιτική, έβλεπαν τις ένοπλες ομάδες
τους ως το εργαλείο για την πλήρη επι-
κράτηση επί των Τ/κ. Πίσω από αυτά
ήταν διάφορες ασυναρτησίες του τύπου
«η ελληνική ιστορία το απαιτεί», «να υπο-
ταχθούν σε πολύ λιγότερα από όσα η Ζυ-
ρίχη προέβλεπε» παρά το γεγονός πως
οι συμφωνίες έφεραν τη σύμφωνη γνώμη
τους –27 από τους 35 της ε/κ αντιπρο-
σωπείας στο Λονδίνο. Οι «καπετάνιοι»
έβλεπαν την Κύπρο ως μια απομονωμένη
νησίδα, χωρίς άλλες διαστάσεις ή δια-
συνδέσεις με γεωπολιτικά συμφέροντα.
Πίστευαν ότι η Κύπρος ήταν μόνο γεω-
γραφία –από τον Απόστολο Ανδρέα μέχρι
την Πάφο. Αγνοούσαν ότι είχε μια ευρύ-
τερη διάσταση, γι’ αυτό έπαιξαν στο γή-
πεδο που ευνοούσε τους πιο ακραίους
κύκλους της Άγκυρας. 

Η αντίστροφη μέτρηση άρχισε με
τους βομβαρδισμούς στην Τηλλυρία-Αύ-
γουστος 1964. Με την πολιτική του τύπου
«ο εχθρός στη θάλασσα» οι καπετάνιοι
έφεραν την Κύπρο κάτω από τη στρα-

τιωτική υπεροπλία της Τουρκίας. Η συ-
νέχεια έφερε πολύ χειρότερες εξελίξεις-
Εθνικό Μέτωπο, ΕΟΚΑ Β΄, πραξικόπημα,
εισβολή. Μερικοί δε παράγοντες παρέ-
μειναν μέχρι τέλους δέσμιοι της μικρό-
νοιας των «γκαουντίλος» του Μεσοπο-
λέμου. Μόνο ο Ε. Βενιζέλος (1931) έβλεπε
«100 χρόνια μπροστά». Ζητούσε ως πρω-
θυπουργός της Ελλάδας όπως η Αθήνα
μη παρέμβει στο Κυπριακό, ώστε να μην
αλλάξουν τα ισοζύγια ισχύος υπέρ της
Τουρκίας. Θεωρούσε ότι οι ίδιοι οι Κύπριοι,
με ισχυρότερη δύναμη στους Ε/κ, έπρεπε
να ηγηθούν της προσπάθειας για στα-
διακά, περισσότερες ελευθερίες σε δια-
πραγμάτευση με τη Μ. Βρετανία. Η γε-
ωγραφία, τοπικοί και περιφερειακοί συ-
σχετισμοί δύναμης, η πληθυσμιακή σύν-
θεση της νήσου καθόρισαν τη θέση ενός
μεγάλου πολιτικού και διπλωμάτη όπως
ήταν ο Ε. Βενιζέλος. Η θέση Βενιζέλου
δικαιώθηκε. Η ε/κ πολιτική τάξη πίστευε
ότι γνώριζε τα πράγματα καλύτερα από
τον Ε. Βενιζέλο, παρά τη διαρκή ήττα
των κατά καιρούς αιτημάτων της. 

Οι καπετάνιοι της εξουσίας ελέγχοντας
τους μηχανισμούς της, καθόριζαν την
αποκλειστική πολιτική ατζέντα. Καθόριζαν
τις επόμενες εξελίξεις, τους διαδόχους
και τη γραμμή τους. Πλην εξαιρέσεων,
κυριαρχούσαν οι «Κυρίλλατσοι». Για να
ελέγξεις το παιχνίδι έπαιζες στο γήπεδο
της συνθηματολογίας και της δημαγωγίας
–μια συνταγή που παρεμπόδιζε την κρι-
τική αναζήτηση. Υπενθυμίζω ότι ο Γ. Ια-
κώβου για να μην υστερήσει σε ασυναρ-
τησία του Γ. Κληρίδη (προεδρικές εκλογές,
1998) ήθελε να φέρει τους S-300 ακόμη
πιο γρήγορα! Το τοπίο, βέβαια, δεν είναι
μόνο γκρίζο. Οι εξαιρέσεις το βεβαιώνουν,
όπως ήταν λ.χ. η εξαιρετικά σημαντική
εκλογή Βασιλείου στην προεδρία και η

συντονισμένη προσπάθεια των δεινο-
σαύρων να επαναφέρουν την πολιτική
μας ζωή στην «κανονικότητά» τους. 

Αδίστακτοι τυχοδιώκτες, υπό τον
μανδύα μιας τυποποιημένης «ελληνικό-
τητας», οδήγησαν την Κύπρο στο περι-
θώριο. Μέχρι σήμερα η κυρίαρχη αφή-
γηση παραμένει στα στερεότυπα: «όλα
τα κάναμε σωστά», το «δίκαιο ήταν με
το μέρος μας». Τίποτε το παράξενο σε
αυτά: η επίκληση στο αλάθητο και στην
πατρίδα, συχνά έκρυβε τον πραγματικό
στόχο: άσκηση πολιτικής επιρροής, δια-
νομές από λάφυρα, διορισμούς των κολ-
λητών, των συγχωριανών, παροχές από
χαλίτικη γη, πλιάτσικο πάνω στις τ/κ πε-
ριουσίες, επαρχιακά «καπετανάτα». 

Γιατί είμαστε στο ίδιο έργο θεατές;
Το «μυστικό» μπορεί να διδαχθεί στα κα-
λύτερα πανεπιστήμια του κόσμου. Οι
«καπετάνιοι» της συρρίκνωσης κατέστη-
σαν συνένοχη όλη την ε/κ κοινότητα.
Έλεγξαν το κράτος, τα Μέσα και τη σχο-
λική ύλη, διαμόρφωσαν «αφήγημα» αυ-
τοδικαίωσης. Απέδωσαν τα πάντα στην
τουρκική κακοπιστία, όταν οι ίδιοι έσβη-
ναν τ/κ χωριά από τον χάρτη και γέμιζαν
πηγάδια με «αγνοούμενους». Μια κοινωνία
που δεν μπορεί να δει κριτικά τη διαδρομή
της, είναι επόμενο, παρά τη συμμετοχή
μας στην Ε.Ε., να μην μπορεί να οικοδο-
μήσει μια στιβαρή πλειοψηφία υπέρ του
ορθολογισμού. Γι’ αυτό παραμένει αιχ-
μάλωτη της «τέχνης» των «καπετάνιων»
της. Κανένα δίδαγμα για το μέλλον, όπως
δείχνει η σιωπή των «κληριδικών» αμνών
απέναντι στη σημερινή τυχοδιωκτική
πολιτική Αναστασιάδη –από το παρά ένα
της λύσης το 2017, στο σημερινό εφ’
όλης της ύλης χάος. 

www.larkoslarkou.org.cy

«Κυρίλλατσοι» και «Κυριλλούθκια»
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ

Α κόμα μια «περιφανής» νίκη. Στο ευρω-
παϊκό Συμβούλιο Εξωτερικών Υποθέ-
σεων η κυπριακή διπλωματία σε συ-

νεννόηση με την ελληνική κατήγαγε ακόμα
μια επιτυχία. Μάλιστα, τρισδιάστατη. Ο πρω-
ταρχικός στόχος, δηλαδή η μη εξουσιοδότηση
του Ζοζέπ Μπορέλ να συνεχίσει συνομιλίες
με την Τουρκία, επετεύχθη. Ακόμα πετύχαμε
τη διεύρυνση της λίστας κυρώσεων φυσικών
και νομικών προσώπων και τέλος τη μελέτη
τομεακών μέτρων, όπως τα χαρακτήρισε ο
ΥΠΕΞ, κατά της Αγκύρας όπως στον τομέα
του τουρισμού, της ενέργειας και των τραπεζών.
Πραγματικό χατ τρικ.

Βέβαια όσον αφορά τις κυρώσεις και γενικά
τα μέτρα που θα επιβληθούν, αυτά θα συζη-
τηθούν σε μεταγενέστερο στάδιο, προδια-
γράφοντας έτσι τον αγώνα επιβολής κόστους
στον νεοσουλτάνο μακροχρόνιο. «Μακρο-
χρόνιος και ποικιλόμορφος θα είναι ο αγών
μας», όπως θα έλεγε σε τέτοια περίπτωση  ο
Εθνάρχης μας.

Στην ουσία το μόνο που πετύχαμε ήταν η
«κόκκινη κάρτα» στον Μπορέλ και παρά ταύτα
δηλώνουμε ικανοποιημένοι. Αν και θέσαμε
τον πήχη πολύ ψηλά και τελικά, ως συνήθως,
περάσαμε κάτω από τον πήχη, δηλώνουμε
και πάλι ικανοποιημένοι.  Με άλλα λόγια, τέλος
κακό όλα καλά και προχωράμε. Με δεδομένο
την άσχημη κατάσταση της τουρκικής οικο-
νομίας πιστεύουμε ότι με τις κυρώσεις δεν
θα «ανθέξει», θα καταρρεύσει και δεν θα
μπορεί να προβαίνει σε παράνομες ενέργειες.
Δυστυχώς και πάλι αγνοούμε, οι πλείστοι
εσκεμμένα, την τεράστια διασύνδεση της
τουρκικής οικονομίας με την Ε.Ε., καθώς και
τους άλλους γεωπολιτικούς συσχετισμούς.

Ζητούμε από τους εταίρους μας να αγνοή-
σουν τα 120 δισ. εμπορικών συναλλαγών με
την Τουρκία. Ζητούμε για παράδειγμα από
την Ισπανία να συναινέσει στην καταστροφή
της τουρκικής οικονομίας τη στιγμή που οι
ισπανικές τράπεζες είναι οι πλέον εκτεθειμένες
στην Τουρκία και τυχόν κατάρρευση της τουρ-
κικής οικονομίας θα συμπαρασύρει και τον
ισπανικό τραπεζικό τομέα. Μέχρι και η Ελλάδα
θα πληγεί ανεπανόρθωτα την στιγμή που η
Τουρκία είναι ένας από τους βασικούς εμπο-
ρικούς της εταίρους, καθώς απορροφά το 6,9%
του συνόλου των εξαγωγών και μάλιστα με
τις οικονομικές συναλλαγές να είναι σε ανα-
λογία 80 προς 20 εις όφελος της Ελλάδας. Ανα-
μένουμε ακόμα από την Γερμανίδα καγκελάριο
να πει στους Γερμανούς να ξεχάσουν τα 20
δισ. συναλλαγών με την Τουρκία και να αγνοή-
σει τα 3 εκατομμύρια τουρκικής καταγωγής
Γερμανών ψηφοφόρων. Τέλος, αναμένουμε
από την Ευρώπη να βιώσει και πάλι τον εφιάλτη
του μεταναστευτικού. Στην ουσία καλούμε
την Ε.Ε. να επιβάλει κυρώσεις στην Τουρκία
που θα πλήξουν άμεσα την ευρωπαϊκή οικο-
νομία και όχι μόνο. Με απλά λόγια ζητούμε
από τους Ευρωπαίους εταίρους μας να πάρουν
μέτρα ενάντια στην Ευρώπη.

Και όλα αυτά γιατί; Μήπως για να υπερα-
σπίσουν ένα κράτος μέλος το οποίο εντάχθηκε
στην Ε.Ε. με τη δέσμευση να λύσει το Κυπριακό
και στην πορεία χρησιμοποίησε την Ευρώπη
για τη διαιώνιση του προβλήματος; Να πλήξουν
τις οικονομίες τους για να μπορεί ο κάθε πο-
λιτικάντης και λαοπλάνος να θέτει τα μεγάλα
και βροντερά του Όχι, δακρύβρεχτα ή μη, και

να πολιτεύεται ωσάν να είναι ο ηγέτης του
ομφαλού της γης; Μήπως για να υπερασπίσουν
τα ευρωπαϊκά σύνορα, τα οποία, με άλυτο το
Κυπριακό, δεν τα ήθελαν; Μήπως για να υπε-
ρασπίσουν τις ευρωπαϊκές θάλασσες τις οποίες,
με άλυτο το Κυπριακό, δεν τις ήθελαν; Στα
πιο πάνω ερωτήματα, άμεση είναι η απάντηση.
Απαιτούμε από τους εταίρους μας να υπερα-
σπίσουν τις ευρωπαϊκές αρχές και αξίες και
το διεθνές δίκαιο. Για ποιο διεθνές δίκαιο;
Μήπως αυτό που καταπατήθηκε βάναυσα
από τη Ρωσία, στην περίπτωση της προσάρ-
τησης της Κριμαίας, και εμείς κάναμε το παν
για να αρθούν τα μέτρα και οι κυρώσεις εναν-
τίον της;

Αντί να παραδεχτούμε ότι η φιλοσοφία
μας για επιβολή κόστους προς την Τουρκία
και η δημιουργία αποτρεπτικών  συμμαχιών
έχει αποτύχει παταγωδώς, στην ουσία έχει
χρεοκοπήσει, συνεχίζουμε απτόητοι χωρίς
ίχνος περισυλλογής και αυτοκριτικής. Αντίθετα,
ακολουθώντας την πεπατημένη,  δημιουργούμε
υπαίτιους, οι οποίοι επιβουλεύονται τα δίκαιά
μας. Ελλείψει του Νορβηγού λομπίστα των
Τούρκων Έσπεν Μπαρθ Αϊντε, άλλως Τζιτζι-
φιόγκος, την τιμητική του έχει τώρα ο Ισπανός
ύπατος εκπρόσωπος της Ε.Ε. για θέματα εξω-
τερικής πολιτικής και αντιπρόεδρος της Κο-
μισιόν Ζοζέπ Μπορέλ. 

«Η Τουρκία είναι ένας σημαντικός εταίρος,
μια υποψήφια χώρα και σύμμαχος του ΝΑΤΟ.
Η τρέχουσα αρνητική τάση στις σχέσεις μας
πρέπει να σταματήσει και να αντιστραφεί. Η
δυναμική των αντιποίνων δεν καθιστά τη Με-
σόγειο μια πιο ασφαλή και σταθερή ζώνη»,
ήταν το ατόπημα Μπορέλ κατά τη συζήτηση
των ευρωτουρκικών σχέσεων στο Ευρωκοι-
νοβούλιο.

«Αυτές οι αποφάσεις, δηλαδή η επιβολή
κυρώσεων στην Τουρκία για την επιθετική
πολιτική της στην κυπριακή ΑΟΖ, δεσμεύουν
όλα τα κράτη μέλη και ακόμα περισσότερο
την Ευρωπαϊκή Επιτροπή», ήταν η άμεση αν-
τίδραση του δικού μας ΥΠΕΞ. Το μήνυμα σα-
φέστατο. Με αρχηγικό ύφος άδειασε εντελώς
τον Ευρωπαίο αξιωματούχο, υπενθυμίζοντάς
του ότι, ανεξαρτήτως του τι πιστεύει, είναι
δεσμευμένος να προχωρήσει με επιβολή κυ-
ρώσεων.   Δυστυχώς, συνεχίζουμε την εξω-
τερική πολιτική για εσωτερική κατανάλωση,
αγνοώντας τις πραγματικότητες. Όποιος τολ-
μήσει να μας πει αλήθειες είναι εχθρός, Τουρ-
κόφιλος και Τζιτζιφιόγκος.

Αγνοούμε ακόμα τα αδιέξοδα και τις συ-
νέπειες αυτής της άγονης πολιτικής. Περάσαμε
τόσα δεινά και ακόμα να εμπεδώσουμε το αυ-
τονόητο. «Μπορείς να αγνοείς την πραγμα-
τικότητα, αλλά δεν μπορείς να αγνοείς τις συ-
νέπειες από το ότι αγνοείς την πραγματικό-
τητα», όπως έλεγε η Αμερικανίδα συγγραφέας
και φιλόσοφος Ayn Rand. Είναι πραγματικά
εξωφρενικό. Αντί να πιέζουμε ασφυκτικά τους
«άσπλαχνους» εταίρους μας να συνομιλούν,
αν είναι δυνατόν καθημερινά, με την Τουρκία
με σκοπό την αποκλιμάκωση της έντασης,
κάτι το οποίο θα αναπτερώσει την ελπίδα για
επανένωση, τους το απαγορεύουμε. Πραγμα-
τικά είναι στιγμές που διερωτάσαι ποια πατρίδα
είναι σκλαβωμένη, η δική μας ή η δική τους. 

Ο κ. Θεόδωρος Θεοδώρου είναι ειδικός προγραμμά-
των ηλεκτρ. υπολογιστών.

Οι «άσπλαχνοι» εταίροι μας
Του ΘΕΟΔΩΡΟΥ ΘΕΟΔΩΡΟΥ

Α πό τους μεγαλύτερους σύγ-
χρονους Έλληνες φιλοσόφους,
ο Παναγιώτης Κονδύλης (1943-

1998) εκθέτει την κοσμοθεωρία του,
την «περιγραφική θεωρία της από-
φασης» (deskriptiver Dezisionismus),
στο «Ισχύς και απόφαση» (1984). Η
θεωρία αυτή στηρίζεται στην έννοια
της «απόφασης», της πολιτικής δη-
λαδή έκφρασης της βούλησης ενός
ατόμου, ενός έθνους, ενός κόμματος,
μιας ιδεολογίας ή μιας θρησκείας να
επιβάλει τη δική του ή τη δική της
κανονιστική τάξη, ηθική, νομική και
πολιτική, στον κόσμο. Όταν αυτή η
τάξη επιβληθεί, όταν το χριστιανικό,
το ισλαμικό, το εθνικιστικό ή το κομ-
μουνιστικό καθεστώς επιβληθούν,
τότε οι εκφραστές της νέας τάξης,
χριστιανοί, μουσουλμάνοι, εθνικιστές
ή κομμουνιστές εφαρμόζουν τον νό-
μο, τον οποίο οι ίδιοι επέβαλαν και
ασκούν κυριαρχικά την εξουσία προς
όφελός τους και προς όφελος των
ομοϊδεατών τους. 

Ωστόσο, πρέπει να σημει-
ωθεί ότι αυτή η «βούληση» δεν πρέπει
να κατανοηθεί ως σκόπιμη πράξη
εκ μέρους ενός απόλυτα συνειδη-
τοποιημένου υποκειμένου, το οποίο
ορέγεται την εξουσία και μετέρχεται
όλα τα μέσα για να την κατακτήσει.
Πρέπει να γίνει κατανοητή ως «θέ-
ληση για δύναμη» (Nietzsche), ως
μη συνειδητή τάση για επίρρωση

της ισχύος κάθε δρώντος υποκειμέ-
νου, κάθε κοινωνικής ομάδας, πο-
λιτικού κόμματος ή έθνους. Η «βού-
ληση» αυτή παρουσιάζεται σχεδόν
πάντα ιδεολογικά μεταμφιεσμένη
σε ηθική και χρησιμοποιεί λέξεις
όπως «ήθος», «αλήθεια», «δικαιοσύ-
νη», με σκοπό να διαχωρίσει τον
φίλο από τον εχθρό, να συσπειρώσει
τους οπαδούς και να τους ωθήσει
στην ενίσχυση της δύναμής τους
σε ένα εξαιρετικά ανταγωνιστικό
περιβάλλον. Η «περιγραφική θεωρία
της απόφασης» αναλύει έτσι τον
τρόπο με τον οποίο το χριστιανικό
κόσμο είδωλο ανέτρεψε το αρχαίο,
ελληνορωμαϊκό, το οποίο με τη σειρά
του ανετράπη από το επιστημονικό
κόσμο είδωλο της νεωτερικής εποχής
και του Διαφωτισμού. Στην ουσία
βέβαια, κανένα κόσμο είδωλο δεν
χάνεται, δεν εξαφανίζεται εντελώς.
Οι κανονιστικές αυτές εικόνες του
κόσμου μεταλλάσσονται, εξελίσσον-
ται, συνδυάζονται μεταξύ τους δη-
μιουργώντας νέες, πιο ολοκληρω-
μένες και πιο ισχυρές. Για παράδειγ-
μα, είναι πολύ συχνό φαινόμενο να
συμπορεύονται συγκεκριμένες θρη-
σκείες με συγκεκριμένα έθνη. Μι-
λούμε δηλαδή για χριστιανική Δύση
και μουσουλμανικά έθνη. Είναι επί-
σης σφάλμα να πιστεύουμε ότι η με-
ταξύ τους σχέση είναι στυγνή αντι-
παράθεση, έκφραση μιας άγονης

βίας χωρίς δυνατότητα επικοινωνίας
ή συνεννόησης. Αντίθετα, εάν θε-
ωρήσουμε ότι οι κοσμοθεωρίες ή τα
κοσμοείδωλα εμπλέκονται σε μια
γενικευμένη πολεμική, τότε θα πρέπει
να θυμηθούμε ότι στο μνημειώδες
έργο του Περί πολέμου (1832), ο Carl-
vonClausewitz (1780-1831)είναι κα-
τηγορηματικός: ο πόλεμος κινητο-
ποιεί το σύνολο της «πολιτικής επι-
κοινωνίας» (politische Verkehr) μιας
δεδομένης ιστορικής κοινωνίας. Ως
«δημόσια-πολιτική επικοινωνία»,
αναλύει ο Κονδύλης στο έργο του
για τον Πρώσο στρατηγό, νοείται το
επίπεδο θεσμικής, πολιτικής, οικο-
νομικής και πολιτισμικής πολυπλο-
κότητας που επιτυγχάνεται σε μια
καθορισμένη ιστορικά κοινωνία. Η
πολιτική επικοινωνία είναι το δυνα-
μικό σύνολο των ανθρώπινων σχέ-
σεων, τόσο σε επίπεδο ηθικo-πνευ-
ματικό όσο και σε υλικo-τεχνικό. Θα
μπορούσαμε λοιπόν να κατανοή-
σουμε την ιστορική εξέλιξη ως έναν
αέναο πολεμικό διάλογο ή διαλογικό
πόλεμο μεταξύ μιας πλειάδας κο-
σμοειδώλων ή «αποφάσεων». Εν-
τούτοις, σε συγκεκριμένες ιστορικές
περιόδους συγκεκριμένα κοσμοεί-
δωλα αντιμάχονται μεταξύ τους προ-
σπαθώντας να επηρεάσουν την παγ-
κόσμια σκακιέρα. Στη μετά τον Β΄
Παγκόσμιο Πόλεμο εποχή, η ουσια-
στική παγκόσμια αντιπαράθεση έλα-

βε χώρα ανάμεσα σε δύο στρατόπεδα,
το Δυτικό φιλελεύθερο και το Ανα-
τολικό κομμουνιστικό. Αυτό όμως
δεν σημαίνει ότι παλαιότερες αντι-
παραθέσεις, οι οποίες είχαν ατονήσει,
δεν ελάμβαναν επίσης χώρα την ίδια
χρονική περίοδο. Η αντιπαράθεση
ανάμεσα στον χριστιανικό και στον
μουσουλμανικό κόσμο είχε στην ου-
σία λήξει με τη μετατροπή της Οθω-
μανικής αυτοκρατορίας, τελευταίας
μεγάλης μουσουλμανικής δύναμης,
σε τουρκικό έθνος στις αρχές τους
εικοστού αιώνα. Είχε αρχίσει αιώνες
νωρίτερα, με την αρχική επέκταση
του Ισλάμ κατά τον έκτο αιώνα σε
συνθήκες ιερού πολέμου (τζιχάντ).
Αξίζει εδώ να σημειωθεί, ότι την πυ-
ρετώδη ώθηση του αρχικού τζιχάντ
και την επέκταση του αραβικού κό-
σμου στην Ευρώπη δεν τη σταμά-
τησε ο Charles Martel και η μάχη
του Πουατιέ (732), αλλά οι Βυζαντινοί,
οι οποίοι μετά από τέσσερις αιώνες
πολέμων, από τον Ηράκλειο Α΄
(629/634) έως τον Βασίλειο Β΄ (1025),
απώθησαν τα μουσουλμανικά χαλι-
φάτα στα σύνορα του Ευφράτη. Οι
Οθωμανοί, η επόμενη μεγάλη μου-
σουλμανική δύναμη, έφτασαν μέχρι
τη Ναύπακτο (1571) και τις πόρτες
της Βιέννης (1529). Ακολούθησαν
τρεις αιώνες φθοράς μέχρι την ορι-
στική ήττα και τη μετάλλαξή τους
σε δυτικό κράτος. Με τη νίκη των

Νεότουρκων και την εγκαθίδρυση
του κεμαλικού καθεστώτος, ο μου-
σουλμανικός κόσμος έχασε τον ηγέτη
του και παραδόθηκε στην ευρωπαϊκή
Δύση. 

Μετά το 1945, σημαντικά γεγο-
νότα συνετέλεσαν στην επίρρωση
των μουσουλμανικών κρατών: το
τέλος της επονείδιστης αποικιοκρα-
τίας και ο πόλεμος της Αλγερίας, η
έξαρση τού αραβικού εθνικισμού με
τη σύσταση της Μουσουλμανικής
Αδελφότητας στην Αίγυπτο, η δια-
μάχη του Ισραήλ με τους Παλαιστι-
νίους και η αραβο-ισραηλινή σύρ-
ραξη, η Ιρανική επανάσταση, η άνο-
δος της οικονομικής δύναμης των
χωρών του Κόλπου, οι οποίες εφαρ-
μόζουν και κηρύσσουν ένα αυστηρό
και μισαλλόδοξο Ισλάμ, η εσωτερική
σύγκρουση στις περισσότερες μου-
σουλμανικές χώρες μεταξύ μιας κο-
σμικής δυτικής νοοτροπίας πολιτικής
και κοινωνικής ελίτ και μιας ισχυρής
λαϊκής μουσουλμανικής ταυτότητας.
Οι οικονομικο-πολιτικές συνθήκες
που διαμορφώθηκαν οδηγούν σή-
μερα το Ισλάμ στη διεκδίκηση μιας
θέσης στη νέα τάξη της παγκοσμιο-
ποίησης, με σκοπό την επιβολή του
συστήματος των αξιών του στον κό-
σμο. Καθ’ όλο το δεύτερο ήμισυ του
εικοστού αιώνα, η κεμαλική Τουρκία
ήταν σταθερός σύμμαχος της Δύσης,
κάτι το οποίο αλλάζει συστηματικά

την τελευταία εικοσαετία: από αρω-
γός της Δύσης, η Τουρκία μετατρέ-
πεται σε υπέρμαχο του Ισλάμ. Όπως
η Οθωμανική Αυτοκρατορία διαδέχ-
θηκε τους Άραβες ως νέα ηγετική
δύναμη του μουσουλμανικού κόσμου,
έτσι και τώρα η Τουρκία, με τη με-
τατροπή της Αγίας Σοφίας σε μου-
σουλμανικό τέμενος, παίρνει ξανά
τα ηνία του Ισλάμ.

Δύο χαρακτηριστικά στοιχεία
ωθούν σε αυτή την «απόφαση» της
Τουρκίας: ο ολοένα αυξανόμενος,
νεότερος, και μαχητικότερος μου-
σουλμανικός πληθυσμός που ανα-
ζητά νόημα στη θρησκευτική ένταση
και ο πολιτικός χαρακτήρας του Ισ-
λάμ, ο οποίος απαιτεί τη συμπόρευση
θρησκείας και πολιτικής και την ταύ-
τιση του θρησκευτικού με τον πο-
λιτικό ηγέτη. «Το Ισλάμ είναι πολιτικό
ή δεν είναι», είχε πει ο Χομεϊνί. Αυτό
απέδειξε έμπρακτα και ο Τούρκος
Πρόεδρος. Πλέον η τουρκική αντι-
παράθεση με την Ελλάδα και την
Κύπρο δεν αφορά απλά εθνικές διεκ-
δικήσεις, αλλά εγγράφεται στην αν-
τιπαράθεση ανάμεσα στο Ισλάμ και
την Ευρωπαϊκή Δύση. 

Ο κ. Παναγιώτης Χριστιάς είναι αν. καθη-
γητής του Πανεπιστημίου Κύπρου και
εταίρος του ερευνητικού κέντρου «Ευ-
ρωπαϊκές Δυναμικές» του Πανεπιστημί-
ου του Στρασβούργου.

Τουρκία, Ισλάμ και Ευρωπαϊκή Δύση
Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΧΡΙΣΤΙΑ

Ουκρανοί ακτιβιστές διαμαρτύρονται μπροστά από το ουκρανικό κοινοβούλιο, στο Κίε-
βο, εναντίον ενός νόμου που κατά την άποψή τους εξοβελίζει την ουκρανική γλώσσα
από το εκπαιδευτικό σύστημα.  
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Γράμμα στον φίλο Σάμι Ρέβελ, πρέσβη του Ισραήλ
Του ΜΑΡΙΟΥ ΗΛΙΑΔΗ

Φ ίλε Σάμι, σε προσφωνώ με
τον τρόπο αυτό γιατί σε αι-
σθάνομαι πραγματικό φίλο

της Κύπρου και έμπρακτο υποστη-
ρικτή της κυπρο-ισραηλινής φιλίας
και συνεργασίας. Διάβασα με πολύ
ενδιαφέρον το «Γράμμα σε ένα Κύ-
πριο φίλο» που δημοσιεύτηκε πρό-
σφατα σε κυπριακές εφημερίδες και
θέλω να σου πω πως βρήκα τις σκέ-
ψεις σου για το πρόβλημα της Μέσης
ανατολής εξαιρετικά ενδιαφέρουσες.
Ιδιαίτερα εύστοχες βρήκα τις σκέψεις
σου που αναφέρονται στην ανείπωτη
περιπέτεια του εβραϊκού λαού για
χιλιάδες χρόνια με αποκορύφωμα
τη ναζιστική θηριωδία, το Ολοκαύ-
τωμα, που στοίχισε τη ζωή σε εκα-
τομμύρια Εβραίους. Από τότε πέρα-
σαν τόσα χρόνια με το Ισραήλ να
μάχεται εναντίον τόσων και τόσων
«εχθρών» και τελικά να επιτυγχάνει
αξιοζήλευτη πρόοδο σε τόσους το-
μείς της ζωής. Στην επιστήμη, στα
γράμματα, τις τέχνες, την οικονομία,
την έρευνα, στους πολέμους. Για’
αυτά όλα το κράτος και ο λαός του
Ισραήλ κέρδισαν την αναγνώριση
και τον σεβασμό ολόκληρης της αν-
θρωπότητας. Θέλω, όμως, να συμ-
πληρώσω τις σκέψεις σου με δικές
μου παρατηρήσεις που ελπίζω πως
φωτίζουν ακόμη περισσότερο τη δι-
κή σου έγκυρη θεώρηση των πραγ-
μάτων.

Βρισκόμαστε, λοιπόν, σήμερα
μπροστά σε μια πραγματικότητα
που ενώ η χώρα σου έχει επιτύχει
τόσα πολλά δεν κατόρθωσε ακόμη
να επιτύχει το μείζον. Την ειρήνη.

Στην επιστολή σου ζητάς, αγα-
πητέ Σάμι, από εμάς τους Κύπριους
να αποκηρύξουμε κάθε μορφή βίας
και αντιπαραγωγική δράση στην

οποία τυχόν επιδίδονται ακραίες
οργανώσεις των Παλαιστινίων. Θέλω
να σε βεβαιώσω ότι συντάσσομαι
πλήρως με τη θέση σου πως μπο-
ρούμε και ίσως έχουμε χρέος εμείς
οι Κύπριοι να στείλουμε μήνυμα
στον επίσης δοκιμαζόμενο λαό της
Παλαιστίνης και το Αραβικό έθνος
να εγκαταλείψουν κάθε μορφή βίαιης
δράσης, καθώς και κάθε προσπάθεια
υπόσκαψης του ίδιου του κράτους
του Ισραήλ. Ταυτόχρονα, το μήνυμά
μας θα πρέπει να τους καλεί να συμ-
φιλιωθούν με την ιδέα ότι αργά η
γρήγορα θα ζήσουν πλάι πλάι με
τους σημερινούς «εχθρούς» τους,
το κράτος και τους πολίτες του Ισ-
ραήλ. Είναι με άλλα λόγια, όπως
ακριβώς και εμείς εδώ στην Κύπρο
όμηροι της γεωγραφικής μας συν-
τεταγμένης και πραγματικότητας.

Αν, λοιπόν, οι Παλαιστίνιοι στα-
ματήσουν την επιθετική τους συμ-
περιφορά και δράση εναντίον του
Ισραήλ θα συμβάλουν αποφασιστικά
στη δημιουργία του κλίματος που
χρειάζεται για να επαναληφθεί ο
διάλογος και η διαπραγμάτευση ανά-
μεσα στα ενδιαφερόμενα μέρη για
λύση του προβλήματος. Είναι από-
λυτα αναγκαίο να δημιουργηθεί

αυτή η «ζωτική ατμόσφαιρα» ανά-
μεσα στις αντιμαχόμενες πλευρές
αν ποτέ θα ευδοκιμήσει η προσπά-
θεια επίλυσης του προβλήματος. 

Προς την κατεύθυνση της δημι-
ουργίας αυτού ακριβώς του κλίματος
δούλεψαν σκληρά στη δεκαετία του
’90 δύο μεγάλοι ηγέτες του Ισραήλ,
ο Γιτζάκ Ραμπίν και ο Σιμόν Πέρες,
τιμημένοι με το βραβείο Νόμπελ ει-
ρήνης, όταν έθεταν τότε τα θεμέλια
για ειρηνική επίλυση του μεσανα-
τολικού προβλήματος. Από τότε,
φίλε Σάμι, ολόκληρη η ανθρωπότητα
πίστευε πως πλησίαζε η ώρα για
λύση του προβλήματος στη βάση
των δύο κρατών, τα οποία να ζουν
ειρηνικά πλάι πλάι.  Τα γεγονότα
που ακολούθησαν και κυρίως η άναν-
δρη δολοφονία του Γιτζάκ Ραμπίν
σε πλατεία του Τελ Αβίβ τον Νοέμ-
βριο 1995 ανέτρεψαν τα τότε δεδο-
μένα, δημιουργώντας μεγάλα εμπό-
δια στην πορεία προς την ειρήνη.
Οι διαδοχικές κυβερνήσεις του Ισ-
ραήλ που ακολούθησαν δεν έθεσαν
το ίδιο ψηλά στις προτεραιότητές
τους την επίτευξη ειρήνης – το με-

γάλο όραμα των Γιτζάκ Ραμπίν και
Σιμόν Πέρες Peres– στην πολύπαθη
Μέση Ανατολή. 

Σήμερα, λοιπόν, 25 χρόνια μετά
το Καμπ Ντέιβιντ, η Μέση Ανατολή
βρίσκεται ακόμα σε μια τραγική κα-
τάσταση πλήρους αδυναμίας να
προωθήσει το μεγάλο αίτημα της
ειρήνης. Και ενώ είναι πιεστική όπως
επισημαίνεις στην επιστολή σου η
ανάγκη επίδειξης μετριοπάθειας και
εγκατάλειψης κάθε ακραίας δρα-
στηριότητας από πλευρά παλαιστι-
νιακών οργανώσεων άλλο τόσο επι-
τακτική είναι η ανάγκη το Ισραήλ
να επιδείξει ανάλογη μετριοπάθεια
για να δημιουργηθούν οι συνθήκες
επανόδου στον διάλογο. Μίλησα
πιο πάνω, φίλε Σάμι, για τα φοβερά
εγκλήματα που κατά καιρούς δια-
πράχθηκαν και ακόμη διαπράττονται
σε βάρος αθώων ανθρώπων/πολιτών
του Ισραήλ –καθώς και της ίδιας
σου της χώρας– με αποτέλεσμα να
χύνεται το αίμα τους σε ένα αδιέξοδο
πόλεμο ανάμεσα στις αντιμαχόμενες
πλευρές. Θέλω, όμως, να σου πως
ότι εκτός από εγκλήματα που έχουν

σαν συνέπεια το να χάνονται ζωές
αθώων ανθρώπων υπάρχουν και
ενός άλλου είδους εγκλήματα, τα
οποία –καίτοι– αναίμακτα βιάζουν
βάναυσα την ψυχή των εθνών, αυτά
που προσβάλουν με θηριώδη τρόπο
τα ιερά και όσια των λαών.

Ένα τέτοιο παράδειγμα που αφο-
ρά εμάς και όλη την ανθρωπότητα
είναι η πρόσφατη απόφαση του κ.
Ερντογάν να μετατρέψει το σύμβολο
της Χριστιανοσύνης σε τζαμί για
τους μουσουλμάνους πιστούς. Αυτό
και αν είναι έγκλημα που βιάζει με
τρόπο εγκληματικό όχι μόνο την
ψυχή ολόκληρου έθνους αλλά και
της Χριστιανοσύνης ευρύτερα. Γι’
αυτό και οι τόσες διεθνείς αντιδρά-
σεις. Γράφω αυτή την επιστολή και
τη δημοσιεύω, όπως ακριβώς και
εσύ έπραξες, για να εισηγηθώ όπως
και το Ισραήλ επιδείξει μετριοπάθεια,
αποφεύγοντας να υλοποιήσει την
πρόθεσή του, όπως τουλάχιστον τη
διατύπωσε ο πρωθυπουργός Νετα-
νιάχου, για προσάρτηση των εβραϊ-
κών οικισμών στη Δυτική Όχθη,
όπως και άλλων εδαφών που σιω-
πηλά μέχρι σήμερα θεωρούνται πως
αποτελούσαν μέρος του παλαιστι-
νιακού κράτους που θα ιδρυθεί.

Η προσάρτηση των Υψωμάτων
Γκολαντ, η μεταφορά της πρωτεύου-
σας του Ισραήλ στα Ιεροσόλυμα, η
απειλούμενη νομιμοποίηση εβραϊ-
κών οικισμών και προσάρτηση εδα-
φών στη Δυτική Όχθη και αλλού
και άλλες παρόμοιες προκλητικές
και εκτός της διεθνούς έννομης
τάξης ενέργειες μπορεί να δημιουρ-
γούν την αίσθηση μιας προσωρινής
επιτυχίας, αλλά στην πραγματικό-
τητα συνιστούν βιασμό της ψυχής
του Έθνους των Παλαιστινίων και

των Αράβων, και δυναμιτίζουν ορι-
στικά την προοπτική ειρήνευσης
στη Μέση Ανατολή.

Ευχή και προσδοκία δική μου,
φίλε Σάμι, είναι να ξαναβρεί το Ισ-
ραήλ, ο μεγάλος αυτός φίλος της δι-
κής μου πατρίδας, το θάρρος και το
μεγαλείο να ξαναπερπατήσει τον
δρόμο της ειρήνης, τον δρόμο που
χάραξαν και ακολούθησαν οι μεγάλοι
σας ηγέτες Γιτζάκ Ραμπίν και Σιμόν
Πέρες, όπως και άλλοι μεγάλοι στο-
χαστές του εβραϊκού έθνους, ο ρα-
βίνος Τζόναθαν Σακς στη Μεγάλη
Βρετανία, τον οποίο η Daily Τele-
graph χαρακτήρισε ως την πιο αυ-
θεντική προφητική φωνή του καιρού
μας, ο Άμος Ος, ο γίγαντας αυτός
του πνεύματος, που έγραψε, με απα-
ράμιλλο θάρρος και αφυπνιστική
σοφία πως πρέπει να κατανοήσουμε
ακόμα και τους πιο ακραίους αντι-
πάλους μας. 

Όλοι, λοιπόν, αυτοί οι μεγάλοι
ηγέτες του Ισραήλ και τα σπάνια
πνευματικά αναστήματα της πατρί-
δας σου ιεραρχούσαν πάντοτε υψη-
λότερα από τις εφήμερες «νίκες»
που οδηγούν στα χειροκροτήματα
και τις θορυβώδεις επευφημίες των
οπαδών, το μεγαλείο της Ειρήνης
που χαμηλόφωνα αγκαλιάζει και
επικροτεί η σκεπτόμενη πλειοψηφία
του εβραϊκού λαού, οι φίλοι του Ισ-
ραήλ και ολόκληρη πιστεύω η πο-
λιτισμένη ανθρωπότητα.

Αυτά τα λίγα είχα να μοιραστώ
μαζί σου. φίλε Σάμι.

Με πολλή εκτίμηση στο πρόσωπό
σου και ακόμη μεγαλύτερο θαυμα-
σμό για τον λαό σου,

O Μάριος Ηλιάδης, είναι δικηγόρος,
πρώην υπουργός.
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Τ ο περασμένο τρίμηνο Μαρ-
τίου-Μαΐου, η κυπριακή κοι-
νωνία βίωσε την πρωτόγνω-

ρη περίοδο της καραντίνας και
των περιοριστικών μέτρων, λόγω
της πανδημίας του κορωνοϊού.
Πλην μερικών εξαιρέσεων, η συν-
τριπτική πλειονότητα των Κυπρίων
εφαρμόσαμε με συνέπεια και πει-
θαρχία όλα τα περιοριστικά μέτρα,
πολλά εκ των οποίων στερούσαν
θεμελιώδη ανθρώπινα δικαιώματά
μας, όπως το δικαίωμα της ελεύ-
θερης διακίνησης και απαγόρευαν
αμέτρητες καθημερινές δραστη-
ριότητές μας. Και πολύ καλά κά-
ναμε. Ο σκοπός ήταν απλός και
ιερός: η προστασία της ανθρώπινης
ζωής. Της δικής μας, των ανθρώ-
πων που αγαπούμε, του κοινωνικού
συνόλου. Με πλήρη σεβασμό στον
θάνατο των 19 συνανθρώπων μας,
καθώς και στον πόνο των οικογε-
νειών τους, είναι σημαντικό να
αναγνωρίσουμε, ότι η κυπριακή
κοινωνία αντιμετώπισε αυτό το
πρώτο – και, ελπίζουμε, τελευταίο
– κύμα της πανδημίας, με τη με-
γαλύτερη δυνατή επιτυχία.

Την περασμένη Δευτέρα, η κυ-
πριακή κοινωνία άκουσε, σε διά-
στημα δύο ωρών, ότι δύο συνάν-
θρωποί μας έχασαν τις ζωές τους
σε τροχαία δυστυχήματα. Για την
ακρίβεια, η κυπριακή κοινωνία,
πληροφορείται για έναν θάνατο
σε τροχαίο δυστύχημα κάθε βδο-
μάδα, κάθε χρόνο. Ενδεικτικά ανα-
φέρεται ότι, σύμφωνα με τη Στα-
τιστική Υπηρεσία, την τελευταία
πενταετία (2015-2019), έχασαν τη
ζωή τους σε τροχαία δυστυχήματα
257 άνθρωποι. Επαναλαμβάνω,
εδώ και πολλά χρόνια, κάθε εβδο-
μάδα στην Κύπρο, ένας άνθρωπος
χάνει τη ζωή του σε τροχαίο δυ-

στύχημα. Ας αναλογιστούμε, λοι-
πόν, το εξής: Αν για προστασία
από τον κορωνοϊό, εξαιτίας του
οποίου έχασαν τη ζωή τους 19 συ-
νάνθρωποί μας το 2020, εφαρμό-
σαμε τα μέτρα που εφαρμόσαμε
και στερηθήκαμε τα δικαιώματα
που στερηθήκαμε –και πολύ καλά
κάναμε–, δεν αξίζει να εφαρμό-
σουμε μερικά πολύ πιο απλά μέτρα
για να προστατευθούμε, ως άτομα
και ως κοινωνία, από μια μάστιγα
που προκαλεί 50 θανάτους κάθε
χρόνο; Αν καταφέραμε, με τόση
πειθαρχία και τόση συνέπεια, να
κλειστούμε στο σπίτι για ολόκληρες
βδομάδες και να στερηθούμε μι-
σθούς, εισοδήματα, διασκέδαση,
γυμναστική, φαγοπότια, εκδρομές,
συγγενείς, φίλους και τόσα άλλα,
είναι άραγε τόσο δύσκολο να φο-
ράμε ζώνη, να φοράμε κράνος, να
τηρούμε το όριο ταχύτητας, να μη
γράφουμε sms καθώς οδηγούμε
ή να μην οδηγούμε καθόλου όταν
έχουμε πιει; Ναι, τόσο λίγα και
τόσο απλά είναι τα μέτρα που πρέ-
πει να εφαρμόζει ο καθένας και η
καθεμία από εμάς, κάθε μέρα, προ-
κειμένου να περιορίσουμε δρα-
στικά τα τροχαία δυστυχήματα
και να σώσουμε τις ανθρώπινες
ζωές, που χάνονται εντελώς άδικα
κάθε χρόνο. 

Ο κορωνοϊός απέδειξε πως όταν
συνειδητοποιήσουμε τον κίνδυνο
από κάτι και φοβηθούμε, κάνουμε
αυτό που πρέπει. Ας συνειδητο-
ποιήσουμε, λοιπόν, τον καθημερινό
κίνδυνο των τροχαίων, ας φοβη-
θούμε και γι’ αυτά και ας κάνουμε
αυτό που πρέπει.

Ο κ. Χρύσης Παντελίδης είναι μέλος της
Γραμματείας του Εκτελεστικού Γραφεί-
ου του ΔΗΚΟ.

Ας φοβηθούμε
Του ΧΡΥΣΗ ΠΑΝΤΕΛΙΔΗ

<<<<<<

Σήμερα, λοιπόν, 25 χρό-
νια μετά το Καμπ Ντέι-
βιντ, η Μέση Ανατολή
βρίσκεται ακόμα σε
μια τραγική κατάσταση
πλήρους αδυναμίας να
προωθήσει το μεγάλο
αίτημα της ειρήνης.

Σύμφωνα με τη Στατιστική Υπηρεσία, την τελευταία πενταετία (2015-
2019), έχασαν τη ζωή τους σε τροχαία δυστυχήματα 257 άνθρωποι.
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Του ΚΥΡΙΑΚΟΥ Ν. ΠΟΧΑΝΗ

Ο νατοϊκός εμφύλιος Γαλλίας-Τουρκίας στη λιβυκή κρίση

Η Λιβύη βρίσκεται σε κατάστα-
ση χάους, μέσα στον δεύτερο
εμφύλιο πόλεμο εδώ και σχε-

δόν μια δεκαετία, μετά την ανα-
τροπή του Μουαμάρ Καντάφι το
2011. Καθώς οι αντιμαχόμενες πλευ-
ρές, ο Λιβυκός Εθνικός Στρατός
(LNA) και η Κυβέρνηση Εθνικής
Συμφωνίας (GNA), ανταγωνίζονται
για επικράτηση, η επιρροή ξένων
δυνάμεων και η ροή όπλων και μι-
σθοφόρων, έχουν αυξηθεί ανεξέ-
λεγκτα στη χώρα.

Τόσο η συμφωνία που υπεγράφη
από την Τουρκία και την GNA για
τα θαλάσσια σύνορα και την εκ-
μετάλλευση του φυσικού αερίου
της Μεσογείου, όσον και ο κίνδυνος
διαίρεσης της χώρας και η δημι-
ουργία σε αυτή, μιας νέας εστίας
του ISIS και της Μουσουλμανικής

αδελφότητας, ανοίγουν τον δρόμο
για μεγαλύτερες παρεμβάσεις.

Δύο σοβαρές δηλώσεις, μέχρι
την ώρα που γράφονται οι γραμμές
αυτές, περιγράφουν τις εκατέρωθεν
προθέσεις: Από την πλευρά του
LNA, o εκπρόσωπος Τύπου, Ahme-
dal-Mosmari, πρότεινε όπως, τα
έσοδα από το πετρέλαιο κατατί-
θενται σε τραπεζικό λογαριασμό
σε ξένη χώρα με «σαφή μηχανισμό»
για δίκαιη κατανομή κεφαλαίων
μεταξύ των περιοχών της Λιβύης.
Επίσης, πρόσθεσε ότι ο LNA θα
διατηρήσει το κλείσιμο των κοι-
τασμάτων πετρελαίου και των λι-
μένων μέχρι να τεθεί σε εφαρμογή
ένας τέτοιος μηχανισμός. Από την
άλλη, ο ΥΠΕΞ της Τουρκίας, Με-
βλούτ Τσαβούσογλου, ανάφερε
στους Financial Times ότι η GNA
θα συμφωνήσει σε κατάπαυση του
πυρός μόνο εάν ο LNA αποσυρθεί
από τη Σύρτη και την Αλ Τζούφρα. 

Μια αναδρομή εννέα χρόνων
θα μας βοηθούσε να δούμε τις επι-
πτώσεις μιας άλλης παρέμβασης,
αυτής του ΝΑΤΟ, στην ίδια χώρα

το 2011. Το αφήγημα ότι η εφαρ-
μογή του, τότε αναδυόμενου, κα-
νόνα εντός της Συμμαχίας, «Ευθύνη
για Προστασία» (Responsibility-
forProtection) κατά την άποψή μου
έχει καταρρεύσει. Τα διδάγματά
της άλλα λένε: Ο πόλεμος ακόμα
διαρκεί, τα θύματα έχουν πολλα-
πλασιαστεί, όπως και οι παραβιά-
σεις των ανθρώπινων δικαιωμάτων,
το ισλαμικό ριζοσπαστικό κίνημα
αναζωπυρώθηκε και η διακίνηση
όπλων στη χώρα αλλά και στα γει-
τονικά κράτη αυξήθηκε κατακό-
ρυφα. Στη Λιβύη σήμερα υπάρχουν
1,3 εκατομμύρια άνθρωποι που
χρειάζονται επείγουσα ανθρωπι-
στική βοήθεια.

Σήμερα τα εμπλεκόμενα κράτη
στη διαμάχη είναι περισσότερα
και με διαφορετικά κίνητρα. Ισλα-
μικές συμμαχίες βρίσκονται σε αν-
τιπαράθεση και η εμπλοκή ευρω-
παϊκών κρατών έχει ως αποτέλεσμα,
οι διαφορές στη Μέση Ανατολή
και στη Βόρεια Αφρική να γίνονται
ευρωπαϊκά προβλήματα.

Ο πόλεμος διά αντιπροσώπων

που διεξάγουν, τα ΗΑΕ, η Σαουδική
Αραβία και η Αίγυπτος εναντίον
του Κατάρ και της Τουρκίας έχουν
μεταφερθεί στα νερά της Μεσο-
γείου, δηλαδή στο κατώφλι της Ευ-
ρώπης. Η χρησιμοποίηση της Λι-
βύης από την Τουρκία, τόσο στο
στρατιωτικό όσο και στον ενεργει-
ακό τομέα, αποτελεί απειλή για
την Ελλάδα, την Κύπρο και τη Γαλ-
λία. Πρόσφατη δήλωση των ΥΠΕΞ,
Γαλλίας, Ελλάδας, Κύπρου, ΗΑΕ
και Αιγύπτου κατέστησε σαφείς
τις ανησυχίες τους.

Τα Ηνωμένα Αραβικά Εμιράτα
(ΗΑΕ) εδώ και αρκετό καιρό, προ-
σπαθούν να αυξήσουν την επιρροή
τους στην Αν. Μεσόγειο με σκοπό
τον περιορισμό των δραστηριοτή-
των της Τουρκίας. Παρ’ όλες τις
«ιδεολογικές» διαφορές τους με
τον Ισραήλ και εκμεταλλευόμενα
τις προβληματικές σχέσεις του με
την Τουρκία, έχουν αναπτύξει μαζί
του στενότερους δεσμούς. Πίσω
από την αποφασιστικότητα των
ΗΑΕ να εμποδίσουν τηνΤουρκία,
βρίσκεται, μεταξύ άλλων, ο αγωγός

EastMed ο οποίος θα μεταφέρει
από τα κοιτάσματα της Αν. Μεσο-
γείου, φυσικό αέριο στην Ευρώπη,
μέσω Ελλάδας και Ιταλίας. Αυτός
ο αγωγός, αποτελεί απειλή για το
Κατάρ, αφού οι εξαγωγές του σε
φυσικό αέριο προς την Ευρώπη θα
μειωθούν μέχρι και 50%! Σε μια
άλλη εξέλιξη, οι ηγέτες της Ρωσίας
και των ΗΑΕ μίλησαν στις 15 Ιου-
λίου για την πορεία που θα ακο-
λουθήσουν στη Λιβύη με σκοπό
την ελαχιστοποίηση των διαφορών
τους και την επανέναρξη της πο-
λιτικής διαδικασίας.

Από την ευρωπαϊκή πλευρά, το
ερώτημα που γεννάται είναι κατά
πόσον η Γαλλία διαθέτει τα μέσα
να εμποδίσει την Τουρκία. Εντός
του ΝΑΤΟ, φαίνεται ότι η πρώτη
μάχη έχει χαθεί, μετά από το γνω-
στό επεισόδιο παρενόχλησης γαλ-
λικής φρεγάτας από δύο τουρκικές.
Το πόρισμα έρευνας του ΝΑΤΟ αμ-
φισβήτησε τους γαλλικούς ισχυ-
ρισμούς και η Γαλλία αποχώρησε
από την επιχείρηση «Sea Guar-
dian». Η Τουρκία αφήνεται να εμ-

παίζει συμμάχους και εταίρους. Εί-
ναι χαρακτηριστικό το σχετικό δη-
μοσίευμα του Πρακτορείου «Ανα-
τολή»: «Η Γαλλία στερείται συνε-
κτικών στρατηγικών και εργαλείων
για να ασκήσει επιρροή στην πε-
ριοχή και αγωνίζεται να λάβει στή-
ριξη από άλλους Ευρωπαίους». Τα
βασικά επιχειρήματα της Τουρκίας:
Η Γαλλία προσπαθεί να φέρει την
Ρωσία αντιμέτωπη με την Τουρκία,
ενώ ελπίζει σε έναν πόλεμο μεταξύ
Τουρκίας και Αιγύπτου. Αυτό, κάνει
τη Γαλλία να φαίνεται στην πλευρά
της Ρωσίας, ενώ την Τουρκία ως
τον υποστηριχτή του ΝΑΤΟ, παρά
τη συνεργασία της με αυτή σε εξο-
πλιστικά προγράμματα. Βέβαια,
στην αρχή η Δύση φάνηκε να ευ-
νοεί την πλευρά που βρισκόταν
εναντίον των υποστηριχτών της
Μουσουλμανικής Αδελφότητας και
του ISIS και η Ρωσία φάνηκε ότι
εμπλέκεται ενεργά στη Λιβυκή κρί-
ση αφού η Γαλλία είχε δείξει την
προτίμηση της προς τον Χαφτάρ.
Τόσο το αποικιοκρατικό παρελθόν
της Γαλλίας όσο και η πρωταγωνι-

στική εμπλοκή της στην επέμβαση
του 2011, αποτελούν στα χέρια του
Ερντογάν επιχειρήματα στο χαρα-
κτηρισμό που της προσδίδει ως
«καταστροφικό παράγοντα» στη
Λιβύη κατηγορώντας την παράλ-
ληλα ότι στηρίζει την κουρδική
τρομοκρατία στη Συρία.

Παρά τις προσπάθειες της Γαλ-
λίας εντός της Ε.Ε., στη συνεδρίαση
της 13ης Ιουλίου, για εξέταση των
ενεργειών της Τουρκίας και επιβολή
κυρώσεων, υπάρχει μια δυστοκία
μεταξύ των κρατών μελών (ΚΜ)
που καθιστά την Ένωση ανίσχυρη
να ασκήσει δυναμική εξωτερική
πολιτική και σοβαρές πιέσεις στην
Άγκυρα, λόγω:

1) Της οικονομικής κατάστασης
των ΚΜ, ένεκα της πανδημίας.

2) Των προτεραιοτήτων της προ-
εδρεύουσας Γερμανίας, που εστιά-
ζονται στις εμπορικές συναλλαγές
με ΗΠΑ και Κίνα, στον τρόπο ανά-
καμψης της οικονομίας, στις επι-
πτώσεις του Brexit και στην απρο-
θυμία, κατά την άποψη μου, να κά-
νει το «διαιτητή» στην γαλλο-τουρ-
κική διένεξη, αφήνοντας τις ΗΠΑ
να το κάνουν.

Από την άλλη, η Γαλλία φαίνεται
ότι διαθέτει τα μέσα για να αντι-
μετωπίσει τον τουρκικό επεκτατι-
σμό στην Αφρική. Η αντιτρομο-
κρατική της δράση σε Μάλι, Νίγη-
ρα, Μπουρκίνα Φάσο,Τσαντ και
Μαυριτανία και οι στενοί δεσμοί
της με Αλγερία και Τυνησία φαί-
νεται ότι δημιουργούν δυνατότητες.
Μαζί όμως με αυτά, η Γαλλία θα
πρέπει να εκμεταλλευτεί τους πα-
ρακάτω παράγοντες:

1) Την προθυμία για συνεργασία
ΚΜ, όπως η Αυστρία, η Κύπρος και
η Ελλάδα, καθώς και τη στάση της
Αιγύπτου.

2) Την επιδείνωση του ευρω-
παϊκού αισθήματος απέναντι στην
Τουρκία με φόντο το προσφυγικό
και την αποκλίνουσα πορεία της
από τη δημοκρατία και το κράτος
δικαίου.

3) Την εκτεταμένη στρατιωτική,
τεχνική και παραστρατιωτική υπο-
στήριξη που συνεχίζει να παρέχει
η Άγκυρα στις δυνάμεις της Τρί-
πολης. Τέλος, θα πρέπει να πείσει
τους Ευρωπαίους εταίρους για τους
κινδύνους που ελλοχεύουν σε πε-
ρίπτωση επικράτησης της Τουρκίας
στη Λιβύη και που αφορούν στη
δημιουργία, μιας «νέας Συρίας»,
και ένα «νέο Ισλαμικό Κράτος» στη
Μεσόγειο και νέες ροές προσφύγων
προς την Ευρώπη. 

Ο κ. Κυριάκος Ν. Ποχάνης είναι αρχιπλοί-
αρχος (ε.α.) (Πρώην διοικητής Κυπριακού
Ναυτικού).

Ε χει γίνει όλο και πιο δύσκολο
για τη Διερευνητική Επιτροπή
Αγνοουμένων(ΔΕΑ) να βρί-

σκει λείψανα αγνοουμένων. Οι προ-
σπάθειες δεν έχουν επιφέρει τα
επιθυμητά αποτελέσματα.  Μόνο
περίπου οι μισοί αγνοούμενοι έχουν
ταυτοποιηθεί και τελεστe;i από
τους συγγενείς η ταφή που αρμόζει.
Οι συγγενείς έχουν το δικαίωμα
να μάθουν την τύχη των αγαπη-
μένων τους. Τα κράτη έχουν την
υποχρέωση να διεξάγουν έρευνα
και να ενημερώσουν.

Μπορούμε να κάνουμε κάτι, ενώ
ακόμη οι στενοί συγγενείς βρίσκον-
ται στη ζωή; Μπορούμε να ανα-
βαθμίσουμε τη ΔΕΑ σε μια Επιτρο-
πή Αλήθειας; Η τουρκική εισβολή
το 1974 και σε μικρότερο βαθμό
οι διακοινοτικές συγκρούσεις το
1963 έχουν προκαλέσει τεράστιο
ανθρώπινο πόνο.  Οι καταχωρήσεις
στη ΔΕΑ αφορούν πάνω από 2.000
αγνοούμενα άτομα. Η διακρίβωση
της τύχης των αγνοουμένων και h
παράδοση των λειψάνων για ταφή
ήταν ανθρωπιστικό θέμα, αλλά δυ-
στυχώς παρασύρθηκε από τις πο-
λιτικές σκοπιμότητες.

Η ΔΕΑ δημιουργήθηκε το 1981
από τα Ηνωμένα Έθνη (Η.Ε.), αλλά
άρχισε εκταφές το 2006 μετά από
συμφωνία των ηγετών των δύο κοι-
νοτήτων για ανταλλαγή πληροφο-
ριών το 1997. Υπάρχουν ακόμη 810

Ε/κ και 218 Τ/κ που δεν έχουν ταυ-
τοποιηθεί και οι πληροφορίες για
αυτούς είναι πολύ περιορισμένες.
Μπορεί να γίνει κάτι;

Η Ευρωπαϊκή Σύμβαση Ανθρω-
πίνων Δικαιωμάτων δημιουργεί θε-
τική υποχρέωση για τα κράτη για
διεξαγωγή αποτελεσματικής έρευνας
για τους αγνοουμένους. Μάλιστα,
η μη πληροφόρηση των συγγενών
μπορεί να συνιστά απάνθρωπη με-
ταχείριση.

Στη «Βαρνάβα κ.ά. ν. Τουρκίας»
και στην 4η Διακρατική Προσφυγή
«Κύπρος ν. Τουρκίας», το Ευρωπαϊκό
Δικαστήριο Ανθρωπίνων Δικαιω-
μάτων με αποφάσεις του διαπίστωσε
παραβιάσεις από την Τουρκία για
την καθυστέρηση στη διερεύνηση
της τύχης των αγνοουμένων και
στην παροχή πληροφοριών στους
συγγενείς.

Οι Όροι Εντολής της ΔΕΑ ψηφί-
στηκαν από τη Γενική Συνέλευση
των Η.Ε. στις 23 Απριλίου 1981.  Λει-
τουργεί με εμπιστευτικότητα πάνω
στη βάση μιας de facto ασυλίας που
δόθηκε από τον γενικό εισαγγελέα
της κάθε πλευράς της Πράσινης
Γραμμής. Το 1990 δήλωσαν ότι δεν
θα προχωρήσουν με ποινικές διώξεις
για οποιονδήποτε δώσει πληροφο-
ρίες σχετικά με τους αγνοουμένους
στη ΔΕΑ.  Υπάρχει τώρα μεγάλη
πίεση για ορθές πληροφορίες για
ενδεχόμενους τόπους ταφής και

δυστυχώς οι μάρτυρες απλώς πε-
θαίνουν. Έτσι εγείρεται το ερώτημα
εάν μια Επιτροπή Αλήθειας πάνω
στο μοντέλο της Νοτίου Αφρικής ή
της Κολομβίας θα μπορούσε να δη-
μιουργηθεί για την Κύπρο με την
αναβάθμιση της ΔΕΑ. Πώς μπορεί,
όμως, να γίνει αυτό νομικά;  Υπάρ-
χουν τρία βήματα.  Το πρώτο είναι
να τροποποιηθούν οι Όροι Εντολής,
το δεύτερο να τροποποιηθεί ο Περί
Αποδείξεως Νόμος Κεφ. 9 και το
τρίτο να δημιουργηθούν εσωτερικοί
κανονισμοί σχετικά με την ασυλία.  

Η τροποποίηση των όρων εντο-
λής φαίνεται στη φωτογραφία με
γκρίζο. Αυτές θα επιτρέψουν την
ανεμπόδιστη και άμεση πρόσβαση
σε ολόκληρο το νησί.  Θα επεκτεί-
νουν τη δυνατότητα της Επιτροπής
Αλήθειας να διερευνά και να δια-
πιστώνει τα γεγονότα, αλλά δεν θα
έχει δυνατότητα να αποδώσει ατο-
μική ευθύνη. Η τροποποίηση του
Νόμου Περί Αποδείξεως Κεφ. 9 θα
καθορίσει ότι η μαρτυρία στην Επι-
τροπή Αλήθειας δεν θα είναι απο-
δεκτή σε ποινικές, αστικές ή διοι-
κητικές διαδικασίες.

Θα πρέπει τέλος να υιοθετηθούν
οι εσωτερικοί κανόνες της Επιτρο-
πής Αλήθειας έτσι ώστε να διασφα-
λιστεί ότι οι μάρτυρες αποδέχονται
ευθύνη, δηλώνουν μεταμέλεια και
δίδουν πληροφορίες που να τους
επιτρέπουν την ασυλία.

Εμφανώς αυτό είναι μια απλή
ανάλυση και ήδη ο Μη Κυβερνητι-
κός Οργανισμός «Truth Now» ερ-
γάζεται προς αυτή την κατεύθυνση.
Όμως ήθελα να θέσω τα γεγονότα
και τον Νόμο σαν βάση συζήτησης.
Συμμερίζομαι τον ανείπωτο πόνο
των συγγενών πεσόντων και αγνο-
ουμένων.

Πολλοί από αυτούς όμως φεύγουν
χωρίς να ξέρουν, χωρίς τον ελάχιστο
αποχαιρετισμό, μια σωστή ταφή.
Θέλει η Κύπρος μια Επιτροπή Αλή-
θειας, η οποία με αντάλλαγμα την
ασυλία θα μπορεί να έχει πληρο-
φορίες από τους εμπλεκομένους
προς όφελος των συγγενών; Η ΔΕΑ
ήδη λειτουργεί τα τελευταία 30 χρό-
νια κάτω από μια de facto ασυλία.
Σε περίπτωση αναβάθμισής της θα
πρέπει αυτή να επεκταθεί.  Η προ-
σπάθεια, με πλήρη σεβασμό στους
συγγενείς, είναι να αρχίσει μια δη-
μόσια συζήτηση στο κατά πόσο μια
Επιτροπή Αλήθειας είναι πιθανό-
τητα. Εμφανώς υπάρχουν πάρα πολ-
λά θέματα αλλά ήθελα να θέσω το
νομικό πλαίσιο μέσα στο οποίο θα
κινηθεί αυτή η διαδικασία έτσι ώστε
να μπορέσει να αρχίσει ένας διά-
λογος.

Λοιπόν, εσείς πού είστε σε αυτό
το δίλημμα;  Δικαιοσύνη ή Αλήθεια;

Ο κ. Αχιλλέας Δημητριάδης
είναι δικηγόρος.

Μια Επιτροπή Αλήθειας για την Κύπρο;
Του ΑΧΙΛΛΕΑ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗ

<<<<<<

Σήμερα τα εμπλεκόμενα
κράτη στη διαμάχη είναι
περισσότερα και με δια-
φορετικά κίνητρα. Ισλα-
μικές συμμαχίες βρί-
σκονται σε αντιπαράθεση
και η εμπλοκή ευρωπαϊ-
κών κρατών έχει ως απο-
τέλεσμα, οι διαφορές στη
Μ. Ανατολή και στη Βό-
ρεια Αφρική να γίνονται
ευρωπαϊκά προβλήματα. Στη Λιβύη σήμερα υπάρχουν 1,3 εκατομμύρια άνθρωποι που χρειάζονται επείγουσα ανθρωπιστική βοήθεια.
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ΠΡΟπτυχιακά

ΤΟ 
ΝΕΑΠΟΛΙΣ

σπουδασε με ασφαλεια!
δίπλα σου!

Ετοιμη για την ανάφλεξη μιας γε-
νικής κρίσης στην Ανατολική Με-
σόγειο ακόμα και για την περίοδο 
πριν από τις αρχές του φθινοπώρου 
είναι η Αθήνα, καθώς το τελευταίο 
χρονικό διάστημα σημειώνονται 
ενδείξεις ότι ο πρόεδρος της Τουρ-
κίας Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν επιθυ-
μεί να επιταχύνει έτι περαιτέρω τις 
εξελίξεις στην ευρύτερη περιοχή. 
Πιθανή επίσπευση της τουρκικής 
κινητοποίησης θα είχε ως στόχο 
είτε την πρόληψη μιας συμφωνίας 
οριοθέτησης αποκλειστικής οικο-

νομικής ζώνης (ΑΟΖ) ανάμεσα σε 
Ελλάδα και Αίγυπτο, είτε την επι-
τάχυνση των εξελίξεων, πριν από 
τις αμερικανικές εκλογές και ενώ 
οι Ευρωπαίοι βρίσκονται σε θερι-
νούς ρυθμούς. 

Με βάση το αίτημα της τουρκι-
κής εταιρείας πετρελαίων (ΤΡΑΟ) 
της 30ής Μαΐου για έρευνες στα νέα 
οικόπεδα που έχουν προσδιοριστεί 
στο τουρκολιβυκό μνημόνιο, από τη 
Ρόδο έως την Ανατολική Κρήτη, οι 
άδειες μπορεί να τεθούν σε ισχύ 
από τα τέλη Αυγούστου, ενδεχομέ-
νως και τις αρχές Σεπτεμβρίου. ∆εν 
θα πρέπει, ωστόσο, να λησμονείται 
ότι οι άδειες που έχουν εκδοθεί για 

την περιοχή που βρίσκεται εγγύτε-
ρα στο Καστελλόριζο είναι ενεργές 
ήδη από το 2012. Υπενθυμίζεται ότι 
οι έως τώρα κινήσεις της Αθήνας 
έχουν γίνει με βάση αυτό το άτυπο 
τελεσίγραφο των 90-100 ημερών 
από το αίτημα της ΤΡΑΟ προς την 
αρμόδια διεύθυνση του υπουργεί-
ου Ενέργειας. 

Αυτό το γεγονός οδηγεί την Αθή-
να στο συμπέρασμα ότι και οι Τούρ-
κοι δεν έχουν ακόμη αποφασίσει 
για το σημείο το οποίο θα επιλέ-
ξουν. Σε κάθε περίπτωση, τα μέσα 
που διαθέτουν για αυτό τον σκοπό 
βρίσκονται στην πλειονότητά τους 
σε λιμάνια της νότιας Τουρκίας. Από 

τα πλωτά γεωτρύπανα της Τουρ-
κίας, το «Γιαβούζ» μετακινήθηκε 
ελαφρώς νοτιότερα στην κυπριακή 
ΑΟΖ και θα παραμείνει εκεί ώς τις 
18 Αυγούστου. Το «Φατίχ» βρίσκε-
ται στη Μαύρη Θάλασσα, ενώ το 
τρίτο πλωτό γεωτρύπανο που προ-
μηθεύτηκε πρόσφατα η Αγκυρα και 
έχει ονομαστεί «Κανουνί», βρίσκε-
ται απέναντι από την Κύπρο, στο 
Τασουτσού, μαζί με το ερευνητικό 
«Μπαρμπαρός», χωρίς αποστολή. 

Το έτερο μεγάλο ερευνητικό, το 
«Ορούτς Ρέις», παραμένει στην Ατ-
τάλεια, επίσης χωρίς να έχει ανα-
λάβει κάποια αποστολή. 

Τις τελευταίες εβδομάδες η Αθή-

να έχει παρατηρήσει μια ναυτική 
κινητικότητα, κυρίως όμως ανατο-
λικώς της Ρόδου, κάτι που οδηγεί το 
Πολεμικό Ναυτικό (Π.Ν.) να διεξάγει 
τις δικές του ασκήσεις στο Μυρτώο 
Πέλαγος και δυτικά των Κυθήρων. 
Αυτά τα απομεινάρια των παλαιών 
μέτρων Οικοδόμησης Εμπιστοσύ-
νης (ΜΟΕ) δεν είναι, βέβαια, αρκετά 
για να καθησυχάσουν την Αθήνα. 

Η ανησυχία εντείνεται από το 
γεγονός ότι η Αγκυρα φαίνεται να 
ακολουθεί επιλογές πόλωσης σε όλα 
τα μέτωπα στην Ανατολική Μεσό-
γειο. Στη Λιβύη φαίνεται ότι η Αίγυ-
πτος είναι αποφασισμένη να εισβά-
λει σε περίπτωση που οι δυνάμεις 

οι οποίες υποστηρίζονται από την 
Τουρκία επιχειρήσουν να καταλά-
βουν τη Σύρτη ή να χτυπήσουν την 
αλ Τζούφρα. Αν αυτή η ανταλλαγή 
απειλών μετατραπεί σε θερμότερη 
από την υφιστάμενη, σύγκρουση, 
μένει να φανεί. 

Στη θάλασσα, πάντως, η Τουρ-
κία εμφανίζεται να ελέγχει πλήρως 
την κατάσταση έξω από τη Λιβύη, 
όπου βρίσκονται συνολικά επτά πο-
λεμικά πλοία, ενώ οι πτήσεις από 
την Κωνσταντινούπολη και άλλες 
τοποθεσίες προς τα αεροδρόμια 
που ελέγχει η κυβέρνηση της Τρί-
πολης συνεχίζονται κανονικά. Η 
ναυτική παρουσία της Τουρκίας 
στα ανοιχτά της Λιβύης λειτουργεί 
και ως αδιάψευστος μάρτυρας της 
ουσιαστικής αποτυχίας της επιχεί-
ρησης «Ειρήνη» της Ε.Ε. για την 
επιτήρηση του εμπάργκο όπλων 
στη χώρα. 

Η Αγκυρα, πάντως, δεν φείδεται 
απειλών και πέρα από την Ανατο-
λική Μεσόγειο, έναντι ακόμα και 
της Αρμενίας, λόγω των πρόσφα-
των αψιμαχιών με το Αζερμπαϊτζάν 
στην, εσχάτως όχι και τόσο «παγω-
μένη», σύγκρουση του Ναγκόρνο 
Καραμπάχ. Οπως... αποκάλυψε ο 
υπουργός Εξωτερικών της Τουρκίας 
Μεβλούτ Τσαβούσογλου, το Βερολί-
νο επιχειρεί να προλάβει μια πιθα-
νή κλιμάκωση, κάτι που φάνηκε και 
από τη συνάντηση των διπλωματι-
κών συμβούλων και συνεργατών 
των τριών ηγετών. Η επίσκεψη του 
Χάικο Μάας στην Αθήνα την Τρίτη 
έχει ακριβώς ως στόχο τη συζήτηση 
για τα ελληνοτουρκικά, μάλιστα με 
«φρέσκες» κατευθύνσεις μετά τις 
συζητήσεις των ηγετών το προη-
γούμενο διήμερο. 

Το Παρίσι

Αναλόγως εντατικές είναι και 
οι συζητήσεις ανάμεσα σε Αθήνα 

και Παρίσι, καθώς οι δύο πλευρές 
διαπραγματεύονται εδώ και καιρό 
για ένα σύμφωνο αμοιβαίας συν-
δρομής, το οποίο, ωστόσο, έχει 
προεκτάσεις και στα εξοπλιστι-
κά. Αν οι Γάλλοι δρομολογήσουν 
σεισμικές έρευνες σε κάποιο από 
τα οικόπεδα που βρίσκονται στα 
δυτικά-νοτιοδυτικά της Κρήτης 
ή και ανατολικότερα και μάλιστα 
μέσα στις επόμενες 30 ημέρες, 
αυτό αποτελεί προς το παρόν ένα 
σενάριο. Και τούτο διότι για να 
οριοθετηθεί οικόπεδο στην Ανα-
τολική Κρήτη, θα πρέπει να έχει 
προηγηθεί συμφωνία οριοθέτησης 
ΑΟΖ ανάμεσα σε Ελλάδα και Αίγυ-
πτο. Οπως επισήμανε η «Κ» ήδη 
από την προηγούμενη Κυριακή, 
οι επαφές ανάμεσα σε Κάιρο και 
Αθήνα για το θέμα είναι πυκνές 
και διαρκείς. 

Ο μεγάλος άγνωστος της εξί-
σωσης είναι η στάση της Ουάσι-
γκτον. Στην Αθήνα διερωτώνται 
για την ακριβή έκταση που έχει η 
συνεννόηση του κ. Ερντογάν με 
τον Ντόναλντ Τραμπ στην παρού-
σα φάση και αν η τελευταία επι-
κοινωνία τους ήταν όντως αυτή 
που διαφημίζεται με κάθε τρόπο 
από την Αγκυρα. 

Σε κάθε περίπτωση, σε διπλω-
ματικό και ανώτατο στρατιωτικό 
επίπεδο Αθήνα και Ουάσιγκτον 
βρίσκονται σε ανοιχτή γραμμή, 
παρά τις αντικειμενικές δυσκο-
λίες της περιόδου. 

Από την Αθήνα επιθυμούν την 
παρουσία ναυτικών μονάδων από 
τις ΗΠΑ και τη Γαλλία το επόμε-
νο χρονικό διάστημα, ωστόσο δεν 
υπολογίζουν με βάση αυτό το δεδο-
μένο. Ηδη ο αρχηγός ΓΕΕΘΑ Κων-
σταντίνος Φλώρος πραγματοποίη-
σε μια ταχεία επίσκεψη στο Ισραήλ 
όπου και συναντήθηκε με τον Ισ-
ραηλινό ομόλογό του Αβίβ Κοχάβι. 

Η Ανατολική Μεσόγειος φλέγεται
Η Αθήνα τελεί σε ετοιμότητα για γενική κρίση ακόμα και πριν από το φθινόπωρο, λόγω της αυξημένης τουρκικής κινητικότητας

Η Τουρκία θα ήθελε 
είτε να προλάβει μια 
συμφωνία οριοθέτησης 
ΑΟΖ μεταξύ Ελλάδας 
και Αιγύπτου είτε να επι-
σπεύσει τις εξελίξεις 
πριν από τις αμερικα-
νικές εκλογές.

Τις τελευταίες εβδομάδες, η Αθήνα έχει παρατηρήσει μια ναυτική κινητικότητα, κυρίως όμως ανατολικά της Ρό-
δου, κάτι που οδηγεί το Πολεμικό Ναυτικό να διεξάγει τις δικές του ασκήσεις στο Μυρτώο Πέλαγος και δυτικά των 
Κυθήρων. Στη φωτογραφία, η φρεγάτα «Αιγαίον».
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Παρά την προσπάθεια της Αγκυρας 
να εμφανίσει τον Τούρκο πρόεδρο 
Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν σε στενή 
συνεργασία με τον Ντόναλντ Τραμπ 
στη Λιβύη, η Ουάσιγκτον κρατά 
χαμηλούς τόνους για τις στρατιω-
τικές ενέργειες της Αγκυρας στην 
περιοχή, ειδικά μετά το ναυτικό 
επεισόδιο της χώρας με τις γαλλι-
κές φρεγάτες. Ο σύμβουλος εθνικής 
ασφαλείας του Αμερικανού προ-
έδρου, Ρόμπερτ Ο’ Μπράιεν, εξέ-
φρασε τη συμπαράστασή του στη 
Γαλλία για τη διένεξη στη Μεσό-
γειο, σε μία ένδειξη ότι δεν θέλει 
να πάρει σαφή θέση στην αντιπα-
ράθεση μεταξύ των δύο χωρών-με-
λών του ΝΑΤΟ. 

Αυτό ακριβώς το χάος στους 
κόλπους της Συμμαχίας επιθυμεί 
να εκμεταλλευθεί η Τουρκία, έχο-
ντας άλλωστε εξασφαλίσει μια σιω-
πηρή ανοχή εκ μέρους του ενοίκου 
του Λευκού Οίκου, σε αντίθεση με 
τους Ευρωπαίους που παρακολου-
θούν με αγωνία τη «συριοποίηση» 
της Λιβύης. 

Την ίδια στιγμή, το Κοινοβούλιο 
που έχει έδρα την ανατολική Λι-
βύη και είναι αυτήν τη στιγμή το 
μόνο Σώμα ή ηγέτης της χώρας με 
μια σχετική έστω νομιμοποίηση, 
έδωσε το πράσινο φως στην Αί-
γυπτο να επέμβει στρατιωτικά αν 
απειληθεί η ασφάλεια της χώρας. 
O Aιγύπτιος πρόεδρος Αμπντελ-
φατάχ Αλ Σίσι έχει θέσει την πό-
λη της Σύρτης και την αεροπορική 
βάση Τζούφρα ως κόκκινη γραμμή, 
καλώντας τον αιγυπτιακό στρατό 
να είσαι σε ετοιμότητα για οιαδή-
ποτε αποστολή, αν χρειαστεί και 
«εκτός συνόρων». 

Στρατιωτική ετοιμότητα δεί-
χνει και το αντίπαλο στρατόπεδο 
στην ίδια περιοχή, καθώς ο πρωθυ-
πουργός είχε τις τελευταίες μέρες 
επαφές με στρατιωτικούς διοικη-
τές, προκειμένου να «εγγυηθεί την 
ασφάλεια των απελευθερωμένων 
εδαφών», όπως αναφέρεται στη 
σχετική ανακοίνωση. Η απόσυρ-

ση των Ρώσων μισθοφόρων της 
Ομάδας Βάγκνερ από τη Σύρτη 
ίσως αποτελεί ένδειξη ότι η GNA 
(Σαράζ) ετοιμάζεται να εξαπολύ-
σει επιχείρηση ανακατάληψης της 
πόλης από τις δυνάμεις που είναι 
πιστές στον Χαφτάρ. 

Αξίζει να σημειωθεί ότι την 
περασμένη εβδομάδα ο Γερμα-
νός υπουργός Εξωτερικών, Χάι-
κο Μάας, είχε προτείνει την απο-
στρατιωτικοποίηση της Σύρτης 
ως εφαλτήριο για την έναρξη δια-
πραγματεύσεων μεταξύ των αντι-
μαχόμενων πλευρών. Ωστόσο η 
Αγκυρα έθεσε, διά στόματος Με-
βλούτ Τσαβούσογλου, ως όρο για 
την έναρξη διαλόγου την παράδο-
ση της Σύρτης και της αεροπορι-
κής βάσης προτού η κυβέρνηση 
συμφωνήσει σε εκεχειρία. 

Σε άρθρο του στο Politico ο 
Τούρκος υπουργός Εξωτερικών 
κατηγόρησε εξάλλου την Ευρω-
παϊκή Ενωση ότι απέτυχε να τιμή-
σει τις αξίες της και να αναχαιτίσει 
τις επιχειρήσεις του Χαφτάρ κατά 
της κυβέρνησης στην Τρίπολη. 
«Ενώ παραστρατιωτικές ομάδες 
πραξικοπηματιών και μισθοφόροι 
εξακολουθούν να εξοπλίζονται, η 
επιχείρηση “Ειρήνη” της Ε.Ε. στη 
Μεσόγειο που έχει στόχο την τή-
ρηση του εμπάργκο όπλων στη Λι-
βύη στην πράξη τιμωρεί τη νόμιμη 
κυβέρνηση της χώρας», έγραψε.

Απειλές προς Αθήνα, Παρίσι 

Ως προς τη στάση της Ελλάδας 
στη σύγκρουση, τουρκικές διπλω-
ματικές πηγές διαμηνύουν προς 
κάθε κατεύθυνση ότι η Αγκυρα 

δεν θα ανεχθεί τη στήριξη της 
Αθήνας και του Παρισιού προς 
τον στρατηγό Χαλίφα Χαφτάρ, 
τονίζοντας ότι η χώρα μας καλά 
θα κάνει να μην καταφεύγει στη 
λογική «ο εχθρός του εχθρού μου 
είναι φίλος μου». 

Η σημερινή εύθραυστη κατά-
σταση στη χώρα δείχνει πόσο άλ-
λαξαν οι συσχετισμοί μετά την ενί-
σχυση της τουρκικής παρουσίας. 

Στις αρχές του χρόνου, τον Ια-
νουάριο, πριν από το συνέδριο του 
Βερολίνου, το ρωσικό υπουργείο 
Εξωτερικών είχε καλέσει τους βα-
σικούς πρωταγωνιστές στη Μόσχα: 
τον πρόεδρο της Βουλής, Αγκίλα 
Σαλέχ, τον επικεφαλής της κυβέρ-
νησης Φαγέζ αλ Σαράζ και τον 
στρατηγό Χαλίφα Χαφτάρ. 

Τότε ο τελευταίος θεωρούσε ότι 
είχε καλύτερες προοπτικές να κερ-

δίσει στο πεδίο της μάχης και έτσι 
αρνήθηκε να υπογράψει κείμενο 
συμφωνίας, που είχε αποδεχθεί ο 
Φαγέζ αλ Σαράζ. 

Εξι μήνες αργότερα ο LNA (Χα-
φτάρ) φέρεται έτοιμος να συναινέ-
σει στην άμεση κατάπαυση των 
εχθροπραξιών, αλλά η κυβέρνη-
ση της Τρίπολης θεωρεί ότι μόνο 
απώλειες θα έχει αν δεχθεί ένα 
τέτοιο κείμενο. 

Στον δρόμο
της Συρίας
βαδίζει
και η Λιβύη
Σε θέσεις μάχης τα στρατόπεδα

Της ΞΕΝΙΑΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗ

Το πρωί της 12ης Μαΐου τέσσερις 
Ελληνες ναυτικοί παρουσιάστηκαν 
στο κεντρικό λιμεναρχείο Λαυρί-
ου και ζήτησαν άδεια απόπλου για 
την Αίγυπτο. Επέβαιναν σε ισάριθ-
μα στρατιωτικού τύπου φουσκωτά 
σκάφη. Ηταν όλα νεότευκτα και οι 
χειριστές τους δήλωσαν ότι είχαν 
αναλάβει να τα παραδώσουν σε 
αγοραστή στην Αίγυπτο. Ολοκλή-
ρωσαν τις απαραίτητες διαδικασί-
ες και έβαλαν ρότα για τις «νότιες 
θάλασσες». 

Ετσι άρχισε να εκτυλίσσεται η 
ιστορία που ενάμιση μήνα αργότε-
ρα οδήγησε στη σύλληψη για πα-
ράνομη κατοχή όπλων και πυρο-
μαχικών πέντε Ελλήνων και ενός 
Ισπανού σε φουσκωτό ταχύπλοο 
νοτίως των Χανίων. Η υπόθεση 
έλαβε μάλιστα διαστάσεις κατα-
σκοπικού θρίλερ. Οχι μόνο διότι 
ο εντοπισμός και η σύλληψή τους 
ήταν αποτέλεσμα μυστικής έρευ-
νας της Εθνικής Υπηρεσίας Πλη-
ροφοριών, αλλά και διότι ο ένας 
τουλάχιστον από τους κατηγορου-
μένους, που σημειωτέον προμη-
θεύει με επιχειρησιακό εξοπλισμό 
τα σώματα ασφαλείας, υπαινί-
χθη στους άνδρες του Λιμενικού 
που τον συνέλαβαν ότι εκτελού-
σε «εθνική αποστολή».  Κάτι που 
αποδίδεται στην προσπάθειά του 
να τύχει ευνοϊκής μεταχείρισης 
και διαψεύδεται κατηγορηματικά 
από αρμόδιες κυβερνητικές πηγές. 

Τα τέσσερα ταχύπλοα σκάφη 
είχαν κωδικές ονομασίες «Apollon 
15», «Αpollon 16», «Apollon 17» και 
«Apollon 18». Είχαν κατασκευα-
στεί σε ναυπηγείο στα Μεσόγεια 
και είχαν σημαία Παναμά. Στο ∆ι-
αδίκτυο υπάρχουν δημοσιεύματα 
σύμφωνα με τα οποία τις δυνατό-
τητες του ελληνικής κατασκευής 
ταχυπλόου είχαν κατά το παρελθόν 
δοκιμάσει το αιγυπτιακό ναυτικό, 
ενώ δοκιμαστικοί πλόες έχουν γί-
νει και προς τη Λιβύη. Παρότι επι-
σήμως οι τέσσερις ναυτικοί με τα 
ισάριθμα ταχύπλοα δήλωσαν ότι 
προορισμός τους ήταν η Αίγυπτος, 
στις καταθέσεις που έδωσαν στους 
άνδρες του Λιμενικού αμέσως μετά 
τη σύλληψή τους, παραδέχθηκαν 

ότι κατέπλευσαν στη Λιβύη. Στη 
Λιβύη εξάλλου φέρεται να έχει την 
έδρα της η εταιρεία που επρόκει-
το να αναλάβει τη διαχείριση των 
ταχυπλόων, με την αγοράστρια 
εταιρεία να βρίσκεται κατά πληρο-
φορίες στο Ομάν. Τα παραπάνω δε-
δομένα είναι απολύτως συμβατά με 

πληροφορίες που υπήρχαν μέχρι 
πρότινος διαθέσιμες στο προφίλ 
του ενός από τους συλληφθέντες 
στο Facebook. Ο 61χρονος έμπορος 
στρατιωτικών ειδών, που περιγρά-
φεται ως κεντρικό πρόσωπο στην 
υπόθεση, είχε αναρτημένες δύο 
φωτογραφίες μαζί με τον Φαράζ 

αλ Μαχντάουι, τον ναύαρχο του 
Λιβυκού Εθνικού Στρατού (LNA) 
που ελέγχει ο στρατηγός Χαλίφα 
Χαφτάρ. Η μία από αυτές έχει τρα-
βηχτεί στις αρχές του έτους κατά 
την επίσκεψη των επικεφαλής του 
LNA στην Αθήνα και η δεύτερη φέ-
ρεται να έχει τραβηχτεί στη Λιβύη. 

Από τις καταθέσεις των συλλη-
φθέντων και όσα επιβεβαίωσαν 
στην «Κ» ορισμένοι από αυτούς, 
μετά την παράδοση των φουσκω-
τών ταχυπλόων σχεδίαζαν να επι-
στρέψουν στην Ελλάδα αεροπο-
ρικώς. Το ίδιο φέρονται να έχουν 
επαναλάβει στο παρελθόν μέσω 
Τυνησίας. Καθώς, όμως, δεν κα-
τάφεραν να βρουν πτήση με προ-
ορισμό την Αθήνα επέλεξαν να 
επιστρέψουν διά θαλάσσης στην 
Κρήτη με το ένα από τα τέσσε-
ρα φουσκωτά: το «Apollon 15». 
Ενώ πλησίαζαν στη Παλαιόχωρα 
κλιμάκιο της ΕΥΠ με τη συνδρο-
μή του Λιμενικού προχώρησε στη 
σύλληψη των «έξι» επιβατών του 
ταχυπλόου.   

Υπάρχει διάχυτη η αίσθηση ότι 
η Εθνική Υπηρεσία Πληροφοριών 
είχε από την πρώτη στιγμή ενη-
μερωθεί για τους ύποπτους πλόες 
των τεσσάρων στρατιωτικού τύ-
που ταχυπλόων, εν μέσω της κρί-
σης του κορωνοϊού και περίμενε 
την επιστροφή των πληρωμάτων 
τους στην Ελλάδα. Αλλες πληρο-
φορίες, που ωστόσο δεν κατέστη 
εφικτό να επιβεβαιωθούν επισή-
μως, αναφέρουν ότι το φουσκω-
τό εντόπισε γαλλικό στρατιωτικό 
ελικόπτερο που περιπολούσε στην 
περιοχή. Το πλήρωμα του ελικο-
πτέρου ενημέρωσε τις γαλλικές και 
άλλες υπηρεσίες μέσω των οποίων 
η πληροφορία διαβιβάστηκε τελι-
κά στην ΕΥΠ. 

Στην κατοχή των συλληφθέ-

ντων βρέθηκαν δύο πιστόλια, πε-
ρίπου 1.000 φυσίγγια διαφόρων 
διαμετρημάτων, καπνός για ναρ-
γιλέ καθώς επίσης συναγρίδες και 
ροφοί βάρους 150 κιλών. Πιθανο-
λογείται ότι θα τα πουλούσαν λα-
θραία για «να βγάλουν τα πετρέ-
λαια της επιστροφής», όπως είπε 
χαρακτηριστικά αρμόδιος αξιωμα-
τούχος. Καλά ενημερωμένη πηγή 
περιέγραψε στην «Κ» ότι αμέσως 
μετά τις συλλήψεις οι άνδρες των 
ειδικών δυνάμεων του Λιμενικού 
τεμάχισαν τα ψάρια για να διαπι-
στώσουν εάν στο εσωτερικό τους 
υπήρχαν κρυμμένα πυρομαχικά 
ή ναρκωτικά. Από την έως τώρα 
έρευνα προέκυψε ότι ορισμένοι 
από τους συλληφθέντες έχουν 
πραγματοποιήσει αρκετά ακόμα 
ταξίδια προς Λιβύη, με πιθανότε-
ρο κίνητρο την πώληση ταχυπλό-
ων σκαφών. Η τιμή πώλησης για 
καθένα από αυτά υπερβαίνει τις 
300.000 ευρώ και το ναυπηγείο 
στα Μεσόγεια φέρεται να έχει κα-
τασκευάσει σχεδόν 20 ιδίου τύπου 
φουσκωτά, πολλά από τα οποία 
εκτιμάται ότι έχουν παραδοθεί στη 
Λιβύη, δίχως να έχει αποσαφηνι-
στεί εάν για κάθε μία από τις συ-
ναλλαγές υπάρχουν τα απαιτού-
μενα παραστατικά. 

Η δίκη των κατηγορουμένων 
–αντιμετωπίζουν δίωξη σε βαθμό 
κακουργήματος– ήταν προγραμ-
ματισμένη για την Παρασκευή, με 
πιθανότερο πάντως το ενδεχόμενο 
αναβολής της. 

Οι συλλήψεις πέντε 
Ελλήνων και ενός 
Ισπανού ναυτικού 
νοτίως των Χανίων, 
που έλαβαν διαστάσεις 
κατασκοπικού θρίλερ.

Τα τέσσερα ταχύπλοα (στη φωτογραφία το «Apollon 15») είχαν κατασκευα-
στεί σε ναυπηγείο στα Μεσόγεια και είχαν σημαία Παναμά. Η τιμή πώλησης 
για καθένα από αυτά υπερβαίνει τις 300.000 ευρώ.

Η Αγκυρα συνεχίζει 
(σχεδόν) ανενόχλητη 
το παιχνίδι της την ώρα 
που η Αίγυπτος πήρε 
το πράσινο φως να επέμ-
βει αν χρειαστεί.

Η επέμβαση της Τουρκίας 
στη Λιβύη δεν απέχει πολύ 
από εκείνη της Ρωσίας στη 
Συρία, επισημαίνει σε ανά-
λυσή του στο euobserver 
ο Νίκου Ποπέσκου, πρώην 
υπουργός Εξωτερικών της 
Μολδαβίας και νυν διευ-
θυντής του προγράμματος 
για την Ευρύτερη Ευρώπη 
στο Ευρωπαϊκό Συμβούλιο 
Εξωτερικών Υποθέσεων 
(ECFR). O έλεγχος εδα-
φών της βόρειας Συρίας 
από την Τουρκία θυμίζει 
τον ρωσικό έλεγχο σε διά-
φορες εμπόλεμες ζώνες, 
όπως η Αμπχαζία ή η Νό-
τια Οσετία στη Γεωργία, η 
Υπερδνειστερία στη Μολ-
δαβία ή το Ντονμπάς στην 
Ουκρανία. Ενας ανάλογος 
διαμελισμός, «παγωμέ-
νος» στον χρόνο, είναι η 
πιθανότερη προοπτική για 
τη Λιβύη, εκτιμά ο αναλυ-
τής, ο οποίος προσθέτει 
ότι δεν είναι ευθύνη της 
Μόσχας πως πολλές άλλες 
χώρες ακολουθούν τα χνά-
ρια της στη γεωπολιτική 
σκακιέρα. Εξοικειώνοντας 
όμως τη διεθνή κοινότητα 
με τέτοιου είδους πρακτι-
κές, η Ρωσία φαίνεται πως 
έχει καταστήσει αυτή τη 
συμπεριφορά όχι μόνο θε-
μιτή αλλά και ελκυστική. 
Κι όσο η Ευρωπαϊκή Ενω-
ση και οι Ηνωμένες Πολι-
τείες επιτρέπουν να διευ-
ρύνονται τα όρια ανοχής, 
τόσο περισσότερες χώρες 
αναλαμβάνουν τέτοιου 
είδους πρωτοβουλίες. Η 
ρητορική της Ευρωπαϊκής 
Ενωσης εναντίον της Κί-
νας και της Τουρκίας έχει 
πράγματι σκληρύνει. Πρό-
κειται όμως για θεωρητική 
συνειδητοποίηση των νέ-
ων γεωπολιτικών συσχε-
τισμών, λέει ο Ποπέσκου, 
αφού ακόμη δεν έχουν 
μεταφραστεί σε απτές 
ενέργειες, όπως παρα-
δείγματος χάριν κυρώσεις. 
Οσο οι απτές πολιτικές της 
Ευρωπαϊκής Ενωσης υπο-
λείπονται της διακηρυγμέ-
νης επιθυμίας 
των Βρυξελλών να μι-
λήσουν τη γλώσσα της 
ισχύος, τόσο η περιφρό-
νηση προς την Ε.Ε., που 
ενίοτε φτάνει τα όρια του 
bullying, θα βαθαίνει και 
θα ενισχύεται, προειδοποι-
εί ο αρθρογράφος. 

Γεωπολιτικό
deja vu

Τα ταχύπλοα, η ρότα προς Αφρική και το ρεσάλτο της ΕΥΠ
Toυ ΓΙΑΝΝΗ ΣΟΥΛΙΩΤΗ
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Στα βαθιά νερά της πραγματικής 
οικονομίας επιστρέφει ο πρωθυ-
πουργός Κυρ. Μητσοτάκης μετά 
την επίσης ιδιαίτερα επίπονη δια-
πραγμάτευση στη Σύνοδο Κορυφής 
των Βρυξελλών για το ευρωπαϊκό 
Ταμείο Ανάκαμψης.

Στην κορυφή της ατζέντας του 
πρωθυπουργού θα βρεθούν οι τε-
λικές αποφάσεις αναφορικά με τα 
αναδρομικά, μετά την απόφαση 
του Συμβουλίου της Επικρατείας 
και η περαιτέρω στήριξη της ερ-
γασίας, που δοκιμάζεται, ειδικά 
στον κλάδο του τουρισμού, αλλά 
όχι μόνο, λόγω κορωνοϊού.

Σύμφωνα με πληροφορίες, ο κ. 
Μητσοτάκης θέλει να «κλείσει» 
άμεσα το ζήτημα των αναδρομι-
κών, προκειμένου να προλάβει ένα 
νέο κύμα προσφυγών, που εκτός 
των άλλων θα συνεπάγεται οικο-
νομικό κόστος για τους πολίτες. 
Κατά τις ίδιες πηγές, η κυβέρνηση 
τείνει να καταλήξει στην καταβο-
λή, στην παρούσα φάση, αναδρο-
μικών μόνο για τον ιδιωτικό τομέα 
και μόνο για τις κύριες συντάξεις. 
Ανοικτός αντιθέτως παραμένει ο 
τρόπος χορήγησης του ποσού προς 
τους δικαιούχους, που θα εξαρτηθεί 
από το τελικό κόστος της παρέμ-
βασης. Οπως λέγεται, εάν το ποσό 
περιορίζεται σε λιγότερο από 1,5 
δισ. ευρώ, το πιθανότερο είναι η 
καταβολή να γίνει άμεσα και εφά-
παξ, ώστε να μην επιβαρυνθούν 
οι προϋπολογισμοί των επόμενων 
ετών, που δεν θα έχουν να σηκώ-
σουν το βάρος των συνεπειών του 
κορωνοϊού. Εάν είναι πολύ μεγα-
λύτερο, η πληρωμή θα γίνει σε βά-
θος χρόνου και σε δόσεις. Σε κάθε 
περίπτωση κρίσιμο για την τελική 
απόφαση είναι να διατηρηθούν 
«εφεδρείες» στα κρατικά ταμεία, 
ώστε παράλληλα να στηριχθούν 

οι απασχολούμενοι στον τουρισμό, 
που μέχρι την έναρξη της επόμε-
νης σεζόν θα έχουν περιορισμένο 
ή μηδενικό εισόδημα. 

Οπως προαναφέρθηκε, απόλυτη 
προτεραιότητα για τον κ. Μητσο-
τάκη είναι η στήριξη της εργασίας. 
Στην κατεύθυνση αυτή θα προω-
θηθούν νέες αλλαγές στο πρόγραμ-
μα «Συν-Εργασία». Ειδικότερα, η 
κυβέρνηση προσανατολίζεται να 
βελτιώσει το σκέλος που αφορά 
την επιδότηση από το κράτος κατά 
60% των ασφαλιστικών εισφορών 
των εργαζομένων κατά τις ημέρες 
που δεν απασχολούνται, καθώς 
οι εργοδότες, με το υφιστάμενο 
πλαίσιο, επιβαρύνονται χωρίς να 
έχουν προσφορά εργασίας. Ετσι, 
η κάλυψη σχεδιάζεται να φτάσει 
στο 100%.

Παράλληλα, στα «σκαριά» βρί-
σκεται και ένα πρόγραμμα επι-
δότησης της δημιουργίας νέων 
θέσεων εργασίας. Συγκεκριμένα 
αναζητούνται δικλίδες ασφαλεί-
ας, ώστε να αποφευχθεί ένα κύ-
μα απολύσεων προκειμένου στη 
συνέχεια ορισμένοι να επωφελη-
θούν από τις ευεργετικές διατά-
ξεις του, καθώς στόχος είναι να 
υπάρξει πραγματική αύξηση των 
θέσεων απασχόλησης.

Επίσης, με την επιστροφή του 
κ. Μητσοτάκη από τις Βρυξέλλες 
επιταχύνονται οι διαβουλεύσεις για 
την αξιοποίηση των πόρων από το 
Ταμείο Ανάκαμψης. Oι βασικοί ανα-
πτυξιακοί στόχοι που θα πρέπει να 
υλοποιηθούν είναι σύμφωνα με την 
έκθεση της επιτροπής Πισσαρίδη 
οι εξής: «1. Ανοδος των συνολικών 
επενδύσεων από 12% σε 20%-25%. 
2. Ανοδος των εξαγωγών στον ευ-
ρωπαϊκό μέσον όρο (48%). 3. Ανο-
δος της μεταποίησης στο 12% σε 
3 χρόνια και στο 15% έως το 2030. 
4. Αύξηση της απασχόλησης στον 
ευρωπαϊκό μέσον όρο (74%) και 

ενίσχυση της μισθωτής εργασίας. 
5. Κίνητρα για επένδυση σε εκπαί-
δευση και γνώση, διευκόλυνση της 
κινητικότητας εργαζομένων ανά-
μεσα σε επιχειρήσεις και κλάδους, 
ανάπτυξη δεξιοτήτων, συνεχόμενη 
εκπαίδευση και κατάρτιση. 6. Εμ-
φαση στην εκπαίδευση από την 
αρχή της ζωής για ενίσχυση ίσων 
ευκαιριών και μείωση της ανισό-
τητας. 7. Ενίσχυση των κινήτρων, 
και μείωση των εμποδίων για την 
παρουσία γυναικών στην αγορά 
εργασίας. 8. Πιο αποτελεσματική 
χρηματοδότηση των επιχειρήσε-
ων μέσω του τραπεζικού συστή-
ματος και της κεφαλαιαγοράς.
9. ∆ημιουργία θυλάκων τεχνολο-
γίας αιχμής σε επιμέρους κλάδους 
που θα αναπτύξουν και θα εφαρ-
μόσουν καινοτομία. 10. Καλύτερη 

συνεργασία πανεπιστημίων και 
εταιρειών στην έρευνα, με περισ-
σότερη ευελιξία στα ερευνητικά 
προγράμματα και καλύτερη υπο-
στήριξη από το κράτος και βιομη-
χανία. 11. Ψηφιακές υποδομές 5G 
και (high speed broadband) σε όλη 
τη χώρα.12. Ανανεώσιμες πηγές 
ενέργειας με βάση νέες τεχνολο-
γίες και διαδίκτυα. 13. Ενίσχυση 
της πράσινης οικονομίας. 14. Εκ-
συγχρονισμός του Πρωτογενούς 
Τομέα και αναβάθμιση των αγρο-
διατροφικών προϊόντων».

Τέλος, κρίσιμη θεωρεί ο κ. Μη-
τσοτάκης την επιστροφή της βιο-
μηχανίας στον «χάρτη» της ελλη-
νικής οικονομίας. Είναι ενδεικτικό 
ότι (όπως ανέφερε η στήλη «Θεω-
ρείο» την Τετάρτη) ο πρωθυπουρ-
γός εξετάζει το ενδεχόμενο, στο 
πλαίσιο του επερχόμενου ανασχη-
ματισμού, να δημιουργήσει αυτο-
τελές υπουργείο Βιομηχανίας. Υπό 
αυτή την έννοια στο Μέγαρο Μα-
ξίμου επικρατεί ικανοποίηση για 
την πρόσφατη έκθεση της Ernst 
& Young σύμφωνα με την οποία, 
«ως προς το είδος των προγραμ-
ματιζόμενων επενδύσεων, εντυ-
πωσιάζει θετικά η αυξημένη συμ-
μετοχή της βιομηχανίας (26% από 
9% πέρυσι)».

Ο πρωινός καφές της περασμέ-
νης Τρίτης, στην πλήρη σύνθεσή 
του, είχε απ’ όλα στην Κουμουν-
δούρου. ∆ιαδηλώσεις, ελληνο-
τουρκικά, Ταμείο Ανάκαμψης, 
Προανακριτική, οικονομία, κο-
ρωνοϊός και κυβερνητικοί χει-
ρισμοί μπήκαν στην ατζέντα. 
Το μόνο που δεν συζητήθηκε 
ήταν ο χρόνος διεξαγωγής του 
συνεδρίου. Και αυτό γιατί στον 
ΣΥΡΙΖΑ δεν μπορούν να απο-
κλείσουν, πλέον, ακόμα και το 
χειρότερο σενάριο. Το ανώτατο 
όργανο του κόμματος να μην κα-
ταφέρει να συγκληθεί στα τέλη 
Οκτωβρίου –όπως είναι ο σημε-
ρινός σχεδιασμός– και ο μετα-
σχηματισμός και η διεύρυνση 
να μείνουν σε εκκρεμότητα. Η 
καμπύλη των κρουσμάτων της 
πανδημίας ξεπερνά τις επιθυμίες 
της ηγετικής ομάδας, τις φιλοδο-
ξίες των τάσεων και τις εσωκομ-
ματικές συγκρούσεις. Στο τέλος 
Αυγούστου η Κεντρική Επιτροπή 
Ανασυγκρότησης, που θα εκλέ-
ξει την Οργανωτική Επιτροπή 
Συνεδρίου, θα λάβει τις τελικές 
αποφάσεις.

Μέχρι τότε στην αξιωματική 
αντιπολίτευση μπορούν να κά-
νουν μόνο υποθέσεις εργασίας, 
που όμως, σύμφωνα με πληρο-
φορίες, έχουν συζητηθεί ακρο-
θιγώς στις συνεδριάσεις του 
Πολιτικού Συμβουλίου. Ηδη, η 
πιθανότητα να προκριθεί ένα 
μεικτό σύστημα διαδικτυακού 
και διά ζώσης συνεδρίου έχει πέ-
σει στο τραπέζι, χωρίς ωστόσο 
να έχουν διευκρινιστεί ούτε οι 
βασικές τεχνικές λεπτομέρειες. 
Ολοι καταλαβαίνουν πως το να 
συγκεντρωθούν 5.000 άτομα σε 
ένα στάδιο απαιτεί κατ’ αρχάς η 
χωρητικότητά του να είναι πολύ 
μεγάλη, όμως και πάλι με βάση 
τα τωρινά δεδομένα δεν φαντά-
ζει τόσο ρεαλιστικό. Σύμφωνα με 
όσα έχουν προταθεί, η τριήμερη 
διαδικασία θα μπορούσε να χω-
ριστεί στα δύο και παρόντες να 
είναι μόνο οι ομιλητές και όσοι 
έχουν συγκεκριμένο ρόλο στο 
όργανο. Οι υπόλοιποι θα παρα-
κολουθούν το Συνέδριο μέσω 
webtv περιμένοντας τη σειρά 
τους. Χωρίς να έχει γίνει διάλο-
γος για το θέμα, ανεπίσημα έχει 
εξεταστεί επίσης το ενδεχόμενο 
να συγκροτηθούν κατά τόπους 
μικρές συγκεντρώσεις αντιπρο-
σώπων και ηλεκτρονικά να επι-
κοινωνούν με την κεντρική εκ-
δήλωση. Υπάρχει ωστόσο και μια 
μειοψηφία πιο σκληροπυρηνι-
κών στελεχών που στο άκουσμα 
αυτής της λύσης αντιδρούν πολύ 
έντονα. «Συνέδριο δεν μπορεί 
να γίνει χωρίς να υπάρχει Σώ-
μα. Προκύπτουν συνεχώς έκτα-
κτα διαδικαστικά ζητήματα. Πώς 
μπορούν οι ψηφοφορίες να γί-
νουν διαδικτυακά;», τόνιζε κο-
ρυφαίο στέλεχος που μαζί με μια 
άλλη ομάδα μελών της Κεντρικής 
Επιτροπής εμφανίζονται αποφα-
σισμένοι να μη δεχθούν «μεσο-
βέζικες και πρόχειρες λύσεις», 
όπως τόνιζαν χαρακτηριστικά 
στην «Κ». 

Προκειμένου να αποφευχθεί 
ένας νέος κύκλος συγκρούσεων 

στην Κουμουνδούρου, η «εξίσω-
ση» του συνεδρίου, σύμφωνα 
με άλλα στελέχη, θα μπορούσε 
να λυθεί μέσω της διεξαγωγής 
του σε πολύ περιορισμένη κλί-
μακα. Περίπου 700-1.000 άτομα 
να δώσουν το «παρών» και το 
κορυφαίο όργανο να θυμίσει την 
Κεντρική Επιτροπή Ανασυγκρό-
τησης με διαφορετική ασφαλώς 
σύνθεση. Την πραγματοποίησή 
του επιθυμούν διακαώς τα στε-
λέχη της Προοδευτικής Συμμα-
χίας που θέλουν η συμμετοχή 
τους στο κόμμα να είναι θεσμο-
θετημένη. Η κινητοποίηση του 
κόσμου του ΣΥΡΙΖΑ είναι το βα-
σικό ζητούμενο για τον Αλέξη 
Τσίπρα, ο οποίος, όμως, θα πρέ-
πει να προσαρμοστεί στα επιδη-
μιολογικά δεδομένα.

Στην περίπτωση που η πραγ-
ματοποίηση του συνεδρίου κατα-
στεί αδύνατη εξαιτίας της παν-
δημίας και στην Κουμουνδούρου 
δεν βρεθεί η χρυσή τομή, θα πρέ-
πει να δρομολογηθεί η ανανέω-
ση των οργάνων. Αυτό φέρεται 
να έχει εισηγηθεί και ο Αλέξης 
Τσίπρας, σύμφωνα με πληροφο-
ρίες της «Κ», προκειμένου ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ να πραγματοποιήσει ένα 
restart. Η Κεντρική Επιτροπή θα 
κληθεί να εκλέξει μια νέα Πολι-
τική Γραμματεία (23 μέλη) με το 
Πολιτικό Συμβούλιο (41 μέλη) να 
διατηρείται, προκειμένου και οι 
«Σύμμαχοι» να έχουν εκπροσώ-
πηση μέσα στο κόμμα.

Στάση αναμονής

Ο αρχηγός της αξιωματικής 
αντιπολίτευσης, πάντως, σχεδι-
άζει να δώσει έναν αέρα «φρε-
σκαρίσματος» ακόμα και μέσα 
στο καλοκαίρι με τον επανακα-
θορισμό των τομεαρχών. Ο πρό-
εδρος του ΣΥΡΙΖΑ «ζυγίζει» ήδη 
τη δυναμικότητα αρκετών βου-
λευτών, το εκτόπισμά τους, κα-
θώς και την παρουσία τους στα 
μέσα ενημέρωσης. Ζητούμενο 
αποτελεί ποιοι θα είναι σε θέση 
να συγκρουστούν μετωπικά με 
τους νέους υπουργούς της Ν.∆. 
Οι πληροφορίες αναφέρουν πως 
ο Αλέξης Τσίπρας περιμένει να 
δει τις διορθωτικές κινήσεις του 
πρωθυπουργού στα χαρτοφυλά-
κια, προκειμένου να προχωρή-
σει στην κατάλληλη αντιστοί-
χηση των προσώπων. ∆εν είναι 
τυχαίο ότι το τελευταίο διάστη-
μα αναφέρεται όλο και πιο συ-
χνά στον ανασχηματισμό, που 
δεν αποφασίζει ο Κυριάκος Μη-
τσοτάκης, υποστηρίζοντας πως 
άλλες δυνάμεις μέσα στη Ν.∆. 
δεν του  το επιτρέπουν.

Προτεραιότητα
η πραγματική
οικονομία

Δυσεπίλυτος
«γρίφος» το συνέδριο
για τον ΣΥΡΙΖΑ

Οι 14 αναπτυξιακοί 
στόχοι, όπως 
περιγράφονται στην 
έκθεση της επιτροπής 
Πισσαρίδη και τα 
ενθαρρυντικά μηνύματα 
για τη βιομηχανία. 

 Ηδη, η πιθανότητα 
να προκριθεί ένα 
μεικτό σύστημα 
διαδικτυακού και διά 
ζώσης συνεδρίου έχει 
πέσει στο τραπέζι, 
χωρίς ωστόσο να 
έχουν διευκρινιστεί 
ούτε οι βασικές 
τεχνικές λεπτομέρειες.

Ο πρωθυπουργός θέλει να «κλείσει» άμεσα το ζήτημα των αναδρομικών, 
προκειμένου να προλάβει ένα νέο κύμα προσφυγών, που εκτός των άλλων 
θα συνεπάγεται οικονομικό κόστος για τους πολίτες.
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Του Κ. Π. ΠΑΠΑΔΙΟΧΟΥ

Του ΑΝΤΩΝΗ ΑΝΤΖΟΛΕΤΟΥ

Ο Αλέξης Τσίπρας σχεδιάζει να δώσει έναν αέρα «φρεσκαρίσματος» 
ακόμη και μέσα στο καλοκαίρι με τον επανακαθορισμό των τομεαρχών.

Τα σχέδια Μαξίμου για καταβολή

αναδρομικών και «Συν-Εργασία»
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Χωρίς μετακινήσεις από τις πάγιες 
θέσεις των διαφορετικών στρατοπέ-
δων έλαβαν χώρα οι διαπραγματεύ-
σεις της πρώτης μέρας της κρίσιμης 
Συνόδου Κορυφής για τον νέο επτα-
ετή προϋπολογισμό της Ε.Ε. (Πολυ-
ετές ∆ημοσιονομικό Πλαίσιο 2021-
27) και το Ταμείο Ανάκαμψης την 
Παρασκευή. Η Σύνοδος, η πρώτη με 
φυσική παρουσία μετά το ξέσπασμα 
στην Ευρώπη της πανδημίας του 
κορωνοϊού, θα συνεχιζόταν το Σαβ-
βατοκύριακο, σε μία προσπάθεια να 
υπάρξει συμφωνία για ένα ιστορικά 
άνευ προηγουμένου συνδυαστικό 
πακέτο 1,82 τρισ. ευρώ (βάσει της 
πιο πρόσφατης πρότασης του προ-
έδρου του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου 
Σαρλ Μισέλ), που θα συμβάλει κατα-
λυτικά στην επιστροφή της ευρωπα-
ϊκής οικονομίας στην ανάπτυξη. Ως 
αργά την Παρασκευή δεν υπήρχαν 
ενδείξεις ότι θα καταθέσει τροποποι-
ημένη πρόταση ο κ. Μισέλ. Στις μα-
ραθώνιες διαβουλεύσεις σε επίπεδο 
ολομέλειας, σύμφωνα με Ευρωπαίο 
διπλωμάτη, κυριάρχησαν τρία θέ-
ματα: η διακυβέρνηση του Ταμείου 
Ανάκαμψης, το μέγεθος του Π∆Π 
και οι «επιστροφές» (rebates) για 
τους καθαρούς συνεισφορείς και 
το μέγεθος του Ταμείου σε συνδυ-
ασμό με το μείγμα επιχορηγήσεων 
και δανείων.

Το πρώτο εξ αυτών θεωρείται το 
κλειδί για την επίτευξη συμφωνί-
ας, με την Ολλανδία να προσέρχε-
ται στη Σύνοδο με την πιο σκληρή 
στάση. Σύμφωνα με πληροφορίες 

της «Κ», η Ολλανδία κατέθεσε την 
Παρασκευή νέα πρόταση για να γε-
φυρωθεί το χάσμα με την πρόταση 
του προέδρου του Ευρωπαϊκού Συμ-
βουλίου Σαρλ Μισέλ – χωρίς ωστό-
σο να υποχωρεί από την απαίτηση 
ομοφωνίας. Υπενθυμίζεται ότι η Χά-
γη προσήλθε στη Σύνοδο απαιτώ-
ντας απόφαση διά ομοφωνίας του 
Ευρωπαϊκού Συμβουλίου τόσο στο 
στάδιο της έγκρισης των εθνικών 
προγραμμάτων όσο και στο στά-
διο της υλοποίησης, και σε εμπλο-
κή του εθνικού της Κοινοβουλίου 
στις εγκρίσεις. Η πρόταση Μισέλ 
προβλέπει συμμετοχή του Συμβου-
λίου μόνο στην πρώτη φάση και με 
ειδική πλειοψηφία (όχι ομοφωνία).

Σχετικά με το ύψος του Π∆Π, 
όπως ανέφερε Ευρωπαίος διπλω-
μάτης, στην προσπάθεια περαιτέρω 
μείωσής του, από 1,074 τρισ. ευρώ 
της πρότασης Μισέλ προς το 1,05 
τρισ., πρωτοστάτησε η ∆ανία (μία 
ακόμα από τους «φειδωλούς 4» του 
Βορρά). Σχετικά με τα rebates ανα-
μένεται έντονη αντιπαράθεση, κα-
θώς αρκετές χώρες ήδη ενίστανται 
στη διατήρησή τους σε πραγματι-
κούς όρους (σε τιμές 2020) βάσει της 
πρότασης Μισέλ, ενώ οι «φειδωλοί 
4» διεκδικούν περαιτέρω βελτίωση 
της πρότασης. Σύμφωνα με πλη-
ροφορίες, η Ελλάδα θα αποδεχθεί 
την πρόταση Μισέλ σχετικά με τα 
rebates μόνο αν παραμείνει ως έχει 
το Ταμείο Ανάκαμψης, τόσο σε συ-
νολικό μέγεθος όσο και σε αναλογία 
επιχορηγήσεων προς δάνεια (500 
δισ. προς 250 δισ. ευρώ).  

Στο τραπέζι τέθηκαν επίσης προ-
τάσεις για τη μείωση των επιχορη-

γήσεων προγραμμάτων εκτός του 
Recovery and Resilience Facility (310 
δισ. ευρώ), όπως το Εργαλείο Φε-
ρεγγυότητας και το Invest EU, που 
δεν έχουν κλείδα κατανομής ανά 
κράτος-μέλος.  

Οι διαπραγματεύσεις ενδέχεται 
να συνεχιστούν ώς την Κυριακή. 
Ως πιθανή ημερομηνία επαναληπτι-
κής Συνόδου αν δεν υπάρξει τελική 
συμφωνία έχουν αναφερθεί η 27η 
και η 28η Ιουλίου. Ωστόσο, αυτό θα 
εξαρτηθεί από τον βαθμό προόδου 
που θα καταγραφεί μέσα στο Σαβ-
βατοκύριακο, καθώς ο κ. Μισέλ θα 

διστάσει να συγκαλέσει τρίτη συνά-
ντηση χωρίς σχετική βεβαιότητα ότι 
θα έχει ευτυχή κατάληξη.  

Εκτακτα μέτρα

Η έκτακτη Σύνοδος είναι ιστο-
ρικά άνευ προηγουμένου για έναν 
ακόμα λόγο: για τα πρωτοφανή μέ-
τρα που έχουν ληφθεί ώστε να απο-
τραπεί η διάδοση του κορωνοϊού. 
Σύμφωνα με αξιωματούχο που συ-
ντόνισε τη διοργάνωση, σε φυσιο-
λογικούς καιρούς, επιτρέπεται να 
συνοδεύσουν κάθε ηγέτη έως και 
19 άτομα· αυτή τη φορά το μέγε-
θος των αντιπροσωπειών περιο-
ρίστηκε σε έξι άτομα. Η συνάντη-
ση έλαβε χώρα στην αίθουσα EBS 
5 στον πέμπτο όροφο του κτιρίου 
Europa – την πιο μεγάλη του κτι-
ρίου, στην οποία κανονικά χωρούν 
ώς και 330 άτομα. Στην αίθουσα 
ήταν προγραμματισμένο να βρί-
σκονται ανά πάσα στιγμή μόνο οι 
31 ή 32 ηγέτες κρατών-μελών και 
ευρωπαϊκών θεσμών. Ο Σ. Μισέλ ζή-
τησε να μη γίνουν χειραψίες και οι 
ηγέτες να προσέλθουν στη Σύνοδο 
φορώντας μάσκες. Αν ένας εκ των 
ηγετών ασθενήσει, αποχωρεί και 
προβλέπεται να μεταβιβάσει το δι-
καίωμα παρέμβασης και ψήφου σε 
άλλο κράτος-μέλος. Τη Σύνοδο κα-
λύπτει μικρό pool καμερών και φω-
τογράφων, ενώ έχουν αποκλειστεί 
οι δημοσιογράφοι. Το πρωί της Πα-
ρασκευής, πάντως, αντιπροσωπείες 
της ομάδας του Βίσεγκραντ (Πολω-
νία, Τσεχία, Σλοβακία, Ουγγαρία) 
ανάρτησαν φωτογραφίες που δεί-
χνουν τους ηγέτες τους να κάνουν 
χειραψίες χωρίς να φορούν μάσκες.

Τα τρία θέματα 
που κυριάρχησαν 
στις μαραθώνιες 
διαβουλεύσεις 
σε επίπεδο ολομέλειας.

Του ανταποκριτή μας στις ΒΡΥΞΕΛΛΕΣ 

ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΛΑΙΟΛΟΓΟΥ

Οι διαπραγματεύσεις στη Σύνοδο Κορυφής για τον νέο επταετή προϋπολογισμό

Δύσκολη εξίσωση για τους ηγέτες Ε.Ε.
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Η Αγκελα Μέρκελ στην αίθου-
σα της συνεδρίασης. Ολοι οι ηγέτες 
προσήλθαν με μάσκες.

Τέλος Αυγούστου οι αποφάσεις
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Για την αποστολή στον Αρη, η χώρα 
υιοθέτησε αντίστοιχη προσέγγι-
ση με τις προηγούμενες δορυφο-
ρικές αποστολές της, εξασφαλίζο-
ντας συνεργασία με το Εργαστήριο 
Ατμοσφαιρικής και ∆ιαστημικής 
Φυσικής του Πανεπιστημίου του 
Κολοράντο στο Μπόλντερ. Εκεί κα-
τασκευάστηκε το «Χόουπ», προ-
τού αποσταλεί στο Ντουμπάι για 
δοκιμές. Μηχανολόγοι και άλλοι 
επιστήμονες από τα Εμιράτα ερ-
γάστηκαν στο πλευρό Αμερικανών 
συναδέλφων τους, μαθαίνοντας τις 
λεπτομέρειες του σχεδιασμού και 
της συναρμολόγησης ενός διαστη-
μοπλοίου. «Η πρωταρχική εντολή 
που λάβαμε από την κυβέρνησή 
μας ήταν η ακόλουθη: πρέπει να 
μάθετε να το φτιάχνετε, όχι να το 
αγοράσετε», λέει ο Ομράν Σαράφ.

Η επάνδρωση του επιστημονι-
κού σκέλους της αποστολής ήταν 
ακόμη δυσκολότερη για μια χώρα η 

οποία δεν διέθετε αστρονόμους με 
ειδίκευση στη μελέτη των πλανη-
τών. Η Αλ Αμιρί είναι επικεφαλής 
επιστημονικών υπηρεσιών, παρότι 
δεν έχει ειδικευθεί στη μελέτη των 
πλανητών. Μετά την αποφοίτησή 
της από τη σχολή πληροφορικής, 
η μόνη της επαγγελματική διέξο-
δος ήταν η απασχόληση σε εται-
ρεία δικτύων. Η ίδια ήθελε, όμως, 
να σχεδιάσει και να κατασκευάσει 
καινοτόμους συσκευές υψηλής τε-
χνολογίας. Τότε είδε αγγελία στο 
∆ιαδίκτυο για στελέχωση του ∆ια-
στημικού Κέντρου «Μοχάμεντ μπιν 

Ρασίντ» στο Ντουμπάι, όπου προ-
σελήφθη το 2009 για να εργαστεί 
ως μηχανολόγος στο δορυφορικό 

πρόγραμμα. Οταν το δορυφορι-
κό πρόγραμμα ολοκληρώθηκε το 
2014, η Αλ Αμιρί «προήχθη» στο 

σημερινό πόστο της στην αποστο-
λή «Χόουπ», ενώ η κυβέρνηση τη 
διόρισε στη θέση της αναπληρώ-
τριας υπουργού Προηγμένων Τε-
χνολογιών.

Σε μία προσπάθεια να επιταχύ-
νουν το πρόγραμμα, αξιοποιώντας 
παράλληλα το ταλέντο τοπικών 
επιστημόνων, τα Εμιράτα επέλεξαν 
να στείλουν ορισμένους προικισμέ-
νους μηχανολόγους στις ΗΠΑ για 
να εκπαιδευθούν ως ασκούμενοι 
σε προγράμματα της NASA. «Ανέ-
λαβα τη δύσκολη αποστολή εντο-
πισμού ταλέντων μεταξύ των ερ-
γαζομένων στο διαστημικό κέντρο 
του Ντουμπάι, για να μπορέσω να 
δημιουργήσω πλήρη ομάδα για το 
πρόγραμμα “Χόουπ”», λέει η Αμιρί.

Η πανδημία του κορωνοϊού δη-
μιούργησε, στο μεταξύ, νέα σειρά 
προβλημάτων. Μετά την ολοκλή-
ρωση της κατασκευής του διαστη-
μοπλοίου στο Κολοράντο, γιγάντιο 

μεταγωγικό αεροσκάφος από την 
Ουκρανία ανέλαβε τη μεταφορά 
του στο Ντουμπάι, όπου επρόκει-
το να υποβληθεί σε λεπτομερείς 
δοκιμές, προτού μεταφερθεί στην 
εξέδρα εκτόξευσής του στην Ιαπω-
νία. Στα τέλη Φεβρουαρίου, όμως, 
όλες οι ενδείξεις για την εξέλιξη 
της πανδημίας έκαναν τα μέλη της 
επιστημονικής ομάδας να φοβού-
νται πως η εκτόξευση κινδύνευε 
να αναβληθεί. Η Αμιρί, όμως, έπει-
σε τις Αρχές των Εμιράτων να επι-
σπεύσουν το ταξίδι των μελών της 
επιστημονικής ομάδας στην Ια-
πωνία για να προετοιμάσουν την 
εκτόξευση. Το διαστημόπλοιο κα-
θώς και η ομάδα του αναχώρησαν 
εσπευσμένα για την Ιαπωνία, όπου 
μπήκαν σε 14ήμερη καραντίνα. Η 
ελπίδα των συμμετεχόντων της 
αποστολής να συμμετάσχουν σε 
μία τόσο ενδιαφέρουσα προσπά-
θεια υπερνίκησε κάθε φόβο.

Οταν ήταν μικρή, μεγαλώνοντας στο 
Αμπου Ντάμπι των Ηνωμένων Αρα-
βικών Εμιράτων, η Σαράχ αλ Αμι-
ρί διάβασε βιβλίο αστρονομίας, το 
οποίο περιείχε σε μία από τις σε-
λίδες του φωτογραφία της Ανδρο-
μέδας, του γιγάντιου γαλαξία που 
γειτνιάζει με τον δικό μας. «∆εν 
μπορώ να το περιγράψω, αλλά η συ-
νειδητοποίηση ότι αυτό που ήταν 
τυπωμένο στη σελίδα ήταν μεγα-
λύτερο από κάθε τι που μπορούσα 
να φανταστώ, ακόμη και από τον 
ίδιο τον πλανήτη μου, με έκανε να 
ενδιαφερθώ για τη διαστημική εξε-
ρεύνηση», λέει η Αλ Αμιρί. 

Οταν βρέθηκε να σπουδάζει 
στο πανεπιστήμιο, οι ευκαιρίες 
για σπουδές στην αστρονομία ήταν 
ελάχιστες στη Μέση Ανατολή και  
επέλεξε έτσι να στραφεί στη με-
λέτη των υπολογιστών. Σήμερα, 
όμως, τα Εμιράτα φιλοδοξούν να 
εμπνεύσουν τη νεολαία τους να 
ακολουθήσει θετικές σπουδές, με 
έμφαση στις επιστήμες και την τε-
χνολογία. Την ευκαιρία αυτή εκμε-
ταλλεύθηκε η Αμιρί. Παρότι είναι 
μόλις 33 ετών, έχει αναλάβει επι-
κεφαλής επιστημονικών υπηρεσι-
ών και είναι υπ’ αριθμόν δύο του 
σχεδιασμού αποστολής μη επαν-
δρωμένου διαστημόπλοιου με προ-
ορισμό τον Αρη. Πύραυλος με την 
κωδική ονομασία Χόουπ (Ελπίδα) 
επρόκειτο να εκτοξευθεί την Τρί-
τη, με την εκτόξευση να αναβάλ-
λεται εξαιτίας δυσμενών καιρικών 
συνθηκών. Η διαστημική υπηρεσία 
των Εμιράτων ανακοίνωσε ότι η 
επόμενη προσπάθεια εκτόξευσης 
θα γίνει αύριο ∆ευτέρα.

Η αποστολή θα είναι η πλέον 
φιλόδοξη για τη χώρα, η οποία επι-
διώκει να θέσει τις βάσεις τεχνολο-
γικών υποδομών, μακριά από τον 
πετρελαϊκό της πλούτο, ο οποίος 
αναμένεται να εξαντληθεί εντός 
των προσεχών δεκαετιών. Η ανά-
πτυξη αξιόλογου διαστημικού προ-
γράμματος θεωρείται μία από τις 
καλύτερες μεθόδους επίτευξης του 
στόχου αυτού.

Ο Αρης θα βρίσκεται στο επί-
κεντρο της ειδησεογραφίας τον 
ερχόμενο μήνα, χάρη στην ευθυ-
γράμμισή του με τη Γη, που σημει-
ώνεται κάθε 26 μήνες, επιτρέπο-
ντας στο ρομποτικό διαστημόπλοιο 
να ολοκληρώσει το μακρύ ταξί-
δι σε σχετικά λίγο χρόνο. Υστερα 
από πολλές αναβολές, το επόμενο 
εξερευνητικό όχημα της NASA, το 
«Perseverance» (Επιμονή), εξοπλι-
σμένο με όργανα για τον εντοπι-
σμό χημικών στοιχείων, που θα 
αποδεικνύουν ότι ο Αρης είχε κά-
ποτε ζωή, αναμένεται να εκτοξευ-
θεί στις 30 Ιουλίου. Η Κίνα σχεδι-
άζει και αυτή φιλόδοξη αποστολή 
στον Αρη, με το διαστημόπλοιο «Τι-
ανουέν-1», με πιθανή ημερομηνία 
εκτόξευσης σε μία εβδομάδα. Μία 
τέταρτη αποστολή, με στόχο την 
προσεδάφιση ρωσοευρωπαϊκού 
εξερευνητικού οχήματος στον Αρη, 
ακυρώθηκε εξαιτίας ανυπέρβλητων 
τεχνικών προβλημάτων, που δεν 
επέτρεπαν στους επιστήμονες να 

εκμεταλλευθούν το στενό χρονικό 
«παράθυρο» της ευθυγράμμισης 
των δύο πλανητών.

Οι προετοιμασίες του «Χόουπ», 
που είναι το μικρότερο σε μέγε-
θος από τα διαστημόπλοια αυτά, 
ολοκληρώθηκαν χωρίς σημαντικά 
προβλήματα, με το μικρό όχημα 
τροχιάς να είναι έτοιμο για εκτό-
ξευση εντός των καθορισμένων 

χρονικών ορίων. Καθώς τα Εμιρά-
τα δεν διαθέτουν ακόμη αυτόνομη 
πυραυλική βιομηχανία, το Αμπου 
Ντάμπι αγόρασε από την Ιαπωνία 
πύραυλο H-IIA, κατασκευασμένο 
από τη Mitsubishi, για να μετα-
φέρει το «Χόουπ» στο ∆ιάστημα. 
Με μέγεθος όσο ένα αυτοκίνητο 
Mini Cooper, το διαστημόπλοιο 
αναμένεται να εισέλθει σε τροχιά 
γύρω από τον Αρη τον ερχόμενο 
Φεβρουάριο. Το διαστημικό όχημα, 
η κατασκευή και η εκτόξευση του 
οποίου κόστισε περίπου 200 εκατ. 
δολάρια, θα μεταφέρει τρία επιστη-
μονικά όργανα: έναν υπέρυθρο και 
έναν υπεριώδη φασματογράφο και 
μία φωτογραφική κάμερα. 

Από την τροχιά του, που θα κυ-
μαίνεται μεταξύ 20.000 και 45.000 
χλμ. πάνω από την επιφάνεια του 
Κόκκινου Πλανήτη, το «Χόουπ» 

θα μεταδίδει δεδομένα στην επι-
στημονική ομάδα για τις κλιματι-
κές συνθήκες του Αρη, κάθε στιγ-
μή της αρειανής ημέρας. Κατά τη 
διάρκεια της διετούς αποστολής 
του θα ερευνήσει τον τρόπο με 
τον οποίο οι αμμοθύελλες και άλλα 
καιρικά φαινόμενα στην επιφάνεια 
του Αρη επιταχύνουν ή επιβραδύ-
νουν την απώλεια της ατμόσφαι-
ρας του πλανήτη στο ∆ιάστημα.

Ο βασικός λόγος

Αυτός, όμως, δεν είναι ο κύριος 
λόγος, που η κυβέρνηση των Εμι-
ράτων οργάνωσε το πρόγραμμα 
του «Χόουπ». «Πολλοί μας ρωτούν: 
Γιατί το ∆ιάστημα; ∆εν είναι γιατί 
θέλουμε να φτάσουμε στον Αρη», 
λέει ο επικεφαλής του προγράμμα-
τος Ομράν Σαράφ. Κύριος στόχος 
του διαστημικού προγράμματος 

της χώρας είναι να εμπνεύσει τα 
παιδιά σχολικής ηλικίας και να δώ-
σει ώθηση στη βιομηχανία υψη-
λής τεχνολογίας. Αυτό, με τη σει-
ρά του, θα επιτρέψει στα Εμιράτα 
να προσφέρουν αξιόπιστες λύσεις 
σε κρίσιμα ζητήματα τοπικού –αλ-
λά και διεθνούς– ενδιαφέροντος, 
όπως τη διατροφική ασφάλεια, την 
αυτάρκεια σε πόσιμο νερό και την 
ενέργεια, σε έναν κόσμο που θα 
διαμορφωθεί μετά την εξάντληση 
των ορυκτών καυσίμων. Τα Εμιρά-
τα έχουν ήδη κατασκευάσει και 
εκτοξεύσει τρεις δορυφόρους σε 
συνεργασία με κορεατική εταιρεία, 
αναλαμβάνοντας ολοένα και μεγα-
λύτερο μερίδιο της έρευνας και της 
κατασκευής τους. Η χώρα διαθέτει 
ακόμη και σχέδια επανδρωμένου 
διαστημικού προγράμματος. Πέ-
ρυσι, το Αμπου Ντάμπι αγόρασε 

«εισιτήριο» σε ρωσικό πύραυλο 
«Σογιούζ» και εκτόξευσε στο ∆ιά-
στημα τον πρώτο του αστροναύτη, 
τον Χαζάα αλ Μανσούρι. 

Αντιμέτωπα με την αδυσώπη-
τη φύση της κλιματικής αλλαγής 
και την εξάντληση του φυσικού 
τους πλούτου, τα Εμιράτα αποφά-
σισαν συνειδητά να επενδύσουν 
στο μέλλον, επιλέγοντας την υψη-
λή τεχνολογία ως όχημα αλλαγής 
και εκσυγχρονισμού. Ο μεγάλος 
πλούτος που εξασφάλισε η χώρα 
χάρη στο πετρέλαιο του Περσι-
κού Κόλπου πυροδότησε φρενήρη 
αναζήτηση νέων πηγών κερδοφο-
ρίας και έπεισε τα καθεστώτα των 
Εμιράτων να εγκαταλείψουν τη 
στείρα πολιτική συσσώρευσης και 
εξαγωγής κεφαλαίων σε τραπεζι-
κούς παράδεισους προς χάρη της 
επιστημονικής έρευνας.

Στο πλαίσιο της αποστολής 
της NASA με κωδική 
ονομασία «Επιμονή», η 
αμερικανική διαστημική 
υπηρεσία σχεδιάζει να 
πραγματοποιήσει πτήση 
ελικόπτερου στην αραιή 
ατμόσφαιρα του Αρη. 
Αν η αποστολή στεφθεί 
με επιτυχία, το μικρό 
ρομποτικό ελικόπτερο 
«Επινοητικότητα» 
(Ingenuity) θα ανοίξει 
νέες οδούς για την από 
αέρος παρατήρηση της 
επιφάνειας του Αρη, αλλά 
και άλλων πλανητών του 
ηλιακού μας συστήματος. 
«Η στιγμή θυμίζει πολύ 
την πρώτη πτήση των 
αδελφών Ράιτ, αλλά σε 
άλλον πλανήτη», λέει η 
Μίμι Αουνγκ, επικεφαλής 
του προγράμματος του 
ελικοπτέρου. Η πτήση 
στον Αρη δεν είναι 
απλή υπόθεση. Ο αέρας 
στην επιφάνεια του 
πλανήτη είναι αραιός 
και δεν προσφέρει 
ώθηση. Η πυκνότητα της 
ατμόσφαιράς του είναι το 
ένα εκατοστό αυτής στη 
Γη. Η μικρότερη βαρύτητα, 
ένα τρίτο της γήινης, βοηθά 
στην απογείωση, αλλά 
μειώνει την ικανότητα 
της ομάδας εδάφους να 
ελέγξει την πτήση του 
ελικοπτέρου. Το σκάφος, 
βάρους δύο κιλών, είναι 
προγραμματισμένο να 
πραγματοποιήσει πέντε 
πτήσεις σε διάστημα 30 
ημερών, ενώ θα περάσει 
τον περισσότερο χρόνο 
του περιμένοντας την 
επαναφόρτιση των μικρών 
του μπαταριών από την 
ηλιακή ακτινοβολία. Κάθε 
πτήση του θα έχει διάρκεια 
μόλις 30 δευτερολέπτων.

Το ελικόπτερο
της NASA

Από τις πετρελαιοπηγές στον Αρη
Οι στόχοι της απόφασης των Ηνωμένων Αραβικών Εμιράτων να στείλουν διαστημόπλοιο στον Κόκκινο Πλανήτη 
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Πήγαν με εντολή από 
την κυβέρνηση των 
Εμιράτων να μάθουν οι 
ίδιοι να συναρμολογούν 
ένα διαστημόπλοιο.

Το Αμπου Ντάμπι συ-
νειδητοποίησε το εύρος 
της κλιματικής αλλαγής 
και της εξάντλησης 
των φυσικών πόρων 
και επιχειρεί στροφή 
στην υψηλή τεχνολογία.

Επιστήμονες και μηχανολόγοι εστάλησαν στις ΗΠΑ για εκπαίδευση

Τα Ηνωμένα Αραβικά Εμιράτα διαθέτουν και σχέδια επανδρωμένου δια-
στημικού προγράμματος. Πέρυσι, το Αμπου Ντάμπι αγόρασε «εισιτήριο» σε 
ρωσικό πύραυλο Σογιούζ και εκτόξευσε στο ∆ιάστημα τον πρώτο του αστρο-
ναύτη, τον Χαζάα αλ Μανσούρι (δεξιά). 
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«Οπου και αν πιστεύουμε, όποιο 
χρώμα και αν έχει το δέρμα μας, 
όποιον υποψήφιο και αν στηρί-
ξαμε και όποιον άνθρωπο και αν 
αγαπάμε είμαστε ίσοι και αξίζου-
με σεβασμό. Κανείς δεν αξίζει να 
γίνει αντικείμενο μίσους. Πρέπει 
να εκτιμάμε ο ένας τον άλλο». Οι 
δηλώσεις της 25χρονης κόρης του 
νεοεκλεγέντος Πολωνού προέδρου 
Αντρέι Ντούντα, την επομένη των 
προεδρικών εκλογών, ήρθαν σε ευ-
θεία αντίθεση με τον τόνο της προ-
εκλογικής εκστρατείας, την οποία 
σχολιαστές παρομοίασαν με «αγώ-
να κατς» (είδος θεαματικής πάλης 
χωρίς κανόνες). 

Η επανεκλογή του Ντούντα δίνει 
στον ισχυρότερο πολιτικό της χώ-
ρας, τον πρόεδρο του κυβερνώντος 
κόμματος PiS, Γιάροσλαβ Κατσίνσκι, 
την ελευθερία να χαράσσει πολιτι-
κή για τρία ακόμη χρόνια, έως τις 
επόμενες βουλευτικές εκλογές, δια-
σφαλίζοντας τη συνεχιζόμενη ηγε-
μονία του κόμματος που κυβερνά 
την Πολωνία από το 2015. 

Ομως η επικράτηση του υποψη-
φίου του PiS απέναντι στον δημοφι-
λή δήμαρχο της Βαρσοβίας Ράφαλ 
Τρζασκόφσκι ήταν οριακή, αποκα-
λύπτοντας ότι η διαπάλη εξουσίας 
ανάμεσα στην πατερναλιστική, λαϊκή 
δεξιά του PiS και τη φιλοευρωπαϊκή, 
φιλελεύθερη κεντροδεξιά της Πλατ-
φόρμας Πολιτών παραμένει ενερ-
γή. Ο Κατσίνσκι είχε επιχειρήσει να 
αποτρέψει τη διεξαγωγή κανονικής 
προεκλογικής εκστρατείας, επιμένο-
ντας στη διεξαγωγή των προεδρικών 
εκλογών στις 10 Μαΐου, εν μέσω κα-
ραντίνας. Ωστόσο, οι απόπειρές του 

να καθιερώσει εσπευσμένα την επι-
στολική ψήφο προσέκρουσαν στις 
αντιρρήσεις των ίδιων των κοινοβου-
λευτικών συμμάχων του, ενώ ακόμη 
και η Καθολική Εκκλησία, που ήταν 
και παραμένει πολύτιμο στήριγμα 
του PiS, διαφώνησε με τη διεξαγω-
γή των εκλογών υπό συνθήκες που 
θα μπορούσαν να ευνοήσουν τη δι-
άδοση του ιού. 

Η αναβολή έδωσε στο στρατόπε-
δο της Πλατφόρμας Πολιτών την ευ-
καιρία να αναδιοργανωθεί, να αλλά-
ξει υποψήφιο και να φθάσει πολύ πιο 
κοντά στην επικράτηση (49%-51%) 
από όσο θεωρείτο πιθανό μόλις την 
άνοιξη. Παρακολουθώντας τις επί-
σημες δηλώσεις γύρω από τις εκλο-
γές είχε κανείς την εντύπωση ότι η 
Πολωνία βρισκόταν μπροστά σε μια 
αρχέγονη, αποφασιστική σύγκρου-
ση ανάμεσα σε δύο στρατόπεδα που 
τα χωρίζει η άβυσσος. Στην πραγμα-

τικότητα υπάρχει και το τρίτο στρα-
τόπεδο, των Πολωνών που δεν ψη-
φίζουν και οι οποίοι αποτελούν το 
ένα τρίτο του εκλογικού σώματος. 
«Η πατρίδα καλεί τους συμπατριώ-
τες σε καθολική κινητοποίηση. Εί-
ναι μια επιλογή πολιτισμού που θα 
καθορίσει τη μορφή της πατρίδας 
για τις επόμενες γενιές», ανέφερε η 
έκκληση του υπεύθυνου της πολωνι-
κής κυβέρνησης για θέματα ∆ιασπο-
ράς, την οποία μετέφερε η Εκκλησία 
στους πιστούς σε όλο τον κόσμο. 

Ο νέος «εχθρός»

Στις εκλογές του 2016, ο ρόλος 
του φοβήτρου που θα συσπείρωνε 
τους ψηφοφόρους γύρω από το PiS 
επιτελέστηκε αποτελεσματικά από 
τους μετανάστες, παρότι η χώρα δεν 
είχε δει και πολλούς. Αυτή τη φορά, 
με το μεταναστευτικό να έχει περά-
σει σε δεύτερη μοίρα, ο εχθρός ήταν 

«η ιδεολογία των LGBT» (ομοφυλο-
φίλων) την οποία ο Ντούντα χαρα-
κτήρισε «νεο-μπολσεβικισμό πιο 
επικίνδυνο και από τον κομμουνι-
σμό». Μεγάλοι, ευανάγνωστοι από 
τους ηλικιωμένους που αποτελούν 
την εκλογική πελατεία του PiS τίτ-
λοι στα κρατικά τηλεοπτικά κανάλια 
διακήρυτταν «Ο Τρζασκόφσκι πο-
λεμάει τους καθολικούς», «Ο Τρζα-
σκόφσκι υπέρ των LGBT». 

Την ίδια ώρα, ο φιλελεύθερος υπο-
ψήφιος έβρισκε φιλόξενη στέγη στα 
ιδιωτικά κανάλια, τα οποία ο υπουρ-
γός ∆ικαιοσύνης, ο σκληροπυρηνικός 
Ζιόμπρο, έβαλε στο στόχαστρο την 
επόμενη κιόλας ημέρα των εκλογών. 
«Πρέπει να συζητήσουμε πώς θα κά-
νουμε τα μέσα ενημέρωσης ξανά 
πολωνικά», είπε ο Ζιόμπρο, ενώ η 
εν μέρει ξένη ιδιοκτησία των κανα-
λιών συνδυάστηκε με τον φιλοευρω-
παϊκό προσανατολισμό του φιλελεύ-

θερου υποψηφίου για να απαξιωθεί 
ως πράκτορας ξένων συμφερόντων. 
Τίποτα από όλα αυτά, ωστόσο, δεν 
θα αρκούσε για να εξασφαλίσει τη 
νίκη του Ντούντα αν το PiS δεν είχε 
χτίσει σημαντικό πολιτικό κεφάλαιο 
μέσα από την άσκηση κοινωνικής 
πολιτικής. Το κόμμα του Κατσίνσκι 
βάσισε την εκστρατεία του στην έν-
νοια της «ασφάλειας» στην οποία 
συμπεριέλαβε και την οικονομική 
ασφάλεια που προσέφεραν τα ση-
μαντικού ύψους επιδόματα τέκνων 
για όλους, η καθιέρωση 13ης σύντα-
ξης και μια σειρά άλλων μέτρων. Το 
βάθος και η σαρωτική έκταση του 
οικονομικού μετασχηματισμού στη 
χώρα μετά το 1989 άφησε κοινωνι-
κές πληγές, ιδίως στην ύπαιθρο και 
στα ανατολικά της χώρας, οι οποίες 
παράγουν ακόμη και σήμερα, τρεις 
δεκαετίες αργότερα, πολιτικά απο-
τελέσματα.

Ιδρωσε, αλλά επανεξελέγη
ο Ντούντα στην Πολωνία
Η μάχη δύο κομμάτων που πρεσβεύουν εντελώς διαφορετικούς κόσμους

Το βάθος και η σαρωτική 
έκταση του οικονομικού 
μετασχηματισμού στη 
χώρα μετά το 1989 άφησε 
κοινωνικές πληγές, χαί-
νουσες έως σήμερα.

Της ΕΥΡΥΔΙΚΗΣ ΜΠΕΡΣΗ
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Η αργή διαδρομή με την ιππή-
λατη άμαξα ώς το παλάτι είχε 
κάτι το αρχοντικό. 

Οι συνειρμοί, σύμφωνα με 
τους οποίους η βασίλισσα της 
γερμανικής πολιτικής παρου-
σίαζε στον κόσμο τον διάδοχό 
της, προέκυπταν αβίαστα, ενώ 
ο λαμπερός ήλιος και το παρα-
μυθένιο σκηνικό, στο νησάκι 
της λίμνης Κίμζε, συμπλήρω-
ναν την εικόνα. 

Η αφορμή με την οποία ο 
πρωθυπουργός της Βαυαρίας 
Μάρκους Ζέντερ υποδέχθηκε 
με όλες τις τιμές την καγκελά-
ριο Αγκελα Μέρκελ στο παλάτι 
Χέρενκιμζε ήταν η συνεδρία-
ση του βαυαρικού υπουργικού 
συμβουλίου. Αλλά το ενδιαφέ-
ρον περιστράφηκε γύρω από 
την περίφημη K-Frage, την 
ερώτηση ποιος θα πάρει τα 
σκήπτρα της γερμανικής κυ-
βερνώσας παράταξης ως υπο-
ψήφιος καγκελάριος στις βου-
λευτικές εκλογές του 2021. 
Μετά την απόσυρση της Ανε-
γκρετ Κραμπ-Κάρενμπαουερ 
από την ηγεσία των Χριστια-
νοδημοκρατών (CDU), φαίνεται 
ότι τουλάχιστον το φύλο του 
διαδόχου έχει προσδιοριστεί. 
«Η Βαυαρία έχει έναν πολύ κα-
λό πρωθυπουργό, ο οποίος με 
προσκάλεσε σήμερα. Περισ-
σότερα δεν πρόκειται να σας 
πω», απάντησε η Μέρκελ σε 
δημοσιογράφους, που ήλπιζαν 
να αποσπάσουν κάπως περισ-
σότερες πληροφορίες. 

Η εποχή της αντιπαράθεσης 
ανάμεσα στη Μέρκελ και τον 
τότε υπουργό Εσωτερικών της 
Βαυαρίας με αφορμή το προ-
σφυγικό ανήκει για τα καλά στο 
παρελθόν και οι δύο, καγκε-
λάριος και πρωθυπουργός του 
πολυπληθέστερου κρατιδίου, 
δείχνουν να βρίσκονται στο 
ίδιο μήκος κύματος σε πολλούς 
τομείς πολιτικής. 

Ιδιαίτερα στην κρίση του κο-
ρωνοϊού και οι δύο υιοθέτησαν 
την πιο προσεκτική επιλογή, σε 
αντιδιαστολή με τον έτερο δελ-
φίνο, Φρίντριχ Μερτς, ο οποίος 
εξέφραζε τις απόψεις των πα-
ραγόντων της οικονομίας για 
όσο το δυνατόν ηπιότερα πε-

ριοριστικά μέτρα. Στην κούρ-
σα της διαδοχής βρίσκεται και 
ο πρωθυπουργός της Βόρειας 
Ρηνανίας-Βεστφαλίας, Αρμιν 
Λάσετ, ο οποίος φημολογείται 
ότι έχει πάρει με το μέρος του 
τον έτερο δελφίνο, υπουργό 
Υγείας Γενς Σπαν. 

Σύμφωνα με την εφημερίδα 
Zeit, ο Ζέντερ βρίσκεται σε δι-
απραγματεύσεις με τον Σπαν 
ούτως ώστε να τον φέρει στο 
δικό του στρατόπεδο, παρα-
χωρώντας του την ηγεσία του 
CDU και διατηρώντας ο ίδιος 
το αξίωμα του υποψηφίου κα-
γκελαρίου.

Υπάρχει, βέβαια, μια «μι-
κρή» λεπτομέρεια. Ο Ζέντερ 
δεν είναι μέλος του CDU αλ-
λά του «αδελφού» βαυαρικού 
κόμματος CSU. Παρατηρητές 
της γερμανικής πολιτικής ση-

μειώνουν ότι ουδέποτε έχριζε 
η ένωση CDU/CSU υποψήφιο 
καγκελάριο από τους κόλπους 
του βαυαρικού κόμματος, αν 
δεν υπήρχαν σοβαρά προβλή-
ματα στο εσωτερικό των Χρι-
στιανοδημοκρατών. Αυτή την 
περίοδο, ωστόσο, οι δημοσκο-
πικές επιδόσεις του CDU μόνο 
προβληματικές δεν μπορούν να 
χαρακτηριστούν. 

Μετά τη βουτιά που κατέ-
γραψε πέρυσι το κόμμα και τη 
συνακόλουθη άνοδο των Πρα-
σίνων, η πρωτοκαθεδρία του 
επιβεβαιώθηκε στη διάρκεια 
της κρίσης του κορωνοϊού, με 
την καγκελάριο Μέρκελ να λαμ-
βάνει τα εύσημα της συνετής 
διαχείρισης. 

Καλώς εχόντων των πραγμά-
των, η σχετική απόφαση θα λη-
φθεί πριν από το τέλος του χρό-
νου και το ερώτημα πλέον θα 
είναι τι θα κάνει ο υποψήφιος 
με το δαχτυλίδι της διαδοχής.

 STERN, SPIEGEL, ZEIT

Βασιλικός... χορός
για το δαχτυλίδι
της Αγκελα Μέρκελ
Ξεκίνησε η κούρσα της διαδοχής της

Ενας από τους επικρα-
τέστερους δελφίνους 
είναι ο πρωθυπουργός 
της Βαυαρίας, 
Μάρκους Ζέντερ.

Με τιμές υποδέχθηκε και καβάλα σε τοπική άμαξα οδήγησε την Αγκελα 
Μέρκελ στο παλάτι Χέρενκιμζε, όπου συνεδρίασε το βαυαρικό υπουρ-
γικό συμβούλιο, ο Μάρκους Ζέντερ (δεξιά).

ΣΙΓΚΑΠΟΥΡΗ. Σε επικίνδυνα επίπε-
δα «θερμοκρασιακού στρες», που 
μπορεί να προκαλέσει ακόμη και 
βλάβες ζωτικών οργάνων, εκτί-
θενται κάθε χρόνο εκατομμύρια 
άνθρωποι σε ολόκληρο τον κό-
σμο. Πολλοί από αυτούς ζουν σε 
αναπτυσσόμενες χώρες και ερ-
γάζονται υπό ιδιαίτερα σκληρές 
συνθήκες, όπως στην ύπαιθρο ή 
σε εργοστάσια και νοσοκομεία.

Την ίδια ώρα, η κλιματική αλ-
λαγή ενισχύει τις πιθανότητες επι-
κράτησης ακραίων καιρικών συν-
θηκών τα καλοκαίρια, τα οποία 
θα γίνουν υπερβολικά ζεστά για 
ανθρώπινη εργασία. Ο ιατρός Τζί-
μι Λι, από τη Σιγκαπούρη, εξηγεί 
στο BBC ότι εργάζεται μέσα σε 
ασφυκτική ζέστη φροντίζοντας 
ασθενείς της COVID-19 στην πό-

λη. Το πρωτόκολλο ασφαλείας δεν 
επιτρέπει τη χρήση κλιματιστικών 
στο νοσοκομείο, ενώ ο δρ Λι λέει 
ότι η υγρή ζέστη κάνει τους συνα-
δέλφους του εριστικούς και επιθε-
τικούς. Τα προστατευτικά ρούχα 
και η μάσκα που φοράει ο δρ Λι 
δυσχεραίνουν ακόμη περισσότερο 
τη δουλειά του, εγκλωβίζοντας το 
σώμα του κάτω από πολλές στρώ-
σεις πλαστικού. «Η βάρδια των 
οκτώ ωρών είναι αφόρητη και η 
ζέστη επηρεάζει το ηθικό», αναφέ-
ρει ο Λι.Το θερμοκρασιακό στρες 
εμφανίζεται όταν το ανθρώπινο 
σώμα είναι ανίκανο να μειώσει 
τη θερμοκρασία του, απειλώντας 
την εύρυθμη λειτουργία ζωτικών 
οργάνων. 

Αυτό μπορεί να συμβεί όταν η 
εξάτμιση του ιδρώτα από το δέρ-

μα είναι αδύνατη εξαιτίας υπερ-
βολικής υγρασίας στην ατμόσφαι-
ρα. Αυτό προκαλούν τα πλαστικά 
προστατευτικά ρούχα που φορούν 

οι εργαζόμενοι νοσοκομείων σε 
τροπικές χώρες. Η δρ Ρεμπέκα 
Λούκας, του Πανεπιστημίου του 
Μπέρμιγχαμ, εξηγεί ότι τα συ-
μπτώματα του θερμοκρασιακού 
στρες μπορεί να περιλαμβάνουν 
από τάση λιποθυμίας, αίσθηση ζά-
λης και κράμπες μέχρι νεφρική ή 
εντερική ανεπάρκεια.

Ο αμερικανικός στρατός επι-
νόησε τη δεκαετία του 1950 τον 
δείκτη WBGT (καθολική υγρο-
θερμοκρασία σώματος), ο οποίος 
υπολογίζει το ποσοστό υγρασίας 
σε συνδυασμό με τη θερμοκρα-
σία του σώματος. Οταν ο δείκτης 
φθάσει στους 29 βαθμούς Κελσί-
ου, ο στρατός συστήνει τη διακο-
πή κάθε σωματικής άσκησης για 
όσους δεν έχουν εγκλιματισθεί. 
Τέτοια επίπεδα του δείκτη WBGT 

βιώνουν, όμως, καθημερινά ο Λι 
και οι συνάδελφοί του στον θά-
λαμο COVID-19 του νοσοκομείου 
της Σιγκαπούρης. Οταν ο δείκτης 
φθάσει τους 32 βαθμούς Κελσίου, 
ο αμερικανικός στρατός εκτιμά ότι 
η ζωή των στρατευσίμων βρίσκε-
ται σε κίνδυνο.

Τέτοια –και υψηλότερα– επί-
πεδα θερμοκρασίας και υγρασίας 
σώματος καταγράφονται συχνά 
σε θαλάμους κορωνοϊού σε νοσο-
κομεία της πόλης Τσενάι (πρώην 
Μαντράς) της νότιας Ινδίας. Η κα-
θηγήτρια Βίντια Βενουγκοπάλ, της 
τοπικής ιατρικής σχολής, επιση-
μαίνει ότι εργάτες σε χαλυβουρ-
γίες του Τσενάι καταγράφουν συ-
χνά 41,7 βαθμούς Κελσίου στον 
δείκτη WBGT, θερμοκρασία που 
οδηγεί, σε σύντομο χρονικό διά-

στημα, σε μόνιμες βλάβες υγεί-
ας, όπως καρδιoαναπνευστικές 
παθήσεις, πέτρες στους νεφρούς 
και ακραία αφυδάτωση. Η στα-
θερή άνοδος της θερμοκρασίας 
της Γης και η εντονότερη υγρα-
σία σημαίνουν ότι ολοένα περισ-
σότεροι άνθρωποι εκτίθενται σε 
επικίνδυνα επίπεδα του συνδυα-
σμού ζέστης και υγρασίας. «Ο άν-
θρωπος έχει εξελιχθεί για να λει-
τουργεί σε συγκεκριμένο εύρος 
θερμοκρασιών. Αν η άνοδος της 
θερμοκρασίας συνεχιστεί με τον 
σημερινό ρυθμό, πολλές περιοχές 
του κόσμου θα καταστούν αβίω-
τες για τον άνθρωπο», σημειώνει 
ο καθηγητής Ρίτσαρντ Μπετς, 
μέλος της βρετανικής Μετεωρο-
λογικής Υπηρεσίας.

REUTERS

Βλάβες ζωτικών οργάνων εξαιτίας του υψηλού «θερμοκρασιακού στρες»

Κολυμβητές συρρέουν στην Πλά-
για ντελ Σαλάδο, στο Καϊμίτο της 
Κούβας. 
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Σχεδόν όλοι οι Βαλκάνιοι είχαν πιστέ-
ψει ότι με τη λήψη την άνοιξη των 
πρώτων αυστηρών μέτρων «καθά-
ρισαν» με τον κορωνοϊό. Στο Μαυ-
ροβούνιο ο πρόεδρος Μίλο Τζουγκά-
νοβιτς κήρυξε στις αρχές Ιουνίου 
την χώρα «covid free», ενόψει του-
ριστικής περιόδου και εκλογών, στα 
Τίρανα ο πρωθυπουργός Εντι Ράμα 
διεκδικούσε τον τίτλο του «πρω-
ταθλητή Ευρώπης», ως προς την 
αποτελεσματική αντιμετώπιση της 
υγειονομικής κρίσης, ο Σέρβος «ηγε-
μόνας» Αλεξάνταρ Βούτσιτς απο-
φάνθηκε ότι έπρεπε να ανοίξει τα 
γήπεδα και τις καφετέριες προκει-
μένου να γεμίσει την κάλπη με ψη-
φοδέλτια του κόμματός του και στη 
Ρουμανία, όπως και στη Βουλγα-
ρία, οι Αρχές δεν έδωσαν σημασία 
όταν άρχισαν να επιστρέφουν από 
τις πληττόμενες ευρωπαϊκές χώρες 
κατά χιλιάδες οι συμπατριώτες τους 
εποχικοί εργάτες.

Και ενώ όλοι ετοίμαζαν, καθότι 
«καθαροί», τις βαλίτσες για διακο-
πές στην Ελλάδα, που με τη σειρά 
της ανέμενε τη βαλκανική «ανάσα» 
για τον τουρισμό της, ενέσκηψε εκ 
νέου «κορωνοκαταιγίδα», που μαί-
νεται από την Αδριατική έως τη 
Μαύρη Θάλασσα και από τα Καρ-
πάθια μέχρι την οροσειρά της Ρο-
δόπης απειλώντας με επικίνδυνη 
«εισβολή» στις ελληνικές ακτές και 
όχι μόνο. Τα κρούσματα αυξάνονται 
με γεωμετρική πρόοδο, όπως και οι 
νεκροί, οι αντοχές των ούτως ή άλ-
λως αδύναμων συστημάτων υγείας 
γίνονται οριακές, και οι κυβερνή-
σεις «τρέχουν» να προλάβουν μια 
γενικευμένη σάρωση των πληθυ-
σμών από τον ιό που προκαλεί ήδη 
και πολιτικές αναταράξεις.

Στο Βελιγράδι οι Σέρβοι βγήκαν 
σε δρόμους και πλατείες κραυγά-

ζοντας εναντίον του Βούτσιτς ότι 
τους είπε ψέματα για την υγειονο-
μική κατάσταση, στις προεκλογικές 
ομιλίες του στη Βόρεια Μακεδονία ο 
ηγέτης της αντιπολίτευσης κατήγ-
γειλε τον Ζόραν Ζάεφ ότι αδιαφόρη-
σε για την υγεία των πολιτών, στη 
Σόφια χιλιάδες εξουθενωμένοι από 
τα μέτρα Βούλγαροι διαδηλώνουν 
καθημερινά στο κέντρο της πρω-
τεύουσας και στο Βουκουρέστι κυ-
βέρνηση και αντιπολίτευση ερίζουν 
για τη δυνατότητα επαναφοράς νέ-
ων αυστηρών μέτρων.  

Τριακόσια πενήντα κρούσματα 
κατέγραψε μόνο μέσα σε ένα εικο-
σιτετράωρο (Τετάρτη) το μικροσκο-
πικό Μαυροβούνιο των 600.000 κα-

τοίκων, το ίδιο και η Σερβία, την 
Παρασκευή έξι άνθρωποι πέθαναν 
στη Βουλγαρία από την COVID-19 
και 232 τέθηκαν ως κρούσματα σε 
καραντίνα, στη Βόρεια Μακεδονία 
αποκαλύφθηκαν 192 μολύνσεις ανή-
μερα την ψηφοφορία των βουλευτι-
κών εκλογών και στην Αλβανία με 
τη χαλάρωση των μέτρων, στα μέσα 
του Ιουνίου, σημειώθηκαν τρεις φο-
ρές περισσότεροι θάνατοι (101 συνο-
λικά) από την περίοδο κορύφωσης 
της πανδημίας (Μάρτιος - Μάιος).

Οι κυβερνήσεις, με πρώτη αυτή 
της Σερβίας, όπου τοποθετείται ο 
πυρήνας του βαλκανικού επιδημι-
ολογικού κυκλώνα, προσπαθούν 

με μέτρα όπως η επαναφορά της 
μάσκας, η απαγόρευση μαζικών 
συναθροίσεων και τοπικές καρα-
ντίνες σε πόλεις και περιοχές που 
εμφανίζει ο ιός ταχύτατη διάδοση, 
να εμποδίσουν την εξάπλωση της 
επιδημίας, αποφεύγοντας επί του 
παρόντος γενικευμένα lockdown.  

Τι πήγε λάθος και ενώ οι Βαλ-
κάνιοι γείτονες επιδείκνυαν με πε-
ρηφάνια τη χαμηλή έως ασήμα-
ντη εξάπλωση του ιού, βρίσκονται 
τώρα σε COVΙD-19 περιδίνηση; 
Oλα δείχνουν πως οι πολιτικές ελίτ 
βιάστηκαν να χαλαρώσουν τα αυ-
στηρά μέτρα που εξαρχής έλαβαν, 
πλην της Σερβίας όπου ο πρόεδρος 

Βούτσιτς χλεύαζε τον «αστείο ιό», 
συνιστώντας στους πολίτες να πί-
νουν «κανένα ρακί»(!) για να τον 
καταπολεμήσουν εγκαίρως. Σχεδόν 
όλες οι χώρες (Κροατία, Σερβία, Βό-
ρεια Μακεδονία, Μαυροβούνιο, Βο-
σνία) είχαν ή έχουν μπροστά τους 
εκλογές και κάλπες με απαγορεύ-
σεις και καραντίνα στα Βαλκάνια 
δεν νοούνται, όπως και ποδοσφαι-
ρικά ντέρμπι χωρίς φιλάθλους.

Την επομένη των επινίκιων 
πανηγυρισμών στο Βελιγράδι για 
την εκλογική νίκη του Βούτσιτς, 
στους οποίους συμμετείχαν αγκα-
λιασμένοι και χωρίς μάσκες χιλιά-
δες κομματικοί οπαδοί, βρέθηκαν 

θετικοί στον ιό δύο υπουργοί του 
και η πρόεδρος της Βουλής. Στο 
Μαυροβούνιο ο κορωνοϊός επα-
νεμφανίστηκε σε εκρηκτική μορ-
φή, σύμφωνα με τον τοπικό Τύπο, 
με την επιστροφή εκατοντάδων 
φιλάθλων που είχαν περάσει τα 
σύνορα στη Σερβία για να παρακο-
λουθήσουν ποδοσφαιρικό αγώνα, 
ενώ στη Σόφια ο Μπόικο Μπορί-
σοφ αφού διέκοψε την καθημερι-
νή ενημέρωση των πολιτών για το 
πρόβλημα επέτρεψε τη διεξαγωγή 
της συνάντησης ΤΣΣΚΑ-Λοκομοτίβ 
με τη συμμετοχή 10.000 οπαδών 
τους, εννοείται χωρίς κανένα μέ-
τρο προστασίας.

∆εν ήταν, ωστόσο, μόνο οι εκλο-
γικές σκοπιμότητες. Οι αναιμικές 
οικονομίες των χωρών δεν άντεχαν 
άλλο, όπως και οι άνθρωποι (απο)
κλεισμένοι σε διαμερίσματα-σπιρ-
τόκουτα από την εποχή του Τίτο, 
του Χότζα και του Τσαουσέσκου, 
ενώ οι καλπάζουσες στις κοινωνί-
ες θεωρίες συνωμοσίας γύρω από 
τον ιό τροφοδοτούσαν την ανυ-
πομονησία των πολιτών για κα-
τάργηση των μέτρων. Μόνο στη 
Βουλγαρία, σε δημοσκόπηση, ένα 
εκατομμύριο άνθρωποι δήλωσαν 
βέβαιοι ότι ο ιός είναι ανύπαρκτος 
ή κατασκευασμένος! Μέσα σε όλα 
αυτά εκατοντάδες χιλιάδες εποχι-
κοί εργάτες επέστρεψαν στις πα-
τρίδες τους από χώρες όπως η Ιτα-
λία, η Βρετανία, η Γερμανία, όπου 
ο κορωνοϊός έκανε θραύση. 

Η Ελλάδα

Επόμενο ήταν με το άνοιγμα 
των ελληνικών συνόρων για τον 
οδικό τουρισμό, ο κορωνοϊός να 
διαβεί μαζί με τους Βαλκάνιους 
εκδρομείς από τον Προμαχώνα 
και να φτάσει σε ακτές και νησιά 
και με τις χιλιάδες εποχικούς ερ-
γάτες από Αλβανία, Βουλγαρία και 
Ρουμανία, στους κάμπους της Μα-
κεδονίας και της Θράκης.

Από μια ανάλυση της καθημερι-
νής γεωγραφικής κατανομής του 
ΕΟ∆Υ (Voria.gr) προκύπτει ότι το 
διάστημα από την 1η έως τις 15 
Ιουλίου επιβεβαιώθηκαν στη χώρα 
507 νέα κρούσματα, εκ των οποί-
ων τα 278 είναι εισαγόμενα και τα 
229 αφορούν εγχώρια περιστατι-
κά. Επί του συνόλου των εγχώρι-
ων κρουσμάτων, δηλαδή 229 νέων 
μολύνσεων, τα 148 εντοπίστηκαν 
σε περιοχές της Μακεδονίας και 
της Θράκης, όπου εργάζονται στις 
γεωργικές καλλιέργειες νεοαφιχθέ-
ντες αλλοδαποί.  

«Κορωνοκαταιγίδα» και στα Βαλκάνια
Ενθουσιασμένες από την αρχική επιτυχή αντιμετώπιση της νόσου οι χώρες χαλάρωσαν απότομα τα μέτρα και τώρα το πληρώνουν

Ο ρόλος των εκλογών, 
των οικονομιών που 
δεν άντεχαν άλλο, 
των ποδοσφαιρικών 
αγώνων και των εργατών 
που επέστρεψαν 
από την Ευρώπη.
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Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΤΖΙΜΑ

Στις 10 Ιουνίου, χιλιάδες οπαδοί του Ερυθρού Αστέρα (φωτ.) και της Παρτιζάν Βελιγραδίου γέμισαν ασφυκτικά το 
γήπεδο, χωρίς κανένα μέτρο προστασίας, για να παρακολουθήσουν το ντέρμπι μεταξύ των δύο ομάδων. Λίγες ημέρες 
μετά, τα κρούσματα κορωνοϊού άρχισαν να αυξάνονται επικίνδυνα στη Σερβία.
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Οι σύμβουλοι του Αμερικανού προ-
έδρου Ντόναλντ Τραμπ προσπά-
θησαν, πριν από λίγες ημέρες, να 
υπονομεύσουν τον λοιμωξιολόγο 
και σύμβουλο του Λευκού Οίκου σε 
θέματα πανδημίας, δρ Αντονι Φά-
ουτσι. Για να κλονίσουν την εμπι-
στοσύνη του αμερικανικού λαού 
στο πρόσωπό του, διέρρευσαν ανω-
νύμως σε ΜΜΕ κάποιες δηλώσεις 
του, από την αρχή της πανδημίας, 
οι οποίες, μετέπειτα, αποδείχθη-
καν ανακριβείς. Η αντιμετώπιση 
του, επί δεκαετίες, επικεφαλής του 
Εθνικού Ινστιτούτου Αλλεργιών και 
Λοιμωδών Νόσων των ΗΠΑ ως πο-
λιτικού αντιπάλου, αποφασίστηκε 
σε μία χρονική στιγμή, κατά την 
οποία ο δρ Φάουτσι διατράνωσε 
την έντονη ανησυχία του για την 
έξαρση της πανδημίας, αλλά και 
την αδυναμία του να προσεγγίσει 
τον Αμερικανό πρόεδρο.

Οι σύμβουλοι του Αμερικανού 
προέδρου αρχικά διέρρευσαν στην 
έγκριτη Washighton Post, μία μα-
κρά λίστα με δηλώσεις του δρος 
Φάουτσι από  τα πρώτα στάδια 
της πανδημίας. Ανάμεσά τους πε-
ριλαμβάνεται η υποβάθμιση του 
κινδύνου μετάδοσης του ιού από 
ασυμπτωματικούς φορείς και η πε-
ποίθηση ότι δεν υπάρχει ανάγκη 
αλλαγής της καθημερινότητας των 
Αμερικανών πολιτών. Ωστόσο, αυ-
τές οι αποσπασματικές δηλώσεις 
διαστρεβλώνουν την αλήθεια. Στη 
συνέντευξη που είχε παραχωρήσει 
στο ΝΒC, από όπου προέρχονται οι 
δηλώσεις, ο δρ Φάουτσι είχε συνε-
χίσει λέγοντας «τώρα ο κίνδυνος 
είναι μικρός. Ομως, αυτό μπορεί 
να αλλάξει. Οταν βλέπεις διασπορά 
στην κοινότητα, η κατάσταση μπο-
ρεί να αλλάξει και να σε αναγκά-
σει να είσαι πολύ πιο προσεκτικός 
και να ενεργήσεις προκειμένου να 
προστατευτείς από τη μετάδοση».

Η κίνηση του Λευκού Οίκου να 
παραδώσει σε δημοσιογραφικούς 
οργανισμούς ένα έγγραφο τέτοιου 
περιεχομένου, εναντίον ενός υγει-
ονομικού, που εργάζεται για την 
κυβέρνηση και γεννά εμπιστοσύνη 
στον λαό, είναι τουλάχιστον πρω-
τοφανής. Αξιωματούχος που σχο-
λίασε ανωνύμως την εξέλιξη, επέ-
μεινε ότι η υπονόμευση του δρος 

Φάουτσι δεν αποτελούσε κυβερνη-
τικό στόχο, αλλά ήταν απλώς μία 
υπενθύμιση όλων όσων είχε, κα-
τά καιρούς, δηλώσει. Ταυτόχρονα 
ήταν μία σύσταση προς την κοινή 
γνώμη να παρακολουθεί ένα ευρύ 
φάσμα ειδικών. 

Σύμφωνα με δημοσκόπηση των 
ΝΥΤ, το 67% των Αμερικανών εμπι-
στεύεται στα θέματα της πανδη-
μίας τον δρα Φάουτσι. Αντιθέτως, 
μόνο το 26% θεωρεί αξιόπιστες τις 
απόψεις του προέδρου Τραμπ. Πρό-

σφατα, καθώς οι ΗΠΑ μεταβλήθη-
καν σε επικεφαλής της παγκόσμιας 
λίστας κρουσμάτων και θανάτων 
από COVID-19, ο δρ Φάουτσι έγι-
νε πιο ευθύς στη διατύπωση των 
απόψεών του και των ανησυχιών 
του σχετικά με την εξάπλωση της 
πανδημίας. Την ίδια στιγμή, ο πρόε-
δρος Τραμπ ασκούσε πιέσεις στους 
κυβερνήτες των Πολιτειών για χα-
λάρωση των περιοριστικών μέτρων 
και επανεκκίνηση της οικονομίας. 
Εφτασε, μάλιστα, στο σημείο να 
απειλήσει τις σχολικές περιφέρειες 
με περικοπή ομοσπονδιακών πό-
ρων, εφόσον δεν θα ξαναλειτουρ-
γούσαν το φθινόπωρο. 

Πικρές αλήθειες

Σε συνέντευξή του, την περασμέ-
νη εβδομάδα, ο δρ Φάουτσι κατέστη-
σε σαφές ότι μόνον λίγες Πολιτείες 
ελέγχουν την πανδημία, καταλήγο-
ντας «ως χώρα, αν συγκριθούμε με 
άλλες, δεν πιστεύω ότι τα πηγαίνου-
με καλά. Απλά, αυτό δεν συμβαίνει». 

Αντιθέτως, ο πρόεδρος Τραμπ προ-
σπάθησε να υποβαθμίσει την υγει-
ονομική απειλή με ανυπόστατους 
ισχυρισμούς σχετικά με την απο-
τελεσματικότητα και την ταχύτη-
τα της κυβερνητικής αντίδρασης.

Σύμφωνα με αξιωματούχο του 
Λευκού Οίκου, το έγγραφο που δό-
θηκε στη Washington Ρost, στόχευε 
να αποκρούσει την άποψη ότι η κυ-
βέρνηση ήταν αμελής όποτε δεν 
συμμορφωνόταν με τις υποδείξεις 
του δρος Φάουτσι. Παρότι στην αρ-
χή της πανδημίας επικρατούσε η 
βεβαιότητα ότι ο πρόεδρος Τραμπ 
και ο δρ Φάουτσι διατηρούσαν κα-
λές σχέσεις, στις κατ’ ιδίαν συζητή-
σεις τους ο Αμερικανός πρόεδρος 
εμφανιζόταν απαξιωτικός προς τον 
λοιμωξιολόγο. ∆εν έχανε, μάλιστα, 
ευκαιρία να κατακρίνει την πολύ-
ωρη παρουσία του δρος Φάουτσι 
μπροστά στις τηλεοπτικές κάμερες. 
Ομως, ο Αμερικανός πρόεδρος άρ-
χισε να εξοργίζεται με τον δρα Φά-
ουτσι όταν εξέφρασε δημοσίως τις 

αμφιβολίες και τις ανησυχίες του για 
την αποτελεσματικότητα της χορή-
γησης της υδροξυχλωροκίνης, ενός 
παλιού αντιελονοσιακού φαρμάκου, 
σε ασθενείς με κορωνοϊό. Ο ίδιος ο 
πρόεδρος υπήρξε η «ζωντανή δια-
φήμιση» του σκευάσματος, ακόμα 
και όταν ο Οργανισμός Τροφίμων 
και Φαρμάκων των ΗΠΑ (FDA) ανα-
κάλεσε την επείγουσα έγκρισή του 
ως θεραπείας της COVID-19.

Οι σύμβουλοι του προέδρου όχι 
μόνο επαναλάμβαναν, αλλά και ενί-
οτε ενίσχυαν τη δυσαρέσκειά του 
έναντι του λοιμωξιολόγου. «Ο δρ Φά-
ουτσι δεν είναι πάντα, 100%, ορθός 
και επίσης δεν έχει πάντα κατά νου 
–όπως παραδέχεται και ο ίδιος– το 
εθνικό συμφέρον», δήλωσε ο ναύ-
αρχος Μπρετ Γκιρουά, υφυπουργός 
Υγείας και Ανθρωπίνου ∆υναμικού, 
σε συνέντευξή του στο τηλεοπτικό 
δίκτυο ΝΒC, καταλήγοντας ότι ο 
δρ Φάουτσι «βλέπει τα πάντα από 
μία πολύ στενή οπτική δημόσιας 
υγείας».

Τον πείραξε... η υδροξυχλωροκίνη
Γιατί ο Ντόναλντ Τραμπ έχει βάλει στο στόχαστρο τον λοιμωξιολόγο Αντονι Φάουτσι και προσπαθεί να υπονομεύσει το κύρος του
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Της MAGGIE HABERMAN
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Τη μετατροπή της ποινής 
του παλιού φίλου και συμ-
βούλου της προεκλογι-
κής του εκστρατείας, Ρό-
τζερ Στόουν, αποφάσισε 
ο Αμερικανός πρόεδρος 
Ντόναλντ Τραμπ. Ο Στόουν 
υπήρξε «πιστός σύντρο-
φος» του Τραμπ κατά τη 
διάρκεια διερεύνησης της 
ρωσικής εμπλοκής στην 
εκλογική αναμέτρηση του 
2016. Εφόσον δεν μετα-
τρεπόταν η ποινή του, θα 
μεταφερόταν, τις επόμε-
νες ημέρες, σε ομοσπον-
διακή φυλακή προκει-
μένου να εκτίσει ποινή 
φυλάκισης 40 μηνών για 
επτά κακουργήματα, με-
ταξύ των οποίων: ψευδής 
κατάθεση στο Κογκρέσο, 
εκφοβισμός μάρτυρα και 
παρακώλυση της ∆ικαιο-
σύνης. Ο Στόουν είχε κα-
ταβάλει υπεράνθρωπες 
προσπάθειες για να κερ-
δίσει την προεδρική επι-
είκεια, τόσο στις δικαστι-
κές αίθουσες όσο και στα 
μέσα κοινωνικής δικτύ-
ωσης. Ο Στόουν, σύμφω-
να με τους Αμερικανούς 
εισαγγελείς, έπαιζε τον 
ρόλο του «αγγελιαφόρου» 
μεταξύ του ιστοτόπου 
WikiLeaks, που έδωσε στη 
δημοσιότητα τα υποκλα-
πέντα –προφανώς από 
Ρώσους χάκερ– μηνύμα-
τα ηλεκτρονικού ταχυδρο-
μείου της Χίλαρι Κλίντον 
και του επιτελείου Τραμπ. 
Η μετατροπή της ποινής 
του αποτελεί απλώς μία 
ακόμη «ένδειξη βαθιάς 
καλοσύνης» του Αμερικα-
νού προέδρου. Ολοι όσοι 
απόλαυσαν την προεδρι-
κή επιείκεια εμπλέκο-
νται σε υποθέσεις που, με 
τον ένα ή τον άλλο τρό-
πο, αφορούν τον ίδιο τον 
Τραμπ.

Επιεικής
με τον «φίλο»

Επτά μήνες πέρασαν από την εμ-
φάνιση του νέου κορωνοϊού και 
έχει ήδη προσβάλει περισσότερους 
από 13,5 εκατομμύρια ανθρώπους, 
οδηγώντας στον θάνατο τουλάχι-
στον 585.000. Ακόμα όμως και σή-
μερα, παρότι οι επιστήμονες έχουν 
αποκρυπτογραφήσει πολλά από 
τα μυστήρια του νέου παθογόνου 
παράγοντα, εξακολουθούν να μην 
μπορούν να απαντήσουν σε ένα 
θεμελιώδες ερώτημα: Πόσο θανα-
τηφόρος είναι ο νέος κορωνοϊός;

Τον περασμένο μήνα η απάντη-
ση στην ερώτηση κατέστη απείρως 
πολυπλοκότερη, μετά τη δημοσι-
οποίηση στοιχείων του αμερικα-
νικού Κέντρου Ελέγχου Νοσημά-
των και Πρόληψης (CDC), τα οποία 
υποδεικνύουν ότι για κάθε επιβε-
βαιωμένο κρούσμα, παραμένουν 
αδιάγνωστα άλλα δέκα, είτε επει-
δή οι ασθενείς είναι εντελώς ασυ-
μπτωματικοί, είτε επειδή έχουν 
πολύ ήπια συμπτώματα. Σε ανά-
λογο συμπέρασμα κατέληξε και η 
Βρετανική Στατιστική Υπηρεσία, 
σύμφωνα με την οποία το ποσοστό 
των ασυμπτωματικών κρουσμάτων 
πλησιάζει το 80%.

Την περασμένη εβδομάδα, στο 
πλαίσιο διάσκεψης του Παγκόσμι-
ου Οργανισμού Υγείας με 1.300 ει-
δικούς από όλο τον κόσμο, η επικε-
φαλής του επιστημονικού τομέα, 
δρ Σούμια Σβαμιναθάν δήλωσε ότι 
η θνησιμότητα της COVID-19 είναι 
περίπου 0,6, δηλαδή ο κίνδυνος 
θανάτου εξαιτίας της είναι μικρό-
τερος του 1%. Βέβαια, παρέλειψε 
να πει ότι το 0,6% του παγκόσμιου 
πληθυσμού ανέρχεται σε 47 εκατ. 

ανθρώπους. Συνεπώς, ο κορωνοϊός 
παραμένει μία σημαντική απειλή.

Προφανώς σε κάθε πόλη ή πε-
ριοχή που πρωτοεμφανίζεται ένας 
άγνωστος ιός επικρατεί το απόλυτο 
χάος. Χιλιάδες άνθρωποι μπορεί να 
πεθάνουν εξαιτίας του νέου λοιμώ-
δους παράγοντα και να ταφούν χω-
ρίς να εξεταστούν ποτέ. Είναι, σε 
αυτή την περίοδο, πρακτικά ανέ-
φικτος ο υπολογισμός του αριθμού 
των νεκρών εξαιτίας της λοίμωξης 

και αυτών που κατέληξαν λόγω καρ-
διακών προσβολών, εγκεφαλικών ή 
άλλων προβλημάτων. Αυτό συνέβη 
στη Γουχάν, που πρώτη δοκιμά-
στηκε από την COVID-19, αλλά και 
στην πόλη της Νέας Υόρκης. Οταν 
το πρώτο σοκ περάσει και η κατά-
σταση ομαλοποιηθεί, πραγματοποι-
ούνται περισσότερα διαγνωστικά 
τεστ και εντοπίζονται ασθενείς με 
πιο ήπια συμπτώματα. Ετσι καθώς 
ο παρονομαστής του κλάσματος θά-
νατοι/κρούσματα αυξάνεται, η θνη-
σιμότητα μειώνεται, χωρίς ωστόσο 
τα αποτελέσματα να είναι σταθερά 
ή προβλέψιμα.

Διαφορές στα ποσοστά

∆έκα κράτη (Ισλανδία, ∆ανία, 
Ισπανία, Πορτογαλία, Βέλγιο, Ιρ-
λανδία, Βρετανία, Ιταλία, Ισραήλ 

και Νέα Ζηλανδία) πραγματοποί-
ησαν πολλαπλάσια διαγνωστικά 
τεστ, συγκριτικά με τις ΗΠΑ, σύμ-
φωνα με την ιστοσελίδα στατιστι-
κών Worldometer, γεγονός που 
θεωρητικά θα έδινε μία σαφέστε-
ρη εικόνα της θνησιμότητας. Παρ’ 
όλα αυτά, τα ποσοστά εμφανίζουν 
σημαντικές διαφορές: Η Ισλανδία 
αναφέρει λιγότερο από 1%, η Νέα 
Ζηλανδία και το Ισραήλ λιγότερο 
από 2%, το Βέλγιο 16%, η Βρετα-
νία και η Ιταλία 14%. Οπως έχει 
διαπιστωθεί στα περισσότερα κρά-
τη, 20% των κρουσμάτων θα αρ-
ρωστήσουν τόσο βαριά ώστε να 
είναι αναγκαία η υποστήριξή τους 
με οξυγόνο ή ακόμα και η νοση-
λεία τους σε ΜΕΘ, επισημαίνει η 
δρ Τζάνετ Ντίαζ, επικεφαλής κλι-
νικής περίθαλψης του προγράμμα-

τος εκτάκτων αναγκών του ΠΟΥ.
Κατά πόσον αυτοί οι ασθενείς 

θα καταλήξουν εξαρτάται από 
πολλούς παράγοντες, μεταξύ των 
οποίων η ηλικία, τα υποκείμενα 
νοσήματα και η ποιότητα της πε-
ρίθαλψης. Θεωρητικά, τα ποσοστά 
θανάτων αναμένονται να είναι χα-
μηλότερα στα πιο φτωχά κράτη, 
που έχουν νεότερους πληθυσμούς 
και μικρότερα ποσοστά παχυσαρ-
κίας. Αντιστρόφως, προβλέπεται 
ότι θα είναι υψηλότερα σε κρά-
τη που έχουν ελλείψεις σε οξυ-
γόνο, αναπνευστήρες, συσκευές 
αιμοκάθαρσης και λιγότερες δο-
μές υγείας, δηλαδή και πάλι στα 
πιο φτωχά. 

Ομως η πιθανότητα θανάτου 
από COVID-19 φαίνεται ότι επηρε-
άζεται και από παράγοντες άσχε-

τους με την οικονομική κατάστα-
ση. Ενας από αυτούς, ιδιαίτερα 
επιβαρυντικός, αποδεικνύεται ότι 
είναι η ομάδα αίματος του αρρώ-
στου. Οσοι ανήκουν στην ομάδα 
Α κινδυνεύουν να αρρωστήσουν 
πιο βαριά. Αυτή η ομάδα αίματος 
είναι σχετικά σπάνια στη δυτική 
Αφρική και τη νότια Ασία και εξαι-
ρετικά σπάνια στους αυτόχθονες 
πληθυσμούς της Νότιας Αμερικής.

Μέχρι την πρόσφατη διάσκε-
ψη, ο ΠΟΥ δεν διέθετε επίσημα 
δεδομένα για τη θνησιμότητα 
της COVID-19, αλλά βασιζόταν 
σε στοιχεία κρατών και οργανι-
σμών και σε μία ανάλυση Αυστρα-
λών ερευνητών, οι οποίοι αφού 
μελέτησαν 267 έρευνες από πε-
ρισσότερα από 12 κράτη επέλεξαν 
25 που θεώρησαν πιο αξιόπιστες 
και κατέληξαν ότι η θνησιμότη-
τα της COVID-19 ήταν 0,64%. Την 
ίδια στιγμή το αμερικανικό CDC, 
που υπολογίζει τη θνησιμότητα 
επί συμπτωματικών κρουσμάτων, 
εκτιμά ότι βρίσκεται στο 0,4%.

Oμως όλοι αυτοί οι υπολογισμοί 
είναι ευμετάβλητοι. Με την εξαί-
ρεση του Ιράν και του Ισημερι-
νού, η πανδημία έπληξε αρχικά 
πλουσιότερα κράτη σε Ασία, δυ-
τική Ευρώπη και Βόρεια Αμερική, 
όπου οι πληθυσμοί έχουν πρόσβα-
ση σε ιατρική φροντίδα υψηλής 
ποιότητας. Τώρα, η πανδημία εξα-
πλώνεται σε κράτη όπως η Ινδία, 
η Βραζιλία, το Μεξικό, η Νιγηρία. 
Σε αυτά εκατομμύρια άνθρωποι 
ζουν σε συνθήκες συνωστισμού 
και εξαθλίωσης σε φαβέλες και 
παραγκουπόλεις, τα περιοριστι-
κά μέτρα ήταν βραχύβια και οι 
υγειονομικές δομές δεν διαθέτουν 
ούτε τα απολύτως αναγκαία. Μπο-

ρεί τα περισσότερα κρούσματα σε 
Ευρώπη και Βόρεια Αμερική να 
καταγράφηκαν σε περιόδους με 
ήπιο ή θερμό καιρό, όπως η άνοιξη 
και το καλοκαίρι, αλλά οι επιστή-
μονες ανησυχούν ότι ο ψυχρότε-
ρος καιρός, που έρχεται σε λίγους 
μήνες, θα οδηγήσει τον κόσμο σε 
κλειστούς χώρους, προκαλώντας 
έκρηξη κρουσμάτων και θανάτων.

«Τα χειρότερα έπονται»

Οπως επισημαίνει ο επικεφαλής 
του Κέντρου Ερευνας Λοιμωδών 
Νοσημάτων και Πολιτικής του Πα-
νεπιστημίου της Μινεσότα, Μάικλ 
Οστερχολμ, κάθε μία από τις οκτώ 
πανδημίες γρίπης που έπληξαν τις 
ΗΠΑ μετά το 1763 είχε ένα σχε-
τικά ήπιο πρώτο κύμα, ασχέτως 
της εποχής που εμφανίστηκε, το 
οποίο ακολουθήθηκε, λίγους μήνες 
αργότερα από ένα δεύτερο, πολύ 
μεγαλύτερο και απείρως πιο θανα-
τηφόρο. Το ένα τρίτο των θυμάτων 
της πανδημίας ισπανικής γρίπης, 
που διήρκεσε από τον Μάρτιο του 
1918 μέχρι τα τέλη του 1920, απε-
βίωσε μεταξύ Σεπτεμβρίου και ∆ε-
κεμβρίου 1918, περίπου έξι μήνες 
μετά την εμφάνιση μιας πιο ήπιας 
εκδοχής του ίδιου στελέχους της 
γρίπης, στο δυτικό Κάνσας. Ο δρ 
Οστερχολμ είναι πεπεισμένος ότι 
τα χειρότερα έπονται και οι «αριθ-
μοί της πανδημίας» θα είναι πολύ 
υψηλότεροι τους επόμενους 12 με 
18 μήνες, αλλά παραδέχεται ότι 
«επειδή βρισκόμαστε αντιμέτωποι 
με έναν κορωνοϊό και όχι με τον ιό 
της γρίπης, πιθανώς να μην ακο-
λουθήσει το ίδιο πρότυπο. Ομως, 
ο κορωνοϊός είναι πολύ πιο μετα-
δοτικός από τη γρίπη και αυτό εί-
ναι ανησυχητικό». 

Πόσο θανατηφόρος είναι τελικά ο νέος κορωνοϊός;

Πολλοί οι υπεύθυνοι 
παράγοντες για το 
εάν ένας ασθενής 
θα καταλήξει, ακόμη και 
η ομάδα αίματος φαίνε-
ται πως παίζει ρόλο. 

Η επικεφαλής του επιστημονικού τομέα του Παγκόσμιου Οργανισμού Υγεί-
ας, δρ Σούμια Σβαμιναθάν, δήλωσε την περασμένη εβδομάδα ότι η θνησιμό-
τητα της COVID-19 είναι περίπου 0,6.
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Ο δρ Φάουτσι αντιμε-
τωπίζεται ως πολιτικός 
αντίπαλος σε μία χρονι-
κή στιγμή κατά 
την οποία διατράνωνε 
την ανησυχία του 
για την έξαρση της παν-
δημίας στις ΗΠΑ.

Ο Αμερικανός πρόεδρος Ντόναλντ Τραμπ βλέπει με... μισό μάτι τον «Τσιόδρα» των ΗΠΑ, δρ Αντονι Φάουτσι, και δεν το κρύβει.

Του DONALD G. MCNEIL JR
THE NEW YORK TIMES



Καμία προσωπική ανάγκη να ξεδιπλώσω
στο κείμενο τα Παναθηναϊκά μου φρο-
νήματα, ούτε και να εξιστορήσω την σύν-
δεσή μου με το τριφύλλι από μικρό παιδί
επισκεπτόμενος τον «Τάφο του Ινδού»,
τη Λεωφόρο Αλεξάνδρας και το ΟΑΚΑ
της δεκαετίας του 80’. Άμα δεν το βιώσεις,
δύσκολα κατανοείς ότι η ενασχόληση ή
τα συναισθήματά σου με μια ομάδα, δια-
μορφώνουν εν μέρει τόσο τα βιώματά
σου όσο και τον ίδιο τον χαρακτήρα σου.

Γιατί ακριβώς μέσα απ’ αυτό συλλέγεις εμπειρίες και
τίθεσαι αντιμέτωπος με σωρεία συναισθημάτων. 

Όλα καλά και άγια, έως ότου τεθεί θέμα προσωπικής
αξιοπρέπειας. Γιατί στο ελληνικό ποδόσφαιρο αλλά και
το κυπριακό, το να επενδύεις συναισθηματικά ή να
ξοδεύεις χρόνο από τη ζωή σου μοιάζει τόσο σημαντικό
και ενδιαφέρον όσο το να ρίχνεις αυγά στον τοίχο. Επί
τούτου, η αισθητική ή το ένστικτο της αυτοπροστασίας,
δεν μου επιτρέπει να παρακολουθώ από κοντά ή εκ του
μακρόθεν την αγαπημένη μου ομάδα. Και με το πέρασμα
του χρόνου η αποστασιοποίηση εδραιώνεται, νιώθοντας
ότι πρόκειται  για παλιά αγάπη…. μια ωραία ανάμνηση.
Στο βάρβαρο σκηνικό που εδώ και χρόνια στήθηκε το
ελληνικό ποδόσφαιρο με τα επιχειρηματικά- προσωπικά
συμφέροντα να καταπατούν κάθε κανόνα ηθικής και ευ
αγωνίζεσθαι  δεν έχω καμία διάθεση να διαπραγματευτώ
με τον εαυτό μου. Όπως και πολλά εκατομμύρια φιλάθλων
που επέλεξαν να μην συμμεριστούν την τοξικότητα και
το δηλητήριο που διαχέεται από τα επιχειρηματικά γραφεία
των  ανθρώπων που καθορίζουν τις τύχες του.  

Η είδηση όμως που φέρει την ΑΕΚ να μην προχωρεί
σε ένσταση κατά του κύρους του αγώνα κόντρα στον
ΠΑΟΚ λόγω της παράνομης συμμετοχής 12 ποδοσφαι-
ριστών, μοιάζει μ’ ένα μικρό φωτάκι που λάμπει σε μια
σκοτεινή άβυσσο. Δεν είμαι πλέον γνώστης ούτε και γνω-
ρίζω τους λόγους, μα και μόνο ότι μια ομάδα επέλεξε ένα
δρόμο που οδηγεί στο φως, δεν μπορεί παρά να χαροποιεί
όλους εμάς που σιχαθήκαμε τις κόντρες στα δικηγορικά
γραφεία, τις διάφορες επιτροπές και τα ανώτατα δικαστήρια.
Το ότι μια ομάδα επιλέγει με κόστος να υπερασπιστεί το
βασικό κανόνα του ποδοσφαίρου που φέρει τα ματς να
κρίνονται στο γήπεδο, μοιάζει με όαση στην αχανή έρημο.
Και ας είναι ουτοπικό και ας είναι ίσως αυταπάτη, τέτοιοι
χειρισμοί, τέτοιες τακτικές σου δίνουν την ελπίδα ότι
κάποτε θ’ ανταμώσεις με την παλιά σου αγάπη. Που για
να τη συναντήσεις και ν’ ασχοληθείς ξανά με τον Πανα-
θηναϊκό… θα πρέπει πρώτα να είσαι ΑΕΚ. Την ομάδα
που έδειξε το δρόμο… μα φοβάσαι ότι κανείς δεν θα ακο-
λουθήσει, ακόμη και κάποιοι από τους οπαδούς της.

ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΣ
ΑΠΟΨΕΙΣ
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Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Είμαστε όλοι... ΑΕΚ

Με επιστολές του Συνδέσμου Διαιτητών
προς τους προέδρους των σωματείων –
ποδοσφαιρικών εταιρειών, ούτε οι τε-
ταμένες σχέσεις των δύο πλευρών εξο-
μαλύνονται και πολύ περισσότερο, ούτε
τα προβλήματα της κυπριακής διαιτησίας
λύνονται. Απόλυτα σωστή η θέση της
ηγεσίας των κυπρίων διαιτητών, πως με
καλή θέληση και διάλογο η κατάσταση
μπορεί να βελτιωθεί, από το στάδιο αυτό

όμως περάσαμε εδώ και χρόνια. Από λόγια, δεσμεύσεις
και υποσχέσεις για βελτίωση της κατάστασης χορτάσαμε,
αλλά ουσιαστικό αποτέλεσμα δεν είδαμε.

Δικαίωμα και υποχρέωση των σωματείων να διαμαρ-
τυρηθούν, να φωνάξουν σε κάποιες περιπτώσεις, όταν
τα συμφέροντα τους θίγονται, όταν από σοβαρά και
κυρίως επαναλαμβανόμενα λάθη, στερούνται βαθμούς
και γενικότερα επιτυχίες. Με απαραίτητη, ωστόσο, την
υποσημείωση, πως δεν είναι πάντα δικαιολογημένες οι
φωνές, πως πολλές φορές οι διαιτητές αποτέλεσαν την
εύκολη λύση και το τέλειο άλλοθι για μια αποτυχία. Ακόμη
και η απαίτηση κάποιων ομάδων, για την εξαίρεση συγ-
κεκριμένων διαιτητών από τους αγώνες τους, σε μεγάλο
βαθμό μπορεί να δικαιολογηθεί, όταν κατ’ επανάληψη
προκύπτουν λάθη σε βάρος κάποιων ομάδων. Χώρια το
γεγονός, πως σε μεγάλο βαθμό, επίσης, προκύπτει «κά-
λυψη», από τη στιγμή που τα πλείστα τέτοια αιτήματα
για «ανεπιθύμητους» διαιτητές, η Επιτροπή Διαιτησίας
τα ικανοποιεί.

Ούτε με αυτά, ωστόσο, λύνονται τα προβλήματα.
Λύση δεν είναι η εξαίρεση κάποιων διαιτητών από
κάποια παιγνίδια, λύση δεν αποτελεί η κάθοδος ξένων
διαιτητών σε κρίσιμους αγώνες, λύση δεν θα αποδειχθεί
ούτε το VAR αν ανίκανοι αποδειχθούν κάποιοι να το
διαχειριστούν σωστά. 

Λύση μπορεί να προκύψει μόνο αν όλες οι εμπλεκόμενες
πλευρές επιδείξουν πραγματική θέληση να αλλάξουν
την κατάσταση. Με συγκεκριμένες προτάσεις και όχι
θα, θα, θα… Με ξεκάθαρες θέσεις και στοιχεία, για όσους
σχεδόν μόνιμα κατέχουν καίριες θέσεις αλλά δεν αντα-
ποκρίνονται στις προσδοκίες και παράλληλα με προτει-
νόμενες λύσεις. Λύση υπάρχει ελπίδα να προκύψει, αν
οι διαιτητές από μόνοι τους βοηθήσουν, αν από μόνοι
τους απαλλαγούν απ’ όλα όσα τους χαλούν την εικόνα,
εδώ και χρόνια.

Όλα τ’ άλλα για… κατανάλωση είναι, για να χαϊδεύουμε
κάθε φορά που προκύπτει πρόβλημα τ’ αυτιά μας, για να
κρυβόμαστε κάθε φορά πίσω από το δάκτυλό μας, απο-
φεύγοντας την ανάληψη ευθυνών για την κατάσταση…

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ

Διαιτητές και ευθύνες
κατ’ εξαίρεση...

Το συγκρότημα του Ζινεντίν Ζιντάν,
έφτασε stiw 16  του μηνός τις 10
σερί νίκες με το 2-1 επί της Βιγιαρεάλ
και κατέκτησε και μαθηματικά τον
τίτλο, μία αγωνιστική πριν το φι-
νάλε. Όπως αποδείχθηκε μάλιστα,
δεν χρειαζόταν καν να κερδίσει,
καθώς την ίδια ώρα η Μπαρτσελόνα
γνώριζε την ήττα στην έδρα της
από την Οσασούνα με το ίδιο σκορ.
Ο Ζινεντίν Ζιντάν δικαιώθηκε για
μια ακόμα φορά για την ικανότητά
του και ως προπονητής. Η επιστρο-
φή της Βασίλισσας στον θρόνο της
έχει οπωσδήποτε την δική του σφρα-
γίδα. Όταν επανήρχιζε το ισπανικό
πρωτάθλημα, λίγες ελπίδες είχε η
Ρεάλ για τον τίτλο. Όμως ο Ζιντάν
τα κατάφερε με απόλυτη προσήλω-
ση στον στόχο του.

Το φετινό πρωτάθλημα, είναι
μόλις το τρίτο της Ρεάλ τα τελευταία
12 χρόνια. Στην προηγούμενη του
παρουσία ο Ζιντάν, κατέκτησε τρία
Champions League, δύο Ευρωπαϊκά
Σούπερ Καπ, δύο παγκόσμια συλ-
λόγων και μόλις ένα πρωτάθλημα.
Μάλιστα ο ίδιος είχε δηλώσει, πως

το πρωτάθλημα του 2016-17 ήταν
η μεγαλύτερη επιτυχία της προπο-
νητικής του καριέρας. Ο φετινός
τίτλος είχε ακόμα μεγαλύτερο βαθ-
μό δυσκολίας αλλά ο Ζιντάν πίστε-
ψε, δούλεψε και τα κατάφερε ξανά. 

Χαρακτηριστικό του με την ιδιό-
τητα του προπονητή, ο σεβασμός
που δείχνει στον κάθε αντίπαλό
του που θα τα δώσει όλα στο γή-
πεδο. Με άριστη προετοιμασία πριν
από κάθε αγώνα, με σεβασμό στον
αντίπαλο και τις φιλοδοξίες του,
αλλά και με πίστη στις δικές της
δυνάμεις και δυνατότητες η Ρεάλ
του Ζιντάν δεν επηρεάστηκε από
το προβάδισμα της Μπαρτσελόνα,
δεν χαλάρωσε, ούτε και όταν οι
Καταλανοί έκαναν… δώρα. Κάθε
ματς ήταν σαν… τελικός και οι
δέκα σερί νίκες της έδωσαν έναν
ξεχωριστό τίτλο, έστω και αν για
πρώτη φορά έδινε παιχνίδια στο…
βοηθητικό της γήπεδο. 

Iδανικός για την Ρεάλ 
Ο  Ζιντάν έδειξε με την δουλειά

και τον επαγγελματισμό του ότι
είναι ίσως ο καταλληλότερος προ-
πονητής για την Ρεάλ. Ξεχωρίζει

για την προσωπικότητα του, που
δεν έχει το παραμικρό κόμπλεξ για
να φανεί και να βάλει τον εαυτό του
πάνω από αυτόν τον τεράστιο σύλ-
λογο, που αφήνει ελευθερίες στο
γήπεδο στους ποδοσφαιριστές του,
εκτιμά το πόσο σημαντικό είναι να
υπάρχει αξιοπιστία στην αμυντική
λειτουργία, ξέρει να παίρνει παι-
χνίδια με το κοουτσάρισμα του και
πάνω από όλα καταφέρνει να έχει
σε καλή κατάσταση τα αστέρια του.
Όλα αυτά τα στοιχεία τον κάνουν
ιδανικό προπονητή της Ρεάλ, της
μεγαλύτερης ίσως ομάδας στον κό-
σμο σε σχέση με τις επιτυχίες της.
Μπορεί να ήταν, όπως συχνά λέει,
καλύτερος ποδοσφαιριστής, από
ότι προπονητής, όμως απέδειξε,
πως είναι και ένας τεράστιος προ-
πονητής με σπάνιο ταλέντο και τρο-
μερή ικανότητα στο κοουτσάρισμα.

Δεν υπάρχει άλλος προπονητής
που να βοηθά με τόσο μεγάλη συ-
χνότητα τους ποδοσφαιριστές του,
με τις αλλαγές που κάνει από τον
πάγκο. Η Ρεάλ δεν ήταν μία ομάδα,
τόσο καλή που σκορπούσε φόβο
και πετύχαινε εμφατικές νίκες. Οι
περισσότερες ήταν στο όριο και
υπήρξαν κινήσεις και αποφάσεις
του προπονητή, μέσα στα παιχνίδια
που έκαναν την διαφορά.

Κατέκτησε ένα πρωτάθλημα, με
μία ομάδα που έμοιαζε καταδικα-
σμένη να αποτύχει, εκμεταλλεύτηκε
τα «δώρα» της Μπαρτσελόνα και
έφτασε στον 34ον τίτλο πρωτα-
θλήματος στην ένδοξη ιστορία της
Ρεάλ και δεύτερον για τον ίδιο ως
προπονητής. 

«Βασιλιάς» στο κοουτσάρισμα 
H Ρεάλ Μαδρίτης κατέκτησε το πρωτάθλημα Ισπανίας, με τον Ζιντάν  να κάνει σπουδαίο έργο 

ΠΑΡΑΣΚΗΝΙΑ

Φράνσις Ουζόχο
Στο καθαρά αγωνιστικό κομμάτι του
κεφαλαίου Φράνσις Ουζόχο, κανείς
δεν μπορεί να αμφισβητήσει πως το
ΑΠΟΕΛ πέτυχε μια πολύ καλή επιλογή
τερματοφύλακα, ικανή να καλύψει
πλήρως το κενό που προέκυψε από τις
αποχωρήσεις των Μπέλετς και Βάτερ-
μαν. Αρκεί να αποδειχθεί, πως ο σοβα-
ρός τραυματισμός του Νιγηριανού και
η μεγάλη του αποχή δεν τον επηρέα-
σαν. Πέρα από τις αγωνιστικές προ-
εκτάσεις, η απόκτηση Ουζόχο για το
ποδοσφαιρικό ΑΠΟΕΛ, ειδικά αυτής
της περιόδου, προσθέτει και στο επι-
κοινωνιακό κομμάτι. Ειδικά από τη
στιγμή που τον ποδοσφαιριστή διεκδι-
κούσε και ο «αιώνιος» αντίπαλος. Για
τον Φράνσις Ουζόχο, μπορεί να χαρα-
κτηρισθεί και ως επιμονή να «σπάσει»
την κακοδαιμονία των δύο προηγούμε-
νων του προσπαθειών, να… πιάσει την
καλή στην Κύπρο.

* * * * *

Ορισμοί διαιτητών
Τα πολλά και σοβαρά προβλήματα
στην κυπριακή διαιτησία είναι γνωστά

εδώ και χρόνια. Γνωστοί για την ΚΟΠ
και την Επιτροπή Διαιτησίας και οι
«ανεπιθύμητοι» διαιτητές για συγκε-
κριμένες ομάδες. Κλασσική περίπτω-
ση ο Βασίλης Δημητρίου και η… σχέση
του με Απόλλωνα τα τελευταία χρόνια.
Με ποιο σκεπτικό ορίστηκε αρχικά στο
χθεσινό φιλικό είναι άξιο απορίας. Για-
τί και να ήθελε η Επιτροπή Διαιτησίας
να περάσει ένα μήνυμα, νωρίς φέτος
προς τις ομάδες, πως κουμάντο στους
ορισμούς θα κάνουν μόνο ο κύριος Λα-
γιέκ και οι συνεργάτες του, η αντικατά-
σταση του συγκεκριμένου διαιτητή
από το συγκεκριμένο παιγνίδι αλλιώς
ερμηνεύεται. Πού καταλήγουμε; Μέ-
νει το διπλό λάθος στον χειρισμό από
πλευράς ΚΟΠ – ΕΔ, ένα ακόμη από τα
πολλά των τελευταίων μηνών και το
πρώτο της νέας αγωνιστικής περιόδου.

* * * * *

Η εποχή του παραλογισμού
Από την ώρα της ανακοίνωσης του
πρωτοκόλλου για την παρουσία του κό-
σμου στα γήπεδα, οι περισσότεροι φί-
λοι του αθλήματος απλά γέλασαν με
όσα διάβασαν. Είμαστε σε μια στιγμή

της ιστορίας που καταλαβαίνεις τι ση-
μαίνει να είναι υπό απειλή η υγεία σου
και πόσο μπορεί αυτό να σου αλλάξει
την καθημερινότητα. Ασφαλώς και δεν
υπάρχει περίπτωση να τηρηθούν όλες
οι προτροπές που αναφέρονται στο
πρωτόκολλο, για την ακρίβεια πουθενά
δεν εφαρμόστηκαν όλα, αλλά γράφον-
ται γιατί θέλουν όλοι να είναι καλυμμέ-
νοι αν γίνει η στραβή. Αξίζει να πούμε
πως σχέδιο Β΄ για το ενδεχόμενο νέου
κύματος στο ποδόσφαιρο δεν υπάρχει
γιατί δεν μπορεί να υπάρχει. Ωμά να το
θέσουμε, θα μας παρασύρει μαζί του.

* * * * *

Ο κακός χαμός
Το πλέον απίθανο με την υπόθεση Ου-
ζόχο, είναι πως έγινε ο μεγαλύτερος
ντόρος για μετακίνηση παίκτη φέτος
αν και ουσιαστικά έχουμε να τον δού-
με να παίζει από τον Οκτώβρη! Η Ομό-
νοια άλλαξε δυο βασικούς τερματοφύ-
λακες από τότε, Παντίλιμον, Φαμπιάνο,
ενώ ο ΑΠΟΕΛ πριν τον Φράνσις απέ-
κτησε άλλους δυο, Σίλβα, Τσιλιγγίρης!
Αν υπολογίσουμε και το γεγονός πως
θα τον περιμένουμε να είναι απόλυτα

έτοιμος να παίξει από Οκτώβρη, τότε
αναρωτιέται κανείς γιατί όλο αυτό!
Όμως είναι τέτοια η περίπτωση του Νι-
γηριανού που όποτε το όνομά του εμ-
πλέκεται σε κάτι ηλεκτρίζεται η ατμό-
σφαιρα!

* * * * *

Το  big six… καραγκιοζιλίκι
Αυτή η συμφωνία μεταξύ των ομάδων
του λεγόμενου big six –έτσι το λένε  οι
γραμματιζούμενοι τρομάρα τους- όχι
απλώς πνέει τα λοίσθια αλλά έχει ήδη
αποδημήσει εις Κύριον. Τώρα θα μου
πείτε γιατί συμφωνήθηκε. Ας μας εξη-
γήσουν οι φωστήρες που συμφώνη-
σαν κάτι που ήξεραν από εκείνη την
ώρα ότι ήταν ανέφικτο. 

* * * * *

Το ρεκόρ του Ουζόχο
Δεν το έχω ψάξει επισταμένα αλλά
πρέπει να είναι ρεκόρ στο Κυπριακό πο-
δόσφαιρο. Ο Φρανσίς Ουζόχο είναι ο
μόνος ποδοσφαιριστής που αγωνίστηκε
μέσα σε τόσο σύντομο χρονικό διάστη-
μα σε Ανόρθωση, ΑΠΟΕΛ, Ομόνοια.

Οι αριθμοί τίτλου 

34 Η Ρεάλ Μαδρίτης κατέκτησε το
34ο πρωτάθλημα στην ιστορία

της και πρώτο από το 2017, το πιο… αρ-
γοπορημένο στην ιστορία της LaLiga.

506 γκολ με τον Ζινεντίν Ζιντάν
στη Βασίλισσα. Οι Μαδρι-

λένοι με τον Γάλλο στον πάγκο κάνουν
πάρτι και επιθετικά.

77 γκολ ο Καρίμ Μπενζεμά με τη
φανέλα της Ρεάλ Μαδρίτης στη

LaLiga. Μαζί με τον Σέρχιο Ράμος οι
φετινοί MVP στην πορεία τίτλου, μιας
και ο Γάλλος πέτυχε 21 γκολ!

20 Τη μέρα που ο Φλορεντίνο Πέ-
ρεθ γιορτάζει δυο δεκαετίες

από την άφιξή του στην προεδρία της
Ρεάλ Μαδρίτης γιορτάζει τον 34ο τίτλο
της Βασίλισσας.

21 Eχει ευστοχήσει σε 21 διαδοχικά
πέναλτι, τελευταία που είχε πλη-

σιάσει ήταν η Σεβίλλη το 2004 με 20.

68Είναι πολλά τα λεφτά για τη
Ρεάλ Μαδρίτης! Η Βασίλισσα

θα καρπωθεί 68 εκατ. ευρώ από τα τη-
λεοπτικά, αφήνοντας στη 2η θέση τη
Μπαρτσελόνα με 60 εκατ. ευρώ.

23 Tην περασμένη σεζόν υπό τις
οδηγίες των Λοπετέγκι και Σο-

λάρι  είχε δεχθε 46 γκολ. Φέτος με τον
Γάλλο έχει δεχθεί μόλις 23.

649 Στο «πάνθεον» της Ρεάλ
Μαδρίτης βρίσκεται ο

Σέρχιο Ράμος και συνεχίζει να κατα-
γράφει ρεκόρ. Ο 34χρονος αμυντικός
ανέβηκε στην 4η θέση της λίστας των
ποδοσφαιριστών με τις περισσότερες
συμμετοχές με τη φανέλα της «βασί-
λισσας», έχοντας 649. Μπροστά από
τον Ράμος βρίσκονται ο Μανόλο Σαν-
τσίς με 710 ματς, ο Ίκερ Κασίγιας με
725 και ο Ραούλ, με 741.

21 διαφορετικοί παίκτες έχουν
σκοράρει στο πρωτάθλημα, ρε-

κόρ στην ιστορία. Μόνο ο Έντερ Μιλι-
τάο και ο Μπραχίμ Ντίαθ από τους παί-
κτες μη τερματοφύλακες δεν έχουν
σκοράρει φέτος στην La Liga!

511 λεπτά χωρίς να δεχθεί γκολ
συμπλήρωσε ο Τιμπό Κουρ-

τουά, προτού δεχθεί το γκολ στο ματς
με την Γρανάδα. Ο Βέλγος έκανε εντυ-
πωσιακή σεζόν και δικαίωσε τον Ζιντάν
για τη στήριξή του.

10 διαδοχικές νίκες μετά την κα-
ραντίνα μετρά η Ρεάλ, απολο-

γισμός που της έδωσε και το φετινό
πρωτάθλημα. Ηταν η πιο σταθερή ομά-
δα μετά το restart και εκμεταλλεύθηκε
κάθε αδυναμία της Μπαρτσελόνα.

4 Σε αυτό το διάστημα, η άμυνά της
ήταν εντυπωσιακή, αφού δέχθη-

κε μόλις τέσσερα γκολ και φυσικά με
αυτό το «όπλο»  ήταν αδύνατο να χάσει
τη μάχη του τίτλου. Επιθετικά ήταν ου-
σιαστική πετυχαίνοντας 20 γκολ.

<<<<<<<

Οι περισσότερες νίκες
της Ρεάλ ήταν οριακές
και υπήρξαν κινήσεις και
αποφάσεις του προπονη-
τή μέσα στα παιχνίδια
που έκαναν την διαφορά.

Ο Ζινεντίν Ζιντάν κατέκτησε ένα πρωτάθλημα, με μία ομάδα που πριν από μερικούς μήνες έμοιαζε καταδικασμένη να αποτύχει.
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Σε αντίθεση με άλλες επιστήμες,
τα οικονομικά σπάνια προσφέρουν
την ευκαιρία παρακολούθησης
πραγματικών πειραμάτων σε ευρεία
κλίμακα και την αντίστοιχη απο-
κόμιση ρεαλιστικών συμπερασμά-
των. Η πρόσφατη ταχεία εξάπλωση
και τα οικονομικά επακόλουθα της
πανδημίας προσφέρουν μια τέτοια
ευκαιρία, η οποία δεν πρέπει να
πάει χαμένη.

Δεν υπάρχει αμφιβολία ότι ακό-
μη και οι πιο προηγμένες οικονομίες
του πλανήτη έχουν περιορισμένες
αντιστάσεις. Παρόλο που η ικανό-
τητα διαχείρισης κρίσεων εξαρτάται
από αριθμό παραγόντων (περιλαμ-
βανομένων της διαχρονικής οικο-
νομικής πολιτικής, της ικανότητας
άμεσης και αποτελεσματικής αν-
τίδρασης αλλά και τις σχέσεις της
κάθε χώρας με διεθνείς οργανι-
σμούς), στην περίπτωση αιφνίδιων
εξελίξεων, όλες οι χώρες φαίνεται
να αντιμετωπίζουν προκλήσεις.

Είναι πρόδηλο ότι η αβεβαίοτητα

που περιβάλλει τις ασύμετρες απει-
λές δεν είναι εύκολο να προβλεφθεί,
ιδιαίτερα στα πλαίσια μιας έντονα
διασυνδεδεμένης παγκόσμιας οι-
κονομίας. Παράλληλα, υπάρχει και
μια βαθύτερη πραγματικότητα η
οποία ξεπερνά τα όρια της συνε-
χιζόμενης κρίσης του κορωνοϊού:
παρόλο που τα αρνητικά επακό-
λουθα της πανδημίας είναι εμφανή,
αυτό που φαίνεται να αγνοούμε εί-
ναι ότι θεμελιώδη οικονομικά προ-
βλήματα προϋπήρχαν του κορω-
νοϊού. Συγκεκριμένα, πριν την παν-
δημία, το πρόβλημα ανεπαρκούς
οικονομικής ανάπτυξης ταλαιπω-
ρούσε τις πλείστες χώρες σε συν-
δυασμό με χαμηλό πληθωρισμό, ο
οποίος στην αντίληψη κάποιων
(περιλαμβανομένου του πρώην Ευ-
ρωπαϊκού Κεντρικού Τραπεζίτη
Μάριο Ντράγκι) δημιουργούσε πε-
ριθώριο επεκτατικής νομισματικής
πολιτικής. Ο Ντράγκι κέρδισε το
στοίχημα εφόσον ο πληθωρισμός
παρέμεινε σε διαχρονικά περιορι-

σμένα επίπεδα σε αντιδιαστολή
με τα πολύ χαμηλά, ακόμη και αρ-
νητικά, επιτόκια αλλά αυτό δεν
βοήθησε τις οικονομίες να ανα-
πτυχθούν. Αντίθετα, τροφοδότησε
τάσεις υπερδανεισμού με αρνητικά
επακόλουθα στις αγορές εισηγμέ-
νων μετοχικών τίτλων, ομολόγων
αλλά και της κτηματαγοράς.

Με την έλευση της πανδημίας,
οι πλείστες κυβερνήσεις και διεθνείς
οργανισμοί κινήθηκαν στη μόνη
κατεύθυνση η οποία θα περιόριζε
την οικονομική δυσπραγία και την
ανεργία: προέβησαν σε μαζικές
διοχετεύσεις ρευστότητας μέσω
γενναιόδωρων δημοσιονομικών
πακέτων, ενώ παράλληλα στρά-
φηκαν στις αγορές ομολόγων δα-
νειζόμενοι σημαντικά ποσά για να
χρηματοδοτήσουν την πορεία εξό-
δου από την κρίση. Οι πολιτικές
αυτές αναμφίβολα έφεραν θετικό
αποτέλεσμα, ενώ μετέφεραν με
σαφήνεια ένα μήνυμα ουσιαστικής
και έγκαιρης παρέμβασης. Η ανα-

γκαιότητα αυτών των πολιτικών
όμως δεν πρέπει να επισκιάζει τις
αναπόφευκτες αρνητικές προεκτά-
σεις. Η υπέρμετρη ρευστότητα
είναι πολύ πιθανόν να οδηγήσει
σε δυσανάλογες αυξήσεις στις τιμές
στοιχείων ενεργητικού, περιλαμ-
βανομένων ακινήτων και μετοχών,
αλλά και σε μειώσεις αποδόσεων
εταιρικών και κυβερνητικών ομο-
λόγων με επακόλουθη αλλοίωση
του βαθμού ρίσκου και απόδοσης.
Πέραν αυτών, το αυξημένο ποσοστό
χρέους των πλείστων οικονομιών
θα δυσκολέψει την αποπληρωμή
του και θα στερήσει τις χώρες από
κεφάλαια τα οποία θα μπορούσαν
να διοχετευτούν στην πραγματική
οικονομία. Δίχως άλλο ο κορωνοϊός
εξακολουθεί να αποτελεί μια με-
γάλης έκτασης απειλή και οι χώρες
που κινήθηκαν αποφασιστικά μέσω
αναπυξιακών πολιτικών, όπως η
Κύπρος, έπραξαν ορθά. Τα πραγ-
ματικά, όμως, αίτια των προβλη-
μάτων απορρέουν από διαχρονικές

αδυναμίες οι οποίες είναι αδυσώ-
πητες και δεν πρέπει να μας δια-
φεύγουν. Η πανδημία δεν είναι
κάτι περισσότερο από ένα επιπλέον,
αν και σημαντικό, εμπόδιο. 

Όλες οι χώρες, παράλληλα με
την αντιμετώπιση των άμεσων συ-
νεπειών της κρίσης, καλούνται να
προωθήσουν μακρόπνοες πολιτικές
με έμφαση στην ψηφιοποίηση και
τεχνολογική αναβάθμιση, αλλά και
στην αντιμετώπιση της κλιματικής
αλλαγής και της κοινωνικής ανι-
σότητας. Καλούνται παράλληλα
να αναβαθμίσουν την ιατροφαρ-
μακευτική υποδομή για να είναι
έτοιμες να αντιμετωπίσουν παρό-
μοιας φύσης πανδημίες στο μέλ-
λον.

Ο Ανδρέας Χαραλάμπους είναι οικονο-
μολόγος και πρώην διευθυντής στο
Υπουργείο Οικονομικών.
Ο Όμηρος Πισσαρίδης είναι διευθύνων
σύμβουλος της Pricewaterhouse Coo-
pers Investment Services. 

Οικονομικές αρχές και τάσεις πέραν του κορωνοϊού

Η πανδημία έκανε πλουσιότερους τους δισεκατομμυριούχους Αξιολογούν 
τα οικονομικά
δανειοληπτων
Καμπάνια των τραπεζών
Εν όψει της λήξης τον Δεκέμβριο
της αναστολής δόσεων δανείων,
οι τράπεζες μελετούν τρόπους για
να αναχαιτίσουν ενδεχόμενη αύ-
ξηση των ΜΕΔ. Προς τούτο αξιο-
λογούν τα οικονομικά των δανει-
οληπτών, τους οποίους θα ενημε-
ρώνουν ότι από τον Ιανουάριο θα
πρέπει να καταβάλλουν τις δόσεις
τους. Πιθανόν να ζητήσουν πα-
ράταση του μορατόριουμ. Σελ. 3

Ψηφίζονται νέοι
κανονισμοί για
τα διαβατήρια
Στήριξη ζητούν οι ντιβέλοπερς

Στο τέλος του μήνα αναμένεται
να οδηγηθούν για ψήφιση στην
Βουλή οι νέοι κανονισμοί για το
κυπριακό επενδυτικό πρόγραμμα.
Οι ντιβέλοπερς εκτιμούν ότι αυτό
θα αυξήσει το επενδυτικό ενδια-
φέρον των ξένων. Την ίδια ώρα
ετοίμασαν προτάσεις για στήριξη
του κλάδου. Σελ. 4

ΠΙΟ ΓΡΗΓΟΡΟ ΚΑΙ 
ΠΙΟ ΔΥΝΑΤΟ
ΑΠΟ ΤΟΝ ΠΟΝΟ

Συμβουλευτείτε  τον γ ιατρό ή τον φαρμακοποιό σας 
ΤΗΛ: 22 056 300. ΔΙΑΤΙΘΕΤΑΙ  ΣΕ ΟΛΑ ΤΑ ΦΑΡΜΑΚΕΙΑ

ΑΓΟΡΑ ΑΚΙΝΗΤΩΝ

Βουτιά των βραχυχρόνιων
μισθώσεων στην Ελλάδα
Με πτώση έως 54% σε σχέση με το 2019
αναμένεται να λειτουργήσει φέτος ο τομέ-
ας των βραχυχρόνιων μισθώσεων. Με βά-
ση τις κρατήσεις, η πληρότητα των καταλυ-
μάτων αυτών κινείται μεταξύ του 27% και
του 48,8% για την περίοδο από τις αρχές
Ιουλίου έως και τις 21 Σεπτεμβρίου. Σελ. 12

6ος ΔΙΕΘΝΩΣ

Πιο πλούσιος
από τον Ελον
Μάσκ ο Ινδός
Μακές Αμπάνι

Σελ. 9

Χάνουμε έσοδα 2 δισ. από τον τουρισμό
Σάββας Περδίος: Στόχος μας είναι να σώσουμε ό,τι σώζεται για φέτος - Δύσκολο και το 2021

Εσοδα ύψους δύο δισ. ευρώ ανα-
μένεται να χάσει φέτος η Κύπρος
από τον τουρισμό. Οπως τονίζει
σε συνέντευξη στην «Κ» ο υφυ-
πουργός Τουρισμού Σάββας Περ-
δίος, στο ποσό αυτό δεν περι-
λαμβάνονται άλλοι τομείς της

οικονομίας που εξαρτώνται από
τον τουρισμό. «Κάναμε ό,τι μπο-
ρούσαμε αλλά η μάχη είναι άνι-
ση», τονίζει. 

Επισημαίνει ότι πρώτος στό-
χος είναι να σωθεί ό,τι σώζεται
και να παραμείνουν οι επιχειρή-

σεις εν ζωή. Αναφέρεται επίσης
στις απώλειες από την βρετανική
αγορά, γιατί δεν πείσαμε τους
Γερμανούς τουρίστες καθώς και
για τις τιμές στα κυπριακά ξενο-
δοχεία. 

Επισημαίνει ότι υπάρχει εν-

διαφέρον από τη Βρετανία αλλά
δεν γίνονται κρατήσεις. Υπο-
γραμμίζει τη σημασία της διε-
νέργειας του τεστ στην Κύπρο
ώστε να αρχίσουν οι κρατήσεις
από Βρετανία, ενώ  επισημαίνει
ότι θα πρέπει πλέον να στραφού-

με στους μεμονωμένους ταξιδιώ-
τες.Τονίζει ότι θα είναι δύσκολη
χρονιά το 2021, σίγουρα όχι στα
φετινά επίπεδα. «Δεν πρέπει να
τρέφουμε ψευδαισθήσεις ότι το
2021 θα είναι μια χρονιά εφάμιλλη
του 2019». Σελ. 5

Οι δισεκατομμυριούχοι που άντλησαν ιλιγγιώδη ποσά από την πρόσφατη εκτίναξη των μετοχών, σπεύδουν να ρευστοποιήσουν και να
τοποθετήσουν τα κέρδη τους σε ακίνητα. Ανάμεσά τους και οι πλουσιότεροι από τους πελάτες της ελβετικής τράπεζας UBS, που είναι γνωστή ως
«το φρούριο των δισεκατομμυριούχων», οι οποίοι για να εκμεταλλευθούν τις περιστάσεις δανείστηκαν μεγάλα ποσά από την τράπεζα και
τοποθέτησαν δισεκατομμύρια, με αποτέλεσμα να γίνουν ακόμα πιο πλούσιοι. Σελ. 11

Κύπρος 0,94% 0,01%
Γερμανία -0,47% 0,01%

Γαλλία -0,16% 0,02%

Ιταλία 1,18% -0,04%

Ισπανία 0,40% 0,00%

Ιρλανδία -0,05% 0,01%

Ελλάδα 1,21% 0,13%

Ην. Βασίλειο 0,13% -0,02%

Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Βραχυ-
Αξιολόγησης πρόθεσμο πρόθεσμο

Χρέος Χρέος

DBRS ΒBB (low) R-2 (middle)
Fitch BΒΒ- F3
Moody’s Ba2 NP
S&P BBΒ- Α-3

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

ΕΛΛΑΔΑ

Τα ξενοδοχεία έχασαν
350 εκατ. λόγω lockdown
Στα 350 εκατ. ευρώ εκτιμάται η απώλεια
εσόδων για τα ξενοδοχεία της Αττικής, κα-
τά το πρώτο εξάμηνο. Η περίοδος του lock-
down, κατά την οποία έκλεισαν όλα τα ξε-
νοδοχεία, είχε τεράστιο κόστος για τον
κλάδο, εξανεμίζοντας τα όποια κέρδη του
ικανοποιητικού πρώτου διμήνου. Σελ. 8
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Σε πορεία απαξίωσης
Ήταν υποχρεωμένη να την συντάξει και να την
παραδώσει την λίστα της η τέως διοικήτρια ανα-
φορικά με τις μη εξυπηρετούμενες χορηγήσεις
των πολιτικά εκτεθειμένων προσώπων, αφού αυ-
τό της είχε ζητηθεί κατά την κοινοβουλευτική δια-
δικασία συζήτησης του προϋπολογισμού, απο-
φάνθηκε η επιτροπή. Με αυτό τον τρόπο, η  νέα
συζήτηση που γίνεται για το θέμα μέσω της επι-
τροπής που έχει συσταθεί αφήνει κάπως εκτεθει-
μένο τον Πρόεδρο της Βουλής, ο οποίος επέστρε-
ψε την λίστα στον νυν διοικητή εκφράζοντας επι-
φυλάξεις για την διαδικασία. Ακόμη και έτσι όμως,
η νέα συζήτηση εστιάζεται στην αξιοπιστία των
στοιχείων της λίστας στην οποία όμως μαθαίνουμε
δεν περιλαμβάνονται μόνο ΜΕΧ αλλά και δάνεια
που έτυχαν ευνοϊκών ρυθμίσεων. Το σκηνικό όσον
αφορά στην συνέχεια είναι ασαφές καθώς η κα-
τάσταση οδηγείται προς πλήρη απαξίωση. 

••••
Το τρίπτυχο Λαγκάρντ 
Στόχευση, ισχύ και μικρή διάρκεια πρόκρινε η
επικεφαλής της ΕΚΤ για τις επόμενες κινήσεις
των κυβερνήσεων, αφού προηγουμένως σημεί-
ωσε ότι η ισχύς της ανάκαμψης είναι προς το
παρόν αβέβαιη. Μιλώντας στην καθιερωμένη
διάσκεψη τύπου μετά από συνάντηση της νομι-
σματικής αρχής, η Κριστίν Λαγκάρντ κάλεσε
τους ευρωπαίους ηγέτες να έρθουν σε συμφω-
νία για τα επόμενα μέτρα δημοσιονομικής πολι-
τικής  και να εγκρίνουν το φιλόδοξο πακέτο που
προνοεί το ταμείο ανάκαμψης ύψους 750 δισ.
ευρώ. Όσον αφορά στα μέτρα νομισματικής πο-
λιτικής η κατάσταση παραμένει αμετάβλητή με
μηδενικά επιτόκια και συνέχιση του προγράμ-
ματος αγοράς ομολόγων μέχρι την εξάντληση
του  ποσού των 1,35 τρισ. ευρώ. 

••••
Κυβερνήσεις μειοψηφίας 
Η πολιτική κατάσταση στο εσωτερικό των χω-
ρών που είναι πλέον γνωστές και ως οι «φειδω-
λοί» επιβάλλει εν πολλής την αρνητική στάση
που τηρούν οι ηγέτες στο να ανάψουν το πράσι-
νο φως για να συσταθεί το ταμείο ανάκαμψης,
το οποίο, εφόσον εγκριθεί, στοχεύει να διοχε-
τεύσει σημαντικά κονδύλια σε χώρες που επλή-
γησαν σημαντικά από την πανδημία, όπως είναι
η  Ιταλία και η Ισπανία. Αυτό που στην ουσία
κρατά πίσω χώρες όπως η Σουηδία και η Δανία
στο να ενώσουν την φωνή τους με την Γερμα-
νία, είναι το γεγονός ότι στην ηγεσία βρίσκονται
κυβερνήσεις μειοψηφίας οι οποίες πιθανόν να
κινδυνεύσουν με κατάρρευση αν προβούν σε
μεγάλα βήματα. 

••••

Θεμελιώδεις αδυναμίες 
Απουσία στόχευσης και χαμηλό κίνητρο για
μεταρρυθμίσεις συνοδεύουν το Ταμείο Ανά-
καμψης, σημειώνει γερμανικό think tank ενι-
σχύοντάς τις φωνές που αντιτάσσονται στην
έγκρισή του. Όσον δε αφορά στον μηχανισμό

διάθεσης των κονδυλίων αυτός θα στηρίζεται
στο κατά κεφαλήν εισόδημα, που είχαν οι χώ-
ρες στο τέλος του 2019, σταθμισμένο με τον
ευρωπαϊκό μέσο όρο και στην μέση ανεργία
της περιόδου 2015-2019, επίσης σταθμισμένη
με τον ευρωπαϊκό μέσο όρο. Απουσιάζουν συ-
νεπώς τα στοιχεία εκείνα που να συνδέουν
την κατανομή των κονδυλίων με την πανδημία.
Για αντιμετώπιση της κατάστασης αποφασί-
στηκε η πιο πάνω μεθοδολογία να ισχύσει για
το 70% των κονδυλίων και το υπόλοιπο ποσό
να σταθμιστεί όταν θα υπάρξουν νεότερα στοι-
χεία. 

••••
Μείωση απασχόλησης
Σύμφωνα με ηλεκτρονική έρευνα που διε-
νεργήθηκε σε 50 χώρες με την συμμετοχή
30.000 επιχειρήσεων, το ένα τρίτο αυτών
εφάρμοσαν το μέτρο της μείωσης της απα-
σχόλησης ως αντίδραση στις επιπτώσεις της
πανδημίας. Τα δυο τρίτα των επιχειρήσεων
δήλωσαν επίσης μείωση των πωλήσεων κατά
τον πρώτο μήνα επανεκκίνησης της οικονομι-
κής δραστηριότητας ενώ ποσοστό άνω του
50% δήλωσε ότι κατά την εν λόγω περίοδο οι
επιχειρήσεις τους παρέμειναν κλειστές. 
Τέλος, και αυτή η έρευνα επιβεβαιώνει 
την μεγάλη πτώση στις δραστηριότητες των
επιχειρήσεων στους τομείς του τουρισμού,
της φιλοξενίας και της διοργάνωσης εκδηλώ-
σεων. 

Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Του FLORIAN HENSE*

Η Ευρώπη μπροστά σε
έναν ιστορικό συμβιβασμό

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Μη Οικονομικά 
Ενεργός Πληθυσμός

Μη Οικονομικά Ενεργός
Πληθυσμός καλείται το
σύνολο των ατόμων που
δεν είναι ικανά ή διαθέσι-
μα για εργασία, δηλ. τα
άτομα τα οποία είτε δεν
μπορούν είτε δεν θέλουν

να εργαστούν. Τα άτομα αυτά δεν περι-
λαμβάνονται στο εργατικό δυναμικό (οι-
κονομικά ενεργό πληθυσμό) μιας οικονο-
μίας, το οποίο αποτελείται από εργαζό-
μενους και άνεργους. 

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών 

Cyprus Institute of Marketing / The Cyprus
Business School

Οι έντονες διμερείς συνομιλίες
των ηγετών της Ε.Ε. τις τελευταίες
δύο εβδομάδες αποδεικνύουν το
συλλογικό ενδιαφέρον τους για
περαιτέρω πρόοδο στην πρόταση
της Κομισιόν για το Ταμείο Ανά-
καμψης, ύψους 750 δισ. ευρώ. Οι
διεργασίες αυτές διεξήχθησαν
σε φιλικό τόνο, οπότε και όταν
συναντηθούν, την Παρασκευή
και το Σάββατο, σε ανάλογο κλίμα
θα συζητήσουν, έτοιμοι να συμ-
βιβαστούν. 

Ταυτόχρονα, η Γερμανίδα καγ-
κελάριος Αγκελα Μέρκελ έχει
μπροστά της ακόμη έξι μήνες να
επεξεργαστεί την κληρονομιά
που θα αφήσει στην Ευρώπη μετά
το πέρας της θητείας της. Θα χρη-
σιμοποιήσει όλη της την επιρροή

σε συνεργασία με τον πρόεδρο
του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου,
Σαρλ Μισέλ, και τον Γάλλο πρό-
εδρο Εμανουέλ Μακρόν για να
επιτύχει σημαντική εξέλιξη επί
του θέματος στην πρώτη διά ζώ-
σης Σύνοδο Κορυφής της Ε.Ε.
εδώ και αρκετούς μήνες – ωστόσο,
κάτι τέτοιο είναι μάλλον απίθα-
νο.

Παρ’ όλες τις προσπάθειες, τα
κράτη-μέλη έχουν μεγάλη διά-
σταση απόψεων σε βασικά ζητή-
ματα. Το συνολικό ύψος των κον-
δυλίων (650 - 750 δισεκατομμύρια
ευρώ), τα κριτήρια διανομής τους
και το ποσοστό των δωρεών σε
σχέση με τα δάνεια αποτελούν
ορισμένα εκ των ζητημάτων όπου
εντοπίζονται διαφωνίες. 

Σημεία τριβής είναι οι όροι,
τους οποίους πρέπει να πληρούν
οι χώρες ώστε να λάβουν χρήμα-
τα, καθώς και το ποιος θα έχει

τον τελευταίο λόγο για το ρευστό
που εκταμιεύεται. Οι τέσσερις λι-
γότερο γενναιόδωρες χώρες (Ολ-
λανδία, Αυστρία, Σουηδία και Δα-
νία), καθώς και άλλες μικρότερες,
επιμένουν πως τα χρήματα πρέπει
να δοθούν σε όσα κράτη έχουν
ανάγκη μόνο υπό την ακόλουθη
προϋπόθεση: πως θα τα χρησι-
μοποιούν για επενδύσεις ενισχυ-
τικές της ανάπτυξης, ενώ, παραλ-
λήλως, θα πραγματοποιούν διαρ-
θρωτικές μεταρρυθμίσεις. 

Σύμφωνα με δημοσιεύματα,
οι τέσσερις δεν εντυπωσιάζονται
από το πρόγραμμα μεταρρυθμί-
σεων που πρότεινε ο πρωθυπουρ-
γός της Ιταλίας Τζουζέπε Kόντε
–  δεν είναι ο πρώτος πρωθυπουρ-
γός που έχει προτείνει κάτι ανά-
λογο, ούτε και τα προγράμματα
των προκατόχων του συνέτειναν
σε σημαντική τόνωση του ΑΕΠ
της χώρας. Το τωρινό αφορά σε
μεγάλο βαθμό τις δημόσιες συμ-
βάσεις και τις δημόσιες προσφο-
ρές. 

Η διευκόλυνση της κυβέρνη-
σης να αναθέτει συμβάσεις σί-
γουρα θα είναι χρήσιμη. Ωστόσο,
η ατζέντα επενδύσεων και με-
ταρρυθμίσεων της Ιταλίας οφείλει
να είναι πιο φιλόδοξη για να αυ-
ξήσει την παραγωγικότητα και
τις θέσεις εργασίας. 

Μεταξύ άλλων, η Ιταλία πρέπει
να αναβαθμίσει τη Δικαιοσύνη,
τον ανταγωνισμό σε ακόμη προ-
στατευόμενες αγορές, να διακόψει
το πρόγραμμα πρόωρης συντα-
ξιοδότησης, που θεσπίστηκε το
2019 κ.λπ. 

Από την πλευρά τους, οι «τέσ-
σερις φειδωλές» της Ε.Ε. μπορούν
να αποζημιωθούν ώς ένα βαθμό
με το να λαμβάνουν περισσότερα
από τον μακροπρόθεσμο προ-
ϋπολογισμό της Ε.Ε. ή να συνει-
σφέρουν σε αυτόν λιγότερο. Επί-
σης, με το να υποβάλουν τα κρά-
τη-μέλη προτάσεις για πιο φιλό-
δοξες μεταρρυθμίσεις, ενδεχο-
μένως οι αντιρρήσεις των τεσ-
σάρων να αμβλυνθούν. 

* Ο κ. Florian Hense είναι οικονομολό-
γος της Berenberg Bank.

<<<<<<

Τα κράτη-μέλη συμ-
φωνούν στην ανα-
γκαιότητα του Ταμείου
Ανάκαμψης, αλλά 
διαφωνούν σε πολλά
κρίσιμα θέματα.

Το πρώτο ψηφιακό προσκύνημα
έγινε στη Λούρδη της Γαλλίας
ΠΑΡΙΣΙ. Το πρώτο διαδικτυακό ρω-
μαιοκαθολικό προσκύνημα πραγμα-
τοποιήθηκε στη Λούρδη της Γαλλίας,
όπου εορτάστηκε με τον πρωτότυπο
αυτόν τρόπο η επέτειος του τελευταίου
οράματος της Αγίας Μπερναντέτ
Σουμπιρού.

Πριν από 162 χρόνια, το 1858, η
Παρθένος εμφανίστηκε στη νεαρή
Γαλλίδα Μπερναντέτ, στη μικρή πόλη
της Λούρδης, στα γαλλικά Πυρηναία
όρη. Το προσκύνημα απέκτησε τα-
χύτατα μεγάλη φήμη σε ολόκληρο
τον κόσμο, ενώ τις επόμενες δεκαετίες
εκατομμύρια πιστών επισκέφθηκαν
το σπήλαιο. Χιλιάδες από αυτούς
ισχυρίστηκαν ότι το προσκύνημα
στη Λούρδη τους επέτρεψε να για-
τρευτούν από θανατηφόρες ασθένειες,
ενώ πολλοί αλλόδοξοι πείστηκαν εκεί
να ασπαστούν τον καθολικισμό. Το
2020, δύο χρόνια μετά την 160ή επέ-
τειο του τελευταίου οράματος της
Αγίας Μπερναντέτ, το προσκύνημα
είναι άδειο από κόσμο. Για πρώτη
φορά στην ιστορία του, το σπήλαιο
παραμένει κλειστό για το κοινό, ως
αποτέλεσμα της πανδημίας COVID-
19. Παρότι το σπήλαιο άνοιξε εκ νέου
για το κοινό την περασμένη εβδομάδα,
οι τοπικές αρχές έχουν περιορίσει
δραστικά τον αριθμό των πιστών που
μπορούν να το επισκεφθούν.

Σε ζωντανή μετάδοση
Σε μια προσπάθεια να ικανοποιήσει

τις ανάγκες των προσκυνητών, το
Βατικανό, σε συνεργασία με τη Ρω-
μαιοκαθολική Εκκλησία της Γαλλίας,
διοργάνωσε την πρώτη παγκόσμια
προσκυνηματική διαδικτυακή τελετή.
Εκατομμύρια πιστοί παγκοσμίως
είχαν χθες τη δυνατότητα να συμμε-
τάσχουν στη Θεία Λειτουργία μέσω

τηλεόρασης, ραδιοφώνου και μέσων
κοινωνικής δικτύωσης, «όλοι ενωμένοι
κάτω από τον Σταυρό της ελπίδας
και της αλληλεγγύης», όπως χαρα-
κτηριστικά ανέφερε σε δημοσίευμά
της η επίσημη ιστοσελίδα της Αγίας
Εδρας, στη Ρώμη. «Το e-προσκύνημα
στη Λούρδη, που πραγματοποιείται
σε πολυ-πολιτισμικό περιβάλλον, θα
φέρει κοντά όλους όσοι βλέπουν στη
Λούρδη έναν φάρο πίστης, προσφο-
ράς, αλληλεγγύης και ελπίδας», ανα-
φέρει η επίσημη ιστοσελίδα του προ-
σκυνήματος, το οποίο πραγματοποι-
ήθηκε από τις 7 το πρωί (τοπική ώρα),
μέχρι τις 10 το βράδυ και περιείχε
θρησκευτικές τελετές, περιφορά ει-

κόνων της Αγίας και προσευχή. Η
Θεία Λειτουργία προβλήθηκε σε ζων-
τανή μετάδοση από το σπήλαιο με-
ταξύ 4 και 6 το απόγευμα, ενώ θρη-
σκευτικές και πολιτικές προσωπικό-
τητες μοιράστηκαν τις εμπειρίες τους
σχετικά με τον ρόλο που διαδραμάτισε
η Λούρδη στις ζωές τους.

Το σπήλαιο της Λούρδης είναι ένα
από τα δημοφιλέστερα προσκυνήματα
του Ρωμαιοκαθολικισμού, με περισ-
σότερους από 100.000 εθελοντές να
υποδέχονται 5 εκατομμύρια πιστούς
και επισκέπτες από όλο τον κόσμο
κάθε χρόνο, συμπεριλαμβανομένων
50.000 ασθενών και αναπήρων.

REUTERS

Το Ιερό της Παναγίας της Λούρδης είναι τόπος μαζικού προσκυνήματος πιστών
από ολόκληρο τον ρωμαιοκαθολικό κόσμο.

Υπέρ της «νύφης του ISIS» 
βρετανικό εφετείο
ΛΟΝΔΙΝΟ. Στη Βρετανία θα μπο-
ρέσει να επιστρέψει η «νύφη
του ISIS», Σαμίμα Μπεγκούμ,
για να αμφισβητήσει δικαστικά
την απόφαση αφαίρεσης της
βρετανικής υπηκοότητας που
της έχει επιβληθεί, σύμφωνα με
ανακοίνωση βρετανικού εφε-
τείου. 

Η Μπεγκούμ, 20 ετών σήμε-
ρα, ήταν μία από τις μαθήτριες
λυκείου που είχαν εγκαταλείψει
το Λονδίνο για να γίνουν μέλη
του Ισλαμικού Κράτους στη Συ-
ρία, το 2015. Το βρετανικό
υπουργείο Εσωτερικών είχε απο-
φασίσει να της αφαιρέσει τη
βρετανική υπηκοότητα για «λό-
γους κρατικής ασφάλειας», μετά
τον εντοπισμό της σε στρατό-
πεδο προσφύγων, το 2019.

Το εφετείο αποφάσισε, όμως,
ότι η Μπεγκούμ δεν εξασφάλισε
δίκαιη μεταχείριση, αφού δεν
της δόθηκε η δυνατότητα να
υποστηρίξει την άποψή της ενώ-
πιον της Δικαιοσύνης, καθώς
βρισκόταν σε στρατόπεδο προ-
σφύγων στη Συρία. 

Σε ανακοίνωσή του, το
υπουργείο Εσωτερικών χαρα-
κτήρισε «ιδιαίτερα απογοητευ-
τική» την απόφαση του δικα-
στηρίου, προσθέτοντας ότι θα
καταθέσει αίτηση αναίρεσής
της. Η απόφαση του εφετείου
σημαίνει ότι η κυβέρνηση οφεί-
λει να εξασφαλίσει τη μετακί-
νηση της Μπεγκούμ προς τη
Βρετανία από το στρατόπεδο
προσφύγων Ροτζ, στη βόρεια
Συρία, ώστε να παραστεί στο
δικαστήριο. 

«Η ισονομία και η δικαιοσύνη

πρέπει να υπερισχύσουν των
ανησυχιών για την κρατική
ασφάλεια», ανέφερε στην από-
φασή του το εφετείο. 

Ο πρώην υπουργός Εσωτε-

ρικών Σατζίντ Τζαβίντ είχε απο-
φασίσει την αφαίρεση της βρε-
τανικής υπηκοότητας της Μπεγ-
κούμ τον Φεβρουάριο του 2019.
Η νομική ομάδα που εκπροσωπεί
την 20χρονη, όμως, υποστήριξε
ότι η κυβερνητική πρωτοβουλία
υπήρξε παράνομη, καθώς την
κατέστησε απάτριδα, εξέθεσε
τη ζωή της σε πραγματικό κίν-
δυνο και απάνθρωπη μεταχεί-
ριση και της στέρησε τη δυνα-
τότητα να υποστηρίξει την
αθωότητά της, καθώς ο επανα-
πατρισμός της δεν ήταν δυνα-
τός. 

Σύμφωνα με το διεθνές δί-
καιο, η υπηκοότητα ενός πολίτη
μπορεί να αφαιρεθεί μόνον εφό-
σον δικαιούται να διεκδικήσει
υπηκοότητα σε άλλη χώρα. Η
Μπεγκούμ έφυγε κρυφά από το
σπίτι της στο Μπέθναλ Γκριν
του Λονδίνου, σε ηλικία 15 ετών,
τον Φεβρουάριο του 2015, με
προορισμό τη Συρία, προκειμέ-
νου να ενταχθεί στις τάξεις του
Ισλαμικού Κράτους, μαζί με δύο
συμμαθήτριές της. Πέταξαν ώς
την Κωνσταντινούπολη και διέ-
σχισαν οδικώς την Τουρκία, για
να διέλθουν παράνομα τα σύ-
νορα με τη Συρία, φθάνοντας
στη Ράκα, πάλαι ποτέ «πρω-
τεύουσα» του Ισλαμικού Κρά-
τους. Εκεί παντρεύτηκε Ολλανδό
μαχητή, προσήλυτο στο Ισλάμ.
Γέννησε τρία παιδιά τα οποία
πέθαναν κατά τη διάρκεια της
πολιορκίας της πόλης και η
Μπεγκούμ κλείστηκε σε στρα-
τόπεδο προσφύγων στη βόρεια
Συρία.

REUTERS

Η Σαμίμα Μπεγκούμ έφυγε
από το Λονδίνο το 2015, για να
ενταχθεί στο Ισλαμικό Κράτος,
στη Συρία.

<<<<<<

Θα μπορέσει να 
επιστρέψει στη 
χώρα της, ώστε 
να αμφισβητήσει
την απόφαση
αφαίρεσης της 
υπηκοότητάς της.

Το ριζικό «λίφτινγκ» στο κέντρο της Λευκωσίας άρχισε. Και η ταλαιπωρία επίσης.
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Η οικονομική κατάσταση των δα-
νειοληπτών οι οποίοι έχουν αιτηθεί
αναστολή δόσεων δανείων μέχρι
και το τέλος Δεκεμβρίου στη βάση
του μορατόριουμ, έχει αρχίσει να
απασχολεί εντόνως τις τράπεζες.
Η συνεχής αυξητική τάση του συμ-
βατικού υπολοίπου των δανείων
που πλέον ανέρχεται στα 11,7 δι-
σεκατομμύρια ευρώ και με το χρόνο
να τρέχει ολοένα και περισσότερο
προς την ολοκλήρωση του σχεδίου
αναστολής κάνει την κατάσταση
δύσκολη. Πρέπει να θεωρείται δε-
δομένο πλέον πως ο Ιανουάριος
θα είναι ο μήνας κατά τον οποίο
θα αρχίσει η διαδικασία της εκκό-
λαψης μη εξυπηρετούμενων δα-
νείων, κάτι το οποίο έχει δηλώσει
επίσημα και η Κεντρική Τράπεζα
της Κύπρου στο τελευταίο οικονο-
μικό της δελτίο. 

Οι τράπεζες της Κύπρου, όπως
πληροφορείται η «Κ», συζητούν
εσωτερικά να αρχίσουν μια καμ-
πάνια κατά την οποία θα ενημε-
ρώνεται για την οικονομική κατά-
σταση των πελατών που έχουν αι-
τηθεί αναστολή δόσεων και έχουν
ενταχθεί στο μορατόριουμ. Θα ενη-
μερώνονται για το αν ο δανειολή-
πτης που έχει μπει στο σχέδιο έχει
απωλέσει την εργασία του ή του
έχει μειωθεί ο μισθός. 

Την ίδια ώρα, θα του υπενθυμί-
ζουν «ευγενικά» πως στο τέλος του
Δεκέμβρη ολοκληρώνεται το Σχέ-
διο, άρα και θα πρέπει να είναι έτοι-
μοι από τον Ιανουάριο να προχω-
ρήσουν σε καταβολή των δόσεων
των δανείων για τα οποία έχουν
αιτηθεί αναστολή. Παρασκηνιακά,
κατά την αρχική ανακοίνωση του
Σχεδίου οι τράπεζες δεν ανάμεναν
πως θα αιτούνταν αναστολή τόσο

μεγάλος αριθμός δανειοληπτών.
Τα νούμερα όμως όντως τρομάζουν.
Η συμβατική αξία των δανείων για
τα οποία ζητήθηκε αναστολή δό-
σεων ανήλθε στις 19 Ιουνίου σε
11,74 δισεκατομμύρια, από 11,44
δισ. που ανέρχονταν στις 5 Ιουνίου,
εκ των οποίων τα 7,07 δισ. αφορουν
επιχειρηματικά δάνεια και το υπό-
λοιπο, 4,67 δισ. αφορά δάνεια νοι-
κοκυριών. 

Αναλυτικότερα, στα 1,37 δισε-
κατομμύρια ανήλθε στις 19 Ιουνίου
του 2020 το συνολικό ποσό των

δόσεων χορηγήσεων που έχουν
ανασταλεί, ύστερα από σχετικό αί-
τημα δανειοληπτών, από τα 1,31
δισ. που ανερχόταν στις 5 Ιουνίου
του 2020. Αναστολή δανείων αι-
τήθηκαν συνολικά 50.586 δανει-
ολήπτες, εκ των οποίων οι 44.428
αφορούν νοικοκυριά και οι 6.158
επιχειρήσεις. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία τα
οποία αφορούν δάνεια που είχαν
καθυστέρηση μέχρι 30 ημέρες
τόσο σε αδειοδοτημένα πιστωτικά
ιδρύματα όσο και σε εταιρείες εξα-

γοράς πιστώσεων, από το συνολικό
ποσό των δόσεων που έχουν ανα-
σταλεί, ποσό ύψους 929,468 εκατ.
αφορά σε εταιρικά δάνεια και
408,206 εκατ. σε δάνεια νοικοκυ-
ριών. Από τα εταιρικά δάνεια, βάσει
των στοιχείων της Κεντρικής Τρά-
πεζας της Κύπρου, το μεγαλύτερο
ποσό των δανείων για τα οποία
ζητήθηκε μέχρι τις 19 Ιουνίου του
2020 αναστολή δόσεων, αφορά
τον τομέα φιλοξενίας και εστίασης
με μικτή αξία 1,8 δισ. από 728 δα-
νειολήπτες. Ακολουθεί ο τομέας
των δραστηριοτήτων ακίνητης
ιδιοκτησίας με 1,3 δισ., (691 δα-
νειολήπτες), οι κατασκευές με μι-
κτή αξία δανείων 1,2 δισ. (628 δα-
νειολήπτες) και το χονδρικό και
λιανικό εμπόριο με 1,2 δισ. (1.770
δανειολήπτες).

Διαφορετική διαχείριση Data;
Σε μια δεύτερη ανάγνωση όμως

τα δεδομένα μέσω της καμπάνιας
αυτής μπορούν να χρησιμοποι-
ηθούν και διαφορετικά. Όπως ανα-
φέρουν γνώστες, δεν αποκλείεται
τα δεδομένα τα οποία θα συλλέξουν
οι τράπεζες να τις ωθήσουν σε αί-
τημα προς την Κεντρική Τράπεζα
για επέκταση του σχεδίου αναστο-
λής δόσεων (μορατόριουμ). Όπως
εξήγησαν στην «Κ», εάν έχουν ένα
ισχυρό δείγμα από τη σχετική έρευ-
να ότι αρκετοί είναι αυτοί που δεν
θα μπορέσουν αμέσως να ξεκινή-
σουν να αποπληρώνουν τα δάνειά
τους, θα έχουν ένα ισχυρό επιχεί-
ρημα να παρουσιάσουν στην Κεν-
τρική έστω και για μια «τρίμηνη»
επέκτασή του. 

Το όλο ζήτημα θέλει λεπτό χει-
ρισμό και σωστό «timing» ώστε ο
Ιανουάριος του 2021 να μην είναι
η αρχή ενός κακού για το οποίο
δεν θα μπορούν εύκολα να μαζευ-

τούν οι συνέπειες. Τα ΜΕΔ ακόμα
«πονοκεφαλιάζουν» τις τράπεζες,
πόσω μάλλον αν θα ξεκινούσε ένας
νέος γύρος αύξησής τους όπως
έγινε από το 2013 έως και το 2015
που άρχισαν να μειώνονται με σχε-
τικές κινήσεις.

Κουλτούρα κακοπληρωτών;
Μία επέκταση όμως του Σχεδίου

για παραπάνω από την ισχύουσα
ημερομηνία λήξης του, ενδεχομέ-
νως και να δημιουργήσει κουλτούρα
κακοπληρωτών. Είναι κάτι που επί-
σης φοβούνται οι τράπεζες, γι’ αυτό
και γίνεται λόγος για ζήτημα που
σηκώνει λεπτό χειρισμό. Το σίγουρο
είναι πως οι κυπριακές τράπεζες
θα ακολουθήσουν τη γραμμή που
θα δώσει η Ευρωπαϊκή Κεντρική
Τράπεζα σε συνεργασία με την
Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου. «Η
απειλή για ένα δεύτερο κύμα της
πανδημίας εγείρει, ωστόσο, αμφι-
βολίες σχετικά με την ταχύτητα
της ανάκαμψης», όπως έχει τονίσει
ο επικεφαλής οικονομολόγος της
ΕΚΤ, Φίλιπ Λέιν, ο οποίος υποστη-
ρίζει ότι «η Ευρώπη αντιμετωπίζει
μία ανάκαμψη που θα χαρακτηρί-
ζεται από δύο βήματα εμπρός, ένα
βήμα πίσω. 

Όπως αναφέρει και σχετικό ρε-
πορτάζ του Reuters, «για τους οι-
κονομολόγους, η λήψη και άλλων
μέτρων από την ΕΚΤ είναι θέμα
χρόνου. Όταν θα χρειασθεί κάτι
τέτοιο, η τράπεζα είναι πιθανόν
να αυξήσει περαιτέρω τις αγορές
ομολόγων, να προσφέρει μία με-
γαλύτερη εξαίρεση των καταθέσε-
ων των τραπεζών στην ΕΚΤ από
την επιβολή αρνητικού επιτοκίου
και θα μπορούσε να αγοράσει πε-
ρισσότερα ομόλογα από διάφορους
θεσμούς της ΕΕ που στηρίζουν την
ανάκαμψη».

Οι τράπεζες αξιολογούν τους δανειολήπτες
Καμπάνια ενημέρωσης για την οικονομική κατάστασή τους – Πιθανή επέκταση του μορατόριουμ και κακοπληρωτές

<<<<<<

Η συμβατική αξία των
δανείων για τα οποία 
ζητήθηκε αναστολή 
δόσεων ανήλθε στις 
19 Ιουνίου σε 11,74 δισε-
κατομμύρια, από 11,44
δισ. που ανέρχονταν
στις 5 Ιουνίου.

Τα ΜΕΔ ακόμα «πονοκεφαλιάζουν» τις τράπεζες, πόσω μάλλον αν θα ξεκινούσε ένας νέος γύρος αύξησής τους όπως
έγινε από το 2013 έως και το 2015 που άρχισαν να μειώνονται με σχετικές κινήσεις.
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Αποτύχατε γιατί δεν καταφέρατε να
επικοινωνήσετε αποτελεσματικά το
μήνυμα της πολύ καλής διαχείρισης
της πανδημίας COVID-19. Εκ του απο-
τελέσματος κρίνεται ο καθένας. Δεν
είναι δικαιολογία ότι οι τουριστικοί
πράκτορες στις κύριες χώρες αγοράς
μας απαιτούν όπως μη ισχύσει η προ-
σκόμιση πιστοποιητικού για τον CO-
VID-19 για να μεταφέρουν τουρίστες
στην χώρα μας. Δυστυχώς συνεχίζεται
η νοοτροπία της εξάρτησης από δυο
αγορές, Αγγλία και Ρωσία, και  από
μεγάλους τουριστικούς πράκτορες.

Στο άρθρο μου 25/05/2020 «Από-
φαση για άνοιγμα αεροδρομίων θα
καταλήξει σε μπούμερανγκ η επιτυχία
του τουρισμού και της οικονομίας ; »
είχα επισημάνει τα πιο κάτω:  

Οι τουρίστες που θα ταξιδέψουν
φέτος με αεροπλάνο ή πλοίο μέχρι
να βρεθεί αποτελεσματικό φάρμακο
ή εμβόλιο κατά του COVID-19 σκέ-
φτονται πάνω από όλα την ασφάλειά
τους. Ένα τουρίστα σήμερα το μόνο
που τον απασχολεί είναι να μην μο-
λυνθεί. Είναι η ευκαιρία μας να δια-
φοροποιηθούμε και να προσελκύσου-
με υψηλοτέρου επιπέδου τουρίστες
γιατί αυτοί που έχουν την οικονομική
άνεση δεν θα σκεφτούν το κόστος
των 100 ευρώ (περίπου) που θα ξοδέψει
ο καθένας για το τεστ COVID-19  από
την στιγμή που προτεραιότητα είναι
η ασφάλειά τους. Αν καταφέρουμε
να επικοινωνήσουμε αποτελεσματικά
το μήνυμα και κερδίσουμε το φετεινό
στοίχημα θα κτίσουμε για τα επόμενα
χρόνια πάνω σε γερές βάσεις. Η επό-
μενη μέρα στον τουρισμό είναι τελείως
διαφορετική. Έπρεπε να δράσουμε
γρήγορα, καινοτόμα και αποτελεσμα-
τικά, εγκαταλείποντας τον παραδο-
σιακό τρόπο και τα παλιά εργαλεία.
Να βρούμε νέους «έξυπνους τρόπους»
και δυνατότητες οικονομικής στήριξης
- βοήθειας όλων των κρίκων της του-
ριστικής αλυσίδας.  

Το τοπίο στις μεταφορές είναι τε-

λείως ανταγωνιστικό, η επιλογή της
χώρας αλλά και του αεροδρομίου θα
γίνεται με εντελώς νέα κριτήρια. Η
αεροπορική μεταφορά θα είναι χρη-
ματιστηριακό είδος και θα επικρατή-
σουν λογικές πλειστηριασμού. Αλή-
θεια, ποιες αεροπορικές εταιρείες θα
επιζήσουν; και γιατί να πετάξουν στην
Κύπρο;

Οι περισσότερες από τις ενέργειες
στόχευαν καιστοχεύουν σχεδόν μόνο
στον 1ο πόλο τουρισμού (Tour Ope-
rators (T.O.) Sea and Sun, All Inclusive),
που ως γνωστόν κάθε τέλος Οκτωβρίου
μεταφέρει τα προγράμματά του σε
άλλους προορισμούς.

Στόχευσή μας θα πρέπει να είναι
η ανάπτυξη και του 2ου πόλου του-
ρισμού

• Ο τουρισμός: των 360 ημερών,
του μεμονωμένου ταξιδιώτη, του «μό-
νιμου» επισκέπτη, του second home,
summer home (σπίτι στη Μεσόγειο),
winter  brake, ο εναλλακτικός, ο αθλη-
τικός, ο εκπαιδευτικός, ο ιατρικός, ο
συνεδριακός, ο city brake  κτλ. 

Ο ταξιδιώτης του 2ου πόλου  είναι
χρήστης των νέων τεχνολογιών, επι-
λέγει μόνος του τον τρόπο μετακίνη-
σης και διαμονής. Είναι ανεξάρτητος,
αισθάνεται ασφαλής και αναλαμβάνει
ρίσκα. 

Ίσως ήρθε η ώρα να εστιάσουμε
(ειδικά για το 2021) και στον 2ο πόλο
τουριστικής ανάπτυξης για απεξάρ-
τησή μας από τον 1ο πόλο τουρισμού.

Μόνο έτσι θα παραμείνει όρθια η
κυπριακή κοινωνία, μόνο έτσι θα προ-
χωρήσει ο μετασχηματισμός του κυ-
πριακού τουρισμού, με βάση τα νέα
δεδομένα, μόνο έτσι η Κύπρος θα κα-
ταφέρει να ανταποκριθεί αποτελε-
σματικά, σε τουριστικό και οικονομικό
επίπεδο, στη νέα παγκόσμια «μετα-
κανονικότητα».

Ο Γιώργος Μωυσή CMC, είναι Hospitality
and Tourism Director Man systems Business
Consultants Ltd, Μέλος ΣΕΣΕΚ

Αποτυχία η καλή διαχείριση
του τουρισμού εν μέσω της

πανδημίας COVID-19

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Οι νέοι κανονισμοί για το κυπριακό
επενδυτικό πρόγραμμα αναμένεται
να οδηγηθούν για ψήφιση στην
Ολομέλεια της Βουλής των Αντι-
προσώπων μέχρι το τέλος του μήνα,
πιθανώς στις 29 Ιουλίου, ενάμιση
μήνα μετά τις σχετικές εγκρίσεις
τους από το Υπουργικό Συμβούλιο.
Αφήνοντας στην άκρη τις πρόνοιες
των κανονισμών, αυτός και μόνο
ο καθορισμός συγκεκριμένων γραμ-
μών για το επενδυτικό πρόγραμμα,
αναμένεται να επηρεάσει προς το
θετικό το ενδιαφέρον των ξένων
επενδυτών. Ο λόγος; Όπως πλη-
ροφορείται η «Κ» από κύκλους των
ντιβέλοπερς, ξένοι επενδυτές ρω-
τούν κατά την περίοδο μετά την

πανδημία για τους όρους του Σχε-
δίου. Αφού δεν έχουν ψηφιστεί
ακόμα οι νέοι κανονισμοί, όσο
κακοί ή καλοί είναι για το πρόγραμ-
μα, αποθαρρύνει την έλευσή τους.
Το πρόβλημα όμως αυτό είναι πα-
ροδικό όπως τόνισαν, αφού μέχρι
τα τέλη του μήνα θα πρέπει να πε-
ράσουν από τη Βουλή, άρα και να
τους βρει ο Σεπτέμβριος με ένα
προϊόν που θα μπορούν να προ-
ωθήσουν και οι κανονισμοί του

δεν θα είναι υπό διαμόρφωση. Ο
Αύγουστος είναι μήνας που δεν
λογίζεται και τόσο ενεργός λόγω
καλοκαιρινών διακοπών, γι’ αυτό
και γίνεται αναφορά για το Σεπτέμ-
βριο. 

Όπως έχει δηλώσει ο υπουργός
Εσωτερικών Νίκος Νουρής, ση-
μαντική πρόνοια των κανονισμών
μπορεί να χαρακτηριστεί η δια-
σύνδεση των κανονισμών και κατ΄
επέκταση του ιδίου του προγράμ-

ματος με τον νόμο για το ξέπλυμα
βρώμικου χρήματος, κάτι το οποίο
θα βοηθήσει στη διεκπεραίωση
και την εξέταση των αιτήσεων.
Σύμφωνα με τον Υπουργό, «τα οι-
κονομικά κριτήρια παραμένουν
στα ίδια επίπεδα, δηλαδή απαιτείται
επένδυση δύο εκατομμυρίων συν
αγορά κατοικίας, η οποία θα πρέπει
να διατηρηθεί από τον επενδυτή
εφ΄ όρου ζωής, αξίας 500.000 συν
ΦΠΑ. Έχουμε δώσει δυνατότητα

για εναλλακτικούς τρόπους επεν-
δυτικών επιλογών για όσους θα εν-
ταχθούν στο πρόγραμμα, όπως η
συμμετοχή σε επιχειρήσεις ή συμ-
μετοχή σε κυπριακές εταιρείες με
τη μέθοδο της απόκτησης του με-
τοχικού κεφαλαίου». 

Όσον αφορά στις ιδιαιτερότητες
που εισάγονται με τους νέους κα-
νονισμούς κατά τον Υπουργό, είναι
η δυνατότητα και υποχρέωση των
υποψηφίων να προσφέρουν ταυ-

τόχρονα με την κατάθεση της αί-
τησης ποσό 75.000 που θα προορί-
ζεται και θα δίνεται στον ΚΟΑΓ για
να χρησιμοποιηθεί από την κυ-
πριακή Κυβέρνηση για τα θέματα
στεγαστικής πολιτικής και πρό-
σθετο ίσο ποσό που θα κατατίθεται
στο Ίδρυμα Έρευνας και Καινο-
τομίας για την ανάπτυξη των και-
νοτόμων επιχειρήσεων και δρα-
στηριοτήτων. «Χαρακτηριστικό
του νέου προγράμματος είναι επί-
σης η αυστηροποίηση των κανο-
νισμών, ώστε να υπάρχει ανάκληση
της παραχώρησης υπηκοότητας
με ξεκάθαρο τρόπο, όπως στην πε-
ρίπτωση κατά την οποία διαπιστώ-
νεται ότι ο υποψήφιος για πολιτο-
γράφηση είτε ενέχεται ή έχει κα-
ταδικαστεί για σοβαρό αδίκημα.
Προηγουμένως αντιμετωπίσαμε
κάποιες δυσκολίες στην πιθανότητα
ανάκλησης», είχε δηλώσει κατά
την ημέρα που το Υπουργικό ενέ-
κρινε τους κανονισμούς.

Ζητούν κίνητρα
Πέρα από την ψήφιση των νέων

κανονισμών που θα διέπουν το κυ-
πριακό επενδυτικό πρόγραμμα οι
ντιβέλοπερς προσβλέπουν και στην
περαιτέρω στήριξη του κλάδου
τους για άλλα προϊόντα που προ-
σφέρουν. Γι’ αυτό, οι ντιβέλοπερς
έχουν προχωρήσει στην δημιουργία
προτάσεων με τις οποίες θεωρούν
πως θα επανεκκινήσει η οικονομία.
Τι περιλαμβάνουν οι προτάσεις
των ντιβέλοπερς προς τον Πρόεδρο;
Πρώτον, κίνητρα για αγορά πρώτης
κατοικίας για νεαρά ζευγάρια, στα
πλαίσια παρόμοιων προγραμμάτων
άλλων χωρών, με παροχή κρατικών
εγγυήσεων προς τις εμπορικές τρά-
πεζες ισοδύναμων με το 15% της
αξίας ακινήτου ούτως ώστε η τρά-
πεζα να δανείζει επιπρόσθετο 15%
και η ίδια συνεισφορά του αγορα-
στή να μειώνεται στο 5%. Δεύτερον

φορολογικά κίνητρα περιορισμένης
διάρκειας (μέχρι τα τέλη  Δεκεμ-
βρίου 2021) με απώτερο σκοπό την
ενίσχυση της αγοράς ακινήτων τό-
σο από ντόπιους, όσο και από ξέ-
νους αγοραστές. Τρίτον, δημιουργία
κέντρου εξυπηρέτησης επενδυτών.
Τέταρτον, συνέχιση και ολοκλή-
ρωση της μεταρρυθμιστικής προ-
σπάθειας με ενοποίηση διαδικα-
σιών και εισαγωγή της ηλεκτρονι-
κής διακυβέρνησης για όλα τα στά-
δια εξέτασης των πολεοδομικών
αιτήσεων. 

Πέμπτο, επέκταση τελευταίας
μέρας υποβολής πολεοδομικών αι-
τήσεων για κίνητρα μέχρι 31 Δε-
κεμβρίου 2021 και αλλαγή του όρου
για ολοκλήρωση του έργων σε χρο-
νική περίοδο που δεν θα ξεπερνά
τα 3 χρόνια από την ημερομηνία
χορήγησης της άδειας οικοδομής
εφόσον έχουν ξεκινήσει οι κατα-
σκευαστικές εργασίες.

Σημειώνεται πως σε αντίστοιχες
ρυθμίσεις έχουν προβεί και άλλες
ευρωπαϊκές χώρες για ενίσχυση
του τομέα.

Πόσο συμβάλλει ο κλάδος
Πέρα από την εν πολλοίς σωστή

κριτική πως μερίδα του κλάδου
των ντιβέλοπερς έχει επωφεληθεί
πάρα πολύ από το 2013 που εφαρ-
μόστηκε πρώτη φορά το επενδυτικό
πρόγραμμα και ο κλάδος αυτός
είναι ο κύριος αποδέκτης του «φρέ-
σκου χρήματος» που έρχεται στη
χώρα, ο τομέας των κατασκευών
συνεισφέρει το 5,2% της συνολικής
προστιθέμενης αξίας στη χώρα.
Βάσει στοιχείων που έχει το Υπουρ-
γείο Οικονομικών, στον εν λόγω
τομέα απασχολούνται γύρω στα
30.187 άτομα (7,4% της συνολικής
απασχόλησης), είναι ο δεύτερος
τομέας σε αριθμό επιχειρήσεων
και το μερίδιο του στα κρατικά έσο-
δα ανέρχεται στο 16%. 

Ερχονται νέοι κανονισμοί για διαβατήρια
Οι ντιβέλοπερς προσβλέπουν και στην περαιτέρω στήριξη του κλάδου τους και υποβάλλουν συγκεκριμένες προτάσεις

<<<<<<

Στις κατασκευές απα-
σχολούνται γύρω στα
30.187 άτομα (7,4% της
συνολικής απασχόλη-
σης), είναι ο δεύτερος
τομέας σε αριθμό επι-
χειρήσεων και το μερί-
διό του στα κρατικά έσο-
δα ανέρχεται στο 16%.

Πέρα από την εν πολλοίς σωστή κριτική πως μερίδα του κλάδου των ντιβέλοπερς έχει επωφεληθεί πάρα πολύ από το
2013, που εφαρμόστηκε πρώτη φορά το επενδυτικό πρόγραμμα και ο κλάδος αυτός είναι ο κύριος αποδέκτης του
«φρέσκου χρήματος» που έρχεται στη χώρα, ο τομέας των κατασκευών  συνεισφέρει το 5,2% της συνολικής προστιθέ-
μενης αξίας.

Σύμφωνα με μελέτη μιας νέας
παγκόσμιας έρευνας που συγ-
χρηματοδοτείται από την EY την
επόμενη διετία, το 77% αναμένει,
ότι η τεχνητή νοημοσύνη θα απο-
κτήσει μεγάλη σημασία για τις
επιχειρηματικές λειτουργίες και
το 64% των ανώτερων στελεχών
αναμένουν να υιοθετήσουν μα-
ζικά την τεχνητή νοημοσύνη. 

Η έρευνα με τίτλο «Transfor-
ming Paradigms: Global AI in Fi-
nancial Services Survey» αξιολογεί
το τρέχον επίπεδο υιοθέτησης
της τεχνητής νοημοσύνης (AI)
από τους οργανισμούς παροχής
χρηματοοικονομικών υπηρεσιών.
Της έρευνας ηγείται το Cambrid-
ge Centre for Alternative Finance
(CCAF) στο Πανεπιστήμιο του
Cambridge και το Παγκόσμιο Οι-
κονομικό Φόρουμ και συγχρη-
ματοδοτήθηκε από την EY και
την Invesco. 

Σύμφωνα, λοιπόν, με τα στοι-
χεία της έρευνας τα ανώτερα στε-
λέχη του κλάδου των χρηματο-
οικονομικών υπηρεσιών που συμ-
μετείχαν στην έρευνα πιστεύουν
πως η τεχνητή νοημοσύνη θα
αποτελέσει σημαντική κινητήρια
δύναμη για τον κλάδο, με το 77%
των ερωτηθέντων να θεωρούν,
ότι θα αποκτήσει υψηλή σημασία
για τις επιχειρήσεις τους τα επό-
μενα δύο χρόνια.  

Η έρευνα αποκάλυψε, επίσης,
ότι το 85% των ερωτηθέντων
έχουν ήδη εισάγει την τεχνητή
νοημοσύνη στις επιχειρήσεις
τους και αναμένουν να τη χρη-
σιμοποιήσουν και σε νέες εφαρ-
μογές τα επόμενα χρόνια. Επι-
πρόσθετα, σχεδόν τα δύο τρίτα
(64%) των συμμετεχόντων εκτι-
μούν ότι θα αξιοποιήσουν την
τεχνητή νοημοσύνη κατά την
επόμενη διετία για να δημιουρ-
γήσουν νέα έσοδα, καθώς και
στους τομείς της αυτοματοποί-
ησης διαδικασιών, της διαχείρι-
σης κινδύνων, της εξυπηρέτησης

πελατών και της προσέλκυσης
πελατών. 

Νέες προκλήσεις
Η αυξημένη υιοθέτηση των τε-

χνολογιών τεχνητής νοημοσύνης
σε όλο το φάσμα των χρηματοοι-
κονομικών υπηρεσιών φέρνει μαζί
της και διάφορες προκλήσεις. Η
ποιότητα των δεδομένων, η πρό-
σβαση στα δεδομένα και ο αντα-
γωνισμός για προσέλκυση ταλέν-
των θεωρούνται ως τα μεγαλύτερα
εμπόδια στην εφαρμογή της τε-
χνητής νοημοσύνης από το 80%
των ανώτερων στελεχών. Ωστόσο,
οι συμμετέχοντες που χρησιμο-
ποιούν κυρίως την αυτόνομη τε-
χνητή νοημοσύνη, θεωρούν κατά
80% ότι τα πιο σημαντικά εμπόδια
είναι η οικοδόμηση της εμπιστο-
σύνης και η υιοθέτησή της από
τους χρήστες. Σχολιάζοντας τα
ευρήματα της έρευνας, ο Σάββας
Πεντάρης, συνέταιρος και επικε-
φαλής Χρηματοοικονομικών Υπη-
ρεσιώντηςΕΥΚύπρου, παρατηρεί:

« Η αύξουσα σημασία της χρήσης
της τεχνητής νοημοσύνης σε ορ-
γανισμούς χρηματοπιστωτικών
υπηρεσιών συνεπάγεται σημαν-
τικές θετικές αλλαγές καθώς και
προκλήσεις. Οι οργανισμοί θα
πρέπει να μεταμορφώσουν το επι-
χειρηματικό τους μοντέλο και να

επανεξετάσουν τη στρατηγική
τους. Η αντιμετώπιση των μακρο-
πρόθεσμων συνεπειών, συμπερι-
λαμβανομένου του τρόπου οικο-
δόμησης της εμπιστοσύνης των
πελατών στη νέα τεχνολογία, θα
πρέπει να αποτελέσει αναπόσπα-
στομέροςαυτήςτηςστρατηγικής».
O Χαράλαμπος Κωνσταντίνου,
συνέταιρος και επικεφαλής Συμ-
βουλευτικών Υπηρεσιών της ΕΥ
Κύπρου, δήλωσε: «Ο κλάδος των
χρηματοοικονομικών υπηρεσιών
μετασχηματίζεται δραματικά από
την ευρεία υιοθέτηση της τεχνη-
τής νοημοσύνης. Ο ρυθμός με τον
οποίο οι επιχειρήσεις θα προσαρ-
μοσθούν, αξιοποιώντας πλήρως
τις δυνατότητες της τεχνητής
νοημοσύνης, εξασφαλίζοντας το
αναγκαίο ανθρώπινο δυναμικό,
και αναζητώντας νέους τρόπους
για να δημιουργήσουν αξία για
τους πελάτες και μετόχους, θα κα-
θορίσει σε μεγάλο βαθμό ποιοι
θα κυριαρχήσουν στον κλάδο τα
επόμενα χρόνια.»

Η τεχνητή νοημοσύνη σημαντική κινητήρια 
δύναμη για τις χρηματοοικονομικές υπηρεσίες 

Η έρευνα αποκάλυψε, επίσης, ότι το 85% των ερωτηθέντων έχουν ήδη εισάγει την τεχνητή νοημοσύνη στις επι-
χειρήσεις τους και αναμένουν να τη χρησιμοποιήσουν και σε νέες εφαρμογές τα επόμενα χρόνια. 

<<<<<<<

Η ποιότητα των δεδο-
μένων, η πρόσβαση
στα δεδομένα και ο
ανταγωνισμός για
προσέλκυση ταλέν-
των θεωρούνται ως τα
μεγαλύτερα εμπόδια
στην εφαρμογή της
τεχνητής νοημοσύνης
από το 80% των ανώ-
τερων στελεχών.
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Συνέντευξη στη ΜΑΡΙΑ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Με τις ενδείξεις μέχρι σήμερα να
μιλούν για το 25% σε τουριστικές
αφίξεις σε σχέση με πέρσι,  τα χα-
μένα έσοδα για τον τουρισμό υπο-
λογίζονται στα 2 δισ. ευρώ για το
2020 σύμφωνα με τον υφυπουργό
Τουρισμού Σάββα Περδίο. Λίγο
προτού επισημοποιηθούν οι εκτι-
μήσεις για τα χαμένα ποσοστά του
Αυγούστου,  ο κ. Περδίος μιλά για
την αχίλλειο πτέρνα του τουρισμού
μας, και απαντά για τις απώλειες
από την βρετανική αγορά, γιατί
δεν πείσαμε τους Γερμανούς του-
ρίστες καθώς και για τις τιμές στα
κυπριακά ξενοδοχεία. Υπογραμ-
μίζει τη σημασία της διενέργειας
του τεστ στην Κύπρο ώστε να αρ-
χίσουν οι κρατήσεις από Βρετανία,
ενώ  επισημαίνει ότι θα πρέπει
πλέον να στραφούμε στους μεμο-
νωμένους ταξιδιώτες.

-Ξέρουμε ότι τις επόμενες μέρες
αναμένεται να βγουν κάποιες
εκτιμήσεις για την τουριστική
εικόνα του Αυγούστου.  Με τι
αριθμό θα είμαστε ικανοποι-
ημένοι;

- Δεν μπορούμε ακόμα να πούμε
κάτι, αφού πρώτα θα πρέπει να
ολοκληρώσουμε τις  διαβουλεύσεις
κυρίως με tour operators και πρέπει

να υπολογίσουμε το πρόγραμμα
από τα μέσα Αυγούστου και μετά.
Ωστόσο, δεν θα είμαστε ικανοποι-
ημένοι ό,τι και να γίνει. Δεν μπορώ
να δηλώνω ικανοποιημένος για
τον Αύγουστο όπου ουσιαστικά
θα κινηθεί μόνο ο εγχώριος του-
ρισμός και μεμονωμένες κρατήσεις
από κάποιες αγορές. 

Θεωρώ ότι μας έχει τύχει το
χειρότερο σενάριο. Όλες οι βασικές
μας αγορές να είναι εκτός παιχνι-
διού, όπως επίσης η Ουκρανία και
ο Λίβανος. Μπορώ να πω ότι αν
εξαιρέσουμε το καλοκαίρι του
1974, δεν νομίζω ο τουρισμός της
Κύπρου να έχει ξαναζήσει παρό-
μοιο καλοκαίρι. 
- Έχει υπολογιστεί η οικονομική
ζημιά στον τουρισμό λόγω της
πανδημίας;

- Αν αναλογιστεί κανείς ότι οι
ενδείξεις μέχρι σήμερα ήταν στο
25% του 2019, στην καλύτερη των
περιπτώσεων αυτό σημαίνει ότι
σε έσοδα από τα 2,7 δισ. ευρώ θα
έχουμε χάσει περίπου τα 2 δισ.
Και αυτό το ποσό δεν συμπερι-
λαμβάνει άλλους τομείς της οικο-
νομίας που εξαρτούνται από τον
τουρισμό. Πρόκειται για καθαρά
έσοδα και δαπάνες από επισκέπτες
στην χώρα μας, τα οποία θα έχουμε
χάσει.
- Το 2021 θα είναι επίσης χαμένη
χρονιά;

-  Ο πρώτος μας στόχος είναι
να σώσουμε ό,τι σώζεται φέτος
και να μείνουν οι επιχειρήσεις εν
ζωή. Θα είναι δύσκολη χρονιά το
2021, σίγουρα όχι στα φετινά επί-
πεδα, αλλά να μην τρέφουμε ψευ-
δαισθήσεις ότι το 2021 θα είναι
μια χρονιά εφάμιλλη του 2019. 
- Θεωρείτε ότι θα μπορούσε να
γίνει κάτι παραπάνω για τη δια-
χείριση της κατάστασης;

- Όσο κλισέ και να ακουστεί
νιώθω ότι έχουμε κάνει ό,τι περ-
νούσε από το χέρι μας. Αναφέρομαι
και στην κυβέρνηση και στις επι-
χειρήσεις και σε μας ως Υφυπουρ-
γείο. Πάρα πολλές φορές είμαι σε
σκέψεις για το τι άλλο μπορούσαμε
να κάνουμε, αλλά πραγματικά είναι
άνιση η μάχη. Έχει χαθεί πολύ
μεγάλο μερίδιο για φέτος, αλλά
ακόμα και αυτή την δύσκολη στιγ-
μή δεν τα βάζουμε κάτω. Θα συ-
νεχίσουμε και μήνα με το μήνα
ό,τι μπορούμε θα προσπαθήσουμε
να το περισώσουμε. 
- Χάσαμε από τις βασικές μας
αγορές, όμως στόχος μας ήταν
επίσης και η γερμανική αγορά
η οποία βρίσκεται στην α’ κα-

τηγορία. Έπιασαν τελικά τόπο
οι προσπάθειες που έγιναν προ
κορωνοϊού σε αυτή την αγορά;

-Αυτή την στιγμή έχουμε περί-
που 2.000 Γερμανούς την εβδομά-
δα, 2.000 Ελβετούς και 2.000 Αυ-
στριακούς. Οι λόγοι είναι δύο. Πρώ-
το, διότι ήταν κατηγοριοποιημένες
στην κατηγορία Α, και δεύτερο
διότι κάναμε καλή ψηφιακή καμ-
πάνια. 

Οι επισκέπτες είναι μεμονωμέ-
νοι ως επί το πλείστον, διότι ειδικά
από την γερμανική αγορά, οι ορ-
γανωτές ταξιδίων έχουν επιλέξει
άλλες χώρες όπως Ισπανία, και σε
λιγότερο βαθμό την Ελλάδα. Εκείνο
που μπορούμε να πούμε για την
γερμανική αγορά είναι ότι η ζή-
τηση όχι μόνο για την Κύπρο αλλά
και γενικότερα ήταν κατώτερη
του αναμενόμενου. Εξ ου και με-
γάλες αεροπορικές εταιρείες όπως
η Lufthansa μείωσαν πάρα πολύ
το πτητικό τους πρόγραμμα, ελα-
φρώς η Easyjet, ενώ η Condor
αναγκάστηκε να ακυρώσει το πρό-
γραμμά της για την Κύπρο. Από
την άλλη, ευτυχώς που είχαμε την
συμφωνία με την WizzAir, η οποία
ξεκίνησε από την 1η Ιουλίου από
τρεις πόλεις της Γερμανίας και το
Σάλτζμπουργκ της Αυστρίας, άρα
τουλάχιστον προσελκύσαμε με-
μονωμένους επισκέπτες από αυτές
τις αγορές. Αν δεν ήταν η συμφω-

νία της τελευταίας στιγμής με την
WizzAir μπορεί να ήταν χειρότερα
τα πράγματα για την γερμανική
αγορά. Αν βάλουμε τα πράγματα
κάτω, 8-10 χιλιάδες μεμονωμένους
Γερμανούς τουρίστες τον μήνα
αυτή την στιγμή, δεν είναι άσχημος
απολογισμός, λαμβάνοντας υπόψη
το τι συμβαίνει και ότι πρόκειται
για μεμονωμένους επισκέπτες. Η
Κύπρος ουδέποτε είχε ως δυνατό
της σημείο τον μεμονωμένο του-
ρισμό και είναι εδώ που βλέπουμε
την αχίλλειο μας πτέρνα. Έχουμε
βασιστεί σε μεγάλο βαθμό στον
οργανωμένο τουρισμό και φέτος
ξαφνικά λόγω του ότι οι πλείστες
από τις βασικές μας αγορές είναι
εκτός παιχνιδιού, εν μία νυκτί βρε-
θήκαμε στην ανάγκη να προσελ-
κύσουμε μεμονωμένους ταξιδιώ-
τες. Αυτό είναι πάρα πολύ δύσκολο,
πρώτο διότι αλλάζει εντελώς ο τρό-
πος σκέψης, προβολής  και δια-
φήμισης κτλ. 

Εδώ και τρεις μήνες το Υφυ-
πουργείο επικεντρώνεται στη νέα
μας ψηφιακή καμπάνια. Πάμε πάρα
πολύ καλά εξού και η αυξημένη
επισκεψιμότητα στην ιστοσελίδα.
Είμαστε +400% σε σχέση με πέρσι
την ίδια περίοδο. Από εκεί και
πέρα, ο ιδιωτικός τομέας σίγουρα
αντιμετωπίζει δυσκολίες να προ-
σελκύσει μεμονωμένο τουρισμό
αφού πρόκειται για κάτι πολύ δια-
φορετικό σε σχέση με το τι συνη-
θίσαμε. 
-Θα πρέπει να αναθεωρήσει ο
καθένας τον ρόλο του;

-Να αναθεωρήσει τον τρόπο
που δουλεύει, τις αγορές στις οποί-
ες στοχεύει και τον τουρισμό στον
οποίο στοχεύει από την κάθε αγο-
ρά. Πράγματα τα οποία η εθνική
στρατηγική του τουρισμού τα λέει,
αλλά τώρα ήρθε η ώρα να γίνει
από όλους αυτή η προσπάθεια. 

Δεν επιστρέφει η Condor
-Γίνονται ενέργειες για να επι-
στρέψουν οι εταιρείες στα προ-
ηγούμενά τους δρομολόγια;

-Για φέτος δεν υπάρχει ενδε-
χόμενο να επιστρέψουν πτήσεις
της Condor προς την Πάφο. Είναι
κάτι το οποίο θα επαναφέρουμε
στο τραπέζι για τη νέα χρονιά.
Θεωρώ ότι είναι λίγο δύσκολο να
περιμένουμε ο,τιδήποτε νεότερο
σε σχέση με τις πτήσεις, εντός
του 2020. Θα πρέπει πλέον να βλέ-
πουμε το 2021 για νέα δρομολόγια
και νέες αεροπορικές εταιρείες
καθώς και επιστροφή των δρομο-
λογίων. 

Δύο δισ. η ζημιά στον τουρισμό φέτος
«Κάναμε ό,τι μπορούσαμε αλλά η μάχη είναι άνιση», τονίζει σε συνέντευξη στην «Κ» ο υφυπουργός Σάββας Περδίος

Οι εκπτώσεις στα ξενοδοχεία θα συνεχιστούν, ειδικά τώρα που είναι πιο ξεκάθαρο ότι δεν μπορούμε να περιμένουμε τίποτε από τις βασικές μας αγορές, επισημαίνει ο Σάββας Περδίος.

-Ποια περιοχή έχει ζημιώσει πε-
ρισσότερο ένεκα της κατάστα-
σης;
- Θεωρώ ότι λόγω Ρωσίας έχα-
σε η περιοχή Αμμοχώστου και
η Λεμεσός και η Πάφος έχασε
πάρα πολύ λόγω βρετανικής
αγοράς. Θεωρώ όμως ότι η Πά-
φος μπορεί να είναι η χαμένη
φέτος λόγω του ότι ο εγχώριος
τουρισμός θα κινηθεί περισσό-
τερο στην περιοχή Αμμοχώ-
στου, στα ορεινά και την ύπαι-
θρο. Η Λεμεσός θα πάρει ένα
μερίδιο της εγχώριας αγοράς
από μόνιμους κάτοικους Κύ-
πρου οι οποίοι δεν είναι Κύ-
πριοι πολίτες. Η Πάφος όμως
με βάση τα μηνύματα που λαμ-
βάνω, φαίνεται ότι θα δυσκο-
λευτεί παραπάνω από τις άλ-
λες περιοχές. Να θυμίσω ότι η
Πάφος είναι μια περιοχή η
οποία φημίζεται για τον τουρι-

σμό της όχι μόνο το καλοκαίρι,
άρα μπορεί να προσελκύσει
περισσότερη επισκεψιμότητα
το Φθινόπωρο. 
Στην περίπτωση της Λάρνακας,
λόγω του ότι είναι  κοντά σε
Λευκωσία και Λεμεσό, προ-
σφέρεται για μονοήμερες επι-
σκέψεις. Άρα ο εγχώριος επι-
σκέπτης ίσως να μην προτιμή-
σει τη διανυκτέρευση. Όμως η
καμπάνια της Λάρνακας για
φέτος, στοχεύει στο να αλλά-
ξει αυτή την εικόνα. Να μην ξε-
χάσουμε την περιοχή Πόλης
Χρυσοχούς και Τηλλυρίας η
οποία φέτος μπήκε στον χάρτη
του εγχώριου τουρισμού και
θα έχει φέτος αρκετή επισκε-
ψιμότητα. Εν κατακλείδι, όλες
οι περιοχές έχουν κάτι το μο-
ναδικό και είναι ευκαιρία για
όλους μας να τις εξερευνή-
σουμε. 

Πάφος η πιο ζημιωμένη περιοχή

<<<<<<<

«Πρώτος μας στόχος
είναι να σώσουμε ό,τι
σώζεται φέτος και να
παραμείνουν οι επι-
χειρήσεις εν ζωή».

<<<<<<<

Το μόνο πράγμα που 
θα μπορούσε να 
αλλάξει τα δεδομένα
με τη βρετανική αγο-
ρά, είναι η διενέργεια
τεστ στην Κύπρο.

<<<<<<<

Γύρω στις 8-10 χιλιά-
δες οι αφίξεις τουρι-
στών από την Γερμα-
νία σε μηνιαία βάση.
Ο απολογισμός θα
ήταν χειρότερος αν
δεν υπήρχε η WizzAir.

-Υπάρχει ζήτηση από την βρετα-
νική αγορά αυτή την στιγμή;

-Πάρα πολύ μεγάλη.
-Ζήτηση που μεταφράζεται σε
κρατήσεις;

-Όχι δεν γίνονται κρατήσεις
αλλά η ζήτηση είναι εκεί. Φαίνεται
και από την επισκεψιμότητα και
της δικής μας ιστοσελίδας, αλλά
και από τα μηνύματα που παίρνουμε
από ταξιδιώτες, οι οποίοι θέλουν
μεν να έρθουν αλλά δυσκολεύονται
λόγω του ότι δεν έχει κατηγοριο-
ποιηθεί η χώρα, αλλά επίσης επειδή
ζητούμε το τεστ να γίνεται στη
χώρα τους. Αυτό δεν είναι εύκολο.
Αλλά είναι πιο έτοιμος ο Βρετανός
τουρίστας να έρθει Κύπρο σε σχέση
με τον Γερμανό, τον οποίο πολύ
πιο δύσκολα προσεγγίζουμε αφού
δεν έχει μάθει να ταξιδεύει στην
Κύπρο. Ουσιαστικά του ζητούμε
να έρθει να εξερευνήσει μια και-
νούργια χώρα για τον ίδιο, εν μέσω
πανδημίας. Ψυχολογικά δεν είναι
το πιο εύκολο πράγμα για ένα τα-
ξιδιώτη.
-Μείναμε λοιπόν επικεντρωμένοι
στις παραδοσιακές μας αγορές
και χάσαμε πολύτιμο χρόνο με
χώρες που μπορούσαν να μας
δώσουν τουρισμό έστω σε μι-
κρότερους αριθμούς;

- Καθόλου. Από την πρώτη στιγμή
η διαφήμιση μας ξεκίνησε από τις
χώρες τις οποίες υπολογίζαμε ότι
θα ήταν στην κατηγορία Α. Η δια-
φήμιση μας προς την γερμανική,
την ελβετική και την αυστριακή
αγορά ξεκίνησε από τον Απρίλιο.
Το ότι δεν προσελκύσαμε τους αριθ-
μούς που θέλαμε, είναι καθαρά λόγω
της ιδιαίτερα μειωμένης ζήτησης
από την συγκεκριμένη αγορά, και
όχι μόνο προς την Κύπρο.

Στην Κύπρο τα τεστ 
-Πώς βλέπετε την πρόταση των
ξενοδόχων για επιδότηση του
κόστους των τεστ κορωνοϊού
στους τουρίστες;

-Χαίρομαι που ακούω ότι οι ξε-
νοδόχοι είναι διατεθειμένοι να επι-
χορηγήσουν ένα ποσοστό του κό-
στους για το τεστ. Όσον αφορά την
κυβέρνηση, δεν ξέρω αν μπορούμε
να δώσουμε αυτή την χορηγία, είναι
κάτι που δεν έχει συζητηθεί καθό-
λου. Από εκεί και πέρα, εκείνο που
ζητούν οι ξενοδόχοι για να διευκο-
λυνθεί η διενέργεια του τεστ στην
Κύπρο, είναι κάτι που πρέπει να

εξεταστεί προσεκτικά, να δούμε τι
δυνατότητες υπάρχουν για να γί-
νεται το τεστ στην Κύπρο. 
- Θεωρείτε το θέμα του τεστ, ως
τον λόγο που δεν έχουμε τουρί-
στες από Βρετανία; 

- Ναι θεωρώ πως αυτός είναι ο
ένας και μοναδικός παράγοντας.
Δεν εννοώ ότι πρέπει να δεχτούμε
το να μην γίνεται τεστ στους Βρε-
τανούς. Από την στιγμή που είναι
κατηγορίας Β πρέπει να έρχονται
με τεστ. Από εκεί και πέρα, υπάρχουν
και μεμονωμένοι τουρίστες οι οποίοι
είναι διατεθειμένοι να κάνουν το
τεστ. Αυτό που τους δυσκολεύει
είναι το να γίνεται στη Βρετανία.
Άρα θεωρούμε ότι αν υπήρχε η δι-
ευκόλυνση για να γίνεται στην Κύ-
προ, αρκετός κόσμος θα επέλεγε
την Κύπρο. Το σίγουρο είναι ότι το
σκαμπανέβασμα των αγορών και η
αβεβαιότητα θα συνεχίσει ακόμα
και μέχρι την Άνοιξη.
-Τι σχεδιασμούς μπορούμε να
κάνουμε  εν μέσω αβεβαιότητας;

- Θεωρώ ότι το μόνο πράγμα που
μπορεί να απαλύνει την κατάσταση
είναι αν βρίσκαμε τρόπο να διευ-
κολύναμε ως Κύπρος την διενέργεια
του τεστ στην Κύπρο. 

Τιμές στα ξενοδοχεία
-Οι ξενοδόχοι έκαναν λόγο για
σημαντική μείωση στις τιμές
τους αλλά υπάρχουν επίσης ανα-
φορές από καταναλωτές και tour
operators ότι μπορούσαν γίνουν
περισσότερες υποχωρήσεις και
θέτουν το παράδειγμα της Ελλά-
δας. 

-Νομίζω ότι ο καθένας κάνει ό,τι
μπορεί. Είναι λίγο άδικη η σύγκριση
της Κύπρου, κοστολογικά ομιλούντες
με την Ισπανία ή την Ελλάδα. Τα
έξοδα ενός Κύπριου επιχειρηματία,
όπως το εργατικό κόστος και το κό-
στος της ενέργειας, είναι αυξημένα. 
- Το εργατικό κόστος όμως επι-
χορηγείται.

- Ναι αλλά όχι μόνο στην Κύπρο,
άρα δεν θεωρείται ανταγωνιστικό
πλεονέκτημα. Νομίζω όμως ότι ο
κάθε επιχειρηματίας κάνει αυτό
που μπορεί. Τις τελευταίες εβδομά-
δες πολλά ξενοδοχεία και τουριστικά
καταλύματα έχουν προχωρήσει σε
εκπτώσεις και θεωρώ ότι θα συνε-
χιστεί. Ειδικά τώρα που είναι πιο
ξεκάθαρο ότι δεν μπορούμε να πε-
ριμένουμε τίποτε από τις βασικές
μας αγορές.

Χωρίς κρατήσεις η Βρετανία

<<<<<<<

Για φέτος δεν υπάρχει
ενδεχόμενο να επιστρέ-
ψουν πτήσεις της Con-
dor προς την Πάφο.
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Η κρίση που έχει προκαλέσει η 
πανδημία αποτελεί «ευκαιρία» για 
νέο ξεκίνημα προς ένα βιώσιμο 
οικονομικό μοντέλο, στο οποίο 
είναι αναγκαίος ο μετασχηματι-
σμός παράλληλα με το σημερινό 
επιχειρηματικό μοντέλο των τρα-
πεζών, όπως επισημαίνει η Τρά-
πεζα της Ελλάδος, προτείνοντας 
και πάλι τη δημιουργία bad bank 
για την αποτελεσματική αντιμε-
τώπιση του προβλήματος των 
μη εξυπηρετούμενων δανείων. 
Οπως προειδοποιεί μέσα από την 
έκθεση χρηματοπιστωτικής στα-
θερότητας, οποιαδήποτε αναβο-
λή ή έλλειψη αποφασιστικότητας 
στην ανάληψη δράσης θέτει σε 
κίνδυνο τα οφέλη των επιτευγ-
μάτων μέχρι στιγμής, ενώ είναι 
σαφές ότι η πορεία ανάκαμψης 
της οικονομίας και προσαρμογής 
στα νέα δεδομένα αποτελεί άμε-
ση προτεραιότητα και ιδιαίτερη 
πρόκληση.

H ΤτΕ επαναλαμβάνει πως 
ακόμη και με την πλήρη εφαρ-
μογή του σχεδίου «Ηρακλής» τα 
μη εξυπηρετούμενα δάνεια θα 
παραμείνουν σε πολύ υψηλό επί-
πεδο και πολύ υψηλότερο από 
τον μέσο όρο της Ευρωζώνης, 
συνεπώς η υιοθέτηση συμπλη-
ρωματικών λύσεων είναι επιτα-
κτική ανάγκη. 

Οι τρεις λόγοι
Η πρόταση για τη δημιουργία 

ενός σχήματος συνολικής διαχεί-
ρισης προβληματικών στοιχείων 
ενεργητικού των ελληνικών τρα-
πεζών ή, αλλιώς, μιας bad bank, 
βασίζεται στα εξής πολύ σημα-
ντικά σημεία, όπως εξηγεί:
• Πρώτον, όχι μόνο δεν ανατρέ-
πονται αλλά, αντιθέτως, αξιοποι-
ούνται οι υφιστάμενες υποδομές 
των τραπεζών, καθώς και οι συμ-
μετοχές τρίτων μερών στους το-
μείς διαχείρισης των NPLs. Ου-
σιαστικά, δεν ανατρέπονται οι 
συμφωνίες που έχει συνάψει κάθε 
τράπεζα με τις εταιρείες διαχεί-
ρισης κόκκινων δανείων, δηλα-
δή τους servicers, η συνδρομή 
των οποίων θα αποτελέσει μέρος 
της λύσης.
• ∆εύτερον, ενδεχόμενες ζημίες 
που σχετίζονται με το υφιστάμε-
νο απόθεμα NPLs θα καλύπτο-
νται αποκλειστικά από τις τρά-
πεζες και όχι από τον Ελληνα 
φορολογούμενο, μέχρι του ελά-
χιστου ορίου δείκτη κεφαλαιακής 
επάρκειας. Με τον τρόπο αυτό, 
διασφαλίζεται η χρηματοπιστω-
τική σταθερότητα και αποκλεί-
εται οποιαδήποτε διασύνδεση 

του προτεινόμενου σχήματος με 
ενδεχόμενα σενάρια εφαρμογής 
μέτρων εξυγίανσης.

Οπως σημειώνεται, σύμφωνα 
με τα πρόσφατα στοιχεία (Μάρ-
τιος 2020), ο συνολικός δείκτης 
κεφαλαιακής επάρκειας των ελ-
ληνικών τραπεζών διαμορφώθη-
κε πολύ υψηλότερα από το ελάχι-
στο όριο και στο 16,2%, γεγονός 
που υποδηλώνει ότι οι ελληνικές 
τράπεζες διαθέτουν ένα αξιόλο-
γο «μαξιλάρι» ασφαλείας για να 
αντιμετωπίσουν τις επιπτώσεις, 
αφενός, από την πανδημία και, 
αφετέρου, από την ανάγκη τα-
χείας μείωσης των NPLs.
• Τρίτον, η πρόταση για τη δημι-
ουργία bad bank δεν αποσκοπεί 
απλώς σε κεφαλαιακή ελάφρυν-
ση, αλλά σε εκτέλεση συναλλα-
γών σε όρους αγοράς, με τη συμ-
μετοχή ιδιωτών επενδυτών. 

Ο αναβαλλόμενος φόρος
Η λύση αυτή που προτείνει η 

ΤτΕ για τις ελληνικές τράπεζες, 
επιπλέον, αναμένεται να λαμβά-

νει υπόψη και το πρόβλημα των 
κεφαλαίων που βασίζονται στον 
αναβαλλόμενο φόρο, όπως έχει 
αναφέρει και η «Κ». Η ΤτΕ υπο-
γραμμίζει στην έκθεσή της τον 
κίνδυνο για τις τράπεζες από το 
γεγονός ότι όλο και μεγαλύτερο 
μέρος των κεφαλαίων τους θα 
αποτελείται από την αναβαλλό-
μενη φορολογία. Οπως σημειώ-
νει, οι οριστικές και εκκαθαρισμέ-
νες αναβαλλόμενες φορολογικές 
απαιτήσεις (DTC) τον Μάρτιο του 
2020 ανέρχονταν σε 15,5 δισ. ευ-
ρώ ή στο 54% των συνολικών 
εποπτικών κεφαλαίων. Οπως εκτι-
μάται, τα επόμενα τέσσερα τρίμη-
να και χωρίς να ληφθούν υπόψη 
οποιεσδήποτε επιπτώσεις από 
την πανδημία, η συμμετοχή του 
DTC στα εποπτικά κεφάλαια των 
τραπεζών θα προσεγγίσει το 75%.

Αυτό σημαίνει πως μεγάλο μέ-
ρος των εποπτικών κεφαλαίων θα 
εμφανίζεται ως μη καταβληθέν 
(με άγνωστο το χρονοδιάγραμμα 
καταβολής), ενώ τα δικαιώματα 
ψήφου θα είναι στη διάθεση με-
τόχων, το κεφάλαιο των οποίων 
θα έχει ουσιαστικά εξαϋλωθεί, 
με ό,τι αυτό συνεπάγεται για τις 
αρχές εταιρικής διακυβέρνησης. 

Και επισημαίνει η ΤτΕ πως το 
απόθεμα των μη εξυπηρετούμε-
νων δανείων παραμένει ιδιαίτε-
ρα υψηλό, προσδιορίζεται στο 
37,3% με στοιχεία του α΄ τριμή-
νου του 2020 και στα 60,9 δισ. ευ-
ρώ από 68,5 δισ. ευρώ που ήταν 
στο τέλος της προηγούμενης χρο-
νιάς, αποτελώντας έτσι περιορι-
στικό παράγοντα της κερδοφο-

ρίας των ελληνικών τραπεζών, 
καθώς διατηρεί υψηλό το κόστος 
του πιστωτικού κινδύνου. Ακό-
μη, οι επιπτώσεις της πανδημίας 
COVID-19 αναμένεται να επιβα-
ρύνουν εκ νέου την ποιότητα των 
στοιχείων του ενεργητικού των 
τραπεζών με τη δημιουργία νέων 
NPLs σε βαθμό που δεν μπορεί 
να εκτιμηθεί με ακρίβεια. Ανάλο-
γα με το εύρος της επιβάρυνσης 
των ισολογισμών των τραπεζών 
από τη δημιουργία νέων NPLs, 
το κόστος αυτό αναμένεται να 
επηρεάσει το καθαρό περιθώριο 
κέρδους τους στο μέλλον και θα 
έχει αρνητικό αντίκτυπο στη συ-
νολική κερδοφορία τους. 

Επιπλέον δράσεις
Ακόμη και με την πλήρη εφαρ-

μογή των υφιστάμενων εργαλεί-
ων (πωλήσεις δανείων, τιτλοποιή-
σεις, σχέδιο «Ηρακλής») ο δείκτης 
μη εξυπηρετούμενων δανείων 
δεν θα υποχωρήσει κάτω από 
25%, ποσοστό, όπως εκτιμά, που 
εξακολουθεί να είναι το υψηλό-
τερο και πολλαπλάσιο του μέσου 
όρου των χωρών της Ευρωπαϊκής 
Ενωσης και του SSM (2,7% και 
3,2% αντίστοιχα). Επιπροσθέτως, 
εκτιμάται ότι η επίπτωση στον 
δείκτη κεφαλαιακής επάρκειας 
των τραπεζών από τη διενέργεια 
των εν λόγω συναλλαγών τιτλο-
ποίησης θα ανέλθει κατά μέσον 
όρο στις τρεις μονάδες. Συνεπώς, 
καθίσταται σαφές ότι απαιτού-
νται επιπλέον ενέργειες προς την 
κατεύθυνση μείωσης του υφιστά-
μενου αποθέματος NPLs.

Της ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΣ ΚΟΥΡΤΑΛΗ

Ακόμη και
με την εφαρμογή
του σχεδίου 
«Ηρακλής»
τα μη εξυπη-
ρετούμενα δάνεια
θα παραμείνουν
σε υψηλά επίπεδα.

Θετικά φέρεται ότι αντιμετωπίζει η 
κυβέρνηση την πρόταση για την 
οικειοθελή μείωση ενοικίων επαγ-
γελματικών ακινήτων, που κατέθε-
σαν εντός της εβδομάδας η ΠΟΜΙ∆Α 
(Πανελλήνια Ομοσπονδία Ιδιοκτη-
τών Ακινήτων) και ο ΕΣΑ (Εμπορι-
κός Σύλλογος Αθηνών). Σύμφωνα με 
πληροφορίες, οι αρχικές αντιδράσεις 
στελεχών της κυβέρνησης ήταν θε-
τικές, χωρίς όμως μέχρι στιγμής να 
έχει ληφθεί κάποια απόφαση.

Υπενθυμίζεται ότι οι δύο φορείς 
που εκπροσωπούν τους ιδιοκτήτες 
ακινήτων και τους εμπόρους της 
Αθήνας, προτείνουν την εφαρμο-
γή οικειοθελών μειώσεων ενοικίων 
μέχρι του ποσοστού του 40%, ζητώ-
ντας από την κυβέρνηση να νομο-
θετήσει την παράταση ισχύος του 
μέτρου της επιστροφής φόρου 30% 
για τους ιδιοκτήτες. Η πρόταση αυ-
τή γίνεται για όλες τις εθελοντικές 
μειώσεις ενοικίων και αφορά το διά-
στημα μέχρι το τέλος του 2020. Μέ-
σω της δυνατότητας των ιδιοκτητών 
να εξασφαλίσουν την επιστροφή 
φόρου, θα παρασχεθεί και το απαι-
τούμενο κίνητρο στους ιδιοκτήτες, 
προκειμένου να προβούν σε συναι-
νέσεις με τους μισθωτές καταστη-
ματάρχες. Ουσιαστικά, η πρόταση 
αυτή «πατάει» πάνω στα μέτρα που 
έχει εφαρμόσει μέχρι σήμερα η κυ-
βέρνηση, αίροντας τον χαρακτήρα 
του υποχρεωτικού.

Υπενθυμίζεται ότι μέχρι και τον 
μήνα Ιούνιο, το λιανεμπόριο επωφε-

λήθηκε από το μέτρο των υποχρεω-
τικών μειώσεων ενοικίων κατά 40% 
και αντίστοιχα οι ιδιοκτήτες που 
επλήγησαν οικονομικά μπορούσαν 
να λάβουν ως ελάφρυνση επιστρο-
φή φόρου έως 30%, αναλογικά με το 
ποσό το οποίο απώλεσαν. Ωστόσο, 
από τον Ιούλιο και μετά, τέτοια μεί-
ωση δεν προβλέπεται από τον νόμο, 
πλην ορισμένων κατηγοριών επιχει-
ρήσεων, όπως π.χ. ξενοδοχειακά και 

λοιπά καταλύματα και επιχειρήσεις 
εστίασης, ενώ στις αρχές της εβδο-
μάδας η κυβέρνηση έκανε γνωστό 
ότι θα ληφθεί μέριμνα και για τα 
τουριστικά εμπορικά καταστήματα.

Με δεδομένο πάντως ότι δεν λεί-
πουν και οι αντιδράσεις, η ΠΟΜΙ∆Α 
έσπευσε να διευκρινίσει με συμπλη-
ρωματική της ανακοίνωση ότι η εθε-
λοντική μείωση ενοικίου είναι η κα-
λύτερη λύση, όταν οι εναλλακτικές 
επιλογές είναι, είτε η υποχρεωτική 
διά νόμου μείωση του ενοικίου, ακό-
μα και στις περιπτώσεις που δεν δι-
καιολογείται, είτε η ολοκληρωτική 
απώλεια του εισοδήματος των ιδιο-
κτητών. Αυτό θα συμβεί αν η επιχεί-
ρηση που στεγάζεται στο ακίνητο 
κλείσει, αδυνατώντας να ανταπο-
κριθεί στις υποχρεώσεις της.

Κερδίζει έδαφος
η οικειοθελής μείωση
ενοικίων σε καταστήματα

Η ΤτΕ επιμένει στη δημιουργία
bad bank για κόκκινα δάνεια 
Η πανδημία αποτελεί ευκαιρία για να αντιμετωπιστεί ριζικά το πρόβλημα

Οι ιδιοκτήτες ζητούν 
να παραταθεί το μέτρο 
της επιστροφής φόρου 
30% γι’ αυτούς.

Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Οποιαδήποτε αναβολή ή έλλειψη αποφασιστικότητας στην ανάληψη δράσης θέτει σε κίνδυνο τα οφέλη των 
επιτευγμάτων μέχρι στιγμής, αναφέρει η ΤτΕ στην έκθεση χρηματοπιστωτικής σταθερότητας.

Το μεγάλο πρόβλημα της Ελλάδας εί-
ναι η εξάρτηση από τον τουρισμό, 
τονίζει η HSBC σε νέα έκθεσή της 
όπου και προχωρά σε υποβάθμιση 
των εκτιμήσεών της για την ύφεση 
της ελληνικής οικονομίας το τρέχον 
έτος. Παράλληλα, εμφανίζεται επι-
φυλακτική για την ελληνική χρη-
ματιστηριακή αγορά, κυρίως λόγω 
της αδυναμίας των τραπεζών, ενώ 
τηρεί πιο θετική στάση για τα ελλη-
νικά ομόλογα. Οπως τονίζει η βρετα-
νική τράπεζα, το σοκ της πανδημίας 
άλλαξε τα δεδομένα τόσο για την οι-
κονομία όσο και για τις τράπεζες της 
χώρας, με το μεγαλύτερο βαρίδι στις 
προοπτικές της Ελλάδας να αποτελεί 
ο τουρισμός. Οι εισπράξεις από τον 
τουρισμό αντιπροσωπεύουν περίπου 
το 10% του ελληνικού ΑΕΠ, και ο 
κλάδος σχεδόν το 20% της οικονομί-
ας. Οι διεθνείς αφίξεις στα ελληνικά 
αεροδρόμια μειώθηκαν κατά 73% σε 
ετήσια βάση την περίοδο Ιανουαρί-
ου-Μαΐου 2020, ενώ οι ταξιδιωτικές 
εισπράξεις μειώθηκαν κατά 51,4% 
σε ετήσια βάση την περίοδο Ιανου-
αρίου-Απριλίου (και 98,7% σε ετήσια 
βάση μόνο τον Απρίλιο), όπως επιση-
μαίνει. Αν και η Ελλάδα άνοιξε ξανά 
τα σύνορά της σε ξένους τουρίστες 
από τις 15 Ιουνίου, ωστόσο μένει να 
φανεί πόσοι τελικά… θα έρθουν. Μια 
ελπίδα πάντως εντοπίζει η HSBC στο 
γεγονός ότι η Ελλάδα έχει μια σχετι-
κά αργή τουριστική περίοδο, αφού το 
60% των τουριστών φτάνει μεταξύ 
Ιουλίου και Οκτωβρίου, οπότε ενδέ-
χεται να μην έχουν χαθεί όλα ακό-
μη. Οπως εκτιμά η πτώση του του-
ρισμού κατά 50% θα αφαιρέσει έως 
και 5% από το ελληνικό ΑΕΠ φέτος, 
και μάλιστα αυτό φαίνεται να είναι 
το πιο αισιόδοξο σενάριο. Σύμφωνα 
με τις νέες προβλέψεις της βρετανι-
κής τράπεζας, η βουτιά του τουρι-
σμού σε συνδυασμό με το γεγονός 
ότι οι περιορισμοί συνεχίστηκαν για 
μεγαλύτερο διάστημα από ό,τι αρχι-
κά ανέμενε, η ύφεση θα είναι βαθύ-
τερη στο β΄ τρίμηνο και θα αγγίξει 
το 12% από 8,6% που ανέμενε πριν, 
ενώ η ύφεση στο σύνολο του 2020 
θα φτάσει το 8,2% (από 6% πριν). H 
μακροπρόθεσμη εικόνα της Ελλά-
δας μπορεί ωστόσο να βελτιωθεί. 
Το Ταμείο Ανάκαμψης που προτείνει 

η Κομισιόν θα μπορούσε να δώσει 
σημαντική ώθηση στις επενδύσεις 
από την επόμενη χρονιά. H HSBC 
παραμένει αρκετά αισιόδοξη για τις 
προοπτικές ανάκαμψης της Ελλάδας 
το 2021, αναβαθμίζοντας τις εκτιμή-
σεις της σε ανάπτυξη 7% το επόμενο 
έτος, από 5,8% που προέβλεπε πριν. 
Αντίθετα, η βρετανική τράπεζα εμ-
φανίζεται επιφυλακτική για την πο-
ρεία των ελληνικών μετοχών παρά 
το γεγονός ότι οι αποτιμήσεις τους 
είναι φθηνές. Ο λόγος είναι οι τρά-
πεζες – ο «πυρήνας» της ελληνικής 
χρηματιστηριακής αγοράς– παραμέ-
νουν εξαιρετικά «εύθραυστες». Για να 
απελευθερωθεί αξία στις ελληνικές 
τράπεζες  θα πρέπει να βελτιωθεί η 
ποιότητα του ενεργητικού, τονίζει. 
Σε ό,τι αφορά τα ελληνικά ομόλογα 
πάντως, η HSBC εμφανίζεται πιο αι-
σιόδοξη. Σε γενικές γραμμές τηρεί θε-
τική στάση για τα κρατικά ομόλογα 
της περιφέρειας της Ευρωζώνης και 
ουδέτερη για τα ομόλογα του πυρήνα 
του ευρώ. Αν και θεωρεί φθηνά μόνο 
τα ιταλικά ομόλογα, επισημαίνει πως 
οι αποτιμήσεις των ελληνικών τίτλων 
κινούνται προς ένα δίκαιο επίπεδο, 
ωστόσο έχουν ακόμη περιθώρια βελ-
τίωσης καθώς δεν είναι ακόμη «τε-
ντωμένες». Αναμένει πως τα spreads 
θα συνεχίσουν να μειώνονται καθώς 
η μεταβλητότητα υποχωρεί, ενώ η 
παρουσία της ΕΚΤ  θα «καλύψει» την 
όποια αδυναμία προκύψει στην αγο-
ρά το επόμενο διάστημα.

«Παγίδα» ύφεσης
για την ελληνική
οικονομία ο τουρισμός
Της ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΣ ΚΟΥΡΤΑΛΗ

H βρετανική τράπεζα εμφανίζεται 
επιφυλακτική για την ελληνική χρη-
ματιστηριακή αγορά, κυρίως λόγω 
της αδυναμίας των τραπεζών, ενώ 
τηρεί πιο θετική στάση για τα ελληνι-
κά ομόλογα.

Εντονοι είναι οι φόβοι της συντρι-
πτικής πλειονότητας των πολιτών 
σχετικά με τη βιωσιμότητα των 
επιχειρήσεων αλλά και με τη γενι-
κότερη πορεία της οικονομίας λό-
γω των επιπτώσεων της COVID-19, 
σύμφωνα με έρευνα του ΕΒΕΑ που 
πραγματοποίησε η εταιρεία Pulse 
RC κατά το διάστημα 2-6 Ιουλίου 
2020. Μάλιστα, το 56% των ερω-
τηθέντων φοβάται ότι το πλήγ-
μα που έχει υποστεί η οικονομία 
λόγω της εξάπλωσης της πανδη-
μίας μπορεί να οδηγήσει σε νέα 
δημοσιονομικά μέτρα λιτότητας 
(περικοπές μισθών, συντάξεων 
κ.λπ.), ενώ μόλις το 17% δείχνει 
να φοβάται λίγο έως καθόλου ένα 
τέτοιο ενδεχόμενο. Από την άλλη, 
το 21% φοβάται σε μέτριο βαθμό 
τη λήψη δημοσιονομικών μέτρων. 
Ενδιαφέρον εύρημα της έρευνας 
του ΕΒΕΑ είναι και η γνώμη των 
πολιτών σχετικά με το μέλλον των 
επιχειρήσεων, με το 75% των ερω-
τηθέντων να φοβάται ακόμη και 
«λουκέτα». Αντίθετα, ένα ποσοστό 
της τάξεως του 20% εμφανίζεται 
πιο καθησυχαστικό σχετικά με το 
ενδεχόμενο διακοπής λειτουργίας 

των επιχειρήσεων. Με βάση και 
τα παραπάνω, σχεδόν 6 στους 10 
πολίτες (57%) δηλώνουν απαισι-
όδοξοι για την πορεία της ελλη-
νικής οικονομίας με το 42% των 
πολιτών να έχει αντίθετη γνώμη, 
ατενίζοντας το μέλλον με μεγα-
λύτερη αισιοδοξία. Από την άλλη, 
μοιρασμένες είναι οι εκτιμήσεις 
των ερωτηθέντων για την προσω-
πική οικονομική τους κατάσταση, 
με το 50% να εκφράζει την αισιο-
δοξία του και το υπόλοιπο 50% να 
εμφανίζεται απαισιόδοξο.

Οσον αφορά την αξιολόγηση 
της κυβέρνησης ως προς τη λή-
ψη μέτρων ενίσχυσης και αντιμε-
τώπισης των προβλημάτων στον 
κλάδο του τουρισμού, το 36% των 
ερωτηθέντων απαντά ότι αυτά θα 
βοηθήσουν πολύ και αρκετά, το 
30% μέτρια και το 30% λίγο έως 
καθόλου. Επίσης, η συντριπτική 
πλειονότητα των ερωτηθέντων, 
ήτοι δηλαδή το 74%, εκτιμά ότι 
είναι απαραίτητη η λήψη πρόσθε-
των και νέων μέτρων ενίσχυσης 
του εσωτερικού τουρισμού, όπως 
για παράδειγμα τη χορήγηση κου-
πονιών (vouchers) για δωρεάν δι-

ακοπές σε περισσότερους Ελλη-
νες. Λιγότερο αναγκαία τη λήψη 
πρόσθετων μέτρων κρίνει το 12% 
που διατηρεί μία πιο μετριοπαθή 
στάση, ενώ το 9% εκτιμά ότι αυ-
τά δεν χρειάζονται. Θετικά αξιο-

λογούν πάνω από 3 στους 10 πο-
λίτες την προστασία που μπορεί 
να παράσχουν τα ιατρικά πρωτό-
κολλα για τουρίστες και ξενοδο-
χεία ώστε να αποτραπεί η εμφάνι-
ση νέων κρουσμάτων κορωνοϊού. 
Αντίθετα, το 28% εκτιμά ότι αυτά 
θα βοηθήσουν σε μέτριο βαθμό, 
ενώ το 30% λίγο έως καθόλου. Αξι-
ολογώντας την κυβέρνηση όσον 
αφορά την προσέλκυση επενδύ-
σεων. το 53% των ερωτηθέντων 
την κρίνει θετικά και το 44% αρ-
νητικά, ενώ θετική γνώμη έχουν 
οι μισοί πολίτες, ήτοι δηλαδή το 
51%, σε ό,τι αφορά την κοινωνι-
κή πολιτική της κυβέρνησης. Το 
υπόλοιπο 47% την κρίνει θετικά.  
Τέλος, ως προς τη βοήθεια που θα 
παράσχουν τα ευρωπαϊκά κονδύ-
λια στην ενίσχυση της οικονομί-
ας και την αγοράς, το 48% των 
ερωτηθέντων θεωρεί ότι αυτά θα 
βοηθήσουν πολύ έως αρκετά στο 
πρόβλημα που αντιμετωπίζει η 
οικονομία, το 19% πιστεύει ότι η 
συμβολή τους θα είναι μέτρια, ενώ 
ένα 29% θεωρεί ότι η βοήθεια θα 
είναι λίγη έως ελάχιστη. 

ΔΕΣΠΟΙΝΑ ΚΟΝΤΗ

Απαισιόδοξοι 6 στους 10 Ελληνες για 
το μέλλον της οικονομίας λόγω κορωνοϊού

Το 56% των ερωτηθέντων της 
έρευνας του ΕΒΕΑ φοβάται ότι το 
πλήγμα που έχει υποστεί η οικο-
νομία λόγω της πανδημίας μπορεί 
να οδηγήσει σε νέα δημοσιονομι-
κά μέτρα λιτότητας (περικοπές μι-
σθών, συντάξεων κ.λπ.).



EΚΘΕΣΗ ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗΣ
Το Διοικητικό Συμβούλιο της Ancoria Insurance Public

Limited (η “Εταιρεία”) υποβάλλει στα μέλη την Ετήσια Έκθεσή
του μαζί με τις ελεγμένες ενοποιημένες οικονομικές καταστάσεις
της Εταιρείας και των θυγατρικών της (που μαζί αναφέρονται
ως το «Συγκρότημα») για το έτος που έληξε στις 31 Δεκεμβρίου
2019.

Οι ενοποιημένες οικονομικές καταστάσεις για το έτος πε-
ριλαμβάνουν τις οικονομικές καταστάσεις της Εταιρείας και
των θυγατρικών της εταιρειών Gamut Consultants Ltd, Ancoria
Realty EOOD και Atlas Real Estate EOOD.

Σύσταση
Το Συγκρότημα παρέχει αποταμιευτικά προϊόντα μέσω

ασφαλιστήριων συμβολαίων ζωής και επαγγελματικά συν-
ταξιοδοτικά προγράμματα και προωθεί τα προϊόντα του σε
Κύπρο και Σουηδία. Οι ασφαλιστικές εργασίες ζωής, περι-
λαμβάνουν την πώληση ασφαλιστήριων συμβολαίων ζωής
που περιέχουν σημαντικό ασφαλιστικό κίνδυνο και επενδυτικών
συμβολαίων που περιέχουν ασήμαντο ασφαλιστικό κίνδυνο.

Κύριες δραστηριότητες
Το Συγκρότημα παρέχει αποταμιευτικά προϊόντα μέσω

ασφαλιστήριων συμβολαίων ζωής και επαγγελματικά συντα-
ξιοδοτικά προγράμματα και προωθεί τα προϊόντα του σε Κύπρο
και Σουηδία. Οι ασφαλιστικές εργασίες ζωής, περιλαμβάνουν
την πώληση ασφαλιστήριων συμβολαίων ζωής που περιέχουν
σημαντικό ασφαλιστικό κίνδυνο και επενδυτικών συμβολαίων
που περιέχουν ασήμαντο ασφαλιστικό κίνδυνο.

Λειτουργικό περιβάλλον του Συγκροτήματος
και προβλεπόμενες μελλοντικές εξελίξεις

Η κύρια αγορά του Συγκροτήματος όσο αφορά τα υπό
διαχείριση κεφάλαια εξακολουθεί να είναι η Σουηδία ενώ
από το 2013 το Συγκρότημα έχει αυξήσει την επιχειρηματική
του δραστηριότητα στην Κυπριακή αγορά. Μετά την αξιολόγηση
των προοπτικών και της στρατηγικής του θέσης, το Συγκρότημα
έχει προετοιμάσει το πλαίσιο από πλευράς διαδικασιών και
προσωπικού ούτως ώστε να ενισχύσει την παρουσία του
στην Κυπριακή αγορά. Από το 2016, τα ασφάλιστρα και οι
καταθέσεις επενδυτικών συμβολαίων από την Κύπρο υπερ-
βαίνουν αυτών από τη Σουηδία. Μέχρι το τέλος του 2021, το
50% των συνολικών υπό διαχείρισης κεφαλαίων του Συγ-
κροτήματος αναμένεται να αποτελούνται από υπό διαχείριση
κεφάλαια της Κυπριακής αγοράς καθώς αυτά αυξάνονται
με πολύ υψηλότερο ρυθμό σε σύγκριση με τα υπό διαχείριση
κεφάλαια της Σουηδικής αγοράς. Η ισχυρή διείσδυση στην
Κυπριακή αγορά σχετίζεται κυρίως με την επιτυχία του
Ancoria Pension Plan (πρόγραμμα συνταξιοδοτήσεως της
Ancoria), το οποίο διέπεται από τον κλάδο VII του περί Ασφα-
λιστικών και Αντασφαλιστικών Εργασιών και Άλλων Συναφών
Θεμάτων Νόμου του 2016: Κλάδος Διαχείρισης Ταμείων Ομα-
δικής Συνταξιοδοτήσεως.  

Ως αποτέλεσμα της πρόσφατης και ταχείας εξέλιξης της
νόσου του Κορονοϊού (COVID-19), η παγκόσμια οικονομία
εισήλθε σε μια περίοδο πρωτοφανής κρίσης στον τομέα της
περίθαλψης της υγείας, η οποία έχει ήδη προκαλέσει σημαντική
παγκόσμια αναστάτωση στις επιχειρηματικές δραστηριότητες
και στην καθημερινή ζωή. Το Διοικητικό Συμβούλιο αναγνωρίζει
τις δυσκολίες στην πρόβλεψη της χρηματοοικονομικής
επίπτωσης της τρέχουσας κρίσης στην παγκόσμια, τη Σουηδική
καθώς επίσης και την Κυπριακή οικονομία και κατά συνέπεια
την επίπτωση στη χρηματοοικονομική επίδοση, τις ταμειακές
ροές και τη χρηματοοικονομική θέση του Συγκροτήματος με
εύλογη βεβαιότητα. Το Συγκρότημα έχει λάβει όλα τα απαραίτητα
μέτρα για να συμμορφωθεί και να ευθυγραμμιστεί με τις
οδηγίες του Υπουργείου Υγείας της Κύπρου ενώ ταυτόχρονα
έχει διασφαλίσει ότι διαθέτει τα τεχνολογικά μέσα και τις λει-
τουργικές δυνατότητες για να συνεχίσει να εξυπηρετεί τους
ασφαλισμένους του απρόσκοπτα. Το Διοικητικό Συμβούλιο
παρακολουθεί και αξιολογεί συνεχώς την κατάσταση και
ενεργεί ανάλογα, λαμβάνοντας υπόψη τα συμφέροντα των
ασφαλισμένων και των μετόχων του Συγκροτήματος.

Οικονομικά Αποτελέσματα 
Τα συνολικά εισοδήματα αυξήθηκαν σε ΣΕΚ398.326

χιλιάδες το 2019 από ΣΕΚ64.035 χιλιάδες το 2018, κυρίως
λόγω των υψηλότερων εισοδημάτων από επενδύσεις. Οι συ-
νολικές απαιτήσεις και τα άλλα έξοδα ανήλθαν σε ΣΕΚ367.041
χιλιάδες το 2019 σε σύγκριση με ΣΕΚ63.237 χιλιάδες το 2018.
Η αύξηση από το προηγούμενο έτος οφείλεται κυρίως στην
καθαρή αλλαγή στις υποχρεώσεις ασφαλιστηρίων και επεν-
δυτικών συμβολαίων που προκύπτουν από τα κέρδη των
επενδύσεων που αποδίδονται στους κάτοχους συμβολαίων
του Συγκροτήματος. Το συνολικό κέρδος για το έτος ανήλθε
σε ΣΕΚ30.260 χιλιάδες (2018: ΣΕΚ2.407 χιλιάδες ζημιά) και
τα συνολικά εισοδήματα για το έτος ανήλθαν στις ΣΕΚ32.175
χιλιάδες (2018: ΣΕΚ1.298 χιλιάδες). Τα αναλυτικά αποτελέσματα
του Συγκροτήματος παρουσιάζονται στην ενοποιημένη
κατάσταση λογαριασμού αποτελεσμάτων.

Στις 31 Δεκεμβρίου 2019 το Συγκρότημα συνέχιζε να είναι
σε πολύ ισχυρή χρηματοοικονομική θέση και διατηρούσε
συντελεστή φερεγγυότητας ο οποίος υπερέβαινε κατά πολύ
τις ελάχιστες απαιτήσεις βάσει της Φερεγγυότητας ΙΙ. Η χρη-
ματοοικονομική θέση του Συγκροτήματος παρουσιάζεται στην
ενοποιημένη κατάσταση χρηματοοικονομικής θέσης.

Μερίσματα
Στις 16 Απρίλιου 2019 και στις 25 Νοέμβριου 2019, το Δι-

οικητικό Συμβούλιο ενέκρινε την πληρωμή ενδιάμεσων με-
ρισμάτων ύψους ΣΕΚ0,45455 ανά μετοχή και ΣΕΚ0,9091 ανά
μετοχή αντίστοιχα (2018: ΣΕΚ0,9091 ανά μετοχή) , συνολικού
ύψους ΣΕΚ15.000 χιλιάδων (2018: ΣΕΚ10.000 χιλιάδων).
Επιπλέον, στις 9 Μαρτίου 2020, το Διοικητικό Συμβούλιο
ενέκρινε την πληρωμή ενδιάμεσου μερίσματος για το 2020
ύψους ΣΕΚ0,3637 ανά μετοχή, συνολικού ύψους ΣΕΚ4.000
χιλιάδων.

Υποκαταστήματα
Το Συγκρότημα δεν διεξάγει εργασίες μέσω υποκαταστή-

ματος.

Διοικητικό Συμβούλιο
Το Διοικητικό Συμβούλιο της Εταιρείας κατά την ημερομηνία

αυτής της έκθεσης και κατά το έτος 2019 παρουσιάζεται στις
ενοποιημένες οικονομικές καταστάσεις. 

Σύμφωνα με τις πρόνοιες του Άρθρου 84 του Καταστατικού
της Εταιρείας, ο κ. Τάσος Αναστάση και ο κ.  Sievert Larsson
αφυπηρέτησαν και καθώς είναι επανεκλέξιμοι, προσφέρουν
τον εαυτό τους για επανεκλογή.

Κατά την διάρκεια του έτους δεν υπήρξαν σημαντικές
αλλαγές στην ανάθεση ευθυνών των μελών του Διοικητικού
Συμβουλίου της Εταιρείας.  Η αμοιβή των μελών του Διοικητικού
Συμβουλίου παρουσιάζεται στις σημειώσεις των ενοποιημένων
οικονομικών καταστάσεων.

Μετοχικό κεφάλαιο
Κατά τη διάρκεια του έτους 2019 δεν υπήρξαν αλλαγές

στο μετοχικό κεφάλαιο της Εταιρείας.

Διαχείριση κινδύνων και χρήση
χρηματοοικονομικών μέσων

Το Συγκρότημα εκτίθεται σε διάφορους κινδύνους, οι κυ-
ριότεροι εκ των οποίων είναι ο ασφαλιστικός κίνδυνος, ο πι-
στωτικός κίνδυνος, ο κίνδυνος αγοράς και ο κίνδυνος ρευστότητας.
Το Συγκρότημα θεωρεί την διαχείριση κινδύνων ως ένα
σημαντικό μέρος του πλαισίου διακυβέρνησης και ως ένα
σημαντικό παράγοντα για την επίτευξη των στόχων του. Σε
σχέση με τον ασφαλιστικό κίνδυνο, το Συγκρότημα διατηρεί
επαρκή αποθεματικά για την κάλυψη των υποχρεώσεων του
από ασφαλιστήρια συμβόλαια σύμφωνα με τις συμβουλές
του εντεταλμένου αναλογιστή. Περισσότερες λεπτομέρειες
σχετικά με την διαχείριση κινδύνων και χρήση χρηματοοικο-
νομικών μέσων περιγράφονται στις σημειώσεις των ενοποι-
ημένων οικονομικών καταστάσεων.

Γεγονότα μετά την ημερομηνία αναφοράς
Οποιαδήποτε σημαντικά γεγονότα που συνέβησαν μετά

την ημερομηνία αναφοράς περιγράφονται στις σημειώσεις
των ενοποιημένων οικονομικών καταστάσεων.

Ανεξάρτητοι Ελεγκτές
Κατά το 2019, το Συγκρότημα διενήργησε δημόσια διαδικασία

υποβολής προσφορών στα πλαίσια του Κανονισμού της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης (EE) αριθ. 537/2014 και του περί Ελεγκτών
Νόμου 2017 αναφορικά με την υποχρεωτική εναλλαγή των
εξωτερικών ελεγκτών. Μετά από σύσταση της Επιτροπής
Ελέγχου, το Διοικητικό Συμβούλιο της Εταιρείας προτείνει
τον επαναδιορισμό της Deloitte Limited ως εξωτερικούς
ελεγκτές του Συγκροτήματος για τις λογιστικές περιόδους
από 1 Ιανουαρίου 2020. Θα προταθεί ψήφισμα για τον επα-
ναπροσδιορισμό τους κατά την Ετήσια Γενική Συνέλευση. 

Με εντολή του Διοικητικού Συμβουλίου
Μαρία Κονόμου Τζιρτζιπή
Γραμματέας
Λευκωσία, 14 Μαΐου 2020

- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - -

EΚΘΕΣΗ ΑΝΕΞAΡΤΗΤΟΥ ΕΛΕΓΚΤH

Προς τα Μέλη της Ancoria Insurance Public Limited 
Έκθεση επί του ελέγχου των Ενοποιημένων
Οικονομικών Καταστάσεων 

Γνώμη
Έχουμε ελέγξει τις ενοποιημένες οικονομικές καταστάσεις

της Αncoria Insurance Public Limited και των θυγατρικών της
(μαζί με την Εταιρεία το «Συγκρότημα»), οι οποίες αποτελούνται
από την ενοποιημένη κατάσταση χρηματοοικονομικής θέσης
στις 31 Δεκεμβρίου 2019, τις ενοποιημένες καταστάσεις λο-
γαριασμού αποτελεσμάτων, λογαριασμού αποτελεσμάτων
και λοιπών συνολικών εσόδων, μεταβολών καθαρής θέσης
και ταμειακών ροών για το έτος που έληξε την ημερομηνία
αυτή, καθώς και περίληψη σημαντικών λογιστικών πολιτικών
και σημειώσεις στις ενοποιημένες οικονομικές καταστάσεις.

Κατά τη γνώμη μας, οι συνημμένες ενοποιημένες οικονομικές
καταστάσεις δίνουν αληθινή και δίκαιη εικόνα της ενοποιημένης
χρηματοοικονομικής θέσης του Συγκροτήματος στις 31 Δε-
κεμβρίου 2019 και της ενοποιημένης χρηματοοικονομικής
του επίδοσης και των ενοποιημένων ταμειακών ροών του,
για το έτος που έληξε την ημερομηνία αυτή, σύμφωνα με τα
Διεθνή Πρότυπα Χρηματοοικονομικής Αναφοράς (ΔΠΧΑ),
όπως αυτά υιοθετήθηκαν από την Ευρωπαϊκή  Ένωση και τις
απαιτήσεις του περί Εταιρειών Νόμου της Κύπρου, Κεφ.113. 

Βάση γνώμης
Ο έλεγχός μας έχει διενεργηθεί σύμφωνα με τα Διεθνή

Πρότυπα Ελέγχου (ΔΠΕ). Οι ευθύνες μας, με βάση αυτά τα
πρότυπα περιγράφονται περαιτέρω στην παράγραφο Ευθύνες
του Ελεγκτή για τον Έλεγχο των Ενοποιημένων Οικονομικών
Καταστάσεων της έκθεσής μας. Παραμείναμε ανεξάρτητοι
από το Συγκρότημα, καθ’ όλη τη διάρκεια του διορισμού μας,
σύμφωνα με τον Διεθνή Κώδικα Δεοντολογίας Λογιστών
(συμπεριλαμβανομένων των Διεθνών Προτύπων Ανεξαρτησίας),
που εκδίδεται από το Διεθνές Συμβούλιο Προτύπων Δεοντολογίας
για Επαγγελματίες Λογιστές (Κώδικας ΔΣΠΔΕΛ) και τις
απαιτήσεις δεοντολογίας, που σχετίζονται με τον έλεγχο ενο-
ποιημένων οικονομικών καταστάσεων στην Κύπρο και έχουμε
συμμορφωθεί με τις άλλες ευθύνες δεοντολογίας, που απορ-
ρέουν από τις απαιτήσεις αυτές και τον Κώδικα ΔΣΠΔΕΛ. Πι-
στεύουμε ότι τα ελεγκτικά τεκμήρια που έχουμε αποκτήσει
είναι επαρκή και κατάλληλα για να αποτελέσουν βάση για
την ελεγκτική μας γνώμη.

Κύρια θέματα ελέγχου συμπεριλαμβανομένων
των σημαντικότερων κινδύνων ουσιωδών
ανακριβειών, που περιλαμβάνει
εκτιμώμενους κινδύνους ουσιωδών
ανακριβειών που οφείλονται σε απάτη

Τα κύρια θέματα ελέγχου είναι εκείνα που, κατά την
επαγγελματική μας κρίση, ήταν εξέχουσας σημασίας στον
έλεγχο των ενοποιημένων οικονομικών καταστάσεων της
τρέχουσας περιόδου. Τα θέματα αυτά έχουν εξεταστεί στο
πλαίσιο του ελέγχου των ενοποιημένων οικονομικών κα-
ταστάσεων ως σύνολο, για τη διαμόρφωση της γνώμης μας
επί αυτών και δεν εκφέρουμε ξεχωριστή γνώμη σχετικά
με αυτά τα θέματα.

Κύρια θέματα ελέγχου
1) Υποχρεώσεις ασφαλιστηρίων
και επενδυτικών συμβολαίων
Οι υποχρεώσεις ασφαλιστηρίων και επενδυτικών συμβολαίων

του Συγκροτήματος ανέρχονται σε ΣΕΚ 1.477.547 χιλιάδες
και ΣΕΚ 1.250.459 χιλιάδες αντίστοιχα.

Η αποτίμηση αυτών των υποχρεώσεων είναι ένα κύριο
θέμα ελέγχου λόγω της αξίας τους, της πολυπλοκότητας των
αναλογιστικών μεθόδων που χρησιμοποιήθηκαν για την απο-
τίμησή τους, της αβεβαιότητας που εμπεριέχεται στις υποθέσεις
που χρησιμοποιήθηκαν και του υψηλού βαθμού κρίσης που
ασκείται κατά τον προσδιορισμό των υποθέσεων αυτών.

Οι παραδοχές που έγιναν περιλαμβάνουν εκτιμήσεις για
τις μελλοντικές αποδόσεις επενδύσεων, τα ποσοστά θνησιμότητας
των ασφαλισμένων, το προβλεπόμενο κόστος διατήρησης
και εξυπηρέτησης των συμβολαίων σε ισχύ και τον αναμενόμενο
πληθωρισμό.

Στις σημειώσεις των ενοποιημένων οικονομικών καταστάσεων
παρατίθενται οι σχετικές γνωστοποιήσεις για τις υποχρεώσεις
ασφαλιστηρίων και επενδυτικών συμβολαίων.

Πώς εξετάστηκαν τα θέματα
κατά τον έλεγχο μας
Οι ελεγκτικές διαδικασίες που έχουμε διενεργήσει, με

την υποστήριξη της αναλογιστικής μας ομάδας, σε σχέση με
την αποτίμηση των υποχρεώσεων  ασφαλιστηρίων και επεν-
δυτικών συμβολαίων είναι οι ακόλουθες:
• Αξιολόγηση των διαδικασιών και εσωτερικών δικλίδων
ελέγχου σχετικά με την αποτίμηση των υποχρεώσεων αυ-
τών.

• Αξιολόγηση των προσόντων, της αντικειμενικότητας και της
εμπειρίας των εξειδικευμένων αναλογιστών που χρησιμοποίησε
το Συγκρότημα για την διενέργεια της αποτίμησης των υπο-
χρεώσεων  ασφαλιστηρίων και επενδυτικών συμβολαίων.

• Αξιολόγηση της μεθοδολογίας, των αναλογιστικών μοντέλων
και υποθέσεων τα οποία εφαρμόστηκαν από το Συγκρότημα,
σε σχέση με γενικώς αποδεκτές αναλογιστικές μεθόδους.

• Αξιολόγηση της λογικότητας των υποθέσεων που χρησιμο-
ποιήθηκαν με αναφορά προς το τρέχον χρηματοοικονομικό
περιβάλλον και λαμβάνοντας υπόψη την ιστορική εμπειρία
και τις επιχειρηματικές προβλέψεις.

• Αξιολόγηση της καταλληλόλητας της μεθοδολογίας και υπο-
θέσεων που χρησιμοποιήθηκαν από το Συγκρότημα κατά
την διενέργεια του ελέγχου επάρκειας ασφαλιστικών απο-
θεμάτων (Liability Adequacy Test) σύμφωνα με το ΔΠΧΑ 4
- Ασφαλιστήρια Συμβόλαια, για τις υποχρεώσεις ασφαλιστηρίων
συμβολαίων του Συγκροτήματος.

• Για ένα δείγμα ασφαλιστήριων και επενδυτικών συμβολαίων,
αξιολόγηση του αποτελέσματος του αναλογιστικού μοντέλου
που χρησιμοποιήθηκε για την εκτίμηση των υποχρεώσεων.

• Τεκμηρίωση της πηγής των δεδομένων σε δειγματοληπτική
βάση.

• Αξιολόγηση της πληρότητας και της ακρίβειας  των γνωστο-
ποιήσεων στις οικονομικές καταστάσεις με βάση τα σχετικά
Διεθνή Πρότυπα Χρηματοοικονομικής Αναφοράς.

Οι ανωτέρω διαδικασίες ολοκληρώθηκαν ικανοποιητικά.

2) Επενδύσεις σε δομημένα προϊόντα
τα οποία δεν διαπραγματεύονται σε ενεργή αγορά
Το Συγκρότημα κατέχει επενδύσεις σε δομημένα προϊόντα

ύψους ΣΕΚ 203.790 χιλιάδων στις 31 Δεκεμβρίου 2019, τα
οποία ταξινομούνται ως επενδύσεις που αποτιμούνται σε
δίκαιη αξία μέσω των αποτελεσμάτων.

Οι επενδύσεις αυτές κατηγοριοποιήθηκαν στο Επίπεδο 2
της ιεραρχίας εύλογης αξίας, καθώς η εύλογη τους αξία υπο-
λογίζεται βάσει  τεχνικών αποτίμησης που χρησιμοποιούν
δημοσιευμένα δεδομένα της αγοράς. Η αποτίμηση αυτών
των επενδύσεων αποτελεί κύριο θέμα ελέγχου λόγω της ση-
μαντικής κρίσης και των παραδοχών που χρησιμοποιούνται
κατά την εκτίμηση των εύλογων αξιών τους.

Στις σημειώσεις των ενοποιημένων οικονομικών καταστάσεων
παρατίθενται οι σχετικές γνωστοποιήσεις για τις επενδύσεις
σε δομημένα προϊόντα τα οποία δεν διαπραγματεύονται σε
ενεργή αγορά.

Οι ελεγκτικές διαδικασίες που έχουμε διενεργήσει σε
σχέση με την αποτίμηση των επενδύσεων σε δομημένα
προϊόντα είναι οι ακόλουθες:
• Κατανόηση των διαδικασιών και εσωτερικών συστημάτων
ελέγχου του Συγκροτήματος σχετικά με την αξιολόγηση της
εύλογης αξίας των επενδύσεων σε δομημένα προϊόντα.

• Με την υποστήριξη εσωτερικής εξειδικευμένης ομάδας
μας, διενέργεια ανεξάρτητου επανυπολογισμού της εύλογης
αξίας ενός δείγματος δομημένων προϊόντων χρησιμοποιώντας
ηγετικά μοντέλα αποτίμησης. Σύγκριση των τιμών που χρη-
σιμοποιήθηκαν από το Συγκρότημα (οι οποίες προέρχονται
από εκθέσεις θεματοφυλάκων) με τις τιμές που υπολογίστηκαν
από την εξειδικευμένη ομάδα μας και αξιολόγηση τυχόν
διαφορών.

• Αξιολόγηση της πληρότητας και της ακρίβειας  των γνωστο-
ποιήσεων στις οικονομικές καταστάσεις με βάση τα σχετικά
Διεθνή Πρότυπα Χρηματοοικονομικής Αναφοράς.

Οι ανωτέρω διαδικασίες ολοκληρώθηκαν ικανοποιητικά.

Άλλες πληροφορίες
Το Διοικητικό Συμβούλιο είναι υπεύθυνο για τις άλλες

πληροφορίες. Οι άλλες πληροφορίες αποτελούνται από τις
πληροφορίες που περιλαμβάνονται στην έκθεση διαχείρισης,
αλλά δεν περιλαμβάνουν τις ενοποιημένες οικονομικές κα-
ταστάσεις και την έκθεση ελεγκτή επί αυτών. Η γνώμη μας
επί των ενοποιημένων οικονομικών καταστάσεων δεν
καλύπτει τις άλλες πληροφορίες και δεν εκφέρουμε οποι-
οδήποτε συμπέρασμα διασφάλισης επί αυτών.

Σχετικά με τον έλεγχο των ενοποιημένων οικονομικών
καταστάσεων, η ευθύνη μας είναι να διαβάσουμε τις άλλες
πληροφορίες, που αναφέρονται παραπάνω, έτσι ώστε να
αξιολογήσουμε, κατά πόσο αυτές δεν συνάδουν ουσιωδώς
με τις ενοποιημένες οικονομικές καταστάσεις ή με τη γνώση
που έχουμε αποκτήσει κατά τη διάρκεια του ελέγχου, ή
διαφαίνεται να είναι ουσιωδώς εσφαλμένες. Εάν, με βάση
τις διαδικασίες που έχουμε πραγματοποιήσει σχετικά με
τις άλλες πληροφορίες που έχουμε παραλάβει πριν την
ημερομηνία της έκθεσης του ανεξάρτητου ελεγκτή, συμ-
περάνουμε ότι υπάρχει ουσιώδες σφάλμα σε αυτές τις
άλλες πληροφορίες, είμαστε υποχρεωμένοι να αναφέρουμε
το γεγονός αυτό. Δεν έχουμε να αναφέρουμε τίποτα επί
αυτού.

Ευθύνες του Διοικητικού Συμβουλίου και
των υπεύθυνων για θέματα διακυβέρνησης
για τις Ενοποιημένες Οικονομικές Καταστάσεις 

Το Διοικητικό Συμβούλιο είναι υπεύθυνο για την κατάρτιση
των ενοποιημένων οικονομικών καταστάσεων που δίνουν
αληθινή και δίκαιη εικόνα σύμφωνα με τα Διεθνή Πρότυπα
Χρηματοοικονομικής Αναφοράς, όπως αυτά υιοθετήθηκαν
από την Ευρωπαϊκή Ένωση και τις απαιτήσεις του περί Εταιρειών
Νόμου της Κύπρου, Κεφ. 113, και για εκείνες τις δικλίδες
εσωτερικού ελέγχου που το Διοικητικό Συμβούλιο καθορίζει
ως απαραίτητες, ώστε να καθίσταται δυνατή η κατάρτιση ενο-
ποιημένων οικονομικών καταστάσεων απαλλαγμένων από
ουσιώδες σφάλμα, οφειλόμενου είτε σε απάτη είτε σε λάθος. 

Κατά την κατάρτιση των ενοποιημένων οικονομικών κα-
ταστάσεων, το Διοικητικό Συμβούλιο είναι υπεύθυνο να αξιο-
λογήσει την ικανότητα της Εταιρείας να συνεχίσει ως συνε-
χιζόμενη δραστηριότητα, γνωστοποιώντας, όπου αυτό κρίνεται
απαραίτητο, θέματα που σχετίζονται με τη συνέχιση της δρα-
στηριότητας του Συγκροτήματος και την υιοθέτηση της αρχής
της συνεχιζόμενης δραστηριότητας, εκτός εάν το Διοικητικό
Συμβούλιο προτίθεται, είτε να θέσει το Συγκρότημα σε εκ-
καθάριση ή να παύσει τις δραστηριότητες, ή όταν δεν έχει
ρεαλιστικές εναλλακτικές επιλογές από το να προχωρήσει
σε αυτές τις ενέργειες. 

Οι υπεύθυνοι για θέματα διακυβέρνησης είναι υπεύθυνοι
για την επίβλεψη της διαδικασίας χρηματοοικονομικής
αναφοράς του Συγκροτήματος.

Ευθύνες του Ελεγκτή για τον Έλεγχο των
Ενοποιημένων Οικονομικών Καταστάσεων  

Οι στόχοι μας, είναι να αποκτήσουμε λελογισμένη διασφάλιση
για το κατά πόσον οι ενοποιημένες οικονομικές καταστάσεις
στο σύνολο τους είναι απαλλαγμένες από ουσιώδες σφάλμα,
οφειλόμενου είτε σε απάτη είτε σε λάθος και η έκδοση
έκθεσης ελεγκτή, η οποία να περιλαμβάνει τη γνώμη μας.
Λελογισμένη διασφάλιση συνιστά υψηλού βαθμού διασφάλιση,
αλλά όχι εγγύηση ότι ο έλεγχος, όπως αυτός πραγματοποιήθηκε
με βάση τα ΔΠΕ, πάντοτε θα εντοπίζει ένα ουσιώδες σφάλμα,
όταν αυτό υπάρχει. Σφάλματα δύναται να προκύψουν είτε
από απάτη, είτε από λάθος και θεωρούνται ουσιώδη εάν, με-
μονωμένα ή αθροιστικά, θα μπορούσε εύλογα να αναμενόταν
ότι θα επηρεάσουν τις οικονομικές αποφάσεις των χρηστών
που λήφθηκαν με βάση αυτές τις ενοποιημένες οικονομικές
καταστάσεις.

Ως μέρος ενός ελέγχου σύμφωνα με τα ΔΠΕ, ασκούμε
επαγγελματική κρίση και διατηρούμε επαγγελματικό σκεπτικισμό
καθ' όλη τη διάρκεια του ελέγχου. Επίσης:
• Αναγνωρίζουμε και αξιολογούμε τους κινδύνους για ουσιώδη
σφάλματα στις ενοποιημένες οικονομικές καταστάσεις, που
οφείλονται είτε σε απάτη είτε σε λάθος, σχεδιάζουμε και
εφαρμόζουμε ελεγκτικές διαδικασίες, οι οποίες ανταποκρίνονται
στους κινδύνους αυτούς και λαμβάνουμε ελεγκτικά τεκμήρια,
τα οποία είναι επαρκή και κατάλληλα για να αποτελέσουν
τη βάση της γνώμης μας. Ο κίνδυνος μη εντοπισμού ενός
ουσιώδους σφάλματος, που οφείλεται σε απάτη, είναι με-
γαλύτερος από αυτόν που οφείλεται σε λάθος, λόγω του ότι
η απάτη μπορεί να περιλαμβάνει συμπαιγνία, πλαστογραφία,
εσκεμμένες παραλείψεις, ψευδείς δηλώσεις ή την παράκαμψη
των δικλίδων εσωτερικού ελέγχου.

• Κατανοούμε τις δικλίδες εσωτερικού ελέγχου που είναι
σχετικές με τον έλεγχο, προκειμένου να σχεδιάσουμε ελεγ-
κτικές διαδικασίες, που είναι κατάλληλες υπό τις περιστάσεις,
αλλά όχι με σκοπό την έκφραση γνώμης επί της αποτελε-
σματικότητας των δικλίδων εσωτερικού ελέγχου του Συγ-
κροτήματος. 

• Αξιολογούμε την καταλληλόλητα των λογιστικών πολιτικών
που χρησιμοποιήθηκαν και του λελογισμένου των λογιστικών
εκτιμήσεων και των σχετικών γνωστοποιήσεων που έγιναν
από το Διοικητικό Συμβούλιο.

• Συμπεραίνουμε για τη καταλληλότητα της χρήσης από το
Διοικητικό Συμβούλιο της αρχής της συνεχιζόμενης δρα-
στηριότητας και, με βάση τα ελεγκτικά τεκμήρια που απο-
κτήθηκαν, κατά πόσον υπάρχει ουσιώδης αβεβαιότητα που
να σχετίζεται με γεγονότα ή συνθήκες που να υποδηλώνουν
την ύπαρξη ουσιώδους αβεβαιότητας, που ενδέχεται να
φανερώσει σημαντική αμφιβολία ως προς την ικανότητα
του Συγκροτήματος να συνεχίσει ως συνεχιζόμενη δραστη-
ριότητα. Εάν συμπεράνουμε ότι υφίσταται ουσιώδης αβε-
βαιότητα, είμαστε υποχρεωμένοι στην έκθεση μας να επι-
σύρουμε την προσοχή στις σχετικές γνωστοποιήσεις στις
ενοποιημένες οικονομικές καταστάσεις, ή εάν τέτοιες γνω-
στοποιήσεις είναι ανεπαρκείς, να τροποποιήσουμε τη γνώμη
μας. Τα συμπεράσματα μας βασίζονται στα ελεγκτικά τεκμήρια

που αποκτήθηκαν μέχρι την ημερομηνία της έκθεσης ελεγκτή.
Ωστόσο, μελλοντικά γεγονότα ή συνθήκες ενδέχεται να
έχουν ως αποτέλεσμα το Συγκρότημα να παύσει να λειτουργεί
ως συνεχιζόμενη δραστηριότητα.

• Αξιολογούμε τη συνολική παρουσίαση, δομή και περιεχόμενο
των ενοποιημένων οικονομικών καταστάσεων, συμπερι-
λαμβανομένων των γνωστοποιήσεων, και κατά πόσο οι ενο-
ποιημένες οικονομικές καταστάσεις αντικατοπτρίζουν τις
συναλλαγές και γεγονότα με τρόπο που να επιτυγχάνεται η
αληθινή και δίκαιη εικόνα.

• Λαμβάνουμε επαρκή και κατάλληλα ελεγκτικά τεκμήρια
αναφορικά με τις οικονομικές πληροφορίες των οντοτήτων
ή επιχειρηματικών δραστηριοτήτων εντός του Συγκροτήματος
για να εκφράσουμε γνώμη επί των ενοποιημένων οικονομικών
καταστάσεων. Είμαστε υπεύθυνοι για την καθοδήγηση, επί-
βλεψη και εκτέλεση του ελέγχου των ενοποιημένων οικο-
νομικών καταστάσεων. Παραμένουμε αποκλειστικά υπεύθυνοι
για την ελεγκτική μας γνώμη.

Μεταξύ άλλων θεμάτων, κοινοποιούμε στους υπεύθυνους
για θέματα διακυβέρνησης θέματα σχετικά με το προβλεπόμενο
πεδίο και χρονοδιάγραμμα του ελέγχου και σημαντικά ευρήματα
από τον έλεγχο, συμπεριλαμβανομένων τυχόν σημαντικών
ελλείψεων στις δικλίδες εσωτερικού ελέγχου, που εντοπίσαμε
κατά τη διάρκεια του ελέγχου μας.

Επίσης, παρέχουμε στους υπεύθυνους για θέματα δια-
κυβέρνησης δήλωση ότι έχουμε συμμορφωθεί με τις σχετικές
απαιτήσεις δεοντολογίας που αφορούν στην ανεξαρτησία
μας και κοινοποιούμε σε αυτό όλες τις σχέσεις και άλλα θέματα
που μπορεί εύλογα να θεωρηθεί ότι επηρεάζουν την ανεξαρτησία
μας και, όπου είναι εφαρμόσιμο, τα σχετικά μέτρα προστα-
σίας.

Από τα θέματα που κοινοποιήθηκαν στους υπεύθυνους
για θέματα διακυβέρνησης, καθορίζουμε τα θέματα που
έχουν τη μεγαλύτερη σημασία στον έλεγχο των ενοποιημένων
οικονομικών καταστάσεων της τρέχουσας περιόδου και, ως
εκ τούτου, είναι τα κύρια θέματα ελέγχου.

Έκθεση επί Άλλων Νομικών και
Κανονιστικών Απαιτήσεων

Σύμφωνα με τις απαιτήσεις του άρθρου 10(2) του Κανονισμού
της Ευρωπαϊκής Ένωσης (ΕΕ) αριθ. 537/2014, παρέχουμε
τις πιο κάτω πληροφορίες στην Έκθεση Ανεξάρτητου Ελεγκτή,
οι οποίες απαιτούνται επιπρόσθετα από τις απαιτήσεις των
Διεθνών Προτύπων Ελέγχου.

Διορισμός του Ελεγκτή και Περίοδος Διορισμού 
Διοριστήκαμε για πρώτη φορά ως ελεγκτές του Συγκρο-

τήματος στις 8 Νοεμβρίου 2010 από το Διοικητικό Συμβούλιο.
Ο διορισμός μας ανανεώνεται ετησίως με ψήφισμα των
μετόχων και αντιπροσωπεύει μια συνολική περίοδο αδιάκοπου
διορισμού 10 ετών.

Συνοχή της πρόσθετης Έκθεσης
προς την Επιτροπή Ελέγχου 

Επιβεβαιώνουμε ότι η γνώμη μας επί των ενοποιημένων
οικονομικών καταστάσεων η οποία εκφέρεται σε αυτήν την
έκθεση, συνάδει με την πρόσθετη έκθεση μας στην Επιτροπή
Ελέγχου της Εταιρείας που έχει εκδοθεί στις 13 Μαΐου 2020
σύμφωνα με το άρθρο 11 του κανονισμού της Ευρωπαϊκής
Ένωσης (ΕΕ) αριθ. 537/2014. 

Παροχή Μη Ελεγκτικών Υπηρεσιών 
Δηλώνουμε ότι δεν παρείχαμε μη ελεγκτικές υπηρεσίες

που απαγορεύονται σύμφωνα με το άρθρο 5 του κανονισμού
της Ευρωπαϊκής Ένωσης (ΕΕ) αριθ. 537/2014 και το άρθρο
72 του περί Ελεγκτών Νόμου του 2017. Επίσης δεν υπάρχουν
μη ελεγκτικές υπηρεσίες που έχουν παρασχεθεί από εμάς
προς το Συγκρότημα, οι οποίες δεν έχουν γνωστοποιηθεί στις
ενοποιημένες οικονομικές καταστάσεις ή στην Έκθεση Δια-
χείρισης.

Άλλα Νομικά Θέματα 
Σύμφωνα με τις επιπρόσθετες απαιτήσεις του περί Ελεγκτών

Νόμου του 2017, αναφέρουμε τα πιο κάτω:
• Κατά τη γνώμη μας, με βάση τις εργασίες που έγιναν κατά
τη διάρκεια του ελέγχου μας, η Έκθεση Διαχείρισης έχει
καταρτιστεί σύμφωνα με τις απαιτήσεις του περί Εταιρειών
Νόμου της Κύπρου, Κεφ. 113 και οι πληροφορίες που δίνονται
στην έκθεση αυτή συνάδουν με τις ενοποιημένες οικονομικές
καταστάσεις. 

• Mε βάση τη γνώση και σύμφωνα με την κατανόηση της επι-
χείρησης και του περιβάλλοντος του Συγκροτήματος  που
αποκτήσαμε κατά τον έλεγχο των ενοποιημένων οικονομικών
καταστάσεων, είμαστε υποχρεωμένοι να αναφέρουμε εάν
έχουμε εντοπίσει ουσιώδεις ανακρίβειες στην Έκθεση Δια-
χείρισης. Δεν έχουμε να αναφέρουμε τίποτα επί αυτού.

Άλλο θέμα
Αυτή η έκθεση, περιλαμβανομένης και της γνώμης, ετοι-

μάστηκε για τα μέλη της Εταιρείας ως σώμα και μόνο σύμφωνα
με το Άρθρο 10(1) του κανονισμού της Ευρωπαϊκής Ένωσης
(ΕΕ) αριθ. 537/2014 και το Άρθρο 69 του περί Ελεγκτών
Νόμου του 2017 και για κανένα άλλο σκοπό. Δίνοντας αυτή
τη γνώμη δεν αποδεχόμαστε και δεν αναλαμβάνουμε ευθύνη
για οποιοδήποτε άλλο σκοπό ή προς οποιοδήποτε άλλο
πρόσωπο στη γνώση του οποίου αυτή η έκθεση δυνατόν να
περιέλθει. 

Ο συνέταιρος ανάθεσης για αυτή την ανεξάρτητη έκθεση
ελέγχου είναι ο κ. Αλέξης Αγαθοκλέους.

Αλέξης Αγαθοκλέους 
Εγκεκριμένος Λογιστής και Εγγεγραμμένος Ελεγκτής
εκ μέρους και για λογαριασμό της Deloitte Limited
Εγκεκριμένοι Λογιστές και Εγγεγραμμένοι Ελεγκτές

Δημοσίευση σύμφωνα με τον Κανονισμό 31 των περί Ασφαλιστικών και Αντασφαλιστικών
Εργασιών και Άλλων Συναφών Θεμάτων Κανονισμών του 2016 και 2019

ΕΝΟΠΟΙΗΜΕΝΗ ΚΑΤΑΣΤΑΣΗ ΛΟΓΑΡΙΑΣΜΟΥ ΑΠΟΤΕΛΕΣΜΑΤΩΝ ΚΑΙ ΛΟΙΠΩΝ
ΣΥΝΟΛΙΚΩΝ ΕΣΟΔΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΕΤΟΣ ΠΟΥ ΕΛΗΞΕ ΣΤΙΣ 31 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2019

2019 2018
ΣΕΚ000 ΣΕΚ000

Καθαρό  κέρδος /(ζημιά) για το έτος 30.260 (2.407)

Λοιπά συνολικά εισοδήματα

Ποσά που δεν θα αναταξινομηθούν στην Κατάσταση Λογαριασμού
Αποτελεσμάτων σε μεταγενέστερες περιόδους:
Επανεκτίμηση ακινήτων
Αναπροσαρμογή στην εύλογη αξία γης και κτιρίων 1.152 2.120
Αναβαλλόμενη φορολογία (110) (284)

1.042 1.836

Ποσά που μπορεί να αναταξινομηθούν στην Κατάσταση Λογαριασμού
Αποτελεσμάτων σε μεταγενέστερες περιόδους
Συναλλαγματική διαφορά από τη μετάφραση
δραστηριοτήτων σε ξένο νόμισμα 873 1.869
Λοιπά συνολικά  εισοδήματα για το έτος 1.915 3.705

Συνολικά  εισοδήματα για το έτος 32.175 1.298

Όλες οι σημειώσεις μπορούν να επιθεωρηθούν στην υπηρεσία ελέγχου ασφαλιστικών εταιρειών.

Στις 14 Μαΐου 2020, το Διοικητικό Συμβούλιο της Ancoria Insurance Public Ltd ενέκρινε αυτές
τις οικονομικές καταστάσεις για έκδοση. 
Ιωάννης Λοΐζου – Πρόεδρος Τάσος Αναστάση – Ανώτερος Εκτελεστικός Διευθυντής  

Εκδοθέν Μετοχικό Κεφάλαιο Εταιρείας €1.870.000. Ancoria Insurance Public Ltd: Διεύθυνση κεντρικών
γραφείων:  Ancoria Insurance Public Ltd, Λαοδικείας 36, 2028 Στρόβολος, Λευκωσία, τηλ: +357 22
551300, φαξ: +357 22 318925, info@ancoria.com,  www.ancoria.com, A.E. 29805

Η δημοσίευση αυτή αποτελεί μετάφραση στην Ελληνική γλώσσα αποσπασμάτων της έκθεσης διαχείρισης
και των οικονομικών καταστάσεων της Ancoria Insurance Public Limited για το έτος που έληξε στις
31 Δεκεμβρίου 2019 και της σχετικής έκθεσης ανεξάρτητου ελεγκτή για σκοπούς συμμόρφωσης με
τις πρόνοιες της κείμενης νομοθεσίας. Η έκθεση διαχείρισης και η έκθεση ανεξάρτητου ελεγκτή θα
πρέπει να διαβάζονται με το πλήρες κείμενο των οικονομικών καταστάσεων για την ολοκληρωμένη
κατανόηση τους. Διευκρινίζεται ότι όπου υπάρχει αναφορά στις σημειώσεις των οικονομικών
καταστάσεων έχει απαλειφθεί ο αριθμός της σημείωσης στην οποία έχει γίνει η αναφορά. 

ΕΝΟΠΟΙΗΜΕΝΗ ΚΑΤΑΣΤΑΣΗ ΧΡΗΜΑΤΟΟΙΚΟΝΟΜΙΚΗΣ ΘΕΣΗΣ
ΣΤΙΣ 31 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2019

2019 2018
ΣΕΚ000 ΣΕΚ000

ΠΕΡΙΟΥΣΙΑΚΑ ΣΤΟΙΧΕΙΑ

Άυλα περιουσιακά στοιχεία 27 104
Ακίνητα, εγκαταστάσεις και εξοπλισμός 27.761 27.616
Επενδύσεις σε συνδεδεμένες εταιρείες 55.458 62.062
Επενδύσεις σε ακίνητα 27.171 26.485
Επενδύσεις που αποτιμούνται σε δίκαιη αξία μέσω
των αποτελεσμάτων 2.299.584 2.094.245
Άλλα εισπρακτέα ποσά 2.415 2.829
Επιστρεπτέοι φόροι   951 -
Τραπεζικές καταθέσεις 180.502 106.679
Μετρητά στην τράπεζα και στο ταμείο 422.270 363.595
ΣΥΝΟΛΟ ΠΕΡΙΟΥΣΙΑΚΩΝ ΣΤΟΙΧΕΙΩΝ 3.016.139 2.683.615

ΙΔΙΑ ΚΕΦΑΛΑΙΑ ΚΑΙ ΥΠΟΧΡΕΩΣΕΙΣ

Ίδια κεφάλαια 

Εκδομένο κεφάλαιο 15.542 15.542
Αποθεματικό από έκδοση μετοχών υπέρ το άρτιο 88.409 88.409
Αποθεματικό επανεκτίμησης ακινήτων 20.728 19.686
Συσσωρευμένα κέρδη 132.760 117.500
Αποθεματικό μετατροπής ξένων νομισμάτων 6.542 5.669
Σύνολο ίδιων κεφαλαίων 263.981 246.806

Υποχρεώσεις

Υποχρεώσεις ασφαλιστηρίων συμβολαίων 1.477.547 1.363.723
Ποσά πληρωτέα σε κατόχους συμβολαίων 19.216 28.209
Αναβαλλόμενη φορολογική υποχρέωση 3.339 3.227
Υποχρεώσεις επενδυτικών συμβολαίων 1.250.459 1.038.899
Άλλοι πιστωτές και οφειλόμενα έξοδα 1.597 2.020
Φορολογικές υποχρεώσεις - 686
Τραπεζικές υπεραναλήψεις - 45
Σύνολο υποχρεώσεων 2.752.158 2.436.809

ΣΥΝΟΛΟ ΙΔΙΩΝ ΚΕΦΑΛΑΙΩΝ ΚΑΙ ΥΠΟΧΡΕΩΣΕΩΝ 3.016.139 2.683.615

ΕΝΟΠΟΙΗΜΕΝΗ ΚΑΤΑΣΤΑΣΗ ΛΟΓΑΡΙΑΣΜΟΥ ΑΠΟΤΕΛΕΣΜΑΤΩΝ
ΓΙΑ ΤΟ ΕΤΟΣ ΠΟΥ ΕΛΗΞΕ ΣΤΙΣ 31 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2019

2019 2018
ΣΕΚ000 ΣΕΚ000

Μεικτά ασφάλιστρα 17.838 10.893 
Καθαρά ασφάλιστρα 17.838 10.893

Δικαιώματα εισπρακτέα επενδυτικών συμβολαίων 17.319 14.741
Εισόδημα από επενδύσεις 350.508 24.150
Συναλλαγματικό κέρδος 6.569 7.948
Άλλα έσοδα 6.092 6.303
Άλλα εισοδήματα 380.488 53.142

Συνολικά εισοδήματα 398.326 64.035

Ωφελήματα από εξαγορές, ακυρώσεις και
αποσύρσεις ασφαλιστήριων συμβολαίων (98.450) (172.582) 
Απαιτήσεις λόγω θανάτου (10.626) (27.141) 
Έξοδα λόγω θανάτου (198) (489) 
Καθαρή μεταβολή στις υποχρεώσεις 
ασφαλιστηρίων συμβολαίων (113.824) 267.653
Καθαρές ασφαλιστήριες απαιτήσεις (223.098) 67.441 

Καθαρή μεταβολή στις υποχρεώσεις επενδυτικών  
συμβολαίων (100.339) (87.339) 
Τόκοι, τραπεζικά έξοδα και παρακρατούμενοι φόροι (940) (1.059) 
Δικαιώματα διαχείρισης χαρτοφυλακίου (2.146) (1.376) 
Μερίδιο ζημιάς συνδεδεμένων εταιρειών (7.939) (11.164)
Άλλα λειτουργικά και διοικητικά έξοδα (32.579) (29.740) 
Άλλα έξοδα (143.943) (130.678) 

Συνολικές  απαιτήσεις και άλλα έξοδα – καθαρά (367.041) (63.237) 

Κέρδος πριν τη φορολογία 31.285 798

Φόρος εισοδήματος (1.025) (3.205) 
Καθαρό κέρδος /(ζημιά) για το έτος 30.260 (2.407)

Όλες οι σημειώσεις μπορούν να επιθεωρηθούν στην υπηρεσία ελέγχου ασφαλιστικών εταιρειών.
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Στα 350 εκατ. ευρώ εκτιμάται η απώ-
λεια εσόδων από το lockdown της 
πανδημίας για τα ξενοδοχεία της 
Αττικής και της Θεσσαλονίκης το 
πρώτο εξάμηνο του 2020 – περίο-
δος κατά την οποία έκλεισαν όλα 
μαζί τα ξενοδοχεία για πρώτη φορά 
στην ιστορία. Αλλά τον Ιούνιο, οπό-
τε και ήρθησαν οι περιορισμοί, λει-
τούργησε μόνο το 21% των διαθέσι-
μων δωματίων στην Αττική και το 
42% στη Θεσσαλονίκη. Αυτά προ-
κύπτουν, μεταξύ άλλων, από έρευνα 
που διενήργησε η GBR Consulting 
για λογαριασμό της Ενωσης Ξενο-
δόχων Αθηνών - Αττικής και Αργο-
σαρωνικού και της Ενωσης Ξενο-
δόχων Θεσσαλονίκης, σύμφωνα με 
την οποία τον Μάρτιο σε λειτουργία 
ήταν το 73% των διαθέσιμων δω-
ματίων στην Αθήνα - Αττική, ενώ 
τον Απρίλιο και τον Μάιο μόνο το 
5% του συνόλου των δωματίων της 
Αττικής ήταν διαθέσιμο και τον 
Ιούνιο, οπότε επετράπη η επανα-
λειτουργία των ξενοδοχείων, δια-
θέσιμο ήταν το 21% των δωματίων. 

Αδεια δωμάτια
Η πληρότητα του Ιουνίου στην 

Αττική, παρά την εντυπωσιακά μει-
ωμένη προσφορά διαθέσιμων δω-

ματίων (μόνο το 21% του συνόλου 
των δωματίων ήταν διαθέσιμο), δεν 
ξεπέρασε σε μέσον όρο το 26% για 
τα ξενοδοχεία που βρίσκονταν σε 
λειτουργία. Με βάση το σύνολο 
των ξενοδοχείων της Αττικής, η 
πληρότητα τον Ιούνιο ήταν μόλις 
5%. Αξίζει να επισημανθεί πως τον 
Ιούνιο του 2019 η πληρότητα των 
ξενοδοχείων της Αθήνας ήταν 93% 
με πλήρη λειτουργία όλων των ξε-
νοδοχείων. Η δε συνολική απώλεια 
εσόδων το πρώτο εξάμηνο του 2020 
για τα ξενοδοχεία της Αττικής σε 
σύγκριση με το αντίστοιχο εξάμηνο 
του 2019 εκτιμάται πως ξεπέρασε 
τα 300 εκατ. ευρώ.

Στη Θεσσαλονίκη, εξαιτίας του 
lockdown, τον Μάρτιο λειτούργησε 
το 71% των διαθέσιμων δωματίων, 
ενώ το δίμηνο Απριλίου - Μαΐου 
μόλις το 4%. Τον Ιούνιο επανήλθε 
σε λειτουργία το 42% των διαθέσι-
μων δωματίων. Τα ξενοδοχεία της 
συμπρωτεύουσας που λειτούργη-
σαν τον Ιούνιο σημείωσαν πληρό-
τητα της τάξης του 35%, ενώ το 
αντίστοιχο περυσινό διάστημα, 
όταν όλα τα ξενοδοχεία ήταν σε 
λειτουργία, η πληρότητα έφτασε 
το 79%. Με βάση όμως το σύνολο 
των ξενοδοχείων της Θεσσαλονί-
κης, η πληρότητα τον Ιούνιο ήταν 
μόλις 14%. 

Ειρωνεία της τύχης, ή αν θέλε-
τε της ατυχίας, τα ξενοδοχεία της 
Αττικής τον Ιανουάριο και τον Φε-
βρουάριο φέτος κατέγραψαν υψη-

λότερα έσοδα σε σύγκριση με τους 
αντίστοιχους μήνες πέρυσι. Ομοί-
ως, οι ξενοδόχοι της Θεσσαλονίκης 
είχαν μια θετική αρχή το 2020 με 

υψηλότερα έσοδα τον Ιανουάριο 
κυρίως λόγω της βελτίωσης της 
πληρότητας. 

Η πρόεδρος της Ενωσης Ξενο-
δόχων Αθηνών - Αττικής και Αρ-
γοσαρωνικού, Λαμπρινή Καρανά-
σιου Ζούλοβιτς, προειδοποιεί πως 
«τα μηνύματα για την Αθήνα, στην 
οποία δυστυχώς παρατηρείται πα-
ντελής, θα τολμούσα να πω, απου-
σία τουριστών, δεν είναι ευοίωνα. 
Εκτιμάμε πως όλο το 2020 θεωρεί-
ται ήδη μια χαμένη χρονιά. Αυτή 
είναι η εικόνα μας από τις μέχρι 
στιγμής κρατήσεις και αφίξεις του-
ριστών στην Αθήνα». Προσθέτει, 
δε, πως «αυτό που ζούμε φέτος, ει-
δικά στην Αθήνα, είναι κάτι πρω-
τοφανές και ξεπερνά κάθε εκτίμη-
ση που θα μπορούσε να έχει κάνει 

κάποιος για τις εξελίξεις στις αρχές 
Μαρτίου». 

Από την πλευρά του, ο πρόε-
δρος της Ενωσης Ξενοδόχων Θεσ-
σαλονίκης, Ανδρέας Μανδρίνος, 
εκτιμά πως η φετινή χρονιά λόγω 
της πανδημίας προβλέπεται να εί-
ναι η πιο δύσκολη των τελευταίων 
δεκαετιών και για τη Θεσσαλονίκη 
και προειδοποιεί πως παρά τις ήδη 
σημαντικές οικονομικές απώλειες 
«θα υπάρξουν ακόμη μεγαλύτε-
ρες». Μιλάει δε για πολύ δυσοίω-
νες προβλέψεις για το φθινόπωρο 
και τον χειμώνα που έρχονται και 
γι’ αυτό ζητάει από την πολιτεία 
«την πρόσθετη αρωγή της, προ-
κειμένου να αντιμετωπίσουμε τις 
εξαιρετικά αντίξοες επικρατούσες 
συνθήκες».

Υπενθυμίζεται πως μετά το πρώτο κρούσμα κορωνοϊού στην Ελλά-
δα που επιβεβαιώθηκε στις 26 Φεβρουαρίου, η κυβέρνηση προέβη σε 
άμεση εφαρμογή απαραίτητων μέτρων που οδήγησαν σε lockdown στις 
23 Μαρτίου. Στις 19 Μαρτίου επιβλήθηκε σε όλα τα ξενοδοχεία της χώ-
ρας η παύση λειτουργίας τους με καταληκτική ημερομηνία κλεισίματος 
την 22α Μαρτίου και παρέμειναν σε λειτουργία μόνο τα ξενοδοχεία που 
όρισε η πολιτεία να παραμείνουν ανοικτά ανά περιφερειακή ενότητα. Η 
επαναλειτουργία των ξενοδοχείων δωδεκάμηνης λειτουργίας επετρά-
πη από την 1η Ιουνίου, όμως λόγω υγειονομικών πρωτοκόλλων και κλει-
στών συνόρων, τελικά άνοιξαν μόνο λίγες μονάδες.

Από το κλείσιμο στο άνοιγμα μετ’ εμποδίων
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Του ΗΛΙΑ Γ. ΜΠΕΛΛΟΥ

Το lockdown
κόστισε
350 εκατ. ευρώ
στα ξενοδοχεία
Αθήνας και Θεσσαλονίκης – 

Απογοητευτικά τα στοιχεία του Ιουνίου

«Μεγάλη Βρεταννία», «Δειπνοσοφιστήριο»,
King George στρέφονται στο delivery

Την είσοδό τους στο delivery σχε-
διάζουν τα εστιατόρια των ξενο-
δοχείων «Μεγάλη Βρεταννία» και 
King George, σε μία προσπάθεια 
να εκμεταλλευθούν τη μεγάλη ζή-
τηση που σημειώνει η διανομή 
φαγητού κατ’ οίκον –ειδικά με-
τά το ξέσπασμα της πανδημίας–, 
αλλά και να «κρατηθούν» στην 
αγορά σε μια εξαιρετικά δύσκολη 
περίοδο για την εστίαση.

Οπως σημείωσε ο κ. Τιμ Ανα-
νιάδης, γενικός διευθυντής των 
«Μεγάλη Βρεταννία» και King 
George, στο πλαίσιο της ψηφιακής 
εκδήλωσης «Ho.Re.Ca. Business: 
Shaping Future Trends» που δι-
οργάνωσε το Ελληνοαμερικανικό 
Εμπορικό Επιμελητήριο, η εισα-
γωγή στο delivery ήταν κάτι που 
συζητούσαν τα δύο ξενοδοχεία 
πριν από την κρίση του κορωνοϊού 
και έχει πλέον αποφασιστεί πως 
έως τον Σεπτέμβριο αναμένεται 
να ξεκινήσει ένα πρόγραμμα σε 
αυτή την κατεύθυνση.

Αν και δεν είναι μια αγορά η 
οποία μπορεί να δώσει στις δύο 
ξενοδοχειακές μονάδες του κέ-
ντρου της Αθήνας τεράστιο τζί-
ρο, ωστόσο, όπως υπογράμμισε, 
είναι ένας τρόπος να κρατηθούν 
στην αγορά σε αυτές τις έκτακτες 
συνθήκες που έχει δημιουργήσει 
η πανδημία. 

Οπως μάλιστα τόνισε, ενώ πριν 
από το ξέσπασμα της πανδημίας η 
πληρότητα του «Μεγάλη Βρεταν-
νία» για το καλοκαίρι ήταν μεγα-
λύτερη του 80%, πλέον κινείται 
κάτω του 50% για το υπόλοιπο 
έτος και αυτή είναι μια τάση που 
θα συνεχιστεί και έως το α΄ τρί-
μηνο του 2021. Εκτός του ότι το 
delivery έλαβε διαφορετική έκτα-
ση με την κρίση του κορωνοϊού, 
ο κ. Ανανιάδης θεωρεί πως είναι 
μία δραστηριότητα η οποία θα 
έχει χώρο στην αγορά της εστία-
σης και των ξενοδοχείων.

Η διανομή φαγητού βρίσκε-
ται στα άμεσα σχέδια και του 
«∆ειπνοσοφιστηρίου», εταιρεί-
ας που ειδικεύεται στον κλάδο 
του catering και της οργάνωσης 
εκδηλώσεων. Οπως τόνισε στο 

περιθώριο της εκδήλωσης ο Τά-
κης Χριστοφιλέας, ιδιοκτήτης του 
«∆ειπνοσοφιστηρίου», βλέποντας 
τον τζίρο να υποχωρεί σε μια χρο-
νιά που αναμενόταν να είναι ίσως 
η καλύτερη έως τώρα με αύξηση 
πωλήσεων έως και 30%, η εται-
ρεία αναγκάστηκε να προβεί σε 
επαναξιολόγηση του επενδυτικού 
της πλάνου και να προσπαθήσει 
να διεισδύσει με ανταγωνιστικούς 
όρους σε άλλες αγορές. Οπως ση-
μείωσε: «Προσπαθούμε να ανα-
πτύξουμε περισσότερες συνερ-
γασίες για ανάληψη σιτίσεων σε 
σταθερούς χώρους, π.χ. μεγάλες 
εταιρείες, σχολικές μονάδες, σε 
πλατφόρμες delivery καθώς και 

fast casual dining», κάτι το οποίο 
θα ολοκληρωθεί τον Σεπτέμβριο 
- Οκτώβριο. Κατά την εκτίμησή 
του, η εταιρεία θα μπορούσε να 
εξασφαλίσει το 20% του τζίρου 
της από το delivery.

Ο γενικός διευθυντής των TGI 
Fridays στην Ελλάδα, Νίκος Νέ-
γκας, σημείωσε από την πλευρά 
του πως η εστίαση τα τελευταία 
χρόνια έχει βρεθεί μπροστά σε 
πολλές και σημαντικές προκλή-
σεις. Το delivery έχει ανοδική πο-
ρεία τα τελευταία χρόνια και αν 
και δεν είναι εύκολο για ένα brand 
με ιστορία και διαδρομή να αλλά-
ξει το μοντέλο λειτουργίας του 
και την πρότασή του προς τον 
καταναλωτή, ωστόσο όλοι, είτε 
προσωρινά είτε μακροπρόθεσμα, 
πρέπει να βάλουν στην εξίσωσή 
τους εναλλακτικά μοντέλα. Αν και 
για τα TGI Fridays, κάτω από το 
10% του τζίρου προέρχεται από 
το delivery, εκτιμά πως από τον 
Σεπτέμβριο θα υπάρξει αύξηση 
και σχεδιάζεται έτσι η επέκταση 
σε αυτή την αγορά. 

ΕΛΕΥΘΕΡΙΑ ΚΟΥΡΤΑΛΗ

H εισαγωγή 
σε αυτό ήταν κάτι 
που συζητούσαν 
τα δύο ξενοδοχεία 
πριν από την κρίση 
του κορωνοϊού.

Σε μια περίοδο που ο κλάδος της εστίασης δέχεται έντονες πιέσεις, τα εστι-
ατόρια μεγάλων ξενοδοχείων θεωρούν πως η λύση της παράδοσης κατ’ οίκον 
μπορεί να καλύψει σημαντικό μέρος του απολεσθέντος τζίρου.

Οι ελληνικές τράπεζες επιστρέφουν 
στα δύσκολα για άλλη μια χρονιά, 
καθώς η πανδημία αναμένεται να 
καθυστερήσει την ανάκαμψη της 
κερδοφορίας κατά ένα έτος, αφή-
νοντας τον κλάδο με περισσότε-
ρες προκλήσεις σε ό,τι αφορά την 
κεφαλαιακή του θέση, όπως επι-
σημαίνει η HSBC σε νέα της έκ-
θεση, όπου ξεκινάει εκ νέου την 
κάλυψη των τεσσάρων συστημι-
κών τραπεζών έπειτα από αρκε-
τούς μήνες. Ωστόσο, όπως επιση-
μαίνει, οι τρέχουσες αποτιμήσεις 
των μετοχών τους, μετά και τη 
«βουτιά» της τάξης του 60% που 
έχουν σημειώσει από τις αρχές 
του έτους, αντανακλούν ήδη αυ-
τές τις προκλήσεις και έτσι εκτιμά 
πως υπάρχει αξία στις τράπεζες 
με ισχυρότερους ισολογισμούς, 
ενώ θεωρεί πως σε μακροπρόθε-
σμο ορίζοντα ο κλάδος αποτελεί 
μία ελκυστική τοποθέτηση για 
τους επενδυτές καθώς δεν έχει 
ακόμη αποτιμηθεί η ανάκαμψη 
που θα ακολουθήσει στην κερ-
δοφορία τους.

Προς το παρόν πάντως, μια 
σειρά από δύσκολα προβλήματα 
που αντιμετωπίζουν οι ελληνικές 
τράπεζες τα επόμενα δύο χρόνια 
θα βαρύνει την κερδοφορία και 
την αποδοτικότητα ιδίων κεφα-
λαίων (ROTE).

Το πρώτο είναι η ίδια η παν-
δημία, η οποία θα αυξήσει τα 
προβληματικά δάνεια καθώς η 
οικονομία συρρικνώνεται. Σημει-
ώνεται πως η HSBC προβλέπει 
συρρίκνωση 8,2% στην ελληνική 
οικονομία φέτος και 7% ανάκαμ-
ψη το επόμενο έτος. Ο δείκτης 
μη εξυπηρετούμενων ανοιγμά-
των (NPEs) ήταν ήδη στο 39% 
προ πανδημίας και η βρετανική 
τράπεζα περιμένει ότι θα αυξηθεί 
περαιτέρω.

Ενα δεύτερο πρόβλημα είναι 
ότι ορισμένες τράπεζες έχουν λίγα 
και χαμηλής ποιότητας κεφάλαια, 
που περιορίζουν την ικανότητά 
τους να λάβουν εμπροσθοβαρώς 
προβλέψεις. Το 2022, ωστόσο, τα 

πράγματα αναμένεται να βελτιω-
θούν, με το θέμα των προβλέψε-
ων λόγω COVID-19 να αποτελεί 
παρελθόν και κάποιες συμφωνίες 
τιτλοποίησης, οι οποίες είναι δύ-
σκολο να υλοποιηθούν στο τρέ-
χον περιβάλλον, να έχουν ολο-
κληρωθεί. Αναμένεται επίσης 
να υπάρξουν ευνοϊκές συνθή-
κες όπως φθηνή χρηματοδότη-
ση από την ΕΚΤ, συνεχιζόμενη 
αύξηση της πίστωσης, ανθεκτικά 
έσοδα από προμήθειες και φιλό-
δοξες προσπάθειες μείωσης του 
κόστους. 

Σε αυτό το περιβάλλον των 
έκτακτων συνθηκών που έχει δη-
μιουργήσει η πανδημία, η HSBC 
συστήνει στους επενδυτές μία 

επιλεκτική προσέγγιση και έτσι 
εκτιμά πως πρέπει να κοιτάξουν 
προς τις ελληνικές τράπεζες που 
έχουν: α) ισχυρό «μαξιλάρι» κε-
φαλαίων, το οποίο και περιορί-
ζει τους κινδύνους απομείωσης 
του ενεργητικού, και β) καλύτερο 
«μαξιλάρι» προβλέψεων και έχουν 
προχωρήσει με τα σχέδια μείω-
σης του κινδύνου στον ισολογι-
σμό, κάτι το οποίο θα οδηγήσει σε 
ταχύτερη ανάκαμψη των δεικτών 
αποδοτικότητας. Με αυτά τα κρι-
τήρια, η βρετανική τράπεζα συ-
στήνει «αγορά» για τις Eurobank 
και Εθνική και δίνει σύσταση «δι-
ακράτησης» σε Alpha Bank και 
Τράπεζα Πειραιώς.

Πάντως, όπως επισημαίνει η 
HSBC, προς το παρόν δεν υπάρ-
χει κίνδυνος νέας ανακεφαλαιο-
ποίησης στον κλάδο, ενώ θετικά 
είναι τα μηνύματα και από το 
μέτωπο της ρευστότητας. Οι κα-
ταθέσεις αυξάνονται, οι δείκτες 
δανείων προς καταθέσεις είναι 
αρκετά κάτω του 100%, ενώ η 
περιορισμένη εξάρτηση των ελ-
ληνικών τραπεζών στην εξω-
τερική χρηματοδότηση αφήνει 
περιθώρια να επωφεληθούν από 
τα χαμηλά επιτόκια στην αγορά 
(π.χ. το κόστος των TLTROs εί-
ναι στο -1%). 

Η HSBC εκτιμά πως μέρος 
αυτής της ρευστότητας μπορεί 
να επενδυθεί σε ελληνικά ομό-
λογα, στηρίζοντας έτσι τα με-
γέθη τους. Τέλος, εκτιμά πως 
το μεγαλύτερο μέρος των τιτ-
λοποιήσεων που ήταν να υλο-
ποιηθούν φέτος θα καθυστερή-
σει έως το α΄ εξάμηνο του 2021, 
ενώ η δημιουργία των NPEs λό-
γω πανδημίας θα κρατήσει σε 
υψηλά επίπεδα το κόστος κιν-
δύνου (CoR). Ετσι, το 2020 και 
το 2021 η κερδοφορία των ελλη-
νικών τραπεζών θα παραμείνει 
σε πολύ αδύναμα επίπεδα (εκτός 
από αυτήν της Eurobank όπου 
ο δείκτης ROTE θα διατηρηθεί 
στο 4%-5%), προτού ανακάμψει 
σταδιακά το 2022-2023, όταν ο 
αντίκτυπος της πανδημίας θα 
έχει εξαλειφθεί πλήρως.

Από το 2022 έρχονται «καλύτερες 
μέρες» για τις ελληνικές τράπεζες

Ελκυστική τοποθέτη-
ση οι μετοχές τους, 
καθώς δεν έχει ακόμη 
αποτιμηθεί η ανάκαμ-
ψη που θα ακολουθή-
σει στην κερδοφορία 
τους.

Της ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΣ ΚΟΥΡΤΑΛΗ

Mια σειρά από δύσκολα προβλήμα-
τα που αντιμετωπίζουν οι ελληνικές 
τράπεζες τα επόμενα δύο χρόνια 
θα βαρύνει την κερδοφορία και την 
αποδοτικότητα ιδίων κεφαλαίων 
(ROTE).
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Ενα από τα μεγαλύτερα δώρα της τύ-
χης είναι να εντοπισθεί νερό στην 
έρημο, ειδικά όταν αυτό το αναζη-
τούν απεγνωσμένα εξαντλημένοι 
οδοιπόροι. Η Zero Mass Water, μία 
αμερικανική επιχείρηση με έδρα 
την Αριζόνα, όχι μόνο βρήκε νε-
ρό στην έρημο της Αραβίας, αλλά 
το πουλάει κιόλας, κάτι που μάλ-
λον την καθιστά και πρώτη στη 
δραστηριότητα αυτή. Η ειδική τε-
χνολογία της σχετίζεται με το αέ-
ριο νερό, το οποίο υπάρχει στην 
ατμόσφαιρα και το οποίο υγροποι-
εί. Στη συνέχεια το εμφιαλώνει και 
το προωθεί στην αγορά στο εργο-
στάσιό της, το οποίο βρίσκεται 20 
χιλιόμετρα μακριά από το Ντου-
μπάι. Η Zero Mass Water, όπως 
φαίνεται, δεν καταφεύγει σε ρυ-
πογόνες λύσεις του να κάνει γεώ-
τρηση ή αφαλάτωση – κάτι σύνη-
θες στο Ντουμπάι και στα λοιπά 
αραβικά εμιράτα, αλλά προτιμά 
πιο καθαρές επιλογές.  Το έργο, 
που εκπονεί η εταιρεία, μπορεί 
να λειτουργήσει ως παράδειγμα 
προς μίμηση για χώρες που θέ-
λουν με έναν πιο βιώσιμο τρόπο 
να έχουν πόσιμο νερό και ίσως και 
να καινοτομήσουν στη γεωργική 
τους παραγωγή, αποσκοπώντας 
στην επάρκεια τροφής. Είναι χα-
ρακτηριστικά όσα λέει ο Σαμιου-
λάχ Χαν, ο γενικός διευθυντής της 
IBV, μιας εταιρείας στο Ντουμπάι, 
η οποία θα αγοράσει το νερό. «Η 
μονάδα εμφιάλωσης χρησιμοποιεί 
ηλιακή ενέργεια για να λειτουργή-
σει, οι φιάλες ανακυκλώνονται και 
τα καπάκια είναι από μπαμπού», 
εξηγεί στο ειδησεογραφικό πρα-
κτορείο Bloomberg.

Μοναδικό εγχείρημα
 Στο σημείο αυτό, θα πρέπει 

να διασαφηνιστεί αυτό πως η τε-
χνολογία της υγροποίησης δεν εί-
ναι καινούργια, αλλά η περίπτω-
ση της Zero Mass διαφέρει από 
όλες τις υπόλοιπες με κριτήριο 
το μέγεθός της και την πρόθεσή 
της να εμφιαλώσει το παραγόμε-
νο νερό. Τα σχετικά αναφέρει ο 
Ρόλαντ Βάλγκρεν, υπεύθυνος της 

καναδικής εταιρείας συμβούλων 
Atmoswater Research. Και το σί-
γουρο, επίσης, είναι ότι η Zero 
Mass δεν πρόκειται στο άμεσο 
μέλλον να ανταγωνιστεί τους κο-
λοσσούς στην επεξεργασία του 
νερού, δεδομένου πως σε πρώτη 
φάση απλά θα μπορεί σε ετήσια 
βάση να παραγάγει 2,3 εκατομ-
μύρια λίτρα ύδατος, σχεδόν όσο 
μία συνηθισμένη πισίνα ολυμπι-
ακών διαστάσεων. Η τεχνολογία 
της υγροποίησης είναι ακριβότε-

ρη από την αφαλάτωση ως προς 
την παραγωγή της ίδιας ποσό-
τητας νερού, οπότε η Zero Mass 
μπαίνει στην ίδια κατηγορία των 
εμφιαλωμένων νερών Evian και 
Fiji, που εισάγονται, παρατηρεί 
ο κ. Χαν. Στην τοπική αγορά του 
Ντουμπάι το ένα λίτρο κοστίζει 
περίπου 2,72 δολάρια, ενώ το 
εργοστάσιο της Zero Μass τελεί 
υπό κατασκευή στο χωριό Λεχ-
μπάμπ, κέντρο εκτροφής καμη-
λών και διοργάνωσης σαφάρι. 
Η εταιρεία IBV, ανήκει σε μέλος 
της βασιλικής οικογένειας του 
Ντουμπά και σκοπεύει να πωλεί 
το νερό σε γυάλινα μπουκάλια με 
αποδέκτες ξενοδοχεία και άλλους 
χονδρεμπόρους. 

Το επόμενο πεδίο δράσης έχει 
να κάνει με τη γεωργία και την 
αυτάρκεια σε τρόφιμα, θέμα που 
απασχολούσε ανέκαθεν τις χώρες 
του Περσικού Κόλπου, εξ ου και 
επιδιώκουν να μην εξαρτώνται σε 
τέτοιο βαθμό από τις εισαγωγές 

– τα μειονεκτήματα του μοντέ-
λου αυτού έγιναν πολύ ορατά με 
την πανδημία και το πώς κλόνι-
σε το παγκόσμιο σύστημα εφο-
διαστικής αλυσίδας. Τα Ηνωμέ-
να Αραβικά Εμιράτα προσφάτως 
εισήγαγαν 4.500 γαλακτοφόρες 
αγελάδες από την Ουρουγουάη, 
ώστε να ενισχυθεί η παραγωγή 
γάλακτος τοπικά, ενώ αποπειρώ-
νται και να καλλιεργήσουν ρύζι 
με τη μέθοδο της υδροπονίας –  
τα φυτά μεγαλώνουν με νερό και 
χωρίς χώμα. Το επόμενο στοίχη-
μα αφορά την υδροπονία και την 
καλλιέργεια λαχανικών, ώστε να 
μην επιβαρύνονται τα κράτη του 
Κόλπου με κόστη μεταφοράς και 
απώλεια χρημάτων για την αγο-
ρά τροφίμων. Τέλος, όπως παρα-
τηρεί ο σύμβουλος επιχειρήσεων 
Ρόλαντ Βάλγκρεν, «η υδροπονία 
με τη μέθοδο της υγροποίησης 
μπορεί να ιδωθεί ως εμπορικά βι-
ώσιμη προσέγγιση στο κατάλληλο 
κλίμα και αυτό υπάρχει στα ΗΑΕ».

Ο μεγαλοεπιχειρηματίας και επεν-
δυτής Μουκές Αμπάνι, ο πλου-
σιότερος άνθρωπος στην Ινδία, 
αυτή τη στιγμή έχει ξεπεράσει σε 
περιουσία ισχυρές μορφές της Σί-
λικον Βάλεϊ, όπως είναι ο ιδρυτής 
της Tesla, Ελον Μασκ, καθώς και 
οι συν-δημιουργοί της Alphabet/
Google, Σεργκέι Μπριν και Λάρι 
Πέιτζ. Ο Μουκές Αμπάνι, όντας 
πλέον ο έκτος πιο πλούσιος στη 
Γη, διατηρεί περιουσία της τά-
ξεως των 72,4 δισεκατομμυρίων 
δολαρίων, όπως καταγράφεται 
στον ∆είκτη ∆ισεκατομμυριού-
χων του Bloomberg (Bloomberg 
Billionaires Index). Αυτό συνέ-
βη χάρις στη μετοχή του ομίλου 
του Reliance Industries. Η τιμή 
της δείχνει να έχει υπερδιπλασι-
αστεί από τα χαμηλά της επίπε-
δα τον Μάρτιο, διότι ευνοήθηκε 
από τις επενδύσεις δισεκατομ-
μυρίων δολαρίων, που εισρέουν 
στη μονάδα υψηλής τεχνολογίας 
(Jio Platforms) από κολοσσούς 
της υψηλής τεχνολογίας, όπως 
οι Facebook και Silver Lake και, 
προσφάτως, η Qualcomm. 

Αλλωστε, οι μεγάλοι όμιλοι 
υψηλής τεχνολογίας ενδιαφέρο-
νται ζωηρά για την ταχύτατα ανα-
πτυσσόμενη αγορά της Ινδίας στο 
ψηφιακό επιχειρείν. Στις αρχές 
της εβδομάδας η Google, μάλιστα, 
ανακοίνωσε ότι θα επενδύσει μέ-
σα στα επόμενα χρόνια περί τα 10 
δισεκατομμύρια δολάρια, ώστε να 
συνδράμει τη χώρα στην υιοθέ-
τηση των ψηφιακών τεχνολογιών. 
Συγκριτικά μιλώντας, τώρα, ως 
προς τις περιουσίες των προανα-
φερθέντων μεγιστάνων, ο πλού-
τος του Λάρι Πέιτζ διαμορφώνεται 
στα σχεδόν 71, 6 δισεκατομμύρια 
δολάρια, ενώ του Σεργκέι Μπριν 
στα 69,4 δισεκατομμύρια δολά-
ρια και του Ελον Μασκ στα 68,6 

δισεκατομμύρια δολάρια. Την δε 
προηγούμενη εβδομάδα η περι-
ουσία του Γουόρεν Μπάφετ με 
τον όμιλο συμμετοχών του της 
Berkshire Hathaway μειώθηκε, 
διότι έδωσε σε αγαθοεργίες 2,9 
δισεκατομμύρια δολάρια. Θεω-

ρείται ο τέταρτος πιο πλούσιος 
σε παγκόσμια κλίμακα.

Μετασχηματισμός
Οσο για τα πλούτη που έχει σω-

ρεύσει ο Μουκές Αμπάνι, αυτά σε 
μεγάλο βαθμό προέρχονται και από 
την πατρική του κληρονομιά και 
τις επενδύσεις στα ορυκτά καύ-
σιμα. Στη σημερινή γενική συνέ-
λευση των μετόχων της Reliance 
Industries, όμως, θα αναφερθεί ο 
ίδιος στη μελλοντική πορεία της 
με γνώμονα την αποδέσμευσή της 
από το πετρέλαιο και το φυσικό 
αέριο. Αλλωστε, οι συμφωνίες που 
συνήψε αυτή τη χρονιά με κολοσ-
σούς όπως η Facebook και άλλες 

εταιρείες της Σίλικον Βάλεϊ πιστο-
ποιούν την έμφαση στο ηλεκτρονι-
κό επιχειρείν και οδηγούν με ορμή 
τη Reliance Industries  στο πεδίο 
αυτό. Οι συμφωνίες, που διεκπε-
ραίωσε ο Μουκές Αμπάνι, σχετί-
ζονται με την Jio Platforms, την 
εταιρεία του παροχής ψηφιακών 
υπηρεσιών σε επιχειρήσεις – σε 
αυτήν η Facebook απέκτησε πε-
ρίπου 10% αντί 5,7 δισεκατομμυ-
ρίων δολαρίων. Η Jio εξασφάλισε 
συνολικά σε επενδυτικά κεφάλαια 
περί τα 16 δισεκατομμύρια δολά-
ρια, βοηθώντας τη μετοχή όλου 
του ομίλου Reliance Industries να 
υπερδιπλασιαστεί. Κι αυτά σε μία 
περίοδο κατά την οποία το κλίμα 
στις αγορές πετρελαίου είναι υπο-
τονικό και ευπαθές, ανεξαρτήτως 
της ανάκαμψης στις τιμές του προ-
ϊόντος  – άρα, όπως παρατηρούν 
αναλυτές, βάρυνε στη μετοχή της 
Reliance Industries όχι τόσο η έκ-
θεσή της σε πετρέλαιο, αλλά στην 
υψηλή τεχνολογία. Στο επίκεντρο 
της μεταμόρφωσης των δραστηρι-
οτήτων του ο Μουκές Αμπάνι το-
ποθετεί την Jio, προσβλέποντας 
στο να ιδρύσει τη δική του ινδική 
εκδοχή της κινεζικής Alibaba, που 
δραστηριοποιείται σε ποικίλες αγο-
ρές, όπως είναι το λιανικό εμπόριο, 
οι ηλεκτρονικές πληρωμές, η πα-
ράδοση έτοιμου φαγητού κ.ά. Η δε 
παρουσία της Facebook μεταξύ 
των μετόχων της Jio παρακίνησε 
και άλλους ενθουσιώδεις επενδυ-
τές, όπως αναφέρει το Bloomberg, 
οι οποίοι πιστεύουν στη δυναμι-
κή της να αναμορφώσει τις λιανι-
κές πωλήσεις, την παραγωγή πε-
ριεχομένου, την εκπαίδευση, τα 
συστήματα ψηφιακών πληρωμών 
και την παροχή υπηρεσιών υγείας 
μεταξύ άλλων – η Ινδία, άλλωστε, 
έχει 1,3 δισεκατομμύρια δυνητι-
κούς καταναλωτές.

H Zero Mass Water δεν πρόκειται στο άμεσο μέλλον να ανταγωνιστεί τους κολοσσούς στην επεξεργασία 
του νερού, δεδομένου πως σε πρώτη φάση απλά θα μπορεί σε ετήσια βάση να παράγει 2,3 εκατομμύρια λίτρα 
ύδατος, σχεδόν όσο μία συνηθισμένη πισίνα ολυμπιακών διαστάσεων. To γεγονός πάντως ότι στο Ντουμπάι ένα 
λίτρο νερού κοστίζει 2,72 δολ. διαμορφώνει ιδιαίτερα ευοίωνες προοπτικές.

Ο Μουκές Αμπάνι, 
όντας πλέον ο έκτος 
πιο πλούσιος στη Γη, 
διατηρεί περιουσία 
της τάξεως 
των 72,4 δισ. δολ.

Η απόφαση της βρετανικής κυβέρ-
νησης να έχει απομακρυνθεί έως 
και το 2027 κάθε είδους εξοπλι-
σμός και εξάρτημα της κινεζικής 
Huawei από τις υποδομές των δι-
κτύων κινητής τηλεφωνίας 5ης 
γενιάς στη χώρα, έχει εκτεταμέ-
νες και δραστικές επιπτώσεις, 
ανατρέποντας ουσιαστικά την 
αρχική της θέση. 

Τον Ιανουάριο ο Βρετανός πρω-
θυπουργός Μπόρις Τζόνσον εί-
χε επιτρέψει την πρόσβαση της 
Huawei στα εν λόγω δίκτυα, αν 
και με περιορισμούς, αλλά έκτοτε 
δέχθηκε ισχυρές πιέσεις από την 
Ουάσιγκτον. Και ενώ η Βρετανία 
προετοιμάζεται να αποχωρήσει 
πλήρως από την Ευρωπαϊκή Ενω-
ση, οι πιέσεις αυτές και ανησυχί-
ες για θέματα εθνικής ασφαλείας 
υποχρέωσαν τον Βρετανό πρω-
θυπουργό να διαλέξει μεταξύ των 
Ηνωμένων Πολιτειών και της Κί-
νας. Το Πεκίνο προειδοποίησε το 
Λονδίνο πως διακυβεύονται επεν-
δύσεις δισεκατομμυρίων, εάν τα-
χθεί στο πλευρό της Ουάσιγκτον. 
Λόγω της απόφασης, το κόστος για 
τους βρετανικούς παρόχους υπη-
ρεσιών κινητής τηλεφωνίας εκτι-
μάται σε δισεκατομμύρια στερλί-
νες, ενώ παράλληλα θα υπάρξει 
σοβαρή καθυστέρηση στην ανά-
πτυξη των δικτύων 5ης γενιάς στη 
χώρα κατά 2-3 χρόνια. Πρακτικά η 
απαγόρευση από την κυβέρνηση 
του πρωθυπουργού Μπόρις Τζόν-
σον σημαίνει πως οι πάροχοι δεν 
θα επιτρέπεται να προσθέσουν νέα 
εξαρτήματα του κινεζικού ομίλου 

στα δίκτυά τους 5ης γενιάς μετά 
την 31η ∆εκεμβρίου. Ολα δε τα 
εξαρτήματα που κατασκευάστη-
καν από την Huawei και έχουν ήδη 
τοποθετηθεί στις εγκαταστάσεις 
υποδομής, θα πρέπει έως και το 
2027 να έχουν αφαιρεθεί. 

Συν τοις άλλοις, Βρετανοί 
υπουργοί προειδοποίησαν τους 
ομίλους τηλεπικοινωνιών της χώ-
ρας να σταματήσουν να προμηθεύ-
ονται από την Huawei εξοπλισμό 
και εξαρτήματα για τα ευρυζωνικά 

δίκτυά τους στη σταθερή τηλεφω-
νία. Το Λονδίνο θα οργανώσει ένα 
πλαίσιο διαβούλευσης με τις εν 
λόγω εταιρείες, ώστε να καταρτί-
σουν ένα χρονοδιάγραμμα για το 
αυστηρότερο καθεστώς σχετικά με 
τα δίκτυα αυτά. Σύμφωνα με σχε-
τικό δημοσίευμα του Bloomberg, 
η απαγόρευση θα μεταφραστεί σε 
δαπάνες έως και 2 δισ. στερλινών 
(2,2 δισ. ευρώ), τις οποίες θα επω-
μιστούν οι βρετανικές εταιρείες 
για να την εφαρμόσουν. 

REUTERS, BLOOMBERG

Απαγορευτικό
στη Huawei
από τη Βρετανία

Βρήκε νερό στην έρημο χωρίς καν 
να σκάψει η Zero Mass Water 

Ο Ινδός που είναι πιο πλούσιος από τον Ελον Μασκ

Η αμερικανική εταιρεία υγροποιεί το νερό που υπάρχει στην ατμόσφαιρα

Μέχρι το 2027 
θα πρέπει να έχει 
απομακρυνθεί από 
τις τηλεπικοινωνιακές 
υποδομές κάθε είδους 
εξοπλισμός της κινε-
ζικής εταιρείας. 

Στο επίκεντρο της μεταμόρφωσης των δραστηριοτήτων του ο Μουκές 
Αμπάνι τοποθετεί την Jio, προσβλέποντας στο να ιδρύσει τη δική του ινδι-
κή εκδοχή της κινεζικής Alibaba.
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Η μονάδα εμφιάλω-
σης χρησιμοποιεί 
ηλιακή ενέργεια 
για να λειτουργήσει, 
οι φιάλες ανακυκλώ-
νονται και τα καπάκια 
είναι από μπαμπού.

Μία και μόνη λέξη είχε να πει ο ιδρυ-
τής και διευθύνων σύμβουλος της 
Tesla, Ελον Μασκ, για την εταιρεία 
του. Και αυτή είναι «ουάου» και 
έχει να κάνει με την εκτίμηση των 
αναλυτών της χρηματιστηριακής 
εταιρείας Piper Sandler, ότι η τιμή 
της μετοχής της Tesla φθάνει τα 
2.332 δολάρια, όπως αναφέρει σε 
σχετικό δημοσίευμα η βρετανική 
εφημερίδα των Financial Times. 
Πρόκειται για μία τεράστια δια-
φοροποίηση σε σύγκριση με την 
προηγούμενη προσέγγισή τους των 
μόλις 939 δολαρίων ανά μετοχή. 

Τελικώς όμως το πάρα πολύ ζω-
ηρό αγοραστικό ενδιαφέρον που 
εκδηλώθηκε φέτος, ανάγκασε ακό-
μη και μερικούς από τους μεγα-
λύτερους υποστηρικτές του Ελον 
Μασκ στη Γουόλ Στριτ να αναθε-
ωρήσουν επί τα βελτίω τις αποτι-
μήσεις τους. Αρκεί να αναφέρουμε 
ότι στην αρχή της εβδομάδας και 
συγκεκριμένα τη ∆ευτέρα, η τιμή 
μετοχής της Tesla είχε εμφανίσει 
άνοδο στα υψηλά ενδοσυνεδριακά 
επίπεδα των 1.790 δολαρίων, για να 
υποχωρήσει μετά, ενώ χθες αργά 
το βράδυ διαπραγματευόταν στα 
σχεδόν 1.502 δολάρια. Στο απο-
κορύφωμα της πορείας της έδωσε 
συνολικά στην αυτοκινητοβιομη-
χανία, που κατασκευάζει αμιγώς 
και μόνον ηλεκτρικά οχήματα, πε-
ρί τα 320 δισεκατομμύρια δολάρια 
σε χρηματιστηριακή αξία, δηλαδή 
50% παραπάνω από την ιαπωνική 
Τοyota – και έτσι η Tesla αναδεί-
χθηκε στην αυτοκινητοβιομηχανία 
με την υψηλότερη χρηματιστηρι-
ακή αξία στον κόσμο. Με τα δε-
δομένα αυτά, όπως παρατηρούν 
αναλυτές του κλάδου, από τις αρ-
χές του χρόνου και μέχρι σήμερα 
η Tesla έχει φθάσει να αποτιμάται 
όσο 1,2 φορές η Toyota και 27,5 
φορές η Renault.

Συν τοις άλλοις, έχουν πυρο-
δοτήσει και έναν φραστικό πόλε-
μο ανάμεσα στους θιασώτες του 
Ελον Μασκ και της εταιρείας του, 
οι οποίοι ζητούν να αιτιολογήσουν 
την εκτίναξη της τιμής της μετο-
χής, και σε όσους είναι πεπεισμέ-
νοι πως η όλη πορεία της έχει τα 
σημάδια μιας «φούσκας», όπως 
αναφέρουν σχετικά οι Financial 
Times. Και ο ίδιος ο Ελον Μασκ δεν 
μπορεί να χωνέψει το τεράστιο άλ-

μα. Σημειωτέον πως στις αρχές Μα-
ΐου, με ένα μήνυμά του στο Twitter 
είχε δηλώσει πως θεωρεί υπερτιμη-
μένη τη μετοχή της Tesla, η οποία 
τότε διαπραγματευόταν στα 780 
δολάρια εκάστη και μετά, όπως 
ήταν αναμενόμενο, υπήρξαν μα-
ζικές πωλήσεις. Από τότε και μέχρι 
σήμερα, βάσει όσων στοιχείων έχει 
συγκεντρώσει το ειδησεογραφικό 
πρακτορείο Bloomberg, ο μέσος 
στόχος της τιμής της μετοχής έχει 
αυξηθεί 36%, ο οποίος φθάνει στα 
843,66 δολάρια. Παρά την άνοδο 
αυτή, εξακολουθεί να διαμορφώ-
νεται σε επίπεδα κατά 45% χαμη-
λότερα από την τρέχουσα τιμή της 
μετοχής της Τesla.

Από τη δική τους πλευρά, οι πιο 

επιφυλακτικοί και σκεπτικιστές 
κρούουν τον κώδωνα του κινδύνου, 
επισημαίνοντας πως η τιμή μετοχής 
της καλιφορνέζικης αυτοκινητοβιο-
μηχανίας έχει αποσυνδεθεί από τα 
βασικά της μεγέθη, αλλά αυτό δεν 
φαίνεται να ενδιαφέρει τους επεν-
δυτές. Κατά τον Κρις Μποσάμπ, επι-
κεφαλής αναλυτή του επενδυτικού 
οίκου IG Group, «αυτή η νοοτροπία 
μπορεί να διαλυθεί πολύ σύντομα 
και η όποια έκρηξη στην τιμή της 
μετοχής της Τesla να επιφέρει αρ-
νητικές συνέπειες». Τέλος, όπως 
παρατηρούν οι  Financial Times, 
παρά τις υπερβολικές αντιδράσεις 
των επενδυτών και των αγορών, 
όλο αυτό φανερώνει πόσο άλλαξε 
η οπτική γωνία τους, ειδικά μετά 
τον περυσινό Οκτώβριο, όταν η 
εταιρεία του Ελον Μασκ είχε πο-
λύ βελτιωμένα αποτελέσματα. Στη 
συνέχεια, όταν πέρασαν οι μαζικές 
ρευστοποιήσεις εξαιτίας του κορω-
νοϊού, η Tesla ανέκτησε ταχύτητα 
και επανήλθε στους ρυθμούς της, 
ενόσω οι ανταγωνιστικές πιέσεις 
χαλάρωναν, μια και οι άλλες αυτο-
κινητοβιομηχανίες είχαν μείζονα 
θέματα επιβίωσης.

Αναλυτές 
της χρηματιστηριακής 
Piper Sandler εκτιμούν 
ότι θα αγγίξει 
τα 2.332 δολάρια.

Προβλέπουν ράλι για 
τη μετοχή της Tesla
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Σύνεση και αυτοσυγκράτηση συ-
στήνει η γενική διευθύντρια του 
∆ιεθνούς Νομισματικού Ταμείου, 
Κρισταλίνα Γκεοργκίεβα, η οποία 
προειδοποιεί πως η παγκόσμια οι-
κονομία παραμένει ακόμη σε στε-
νωπό, παρά το ότι η οικονομική 
δραστηριότητα έχει αρχίσει να ανα-
κάμπτει μετά την πρωτοφανή πτώ-
ση της εξαιτίας της πανδημίας του 
κορωνοϊού. Πάντως, υπογράμμισε 
ότι, εάν υπάρξει δεύτερο κύμα κρου-
σμάτων της ασθένειας, τότε η οικο-
νομία θα πληγεί εκ νέου. Επιπλέον, 
το ∆ΝΤ προειδοποίησε ότι, εάν δεν 
υπάρξουν επαρκή κρατικά μέτρα 
στήριξης της διεθνούς οικονομί-
ας, τότε ο ρυθμός πτωχεύσεων για 
τις μικρομεσαίες εταιρείες πιθανώς 
και να τριπλασιαστεί φέτος – κάτι 
τέτοιο θα κλονίσει την οικονομική 
ανάκαμψη και θα προξενήσει αστά-

θεια στο χρηματοπιστωτικό σύστη-
μα. Αναφερόμενη στα εκτεταμένα 
δημοσιονομικά προγράμματα των 
κυβερνήσεων σε όλο τον κόσμο για 
τη συγκράτηση της εξάπλωσης του 
κορωνοϊού και την άμβλυνση των 
επιπτώσεων από την καραντίνα, εί-
πε ότι είχαν ως αποτέλεσμα την αύ-
ξηση του δημόσιου χρέους. Πάντως, 
αυτό δεν σημαίνει πως θα πρέπει να 
αποσύρουν οι κυβερνήσεις το δίχτυ 
προστασίας που έχουν δημιουρ-
γήσει γύρω από τα νοικοκυριά και 
τις επιχειρήσεις – προς το παρόν, 
είναι πρόωρο. «Ακόμη δεν έχουμε 
αφήσει πίσω μας τα δύσκολα», τό-
νισε η Κρισταλίνα Γκεοργκίεβα σε 
ανάρτησή της στο ιστολόγιο του 
∆ΝΤ και ενόψει της τηλεδιάσκε-
ψης των υπουργών Οικονομικών 
και των διοικητών των κεντρικών 
τραπεζών των κρατών-μελών της 

Ομάδας των Είκοσι (G20). Aξίζει να 
σημειωθεί πως τον Ιούνιο το ∆ιε-
θνές Νομισματικό Ταμείο προέβη 
σε ακόμη βαθύτερη αναθεώρηση 
προς τα κάτω στις προβλέψεις του 
για την παγκόσμια οικονομία φέτος 
για συρρίκνωση 4,9% και ασθενέ-
στερη από την προβλεπόμενη ανά-
καμψη το 2021.

Η Κρισταλίνα Γκεοργκίεβα επι-
προσθέτως υπογράμμισε πως τα 
δημοσιονομικά μέτρα που έλαβαν 
τα κράτη-μέλη των «Είκοσι» και άλ-
λες χώρες και τα οποία ανέρχονται 
σε 11 τρισεκατομμύρια δολάρια, 
καθώς και τα προγράμματα διοχέ-
τευσης μαζικής ρευστότητας από 
τις κεντρικές τράπεζες, κατόρθω-
σαν να ενισχύσουν την παγκόσμια 
οικονομία. 

Παρά ταύτα, ελλοχεύουν κίνδυ-
νοι για τη μελλοντική πορεία της 

και μεταξύ αυτών εντόπισε το πιθα-
νό νέο μεγάλο κύμα κρουσμάτων, 
τις ευμετάβλητες τιμές στην αγο-
ρά εμπορευμάτων, την έξαρση του 
προστατευτισμού και την αστάθεια 
στο πολιτικό σκηνικό. Σε ορισμένες, 
μάλιστα, χώρες παρατηρήθηκαν πε-
ρισσότερες απώλειες σε θέσεις ερ-
γασίας τον Μάρτιο και τον Απρίλιο 
από όσες δημιουργήθηκαν, αφότου 
έληξε η χρηματοπιστωτική κρίση 
του 2008. Και όπως τόνισε η γενική 
διευθύντρια του ∆ΝΤ, πολλές από 
τις απολεσθείσες θέσεις εργασίας 
δεν πρόκειται να ανακτηθούν ποτέ. 

Τώρα, αναφορικά με τον χρημα-
τοπιστωτικό τομέα σε διεθνή κλίμα-
κα, τόσο η περιστολή της απασχό-
λησης όσο και οι χρεοκοπίες και η 
αναδιοργάνωση επιχειρήσεων μπο-
ρούν να λειτουργήσουν ως σοβαρές 
προκλήσεις για τα χρηματοπιστω-

τικά ιδρύματα, αλλά και το επενδυ-
τικό κοινό, τόνισε η κ. Γκεοργκίε-
βα. Εξ ου και, όπως υπογράμμισε, 
είναι ζωτικής σημασίας το να γίνει 
κατορθωτή η συνεργασία ανάμεσα 
στις κεντρικές τράπεζες και στους 
διεθνείς οργανισμούς. «Η νομισμα-
τική πολιτική οφείλει να παραμείνει 
χαλαρή, ιδίως όπου η παραγωγή έχει 
περισταλεί σημαντικά και ο πληθω-
ρισμός απέχει από τον στόχο, όπως 
συμβαίνει σε πολλές χώρες αυτήν 
τη στιγμή», προσέθεσε. Τέλος, όπως 
ανέφερε το ∆ΝΤ σε έκθεσή του προς 
τους «Είκοσι», σε συνθήκες αδύνα-
μης ανάκαμψης αυξάνονται οι πι-
θανότητες αποπληθωρισμού και 
παρατεταμένης διατήρησης των 
επιτοκίων σε χαμηλά επίπεδα. Και 
αυτό ίσως να υπονομεύσει τη βιω-
σιμότητα του χρέους και τη χρημα-
τοπιστωτική σταθερότητα.

Πιστή στη γραμμή που έχει ήδη χα-
ράξει παραμένει η ΕΚΤ και δηλώ-
νει αποφασισμένη να συνεχίσει τις 
αγορές ομολόγων στο πλαίσιο του 
έκτακτου προγράμματος κατά του 
οικονομικού αντικτύπου της πανδη-
μίας (ΡΕΡΡ), ύψους 1,35 τρισ. ευρώ. 
∆ιατηρεί, επίσης, αμετάβλητο το 
πρόγραμμα παροχής φθηνών δα-
νείων στις τράπεζες της Ευρωζώνης.

 Η τράπεζα εκτιμά ότι τα τελευ-
ταία στοιχεία που κατατείνουν σε 
ανάκαμψη της Ευρωζώνης δεν επαρ-
κούν για να μεταβάλει την πολιτική 
της περιορίζοντας τις αγορές ομο-
λόγων. ∆εν ανακοίνωσε, όμως, ούτε 
νέα μέτρα στήριξης της οικονομί-
ας, καθώς με την πολιτική της έχει 
κατορθώσει να μειώσει το κόστος 
δανεισμού για επιχειρήσεις και κα-
ταναλωτές και να το κρατήσει στα 
προ της πανδημίας επίπεδα. ∆ιατη-
ρεί, άλλωστε, αμετάβλητο το βασικό 
επιτόκιο αναχρηματοδότησης στο 
υφιστάμενο επίπεδο του 0,0% και 
το επιτόκιο καταθέσεων παραμέ-
νει επίσης αμετάβλητο στο -0,5%.

Οπως τόνισε η πρόεδρος της τρά-
πεζας, Κριστίν Λαγκάρντ, στην κα-
θιερωμένη συνέντευξη Τύπου, τα 
τελευταία στοιχεία για την οικονο-
μική δραστηριότητα στην Ευρωζώ-
νη αποτελούν ένδειξη «σημαντικής 
αλλά και άνισης και μερικής ανάκαμ-

ψης». Προσέθεσε πως η γενικότερη 
εικόνα εξακολουθεί να περιβάλλε-
ται από αβεβαιότητα, ενώ δεν έχει 
εκλείψει ο κίνδυνος ενός νέου κύ-
ματος της πανδημίας με όσα αυτό 
συνεπάγεται. «Η αβεβαιότητα σε ό,τι 
αφορά την κλίμακα της ανάκαμψης 
παραμένει αυξημένη», είπε η κ. Λα-
γκάρντ και υπενθύμισε ότι αρκετοί 
κίνδυνοι απειλούν πάντα την οικο-
νομία της Ευρωζώνης. 

Ως εκ τούτου, προσέθεσε, η τρά-
πεζα «δεν βλέπει τον λόγο να ανα-
στείλει το πρόγραμμα του 1,35 τρισ. 
ευρώ εκτός και αν, κάτι που ειλικρι-
νά δεν πιστεύουμε, μας αιφνιδιάσει 
κάποια σημαντική ανοδική πορεία 
της οικονομίας». Υπογράμμισε, έτσι, 
πως οι αγορές ομολόγων θα συνεχι-
στούν βάσει του χρονοδιαγράμμα-
τος τουλάχιστον μέχρι και το Ιούνιο 
του επόμενου έτους και τα κέρδη 
από τις αγορές αυτές θα επανεπεν-
δύονται έως τα τέλη του 2022.

Η πρόεδρος της ΕΚΤ δεν παρέ-
λειψε να αντικρούσει για μία ακόμη 
φορά την κριτική που έχει υποστεί η 
τράπεζα για την πολιτική της κατά 
της κρίσης και να υπεραμυνθεί των 
εσπευσμένων αποφάσεών της. Ανά-
μεσά τους και η παρέμβασή της στις 
αγορές ομολόγων, που την άνοιξη 
επέτυχε να αναχαιτίσει την ανοδι-
κή πορεία που είχε πάρει το κόστος 

δανεισμού της Ιταλίας. Οπως τόνι-
σε, τα αποτελέσματα της πολιτικής 
καταδεικνύουν ότι έως τώρα τα μέ-
τρα αποδίδουν και ότι χρειάζεται 
γενναιόδωρη στήριξη η οικονομία. 

Σημειωτέον ότι από τον Μάρτιο, 
οπότε η ΕΚΤ ανακοίνωσε εσπευ-
σμένα τη δική της πολιτική κατά 
του οικονομικού αντίκτυπου της 
πανδημίας, έχουν ανακάμψει ση-
μαντικά οι αγορές μετοχών και έχει 
υποχωρήσει το κόστος δανεισμού 

των χωρών της Ευρωζώνης.
Παραχωρώντας τη συνέντευξη 

Τύπου λιγότερο από 24 ώρες πριν 
από την κρίσιμη συνάντηση των 
Ευρωπαίων ηγετών, η πρόεδρος της 
ΕΚΤ δεν θα μπορούσε να μην ανα-
φερθεί στο διακύβευμα του Ταμεί-
ου Ανάκαμψης των 750 δισ. ευρώ. 

Επισήμανε πως πέραν της νομι-
σματικής πολιτικής της τράπεζας 
χρειάζεται και «μια φιλόδοξη και 
συντονισμένη προσπάθεια από τις 
κυβερνήσεις» και ζήτησε να συν-
δράμουν τις προσπάθειες της ΕΚΤ 
με μέτρα δημοσιονομικής πολιτικής. 
Υπογράμμισε πως το ∆.Σ. της ΕΚΤ 
καλεί τους Ευρωπαίους ηγέτες να 
προχωρήσουν «σε περαιτέρω ση-
μαντικές και έγκαιρες προσπάθει-
ες, για να προετοιμάσουν αλλά και 
να στηρίξουν την ανάκαμψη», ενώ 
υπενθύμισε στους πολιτικούς τα-

γούς της Ευρωζώνης ότι «είναι ση-
μαντικό να συμφωνήσουν σε ένα 
φιλόδοξο πακέτο». 

Τόνισε, πάντως, πως τα μέτρα 
δημοσιονομικής φύσης που λαμ-
βάνονται για να αντιμετωπισθεί ο 
οικονομικός αντίκτυπος της παν-
δημίας πρέπει να είναι «προσωρινά 
και στοχευμένα», προκειμένου να 
προσφέρουν στήριξη στους εργα-
ζομένους, στις επιχειρήσεις, αλλά 
και στα κράτη.

Υπενθυμίζεται πως στην προ-
ηγούμενη συνεδρίασή της, στις 4 
Ιουνίου, η ΕΚΤ αναβάθμισε το έκτα-
κτο πρόγραμμα αγοράς ομολόγων 
ενισχύοντάς το με 600 δισ. ευρώ 
και θέτοντας στόχο τις συνολικές 
αγορές ομολόγων ύψους 1,35 τρισ. 
ευρώ. Σε ό,τι αφορά τις προοπτικές 
της οικονομίας της Ευρωζώνης, η 
Κομισιόν προβλέπει ύφεση 8,7% για 

το τρέχον έτος και ανάκαμψη κατά 
6,1% για το 2021. Σε ό,τι αφορά, άλ-
λωστε, την ανησυχία που εμπνέει 
στην ΕΚΤ ο κίνδυνος ενός δεύτε-
ρου κύματος της πανδημίας, ο κο-
ρυφαίος οικονομολόγος της τρά-
πεζας Φίλιπ Λέιν τόνισε πως στην 
Ευρώπη διαφαίνεται μια ανάκαμψη 
με χαρακτηριστικό το «δύο βήματα 
μπροστά, ένα βήμα πίσω».

Από την πλευρά της, η ΕΚΤ απέ-
φυγε χθες να προβεί σε νέες προβλέ-
ψεις για την οικονομική ανάπτυξη. 
Τις επόμενες εκτιμήσεις της όσον 
αφορά την ανάπτυξη και τον πληθω-
ρισμό στην Ευρωζώνη αναμένεται 
να τις δώσει στη δημοσιότητα τον 
Σεπτέμβριο. Εκτιμάται, έτσι, πως 
έως τότε θα τηρήσει στάση αναμο-
νής, προκειμένου να εξετάσει πώς 
έχουν διαμορφωθεί τα πράγματα 
και να δράσει αναλόγως. 

Το έκτακτο λόγω 
πανδημίας QE 
θα συνεχιστεί 
τουλάχιστον έως 
τον Ιούνιο του 2021.

Είναι νωρίς
για να μειωθούν
οι αγορές
ομολόγων
Αδύναμη ανάκαμψη στην Ευρωζώνη 

βλέπει η ΕΚΤ, που δεν έλαβε νέα μέτρα

Η γενικότερη εικόνα εξακολουθεί να περιβάλλεται από αβεβαιότητα, ενώ δεν έχει εκλείψει ο κίνδυνος ενός νέου κύματος της πανδημίας, με όσα αυτό συ-
νεπάγεται. «Η αβεβαιότητα σε ό,τι αφορά την κλίμακα της ανάκαμψης παραμένει αυξημένη», τόνισε η πρόεδρος της ΕΚΤ, Κριστίν Λαγκάρντ.

Η κρίση της πανδημίας δεν έχει ακόμη ξεπεραστεί, προειδοποιεί το ΔΝΤ

«Ακόμη δεν έχουμε αφήσει πίσω 
μας τα δύσκολα», τονίζει η γενική 
διευθύντρια του ∆ιεθνούς Νομισμα-
τικού Ταμείου, Κρισταλίνα Γκεοργκί-
εβα.

EP
A
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Οι δισεκατομμυριούχοι που άντλη-
σαν ιλιγγιώδη ποσά από την πρό-
σφατη εκτίναξη των μετοχών, 
σπεύδουν να ρευστοποιήσουν και 
να τοποθετήσουν τα κέρδη τους 
σε ακίνητα. Ανάμεσά τους και οι 
πλουσιότεροι από τους πελάτες 
της ελβετικής τράπεζας UBS, οι 
οποίοι για να εκμεταλλευθούν τις 
περιστάσεις δανείστηκαν μεγάλα 
ποσά από την τράπεζα και τοπο-
θέτησαν δισεκατομμύρια.

Βαθύπλουτοι ιδιώτες, οικογε-
νειακές επιχειρήσεις και hedge 
funds με μεγάλα κεφάλαια εκμε-
ταλλεύθηκαν τη μαζική πτώση 
που σημείωσαν τα χρηματιστή-
ρια ανά τον κόσμο τους πρώτους 
μήνες της πανδημίας για να αγο-
ράσουν φτηνές μετοχές. Στη συ-
νέχεια, ακολούθησε η θεαματική 
και έως ένα βαθμό ανεξήγητη ανά-
καμψη των αγορών, που οδήγησε 
στα ύψη την αξία των επενδύσε-
ών τους. Η εικόνα προκύπτει από 
σχετική έρευνα που εκπόνησε η 
UBS μεταξύ 120 οικογενειακών 
επιχειρήσεων με μέσο όρο πλού-
του 1,6 δισ. δολαρίων. 

Πώς κινήθηκαν
Μιλώντας στο Reuters στελέχη 

της εν λόγω τράπεζας, που διαχει-
ρίζεται τα κεφάλαια και τις οικο-
νομικές υποθέσεις των πλουσιό-
τερων hedge funds στον κόσμο, 
ανέφεραν πως οι πλουσιότεροι 
πελάτες της έσπευσαν να δανει-
στούν μεγάλα ποσά για να τοπο-
θετήσουν δισεκατομμύρια στις 
αγορές που υποχωρούσαν. Τώ-
ρα αποσύρουν τα χρήματά τους 
από τις μετοχές και τοποθετούν τα 
κέρδη τους σε άλλα περιουσιακά 
στοιχεία. Οπως αναφέρει η ελβε-
τική τράπεζα, η στρατηγική αυτή 
βοήθησε πολλές επενδυτικές που 
διαχειρίζονται τα κεφάλαια πλού-
σιων hedge funds να σημειώσουν 
κέρδη πολύ μεγαλύτερα από τους 
στόχους τους. «Στα μέσα Μαρτίου 
και στα μέσα Απριλίου μάς ζήτη-
σαν ρεκόρ δανείων διάφορες οι-
κογενειακές επιχειρήσεις, οι οποί-
ες στη συνέχεια τοποθέτησαν τα 
κεφάλαια στην αγορά», δήλωσε 
στο Reuters ο Τζόζεφ Στάντλερ, 
διευθυντικό στέλεχος της UBS, 
της τράπεζας που είναι γνωστή 
ως «το φρούριο των δισεκατομ-
μυριούχων». Ο ίδιος τόνισε πως 
οι πλουσιότεροι από τους πελάτες 
επενδύουν τώρα τα κέρδη τους σε 
ακριβά ακίνητα. Ορισμένοι τα χρη-
σιμοποιούν για τη σύναψη επιχει-
ρηματικών ή στρατηγικών συμφω-

νιών. Υπογράμμισε μάλιστα πως 
«η πανδημία του κορωνοϊού κατέ-
στησε σαφές ότι το παιχνίδι αυτή 
τη στιγμή είναι η διαφοροποίηση 
των χαρτοφυλακίων». Σύμφωνα 
με τον Στάντλερ, τα ακίνητα είναι 
πάντα ένας τομέας που προσελ-
κύει τους επενδυτές όταν ενδια-
φέρονται να διαφοροποιήσουν το 
χαρτοφυλάκιό τους». ∆εδομένου, 
όμως, ότι η πανδημία προκάλεσε 
μεγάλη αβεβαιότητα σε ό,τι αφορά 

τη ζήτηση για χώρους γραφείων, 
όσοι διαθέτουν μεγάλα κεφάλαια 
έθεσαν στο στόχαστρό τους τις 
ακριβές κατοικίες. 

Ευκαιρίες στα ακίνητα
Οπως, άλλωστε, επισημαί-

νει σε σχετικό ρεπορτάζ του το 
Bloomberg, στη διάρκεια της παν-
δημίας και ιδιαιτέρως το χρονι-
κό διάστημα που είχε ανασταλεί 
η οικονομική δραστηριότητα, οι 
τιμές των ακινήτων υποχώρησαν. 
∆ημιούργησαν, έτσι, καινούργιες 
ευκαιρίες για όσους επενδυτές δι-
αθέτουν μεγάλα κεφάλαια και μα-
κροπρόθεσμη προοπτική στις το-
ποθετήσεις τους. Μεταξύ άλλων, 
το Bloomberg αναφέρει την περί-
πτωση των δισεκατομμυριούχων 
αδερφών Ντέιβιντ και Σάιμον Ρόι-
μπεν που πλούτισαν από το εμπό-
ριο των μετάλλων και στη συνέ-

χεια στράφηκαν στα ακίνητα και 
στις μετοχές εταιρειών τεχνολο-
γίας. Εχουν, έτσι, αναδειχθεί στη 
δεύτερη πλουσιότερη οικογένεια 
της Βρετανίας. Μέσα στους μή-
νες της πανδημίας οι δύο κροίσοι 
αγόρασαν μια έκταση 900.000 τε-
τραγωνικών μέτρων στις Βαλεαρί-
δες Νήσους, αλλά και ένα ακριβό 
κτίριο στο Μανχάταν κοντά στο 
κέντρο Ροκφέλερ έναντι περίπου 
170 εκατ. δολαρίων. Και δεν είναι 
οι μόνοι.

Αρκετοί από τους πλουσιό-
τερους ανθρώπους του κόσμου, 
όπως ο ιδρυτής του ομίλου Zara 
Αμάνθιο Ορτέγκα ή ο δισεκατομ-
μυριούχος τραπεζίτης Ζόζεφ Σά-
φρα, προτιμούν μονίμως τα ακί-
νητα ως ένα περιουσιακό στοιχείο 
που προσφέρει σταθερά έσοδα, 
φοροαπαλλαγές και ευκαιρίες για 
μόχλευση.

«Στα μέσα Μαρτίου και στα μέσα Απριλίου μάς ζήτησαν ρεκόρ δανείων διάφορες οικογενειακές επιχειρήσεις, 
που στη συνέχεια τοποθέτησαν τα κεφάλαια στην αγορά», δήλωσε στο Reuters ο Τζόζεφ Στάντλερ, διευθυντικό 
στέλεχος της UBS, της τράπεζας που είναι γνωστή ως «το φρούριο των δισεκατομμυριούχων».

Τι δείχνει έρευνα 
της UBS μεταξύ 
120 οικογενειακών 
επιχειρήσεων
με μέσο όρο πλούτου 
1,6 δισ. δολ.

Η πανδημία έκανε πλουσιότερους
τους δισεκατομμυριούχους
Ρευστοποιούν τις μετοχές που πήραν φθηνά στην κρίση και επενδύουν σε ακίνητα

ΑΝΑΛΥΣΗ

Η Ιαπωνία αναμένεται να αποκλείσει 
όσους ζουν ή κάνουν διακοπές στο 
Τόκιο από την εκστρατεία αναθέρ-
μανσης του εγχώριου τουρισμού μέ-
σω επιδοτήσεων – και ο λόγος είναι 
πως οι περιπτώσεις νέων κρουσμά-
των πανδημίας στην ιαπωνική πρω-
τεύουσα έχουν αυξηθεί, δημιουργώ-
ντας ανησυχία ότι οι κάτοικοί της 
μπορούν να μεταδώσουν τον ιό σε 
άλλες περιοχές της χώρας. Υπουργοί 
και οι ειδικοί διαχείρισης της κρί-
σης της πανδημίας συμφώνησαν να 
περιορίσουν την πολυδάπανη αυ-
τή εκστρατεία, ενώ ο διοικητής του 
Τόκιο, Γιουρίκο Κόικε, δεν έκρυψε 
τις αμφιβολίες του για το χρονοδι-
άγραμμα του σχεδίου ανάκαμψης 
και τις μεθόδους του. Η απόφαση 
αυτή, πάντως, καταδεικνύει και τις 
δυσκολίες που αντιμετωπίζουν όλες 
οι χώρες του κόσμου στο πώς να 
ισορροπήσουν την ανάγκη ανα-

θέρμανσης της οικονομίας τους, 
η οποία επλήγη δραστικά από την 
πανδημία, χωρίς να παύσουν να 
περιφρουρούν τη δημόσια υγεία. 

«Καταλήξαμε στην απόφαση ότι 
το Τόκιο πρέπει να αφαιρεθεί από 
το πρόγραμμα, αλλά αυτό δεν ση-
μαίνει πως συστήνουμε στους αν-
θρώπους να μείνουν σπίτι», δήλωσε 
ο υπουργός Οικονομίας Γιασουτόσι 
Νισιμούρα. «Οι οικογένειες μπορούν 
να εξακολουθήσουν να κάνουν δι-
ακοπές, εάν δείχνουν προσοχή και 
λαμβάνουν τις απαραίτητες προφυ-
λάξεις». Σημειωτέον πως η Ιαπωνία 
ως χώρα δεν έζησε τη ραγδαία εξά-
πλωση του ιού, ο οποίος σκότωσε 
δεκάδες χιλιάδες ανθρώπους σε άλ-
λες χώρες. Εντούτοις, το Τόκιο τελεί 
σε κατάσταση συναγερμού, επειδή 
καταγράφηκαν 286 νέα κρούσμα-
τα. Σε εθνικό επίπεδο ξεπέρασαν 
τα 600 και αυτό συνιστά τη μεγα-
λύτερη ημερήσια αύξηση σε διά-
στημα τριών μηνών, σύμφωνα με 
τον κρατικό τηλεοπτικό σταθμό 
ΝΗΚ. Πάντως, όπως είχε διευκρι-
νίσει νωρίτερα ο πρώτος τη τάξει 

γραμματέας του υπουργικού συμ-
βουλίου, Γιοσιχίντε Σούγκα, στην 
Ιαπωνία υπάρχουν 19.000 κλίνες 
και πληθώρα ιατροφαρμακευτικών 
υλικών και προμηθειών για να αντι-
μετωπισθεί η πανδημία.

Η εκστρατεία με την επωνυμία 
Go To έχει στόχο την τόνωση του 
εγχώριου τουρισμού, αφού απαγο-
ρεύθηκε στους περισσότερους του-
ρίστες από το εξωτερικό να ταξιδέ-
ψουν στη χώρα. «Ευελπιστούμε ότι 
η πρωτοβουλία αυτή θα ενισχύσει 
τον κλάδο του τουρισμού και της 
εστίασης, ενώ θα επιφέρει κοινω-
νική και οικονομική ανάκαμψη στις 
επιμέρους περιοχές, αποφεύγοντας 
δεινές εξελίξεις», τόνισε ο κ. Σού-
γκα. Ολα ξεκινούν στις 22 Ιουλίου 
και στο πλαίσιο αυτό οι ταξιδιώ-
τες θα επιδοτούνται έως και 50%, 
ώστε να επισκεφθούν περιοχές της 
Ιαπωνίας εξαρτώμενες οικονομικά 
από τον τουρισμό. Η κυβέρνηση θέ-
λει να αποφύγει να θέσει περιορι-
σμούς, όπως προηγουμένως με την 
παραμονή των πολιτών στο σπίτι, 
οι οποίοι ναι μεν συγκράτησαν την 
εξάπλωση του ιού, αλλά κλόνισαν 
την οικονομία. Το αποτέλεσμα είναι 
να τείνει να συρρικνωθεί με τον πιο 
γρήγορο ρυθμό εδώ και δεκαετίες 
κατά το τρέχον οικονομικό έτος.

Ωστόσο, οι βουλευτές της αντι-
πολίτευσης και άλλοι ισχυρίζονται 
ότι με τα κρούσματα στην ιαπωνι-
κή πρωτεύουσα να έχουν αυξηθεί, 
φθάνοντας ουσιαστικά στα υψηλό-
τερα επίπεδά τους από τη στιγμή 
που ξέσπασε η πανδημία, υπάρχει 
ο εξής κίνδυνος: οι κάτοικοι του Τό-
κιο να μετακινηθούν σε άλλες πα-
ραθεριστικές περιοχές της χώρας, 
οι οποίες δεν έχουν πληγεί σοβαρά 
από την πανδημία, και να δουν τώ-
ρα τα κρούσματά τους να διογκώνο-
νται. Λόγου χάριν, στην Οκαγιάμα, 
στα δυτικά της Ιαπωνίας, παρατη-
ρήθηκαν 29 από τα συνολικά 23.000 
όλης της χώρας. 

«Εκτιμώντας την τωρινή κατά-
σταση των νοσούντων, θα ήθελα 
πραγματικά η κυβέρνηση να σκε-
φθεί ακόμα μια φορά τις μεθόδους 
εφαρμογής και το χρονοδιάγραμμα 
της εκστρατείας τόνωσης του του-
ρισμού», δηλώνει ο διοικητής του 
Τόκιο. Τέλος, για να γίνει αντιληπτό 
το τίμημα που πληρώνει λόγω ιού ο 
τουρισμός στην Ιαπωνία, αξίζει να 
αναφερθεί πως το πρώτο εξάμηνο 
οι ξένοι επισκέπτες της έφθασαν 
μόλις τα 4 εκατομμύρια, όταν ο ετή-
σιος στόχος της κυβέρνησης ήταν 
αρχικά τα 40 εκατομμύρια.

Λόγω των νέων 
κρουσμάτων
στην πόλη, οι κάτοικοι 
δεν θα συμμετέχουν 
στο πρόγραμμα 
αναθέρμανσης του 
εγχώριου τουρισμού.

Απαγορευτικό
στους κατοίκους του Τόκιο

Των CHRIS GALLAGHER και TIM KELLY /  REUTERS
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Τα «Λευκωσιατούθκια» και η αξία τους
Στις περιόδους που τρέχει ο ποταμός
των πωλήσεων ακινήτων σε ξένους,
οι Λευκωσιάτες είναι για τους Πα-
ραθαλάσσιους της Νήσου, τα «Λευ-
κωσιατούθκια» για να μην χρησιμο-
ποιήσω πιο κοσμητικά επίθετα.  Wh-
en “theshithitsthefan” όμως, όλοι
τους θυμούνται και τους κυνηγάνε
για να τους πουλήσουν τα διαμερί-
σματα και τα σπιτάκια τους για να
τους βγάλουν έτσι από το τέλμα και
το τούνελ της χρεοκοπίας.

Αν ήταν να βάλουμε σε μια γρα-
φική παράσταση τον αριθμό των
emailπου παραλαμβάνουμε από de-
velopers και πωλητές ακινήτων των
παραλιακών πόλεων σε μια χρονική
σειρά, θα δούμε ό,τι ακριβώς βλέ-
πουμε να αποτυπώνεται σε γραφικές
παραστάσεις χωρών που βιώνουν
ένα δεύτερο κύμα κορωναϊού.  

Όταν το τρίτο τρίμηνο του 2008
οι πωλήσεις ακινήτων σε ξένους έκα-
νε ελεύθερη βουτιά λόγω των συν-
θηκών της διεθνούς οικονομικής
κρίσης, είχαμε αδιάθετο στοκ να
φάνε και οι κότες.  Την τριετία που
προηγήθηκε αν πήγαινε ας πούμε
ένας Λευκωσιάτης να αγοράσει ένα
διαμερισματάκι στον Πρωταρά, αν
του έδινε κάποιος σημασία, αυτή
περιοριζόταν στο να του δείξουν μια
πρόχειρη μπροσούρα για μιαν ανά-

πτυξη που θα γινόταν στο Λιοπέτρι,
στη Δερύνεια ή κάπου τέλος πάντων
που για να πάει στις αγαπημένες του
παραλίες στον Πρωταρά ήθελε πάνω
– κάτω ένα μισάωρο με το πάρκιγκ
να ήταν αμφισβητούμενο εντός αυ-
τού του χρονικού πλαισίου.

Δεν υπήρχε ανάγκη να ασχολη-
θούν με τον πελάτη που πρακτικά
έστησε ολόκληρη επαρχία, τον πε-
λάτη που από τις αρχές της δεκαετίας
του 1980 επισκέπτεται ανελλιπώς
την περιοχή κάθε καλοκαίρι και τους
δίνει τα χρήματα του είτε ως απλός
τουρίστας επισκέπτης ή σαν τουρί-
στας επενδυτής.  Τότε υπήρχαν οι
expats που αγόραζαν ό,τι τους σέρ-
βιραν χωρίς πολλές ερωτήσεις, για

να αποκτήσουν τη δική τους θέση
στον ήλιο.

Όταν λοιπόν αυτοί εξαφανίστη-
καν τέλη του 2008, τα Λευκωσια-
τούθκια επανήλθαν στο ραντάρ των
Παραθαλάσσιων.  Και λάβε και να
λάβεις μηνύματα για τις «τέλειες
επενδυτικές ευκαιρίες» σε Παραλίμνι,
Αγία Νάπα, Αγία Θέκλα, Πύλα, Ορό-
κλινη, Λιβάδια, Περβόλια, Μαζωτό,
από Πύργο Λεμεσού μέχρι Πισσούρι
και από Κούκλια μέχρι Πωμό.

Όλα αυτά μέχρι το 2011 – 2012
που ψευτοανακαλύψαμε τους Κινέ-

ζους.  Το 2013 όλοι δεν ήξεραν αν
θα πουλήσουν, αν θα αγοράσουν,
αν θα τα δώσουν ή αν θα τα χαρίσουν.
Δεν ήξεραν αν είναι δικά τους ή της
τράπεζας τους και η τράπεζα τους
δεν ήξερε αν υπάρχει ή αν δεν υπάρ-
χει.  Από το 2014 – 2015 δημιουρ-
γήσαμε τους επενδυτές – υπηκόους,
οπότε και η ανάγκη για τα Λευκω-
σιατούθκια εξέλειπε.  Μάλιστα τους
τονιζόταν με κάθε ευκαιρία πως έπρε-
πε να νιώθουν δέος και τυχεροί που
μπορούσαν να πιουν έστω ένα καφέ
απολαμβάνοντας πολυώροφες σκα-

λωσιές στη Λεμεσό ή αν ενοικίαζαν
ένα γουμά κάπου στο Παραλίμνι για
να βουτήξουν στην αγαπημένη τους
ξανθιά παραλία με τα τουρκουάζ νε-
ρά. Και μας ήρθε εσχάτως ο κορω-
νοϊός που μας έκλεισε τις βρύσες
του τουρισμού, των epxats, των επεν-
δυτών – υπηκόων, των επενδυτών
μόνιμα διαμενόντων και δε συμμα-
ζεύεται.  Και όσο αυξάνεται η πα-
ρουσία του «παρέα» του corona, τόσο
αυξάνεται και η ανάγκη να καλοπιά-
σουμε τα Λευκωσιατούθκια, να δουν
τι προσφέρουμε και τι χάνουν αν
δεν επενδύσουν.  Αν τα emailαπλώ-
νονταν καθημερινά στον αυτοκινη-
τόδρομο προς Λευκωσία, οι ουρές
θα άγγιζαν τη Μονή στη Λεμεσό και
την Ξυλοτύμπου στη Λάρνακα.

Το δίδαγμα φυσικά είναι ένα.
Όποιος και να είσαι, να μην ξεχνάς
ποτέ ποιος σε βοήθησε να γίνεις αυ-
τός που είσαι.  Να τον σέβεσαι όσο
υπάρχεις επειδή ποτέ δεν ξέρεις τι
σου επιφυλάσσεται στη γωνία.  Ο
Λευκωσιάτης επενδυτής στηρίζει
σχεδόν κατ’ αποκλειστικότητα την
αγορά ακινήτων της Λευκωσίας για
δεκαετίες ολόκληρες με τζίρους και
συναλλαγές που είτε οι άλλες επαρ-
χίες απλά ονειρεύονται ή που για να
αγγίξουν χρειάζονται τη συνεισφορά
κάποιων χιλιάδων ξένων επενδυτών

ανά έτος.  Επιπλέον, ο Λευκωσιάτης
επενδυτής είναι ο κατ’ εξοχήν Κύ-
πριος επενδυτής που επενδύει σε
παραθεριστική κατοικία στις παρα-
λιακές πόλεις  από τις ακτές του
Κάτω Πύργου μέχρι τον Κάππαρη
στο Παραλίμνι και οπουδήποτε εν-
διάμεσα.  

Ήταν, είναι και θα παραμείνει
ως αυτός ο επενδυτής.  Γι’ αυτό οι
απανταχού developers των παρα-
λιακών πόλεων να μην ξεχνάνε και
να μη τον φέρνουν στη μνήμη τους
επιλεκτικά όποτε έχουν πρόβλημα.
Και αν θέλουν να σέβονται τον εαυτό
τους δημιουργώντας αξιόλογα προ-
ϊόντα, τους συστήνω να εξαντλούν
τις έρευνές τους στο τι ο Λευκωσιάτης
θα ήθελε να αγοράζει και μετά να
το υλοποιούν.  Επειδή ο ξένος αγο-
ραστής σίγουρα θα εκτιμήσει αυτό
το προϊόν και θα επενδύσει σε αυτό,
ενώ το προϊόν που σερβίρεται στους
ξένους δεν είναι δεδομένο ότι θα
βρει ανταπόκριση από τον Λευκω-
σιάτη.  Και το κόστος του ρίσκου
του πειραματισμού, όπως βλέπετε
εσείς οι παραθαλάσσιοι τέτοιες στιγ-
μές, είναι μεγάλο.

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, είναι
CEO της APS Andreou Property Strategy
- Chartered Surveyors.

Ο Λευκωσιάτης επενδυτής στηρίζει σχεδόν κατ’ αποκλειστικότητα την αγορά
ακινήτων της Λευκωσίας για δεκαετίες ολόκληρες με τζίρους και συναλλαγές,
που είτε οι άλλες επαρχίες απλά ονειρεύονται ή που για να αγγίξουν χρει-
άζονται τη συνεισφορά κάποιων χιλιάδων ξένων επενδυτών ανά έτος.

<<<<<<

Οι απανταχού develo-
pers των παραλιακών
πόλεων να μην ξεχνάνε
τους Λευκωσιάτες και
να μην τους φέρνουν
στη μνήμη τους επιλε-
κτικά όποτε έχουν πρό-
βλημα.

Βραχυχρόνιες μισθώσεις σε
ελεύθερη πτώση στην Ελλάδα
Η πληρότητα κατά τη θερινή περίοδο κινείται μεταξύ 27% και 48,8%, από 57,2% έως 78,3% πέρυσι

Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Με πτώση που προσεγγίζει ακόμα και το
54% σε σχέση με το 2019 αναμένεται να
λειτουργήσει κατά τη φετινή καλοκαιρινή
περίοδο ο τομέας των βραχυχρόνιων μι-
σθώσεων. Με βάση τις κρατήσεις που
έχουν γίνει μέχρι σήμερα, η πληρότητα
των καταλυμάτων βραχυχρόνιας μίσθωσης
κινείται μεταξύ του 27% και του 48,8%
για την περίοδο από τις αρχές Ιουλίου
έως και τις 21 Σεπτεμβρίου. Πρόκειται
για αισθητά χαμηλότερο μέγεθος συγ-
κριτικά με το αντίστοιχο περυσινό, όταν
η μέση πληρότητα κινούνταν μεταξύ του
57,2% και του 78,3%, σύμφωνα με τα σχε-
τικά στοιχεία της εταιρείας ερευνών βρα-
χυχρόνιων μισθώσεων AirDNA.  Πάντως,
είναι σαφές ότι, τόσο φέτος όσο και το
2019, το απόγειο της αγοράς, τουλάχιστον
από πλευράς πληρότητας, καταγράφεται
την περίοδο από την τελευταία εβδομάδα
του Ιουλίου και μέχρι και τη δεύτερη
εβδομάδα του Αυγούστου. Εως σήμερα,
πάντως, η πληρότητα ήταν απογοητευ-
τική. Στο κέντρο της Αθήνας, τον Μάιο,

η μέση πληρότητα ήταν κάτω του 35%
έναντι 82% τον περασμένο Σεπτέμβριο.
Ενα ακόμα στοιχείο που θα πρέπει να
ληφθεί υπόψη, τουλάχιστον για τη φετινή
πρωτόγνωρη τουριστική περίοδο, είναι
ότι πολλές κρατήσεις αναμένεται να κα-
ταγραφούν την τελευταία στιγμή, δηλαδή
λίγο πριν ταξιδέψουν οι επισκέπτες. Αυτό
μπορεί να αλλάξει τα μέχρι σήμερα δε-
δομένα, είτε προς το καλύτερο είτε και
προς το χειρότερο, διότι υπάρχει ταυτό-
χρονα αυξημένη πιθανότητα ακυρώσεων
των κρατήσεων που έχουν ήδη γίνει. Αλ-
λωστε, πολλοί οικοδεσπότες, έπειτα και
από σχετική προτροπή της ίδιας της
Airbnb, έχουν διαφοροποιήσει την πο-
λιτική κρατήσεών τους, καθιστώντας τες

πιο ευέλικτες και ελαστικές, επιτρέποντας
ακυρώσεις ακόμα και την τελευταία στιγ-
μή, χωρίς ιδιαίτερο κόστος για τον επι-
σκέπτη.Ενα ακόμα χαρακτηριστικό της
φετινής περιόδου είναι ότι οι τιμές ανά
διανυκτέρευση δεν είναι χαμηλότερες,
όπως ίσως θα περίμενε κανείς λόγω της
κρίσης και της ανάγκης να προσελκυ-
στούν περισσότεροι επισκέπτες. Το αν-
τίθετο μάλιστα. Συγκεκριμένα, είναι υψη-
λότερες κατά 10%-15% σε σύγκριση με
το 2019, γεγονός που εξηγείται κατ’ αρχάς
από την προσπάθεια των διαχειριστών
να αποκομίσουν όσο το δυνατόν περισ-
σότερα έσοδα, μειώνοντας τις φετινές
ζημίες, αλλά και εξαιτίας του αυξημένου
κόστους λειτουργίας. Υπενθυμίζεται ότι
πλέον εφαρμόζονται υγειονομικά πρω-
τόκολλα και επιπλέον υπηρεσίες καθα-
ριότητας, όπως και μεγαλύτερη χρονική
απόσταση από επισκέπτη σε επισκέπτη
προκειμένου να αποφευχθεί ο κίνδυνος
μετάδοσης του νέου κορωνοϊού. Ως εκ
τούτου, το κόστος αυτό μετακυλίεται
από τους ιδιοκτήτες στους επισκέπτες.
Σύμφωνα με τα σχετικά στοιχεία, η μέση

τιμή ανά διανυκτέρευση σε κατάλυμα
βραχυχρόνιας μίσθωσης διαμορφώνεται
σε περίπου 100 ευρώ καθ’ όλη τη διάρκεια
της υψηλής σεζόν, δηλαδή από τα μέσα
Ιουλίου μέχρι και την εβδομάδα που ξε-
κινάει στις 24 Αυγούστου.Μέχρι τότε,
ασφαλώς, τα έσοδα είναι ιδιαίτερα χαμηλά
και σίγουρα μη ικανά να δικαιολογήσουν
την αξιοποίηση ενός διαμερίσματος μέσω
βραχυχρόνιας μίσθωσης. Σύμφωνα με
τα σχετικά στοιχεία του μηνός Μαΐου,
το μέσο μηνιαίο εισόδημα των καταλυ-
μάτων στο κέντρο της Αθήνας υποχώρησε
σε επίπεδο κάτω των 400 ευρώ (395 ευρώ).
Πρόκειται για κάθετη πτώση σε σχέση
με τα 1.016 ευρώ που μπορούσαν να απο-
φέρουν τα εν λόγω ακίνητα στους ιδιο-
κτήτες τους τον Σεπτέμβριο του 2019,
που ήταν και το υψηλό του τελευταίου
12μήνου. Είναι σαφές ότι οι απώλειες
που καταγράφηκαν κατά την περίοδο
του διμήνου Μαρτίου - Απριλίου, όταν
η σχετική δραστηριότητα πρακτικά εκ-
μηδενίστηκε, είναι αδύνατο να αναπλη-
ρωθούν, τουλάχιστον κατά το τρέχον
έτος.

<<<<<<

Οι τιμές ανά διανυκτέρευση
είναι φέτος υψηλότερες
κατά 10%-15% σε σύγκριση
με το 2019.

Από Ελληνες ο κύριος
όγκος των κρατήσεων 
στην παρούσα φάση 

Σε πτωτική τροχιά έχουν αρχίσει να εισέρχονται
πλέον και οι νέες κρατήσεις καταλυμάτων βρα-
χυχρόνιας μίσθωσης, μετά την ενθαρρυντική
εικόνα των προηγούμενων εβδομάδων. Σύμφωνα
με τα στοιχεία της AirDNA, κατά την εβδομάδα
από τις 22 έως και τις 28 Ιουνίου πραγματοποι-
ήθηκαν 19.000 νέες κρατήσεις. Ωστόσο, την
αμέσως προηγούμενη εβδομάδα το σχετικό μέ-
γεθος είχε ανέλθει σε 30.000 κρατήσεις, επίδοση
που ήταν και η καλύτερη από τις αρχές του 2020
(σε εβδομαδιαία βάση).Μάλιστα, καθ’ όλη τη
διάρκεια του διμήνου Μαΐου - Ιουνίου, ο ρυθμός
των νέων κρατήσεων σημείωσε σταθερή αύξηση,
ξεκινώντας από τις περίπου 11.000 νέες κρατήσεις
στις αρχές Μαΐου, φτάνοντας τις 19.000 νέες
κρατήσεις την τελευταία εβδομάδα του συγκε-
κριμένου μήνα και ξεπερνώντας σταθερά τις
24.000 νέες κρατήσεις καθ’ όλη τη διάρκεια του
Ιουνίου, μέχρι και την αμέσως προηγούμενη
εβδομάδα, όταν διαπιστώθηκε η πρώτη αυτή
κάμψη.

Αν και θεωρείται σχεδόν βέβαιο ότι ένα πο-
σοστό των νέων κρατήσεων, ιδίως των τελευ-
ταίων δύο-τριών εβδομάδων, περιλαμβάνει και
κρατήσεις από το εξωτερικό, η πλειονότητα
αφορά εγχώριους επισκέπτες, αντιστρέφοντας
πλήρως την εικόνα που είχε επικρατήσει τα
προηγούμενα χρόνια, όταν το 80% των επισκε-
πτών σε καταλύματα βραχυχρόνιας μίσθωσης
προερχόταν από το εξωτερικό, με τις πιο δυνα-
μικές χώρες να είναι οι ΗΠΑ, η Βρετανία, η
Γαλλία και η Γερμανία. Με βάση τα στοιχεία
που παρέθεσε στο πρόσφατο Οικονομικό Φόρουμ
των Δελφών ο κ. Τζάκομο Τροβάτο, επικεφαλής
της Airbnb για την ευρύτερη περιοχή της Νο-
τιοανατολικής Ευρώπης, «από τις αρχές Μαΐου,
η εικόνα έχει αρχίσει να βελτιώνεται, όχι μόνο
σε ό,τι αφορά τις νέες κρατήσεις, που διπλα-
σιάζονταν κάθε δύο εβδομάδες, αλλά και στον
συνολικό αριθμό των καταλυμάτων, τα οποία
ανέρχονται πλέον σε 123.000, περίπου 4.000
περισσότερα σε σύγκριση με το τέλος του 2019»,
ανέφερε ο κ. Τροβάτο.

Ο ίδιος σημειώνει ότι το στοιχείο αυτό δείχνει
ότι υπάρχει ελπίδα μεταξύ των ιδιοκτητών ότι
η αγορά θα ανακάμψει σύντομα, κάτι που ήδη
διαπιστώνει και η ίδια η Airbnb.Προς το παρόν
πάντως, ο κύριος όγκος των νέων κρατήσεων
γίνεται από Ελληνες ταξιδιώτες, οι οποίοι φαίνεται
ότι «ψηφίζουν» τη συγκεκριμένη μορφή κατα-
λύματος για τις φετινές καλοκαιρινές διακοπές,
τουλάχιστον με βάση τη μέχρι σήμερα εικόνα.
Ωστόσο, για να υπάρξει ανάκαμψη, θα πρέπει
να αυξηθούν και οι κρατήσεις από χώρες του
εξωτερικού, κάτι που φαντάζει πολύ δύσκολο.
Αυτή τη στιγμή, η μόνη αγορά του εξωτερικού
που εμφανίζει κινητικότητα είναι η γερμανική
και δευτερευόντως εκείνη της Γαλλίας. Οσον
αφορά τις περιοχές όπου καταγράφεται μεγα-
λύτερη δραστηριότητα βραχυχρόνιων μισθώ-
σεων, ξεχωρίζουν η Χαλκιδική και η Θεσσαλονίκη,
έπεται η Αθήνα, ενώ μικρότερη κίνηση σημει-
ώνεται προς το παρόν σε νησιά, όπως η Κέρκυρα
και η Κρήτη. Ουσιαστικά, δηλαδή, φαίνεται ότι
το προβάδισμα έχουν περιοχές οι οποίες είναι
εύκολα προσβάσιμες με αυτοκίνητο.
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Παράξενο και αινιγματικό που είναι 
καμιά φορά το παρελθόν. Εκεί που 
επιχειρείς να συνδεθείς παντοιο-
τρόπως με το δικό σου, ξαφνικά, 
συναντάς την ασπρόμαυρη φωτο-
γραφία κάποιου αγνώστου, ξεφυλ-
λίζεις το ημερολόγιό του και νομί-
ζεις ότι μπροστά σου ξεδιπλώνεται 
ένας άλλος κόσμος, μια ολόκληρη 
εποχή. Αν ειδικά μιλάμε για το σχε-
δόν απέραντο αρχείο του Αλαν Γου-
έις, του Βρετανού αρχαιολόγου που 
πραγματοποίησε τρεις ανασκαφές 
στις Μυκήνες από το 1920 ώς τον 
θάνατό του το 1957, στην εξίσωση 
προστίθεται η ιστορία της Υστερης 
Εποχής του Χαλκού και το πράγμα 
περιπλέκεται ελαφρώς.

Φυσικά, το Πανεπιστήμιο του Κέ-
μπριτζ και η Βρετανική Σχολή Αθη-

νών, όπου ο Αλαν Γουέις είχε δια-
τελέσει καθηγητής και διευθυντής 
αντίστοιχα, ψηφιοποίησαν τα ογδό-
ντα σημειωματάριά του, τα εξακόσια 
σκίτσα και σχέδια της αποστολής 
του, καθώς και τις περίπου 1.700 
φωτογραφίες της (όλα μοιρασμένα 
στα δύο ιδρύματα), για σκοπούς επι-
στημονικούς, όχι αναστοχαστικούς. 
Εδώ και λίγο καιρό, τα τεκμήρια δια-
τίθενται στον ιστότοπο cudl.lib.cam.
ac.uk/collections/mycenae, τιμώντας 
τα εκατό χρόνια από την πρώτη πα-
ρουσία του Γουέις στις Μυκήνες.

Το πρότζεκτ
«Το πρότζεκτ “Digital Mycenae” 

καθιστά διαθέσιμο ένα αρχείο διαχω-
ρισμένο σε δύο χώρες. Ειδάλλως, τα 
τεκμήρια θα ήταν προσβάσιμα από 
ένα μικρό αριθμό επαγγελματιών, 
ικανών να ταξιδέψουν στην Αθήνα 
και στο Κέμπριτζ», λέει ο καθηγητής 
Τζον Μπένετ, τωρινός διευθυντής 
της Βρετανικής Σχολής Αθηνών, ο 
οποίος είχε την εποπτεία της ψηφιο-
ποίησης του δικού της υλικού. «Ενα 
δεύτερο όφελος είναι ότι τα τεκμή-
ρια προστατεύονται πλέον από μια 
πρόσβαση που θα οδηγούσε ανα-
πόφευκτα στη φθορά τους. Στους 
αρχαιολόγους δίνεται η δυνατότη-
τα να ερευνήσουν λεπτομερώς το 
συγκείμενο συγκεκριμένων ευρη-
μάτων, ενώ στους μη επαγγελμα-
τίες, τα αρχεία αποκαλύπτουν την 

περιπλοκότητα της αρχαιολογικής 
διαδικασίας και της επιμελούς κα-
ταγραφής που απαιτεί».

Ο Γιάννης Γαλανάκης, καθηγητής 
στο τμήμα κλασικών σπουδών του 
Κέμπριτζ και εποπτεύων εκείνου του 
τμήματος του αρχείου, προσθέτει κά-
τι ακόμα: «Ελπίζουμε οι ερευνητές 
να κάνουν συνδέσεις που δεν είχαν 
σκεφτεί και να έρθουν αντιμέτωποι 
με πρωτογενή δεδομένα, όπως τα 
ημερολόγια, για να δουν πώς γεννιέ-
ται μια αρχαιολογική ιδέα. Ωστόσο, 

δεν μπορούμε να δούμε το αρχείο 
μεμονωμένα, αλλά ως σύνολο. Και 
αυτή η πολυπλοκότητα είναι χρήσι-
μη τόσο για τους ερευνητές όσο και 
για το ευρύ κοινό. Η “γνώση” είναι 
και αυτή μία “ερμηνεία”, επομένως 
το να δούμε, μέσα από τα ημερολό-
για και την ανασκαφική διαδικασία 
πώς παράγεται αυτή, είναι εξαιρετι-
κά σημαντικό, ειδικά αν σκεφτούμε 
πως νέα δεδομένα μπορούν πάντα να 
αλλάξουν τις ερμηνείες του παρελθό-
ντος και επομένως τη γνώση μας».

∆εν μιλάμε βέβαια για τον πρώ-
το αρχαιολόγο που πάτησε το πόδι 
του στις Μυκήνες. Είχαν προηγηθεί 
ο Ερρίκος Σλήμαν, ο Παναγιώτης 
Σταματάκης ή ο Χρήστος Τσούντας. 
Ο Γουέις, γεννημένος στο Κέμπριτζ 
το 1879, αλλά έχοντας ζήσει το με-
γαλύτερο μέρος της ζωής του στην 
Ελλάδα, συνέβαλε πολλαπλώς στην 
κατανόηση της ιστορίας των Μυ-
κηνών. Η συνεισφορά του, λέει ο 
Τζον Μπένετ, συνίσταται μεταξύ 
άλλων στο ότι έκανε ευκρινέστερη 

την εικόνα που είχαμε ώς τότε για 
τον μυκηναϊκό πολιτισμό, έδειξε 
τις διαφορετικές χρήσεις που από-
κτησε στη διάρκεια των χρόνων 
ο λεγόμενος «Ταφικός Κύκλος Α», 
ανακάλυψε κι άλλους τάφους στο 
νεκροταφείο στο Καλκάνι, πραγμα-
τοποίησε ανασκαφές στα εργαστή-
ρια ελεφαντουργίας της περιοχής, 
ενώ εντόπισε και ευρήματα που 
σχετίζονται με τη Γραμμική Β΄. «Η 
πιο σημαντική όμως προσφορά», 
προσθέτει ο Γιάννης Γαλανάκης, 

«είναι πως βοήθησε στην καλύτε-
ρη κατανόηση της χρονολογικής 
ακολουθίας των διαφόρων μνημεί-
ων. Με αυτόν τον τρόπο συνέβαλε 
στη διαμόρφωση ενός ιστορικού 
πλαισίου για τις Μυκήνες και τον 
μυκηναϊκό πολιτισμό».

Τι μπορεί λοιπόν να βρει κανείς 
στο αρχείο του; Τις ασπρόμαυρες 
φωτογραφίες που λέγαμε, με μία 
από αυτές να τον απεικονίζει μάλλον 
ήρεμο και κατασταλαγμένο, μπρο-
στά από τον «τάφο του Ατρέως». Την 
πρώτη του ημερολογιακή καταχώρι-
ση τον Ιούνιο του 1920, δύο μήνες 
μετά την έναρξη των ανασκαφών. 
Περίτεχνα σχέδια συνεργατών του 
που αναπαριστούν κεραμικά θραύ-
σματα ή, εικόνες από μια Πύλη των 
Λεόντων ανέκαθεν αγέρωχη. Μελε-
τώντας τα, είναι λες και εισχωρείς 
στο εργασιακό περιβάλλον ή και στη 
σκέψη ενός παθιασμένου επαγγελ-
ματία. «Ηταν μεθοδικός, αναγνώριζε 
τη σπουδαιότητα της ομαδικής δου-
λειάς, στήριζε νέους ερευνητές και 
ενδιαφερόταν να επεκτείνει τους 
ορίζοντες της γνώσης του», εξηγεί 
ο Γαλανάκης. «Τα ημερολόγιά του 
φανερώνουν οξύνοια, προσοχή στη 
λεπτομέρεια, συνδυαστική σκέψη – 
όλα προτερήματα ενός εξαιρετικού 
ερευνητή».

Ολα αυτά όμως ανήκουν πλέον 
στο ενίοτε παράξενο και αινιγματι-
κό παρελθόν. Οι Μυκήνες δεν ζουν 
πια, παρά μόνο στην επιθυμία μας 
να τις γνωρίσουμε, ο Αλαν Γουέις 
άφησε πίσω του το έργο του και την 
κόρη του, την αρχαιολόγο Ελίζαμπεθ 
Φρεντς και εμείς έχουμε μπροστά 
μας ένα αρχείο ψηφιακό, απόμακρο.

Φυσικά, η τεχνολογία, ο κλάδος 
των «digital humanities», έχουν τα 
πλεονεκτήματά τους. Οπως λέει ο Χι-
ου Τζόουνς, υπεύθυνος της ομάδας 
ψηφιοποίησης της πανεπιστημιακής 
βιβλιοθήκης του Κέμπριτζ, «τέτοιες 
εφαρμογές έχουν τη δυνατότητα να 
μετασχηματίσουν την κατανόηση 
των υλικών του παρελθόντος και να 
ανοίξουν νέους, σημαντικούς δρό-
μους στην έρευνα. Ακόμα και μέσω 
της λειτουργίας της “αναζήτησης”, 
που επιτρέπει συνδέσεις αδιανόητες 
σε ένα φυσικό αρχείο και κυρίως μέ-
σω της αντιμετώπισης του αρχείου 
ως συνόλου δεδομένων».

«Ελπίζω ότι αυτή η πρωτοβουλία 
θα ενθαρρύνει κι άλλες ενοποιήσεις 
αρχείων και ότι θα εμπνεύσει νέους, 
απροσδόκητους τρόπους εμπλοκής 
με τα ευρήματα της πρώιμης αρχαι-
ολογίας», καταλήγει ο Τζον Μπένετ. 
Κι ο Γιάννης Γαλανάκης κλείνει με 
το προφανές: «Κάθε ερευνητικό υλι-
κό που γίνεται διαθέσιμο προσθέτει 
γνώση – και αυτό είναι σημαντικό 
από μόνο του», λέει. «Το πρότζεκτ 
προσθέτει μια ψηφίδα στο μωσαϊκό 
που λέγεται παγκόσμια πολιτιστική 
κληρονομιά».

Ψηφιακό ταξίδι στις Μυκήνες
Το πλούσιο αρχείο του Αλαν Γουέις ψηφιοποιείται από το Πανεπιστήμιο του Κέμπριτζ και τη Βρετανική Σχολή Αθηνών

Του ΝΙΚΟΛΑ ΖΩΗ

Τα τεκμήρια διατίθενται 
στον ιστότοπο cudl.lib.
cam.ac.uk/collections/
mycenae, τιμώντας τα 
εκατό χρόνια από 
την πρώτη παρουσία 
του Βρετανού αρχαιολό-
γου στις Μυκήνες. B
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Αρχαιολογικό σχέδιο που απεικονίζει τον θολωτό «τάφο του Αιγίσθου», διά χειρός Πιτ ντε Γιονγκ, συνεργάτη του Αλαν Γουέις στην ανασκαφή των Μυκηνών.
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Oι πρώτες σημειώσεις (Ιούνιος 
1920) του αρχαιολόγου Αλαν Γουέις 
από τις Μυκήνες.

Ο θολωτός «τάφος της Κλυταιμνή-
στρας». Ο Aλαν Γουέις και η ομάδα 
του τον «καθάρισαν» το 1922.

Φωτογραφία αμφορέα με παρά-
σταση χταποδιών. Αρκετές παρόμοι-
ες τράβηξε ο ίδιος ο Γουέις. 

Σχέδιο (1922-1923) που απεικονίζει 
κεραμικά θραύσματα από τον Ταφικό 
Περίβολο Α΄ των Μυκηνών.

Η 89η σελίδα από ένα σημειωματάριο του Αλαν Γουέις με σημειώσεις για 
την Πύλη των Λεόντων. ∆εξιά, μπροστά από τον «τάφο του Ατρέως», το 1940. B
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Επισκευαστικές εργασίες στην περίφημη Πύλη των Λεόντων. Ο Βρετανός 
αρχαιολόγος Αλαν Γουέις επέβλεψε αρκετές από αυτές στο διάστημα από το 
1920 έως τον θάνατό του, το 1957.
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Α Τ Ζ Ε Ν ΤΑ

Κυριακή 19 Ιουλίου 20202 ●  Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η

ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ
Της ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

«Π
ριν από το “Πέντε”, κανείς δεν θα 
μπορούσε να με πείσει ότι ένα 
κομμάτι ξύλου που “παίζει” με τα 

κύματα μπορεί να διηγηθεί μια ιστορία με 
αρχή, μέση και τέλος. Οτι υπάρχει εξέλιξη. 
Ηταν ένα συναίσθημα αποκαλυπτικό και 
ταυτόχρονα λυτρωτικό. Για εσάς ήταν ένα 
πείραμα ή γνωρίζατε την επίδραση που 
θα μπορούσε να ασκήσει στον θεατή;». 
Θυμήθηκα την ερώτηση-σχόλιο, στη συ-
νέντευξη με τον Ιρανό σκηνοθέτη Αμπάς 
Κιαροστάμι («Κ», 21/11/2004), όταν ο Ηλί-
ας Μαγκλίνης πρότεινε να αφιερώσουμε 
στη «θάλασσα» τις σελίδες των «Τεχνών» 
αυτής της Κυριακής.

Για την ακρίβεια, δεν θυμήθηκα απλώς. 
Απέκτησα εμμονή με την εικόνα. Η υπαρ-
ξιακή σχέση μου με τη θάλασσα, που γί-
νεται όλο και πιο θεραπευτική αφήνοντας 
την απόλαυση από το κολύμπι ένα βήμα 
πίσω, εντοπίστηκε σε αυτό το μονοπλά-
νο από το «Πέντε» του Κιαροστάμι (πέθα-
νε πριν από τέσσερα χρόνια στα 76 του, 
αφήνοντας έργο μοναδικό και ανεξίτηλο). 
Στην ταινία αυτή του 2003, τοποθετεί την 
κάμερα σε μια ακτή του Ιράν και καταγρά-
φει σε πέντε μονοπλάνα: τα παιχνίδια ενός 
ξύλου με τα κύματα, διαβάτες να κάνουν 
τον περίπατό τους στην προκυμαία, μια 
αγέλη σκύλων, ένα κοπάδι από πάπιες να 
πηγαινοέρχονται με θόρυβο, πρώτα από 
τη μια κατεύθυνση, ύστερα από την άλλη, 
το φεγγάρι να αντανακλάται στο νερό με 
τη συνοδεία νυχτερινών ήχων. Υστερα η 
καταιγίδα και, στο τέλος, η αυγή. 

Η διάρκεια είναι 75 λεπτά. Το «υλικό» 
του είναι δεδομένο, εκείνος επιλέγει απλώς 
τη γωνία λήψης, η ψηφιακή κάμερα και ο 
χρόνος αναλαμβάνουν τα υπόλοιπα. «O 
θεατής για μία ώρα, περίπου, γεύεται μια 
απόλυτα λιτή οπτική εμπειρία, που τον 
οδηγεί σε μια γαλήνια στοχαστική θεώρη-
ση ζωής». Ετσι έγραφα, τουλάχιστον τότε, 
στον πρόλογο της συνέντευξης. Σήμερα, 
θα πρόσθετα «και συντροφική». Το φαι-
νομενικά ασήμαντο που άμα του δώσεις 
χρόνο και χώρο γίνεται κόσμος ολόκληρος. 
Ο ίδιος ο δημιουργός είχε επισημάνει ότι 
«αναζητά τις απλές αλήθειες που κρύβο-
νται πίσω από τα φαινόμενα». 

Στην ερώτηση απάντησε ως εξής: «(...) H 
περιέργεια και η αντίληψη αποτελούν βα-
σικά στοιχεία της νόησης του ανθρώπου. 
Προκαλώντας, λοιπόν, τη μία, αυτομάτως 
διεγείρεται και η άλλη πτυχή, με αποτέ-
λεσμα να ωθείται ο θεατής σε βαθύτερη 
εσωτερική αναζήτηση και αυτογνωσία. 
Θεωρώ ότι αυτή η προσπάθειά μου απο-
τελεί σεβασμό στην αντίληψη, αλλά και 
στα δικαιώματα του θεατή». Το ακίνητο 
τοπίο του «Πέντε» δοκίμαζε –τότε, το μα-
κρινό 2003– τα όρια της κινηματογραφι-
κής τέχνης. Ο Κιαροστάμι αναζητούσε το 
αθέατο στη στατικότητα της επανάληψης 
(αργότερα διάβασα ότι η ταινία αυτή ήταν 
φόρος τιμής στον Ιάπωνα σκηνοθέτη Για-
σουχίρο Οζου – στη φιλμογραφία έχει κα-
ταχωριστεί ως «Five Dedicated to Ozu»), 
έχοντας ως συμμάχους και συνεργάτες τη 
γη, τον άνεμο και το νερό. «∆εν μπορώ να 
πω ότι δημιούργησα αυτήν την ταινία, αλλά 
μονάχα ότι τη γύρισα· σαν να πούμε πως 
απήγγειλα ένα ποίημα το οποίο, όμως, είχε 
ήδη γραφτεί. ∆εν δημιούργησα την ταινία, 
αλλά ήμουν εκεί, για να παρατηρήσω και 
να κατανοήσω». 

Το αφημένο στο κύμα κούτσουρο δεν 
παραμένει αμετάβλητο. Κόβεται σε δυο 
κομμάτια, το ένα παραμένει ασταθές στην 
άμμο, το άλλο καλύπτεται και αποκαλύπτε-
ται από το νερό. Και κάθε φορά, υπάρχει 
μιαν ανεπαίσθητη αλλαγή. Στον ρυθμό, 
στη συμπεριφορά, στην αντίδραση του ξύ-
λου. Ενας «διάλογος» πλούσιος και σύνθε-
τος. Ενα ξύλο που χωρίζεται στα δύο, μέσα 
στη θάλασσα, αποκτά νόημα και γεννάει 
συναισθήματα. Κάθε βλέμμα γράφει πάνω 
στην εικόνα και στους ήχους τη δική του 
ιστορία. Καθώς η μη δράση σε απορροφά-
ει, ο χρόνος μηδενίζεται. Εννοιες όπως το 
παλιό και το νέο χάνονται, η ροή είναι μια 
άλλη διάσταση χωρίς ωροδείκτες.

Πότε συμβαίνει αυτό που καταγράφει 
ο φακός; Πριν από 17, 20, 50 χρόνια, έναν 
αιώνα, ή τώρα; Η εικόνα δεν έχει ημερο-
μηνία. Ο φυσικός φωτισμός αφήνει να μα-
ντέψεις αν είναι πρωί, μεσημέρι, η βράδυ. 
Το κύμα είναι ήπιο, δεν έχει τίποτε απει-
λητικό, η ζωή στην παραλία είναι στοιχει-
ώδης. Είναι μάλλον προχωρημένο φθινό-
πωρο. Και η κίνηση στην προκυμαία έχει 
τα χαρακτηριστικά του νερού. Κυλάει, με 
μικρό ή μεγαλύτερο βηματισμό, έρχεται 
και παρέρχεται, η θάλασσα, σε λίγα μέτρα 
απόσταση, ποτέ δεν γίνεται ντεκόρ, όχι για-
τί λείπει η δράση μπροστά της αλλά για-
τί αυτή υπαγορεύει τους «διαλόγους» και 
το «σενάριο». Αυτή είναι ο/η δημιουργός. 
Κλείνεις τα μάτια και είναι παντού.

EΠΙΣΗΜΑΝΣΕΙΣ  | Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Πρωινό μετά από 46 χρόνια 

Π
έρασαν 46 χρόνια από εκείνη την 
ημέρα, και το ημερολόγιο στον τοί-
χο της προσφυγικής κατοικίας είχε 

κολλήσει στις 29 Σεπτεμβρίου 2015. Κα-
νείς δεν διανοείτο να το ξεκρεμάσει από 
τον τοίχο, κι ας ήταν ημερολόγιο από κα-
τάστημα οπτικών, κι ας είχε περάσει προ 
πολλού η ημερομηνία που αναγραφόταν 
στο χαρτί, μαζί με το σλόγκαν «Τι κι αν 
πέρασε το καλοκαίρι. Προστατεύουμε τα 
μάτια μας από τον ήλιο!». 

Όλοι ήξεραν και κανείς δεν ρωτού-
σε, γιατί έμεινε στις 29 Σεπτεμβρίου 
του 2015 το ημερολόγιο. Ήταν εκείνη 
την ημέρα που μετά από σαράντα τόσα 
χρόνια, ξάπλωσε και κοιμήθηκε μεση-
μέρι, και μετά που ξύπνησε απόλαυσε 
τον καφέ της, τρίβοντας λίγο βασιλικό 
στο χέρι της. «Αχ, αυτό το άρωμά του, 
πόσο μ’ αρέσει…». Όλοι απόρησαν, κα-
νείς δεν το πίστευε ότι μετά από εκείνο 
το τηλεφώνημα θα είχε τη δύναμη να 
κοιμηθεί, «μα, είναι δυνατόν», αναρω-
τιόντουσαν. 

Εκείνο το απόγευμα δεν έγιναν πολ-
λά, μετά που ξύπνησε και αφότου ήπιε 
τον καφέ της, ζήτησε να την αφήσουν 

μόνη της, έδωσε παραγγελία μόνο, το 
πρωί να είναι εκεί όλοι, στις 8 το πρωί, 
ούτε λεπτό αργότερα, «λαλώ σας, στες 
οκτώ να είστε δαμέ, ούλοι!». Πρώτη φο-
ρά, την άκουγαν να είναι τόσο επιτακτι-
κή και απόλυτη, απόρησαν, αλλά δεν 
έφεραν αντίρρηση, «στις 8 θέλεις, στις 
8 παρά πέντε θα είμαστε εδώ»!

 Πραγματικά, την επομένη το πρωί, 
όλοι ήταν εκεί. Εκείνη είχε σηκωθεί από 
τα χαράματα και είχε προετοιμάσει πρω-
ινό για όλους, γάλα, αβγά, μαρμελάδα 
από χρυσόμηλο, καπίρες και είχε έτοιμο 
το μπρίκι για να ψήσει καφέ σε όποιον 
το ήθελε…

Μπήκαν όλοι στην κουζίνα και κάθι-
σαν στο τραπέζι. «Καφέ ποιος θέλει;», 
ρώτησε. Ήθελαν όλοι, ετοίμασε σε όλους 
και για πρώτη φορά χρησιμοποίησε ένα 
καινούργιο σερβίτσιο για να φάνε το 
πρωινό τους. Αυτό το σερβίτσιο ήταν 
σε μία κούτα, φυλαγμένο μαζί με άλλα 
3-4 κουτιά με κεραμικά πιάτα, ποτήρια, 
βάζα, πετσέτες και άλλα παρόμοια. Κα-
νείς ποτέ δεν άνοιγε εκείνο το ντουλάπι, 
μόνο εκείνη, ίσα-ίσα για να το αερίσει.

Εκείνο το πρωινό, λοιπόν, για πρώ-

τη φορά εδώ και τριάντα τόσα χρόνια, 
άνοιξε το ντουλάπι, βγήκαν οι κούτες, 
χρησιμοποιήθηκαν τα σερβίτσια, και στο 
μικρό μπαλκονάκι στέγνωνε μια κατά-
λευκη, βαμβακερή πετσέτα…

Για κάμποση ώρα κανείς δεν μιλούσε, 
δεν ρώτησε κανείς τίποτε. Όλοι ήξεραν, 
αλλά κανείς δεν έλεγε τίποτε. Είναι κάτι 
τέτοιες ώρες που η σιωπή είναι σανίδα 
σωτηρίας από τη βύθιση στο πέλαγος 
της μνήμης. Όταν τελείωσε το πρωι-
νό της, σηκώθηκε από τη θέση της και 
βγήκε στο μπαλκόνι, μάζεψε τη στεγνή 
πετσέτα και μπήκε στο άλλο δωμάτιο. 
Οι υπόλοιποι έμειναν στην κουζίνα, πε-
ριμένοντας να τελειώσει αυτή η περί-
εργη ιεροτελεστία, την οποία δεν κα-
ταλάβαιναν, αλλά ένιωθαν ότι έπρεπε 
να είναι μέρος της. 

Στο άλλο δωμάτιο, εκείνη χτένιζε τα 
μαλλιά της, αφού είχε φορέσει ένα σκου-
ρόχρωμο φουστάνι με ομοιόχρωμο που-
κάμισο και ζακέτα… Τους φώναξε όλους 
στο σαλόνι, στεκόταν στην πόρτα, και 
στο ένα χέρι κρατούσε μία τσάντα, ξε-
χώριζε η πετσέτα, ένα μαντήλι και ένα 
κομμάτι χαρτί, σαν το γράμμα. 

«Πάμε, ήρθε η ώρα, θα μας περιμέ-
νει και έχουμε ήδη αργήσει… περίμενε 
πολύ», είπε. Κατέβηκαν από τις σκάλες, 
δεν είχε ακόμα κλείσει ο διαγωνισμός 
για την τοποθέτηση ασανσέρ, και μπή-
καν στα αυτοκίνητά τους. Μετά από λί-
γο, έφτασαν στο αεροδρόμιο, εκεί που 
πριν από 46 χρόνια είχαν ξαναβρεθεί 
όλοι μαζί. Φυσικά, δεν το θυμόντουσαν 
όλοι, αλλά όντως είχε συμβεί, «Από τες 
Αθήνες έρχεται, δάσκαλος ακούεις»… 
έλεγε τότε όλο καμάρι. 

Παγωμάρα, κοντοστάθηκε για λίγο, 
έφτιαξε τα μαλλιά της και πέρασε την 
πόρτα. Εκεί είδε το δασκαλούι της, να 
της γνέφει… και εκείνη έβγαλε το μα-
ντήλι, όχι για να σκουπίσει τα μάτια της, 
αλλά για να τον χαιρετήσει… Μπήκαν 
σε μία αίθουσα, μάλλον ψυχρή θα την 
έλεγε κανείς, αποστειρωμένη. Έβγαλε 
την πετσέτα, της έδωσαν ένα κασελά-
κι, σκούπισε με το μαντήλι τα μάτια 
της, τύλιξε το περιεχόμενο με τη φρε-
σκοπλυμένη πετσέτα, και μαζί έβαλε το 
γράμμα, «Σε περίμενα, σήμερα φάγαμε 
όλοι μαζί πρωινό, δεν ήρθες, σε καθυ-
στέρησαν. Σε αγαπώ».

Διάλογος του ξύλου 
με τη θάλασσα

Ατζέντα

 Eπιμέλεια: ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ 
art@kathimerini.com.cy

kouroupakisa@kathimerini.com.cy

louil@kathimerini.com.cy

Ε Π Ι Λ Ο Γ Ε Σ

Ο «Ράφτης κυριών», το διασημότερο έρ-
γο του Φεντό –το έγραψε στα είκοσι πέντε 
του χρόνια, το 1887, γνωρίζοντας την πρώ-
τη μεγάλη του επιτυχία-, είναι μια κλασική, 
απολαυστική κωμωδία γεμάτη απρόοπτα, 
έξυπνο χιούμορ και καταιγιστική δράση. Η 
συζυγική απιστία γίνεται το εργαλείο για 
να σατιριστούν η υποκρισία, η σεμνοτυ-
φία και τα μικροαστικά ήθη δημιουργώντας 
την εικόνα της απόλυτης φάρσας. Ο Φοί-
βος ∆εληβοριάς συνεργάζεται ξανά με τον 

Γιάννη Μπέζο γράφοντας τραγούδια για 
το έργο. Μετάφραση-σκηνοθεσία: Γιάννης 
Μπέζος. Παίζουν: Γιάννης Μπέζος, Τάσος 
Γιαννόπουλος, Ελένη Ουζουνίδου, Αννα 
Κουτσαφτίκη, Γιάννα Παπαγεωργίου, Λεω-
νίδας Μαράκης, Θανάσης Ισιδώρου, Κων-
σταντίνα Νταντάμη, Ντένια Στασινοπούλου. 
Παττίχειο ∆ημοτικό Αμφιθέατρο την Παρα-
σκευή 24 Ιουλίου 2020 στις 9:00 μ.μ. Ν. Γ. 
∆ημητρίου, Λάρνακα. Πληροφορίες τηλέ-

φωνο 77777040.

ΘΕΑΤΡΟ

«Ράφτης Κυριών» στο Παττίχειο

Η απολαυστική κωμωδία 
του Ντίνου Σπυρόπουλου Η 
Γιαγιά, διασκευασμένη στη 
κυπριακή διάλεκτο, με στόχο 
να δώσει μια νότα αισιοδοξί-
ας η ΕΘΑΛ επανέρχεται στα 
θεατρικά δρώμενα . Πρό-
κειται για μια σπαρταριστή 
αλληγορική κωμωδία που 
καθρεφτίζει με μοναδικό 
τρόπο τη σημερινή πραγμα-
τικότητα και τη συμπεριφο-
ρά των ανθρώπων σε περί-
οδο «κρίσης». Υπόθεση: Η 
κα. Ευγενία Χατζηιωάννου 
(χήρα υποστράτηγου) μένει 
πλέον μόνη της και δεν έχει 
κανένα παράπονο. Μέχρι τη 

μέρα που η τράπεζα απει-
λεί να της κόψει τη σύντα-
ξη, ένας κλέφτης απειλεί 
να της κόψει το λαιμό και ο 
γείτονας της, της κόβει τον 
ύπνο. Στην κυρία Ευγενία 
δεν αρέσουν οι ιδιοτροπίες. 
Θα βγει κανείς ζωντανός απ’ 
τα χέρια της; Σε σκηνοθεσία 
και διασκευή του Παναγιώτη 
Λάρκου. Παίζουν οι: Κώστας 
Βήχας, Γιώργος Κυριάκου, 
Μαρία Φιλίππου, Μάριος 
Κωνσταντίνου : Γ΄ ∆ημοτικό 
Σχολείο Ύψωνα, Πρεμιέρα: 
26 Ιουλίου 2020 στις 9:00 
μ.μ. Πληροφορίες τηλέφωνο 

25877827.

Μόνος με το λαούτο και τη φωνή του, ο 
Βαγγέλης Γέττος πραγματοποιεί μια ανα-
δρομή σε αγαπημένες του μουσικές κοιτί-
δες, από την Κρήτη ως την Κύπρο και από 
τον Θανάση Παπακωνσταντίνου στους Χαΐ-
νηδες στο Καφενείο 11. Ο Βαγγέλης Γέττος 
θα ερμηνεύσει τραγούδια που τον εισή-
γαγαν στο σύμπαν του λαούτου, αλλά και 
κομμάτια με τα οποία εξέλιξε την τεχνική 
και το ρεπερτόριό του. Μία μουσική περι-
διάβαση που συνδυάζει το επικό στοιχείο 
με το λυρισμό και τις στιβαρές μελωδικές 
γραμμές με την έγχορδη ατμοσφαιρικότη-
τα. Πέμπτη 23 Ιουλίου, 8:00 μ.μ. Καφενείο 
11, γωνία Σούτσου και Πειραιώς, πίσω από 
το χαμάμ, Παλιά Λευκωσία. Πληροφορίες 

και κρατήσεις τηλέφωνο 97843347.

ΜΟΥΣΙΚΗ

Βαγγέλης Γέττος σόλο με 
λαούτο και φωνή

ΠΑΡΑΣΤΑΣΗ

«Η Γιαγιά» από την Κεντρική Σκηνή της ΕΘΑΛ

ΚΙΝΗΜΑΤΟΓΡΑΦΟΣ 

5ο Διεθνές Φεστιβάλ 
Κινηματογράφου 
To Διεθνές Φεστιβάλ Κινηματογρά-
φου Πάφου (PIFF) επιστρέφει για 5η 
χρονιά με υπαίθριες κινηματογραφι-
κές προβολές στις 24 με 26 Ιουλίου. 
Η κατεξοχήν κινηματογραφική γιορτή 
της πόλης επιστρέφει προβάλλοντας 
Κυπριακές και διεθνείς ταινίες και ντο-
κιμαντέρ μικρού μήκους. Το τριήμερο 
φεστιβάλ θα πραγματοποιηθεί στην 
αυλή του Πολιτιστικού Χώρου Τεχνό-
πολις20 με θερινές προβολές κάτω 
απ’ τον έναστρο ουρανό της Πάφου. 
Το PIFF υποστηρίζει ανεξάρτητες ται-
νίες μικρού μήκους και στοχεύει στη 
διερεύνηση, την προώθηση και την 
ανάπτυξη της τέχνης των ανεξάρτητων 
κινηματογραφικών παραγωγών. Φέτος 
στο πρόγραμμα περιλαμβάνονται ταινί-
ες από βραβευμένους και πρωτοεμφα-
νιζόμενους δημιουργούς, όπως επίσης 
και πολύ ενδιαφέρουσες φοιτητικές 
παραγωγές από όλο τον κόσμο. Από 
την Παρασκευή 24 Ιουλίου 2020 μέχρι 
Κυριακή 26 Ιουλίου στις 8:45 μ.μ. Τε-
χνόπολις 20, λεωφ. Νικολάου Νικολαΐ-
δη 18 Πάφος. Πληροφορίες τηλέφωνο 

70002420.

19 -25.7.2020

ΜΟΥΣΙΚΗ

Οι Larva στις Μουσικές του Κόσμου

Το μουσικό σχήμα Larva αντλεί την έμπνευσή του από κυπριακές μελωδίες 
και ρυθμούς που συγχωνεύονται με δυτικά μουσικά στοιχεία. Υιοθετώντας μια 
νέα προσέγγιση που αναθεωρεί την παραδοσιακή μουσική, το σχήμα δημιουρ-

γεί πρωτότυπες συνθέσεις με 
επιρροές από τις μουσικές 
του κόσμου και την τζαζ. Με-
τατρέπει ιδέες που προέρ-
χονται από το παρελθόν σε 
σύγχρονους ήχους, σε εντε-
λώς νέα μορφή, όπως η με-
ταμόρφωση της προνύμφης 
στη φύση. Μουσικοί: Βασίλης 
Φιλίππου - πιάνο, κρουστά, 
νέυ, φωνή / Αλέξης Κάσινος 

– κιθάρα  Προσκεκλημένος ο Μάριος Μενελάου – μπάσο. Παρασκευή 24 Ιουλί-
ου, ώρα 21:00@ Χώρος στάθμευσης ΣΕΚ (πίσω από Ριάλτο). Είσοδος Ελεύθερη 
/ Απαραίτητη η προκράτηση θέσεων. Πληροφορίες, κρατήσεις: 77 77 77 45.

ΜΟΥΣΙΚΗ

Άρωμα Παλιάς 
Ωραίας Αθήνας
στο Gazi Live 
Στο Gazi live για μια μόνο βρα-
διά, «άρωμα» Παλιάς Ωραίας 
Αθήνας! Ένα Αφιέρωμα στο πα-
λιό λαϊκό τραγούδι! Ταξιδεύου-
με μαζί στην χρυσή εποχή του 
λαϊκού πενταγράμμου. Στις απο-
σκευές μας ο 
μπαγλαμάς και 
ένα ακορντε-
όν, μια κιθάρα 
και ένα μπου-
ζούκι. Αξέχαστα & αγαπημένα 
λαϊκά τραγούδια ζωντανεύουν 
τις πιο όμορφες μας αναμνή-
σεις. Παίζουν οι: Παναγιώτης 
Ξανθόπουλος στην Κιθάρα/Τρα-
γούδι, Άννη Παντελή στο Μπα-
γλαμάς/Τραγούδι, Λεόντιος 
Γεωργίου στο Ακορντεόν και Πά-
νος Μουμτζίδης στο Μπουζούκι. 
Gazi Live Stage την Τέταρτη 22 
Ιουλίου, lεωφ. Αρχιεπισκόπου 
Κυπριανού 61 Λευκωσία. Πληρο-

φορίες τηλέφωνο 96894044.
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Συνέντευξη στον

ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Η ΕΘΑΛ επιστρέφει στη θεατρική 
πραγματικότητα με το έργο του 
Ντίνου Σπυρόπουλου «Η γιαγιά» σε 
σκηνοθεσία Παναγιώτη Λάρκου. Η 
αλήθεια είναι ότι δεν γνώριζα πολλά 
για το έργο, και χρειάστηκε ο Πανα-
γιώτης να με πληροφορήσει επιστα-
μένως… Το έργο διασκευάστηκε και 
μεταφέρθηκε στην κυπριακή διάλε-
κτο, κάτι που όπως μου λέει ο Πα-
ναγιώτης τον ιντρίγκαρε… Όσον 
αφορά το έργο και αν αυτό αφορά 
την κυπριακή πραγματικότητα ο 
Παναγιώτης Λάρκου μού λέει πως 
η αντιπροσωπευτικότητα δεν είναι 
πραγματικό δίλημμα, «Αν μια ιστορία 
αξίζει να ακουστεί, ανεβάζεις το έργο. 
Τόσο απλά». Θα ήθελα να σημειώσω 
ότι αυτή η μεταφορά στην κυπρια-
κή διάλεκτο άνοιξε μεταξύ μας μια 
μεγάλη και γόνιμη συζήτηση, που 
όμως θα σας την πούμε άλλη φορά, 
για την ώρα απλώς λέω ότι στον Πα-
ναγιώτη το έργο στην ανάγνωση του 
Παναγιώτη είχε όλα τα φόντα να με-
ταφερθεί στα κυπριακά, αλλά και να 
διασκευαστεί ώστε να έρθει ακόμη 
πιο κοντά στα καθ’ ημάς, και όπως 
λέει χαρακτηριστικά «Πολύ μου ταί-
ριαξε με τον κυπριακό πυρήνα μου. 
Ένιωσα πως η διάλεκτος θα το φώ-
τιζε. Θα το έκανε πιο χαμογελαστό». 

–Παναγιώτη, η παράσταση έπρε-

πε να είχε κάνει πρεμιέρα, ποιες 

είναι οι αλλαγές που έγιναν λόγω 

του covid-19;

–Από τον Μάρτιο που θα αρχίζα-
με, είμαστε τρεις μήνες σοφότεροι 
και γηραιότεροι, κάποια κιλά βαρύ-
τεροι και αναγκαστήκαμε να αλλά-
ξουμε κάποιες ατάκες που έλεγαν 
για «καλοριφέρ», τις κάναμε «κλι-
ματιστικό»… Και προσαρμόσαμε 
παράλληλα ένα έργο που γράφτηκε 
για κλειστή αίθουσα, σε ανοιχτού 
θεάτρου υποκριτική γραμμή. Αυτό 
θεωρώ ήταν το πιο απαιτητικό κομ-
μάτι της αλλαγής.

–Είναι η γιαγιά ένα κείμενο που 

ιντριγκάρει τον σκηνοθέτη; Δίνει 

σκηνοθετικές ευκαιρίες;

–Ω ναι! Ω ναι! Έχω στα χέρια 
μου ένα κείμενο που πια το νιώθω 
απόλυτα δικό μου. Η σκηνική πρό-
κληση ενός άντρα που υποδύεται τη 
γυναίκα με κράτησε ξύπνιο αρκετές 
νύχτες. Είμαι χαρούμενος όμως. Τα 
καταφέραμε. Οι ηθοποιοί μου δηλα-
δή τα κατάφεραν. Εγώ την περισσό-
τερη ώρα κάθομαι και τους χαζεύω. 
Ο Ντίνος Σπυρόπουλος μού έκανε 

την τιμή να δώσει την άδεια του για 
να μεταφέρω το έργο στην κυπριακή 
διάλεκτο και να το διασκευάσω. Πό-
σο περισσότερη ίντριγκα να ζητήσω; 

–Πιστεύεις ότι το έργο αυτό είναι 

μια σύγχρονη κωμική ηθογραφία 

ή κάτι πέραν από αυτό;

–Το έργο είναι ακριβώς αυτό και 
είναι και πολύ περήφανο που είναι 
ακριβώς αυτό. ∆εν προσποιείται κά-
τι άλλο. Είναι μια Κωμωδία με «Κ» 
κεφαλαίο και πολύ μου αρέσει που 
μας φιλοξενείτε εδώ στην «Καθη-
μερινή» που είναι έχει επίσης «Κ» 
κεφαλαίο.

–Θα γίνει διασκευή στην κυπρια-

κή, όπως είχε ανακοινωθεί; Σε τι 

αποσκοπεί μια τέτοια διασκευή;

–Η διασκευή έχει ήδη γίνει όπως 
έγραψα πιο πάνω. Η διασκευή ήρθε 
να δικαιώσει τη μυρωδιά που είχε 
το πρωτότυπο. Έχει μια αναρχία η 
γιαγιά. Ένα «σίκκιμε σιo ρ». Όταν το 
διάβασα πρώτη φορά η πρώτη σκέψη 
που μου ήρθε στο νου ήταν «ρε, τού-
τοι χάνει ο πάττιχος τους». Η δεύτερη 
ήταν «δκιάορκα σου, εμπλέξαμεν με 
τους πελλούς». Πολύ μου ταίριαξε με 
τον κυπριακό πυρήνα μου. Ένιωσα 
πως η διάλεκτος θα το φώτιζε. Θα το 
έκανε πιο χαμογελαστό. 

–Αντιπροσωπεύει την κυπριακή 

πραγματικότητα;

–Θέλω να ελπίζω πως όχι. Του-
λάχιστον εγώ δεν έχω ακούσει για 

περιστατικά στην Κύπρο που συγ-
γενείς να μην έχουν δηλώσει το θά-
νατο των ηλικιωμένων γονιών τους 
για να συνεχίσουν να εισπράττουν 
τη σύνταξή τους. ∆εν το προτείνω. 
Μην το δοκιμάσετε στο σπίτι. Έχω 
και την υποψία πως είναι παράνομο. 
Από εκεί και πέρα δεν νομίζω πως η 
αντιπροσωπευτικότητα είναι πραγ-
ματικό δίλημμα. Αν μια ιστορία αξί-
ζει να ακουστεί, ανεβάζεις το έργο. 
Τόσο απλά.

–Οι δύο ήρωες της παράστασης 

είναι θύτες ή θύματα; Είναι πρω-

ταγωνιστές της κοινωνίας ή παρα-

κολουθήματα της εξουσίας;

–Είναι δυο «εγκληματικά» στοι-
χεία. Αν τους ρωτήσεις θα σου πουν 
πως η κοινωνία τους έκανε θύματα 
και τους έσπρωξε στο έγκλημα. Και 
μάλλον θα έχουν και δίκιο. Αλλά 
πρωταγωνιστές δεν είναι σε καμία 
περίπτωση. Κομπάρσοι είναι οι καη-
μένοι. Και ερασιτέχνες. Αλλά δεν 
χάνουν το κέφι τους. Αισιοδοξούν. 
Γι’ αυτό τους συμπαθώ. 

–Για ποια γιαγιά μιλάμε τελικά;

–Μιλάμε για τη γιαγιά τη δική 

μου και τη γιαγιά τη δική σου. Για 
όλες τις γιαγιάδες που μας μπούκω-
ναν κεφτέδες, που αν είχαμε κρυο-
λόγημα μάς έβαζαν αγιασμό. Που αν 
είχαμε ερωτική απογοήτευση μάς 
κάπνιζαν. Που μας φόραγαν ζακέτες 
τον Ιούλιο. Που μαγείρευαν καλύτε-
ρα από τη μάνα μας. Αφιερώνω αυτή 
την παράσταση σε όλες τις γιαγιά-
δες που συνεχίζουν να μετρούν τις 
συνταγές τους με ποτήρια.

–Πώς βλέπεις τα θεατρικά πράγ-

ματα στη μετά covid εποχή;

–∆εν έχω καλό προαίσθημα. 
Είναι όλος ο κλάδος στα όρια της 
αντοχής του. Και όχι μόνο της οι-
κονομικής. Από αυτό ήμασταν του-
λάχιστον προπονημένοι. Η ηθική 
αντοχή μας είναι που παραπατάει. 
Ζητήσαμε κι εμείς αυτονόητα, όπως 
και όλοι οι άλλοι εργαζόμενοι, μια 
στήριξη. Και δεν την πήραμε ποτέ. 
Αυτό το περίφημο επίδομα μέχρι 
και σήμερα δεν το έχουμε πάρει. 
Έχουμε εισπράξει όμως κάμπο-
ση χολή. Και φωνές του στυλ «μα 
ίνταν που θέλουν τζαι τούτοι σιορ;». 
Συγγνώμη, αγαπητοί συμπατριώτες, 
αλλά αν εσείς ζείτε τη ζωή και εξα-

σκείτε το επάγγελμα που διάλεξαν 
για εσάς οι γονείς σας, δεν φταίμε 
εμείς γι’ αυτό. Μη μας το χρεώνετε. 
Φαντάζομαι στον «Τιτανικό» δεν 
σας χάλασε που η ορχήστρα, αντί 
να πλακώσει τους επιβάτες στο ξύλο 
για μια θέση στις σωστικές λέμβους, 
έκατσε στη θέση της και έκανε τη 
δουλειά της. ∆ουλειά κάνουμε, και 
έχουμε και νοίκι να πληρώσουμε. 
Και δεν θέλουμε ελεημοσύνη. Αφή-
στε μας να κάνουμε τη δουλειά μας. 
Κάποιοι μας έχουν ανάγκη. Είναι και 
άλλοι που δεν χωράνε στις λέμβους. 
Ήμασταν οι πρώτοι που κλείσαμε 
και οι τελευταίοι που θα ανοίξουμε. 
Το κράτος μας ξεκαθάρισε πως δεν 
θεωρούμαστε αναγκαίοι. Ή έστω 
χρήσιμοι. Νιώθω πως οι συμπολίτες 
μου είναι πρόθυμοι να μας ανταλ-
λάξουν –όλους εμάς τους αχαΐρευ-
τους καλλιτέχνες– με ένα αεροπλά-
νο γεμάτο Βρετανούς τουρίστες που 
θα λιάζονται στον Πρωταρά. Και ας 
μην είναι καν μεγάλο αεροπλάνο. 
 

«Η γιαγιά», από την ΕΘΑΛ. 
Πρεμιέρα: 26 Ιουλίου 2020 | Γ΄ 

∆ημοτικό Σχολείο Ύψωνα | 9: 00 μ.μ. 
Aκολουθεί παγκύπρια περιοδεία.

«Αν μια ιστορία αξίζει
να ακουστεί, ανεβάζεις
το έργο. Τόσο απλά»
Ο Παναγιώτης Λάρκου σκηνοθετεί την παράσταση «Η γιαγιά» 

Ο σκηνοθέτης της παράστασης Παναγιώτης Λάρκου αφιερώνει αυτή την παράσταση σε όλες τις γιαγιάδες που συ-
νεχίζουν να μετρούν τις συνταγές τους με ποτήρια.

Το έργο είναι μια σύγ-
χρονη κωμική ηθογρα-
φία, «δεν προσποιείται 
κάτι άλλο. Είναι μια Κω-
μωδία με «Κ» κεφαλαίο», 
τονίζει ο Παν. Λάρκου.
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ΚΩΣΤΑΣ
ΚΑΚΟΓΙΑΝΝΗΣ

–Ποιος είναι ο ρόλος της μουσικής 

σε μία αρχαία κωμωδία και γενικά 

στο αρχαίο δράμα; 

–Όπως σήμερα στη θεία λειτουρ-
γία, όπου ο λόγος εκφέρεται με μουσι-
κότητα, έτσι και το αρχαίο δράμα και 
ειδικά η κωμωδία, που γεννήθηκαν μέ-
σα από τις τελετές και τις εορτές προς 
τον ∆ιόνυσο, είχαν τη μουσική ως ανα-
πόσπαστο κομμάτι τους. Άλλωστε, γι’ 
αυτό και τα κείμενα των κλασικών μας 
δραματουργών ήταν έμμετρα, γιατί εκ-
φέρονταν μουσικά. Και επειδή γιορτή 
χωρίς μουσική δεν γίνεται, και σήμε-
ρα μια αριστοφανική κωμωδία για να 
μεταδώσει τον «σατιρικό» αυτό χαρα-
κτήρα της στο κοινό, πρέπει οπωσδή-
ποτε να συνοδεύεται από μπόλικη και 
πλούσια μουσική.

–Ποιες ήταν οι δυσκολίες σε αυτό 

το εγχείρημα; 

–Αυτή η συνεργασία είναι από τις 
πιο όμορφες που είχα στη ζωή μου. Το 
κλίμα στον ΘΟΚ, από τον φρουρό μέ-
χρι και το Συμβούλιο, είναι τόσο όμορ-
φο που ένιωσα ότι βρίσκομαι σε μια 
τεράστια αγκαλιά αγάπης, ασφάλειας, 
αλλά και σεβασμού, έστω και αν λόγω 
των μέτρων του κορωνοϊού κρατήσαμε 
απόσταση μεταξύ μας. Η μόνη δυσκο-
λία που συνάντησα ήταν για το πώς θα 
μπορούσε ο Κώστας Κακογιάννης να 
τολμήσει να αγγίξει ένα έργο, στο οποίο 
μεγαλούργησαν κορυφαίοι συνθέτες, 
όπως ο Σαββόπουλος, ο Μικρούτσικος, 
ο Λεοντής και ο Κραουνάκης. Ευτυχώς, 
προς τιμήν του τελευταίου, με το που 
έμαθε ότι θα μελοποιήσω τους «Αχαρ-
νείς», με πήρε τηλέφωνο και μου είπε: 
«Ξέχασ’ τους όλους! Μην βάλεις κανέ-
να όριο στη φαντασία σου, να σκίσεις, 
χωρίς να νοιάζεσαι για κανέναν. Γράψε 
λαϊκά!» Τα λόγια του μου έδωσαν τό-
ση δύναμη, που ένιωσα μια απίστευτη 
ελευθερία και η έμπνευση έρεε ποτάμι.

–Ποια τα μουσικά εργαλεία που ανέ-

πτυξες για να αποδώσεις το κλίμα 

στους Αχαρνείς;

–Το μουσικό ύφος μιας παράστασης 
είναι καθοριστικό, έτσι το είχα έγνοια 
να αποφασίσω σε ποιο πλαίσιο θα ενέ-
τασσα τη μουσική μου τόσο συνθετικά 
όσο και ενορχηστρωτικά. Στην αρχή 
σκεφτόμουν να γράψω ζεϊμπεκιές, έτσι 
όλοι οι ηθοποιοί στις ακροάσεις ερμή-
νευσαν τη… «Ρόζα». Μάλιστα, αναζη-
τούσα τον κατάλληλο μπουζουξή για το 
έργο, αφού η μουσική θα είναι ζωντα-
νή. Το κείμενο όμως τελικά με οδήγησε 
αλλού, έτσι ταξίδεψα πιο βαθιά, προς 
την παράδοσή μας, χρησιμοποιώντας 
όργανα όπως το σαντούρι, το λαούτο, 
το πιθκιαύλι, το βιολί και το νταούλι.

–Η σκηνοθετική ματιά του Βαρνάβα 

Κυριαζή επηρέασε τη δουλειά σου; 

Γενικά ο σκηνοθέτης πρέπει να επη-

ρεάζει τον συνθέτη;

–Μόνο και μόνο η συνεργασία μου 
με μια τόσο σημαντική μορφή του θεά-
τρου όπως ο Βαρνάβας Κυριαζής, ήταν 
ένα όνειρο που εδώ και χρόνια ήλπιζα 
να πραγματοποιηθεί. Αν και η αλληλο-
εκτίμησή μας είναι μεγάλη, αυτή είναι 
η πρώτη φορά που καταφέραμε να συ-
νεργαστούμε. Απόλαυσα στο μέγιστο 
την καλλιτεχνική αυτή συνάντησή μας 
και ο θαυμασμός μου προς το ταλέντο 
του γιγαντώθηκε. Είναι απίστευτο να 
βλέπεις την ενέργεια και τον τρόπο 
με τον οποίο ο Βαρνάβας υποδεικνύει 
στους ηθοποιούς τη σωστή ερμηνεία, 
καταφέρνοντας να υποδυθεί στην εντέ-
λεια τον κάθε ρόλο. Τόσο άψογα, που να 
αναρωτιέσαι αν μπροστά σου βλέπεις 
ένα δεκάχρονο παιδί ή έναν 80χρονο 
γεροντάκο! Άλλο στοιχείο που εκτί-
μησα στο πρόσωπό του είναι η ευγέ-
νεια, ο σεβασμός και η ακρίβεια, ένας 
πραγματικός τζέντλεμαν! Όσον αφορά 
το συνθετικό μέρος, ήταν από τις πιο 
«ανώδυνές» μου συνεργασίες, αφού μου 
έδωσε απίστευτη ελευθερία και τα μόνα 
σχόλια που εισέπραξα από μέρους του 
ήταν τα «μπράβο». Μάλιστα, ένιωθα τό-
σο άβολα στην αρχή, που τον ρωτούσα 
ξανά και ξανά αν ήταν σίγουρα ικανο-
ποιημένος με τα κομμάτια που έφερνα.

–Έχεις και τη μετάφραση, αλλά και 

τους στίχους του Πάμπου Κουζάλη, 

δημιουργική πολυφωνία; Σε δυσκο-

λεύει αυτό; 

–Η συνεργασία μου με τον Κουζάλη 
μετρά πλέον δεκαετίες, έτσι η σκέψη 
και η έμπνευση είναι κοινή. Γνωρίζου-
με τόσο καλά ο ένας τον άλλον, που ξέ-
ρει από πριν τι θα με εμπνεύσει και τι 
θα με ταλαιπωρήσει. Το μόνο στοίχη-
μα που έπρεπε να κερδίσουμε ήταν ο 
χρόνος, αφού λόγω της αβεβαιότητας 
που έφερε ο κορωνοϊός, αργήσαμε να 
ξεκινήσουμε, έτσι όταν τελικά ο ΘΟΚ 
αποφάσισε να ανεβάσει το έργο, είχα-
με μόνο 15 μέρες να ολοκληρώσουμε 
πάνω από δέκα χορικά. Ο Κουζάλης 
φρόντισε να γράψει δύο αριστουργη-
ματικές παραβάσεις, αλλά και να με-
ταφέρει στο σήμερα τους αυθεντικούς 
στίχους του ποιητή σε ταχύτητες ρεκόρ 
(κάτι σπάνιο για τον τελειομανή αυτό 
ποιητή), χωρίς όμως καμία απολύτως 
έκπτωση στην ποιότητα. Έτσι εγώ εί-
χα έναν… πολύ καλοστρωμένο δρόμο 
να δημιουργήσω.

–Λαμβάνεις υπόψη σου την κινησι-

ολογία του Παναγιώτη Τοφή ή εκεί-

νη ακολουθεί τον δικό σου μουσι-

κό δρόμο;

–Αχ! πόσο χάρηκα τη δεύτερη αυτή 
συνεργασία μου με τον Παναγιώτη! Τον 
γνωρίζω από τα φοιτητικά του χρόνια, 
όταν το Παράκεντρο είχε μια συνερ-
γασία με το πανεπιστήμιο στο οποίο 
σπούδαζε, έτσι δύο από τις πρώτες του 
χορογραφίες παρουσιάστηκαν στον 
χώρο εκδηλώσεων του Παράκεντρου. 
Τώρα πια συναντιόμαστε ως ισότιμοι 
συνεργάτες και χαίρομαι, όπως και με 
τον Βαρνάβα, τη συνεργασία μας. Ακό-
μα ένας τζέντλεμαν, χωρίς τις εξάρσεις 

και τα... «αππώματα», που πολλοί καλλι-
τέχνες και δημιουργοί έχουμε κάποιες 
φορές. Η μουσική μου προηγήθηκε, 
έτσι σε έναν μεγάλο βαθμό ο Πανα-
γιώτης έπρεπε να κεντήσει πάνω στις 
νότες που του καθόρισα και το έπρα-
ξε στην εντέλεια. Είμαι περήφανος για 
το αποτέλεσμα και χαρούμενος που 
δεν μου ζήτησε την παραμικρή αλλα-
γή. Είμαι σίγουρος ότι θα θαυμάσετε 
το έργο του και θα εκστασιαστείτε με 
τον «Χορό των Τράγων», στον οποίο 
μεγαλούργησε.

–Τι είναι αυτό που προσέχεις περισ-

σότερο, όταν γράφεις μουσική για το 

θέατρο; Ποιες παγίδες κρύβει η μου-

σική για το θέατρο; 

–Επειδή η μουσική για μια θεατρική 
παράσταση είναι πρωτότυπη και το κοι-
νό δεν την έχει ξανακούσει, πρέπει να 
υπάρχει μουσική συνέπεια ώστε να δίνε-
ται η δυνατότητα στον θεατή/ακροατή 
να εμπεδώσει το κλίμα από τις πρώτες 
κιόλας νότες. Αρκετά από τα μοτίβα του 
έργου επαναλαμβάνονται σε παραλλαγές 
και εξελίσσονται, όπως και οι χαρακτή-
ρες του έργου. Όσο πλησιάζουμε προς 
το τέλος, το μοτίβο του πολεμοχαρούς 
Λάμαχου πλησιάζει μουσικά αυτό του… 
ειρηναίου ∆ικαιόπολη, ενώ τα υπόλοιπα 
μουσικά θέματα της παράστασης συ-
γκλίνουν και υφαίνουν το διονυσιακό 
φινάλε, το «Τήνελλα Καλλίνικε!». Χαί-
ρομαι που η μουσική θα είναι ζωντανή 
στη σκηνή και που θα συμμετέχω και 
εγώ ο ίδιος, ώστε να έχω την ευελιξία 
και την ελευθερία της προσαρμογής 
στις αντιδράσεις του κοινού.

ΠΑΜΠΟΣ
ΚΟΥΖΑΛΗΣ

–Θα ακούσουμε κάτι διαφορετικό από 

τα λόγια του Αριστοφάνη, μέσα από 

τους στίχους των τραγουδιών σου;

–Όλα τα τραγούδια, πλην των δύο 
παραβάσεων, είναι φτιαγμένα από το 
γλωσσικό υλικό του Αριστοφάνη. Είχα 
στη διάθεσή μου τρεις μεταφράσεις, 
τις οποίες αντιπαρέβαλα με το αρχαίο 
κείμενο, για να μην απομακρυνθώ από 
τις αρχικές εικόνες. Οι προσωπικές μου 
παρεμβάσεις είχαν ως στόχο, με τη 
βοήθεια της ομοιοκαταληξίας και του 
ρυθμού, να δώσουν έμφαση σε κάποια 
σημεία και να προκαλέσουν ευφορία 
και γέλιο.

–Ποιον δρόμο ακολουθείς για να γρά-

ψεις τους στίχους; Φοβήθηκες μην 

παρασυρθείς υπέρ το δέον από την 

επικαιρότητα; 

–Ο δρόμος χαράχτηκε από τον σκη-
νοθέτη, τον Βαρνάβα Κυριαζή, ο οποίος 
ήξερε ακριβώς τι ήθελε, μας έδωσε όμως 
πλήρη ελευθερία να αποτυπώσουμε το 
δικό μας στίγμα. Το κάθε τραγούδι υπη-
ρετεί τη συγκεκριμένη στιγμή και τη δε-
δομένη σκηνή, στην οποία είναι ενταγ-
μένο. Ορμητικό και επιθετικό εκεί που 
χρειάζεται, κωμικό και… πιπεράτο εκεί 

όπου πρέπει. Ο θεματικός πυρήνας του 
έργου, ο πόθος για την ειρήνη, είναι δια-
χρονικός και πάντα επίκαιρος. Μόνο στο 
πλαίσιο των δύο παραβάσεων αγγίξαμε 
κάποια άλλα θέματα της επικαιρότητας.

–Ποιος είναι ο ρόλος των παραβάσε-

ων στη σημερινή παράσταση;

–Στην παράβαση διακόπτεται η δρά-
ση και ο Χορός απευθύνεται άμεσα 
στους θεατές. Στη δική μας παράστα-
ση ο λόγος δίνεται στα νιάτα, στη γε-
νιά στην οποία παραδίδουμε τον κόσμο 
που εμείς έχουμε χτίσει ή… γκρεμίσει. 
Μέσα, λοιπόν, από το κριτικό βλέμμα 
ενός δεκαπεντάχρονου κοριτσιού, εκ-
φράζεται ο θυμός και η αγανάκτηση, 
που όμως δεν ζητούν εκδίκηση. Η απά-
ντηση στον παραλογισμό του πολέμου, 
της κοινωνικής αδικίας και της κατα-
πίεσης από την αυθαίρετη εξουσία εί-
ναι ο δρόμος της καρδιάς και η φωνή 
της αγάπης.

 
–Συνδέεται η μουσική του Κώστα 

Κακογιάννη με τους στίχους σου; 

–Στην αφετηρία κάθε νέας μας δου-
λειάς συζητούμε και συμφωνούμε με 
τον Κώστα το ύφος και τον ρυθμό των 
τραγουδιών. Ακολουθώντας αυτό τον 
κοινό άξονα, επιδιώκουμε το αρμονικό 
δέσιμο λόγου και μουσικής. Είτε οι στί-
χοι γραφτούν πρώτοι είτε η μουσική, 
ξέρουμε προς τα πού πηγαίνουμε. Με-
τά από τόσα χρόνια συνεργασίας, δεν 
χρειάζεται πια να εξηγούμε πολλά. Σ’ 
αυτή την παράσταση η μουσική φέρνει 
τόσα χρώματα και έναν ξέφρενο διονυ-
σιακό ρυθμό, που θέλεις να σηκωθείς, 
να τραγουδήσεις και να χορέψεις μαζί 
με τους ηθοποιούς.

–Ποιες είναι οι προκλήσεις σε ένα 

τέτοιο κείμενο;

–Όλοι οι συμμετέχοντες στην πα-
ράσταση προσεγγίζουμε το έργο με 
μεγάλο σεβασμό. Το ζητούμενο είναι 
να ζωντανέψει στη σκηνή ο λόγος του 
Αριστοφάνη σαν να γράφτηκε για να 
ακουστεί για πρώτη φορά σήμερα. Με 
μέτρο πάντα και πιστός στη σκηνοθετι-
κή γραμμή, προτείνω κάποια δικά μου 
λόγια, που στέκονται ταπεινά και χωρίς 
περιττά στολίδια δίπλα στο μεταφρα-
σμένο αρχαίο κείμενο. Η μεγαλύτερη 
πρόκληση είναι να δέσουν όλα τα μέ-
ρη ουσιαστικά και να παρουσιαστούν 
ως ένα σώμα με συνοχή και αρτιότητα.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ
ΤΟΦΗ

–Ποια είναι η λογική της κινησιολο-

γίας σε ένα αρχαίο θεατρικό κείμε-

νο; Υπάρχουν συγκεκριμένοι τρόποι;

–Η κίνηση σε ένα αρχαίο θεατρικό 
κείμενο, βασίζεται αρχικά στο είδος 
(τραγωδία ή κωμωδία), την κεντρική 
θεματική, την πλοκή και εξέλιξη, την 
ταυτότητα, τους στόχους και τη σχέση 
μεταξύ ρόλων/χαρακτήρων και χορού, 
και όπως και σε κάθε θεατρικό έργο, 

στην προσέγγιση απ’ τον σκηνοθέτη 
και κατ’ επέκταση τα στοιχεία τα οποία 
επιθυμεί να αναδείξει και τα μηνύμα-
τα τα οποία έχει στόχο να μεταφέρει 
μέσω της παράστασης.

–Αλλιώς στην τραγωδία και αλλιώς 

στην κωμωδία; 

–Νιώθω πως στην τραγωδία υπάρ-
χει περισσότερη τάση για αυστηρότη-
τα ως προς την σύνθεση της κίνησης 
και τη σχέση με τον χώρο. Στην κωμω-
δία έχω παρατηρήσει πως παρόλο που 
υπάρχει καθορισμένος, κοινός άξονας 
και υφίσταται βέβαια το υλικό που έχει 
οριστεί, δεν κυριαρχεί η αίσθηση του 
απόλυτου. Η ενέργεια, ο ρυθμός και το 
χιούμορ είναι πολύ σημαντικά στοιχεία 
που ενισχύουν ερμηνεία και κίνηση, 
όπως βέβαια και τη ζωντανή, άμεση 
επικοινωνία.

–Η μουσική του Κώστα Κακογιάννη 

φαντάζομαι επηρεάζει και τον δικό 

σου τρόπο, όπως και η σκηνοθετική 

ματιά του Κυριαζή;

–Οι υπέροχες μουσικές του Κώστα 
Κακογιάννη, σε στίχους Πάμπου Κου-
ζάλη αποτέλεσαν τη βάση για τα πε-
ρισσότερα χορογραφημένα μέρη της 
παράστασης, φέροντας πλούσια στοι-
χεία από διάφορα είδη χορών, κυρίως 
παραδοσιακών, όπως είναι για παρά-
δειγμα ο καλαματιανός, το τσάμικο, 
ποντιακός πυρρίχιος, τσιφτετέλι, ζεϊ-
μπέκικο, κτλ. Ο Κώστας Κακογιάννης 
και οι εξαιρετικοί μουσικοί που τον συ-
νοδεύουν (Βερόνικα Αλωνεύτου, Τζόνα-
θαν Μπετίτο, Χαράλαμπος Παντελή), 
ερμηνεύουν ζωντανά, δημιουργώντας 
μια μοναδική διάθεση γεμάτη ρυθμό, 
ένταση και συναίσθημα.

–Ποιο είναι τα στοιχεία, το άρωμα, αν 

το θέλεις, που θες να αναδυθεί μέσα 

από τη χορογραφία σου;

–Μέσα από τη χορογραφία υπήρξαν 
διάφοροι στόχοι, όπως το να αναδει-
χθεί η ταυτότητα αλλά και πορεία του 
χορού μέσα από το έργο: εξαγριωμένοι 
Αθηναίοι αγρότες, οι οποίοι εισβάλουν 
κατά την πάροδο, κυνηγώντας τον ∆ι-
καιόπολη, καταλήγοντας, μετά από αντι-
παράθεση, σε σύγκρουση με αποτέλε-
σμα να καταλήξουν χωρισμένοι σε δύο 
ημιχόρια, οι μεν υπέρ της ειρήνης και 
οι δεν υπέρ του πολέμου. Αυτό τελικά 
ανατρέπεται και ο χορός τάσσεται υπέρ 
της ειρήνης, πλάι στο νικητή ∆ικαιόπο-
λη. Σημαντικός στόχος υπήρξε η έμφα-
ση ως προς τη συνολική αισθητική που 
χαρακτηρίζει τη συγκεκριμένη κωμω-
δία, ένα λαϊκό πανηγύρι όλο ενέργεια, 
χιούμορ, ζωντάνια και σωματικότητα 
με γρήγορες μεταβάσεις από «τάξη» σε 
«αταξία» και αλλαγές στον χώρο. Και βέ-
βαια ο κύριος στόχος του συγκεκριμένου 
έργου: να αναδειχθεί το μεγαλείο και η 
σημαντικότητα της Ειρήνης. 

Η πρεμιέρα θα δοθεί στις 29 Ιουλίου 
2020 στο Αμφιθέατρο Μακαρίου Γ΄ (9:00 
μ.μ.). Θα ακολουθήσουν παραστάσεις στη 
Λευκωσία στις 30 και 31 Ιουλίου.

Ειρήνη και δίκαιο ως επαναστατικές πράξεις
Κώστας Κακογιάννης, Πάμπος Κουζάλης και Παναγιώτης Τοφή μιλάνε στην «Κ» για την παράσταση του ΘΟΚ «Αχαρνείς» 

Συνέντευξη στον

ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Η αριστοφανική κωμωδία «Αχαρνείς» 
είναι η θερινή πρόταση του ΘΟΚ, 
η οποία ανεβαίνει στο θέατρο της 

Σχολής Τυφλών για τρεις παραστά-
σεις τον Ιούλιο και επαναρχίζει τον 
Σεπτέμβριο. Στην «Κ» μίλησαν τρεις 
από τους συντελεστές της, οι οποί-
οι όμως είναι οι άνθρωποι που εγώ 
τους ονομάζω αόρατες δυνάμεις, οι 

άνθρωποι που δίνουν ήχο και που 
κινούν τα σώματα, που δίνουν μια 
θεατρική επίγευση. Ο Κώστας Κα-
κογιάννης στη μουσική, ο Πάμπος 
Κουζάλης στους στίχους των τρα-
γουδιών και ο Παναγιώτης Τοφής 

στην κίνηση. Και με τους τρεις έχου-
με αναπτύξει μια πολύ όμορφη σχέ-
ση, η οποία έχει έντονο το δημιουρ-
γικό στοιχείο, κάτι που οφείλω να 
σημειώσω, αφού σε αυτή τη συνέ-
ντευξή μας φάνηκε, από τη συνερ-

γασία μας. Και οι τρεις προσεγγίζουν 
τον Αριστοφάνη και την κωμωδία 
του, όχι με στείρο σεβασμό, αλλά με 
κλείσιμο του ματιού τους ότι προχω-
ράν με ειλικρίνεια να ακούσουν τον 
∆ικαιόπολη και τις ανησυχίες του.

«Ταξίδεψα 
προς την πα-
ράδοσή μας, 
χρησιμοποι-
ώντας όργανα 
όπως το σα-
ντούρι, το λα-
ούτο, το πιθ-
κιαύλι, το βιολί 
και το νταούλι».

Ο θεματικός 
πυρήνας του 
έργου, ο πόθος 
για την ειρή-
νη, είναι δια-
χρονικός και 
πάντα επίκαι-
ρος. Μόνο στο 
πλαίσιο των 
δύο παραβά-
σεων αγγίξα-
με κάποια άλ-
λα θέματα της 
επικαιρότητας.

Σημαντικός 
στόχος υπήρξε 
η έμφαση ως 
προς τη συνο-
λική αισθητι-
κή που χα-
ρακτηρίζει τη 
συγκεκριμένη 
κωμωδία, ένα 
λαϊκό πανη-
γύρι όλο ενέρ-
γεια, χιούμορ, 
ζωντάνια και 
σωματικότητα.

ΧΑ
ΡΗ
Σ 
ΙΩ
Α
Ν
Ν
Ο
Υ

ΧΑ
ΡΗ
Σ 
ΙΩ
Α
Ν
Ν
Ο
Υ



Ε Κ Π Α Ι Δ Ε Υ Σ Η

Κυριακή 19 Ιουλίου 2020 Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η   ●   5

Του ΝΟΥΤΣΟ ΟΡΝΤΙΝΕ

Μου προκαλούν τρόμο τα εγκώμια 
που αυτές τους μήνες, σε πολλές ευ-
ρωπαϊκές χώρες, πλέκουν οι επικε-
φαλής της ψηφιακής πραγματικότη-
τας και της τηλεκπαίδευσης. Είναι 
ένας επικίνδυνος δούρειος ίππος, 
που, εκμεταλλευόμενος την πανδη-
μία, επιδιώκει με ύπουλο τρόπο να 
εξαφανίσει τα τελευταία προπύργια 
της προσωπικής μας ζωής και της 
διά ζώσης διδασκαλίας. Ωστόσο, 
ανάμεσα στις τόσες αβεβαιότητες 
που μας κατακλύζουν, αναδύθηκε 
μέσα μου μία βεβαιότητα: μόνο η 
συνάντηση με τους φοιτητές, στην 
αίθουσα, μπορεί να νοηματοδοτή-
σει αληθινά τη διδασκαλία και την 
ίδια τη ζωή του διδάσκοντος. 

∆εν μου είχε ποτέ συμβεί, στα 
τριάντα χρόνια διδακτικού έργου, 
να φανταστώ ότι θα γίνονταν μα-
θήματα, εξετάσεις και ορκωμοσίες 
μέσα από μια ψυχρή οθόνη. Κι ενώ 
ορισμένοι συνάδελφοι εκθειάζουν 
την εκπαίδευση του μέλλοντος, εγώ 
αισθάνομαι την αμηχανία κάποιου 
που ζει σε έναν κόσμο που του εί-
ναι πλέον άγνωστος. 

∆εν μιλώ για την κατάσταση 
εκτάκτου ανάγκης που δημιουρ-
γήθηκε – είναι αναπόφευκτο τώρα 
να προσαρμοστούμε στην ψηφιακή 
πραγματικότητα, για να μην πάει 
στράφι το ακαδημαϊκό έτος. Αναφέ-
ρομαι σε όσους εν χορώ εξυμνούν 
την πρόοδο, στους καθηγητές-μά-
νατζερ της τηλεματικής και στα εξ 
αποστάσεως πανεπιστήμια, που, 
από τον Μάρτιο, κατακλύζουν με 
διαφημίσεις τις εφημερίδες και τα 
κανάλια της τηλεόρασης. 

Υπάρχουν αυτοί που ζητωκραυ-
γάζουν θεωρώντας τον κορωνο-

ϊό σαν ευκαιρία για να συντελε-
στεί το πολυπόθητο άλμα προς τα 
εμπρός και η πολυαναμενόμενη 
αναβάθμιση και αυτοί που, αντιθέ-
τως, σκέφτονται με λύπη πως δεν 
είναι δυνατόν να διδάξουν χωρίς 
την παρουσία των φοιτητών τους. 
Γι’ αυτόν το λόγο νιώθω μια τρομε-
ρή θλίψη στο ενδεχόμενο να κάνω 
πάλι χρήση της ψηφιακής πλατφόρ-
μας, όταν ξαναρχίσουν τα μαθήμα-
τα το φθινόπωρο. 

Πώς μπορώ να στερηθώ το θε-
μελιώδες τελετουργικό που, επί δε-
καετίες, έχει τροφοδοτήσει τη διδα-
σκαλία μου και μου έχει προσφέρει 
τόσες χαρές; Πώς θα μπορέσω να 
διαβάσω έναν κλασικό συγγραφέα 

χωρίς να κοιτάζω κατάματα τους 
φοιτητές μου, χωρίς να μπορώ να 
βλέπω να διαγράφονται στα πρό-
σωπά τους εκφράσεις αποδοκιμα-
σίας ή χαμόγελα συνενοχής; Μια 
πονηρή ερώτηση είναι αρκετή για 
να σε βοηθήσει να σκεφθείς τι δεν 
έχεις κάνει καλά. Γιατί και οι κα-
θηγητές είναι μαθητές, και μαθαί-
νουν και αυτοί. Τα σχολεία και τα 
πανεπιστήμια, χωρίς τη ζωντανή 
παρουσία μαθητών και δασκάλων, 
θα γίνουν άδειοι χώροι, χωρίς ζω-
τική ενέργεια και πνοή.

Ποτέ άλλοτε όπως στη διάρκεια 
αυτών των μηνών του εγκλεισμού 
δεν είχαμε συνειδητοποιήσει τόσο 

καλά ότι οι ανθρώπινες σχέσεις –οι 
αληθινές, όχι οι εικονικές– γίνονται 
ολοένα και περισσότερο μια πολυ-
τέλεια. Το είχε αναφέρει προφητικά 
ο Αντουάν ντε Σαιντ-Εξυπερύ όταν 
προέβλεπε ότι «μία μόνο πολυτέλεια 
υπάρχει, οι ανθρώπινες σχέσεις». 

Ψευδαισθήσεις
Τώρα, είμαστε όντως σε θέση να 

υπολογίσουμε αποτελεσματικά τη 
διαφορά ανάμεσα στην κανονικό-
τητα και στην κατάσταση εκτάκτου 
ανάγκης. Αν σε συνθήκες εκτάκτου 
ανάγκης, όπως στην πανδημία, οι 
βιντεοκλήσεις, το Facebook, το 
WhatsApp και άλλα παρόμοια ερ-

γαλεία αποτέλεσαν τη μοναδική 
μορφή επικοινωνίας για να διατη-
ρήσουμε ζωντανές τις διαπροσω-
πικές σχέσεις μας, καθώς ήμασταν 
έγκλειστοι στα σπίτια μας, με την 
επιστροφή στην κανονικότητα τα 
ίδια αυτά εργαλεία μπορεί να απο-
δειχθούν επικίνδυνες πηγές ψευ-
δαισθήσεων. Είναι τετριμμένη η 
σκέψη ότι κάνοντας κλικ σε ένα 
κοινωνικό προφίλ έχεις κάνει έναν 
νέο φίλο. Ακριβώς όπως το να κά-
νεις chat στο ∆ιαδίκτυο δεν ση-
μαίνει πως καλλιεργείς φιλίες. Μια 
αληθινή σχέση έχει ανάγκη από τη 
σωματική, τη ζωντανή επαφή. Το 
ίδιο ισχύει και για τους χρήστες των 

κοινωνικών δικτύων, οι οποίοι, κλει-
σμένοι σ’ ένα δωμάτιο, σκέφτονται 
να συνάψουν σχέσεις μέσα από 
έναν υπολογιστή ή ένα τάμπλετ: 
μια συνεχής σύνδεση με τους άλ-
λους στο τέλος καλλιεργεί μια νέα 
μορφή τρομακτικής μοναξιάς.

∆εν μπορούμε να φανταστούμε 
τη ζωή μας χωρίς Ιντερνετ ή χω-
ρίς τηλέφωνα. Η τεχνολογία όμως, 
όπως ένα φάρμακο, μπορεί να θε-
ραπεύσει ή να δηλητηριάσει: εξαρ-
τάται από τις δόσεις που θα πάρεις! 
Στους New York Times, η Nellie 
Bowles αναφέρει ότι στην Αμερι-
κή η χρήση συσκευών παρουσιάζει 
μειωτική τάση στις πλούσιες οικο-

γένειες και αυξητική στους φτω-
χούς και στη μεσαία τάξη.  

Οι πλούσιοι και οι άλλοι
Οι ελίτ της Σίλικον Βάλεϊ στέλνουν 

τα παιδιά τους σε σχολεία που πριμο-
δοτούν τις ανθρώπινες σχέσεις αντί 
την τεχνολογία. Ετσι, στο μέλλον, οι 
γόνοι των πλουσίων οικογενειών θα 
κατέχουν ολοένα και περισσότερο 
το αγαθό της ανθρώπινης διάδρα-
σης, ενώ η ψηφιακή πραγματικότητα 
θα προορίζεται για την εκπαίδευση 
των λιγότερο προνομιούχων. Οι λί-
γοι που θα μπορούν να πληρώνουν 
καλά έναν δάσκαλο με σάρκα και 
οστά και μια παιδεία υψηλού επι-
πέδου, φτιαγμένη ειδικά γι’ αυτούς, 
και όλοι οι άλλοι που δεν θα έχουν 
τη δυνατότητα για κάτι τέτοιο και 
θα πρέπει να αρκεστούν σε εικονι-
κά ολογράμματα, που θα παρέχουν 
απλώς μια τηλεματική τυποποιημέ-
νη εκπαίδευση. Θα ήθελα να θυμίσω 
στους υποστηρικτές των πολυεθνι-
κών της ψηφιακής τεχνολογίας –οι 
οποίες επιδιώκουν εδώ και χρόνια να 
κατακτήσουν μια μεγάλη μερίδα της 
παγκόσμιας αγοράς, αποτελούμενης 
από εκατομμύρια εκπαιδευόμενων 
και καθηγητών– ότι καμία εικονική 
πλατφόρμα δεν θα μπορέσει ποτέ να 
αλλάξει τη ζωή ενός φοιτητή. Από 
τον Σωκράτη μέχρι και πριν από την 
πανδημία, μόνον οι καλοί καθηγητές 
μπόρεσαν να το κάνουν.

 
Ο κ. Νούτσο Ορντινε είναι καθηγητής 
Φιλολογίας στο Πανεπιστήμιο της Κα-
λαβρίας. Το άρθρο αυτό δημοσιεύθη-
κε αρχικά στην εφημερίδα El Pais και 
στην «Κ» δημοσιεύεται κατ’ αποκλει-
στικότητα όσον αφορά τον ελληνικό 
Τύπο. Τη μετάφραση έκανε η Μαρία 
Σπυριδοπούλου.

Επικίνδυνος ψηφιακός δούρειος ίππος
Με αφορμή την πανδημία, πλήθυναν όσοι εν χορώ εξυμνούν την εξ αποστάσεως μάθηση μέσω ηλεκτρονικών εφαρμογών 

Η τεχνολογία, όπως ένα 
φάρμακο, μπορεί να
θεραπεύσει ή να δηλη-
τηριάσει: εξαρτάται από 
τις δόσεις που θα πάρεις! 

Mόνο η συνάντηση με τους φοιτητές, στην αίθουσα, μπορεί να νοηματοδοτήσει αληθινά τη διδασκαλία και την ίδια τη 
ζωή του διδάσκοντος. Kαμία εικονική πλατφόρμα δεν θα μπορέσει ποτέ να αλλάξει τη ζωή ενός φοιτητή. Από τον Σω-
κράτη μέχρι και πριν από την πανδημία, μόνο οι καλοί καθηγητές μπόρεσαν να το κάνουν.
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Π
αραλία Βένις, Καλιφόρνια, 
1970. Τρεις ψιλόλιγνες μορ-
φές εφήβων γλιστρούν κά-

τω από τον συρμάτινο φράχτη 
και φτάνουν στον προβλήτα, μέ-
σα στην ψύχρα του ξημερώματος. 
Τα μακριά μαλλιά τους, ξανθά από 
φυσικού, έχουν ξασπρίσει από τον 
ήλιο – ασορτί με τις χιλιοσημαδε-
μένες σανίδες του σερφ που κου-
βαλούν στον ώμο. Πέντε-έξι με-
γαλύτεροι άνδρες, ντυμένοι με τις 
ολόσωμες στολές τους, βρίσκονται 
ήδη στο νερό και περιμένουν με τη 
σειρά τα κύματα. Κάθε φουσκονε-
ριά μεταφέρει και έναν τους στην 
κορυφή της, καθώς σκάει ανάμεσα 
στους μεγάλους στύλους του προ-
βλήτα, με εκείνον να περνά επιδέ-
ξια ανάμεσά τους. Ενας δεν κατα-
φέρνει να πάρει σωστά τη στροφή 
και χτυπά με ταχύτητα κατευθείαν 
στον ξύλινο κορμό.

Ο πιο ανυπόμονος από τους νε-
αρούς πάει αμέσως να πάρει τη θέ-
ση του, όμως ο άλλος τον κοιτάει 
άγρια καθώς σκουπίζει λίγο αίμα 
από το τραύμα του, μια γρατσου-
νιά είναι μόνο. «Εσύ που βιάζεσαι, 
πήγαινε να φυλάς το πάρκινγκ. Να 
θυμάσαι, μόνο ντόπιοι επιτρέπο-
νται». Ο μικρός κάνει μεταβολή 
απογοητευμένος. Σε λίγο οι φίλοι 
του βρίσκονται κι αυτοί στο νερό, 
με την κοιλιά στη σανίδα, έτοιμοι 
να καβαλήσουν το κύμα. Από την 
άκρη του κόλπου εμφανίζονται 
γελώντας δύο ξένοι με σανίδες 
του κουτιού στον ώμο· η ομάδα 
αμέσως συσπειρώνεται, όλοι μα-
ζί σχηματίζουν τείχος μπροστά 
στον προβλήτα. «Εδώ σερφάρουν 
μόνο ντόπιοι, άντε πίσω στη μαμά 
σας», είναι το ξεκάθαρο μήνυμα, 
ωστόσο οι άλλοι δεν τα παρατάνε 
εύκολα, έχουν βουτήξει ήδη και 
ετοιμάζονται να κάνουν τον κύ-
κλο. Ξαφνικά, από τον προβλήτα 
ψηλά ακούγεται η φωνή του τσι-
λιαδόρου: «Παλικάρια, μια Καμάρο 
μπλε του ’67 δική σας είναι;». Οι 
άλλοι κοιτούν με τρόμο καθώς το 
καρμπιρατέρ του αμαξιού προσγει-
ώνεται με γδούπο στα αφρισμένα 
νερά. Οπως όπως το ανασύρουν 
και σπεύδουν να υποχωρήσουν, 
ενώ ο νεαρός κατεβαίνει από το 
πόστο του με ύφος νικητή.

Τριάντα χρόνια αργότερα και 
σχεδόν τρεις χιλιάδες μίλια μα-
κριά, στο Μανχάταν, ο συγγρα-
φέας Τόμας Πίντσον διάβαζε την 
ιστορία των τριών νεαρών και χα-
μογελούσε· την είχε δει να εμφα-
νίζεται σε ταινίες, την είχε ακού-

σει σε τραγούδια, διάολε, την είχε 
παρακολουθήσει ο ίδιος να εκτυ-
λίσσεται ένα σωρό φορές στον 
προβλήτα της Βένις, εκεί όπου 
γεννήθηκε η κουλτούρα του σερφ 
τη δεκαετία του 1960. Από ένα 
κομψό στερεοφωνικό στην άλλη 
άκρη του γραφείου, έπαιζε σε βι-
νύλιο το «Wipe Out» των Surfaris, 
με τον ήχο να μιμείται τα κύματα 
που σκάνε.

Μπροστά του, σε ένα από τις 
δεκάδες φύλλα χαρτί, είχε τους 
στίχους από το «Surfin’ USA» των 
Beach Boys, αν και τους ήξερε απέ-
ξω. «Τους βλέπεις να φορούν βερ-
μούδες/ και σανδάλια χουαράτσες/ 
με ξανθά μαλλιά σαν θάμνο/ surfin’ 
USA» κ.τ.λ. «Ετσι πρέπει να είναι 
και ο Ντοκ Σπορτέλο, ένας ντετέ-
κτιβ με παρουσιαστικό χίπη σέρ-
φερ, που γυρνάει την πόλη καβα-
λώντας τα κύματα της ασφάλτου 
και αποφεύγοντας τους... καρχαρί-
ες», σκέφτηκε ο Πίντσον και πήρε 

να κρατάει σημειώσεις. Την εποχή 
τη γνώριζε καλά, αφού την είχε ζή-
σει από κοντά, κάτω από τον κα-
λιφορνέζικο ήλιο με την μουσική, 
τα «χόρτα» που έφταναν από κά-
θε γωνιά του κόσμου, το LSD, τα 
σπιντάκια, τους σέρφερ, τους κα-
μένους, τα κορίτσια με τα κοντά 
σορτς, τα αυτοκίνητα στέισον με 
τα ξύλινα πλαϊνά, τις σαγιονάρες, 
τα ατελείωτα ψυχεδελικά πάρτι και 
το βρωμερό νέφος της πόλης που 
ανακατευόταν με τη γλυκιά ομί-
χλη του ωκεανού πάνω από την 
παραλία.

Ολο αυτό ήταν ένα μοναδικό 
κάδρο, σαν μια παύση διαρκείας 
στην Ιστορία, σε έναν τόπο ευλο-
γημένο από κάποιον πιωμένο θεό 
που αποφάσισε πως, για λίγο, μια 
φυλή ανθρώπων μπορεί να ζήσει 
πιο κοντά στην ευδαιμονία. Και με-
τά ήρθαν οι βόμβες του Βιετνάμ, 
ο Μάνσον, ο φόνος του Μάρτιν 
Λούθερ Κινγκ και τα πάντα πήγαν 
κατά διαόλου...

Ο παλιός σταντ-μαν μπήκε στο 
ράντζο, στη μέση του πουθενά, με 
μια περίεργη αίσθηση στο στομάχι. 
Από κάτι ξύλινα ερείπια τριγύρω, 
καμιά δεκαριά ελαφριά ντυμένα 
και κάπως βρώμικα κορίτσια, τον 
κοιτούσαν με περιέργεια ανάμει-
κτη με εχθρότητα. «Τι έγιναν οι 
παλιοί, φιλικοί χίπηδες;» αναρω-
τήθηκε από μέσα του, αλλά η απά-

ντηση κρυβόταν στο τελευταίο, 
μεγαλύτερο σπίτι του οικισμού και 
ήταν μάλλον θλιβερή. Στην έξοδο 
τον περίμενε το αυτοκίνητό του, 
με ένα στιλέτο καρφωμένο στην 
μπροστά αριστερή ρόδα και έναν 
ημίγυμνο τύπο να γελάει παραδί-
πλα. Κατά βάθος το ήξερε πως θα 
χρειαζόταν να ανοίξει δρόμο με 
τις γροθιές του για να φύγει από 
κει πέρα.

Ο 70χρονος συγγραφέας είδε 
σαν όραμα τη σκηνή από το λη-
μέρι του Τσαρλς Μάνσον, καθώς 
στα αυτιά του ηχούσε νανουριστι-
κά το «Loophole» των The Royal 
Coachmen. «Ετσι θα στηθεί και η 
παγίδα στον Ντοκ», αποφάσισε 
κρατώντας μερικές ακόμα σημει-
ώσεις. Σηκώνεται και αλλάζει τον 
δίσκο· με την οργιαστική εισαγωγή 
από τη «Misirlou» του Ντικ Ντέιλ 
να πλημμυρίζει το δωμάτιο, ξεκινά 
αποφασιστικά να γράφει.

 

 Το παραπάνω κείμενο αποτελεί 
μυθοπλασία, εμπνευσμένη από την 

ταινία «The Lords of Dogtown» της 
Κάθριν Χάρντγουικ, το ντοκιμαντέρ 
«Z-Boys» του Στέισι Περάλτα, το 
«Κάποτε στο... Χόλιγουντ» του 
Κουέντιν Ταραντίνο, το μυθιστόρημα 
«Εμφυτο Ελάττωμα» του Τόμας 
Πίντσον, καθώς και το σύνολο της 
σερφ ροκ μουσικής των δεκαετιών του 
1960 και του 1970.

Ο Ξενοφών Κοντιάδης είναι καθη-
γητής στο Πάντειο Πανεπιστήμιο 
και πρόεδρος του Κέντρου Ευρω-
παϊκού Συνταγματικού Δικαίου, 
εμπειρογνώμονας στο Δίκτυο του 
Fundamental Rights Agency της Ευ-
ρωπαϊκής Ενωσης και μέλος της 
Εθνικής Επιτροπής Δικαιωμάτων 
του Ανθρώπου. Μόλις κυκλοφό-
ρησε το βιβλίο του «Πανδημία, βιο-
πολιτική και δικαιώματα - Ο κόσμος 
μετά τον COVID-19» (εκδ. Καστα-
νιώτη).
 
Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό 
πλάι στο κρεβάτι σας;
Τους «Πλάνητες» της Ολγκα Τοκάρ-
τσουκ, ένα μυθιστόρημα-περιπλά-
νηση στον χώρο και στον χρόνο, 
και το δοκίμιο του Κωνσταντίνου 
Τσουκαλά «Ο αόρατος Λεβιάθαν», 
ένα κείμενο για την πολιτική και τα 
αδιέξοδα της ύστερης νεωτερικό-
τητας. 
 
Ποιος ήρωας/ηρωίδα λογοτεχνίας 
θα θέλατε να είστε και γιατί;
Ο Οράσιο Ολιβέιρα, πρωταγωνιστής 
στο «Κουτσό» του Χούλιο Κορτάσαρ, 
που «παραλογίζεται» για να βρει 
τον Λόγο και το νήμα της ζωής του.
 
Διοργανώνετε ένα δείπνο. Ποιους 
ποιητές ή συγγραφείς καλείτε, ζώ-
ντες και τεθνεώτες;
Τον Ηλία Πετρόπουλο, τον Νίκο Κα-
ρούζο, την Κική ∆ημουλά, τον Αν-
δρέα Εμπειρίκο, τον Κωστή Παπαγι-
ώργη και τον Θωμά Γκόρπα.
 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο που μάθατε πρόσφατα χάρη 
στην ανάγνωση ενός βιβλίου;
Η εξατομικευμένη παρακολούθη-
ση, η επιβολή προτύπων συμπε-
ριφοράς και η στρατηγική χειρα-

γώγησης που υποκρύπτονται πίσω 
από τις μηχανές αναζήτησης και τα 
μέσα κοινωνικής δικτύωσης, όπως 
αναλύονται από την Αμερικανίδα 
κοινωνική ψυχολόγο Σοσάνα Ζού-
μποφ στο βιβλίο της «Surveillance 
Capitalism». 
 
Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε 
πρόσφατα για πρώτη φορά;
Την «Πανούκλα» του Αλμπέρ Καμύ, 
που υπό τον μανδύα μιας πανδημίας 
αναφέρεται στον ολοκληρωτισμό και 
στις απειλές κατά της δημοκρατίας.
 
Το «Πανδημία, βιοπολιτική και δι-
καιώματα» γράφτηκε σε πολύ σύ-
ντομο χρονικό διάστημα. Γράφτηκε 
και «εν θερμώ»; Δεν απαιτείται μια 
κάποια απόσταση για να αποτιμήσει 
κανείς τέτοια φαινόμενα;
Η πανδημία και ο εγκλεισμός μάς 
προκάλεσαν φόβο, ανασφάλεια, 
αγωνία, αλλά και περιέργεια, την 
ανάγκη εξήγησης των γεγονότων. 
Ηταν ο καταλύτης για να κατανοή-
σω πώς συνδέονται μεταξύ τους οι 
κατακλυσμιαίες αλλαγές των τελευ-
ταίων δεκαετιών – η 4η βιομηχανι-
κή επανάσταση, η μεταδημοκρατία, 
οι κοινωνίες της διακινδύνευσης και 
της επιτήρησης.
 
Πώς φαντάζεστε ειδικά την Ευρώ-
πη στη μετά τον κορωνοϊό εποχή;
Θα ήθελα να φανταστώ μια ισχυρό-
τερη και πιο αλληλέγγυα Ευρώπη, 
με ολοκληρωμένους θεσμούς οικο-
νομικής διακυβέρνησης, αλλά φαί-
νεται ότι τα πράγματα εξελίσσονται 
προς την αντίθετη κατεύθυνση. Το 
χάσμα μεταξύ ευρωπαϊκού Βορρά 
και Νότου, δυστυχώς, διευρύνεται. 
 
Ο κόσμος φοβάται, οι οικονομίες 
κλυδωνίζονται. Κινδυνεύει η Δη-
μοκρατία;
Η ∆ημοκρατία κινδυνεύει πάντα, 
όταν εντείνονται οι ανισότητες, η ερ-
γασιακή επισφάλεια και ο κοινωνι-
κός αποκλεισμός. Η υγειονομική κρί-
ση συνοδεύεται από μία νέα, βαθιά 
οικονομική και κοινωνική κρίση, που 
θα ενδυναμώσει πάλι τις δυνάμεις 
του λαϊκισμού και του αυταρχισμού. 
Ταυτόχρονα, ο φόβος προκαλεί την 
εύκολη παραίτηση των πολιτών από 
τις εγγυήσεις των ελευθεριών τους 
μπροστά στην απειλή για τη ζωή και 
την υγεία τους.

ΚΩΣΤΗΣ ΠΑΠΑΓΙΩΡΓΗΣ
Τα βιβλία των άλλων
εισαγωγή: Δημήτρης Καράμπελας
επιλογή κειμένων: Γιάννης Αστερής, 
Δημήτρης Καράμπελας
εκδ. Καστανιώτη, σελ. 444

 

Π
άθος. Αυτή η λέξη απομένει 
σαν κυρίαρχη αίσθηση από 
την ανάγνωση των βιβλιο-

κριτικών του Κωστή Παπαγιώργη 
(1947-2014). Ο κριτικός του λόγος 
φανερώνει μια ολόθερμη σχέση 
με τα βιβλία, έναν άνθρωπο από-
λυτα και διά βίου αφοσιωμένο στη 
γραμμένη σελίδα. Ειρωνικός αλλά 
και αβρός, εμβριθής αλλά και παι-
γνιώδης, λόγιος αλλά και λαϊκός, ο 
Παπαγιώργης συστήνει λογοτεχνι-
κά έργα με τα οποία φαίνεται να 
έχει αναπτύξει μια περιπαθή, ενί-
οτε μακρόχρονη, συνομιλία, που 
μόνο το απόσταγμά της μένει στο 
κριτικό κείμενο. Ολιγόλογη, όσο 
και εξόχως πυκνή, η γραφή του 
διαπρέπει σε εκπληκτικές υφολο-
γικές μινιατούρες.

Οπως σημειώνει προεισαγωγικά 
ο ∆ημήτρης Καράμπελας, ορισμένες 
κριτικές του Παπαγιώργη «αποτε-
λούν μικρές πραγματείες από μό-
νες τους». Η γλώσσα της κριτικής 
είναι θεμελιακή τόσο για το ύφος 
όσο και για το ήθος του κειμένου. 

Σε μια βιβλιοκρισία δεν κρίνεται 
μόνο η γραφή του εκάστοτε λογο-
τέχνη, αλλά και εκείνη του κριτι-
κού. Ο Παπαγιώργης, εξαίρετος δο-
κιμιογράφος ο ίδιος, προτάσσει τη 
γλώσσα ως μείζων μέριμνα. Γι’ αυτό 
απομακρύνεται συνειδητά από τη 
θεωρία και αντιμετωπίζει το κάθε 
έργο ως αυθύπαρ-
κτη μονάδα, η αξία 
της οποίας αποτι-
μάται σε συνάρτη-
ση με τις γλωσσι-
κές της επιτεύξεις. 
Ούτε η βιογραφία 
του συγγραφέα, 
ούτε η εποχή του, 
ούτε οι λογοτεχνι-
κοί κανόνες, ούτε 
κανένα άλλο προ-
επιλεγμένο κριτή-
ριο, αρκούν για να 
ερμηνεύσουν ένα 
βιβλίο. Το αρτιω-
μένο λογοτέχνημα 
μετουσιώνεται σε «στοιχείο πνευ-
ματικό», που είναι δύσκολο να ανα-
λυθεί. ∆εν μπορεί να εξηγηθεί πει-
στικά η ικανότητα ενός βιβλίου να 
«αναρριπίζει μαεστρικά νεφρούς 
και καρδίας». Η λογοτεχνική αξία 
είναι ένας γρίφος. «Τα μέσα με τα 
οποία επιτυγχάνεται το έκτακτο 
ουδέποτε το εξηγούν».

«Τι προσδίδει στο έργο την αξία 
του;». Οσο έντιμη και αν είναι, η 
κριτική δεν διαθέτει αποδείξεις. 
Αν όμως διαθέτει πάθος, μπορεί 
να ανιχνεύει κάτω από την επιφά-
νεια της μυθοπλασίας τη βαθύτη-
τα των πραγμάτων. Αυτό το βάθος 
έλκει τον Παπαγιώργη, ο οποίος 

θαυμάζει τους 
λογοτέχνες που 
έχουν «επίγνωση 
του χαώδους που 
χάσκει πίσω ή κά-
τω από οιαδήποτε 
φράση». Ιδεώδες 
είναι το λογοτέ-
χνημα που μοιά-
ζει να «γεννήθη-
κε ως εκ θαύματος 
και αποτάσσει μυ-
στηριωδώς κάθε 
πλαίσιο». 

Το σημαντικό-
τερο εγχείρημα 
της λογοτεχνίας 

συνίσταται για τον Παπαγιώργη 
στην ανάπλαση της πραγματικό-
τητας. Η λογοτεχνία ως τεχνητό 
κατασκεύασμα κρίνεται από την 
τέχνη της κατασκευής της. Καλή 
λογοτεχνία είναι εκείνη που «δεν 
μοιάζει με τίποτα γνωστό, έστω κι 
αν δεν εμπνέεται από το τίποτα». 
Τον απωθούν βαθιά οι συγγραφείς 

οι καταχρεωμένοι «στην τράπεζα 
του κοινού λόγου» και στο «μαγαζί 
του κοινού νου», ενώ αποθεώνει 
όσους καταφέρνουν να επινοή-
σουν μια γλώσσα ολοδική τους. Ο 
τρόπος της αφήγησης, αυτό είναι 
το ύψιστο ζητούμενο, η ανάδειξη 
του άφατου μέσα από την ιδιοτυ-
πία του ύφους. Κανένας έπαινος 
δεν πλεονάζει για τα έργα που υπο-
βάλλουν ένα αινιγματικό θάμβος. 
Για παράδειγμα, οι παράφορες δο-
ξολογίες για τη Ζατέλη εστιάζονται 
στη «θυελλώδη δαιμονικότητα» 
της γραφής της.

Οταν διαβάζουμε τους άλλους 
και γράφουμε για αυτούς, αποκαλύ-
πτουμε όψεις της προσωπογραφίας 
μας. Ο Παπαγιώργης θα μπορού-
σε κάλλιστα να πει ότι «διαθέτει 
μια ειδική δεινότητα να αποφεύ-
γει τον εγγράμματο εαυτό του ή 
να τον επικαλείται με λεπτότητα 
που αφήνει μια εξαιρετικά θετική 
εντύπωση». ∆εν το κάνει όμως. 
Προτιμά να μιλήσει για τον Βασίλη 
Καραποστόλη. Οι πνευματικές συγ-
γένειες ανάμεσα στο λογοτεχνικό 
έργο και το κριτικό κείμενο μαρτυ-
ρούν την κυριολεκτικά προσωπι-
κή, από μέθη μέχρι μέθεξη, σχέση 
του γράφοντος με το αντικείμενο 
της γραφής του. Η ανάγνωση είναι 
ένα δαιμόνιο κάτοπτρο.

Της ΛΙΝΑΣ ΠΑΝΤΑΛΕΩΝ

Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

Ενας πιστός του λόγου

«Surfin’ USA», μια παύση στην Ιστορία

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Και μετά ήρθαν
οι βόμβες του Βιετνάμ,
ο Μάνσον, ο φόνος
του Μάρτιν Λούθερ 
Κινγκ και τα πάντα 
πήγαν κατά διαόλου...

Τριάντα χρόνια αργότερα και σχεδόν τρεις χιλιάδες μίλια μακριά, στο Μανχάταν, ο συγγραφέας Τόμας Πίντσον διά-
βαζε την ιστορία των τριών νεαρών και χαμογελούσε· την είχε δει να εμφανίζεται σε ταινίες, την είχε ακούσει σε 
τραγούδια, διάολε, την είχε παρακολουθήσει ο ίδιος να εκτυλίσσεται ένα σωρό φορές στον προβλήτα της Βένις, 
εκεί όπου γεννήθηκε η κουλτούρα του σερφ τη δεκαετία του 1960.
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Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Η αιώνια Αμερική του Εντουαρντ Χόπερ

«Ενκαντάδας» ή αλλιώς «Τα μαγεμένα νησιά» της αιώνιας θαλασσινής νιότης

ΒΑΣΙΛΕΙΑ
Η ζωγραφική του Εντουαρντ Χόπερ 
(1882-1967) έγινε σταδιακά ταυτό-
σημη με τον βαθύ εικοστό αιώνα, 
τη μοναξιά της μεγαλούπολης, το 
υπαρξιακό βάρος του τοπίου. Ο ίδιος 
ο Χόπερ ποτέ δεν θα μπορούσε να 
φανταστεί ότι τα έργα του θα γίνο-
νταν κομμάτια μιας ποπ, διάχυτης 
και οικουμενικής κουλτούρας, πολλά 
χρόνια μετά τον θάνατό του και ότι 
το όνομά του θα ήταν οικείο ακόμη 
και σε ανθρώπους που ελάχιστη σχέ-
ση διατηρούν με την τέχνη. Εύκο-

λα κατανοητό, τουλάχιστον σε ένα 
πρώτο επίπεδο, αλλά, κυρίως, ικανό 
να μιλήσει σε ένα ευρύτατο μέσον 
όρο, το συνολικό έργο του Χόπερ 
φέρνει το μεγαλείο της τέχνης σε 
κάθε σπίτι. Η διείσδυση του Χόπερ 
στην κοινή κουλτούρα είναι ένα πα-
ράδειγμα της διάχυσης της εικόνας 
των τελευταίων δεκαετιών. Στο Ιδρυ-
μα Beyeler, στα περίχωρα της Βα-
σιλείας, στην Ελβετία, συνεχίζεται 
–μετά την αναγκαστική διακοπή λό-
γω πανδημίας– η έκθεση έργων του 
Αμερικανού ζωγράφου έως και τις 

20 Σεπτεμβρίου. Ο Χόπερ ξεκίνησε 
ως εικονογράφος και λίγο μετά το 
1900, σε νεαρή ηλικία είχε εκτεθεί 
στο βασικό λεξιλόγιο της δυτικής 
παιδείας, κάτι που είναι αναγνωρί-
σιμο στα έργα του. Είχε επαφή με τη 
λογοτεχνία, αμερικανική και ευρω-
παϊκή όπως και με τη ζωγραφική από 
την Αναγέννηση και μετά, και είχε 
βασικές αναφορές από τον Βελάσκεθ 
και τον Γκόγια ώς τον Κουρμπέ και 
τον Μανέ. Αυτή η πνευματική θω-
ράκιση τον απελευθερώνει και τον 
οδηγεί στη συγκρότηση του δικού 

του ιδιώματος. Στο Ιδρυμα Beyeler 
(https://www.fondationbeyeler.ch), 
η έκθεση εστιάζει στην κατά Χόπερ 
ερμηνεία της Αμερικής, εκείνων των 
αποχρώσεων που πηγάζουν από ένα 
βαθύ υποσυνείδητο. Ο Χόπερ ενσω-
ματώνει στοιχεία ψυχανάλυσης (εί-
ναι φανερό ότι είχε επηρεαστεί στα 
νεανικά του χρόνια από τα πορίσμα-
τα της νέας επιστήμης) και ενώ πα-
ραμένει πιστός στη ρεαλιστική γρα-
φή, εισαγάγει στη σύνθεση στοιχεία 
ηρωικά και μετα-ρομαντικά. Υπάρχει 
μια εσκεμμένη ρήξη με την αναπα-

ράσταση της καθημερινότητας, κα-
θώς αναμοχλεύει το ασυνείδητο. Η 
έκθεση παρουσιάζει υδατογραφίες 
και λάδια από μια διαδρομή 50 και 
πλέον ετών, από τις αρχές της δε-
καετίας του 1910 ώς το τέλος της 
ζωής του, στη δεκαετία του 1960. 
Είναι ένα πανόραμα που επιχειρεί 
να προσφέρει έναν διεσταλμένο τρό-
πο προσέγγισης στον κόσμο του 
Χόπερ. Σε συνεργασία με το Μου-
σείο Whitney της Νέας Υόρκης, που 
έχει τη μεγαλύτερη συλλογή έργων 
του Εντουαρντ Χόπερ στον κόσμο.

«Ο ουρανός ήταν ένα θαύμα – γαλανός 
και στιλπνός. Η θάλασσα έλαμπε – 
γαλάζια και διαυγής· άστραφτε σαν 
πολύτιμο πετράδι που εκτεινόταν σε 
όλες τις πλευρές κι έφτανε μέχρι τα 
πέρατα του ορίζοντα, σαν να ’ταν 
ολόκληρη η γήινη σφαίρα ένα γαλά-
ζιο ζαφείρι σε μορφή πλανήτη. Και 
στη γυαλάδα των γαλήνιων νερών, η 
Ιουδαία γλιστρούσε αργά, τυλιγμένη 
σε μια νωθρή και μιαρή άχνα, σ’ ένα 
χαύνο σύννεφο που το παράσερνε 
αργά τ’ αεράκι, ένα κακό σύννεφο, 
που αμαύρωνε το θάμβος της θά-
λασσας και τ’ ουρανού». 

Είναι η δεύτερη φορά που το έξο-
χο αυτό απόσπασμα εμφανίζεται 
στη στήλη. Η καθηλωτική ποιητι-
κή πρόζα του Τζόζεφ Κόνραντ, γυ-
ρισμένη δεξιοτεχνικά στα ελληνικά 
από τον σπουδαίο, πρόωρα χαμένο 
Αρη Μπερλή, προέρχεται από το μι-
κρό θαύμα που τιτλοφορείται «Τα 
νιάτα» (εκδ. Αγρα). 

Στον Κόνραντ δεν άρεσε να τον 
αποκαλούν «θαλασσινό συγγραφέα» 
και είχε δίκιο, ωστόσο, τα θαλασ-
σινά του σύμπαντα παραμένουν 
αλησμόνητα. Και ο κύριος Γκρι δεν 
ήθελε να λείπει εντελώς από το ση-
μερινό ένθετο. 

Η νουβέλα «Τα “Νιάτα” βασίζεται 
σχεδόν εξ ολοκλήρου σε πραγματι-
κή ιστορία, εμπειρία του συγγρα-
φέως», εξηγεί στο επίμετρό του ο 
Μπερλής. Η «Παλαιστίνη» (στο δι-
ήγημα μετονομάζεται σε «Ιουδαία»), 
με την οποία μπάρκαρε ως δεύτερος 
αξιωματικός ο 24χρονος Κόνραντ 

στις 19 Σεπτεμβρίου του 1881, πή-
ρε φωτιά στις 11 Μαρτίου του 1882 
ανοιχτά της Σουμάτρας και τελικώς 
βυθίστηκε. Ο Κόνραντ –ως Μάρλο-
ου– αφηγείται τα πράγματα ως έγι-
ναν, ένα «κατόρθωμα της μνήμης, 
καταγραφή μιας εμπειρίας».

Ο κύριος Γκρι δεν θα ήθελε να 
λείπει ο Κόνραντ από το σημερινό 
φύλλο, όπως δεν θα ήθελε να λεί-
πει και ο τιτάνιος Χέρμαν Μέλβιλ. 
Οχι όμως ο Μέλβιλ του κολοσσιαίου 
«Μόμπι Ντικ» (που θέλει ένα 16σέ-
λιδο ένθετο από μόνος του), αλλά, 
ας πούμε, ο Μέλβιλ της σπονδυλω-
τής νουβέλας «Τα μαγεμένα νησιά» 
(1854), επίσης αυτοβιογραφικής κα-
ταγραφής του μεγάλου συγγραφέα 
και την ίδια στιγμή αξεπέραστης 
ποιητικής θέασης του θαλασσινού 
κόσμου (στα ελληνικά σε εξαιρετική 
μετάφραση από τον Γιώργο Μπα-
ρουξή, εκδ. Ποικίλη Στοά). 

Οπως έχω γράψει ξανά, δ έκα κομ-

ψοτεχνήματα συνθέτουν αυτή την 
ιδιότυπη νουβέλα (ή αλλιώς συλ-
λογή έκκεντρων διηγημάτων), γε-
μάτη από μια ατόφια ποιητική της 
παρατήρησης και ταυτόχρονα της 
ενδοσκόπησης. Ο Μέλβιλ ανατρέ-
χει στα χρόνια που πέρασε πάνω 
στα φαλαινοθηρικά, στο δικό του 
πέρασμα από τα Γκαλάπαγκος, τα 
περίφημα «Ενκαντάδας» (μαγεμέ-
να): «...αυτό το πράγμα που εκφρά-
ζεται με την ονομασία του νησιού 
είναι κάτι που κυλάει στο αίμα, και 
μπορεί να υπάρχει σε πειρατές και 
σε ποιητές». 

Που συναντώνται ο Κόνραντ με 
τον Μέλβιλ; Οχι φυσικά μόνον στον 
ωκεανό και στα νησιά του. Αλλά στο 
βλέμμα πάνω στον υδάτινο κόσμο:       
«Και καθόμουν κατάκοπος», γράφει 
ο Κόνραντ, «αλλά μ’ ένα αίσθημα 
θριάμβου σαν κατακτητής, άυπνος 
και μαγεμένος μπροστά σ’ ένα βα-
θύ, ένα μοιραίο αίνιγμα».

ΛΟΝΔΙΝΟ
Τι ήταν ο Ντίκενς
Η προσωπικότητα του Τσαρλς Ντίκενς 
είχε διαφανεί από νωρίς, καθώς ο 
νεαρός Ντίκενς ήταν αποφασισμέ-
νος να πετύχει. Στο Μουσείο Ντί-
κενς, στο Λονδίνο, υπάρχουν πολ-
λές ιστορίες. Στην ιστοσελίδα www.
charlesdickensinfo.com, η Μάρσα 
Πέρι, που ίδρυσε αυτό το σημείο γνω-
ριμίας για τον Ντίκενς, δημοσιεύσει 
ένα σύντομο, προσωπικό κείμενο, 
στο οποίο εξηγεί μερικά στοιχεία 
της προσωπικότητας του πολυγρα-
φότατου συγγραφέα, που παρέμει-
νε προσηλωμένος στον στόχο του.

ΝΟΡΦΟΛΚ
Ανις Καπούρ
Το Houghton Hall είναι ένα από τα 
ονομαστά εξοχικά μέγαρα της Αγ-
γλίας, στο Νόρφολκ. Χτισμένο στον 
18ο αιώνα σε ρυθμό παλλαδιανό, το 
μνημειώδες κτίριο, αξιοθέατο από 
μόνο του, περιστοιχίζεται από κή-
πους που, αυτό το καλοκαίρι, κο-
σμούνται με τα γλυπτά του Ανις Κα-
πούρ. Τα είκοσι γιγαντιαία έργα του 
66χρονου Βρετανο-Ινδού καλλιτέ-
χνη, διάσπαρτα στους αχανείς κή-
πους, εκπροσωπούν μια διαδρομή 
σαράντα ετών και είναι μια από τις 
πρώτες εκθέσεις μετά το λοκντάουν.

ΠΑΡΙΣΙ
Γοτθικό βέλος
Η Νοτρ Νταμ, η περίφημη Παναγία 
των Παρισίων, προκάλεσε μια μεγά-
λη συζήτηση για τη σύγχρονη προ-
σέγγιση στα μνημεία, ενός τέτοιου 
διαμετρήματος, μετά την πυρκαγιά 
του 2019. Η πρόσφατη απόφαση του 
αρχιτέκτονα Φιλίπ Βιλνέβ για πιστή 
αποκατάσταση του ναού, όπως προ-
έκυψε από τις μεγάλες εργασίες του 
19ου αιώνα, σηματοδοτεί μια νέα 
πορεία και βάζει τέρμα στις συζη-
τήσεις για νεωτερικές παρεμβάσεις. 
Ο Βιλνέβ είναι υπεύθυνος για τους 
εθνικούς θησαυρούς της Γαλλίας.

ΧΟΝΓΚ ΚΟΝΓΚ
Σανιού, το φαινόμενο 
Με πολυετή καριέρα στο Παρίσι, αλ-
λά με τέλος άδοξο, ο Κινέζος ζωγρά-
φος Σανιού (Sanyu, 1901-1966) εί-
ναι ένα μεγάλο όνομα πλέον στην 
αγορά της τέχνης. Εχει αποκληθεί 
Ματίς της Ανατολής και ένα από τα 
έργα του («Τέσσερα γυμνά», από τη 
δεκαετία του 1950) πωλήθηκε σε 
πρόσφατη δημοπρασία του οίκου 
Sotheby’s στο Χονγκ Κονγκ ένα-
ντι 33,3 εκατομμυρίων δολαρίων. 
Το εικονιζόμενο έργο του με τίτλο 
«Γυμνό» πουλήθηκε πρόσφατα για 
25 εκατ. δολάρια.

ΟΥΑΣΙΓΚΤΟΝ
Νέο απόκτημα
Η Εθνική Πινακοθήκη της Ουάσι-
γκτον ανακοίνωσε πως απέκτησε 
το πρώτο της έργο του Ντιρκ Χαλς 
(1591-1656), αδελφού του διάσημου 
Φρανς Χαλς από το Χάαρλεμ της 
Ολλανδίας. Ο Ντιρκ μαθήτευσε μα-
ζί με τον αδελφό του, Φρανς, στον 
διάσημο την εποχή εκείνη ζωγρά-
φο Willem Buytewech (1591/1592–
1624), ονομαστό για τα έργα με θέ-
μα μικρές κομπανίες. Το έργο του 
Ντιρκ Χαλς, που ανήκει πλέον στην 
Πινακοθήκη της Ουάσιγκτον, είναι 
επηρεασμένο από τον δάσκαλό του.

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

«...μ’ ένα αίσθημα θριάμβου σαν κατακτητής, άυπνος και μαγεμένος μπρο-
στά σ’ ένα βαθύ, ένα μοιραίο αίνιγμα». Φωτογραφία του Στράτου Καλαφάτη. 

«...είναι κάτι 
που κυλάει στο αίμα, 
και μπορεί να υπάρχει 
σε πειρατές και 
σε ποιητές». 
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Συνέντευξη στον

ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Στο Μουσικό Χωριό Φέγγαρος, το 
οποίο διοργανώνεται για ακόμη μία 
χρονιά στον Κάτω ∆ρυ της Λάρνα-
κας, θα διεξαχθούν, μεταξύ των άλ-
λων ενδιαφερόντων εργαστηρίων, 
δύο ενδιαφέρουσες διδασκαλίες, 
η μία με τον Μάριο Τακούσιη, με 
τίτλο «Πίσω από την εικόνα: Σύν-
θεση και παραγωγή μουσικής για 
Κινηματογράφο, Τηλεόραση και 
∆ιαφημίσεις» και η άλλη με την 
Ελένη Ηρακλέους, με τίτλο «Καλ-
λιεργώντας τη Μουσικότητα μέσω 
του Τραγουδιού». Αμφότεροι οι 
μουσικοί είναι από εκείνους που 
έχουν βαθιά αγάπη προς τη μουσι-
κή και γνωρίζουν πολύ καλά πόσο 
σημαντικό είναι να μεταφέρουν 
την εμπειρία τους και τη γνώση 
τους και στους άλλους. Έχω τη 
χαρά να γνωρίζω και τους δύο, οι 
οποίοι όπως έχουν πάρει ζεστά 
την ενασχόλησή τους με τη μου-
σική, έτσι θερμά με υποδέχθηκαν 
για να μου μιλήσουν για τα εργα-
στήριά τους. 

 
ΜΑΡΙΟΣ

ΤΑΚΟΥΣΙΗΣ

–Κατ’ αρχάς, Μάριε, τι θα προ-

σφέρει το εργαστήριό σου;

–Θα είναι αποκλειστικά για τον 
κόσμο της μουσικής του κινημα-
τογράφου. Πώς ξεκινάει ένα πρό-
τζεκτ, τα διάφορα στάδια υλοποί-
ησης, όπως είναι η ανάγνωση του 
σεναρίου, η συνάντηση με τον 
σκηνοθέτη, πώς θα αρχίσουν τα 
πρώτα βήματα του γραψίματος, 
μέχρι την τελική παράδοση της 
ηχογράφησης, της μίξης, της πα-
ραγωγής κ.λπ.

–Πόσο εύκολα μπορείς να διδά-

ξεις ένα τέτοιο αντικείμενο;

–Σίγουρα μπορεί να γίνει, δου-
λεύοντας πάνω σε διάφορα πρό-
τζεκτ και να αποκτήσει εμπειρία. 
Φυσικά, αν το διδαχθεί κάποιος 
μπορεί να είναι πιο έτοιμος να 
αναλάβει κάτι. Σίγουρα το Πανε-
πιστήμιο σού δίνει μια βάση, αλλά 
παίζει πολύ μεγάλο ρόλο η τριβή 
με τη δουλειά. Ισχύει, βέβαια, και 
η κλισέ φράση, στο πανεπιστή-
μιο μαθαίνεις τους κανόνες για 
να τους σπάσεις μετά.

–Ποιες είναι οι βασικές διαφο-

ρές στη σύνθεση μουσικής για 

Κινηματογράφο, Τηλεόραση και 

Διαφημίσεις;

–Υπάρχουν σίγουρα κοινά στοι-
χεία, αλλά οπωσδήποτε υπάρχουν 
και διαφορές. Σε μία διαφήμιση 
π.χ. πρέπει να πεις μια ιστορία 
μέσα σε τριάντα δευτερόλεπτα ή 
σε ένα λεπτό, και φυσικά να έχει 
αρχή, μέση και τέλος. Να μπορείς 
να ακούσεις τη μουσική και να 
καταλάβεις την ιστορία, ενώ στον 
κινηματογράφο υπάρχει η εξέλιξη 
ενός θέματος. Ανήκουν όλα στον 
ίδιο κόσμο βέβαια.

–Νιώθεις λιγότερο δημιουργικός, 

όταν καλείσαι να γράψεις μουσι-

κή για ένα καταναλωτικό προϊόν;

–Να πούμε κατ’ αρχάς ότι όταν 
έχεις να κάνεις με υψηλού επιπέ-
δου παραγωγές, δεν έχεις και πολ-
λά περιθώρια να είσαι δημιουργι-
κός, με την καλλιτεχνική έννοια, 
αφού καλείσαι να κάνεις αυτό που 
έχει οραματιστεί ο σκηνοθέτης 
και η παραγωγή. ∆εν υπάρχουν 
πάντοτε τα περιθώρια «μανού-
βρας». Το ίδιο συμβαίνει και στον 

κινηματογράφο. Από την άλλη το 
γράψιμο μουσικής για κινηματο-
γράφο είναι μια τέχνη, όχι με την 
καλλιτεχνική έννοια, αλλά κάτι 
που μαθαίνεις να χειρίζεσαι. Για 
μένα είναι πλέον πιο δύσκολο να 
γράψω μουσική για τον εαυτό μου. 
Έχω συνηθίσει να γράφω μουσι-
κή πάνω σε μία ταινία. 

–Γιατί;

–Επειδή το 90% του χρόνου 
μου μουσικά τον αφιερώνω στη 
σύνθεση μουσικής για κινημα-
τογράφο. ∆εν έχω πολύ χρόνο να 
γράψω για εμένα. Φυσικά, συμβαί-
νει και το αντίθετο, κάποιος που 
έχει συνηθίσει να γράφει μουσική 
δική, με τη δισκογραφία, κάνει τα 
πρότζεκτ του, όταν του έλθει μία 
ταινία πιθανόν να μείνει μπροστά 
από ένα άδειο πεντάγραμμο για 
κάποιο χρονικό διάστημα. Είναι 
θέμα συνήθειας.

–Και επιλογής θα πρόσθετα…

–Ναι, φυσικά. Εγώ θεωρώ ότι 
αυτή είναι η δουλειά μου…

–Νιώθεις ότι χάνεις τον καλλι-

τέχνη;

–Μπορεί κάποτε να χαθεί, ναι. 
Είναι μια τέχνη, όπως σου είπα και 
πριν. ∆ουλεύεις και γίνεσαι καλός 
σε μία δουλειά. Μαθαίνεις να δου-
λεύεις σε στενά dead lines, να χει-
ρίζεσαι σωστά τους παραγωγούς, 
την επικοινωνία μαζί τους, ή με 
τον σκηνοθέτη. Όλα αυτά είναι 
μέρος του παιχνιδιού.

–Έχεις διαγράψει μια επιτυχη-

μένη πορεία με διεθνείς συνερ-

γασίες, πώς προέκυψαν;

–Έχω κάνει κάποια ωραία 
πράγματα, ναι. Ξεκίνησα μετά 
τις σπουδές μου, όταν πήγα στο 
Λονδίνο, όπου έμεινα για δώδεκα 
χρόνια και σιγά σιγά προχώρη-
σα, έτσι ξεκινάς. Χρειάζεται πολύ 
επιμονή και θυσίες. Αυτό θα πω 
και στους μαθητές που θα έρθουν 
στο εργαστήριο στον Φέγγαρο, αν 
θέλουν να ακολουθήσουν αυτόν 
τον κλάδο θέλει χρόνο, επιμονή, 
υπομονή και πάρα πολλή σκληρή 
δουλειά και θυσίες.

–Είναι εύκολο να το πετύχει κά-

ποιος αυτό στην Κύπρο;

–Μπορώ να σου πω και το υπο-
στηρίζω ακράδαντα ότι είναι αδύ-
νατο να κάνει κάποιος καριέρα. 
Μπορεί να κάνει πράγματα φυσι-
κά, αλλά υπάρχει ένα όριο. 

–Οι δικές σου συνεργασίες εί-

ναι απόρροια όσων έκανες στο 

Λονδίνο;

–Ναι, το έχτισα εκεί και το συ-
νεχίζω στην Κύπρο. Όταν έκλεισε 
ο κύκλος του Λονδίνου, πριν από 
δυόμισι χρόνια αποφάσισα να επι-
στρέψω και δουλεύω με τις επα-
φές που έχω δημιουργήσει εκεί. 

–Δικά σου πράγματα έχεις πεθυ-

μήσει να κάνεις;

–Είναι αυτό που λέγαμε και 
πριν, είμαι αφοσιωμένος στη δου-
λειά μου. Με γεμίζει ο τομέας του 
κινηματογράφου. Είναι ωραίο συ-
ναίσθημα να βλέπεις μια παρα-
γωγή σου στην τηλεόραση ή στο 
σινεμά και να ακούς τη μουσική 
σου. Σκέφτομαι ότι όλες οι θυσί-
ες που έκανα, όλα αυτά τα χρόνια 
δεν πήγαν χαμένα και ιδίως όταν η 
παραγωγή είναι καλή. Βέβαια, παί-
ζω σε ένα δύο γκρουπ σαν χόμπι, 
για να βρεθώ να παίξω με φίλους.

–Υπάρχει κάτι, ωστόσο, που σου 

λείπει;

–Ναι, αυτό που μου λείπε εί-

ναι η ανταλλαγή μουσικής με άλ-
λους μουσικούς, το παίξιμο. Αυτό, 
αλλά νομίζω ότι καταφέρνω και 
ισορροπώ. 

–Τι θα ήθελες να μεταφέρεις σε 

όσους/ες παρακολουθήσουν το 

εργαστήριό σου;

–Θέλω να μεταδώσω το πάθος 
μου για τη μουσική του κινηματο-
γράφου, να αγαπήσουν το κινημα-
τογράφο. Αν θέλεις να ακολουθή-
σεις αυτή τη δουλειά, θα πρέπει 
να σηκώνεται η τρίχα σου, όταν 
πας στο σινεμά. Πρέπει να αγα-
πάς την τέχνη του κινηματογρά-
φου, να θεωρείς ιερή στιγμή όταν 
βλέπεις μια ταινία, μια σειρά. Να 
απορροφάς τα πάντα από μία δου-
λειά. Είναι ένας ωραίος κόσμος. 

ΕΛΕΝΗ
ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

–Ελένη, εξήγησέ μου τον τίτλο 

του εργαστηρίου σου, «Καλλιερ-

γώντας τη μουσικότητα μέσω του 

τραγουδιού»…

–Ένας αγαπημένος μου συν-
θέτης, ο Φρεντερίκ Σοπέν, έλεγε 
συχνά στους μαθητές του: «Αν δεν 
μπορείς να τραγουδήσεις, δεν μπο-
ρείς να παίξεις πιάνο». Με αυτό δεν 
εννοούσε βέβαια ότι όλοι του οι 
μαθητές έπρεπε πρώτα να γίνουν 
τραγουδιστές, αλλά τους συμβού-
λευε να πάνε στην όπερα και να 
ακούσουν τους μεγάλους τραγου-
διστές της εποχής. Να ακούσουν 
και να νιώσουν το φραζάρισμα, 
τις παύσεις, τους δυναμισμούς. Το 
τραγούδι είναι τόσο άμεσο στο να 
βιώσει κανείς τη μουσική και να 
αναπτύξει τις δεξιότητες του μου-

σικού πέραν της τεχνικής. Ιδιαίτε-
ρα το τραγούδι σε μια ομάδα και 
η δημιουργία μουσικής με φωνές 
απαιτεί εσωτερική αντίληψη, συ-
γκέντρωση προσοχής, φαντασία 
και επικοινωνία. Θεωρώ πως αυ-
τές οι αρετές του μουσικού είναι 
απαραίτητες για τη μουσικότητα.

–Πώς μπορεί να βρει κάποιος/α τη 

φωνή του μέσα από το ομαδικό 

τραγούδι; Δεν είναι πιο δύσκολο 

μέσα σε μία ομάδα;

–Είναι δύσκολο την πρώτη φο-
ρά, τις πρώτες ώρες ίσως. Η τέχνη 
είναι να ξυπνήσεις τα αφτιά σου 
ούτως ώστε να μπορείς να ακούς 
ταυτόχρονα τον εαυτό σου και 
τις άλλες φωνές γύρω σου. Είναι 
σαν να μαθαίνεις να ξεχωρίζεις τα 
χρώματα για πρώτη φορά. Στην 
αρχή ίσως να μπορείς να αναγνω-
ρίσεις από πού προέρχεται η κάθε 
φωνή. To επόμενο βήμα είναι να 
μάθεις να μιξάρεις τον εαυτό σου 
αναλόγως πώς θέλεις εσύ τον ήχο 
στα «ακουστικά» σου ή πώς τον 
φτιάχνει ο μαέστρος. Και όταν τα 
μάθεις αυτά, μετά μπορείς να απο-
λαμβάνεις τη μουσική. Για πολ-
λούς είναι αρκετά ευχάριστο να 
γνωρίσουν τη φωνή και τις δυνα-
τότητές τους μέσα από το ομαδικό 
τραγούδι, επειδή δεν χρειάζεται 
να τραγουδήσουν σόλο, έτσι νιώ-
θουν την ασφάλεια της ομάδας.

–Η καλή φωνή είναι ένα εργαλείο 

ή πρέπει να έχεις το χάρισμα;

–Η φωνή βέβαια είναι ένα χα-
ρακτηριστικό με το οποίο γεννιό-
μαστε. Ο καθένας κουβαλά το δι-
κό του μέταλλο, κι αυτό μας κάνει 
ξεχωριστούς. Χάρισμα είναι ίσως 
ο συνδυασμός μιας όμορφης φω-
νής με την ικανότητα να ελέγ-

χεις την εσωτερική ακοή και να 
τραγουδάς στον σωστό τόνο από 
μικρή ηλικία… αλλά ουσιαστικά 
όλοι μας γεννιόμαστε τραγουδι-
στές. Τραγουδάμε τις πρώτες μας 
συλλαβές πριν καν να μιλήσου-
με τις πρώτες μας λέξεις, έπειτα 
το ξεχνάμε επειδή σταματούμε 
να το εξασκούμε. Και ξέρω πολ-
λά άτομα που ξεκίνησαν χωρίς να 
έχουν αυτό το «χάρισμα» και στο 
τέλος εξελίχτηκαν πολύ καλύτε-
ρα από τα άτομα που το είχαν, 
απλώς επειδή το συνέχισαν και 
το καλλιέργησαν. Αυτό δεν σημαί-
νει ότι ο καθένας μας μπορεί να 
γίνει Παβαρότι ή Μαρία Κάλλας. 
Πιστεύω όμως ακράδαντα ότι ο 
κάθε άνθρωπος μπορεί να μάθει 
να τραγουδά και να εξελίσσεται 
σε όλη του τη ζωή.

–Είσαι ένας δημιουργικός άνθρω-

πος, τι υπερισχύει από τον καλ-

λιτέχνη, η σύνθεση, ο στίχος, η 

ερμηνεία και γιατί;

–Ο καλλιτέχνης ερμηνεύει τον 
κόσμο γύρω του και μέσα του μέ-
σω της σύνθεσης και του στίχου 
και της ίδιας της ερμηνείας. Ανα-
λογίζεται διαρκώς αυτά που βιώ-
νει και τα μεταφράζει μέσω της 
τέχνης του. Αν η μετάφραση δεν 
είναι αυθεντική ούτε αληθινή, τό-
τε κανένα έργο δεν έχει σημασία. 
Όλη η προετοιμασία για μια δη-
μιουργία συμβαίνει μέσα μας και 
το πιο σημαντικό είναι να είμαστε 
απόλυτα ειλικρινείς με τον εαυτό 
μας όταν γράφουμε τον πρώτο 
στίχο, όταν βάζουμε την πρώτη 
νότα, την πρώτη συγχορδία. 

–Μίλησέ μου για την εμπειρία 

σου στη διεύθυνση παιδικών χο-

ρωδιών;

–Στην κρατική χορωδία κορι-
τσιών Βερολίνου δούλεψα για πά-
νω από 6 χρόνια και μπορώ να 
πω ότι ήταν από τις καλύτερες 
εμπειρίες στην καριέρα μου. Έκα-
να πρόβες με πάνω από 250 άτο-
μα και είχαμε παραστάσεις στο 
Βερολίνο τουλάχιστον μία φορά 
τον μήνα. Ήταν μια δουλειά όνει-
ρο για μένα, καθώς την κέρδισα 
όσο ήμουν ακόμα φοιτήτρια στο 
Universität der Künste στο Βερο-
λίνο και από τις αίθουσες του πα-
νεπιστημίου βρέθηκα να εμφανί-
ζομαι σε διάσημες εκκλησίες, στο 
Konzerthaus και στη φιλαρμονι-
κή. Πανέμορφες εμπειρίες ήταν 
και οι συνεργασίες με χορωδίες 
από άλλες χώρες καθώς και οι πε-
ριοδείες που κάναμε κάθε χρόνο 
σε ευρωπαϊκές χώρες. 

–Έρχεσαι συχνά στην Κύπρο, 

υπάρχει εδώ η καλλιτεχνική φω-

λιά που σε αγκαλιάζει;

–Ακούγεται πολύ όμορφο όπως 
το λες και πραγματικά έτσι το νιώ-
θω. Αν και ζω μακριά τα τελευταία 
12 χρόνια, έχω στην Κύπρο εκλε-
κτούς συνεργάτες και φίλους που 
μπορώ να εμπιστευτώ μουσικά και 
να δημιουργήσω μαζί τους.

–Στη Γερμανία, όπου ζεις, δεν 

είναι πιο εύκολο να λειτουργή-

σεις ως καλλιτέχνης, απ’ ό,τι στην 

Κύπρο;

–Στη Γερμανία υπάρχουν σί-
γουρα περισσότερες ευκαιρίες και 
μεγαλύτερες ευκολίες στη ζωή του 
καλλιτέχνη. Είναι και η γεωγραφι-
κή θέση της χώρας που επιτρέπει 
εύκολα ταξίδια για παραστάσεις 
και συνεργασίες στις γειτονικές 
χώρες. Αλλά στο τέλος της μέρας 
αυτό που μένει είναι οι επαφές 
και οι γνωριμίες και οι ανθρώπι-
νες σχέσεις. Αν λειτουργούν οι 
δεσμοί μεταξύ των ανθρώπων, 
δεν έχει μεγάλη διαφορά η χώρα 
που ζει ο καλλιτέχνης για να δη-
μιουργήσει.

–Ετοιμάζεις κάτι καινούργιο αυ-

τή την περίοδο, μετά τον δίσκο 

σου «Rise Love»

– Σημαντικά νέα είναι ότι τον 
Σεπτέμβριο ξεκινάμε ηχογραφή-
σεις για το δεύτερο μου άλμπουμ 
στη Louvana Records, που ανα-
μένεται να κυκλοφορήσει αρχές 
του 2021. Μετά από τη δουλειά 
στο στούντιο θα επιστρέψω στο 
Βερολίνο για μια συναυλία με τη 
δική μου μουσική στις 2 Οκτω-
βρίου στο θέατρο Schalotte. Θα 
παίξω ένα μικρό σετ στις 23 Ιου-
λίου στις 21:30, την πρώτη μέρα 
του μουσικού χωριού στο χωριό 
Κάτω ∆ρυ. Στις 7 Αυγούστου θα 
έχουμε μια συναυλία με το Λευ-
τέρη Μουμτζή στο χωριό Βάβλα 
στις 20:00.

• Πληροφορίες:
www.fengaros.com/MusicVillage
https://www.facebook.com/
FengarosMusicVillage/

Τραγούδι και
κινηματογράφος
στο πεντάγραμμο
Η Ελένη Ηρακλέους και ο Μάριος Τακούσιης μιλάνε στην

«Κ» για τα εργαστήριά τους στο Μουσικό Χωριό Φέγγαρος

Θέλω να μεταδώσω το πάθος μου για τη μουσική του κινηματογράφου, να αγαπήσουν το κινηματογράφο. Αν θέλεις να 
ακολουθήσεις αυτή τη δουλειά, θα πρέπει να σηκώνεται η τρίχα σου, όταν πας στο σινεμά, λέει ο Μάριος Τακούσιης.

Το γράψιμο μουσικής 
για κινηματογράφο εί-
ναι μια τέχνη, όχι με την 
καλλιτεχνική έννοια, 
αλλά κάτι που μαθαίνεις 
να χειρίζεσαι. 

Όλη η προετοιμασία για μια δημιουργία συμβαίνει μέσα μας και το πιο σημαντικό είναι να είμαστε απόλυτα ειλικρι-
νείς με τον εαυτό μας όταν γράφουμε τον πρώτο στίχο, όταν βάζουμε την πρώτη νότα, την πρώτη συγχορδία, λέει η 
Ελένη Ηρακλέους.
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ΝΤΑΒΙΝΤ ΓΚΡΟΣΜΑΝ
Ενα άλογο μπαίνει σ’ ένα μπαρ
μτφρ. Λουίζα Μιζάν
εκδ. Ψυχογιός, 2019, σελ. 312

 
Της ΤΕΣΥΣ ΜΠΑΪΛΑ

«[…] Γιατί τι είναι το σταντ απ, το 
σκεφτήκατε ποτέ; Ακούστε το από 
μένα… είναι τελικά μια αρκετά 
αξιοθρήνητη διασκέδαση, ας εί-
μαστε ειλικρινείς, και ξέρετε γιατί; 
Γιατί ο κόσμος μυρίζει τον ιδρώ-
τα μας! Την προσπάθειά μας να 
βγάλουμε γέλιο!».

Πολυβραβευμένος και πολυ-
μεταφρασμένος ο Νταβίντ Γκρό-
σμαν, ο Ισραηλινός συγγραφέας του 
βραβευμένου με το Βραβείο Man 
Booker 2017 «Ενα άλογο μπαίνει σ’ 
ένα μπαρ», χρησιμοποιεί το εύρη-
μα της σταντ απ κωμωδίας για να 
ξεδιπλώσει ένα κείμενο που στο-
χεύει στην κριτική αναθεώρηση 
της κοινωνίας του Ισραήλ με έναν 
αλληγορικό αλλά ιδιαίτερα σημα-
ντικό τρόπο. 

Ενα βιβλίο στηριγμένο πάνω 
σε δύο καθηλωτικούς και απόλυτα 
αποκαλυπτικούς μονολόγους που 
εκτυλίσσονται σπαρακτικά αποκα-
λύπτοντας τόσο τα κομμάτια ζωής 
των πρωταγωνιστών του έργου όσο 
και της κοινωνίας του Ισραήλ. Η 
σύγκρουση ανάμεσα σε Εβραίους 
και Παλαιστίνιους, ο ρόλος των ιε-
ρωμένων της Τορά, η βία που ανα-
πτύσσεται στις περιοχές αυτές, η 
εμπλοκή των παιδιών στις πολεμι-
κές διαδικασίες και η στρατολόγη-
σή τους, η αδυναμία επικράτησης 
της ειρήνης και τα αποτελέσματά 
της είναι θέματα που προβληματί-

ζουν τον Γκρόσμαν, ο οποίος βρί-
σκει την ευκαιρία να τα θίξει μέσα 
από τα λόγια του ήρωά του.

Ο Ντόβαλε, ένας κωμικός που 
μπροστά στους δύο μόνο θαμώ-
νες ενός μπαρ θα αρχίσει να μιλά-
ει για τη ζωή του αποκαλύπτοντας 
τις απώλειες εκείνες που τον σημά-
δεψαν και ο συνταξιούχος δικαστής 
που βιώνει την απόλυτη μοναξιά 
μετά τον θάνατο της γυναίκας που 
αγάπησε. Και οι δύο θα βρεθούν 
αντιμέτωποι με τον ίδιο τους τον 
εαυτό και ανακαλώντας όλα όσα 
προκάλεσαν την προσωπική τους 
συντριβή θα καταλάβουν τον ρό-
λο τους και τους δεσμούς που τους 
ενώνουν σε μια σχέση που μετράει 
πολλά χρόνια. 

Στην τελευταία του παράσταση 
ο Ντόβαλε θα προσκαλέσει τον δι-
καστή για να μπορέσει να μεταφέ-

ρει μπροστά του όλα όσα τον τρο-
μοκρατούσαν από την παιδική του 
ηλικία, βρίσκοντας το κουράγιο να 
μιλήσει ακόμα και για τα πιο συ-
γκλονιστικά γεγονότα, όπως αυτό 
του Ολοκαυτώματος με έναν ιλαρό 
τρόπο, απόλυτα διεισδυτικό ωστό-
σο, και ταυτόχρονα καθοριστικό για 
τον υπαρξιακό του προσδιορισμό. 
Ο Ντόβαλε διακωμωδεί την πολι-
τική κατάσταση και την κοινωνία. 
Φαίνεται να πιστεύει ότι το αστείο 
είναι ένας ιδιαίτερος τρόπος αντιμε-
τώπισης των προβλημάτων καθώς 
με αυτό τον τρόπο μπορεί κανείς να 

τα αποδυναμώνει και να αποκλιμα-
κώνει την έντασή τους. 

Πρόκειται για έναν πολυσύνθετο 
και δύσκολο ήρωα. Ζει τη ζωή του 
παράλληλα με τη ζωή που θα έπρε-
πε να είχε ζήσει, ακροπατώντας σε 
ένα καφκικό μεταίχμιο, αφού όσο και 
αν καταλαβαίνει ότι τίποτα από όσα 
βιώνει δεν του αρέσει, δεν τολμά να 
κάνει κάποια αλλαγή. Βολεμένος σε 
μια τέλεια προσωπική διαστροφή βι-
ώνει στιγμές που νιώθει κάτι να πάλ-
λεται μέσα του, μια βαριά θλίψη να 
τον κατακερματίζει. Γι’ αυτό και αντι-
λαμβάνεται ότι αναπτύσσεται μια 

δύναμη μέσα του όταν αποφασίζει 
να μιλήσει για ό,τι τον βασανίζει με 
έναν φαινομενικά παράδοξο τρόπο. 

Ολοι έχουν μια επίσημη ιστο-
ρία και αφηγούνται για τον εαυτό 
τους αναφορικά με την παιδική 
ηλικία, τα τραύματα, τις προσβο-
λές που έχουν υποστεί και με την 
πάροδο του χρόνου συνειδητοποι-
ούν ότι δεν είναι πια μέρος της και 
θα πρέπει να την ανανεώσουν. Το 
ίδιο συμβαίνει και στις κοινωνί-
ες και στις χώρες που είναι παγι-
δευμένες στα πρώτα αφηγήματα 
της κοινωνίας που πια δεν είναι 
λειτουργικά. Ο Ντόβαλε είναι το 
θύμα μιας μεγάλης αδικίας αλλά 
δεν αισθάνεται ούτε αγάπη ούτε 
μίσος. Ανασκευάζει την ιστορία 
του και δείχνει πρώτα στον εαυ-
τό του και μετά στους άλλους την 
αλήθεια του, αφήνοντας να διαφα-
νούν όλες οι ουλές της ζωής που 
επιμελώς κρύβονται στη διάρκειά 
της, σε ένα απίστευτο προσωπικό 
ξεγύμνωμα ψυχής. Αποζητάει την 
αποδοχή αποκαλύπτοντας την πι-
κρία που έχει συσσωρευτεί εντός 
του, στήνοντας έναν καθρέφτη 
μπροστά στην κοινωνία και κα-
λώντας τη να δει το πραγματικό 
της πρόσωπο. Ενα βιβλίο μεγάλης 
λογοτεχνικής αξίας, βραβευμένο 
και μεταφρασμένο σε 44 γλώσσες 
(κυκλοφορεί στη χώρα μας από τις 
εκδόσεις Ψυχογιός), πρωτότυπο 
θεματολογικά, που προσεγγίζει με 
τον υποτιθέμενα απλό, ωστόσο δι-
άφανο τρόπο του χιούμορ και του 
αυτοσαρκασμού την αποδοχή της 
απώλειας και της ψυχικής ερημιάς 
αλλά και τον πόνο που προκαλεί 
η αδιαφορία στη ζωή των άλλων.

Η τελευταία παράσταση του Ντόβαλε
Ο μεγάλος Ισραηλινός συγγραφέας Νταβίντ Γκρόσμαν, με όπλο το χιούμορ, ασκεί κριτική στα κακώς κείμενα της χώρας του

Ο ήρωας του βιβλίου 
ζει τη ζωή του παράλ-
ληλα με τη ζωή που 
θα έπρεπε να είχε ζήσει 
ακροπατώντας σε ένα 
καφκικό μεταίχμιο. 

Η σύγκρουση ανάμεσα σε Εβραίους και Παλαιστινίους, ο ρόλος των ιερωμένων της Τορά, η εμπλοκή των παιδιών 
στις πολεμικές διαδικασίες είναι θέματα που προβληματίζουν τον Γκρόσμαν.

Ενα βιβλίο μεγάλης λογοτεχνικής 
αξίας, βραβευμένο και μεταφρασμέ-
νο σε 44 γλώσσες.
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07.30 Θεία λειτουργία
10.00 Καμώματα τζι αρώματα
 Κωμική σειρά εποχής.
11.00 EU4U, II - (E)
 Ενημερωτική εκπομπή.
12.00 Στην άκρη του   
 παράδεισου - (E)
 Σειρά εποχής.
13.30 Αμύνεσθαι περί πάτρης
 Ενημερωτική εκπομπή.
13.55 1974, Παρασκευή 
 19 Ιουλίου - (E)
14.00 EIΔHΣEIΣ
14.15 Αrt Café, III - (E)
15.15 Σπίτι στη φύση, ΙΙΙ - (E)
 Περιβαλλοντική εκπομπή.
15.45 Τετ - Α - Τετ - (E)
 Ψυχαγωγική εκπομπή.
17.00 Μαζί / Birlikte
 ∆ικοινοτική εκπομπή.
17.55 1974, Παρασκευή 
 19 Ιουλίου - (E)
 Σειρά ντοκιμαντέρ.
18.00 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
18.25 Η κυρά του μεταξιού - (E)
 Σειρά εποχής.
18.50 Ο δρόμος έχει 
 τη δική του ιστορία - (Ε)
 Σειρά ντοκιμαντέρ. 
19.25 Οι γενιές της σιωπής
 Σειρά εποχής.
20.00 EIΔHΣEIΣ
21.05 1974, Παρασκευή 
 19 Ιουλίου - (E) 
21.15 Στην Κουπαστή της μνήμης
 Επετειακό πρόγραμμα. 
23.15 1974, Παρασκευή 
 19 Ιουλίου - (E) 
23.20 EIΔHΣEIΣ
23.30 Μαζί / Birlikte - (E)
02.30 Συνέχεια επαναλήψεων

07.30 Το γελαστό μουστάκι 
 Παιδική παράσταση.
09.00 Παιδική ζώνη
 α. Μάγια η μέλισσα
 β. Το θαυμαστό ταξίδι
 του Νιλς Χόλγκερσον 
 γ. O μικρός Χνουδωτός
 δ. Γουίσπερ 
 ε. Μπόμπι και Μπιλ 
11.00 Στη Χώρα του Γιατί - (Ε)
11.30 Παιδική ζώνη
15.30 Στη Χώρα του Γιατί - (Ε)
16.00 Ιστορίες του χωρκού-(E)
 Κυπριακή κωμική σειρά.
16.30 Μανώλης και Κατίνα-(E)
 Κυπριακή κωμική σειρά.
17.00 Το μικρό σπίτι στο λιβάδι
 Oικογενειακή σειρά. 
17.50 Τrish’s French 
 Country Kitchen
 Σειρά μαγειρικής. 
18.30 Μονόλογοι - (E)
 Πολιτιστικές εκπομπές
 με τους Κωστή Κολώτα
 και Κώστα Χαραλαμπίδη. 
19.10 Πέρασμα των βαρβάρων
 Πολιτιστικό ντοκιμαντέρ.
19.35 Ο δρόμος έχει 
 τη δική του ιστορία
 Σειρά ντοκιμαντέρ, 
 που αναφέρεται στις 
 επωνυμίες των οδών. 
19.40 EIΔHΣEIΣ (Αγγλική)
19.50 EIΔHΣEIΣ (Τουρκική)
20.00 EIΔHΣEIΣ(νοηματική)
21.10 Ο Κροίσος και ο ζωγράφος
 Σειρά εποχής (Τελευταίο).
22.00 Ευθέως - (E)
 Ενημερωτική εκπομπή.
23.00 Μονόλογοι - (E)  
00.00 ΓΙΟΥΡΟΝΙΟΥΣ

05.30 Τώρα ό,τι συμβαίνει
 Ενημερωτική εκπομπή 
 με τη Φαίη Μαυραγάνη.
09.45 Kitchen Health  
 Eκπομπή μαγειρικής.   
10.20 Life is a beach  
 Tαξιδιωτική εκπομπή.   
11.20 Μπάτσο αγάπη μου - (E)
 Κωμική σειρά.
12.20 Για πάντα παιδιά - (E)
  Κωμική σειρά με τους 

Νίκο Πουρσανίδη, Έλενα 
Ασημακοπούλου, κ.ά.

13.00 Τροχός της τύχης - (E)
  Ψυχαγωγικό τηλεπαιχνί-

δι, με τον Πέτρο Πολυ-
χρονίδη και τη Βάλια Χα-
τζηθεοδώρου.  

15.00 Eικόνες - (E)
 Ταξιδιωτική εκπομπή.
16.00 Την τύχη μου μέσα - (Ε)
  Κωμική σειρά, με τις 

Χριστιάνα Αρτεμίου, Αν-
δρούλα Ηρακλέους, κ.ά

18.00 OMEGA NEWS
18.10 Travel Time - (Ε)
 Ταξιδιωτική εκπομπή.
19.10 Χαρούμενος ταξιδιώτης
 Ταξιδιωτική εκπομπή.
20.10 OMEGA NEWS
21.10 OMEGA Troll Show - (E)
  Σατιρική εκπομπή, με τους 

Μαρίνο Χατζηβασιλείου, 
Κωνσταντίνο Τσιολή.

22.00 Coriolanus
  Πολεμικό θρίλερ, με τους 

Ρέιφ Φάινς, Τζέραρντ 
Μπάτλερ, κ.ά.

23.00 Ιt’s showtime
 Ψυχαγωγική εκπομπή.
02.00 Μουσικό κουτί - (E)

06.00 Πρωινή ενημέρωση
06.20 Papa A Toda Madre
 Κωμική μεξικανική σειρά.
08.00 Πέτα τη φριτέζα - (Ε)
 Κωμική σειρά.
08.50 La Pasta Pomilώri - (E)  
 Κυπριακή κωμική σειρά.    
09.40 Santa Γιολάντα - (Ε)
 Κωμική σειρά.
10.15 Κάτι χωρισμένα
 παλικάρια - (Ε)
 Κωμική σειρά.
12.00 Υγεία πάνω απ’ όλα
 Ψυχαγωγική εκπομπή.
12.50 Food n’ friends
 Εκπομπή μαγειρικής.
13.45 Streat Food - (E)
 Εκπομπή μαγειρικής.
14.40 Την πάτησα - (E)
 Κωμική σειρά.
15.20 Λίτσα.Com - (E)
 Κωμική σειρά.
16.50 Papa A Toda Madre
 Κωμική μεξικανική σειρά.  
18.00 Tα νέα του ANT1 σε 10΄
18.10 Συνέχεια της σειράς
19.15 Άγριες μέλισσες - (E) 
 Ελληνική σειρά.
20.20 Tα νέα του ANT1
21.20 Πέτα τη φριτέζα - (E)
 Κωμική σειρά.
22.15 La Pasta Pomilώri - (E)  
 Κυπριακή κωμική σειρά.    
23.00 Game of Thrones, VIΙ
 ∆ραματική σειρά.  
00.00 Tίτλοι ειδήσεων
00.10 Βest Friend’s Fear - (E)
01.00 Στο καλό γλυκιά μου  
 συμπεθέρα - (E)
 Κωμική σειρά.  
02.00 Ο γητευτής - (E) 

05.20 Τα χρυσόψαρα - (E)
 Κωμική σειρά.
06.00 Οι Τάκκοι - (E)
 Κωμική σειρά.
07.00 Περί ορέξεως - (E)
 Ψυχαγωγική εκπομπή.
08.00 Παντρεμένοι κι οι δυο
 Κωμική σειρά.
08.40 Κόκκινο ποδήλατο - (E)
 Εκπομπή μαγειρικής.
09.30 Καλό μεσημεράκι - (E)
 Ψυχαγωγική εκπομπή.
11.30 Στο χωρκόν μας - (E)
 Ψυχαγωγική εκπομπή.
12.30 Προορισμός Ευτυχία - (E)
 Ψυχαγωγική εκπομπή.
13.20 Boυράτε γειτόνοι - (E)
 Κωμική σειρά.
14.50 Ζωή ποδήλατο - (E)
 Κωμική σειρά.
15.50 Οι Τάκκοι - (E)
 Κωμική σειρά.
16.50 Happy Traveller - (E)
 Ταξιδιωτική εκπομπή.
17.50 Guess my age - (E)
 Τηλεπαιχνίδι.
18.00  Γεγονότα σε συντομία
18.10 Guess my age
 (Συνέχεια)
18.50 Boυράτε γειτόνοι - (E)
 Κωμική σειρά.
20.10  Τομές στα γεγονότα
21.20 Στην υγειά μας ρε παιδιά
  Εκπομπή, με τον Σπύρο 

Παπαδόπουλο. «Σταμά-
της Φασούλης και Κώ-
στας Μαραβέγιας».

00.20  Γεγονότα σε τίτλους 
00.30 Άλλα λόγια θκειε παπά
01.30 Μy Style Rocks Gala -(Ε)
04.00 Καταιγίδα - (Ε)

06.00   Η κουζίνα της μαμάς  (Ε)
06.30 Έρωτας με επιδότηση ΟΓΑ
 Κωμική σειρά.
07.15 60’ Ελλάδα - (Ε)
 Σειρά ντοκιμαντέρ.
08.30 Έλα στη θέση μου - (Ε)
 Κωμική σειρά.
10.00 Σαββατοκύριακο
 με τον Μάνεση
 Ενημερωτική εκπομπή,
 με τον Νίκο Μάνεση.
13.00 Μην αρχίζεις τη 
 μουρμούρα - (Ε)
 Κωμική σειρά.
13.40 Η κόρη μου 
 η σοσιαλίστρια
 Ελληνική ταινία.
15.20 Aντελίνα, χτύπα 
 το κουδούνι - (Ε)
 Real life game show.
16.45 Η φαμίλια - (Ε)
 Κωμική σειρά.
18.00 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
18.10 Το σόι σου - (Ε)
 Κωμική σειρά.
19.30 Αki’s Food Tour
 Γαστρονομικό ταξίδι,
 με τον Άκη Πετρετζίκη.
20.20 ALPHA NEWS
21.20 Το δόλωμα
 Ελληνική ταινία.
23.10 Κάρμα - (Ε)
 Κοινωνική σειρά.
00.15 Μεσάνυχτα
  Late night εκπομπή με 

την Ελεονώρα Μελέτη. 
01.45 Στην υγεία μας ρε παιδιά
 Ψυχαγωγική εκπομπή.
04.45 Σαββατοκύριακο 
 με τον Μάνεση - (Ε)
 Ενημερωτική εκπομπή.

05.00 Fleuve Noir (Black Tide)
07.00 The Happy Prince
08.45 Daisy Winters
10.30 Roots
12.15 Dernier Amour
14.00 Project Blue Book 2
19.00 A Harvest Wedding
21.00 Molly’s Game   
23.30 The Road Within
00.00 Deutschland 86
01.00 Dernier Amour
02.45 Starship Troopers

06.40 Η γυναίκα μου τρελάθηκε
08.10 Ένα αστείο κορίτσι
09.50 Η Μαρία της σιωπής
11.20 Ο γυναικάς
12.55 Της νύχτας τα καμώματα
14.20 Ο Θανάσης στη χώρα 
 της σφαλιάρας
15.55 Οι 900 της Μαρίνας
17.25 Γυμνοί στον δρόμο
19.00 Ο καταφερτζής
20.20 Ο ψεύτης
22.00 Kυρία στα μπουζούκια
23.45 Ρεπόρτερ
01.00 ∆όκτωρ Ζι-Βέγγος
02.25 Ταπεινός και
 καταφρονεμένος
05.10 Πατρίς, ληστεία,
 οικογένεια

 ΡΙΚ1 ΤHΛ.: 22862000  ΡΙΚ2 ΤHΛ.: 22862000  ΟMEGA ΤHΛ.: 22477777  ANT1 ΤHΛ.: 22200200  ΣΙΓΜΑ ΤHΛ.: 22580100  ΑLPHA ΤHΛ.: 22212400  MOVIES BEST

 GREEK CINEMA

21.15 Στην Κουπαστή της μνήμης 21.10 Ο Κροίσος και ο ζωγράφος 22.00 Coriolanus 21.20 Πέτα τη φριτέζα 21.20 Στην υγειά μας ρε παιδιά 21.20 Το δόλωμα 21.00 Molly’s Game

22.00 Kυρία στα μπουζούκια

06.20 Παιδική ζώνη
09.35 Cook Eat - (Ε)
11.00 Τηλεαγορά
13.00 Travel Guide
14.00 ΑΝΝΙΤΑ κοίτα - (E)
16.35 Τηλεαγορά
18.30 Aόρατος φακός
19.00 Ταξίδι γεύσεων, ΙΙ - (Ε)
20.20 Για πάντα νέοι - (E)
21.30 Το ταξίδι της ζωής, ΙΙΙ
22.30 To δόλωμα - (Bait)
00.30 Speed Kills
02.30 Ξένες σειρές
04.55 Video Clips

06.00 Sashatanya
07.55 Ξυπνάμε αλλιώς
08.00 Comedy Club
 Ψυχαγωγική εκπομπή.
12.00 Comedy Woman
 Ψυχαγωγική εκπομπή.
13.00 Comedy Club
18.00 Patriot - Kωμική σειρά. 
20.00  Κάποτε στη Ρωσία
 Ψυχαγωγική εκπομπή.
23.00 Stand Up
 Ψυχαγωγική εκπομπή.
00.00 Σπίτι 2
 Reality Show
02.00 Stand Up
03.00 THT Best

 CAPITAL ΤHΛ.: 25577577

 TV PLUS ΤHΛ.: 22259000

THT ΤHΛ.: 22270745

07.25 Tηλεαγορά 
08.30 Ελληνική ταινία  
10.15 Ξένη ταινία
11.55 Tηλεαγορά
12.25 Σκάνδαλα στο νησί 
 του έρωτα
14.00 Tηλεαγορά
15.25 Πάρε κόσμε
17.00 Tηλεαγορά
19.00 Ξένη ταινία
21.00 Ξένη ταινία
23.00 Revenge
01.20 Ξένη ταινία

Ο διαφορετικός 
κύριος Κόπερφιλντ ���
ΔΡΑΜΑ (2019)
Σκηνοθεσία: Αρμάντο Ιανούτσι
Ερμηνείες: Ντεβ Πάτελ, Χιου Λόρι, 
Τίλντα Σουίντον, Γκοντολίν Κρίστι

Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

Ο δημοφιλής Αρμάντο Ιανούτσι («Ο 
θάνατος του Στάλιν») διασκευάζει 
δημιουργικά το κλασικό παραμύθι 
του Τσαρλς Ντίκενς, σε ένα φιλμ-
ύμνο στη διαφορετικότητα και την 
επιμονή ενάντια στις κάθε είδους 
αντιξοότητες. Ο μικρός Ντέιβιντ μέ-
νει ορφανός νωρίς στη ζωή, ενώ ένα 
μέλλον γεμάτο περιπέτειες τον περι-
μένει. Καταδικασμένος να δουλεύει 
σκληρά μαζί με άλλα παιδιά στο ερ-
γοστάσιο του άκαρδου πατριού του, 
θα το σκάσει στη συνέχεια με προο-
ρισμό το σπίτι μιας εύπορης θείας. 
Η εκκεντρική γυναίκα (Τίλντα Σου-
ίντον) και ο ακόμα πιο εκκεντρικός 
φίλος της, κύριος Ντικ (Χιου Λόρι), 
θα τον συντροφεύσουν στο εξής, 
καθώς προσαρμόζεται σε μια νέα 
κοινωνική προσωπικότητα, μαθαίνει 
«τρόπους» και γνωρίζει τον έρωτα, 
ενώ προσπαθεί να πραγματοποιήσει 
το όνειρό του να γίνει συγγραφέας.

Ο Ιανούτσι ξεκινά από την ορ-
θή αναπαραγωγή της ατμόσφαιρας 
της εποχής, φέρνοντας ταυτόχρονα 
στο προσκήνιο την πιο χιουμορι-
στική πλευρά του βιβλίου του Ντί-
κενς. Μία σειρά από καταστάσεις 
και χαρακτήρες επιχειρούν –και σε 
μεγάλο βαθμό το καταφέρνουν– να 
δώσουν ανάλαφρο τόνο, ακόμα και 
όταν όσα περιγράφονται είναι μάλ-
λον δραματικά, αν όχι τραγικά. Γε-
νικότερα η καινούργια γραφή της 

ιστορίας πετυχαίνει, κυρίως χάρη 
στην αφοσιωμένη ερμηνεία του 
Ντεβ Πάτελ («Slumdog Millionaire») 
στον πρωταγωνιστικό ρόλο, αλλά 
και σε αυτές του κορυφαίου διδύ-
μου Βρετανών ηθοποιών, Τίλντα 
Σουίντον και Χιου Λόρι, οι οποίοι 
είναι απλώς απολαυστικοί.

Από την άλλη, η μεγαλύτερη 
«ελευθερία» και μαζί αναχρονισμός 
που υιοθετεί ο Ιανούτσι έχει να 
κάνει με την πολυσυλλεκτικότητα 
των υπόλοιπων χαρακτήρων. Πέ-
ρα από τον ίδιο τον Κόπερφιλντ, ο 
οποίος είναι εμφανώς ινδικής κα-
ταγωγής, εδώ υπάρχει μια πλειάδα 
ηθοποιών με ρίζες από την Αφρική, 
την Ασία κ.ο.κ. που αναλαμβάνει 
τους ρόλους των γνωστών από το 
βιβλίο προσώπων. Το συγκεκριμέ-
νο εγχείρημα προφανώς και στε-
ρείται πιστότητας αν αναλογιστεί 
κανείς τις συνθήκες της Βρετανί-
ας του 19ου αιώνα, ωστόσο στην 
προκειμένη περίπτωση δεν γίνεται 
προσχηματικά ως συνήθως· αντί-
θετα μοιάζει τόσο ξεκάθαρα δη-
λωτικό των προθέσεών του, ώστε 
δίνει τελικά έξτρα βάρος και υπό-
σταση στην ταινία.

Κατά τα λοιπά, η τελευταία απο-
τελεί συνολικά μια μάλλον feelgood 
ιστορία ενηλικίωσης, με κάπως με-
γάλη διάρκεια (οι δύο ώρες είναι 
υπερβολικές) και δίχως άλλες σοβα-
ρές εκπλήξεις. Μοναδική εξαίρεση 
το τελευταίο κομμάτι, όπου ο συγ-
γραφέας πια, Κόπερφιλντ, γράφει 
την αυτοβιογραφία του κάνοντας 
αναδρομή σε όσα έχει ζήσει στο 
παρελθόν και «συνομιλώντας» με 
τους χαρακτήρες, ακόμα και προ-
σθέτοντας ή αφαιρώντας κάποιους 
από αυτούς επί τόπου.

Dolphin Man
ΝΤΟΚΙΜΑΝΤΕΡ (2018)
Σκηνοθεσία: Λευτέρης Χαρίτος
Εμφανίζονται: Ζαν-Μαρκ Μπαρ, 
Ζακ Μαγιόλ

 
Από την πλατφόρμα του Cinobo δια-
λέγουμε ένα από τα καλύτερα ελ-
ληνικά ντοκιμαντέρ των τελευταί-
ων ετών, το οποίο μας πηγαίνει 
πίσω στο «Απέραντο γαλάζιο» του 
Λικ Μπεσόν και στη φιγούρα που 
το ενέπνευσε: τον θρυλικό δύτη 
Ζακ Μαγιόλ. Ο Λευτέρης Χαρίτος 
βουτάει στα γαλάζια νερά της θά-
λασσας και ταξιδεύει από την Κάρ-
παθο ώς τις Μπαχάμες και από 
την Ελμπα της Ιταλίας μέχρι την 
Ινδία, ακολουθώντας τα βήματα 
και τις... απλωτές του ήρωά του. 
Τριάντα χρόνια μετά το φιλμ του 
Μπεσόν, ο τότε πρωταγωνιστής 
Ζαν-Μαρκ Μπαρ είναι ο αφηγητής 
του ντοκιμαντέρ που αποκαλύπτει 
τον σπουδαίο δύτη, ο οποίος εξε-
ρεύνησε όσο ελάχιστοι τα ανθρώ-
πινα όρια. Η σαν παραμύθι ζωή 
του περνάει μπροστά από την κά-
μερα χάρη στο πλούσιο αρχειακό 
υλικό, αλλά και στις συγκλονιστι-
κές μαρτυρίες που έχουν συλλεγεί 
εδώ. Συνολικά εντυπωσιακό και 

ανά διαστήματα πολύ συγκινητι-
κό, το φιλμ ασχολείται τόσο με τα 
επιτεύγματα του Μαγιόλ όσο και 
με την κληρονομιά του. Περισ-
σότερο από όλα ψάχνει τον εσω-
τερικό δαίμονα που τον έκανε να 
απολαύσει –αλλά και να πληρώσει 
το τίμημα– τη ζωή του.

 
Homemade
ΝΤΟΚΙΜΑΝΤΕΡ (2020)
Σκηνοθεσία: Πάολο Σορεντίνο, 
Πάμπλο Λαρέιν, Μάγκι Τζίλεγχαλ, 
Ναντίν Λαμπακί κ.ά.

 
Εν μέσω καραντίνας, 18 σύγχρονοι 
σκηνοθέτες παίρνουν ανά χείρας 
κάμερες, κινητά, drone και οτιδή-
ποτε άλλο διαθέσιμο, δημιουργώ-
ντας μικρού μήκους ταινίες μέσα 
και γύρω από τα σπίτια τους. Το 
Netflix συγκεντρώνει τα έργα τους 
και τα προβάλλει υπό τον γενικό 
τίτλο «Homemade». Από την ανα-
πάντεχη συνάντηση της βασίλισ-
σας Ελισάβετ με τον Πάπα Φραγκί-
σκο, διά χειρός Πάολο Σορεντίνο, 
μέχρι μια συγκινητική εξομολό-
γηση που παίρνει απροσδόκητη 
τροπή, του Πάμπλο Λαρέιν, τα σύ-
ντομα φιλμ συχνά αποδεικνύονται 
ευφυέστατα και ενδιαφέροντα.

Φυσικά, ανάμεσά τους υπάρχουν 
και κάποιες πιο αδύναμες προσπά-
θειες, όμως σε γενικές γραμμές οι 
δημιουργοί προσπαθούν –και επι-
τυγχάνουν– να μεταδώσουν το 
συναίσθημα του αλλόκοτου, του 
ξένου προς την ανθρώπινη φύση 
που είναι ο εγκλεισμός. Κάποιοι 
βάζουν σε πρώτο πλάνο τα παιδιά 
τους (Ρέιτσελ Μόρισον), ενώ άλλοι 
περνούν το σύνορο της φαντασίας, 
αντιπαραβάλλοντας όσα πραγμα-
τικά συνέβησαν με τις παραδοσι-
ακές κινηματογραφικές δυστοπί-
ες. Χαρακτηριστικό παράδειγμα 
το «Vermont», της πιο γνωστής ως 
ηθοποιού Μάγκι Τζίλεγχαλ, η οποία 
επιστρατεύει ακόμη και ειδικά εφέ 
για να κάνει πιστή την ιστορία της.

Κορυφαίο όλων, στην απλότητά 
του, είναι ίσως το φιλμάκι της Ανα 
Λίλι Αμιρπούρ («A Girl Walks Home 
Alone at Night»). Εκεί μια νεαρή 
κοπέλα κάνει ποδηλατάδα στους 
απόκοσμα άδειους δρόμους του άλ-
λοτε πολυσύχναστου Λος Αντζελες. 
Χρησιμοποιώντας πλάνα και από 
drone, η Αμιρπούρ μάς ξεναγεί και 
στα μυστικά της τέχνης της, φιλο-
σοφώντας περί προοπτικής και ανά-
γοντας τα πιο μικρά και ασήμαντα 
στη συμπαντική κλίμακα.

Πάνω, σκηνή από το «Dolphin 
Man», που πατάει στ’ αχνάρια του 
θρυλικού δύτη Ζακ Μαγιόλ. Κάτω, η 
βασίλισσα Ελισάβετ διά χειρός Πά-
ολο Σορεντίνο στο «Homemade».

Πίσω από το «Απέραντο γαλάζιο» και τη σιωπή της καραντίνας

Το παραμύθι
του Ντίκενς
που υμνεί
το διαφορετικό
Σε διασκευή του Αρμάντο Ιανούτσι

Η αφοσιωμένη ερμηνεία του Ντεβ Πάτελ (δεξιά) ως Ντέιβιντ Κόπερφιλντ είναι από τα βασικά συστατικά επιτυχίας του φιλμ.

HOME CINEMA



Σ Ι Ν Ε Μ Α

Κυριακή 19 Ιουλίου 2020 Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η   ●   11

Της ΛΟΥΙΖΑΣ ΛΟΥΗ

Η τρέχουσα περίοδος είναι οπωσδή-
ποτε μια δύσκολη στιγμή για την 
παγκόσμια κινηματογραφική βιο-
μηχανία. Όλοι οι χώροι παραγω-
γής ταινιών έχουν σταματήσει τις 
εργασίες τους, τα κινηματογραφικά 
φεστιβάλ έχουν ακυρωθεί ή έχουν 
αλλάξει μορφή, μετακινούμενα στο 
διαδίκτυο, οι κινηματογράφοι εί-
ναι κλειστοί και η βιομηχανία αντι-
μετωπίζει ένα αβέβαιο οικονομικό 
μέλλον. Η δημιουργικότητα όμως 
–είτε μπροστά είτε πίσω από την 
κάμερα– δεν έχει μπει σε καραντί-
να. Κατά τη διάρκεια του lockdown 
έγινε μια στροφή προς την προβο-
λή ταινιών σε διαδικτυακές πλατ-
φόρμες και δεν χρειάστηκε πολύς 
χρόνος για να προσαρμοστούν οι 
κινηματογραφιστές. Ήδη γυρίστη-
καν ταινίες που «γεννήθηκαν» κα-
τά τη διάρκεια του εγκλεισμού ή 
έχουν θέμα την πανδημία και την 
παγκόσμια κρίση. Οι Πολιτιστικές 
Υπηρεσίες του Υπουργείου Παιδεί-
ας, Πολιτισμού, Νεολαίας και Αθλη-
τισμού πήραν την πρωτοβουλία να 
προσκαλέσουν καλλιτέχνες να δημι-
ουργήσουν ταινίες με θέμα τη ζωή 
κάτω από τις συνθήκες εγκλεισμού 
και παγκόσμιας κρίσης. Τελικά, από 
τις 83 προτάσεις που έλαβε η Επι-
τροπή που συστάθηκε για τον σκο-
πό αυτό επιχορηγήθηκαν οι 50 με 
το ποσό των 1000 ευρώ.

Ο σκηνοθέτης και καλλιτεχνικός 
διευθυντής του ∆ιεθνούς Φεστιβάλ 
Ταινιών Μικρού Μήκους Κύπρου Ιω-
ακείμ Μυλωνάς, μιλώντας στην «Κ» 
για τη δική του εμπειρία σε σχέση 
με την καραντίνα και την δημιουρ-
γικότητα, «Προσωπικά , εν μέσω κα-
ραντίνας μου δόθηκε η δυνατότητα 
να προχωρήσω στην ολοκλήρωση 
της μεταπαραγωγής μιας ταινίας 
μικρού μήκους της οποίας τα γυ-
ρίσματα και το μοντάζ είχαν γίνει 
πριν ένα χρόνο. Ήταν ενδιαφέρον 
ότι με αρκετούς συνεργάτες δουλέ-
ψαμε αποκλειστικά μέσω διαδικτύου 
σε Ελλάδα, Κύπρο και Σουηδία.  Η 
καραντίνα μου πρόσφερε τον χρό-
νο να σκεφτώ δημιουργικά και να 
ολοκληρώσω μια ταινία την οποία 
ίσως να καθυστερούσα για ακόμα 
λίγο καιρό. Θεωρώ ότι η τεχνολογία 
έχει φτάσει στο σημείο όπου όταν 
υπάρχει θέληση, μπορείς να κάνεις 
αρκετά πράγματα. Φυσικά, η προ-
σωπική φυσική επαφή με τους συ-
νεργάτες πάντα λείπει».

Μιλώντας για τις επιχορηγήσεις 
που δίνονται είπε πως, «Ήταν μια 
αξιόλογη πρωτοβουλία και νομίζω 
ότι οι περισσότεροι που συμμετεί-
χαν πήραν την επιχορήγηση. Φυ-
σικά, συγκρίνοντας με άλλες χώρες 
μπορούμε να πούμε ότι χρειάζονται 
ακόμα περισσότερες τέτοιες ή ανά-
λογες πρωτοβουλίες για τη στήριξη 
του τομέα του κινηματογράφου. Ο 
τομέας χρειάζεται θεμελιώδεις επεμ-
βάσεις που μπορούν να προκύψουν 
μόνο μέσα από διάλογο μεταξύ όλων 
των εμπλεκομένων.  Βλέπουμε σε 
άλλες χώρες ότι εν μέσω αυτής της 
πανδημίας ο κλάδος των οπτικοα-
κουστικών και γενικά του πολιτι-
σμού στηρίχθηκε έμπρακτα και με 
αρκετούς πόρους γιατί οι κοινωνί-

ες κατάλαβαν την αξία της πολιτι-
στικής δημιουργίας. Στο τέλος της 
ημέρας, όλος ο πλανήτης για δύο 
μήνες έβλεπε ταινίες, διάβαζε βιβλία, 
άκουγε μουσική. Όλα αυτά είναι 
πνευματική δουλειά δημιουργών. 
Ακόμα και για το δελτίο ειδήσεων 
χρειάζεται μια ομάδα δημιουργι-
κών ανθρώπων να δουλέψουν για 
να βγει στον αέρα.»

Η ανάγκη για επαφή 
Στη συνέχεια, μιλώντας με τη 

σκηνοθέτρια Τώνια Μισσιαλή για 
τη «ζωή» του σινεμά μετά τον κο-
ρωνοϊό, μάς είπε, «Υπάρχουν πολλές 
θεωρίες. ∆εν θέλω να πιστέψω σε 
τίποτα από αυτά που λέγονται για 
το μέλλον, ακόμα. Προς το παρόν 
τα πράγματα είναι δύσκολα. Όλες 
οι παραγωγές έχουν αναβληθεί και 
το μέλλον είναι αβέβαιο. Αλλά θέλω 
να πιστεύω ότι θα επιστρέψουμε σε 
μια κατάσταση που να μη φοβόμα-
στε να έρθουμε σε επαφή με τους 
συνεργάτες μας, γιατί σε ένα κινη-
ματογραφικό σετ ερχόμαστε όλοι 
σε πολύ κοντινή επαφή».

Η επιχορήγηση που δόθηκε από 
τις Πολιτιστικές Υπηρεσίες ίσως να 
ήταν η αρχή για να δοθούν ακό-
μη περισσότερες και με μεγαλύτε-
ρο κονδύλι. Η Τώνια δήλωσε ότι, 
«Ήταν ωραία πρωτοβουλία εκ μέ-
ρους των Πολιτιστικών Υπηρεσιών. 
Για ένα ταινιάκι που έφτιαξα μόνη 
μου, το γύρισα με το κινητό μου, 
ήταν μια βοήθεια. Θα πληρώσω μό-
νο τον συνάδελφο που μου έκανε 
τη μίξη ήχου. Αλλά φαντάζομαι για 
άλλους συναδέλφους που είχαν πιο 
πολλά έξοδα, δεν είναι τόσο ικανο-
ποιητικό. Παρ’ όλ’ αυτά πρέπει να 
αφιερωθεί μεγαλύτερο κονδύλι για 
την παραγωγή ταινιών γενικότερα, 
για να μπορέσουμε να επιβιώσουμε 
όλοι οι σκηνοθέτες».

Επίσης, μας εξήγησε πώς είναι 
να δημιουργείς με δοσμένο το θέ-
μα, «Είναι διαφορετικό. Πιστεύω 
ότι όταν έχεις περιορισμούς γίνε-
σαι πιο δημιουργικός. Προσωπικά, 
το συγκεκριμένο ταινιάκι, το είχα 
σκεφτεί από πριν, διότι προέκυψε 
από προσωπική εμπειρία και συναι-
σθήματα και όταν ανακοινώθηκε η 
επιχορήγηση το έφτιαξα». Ο σκηνο-
θέτης Χάρης Αγιώτης μάς είπε «Με-
τά την πανδημία κάποια πράγμα-
τα μετατοπίστηκαν, η μορφή τους 
άρχισε να αλλάζει. Αν αυτό φέρει 
μια νέα τάξη πραγμάτων, θα πρέπει 
αναπόφευκτα να την ακολουθήσου-
με. Ο κινηματογράφος προϋποθέτει 
συνήθως τη φυσική παρουσία των 
διαφόρων συντελεστών. Είναι ένα 
κοινωνικό γεγονός. Αν αυτό, λοιπόν, 
επηρεαστεί, ο κινηματογράφος θα 
αλλάξει ριζικά».

Η ανάγκη για δημιουργία 
«Η κινητήριός μας δύναμη ήταν 

η διάθεση και η ανάγκη μας για δη-
μιουργία. Η επιχορήγηση ήταν ένα 
εξτραδάκι που δεχτήκαμε με μεγά-
λη χαρά! Το ποσόν δεν ήταν βέβαια 
μεγάλο και δεν θα μπορούσε να κα-
λύψει τα έξοδά μας. Αυτή όμως η 
στήριξη  των καλλιτεχνών από τις 
Πολιτιστικές Υπηρεσίες του Υπουρ-
γείου Παιδείας αποτελεί μια αξιέπαι-
νη κίνηση. Οι καλλιτέχνες αποδεί-
ξαμε έμπρακτα την αξία μας και τις 
ικανότητές μας. Θεωρώ πως φάνηκε 
η δύναμη της τέχνης του κινημα-

τογράφου. Ένας ξύπνιος κρατικός 
οργανισμός μπορεί να το εντοπί-
σει αυτό και να το χρησιμοποιήσει 
προς όφελός του. Ο κινηματογρά-
φος μπορεί να στηρίξει ουσιαστικά 
έναν τόπο, μπορεί να γίνει ο ίδιος 
πηγή εσόδων και να συμβάλει ου-
σιαστικά στην εσωτερική και εξω-
τερική πολιτική της Κύπρου. Για να 
γίνει όμως αυτό, πρέπει πρώτα να 
το συνειδητοποιήσουμε πόσο πιθα-
νόν είναι και έπειτα να στηρίξουμε 
τον κινηματογράφο» υποστηρίζει ο 
Χάρης Αγιώτης. 

Η δημιουργικότητα ίσως και να 
ήταν μια διέξοδος στην καραντίνα, 
λέει ο σκηνοθέτης και μέλος του 
συνδέσμου σκηνοθετών Μάριος 
Λιζίδης, «Ήταν μια διέξοδος από 
την επαναλαμβανόμενη ρουτίνα 
της καθημερινότητας, όπου έμοιαζε 
να ζούμε την ίδια ‘Μέρα της Μαρ-
μότας’, όπως αρκετοί από τους δη-
μιουργούς βίωσαν και αποτύπωσαν 
στις ταινίες που έφτιαξαν στην κα-
ραντίνα. Όσον αφορά το γύρισμα, 
δεν με δυσκόλεψε, αφού μεγάλο 
κομμάτι της ταινίας το έφτιαξα χρη-
σιμοποιώντας ως πρώτη ύλη εικό-
νες που είχα ήδη στο αρχείο μου. 
Επίσης, το να χρησιμοποιήσεις ή 
να επαναχρησιμοποιήσεις υλικό 
που έχεις ήδη, για να φτιάξεις κάτι 
καινούργιο είναι ένας από τους δη-
μιουργικούς περιορισμούς που προ-
σωπικά ενστερνίζομαι και εφαρμό-
ζω κατά καιρούς στη δουλειά μου». 

Στη συνέχεια, ο Μάριος δήλω-

σε για την επιχορήγηση που δό-
θηκε από τις πολιτιστικές υπηρεσί-
ες, «Προσωπικά δεν έχω λάβει την 
επιχορήγηση ακόμα, αλλά πιστεύω 
ότι όταν έρθει θα είναι μια μικρή 
οικονομική ανακούφιση μέχρι κά-
ποιο επόμενο project. Χρειάζονται 
πολλά να γίνουν ακόμα, αφού τα 
θέματα των τεχνών και του πολιτι-
σμού τείνουν να έρχονται πάντα σε 
δεύτερη μοίρα στην Κύπρο γι’ αυτό 
και πάντοτε ελπίζουμε και στοχεύ-
ουμε σε μια πιο αισθητή στήριξη 
από το κράτος».

Η Έλενα Αλωνεύτη, σκηνοθέτρια 
και μέλος του συνδέσμου σκηνοθε-
τών Κύπρου εξήγησε τα προβλήμα-
τα που αντιμετωπίζει ο κλάδος του 
κινηματογράφου. «Ο τρόπος που γί-
νονται τα γυρίσματα έχει δυσκολέ-
ψει. Κοστίζει περισσότερο μια παρα-
γωγή με τις διαδικασίες που πρέπει 
να τηρηθούν βάσει των προτύπων 
για την προστασία της υγείας των 
εργαζομένων από τον COVID-19. 
Εργαζόμενοι που είναι σε ευάλωτες 
ομάδες δεν μπορούν να εργαστούν. 
Οι παραγωγοί έχουν ακυρώσει συμ-
φωνίες εκατομμυρίων.

Πολλές παραγωγές μετατέθηκαν 
και πρέπει να εξευρεθούν έξτρα κον-
δύλια για την διεκπεραίωσή τους. Οι 
κινηματογραφικές αίθουσες έχουν 
κλείσει. Κάποια τοπικά φεστιβάλ 
μεταφέρθηκαν διαδικτυακά και άλ-
λα έχουν ακυρωθεί. Χάνεται η προ-
σωπική επαφή και το πολύ ευεργε-
τικό κομμάτι του networking. Τα 

κονδύλια του κράτους μειώθηκαν. 
Οι οπτικοακουστικές παραγωγές 
μειώθηκαν. Οι ευκαιρίες εργασίας 
μειώθηκαν. Μπορεί να μην ξέρουμε 
πώς ακριβώς θα είναι το μέλλον του 
κινηματογράφου, όμως οι άνθρωποι 
είναι πάντοτε ευρηματικοί. Θα δο-
κιμάζουν και θα βρίσκουν λύσεις. 
Είναι στη φύση τους». 

Το παρελθόν βοήθησε την Έλε-
να Αλωνεύτη στη δημιουργία του 
παρόντος. «Ξέθαψα φωτογραφίες 
αγαπημένων μου, βρήκα τα γραφό-
μενα της μητέρας μου για το χωριό 
της και την Αμμόχωστο. Όλα αυτά 
με παρέσυραν στα αθώα παιδικά 
μου χρόνια και τις ανησυχίες μου. 
Η δημιουργία της δικής μου ταινίας 
‘Αιωρούμαι’ ήταν μια φυσική κατά-
ληξη αυτών των εμπειριών».

Επιπρόσθετα,  η Έλενα τόνισε 
στην «Κ» για τις επιχορηγήσεις ότι 
η πρόσκληση των Πολιτιστικών 
Υπηρεσιών για την ενίσχυση των 
Πολιτισμού κατά τη διάρκεια των 
περιοριστικών μέτρων ήταν εξαιρε-
τικά σημαντική για τους Κύπριους 
δημιουργούς. Τόνισε, όμως, ότι το 
ποσό επιχορήγησης δεν έχει κατα-
βληθεί ακόμα στους δημιουργούς 
των επιλεγόμενων ταινιών, και δεδο-
μένης της σημερινής κατάστασης, 
θα έπρεπε να επισπευσθεί άμεσα, 
η ενίσχυση προς όλους τους δημι-
ουργούς πρέπει να συνεχίσει. «Στην 
περίοδο αυτή που ο πολιτισμός έχει 
πληγεί όσο κανένας άλλος τομέας, 
οφείλει το κράτος να ενισχύσει ακό-
μα περισσότερο τους δημιουργούς.

Και δεν μιλούμε μόνο για οικο-
νομική ενίσχυση αλλά και για ευ-
καιρίες εργασίας μέσω καινούργιων 
προγραμμάτων στήριξης. Επιπλέον, 
είναι απαράδεκτο να εγκρίνεται το 
ποσό των 25 εκατομμυρίων ευρώ 
για ξένες επενδυτικές παραγωγές, 
ενώ το ταμείο του εγχώριου κινη-
ματογράφου να παραμένει εδώ και 
χρόνια στο ενάμισι εκατομμύριο, 
ένα ποσό που στην Ευρώπη αρκεί 
μόνο για μία ή δύο ταινίες. Όσο 
για τη δημιουργία με συγκεκριμένο 
θέμα,  μάς είπε ότι ήταν κάτι απα-
ραίτητο για την ίδια: « Όταν δημι-
ουργώ, μια βάση δεδομένων μού 
είναι απαραίτητη. Στη συγκεκρι-
μένη περίπτωση η ικανότητα να 
εξαχθεί ένα ολοκληρωμένο έργο 
κάτω από συνθήκες εγκλεισμού 
ήταν μια πρόκληση και μια ευκαι-
ρία για δημιουργικότητα».

Η δημιουργικότητα που ποτέ δεν «κλειδώθηκε»
Στην «Κ» μίλησαν πέντε δημιουργοί ταινιών για την επόμενη μέρα του κινηματογράφου στην Κύπρο μετά την πανδημία 

«Παρ’ όλα αυτά πρέπει να αφιερωθεί μεγαλύτερο κονδύλι για την παραγωγή ταινιών γενικότε-
ρα, για να μπορέσουμε να επιβιώσουμε όλοι οι σκηνοθέτες» λέει η σκηνοθέτρια Τώνια Μισιαλή. 

«Είναι απαράδεκτο να εγκρίνεται το ποσό των 25 εκατομμυρίων ευρώ για ξένες επενδυτικές παραγωγές, ενώ το τα-
μείο του εγχώριου κινηματογράφου να παραμένει εδώ και χρόνια στο ενάμισι εκατομμύριο, ένα ποσό που στην Ευ-
ρώπη αρκεί μόνο για μία ή δύο ταινίες, λέει στην «Κ» η Έλενα Αλωνεύτη. 

«Η δημιουργικότητα ίσως και να ήταν μια διέξοδος στη καραντίνα», λέει ο σκηνοθέτης και μέ-
λος του συνδέσμου σκηνοθετών Μάριος Λιζίδης.

 Δυσκολεύεται να επιλέξει κανείς από 
την πλουσιότατη πινακοθήκη με 
θαλασσογραφίες της ευρωπαϊκής 
μουσικής. Ακολουθούν μερικές μό-
νο δισκογραφικές προτάσεις.

Οι τρικυμίες προσέφεραν πλού-
σιο υλικό στη φαντασία των μου-
σουργών της εποχής του μπαρόκ. 
Μονάχα ο Βιβάλντι συνέθεσε ένα 
Κοντσέρτο για βιολί και τρεις εκδο-
χές ενός Κοντσέρτου για φλάουτο 
με τον τίτλο «Τρικυμία». Ανάμεσά 
τους ξεχωρίζει εκείνη του κοντσέρ-
το γκρόσο, όπου ένα μικρός αριθμός 
σολιστικών οργάνων –φλάουτο με 
ράμφος, όμποε, φαγκότο και βιολί– 
διαλέγεται με το σύνολο της ορχή-
στρας. Ζωηρή, γεμάτη χρώματα 

είναι η ερμηνεία του Φάμπιο Μπι-
όντι με το σύνολο Europa Galante 
(Erato 5454242).

Σχεδόν έναν αιώνα αργότερα ο 
Μέντελσον εμπνεύστηκε την Ει-
σαγωγή «Εβρίδες» από το ταξίδι 
του στο νησί Στάφα της Σκωτίας. 
Αγνωστο εάν ο συνθέτης αποβιβά-
στηκε στο νησί. Εντυπωσιάστηκε 
όμως από τη λεγόμενη «Σπηλιά του 
Φίνγκαλ», την οποία θαύμασε από 
τη θάλασσα. Ερμηνεία αναφοράς 
παραμένει αυτή του Κάραγιαν με 
τη Φιλαρμονική του Βερολίνου, που 
στη συγκεκριμένη έκδοση συνδυ-
άζεται με εξίσου ελκυστικές ανα-
γνώσεις της «Σκωτικής» και της 
«Ιταλικής» Συμφωνίας του ίδιου 

συνθέτη (DG 449 7432).
Λίγο πριν κλείσει ο 19ος αιώνας 

γράφτηκαν δύο έξοχοι κύκλοι τρα-
γουδιών, το «Ποίημα του έρωτα και 
της θάλασσας» του Σοσόν και οι 
«Θαλασσινές εικόνες» του Ελγκαρ. 
Η πρόσφατη ηχογράφησή τους από 
τη θερμή, αισθησιακή φωνή της 
κοντράλτο Μαρί Νικόλ Λεμιέ υπό 

τον Πολ Ντάνιελ φέρνει τα δύο έρ-
γα σε διάλογο (Erato, 9029542433).

Η διασημότερη «Θάλασσα» 
όλων, αυτή του Ντεμπισί, έρχεται 
με την αυγή του 20ού αιώνα. «Τρία 
συμφωνικά σχεδιάσματα για ορχή-
στρα» τη χαρακτήρισε ο συνθέτης, 
αποφεύγοντας το όρο «Συμφωνία». 
Απέρριπτε επίσης τη συνάφεια με 
έργα ιμπρεσιονιστών ζωγράφων 
και υποδείκνυε ως πηγή έμπνευσής 
του την ιαπωνική τέχνη, επιλέγο-
ντας για το εξώφυλλο της πρώτης 
έκδοσης του έργου έναν πίνακα του 
Χοκουσάι. Η ερμηνεία του Μπέρ-
ναρντ Χάιτινκ με τη Βασιλική Ορ-
χήστρα Κοντσέρτχεμπαου ανήκει 
στις πλέον συναρπαστικές και στη 

συγκεκριμένη έκδοση περιλαμβά-
νει επίσης τα «Νυχτερινά» του Ντε-
μπισί, τρίτο από τα οποία είναι οι 
«Σειρήνες» (Decca 4387422). Συγγε-
νείς τους είναι οι «Ωκεανίδες» του 
Σιμπέλιους που ηχογράφησε εξαι-
ρετικά ο Ανταλ Ντοράτι (Warner 
Classics 5857852) αλλά και η «Γορ-
γόνα», ένα από τα διασημότερα έρ-
γα του Τσεμλίνσκι (Ντάουσγκορντ, 
Chandos CHAN 9601).

Με την επιβλητική «Συμφωνία 
της θάλασσας» ο Ραλφ Βον Ουί-
λιαμς έδωσε νέα ώθηση στη συμ-
φωνική μουσική της Βρετανίας. Το 
έργο ηχογραφήθηκε υποδειγματι-
κά από τον σερ Εϊντριαν Μπόουλτ 
(Warner 7640162). Ερμηνεία αναφο-

ράς είναι επίσης αυτή του σερ Τζον 
Μπαρμπιρόλι στη «Συμφωνία της 
Ανταρκτικής», που ο Βον Ουίλιαμς 
συνέθεσε αρκετές δεκαετίες αργό-
τερα (Warner 9847592).

Από τα έργα Ελλήνων ξεχωρί-
ζουν η μάλλον απλοϊκή «Θάλασ-
σα» του Σκαλκώτα υπό τον Φιδε-
τζή (BISCD 1384) και η πιανιστική 
σουίτα «Η γη και η θάλασσα της Ελ-
λάδος» με τη Λορέντα Ράμου, ενώ 
όσα άλλα έργα έχουν ηχογραφηθεί, 
όπως η «∆ωδεκανησιακή σουίτα» 
του Κωνσταντινίδη ή ο «Μηνάς ο 
Ρέμπελος κουρσάρος του Αιγαίου» 
του Καλομοίρη, δύσκολα πια εντο-
πίζονται στο εμπόριο.

Θαλασσογραφίες από την πινακοθήκη της ευρωπαϊκής μουσικής

Ανταριασμένες και γαλή-
νιες θάλασσες ενέπνευ-
σαν πλήθος μουσουρ-
γών για περισσότερο 
από τέσσερις αιώνες.

ΚΡΙΤΙΚΗ ΜΟΥΣΙΚΗΣ / Του ΝΙΚΟΥ Α. ΔΟΝΤΑ

«Ο κινηματογράφος 
μπορεί να στηρίξει έναν 
τόπο, μπορεί να συμ-
βάλει ουσιαστικά στην 
εσωτερική και εξωτερική 
πολιτική της Κύπρου» 
λέει ο σκηνοθέτης Χά-
ρης Αγιώτης.
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